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Dames en Heren,

De Commissie Digitaal Vlaanderen werd overeen-
komstig artikel 70 van het Reglement van het Vlaams 
Parlement door de plenaire vergadering van het 
Vlaams Parlement als ad-hoccommissie opgericht 
op 16 maart 2005. De commissie heeft als opdracht 
om door middel van een sterkte-zwakteanalyse van 
de digitale ontwikkelingen in Vlaanderen in verschil-
lende beleidsdomeinen, een themadebat over dit 
onderwerp in plenaire vergadering voor te bereiden. 
Daartoe stelt de commissie een maatschappelijke 
beleidsnota op met beleidsaanbevelingen.

Het onderwerp heeft voornamelijk betrekking op de 
beleidsdomeinen:

1. economie, media, innovatie en technologie (i.e. de 
materiële infrastructuur);

2. opleiding, vorming en arbeidsmarktbeleid (i.e. 
menselijk kapitaal); en

3. overheid en non-profit.

Aanleiding hiertoe was dat de Europese Unie op 15 
februari 2005 nogmaals heeft bevestigd dat de digi-
tale kloof in Europa ernstige vormen aanneemt. Ter-
wijl steeds meer vrouwen en ouderen online gaan, 
blijven laaggeschoolden achter. Gebrek aan onder-
wijs, leeftijd en de hoogte van het inkomen zijn de 
belangrijkste oorzaken voor de digitale tweedeling in 
de maatschappij.

Hoorzittingen vonden plaats op dinsdag 22 maart 
2005, donderdag 14 april 2005, woensdag 20 april 
2005, woensdag 27 april 2005, dinsdag 10 mei 2005, 
woensdag 1 juni 2005, woensdag 8 juni 2005, donder-
dag 9 juni 2005, woensdag 15 juni 2005, dinsdag 21 
juni 2005, donderdag 23 juni 2005, donderdag 30 juni 
2005, dinsdag 18 oktober 2005, dinsdag 25 oktober 
2005, dinsdag 22 november 2005, woensdag 15 maart 
2006, dinsdag 27 februari 2007, dinsdag 26 juni 2007, 
woensdag 23 januari 2008, woensdag 12 maart 2008 
en woensdag 28 mei 2008.

Aan de hand van deze hoorzittingen heeft de com-
missie kennis genomen van de mogelijke kansen en 
bedreigingen. Na afronding van de reeks hoorzit-
tingen formuleerde de Commissie Digitaal Vlaande-
ren een aantal aanbevelingen die zijn opgenomen in 
de maatschappelijke beleidsnota (Parl. St Vl. Parl. 
2007-08, nr. 1713/1).

I. VErgADErINg VAN DONDErDAg 14 
APrIL 2005

1. Inleiding

Mevrouw Patricia Ceysens, voorzitter: Vandaag 
starten we met de werkzaamheden van de Commis-
sie Digitaal Vlaanderen. Er zullen eerst hoorzittin-
gen worden gehouden met een aantal belangrijke 
spelers in Vlaanderen die knowhow hebben in het 
domein van de digitalisering. Het Vlaams Instituut 
voor Wetenschappelijk en Technologisch Aspecten-
onderzoek (viWTA) en de directie Informatie van 
het Vlaams Parlement hebben ook een dossier opge-
maakt. In een eerste fase is er een puur informatieve, 
beschrijvende ronde, waarbij ook vanuit de juridische 
hoek de bevoegdheidsafbakening tussen het Vlaamse 
en het federale niveau zal bekeken worden. Daarna 
zullen meer ideologisch geladen thema’s aan bod 
komen. 

2. Hoorzitt ing met de heer Willy Verdonck,  
eFl@nders, afdelingshoofd, afdeling Media- 
innovatie en Mediavergunningen, ministerie van de 
Vlaamse gemeenschap

De heer Willy Verdonck: Ik wil een korte situerende 
inleiding geven voor de komende hoorzittingen. Het 
werkdomein van deze commissie is natuurlijk zeer 
breed. Daarom zal ik me beperken tot het aanreiken 
van een aantal elementen die later allicht meer in 
detail aan bod zullen komen.

Eerst een stand van zaken. Wat betreft internetpe-
netratie bij de gezinnen, zit België in de Europese 
subtop. Er is dus nog werk aan de winkel om op het 
niveau van koploper Zweden te komen. Overigens 
zijn de verschillen binnen België niet zo groot: Vlaan-
deren scoort maar iets beter dan Wallonië, zo blijkt 
uit een studie van november 2003.

Uit een Dimarso-studie van juli 2004 in opdracht 
van de Vlaamse overheid inzake het pc- en inter-
netgebruik naar sociologische en demografische 
kenmerken, blijkt, zoals te verwachten was, dat het 
gebruik bij jongeren sterker doorgedrongen is dan bij 
de 65-plussers. Toch zijn er nu signalen dat ook heel 
wat senioren volop de pc gaan gebruiken en op het 
internet surfen. Zoals eveneens verwacht: hoe hoger 
de opleiding, hoe groter het gebruik van de pc en het 
internet in het professionele en het dagelijkse leven.
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Wat de technologische evolutie betreft, blijft de wet 
van Moore uit 1965 nog altijd van toepassing: om de 
18 tot 24 maanden verdubbelt de kracht van com-
puters. Vele toestellen zijn inmiddels draagbaar en 
draadloos geworden, met als gevolg een verschuiving 
naar een volledige netwerkomgeving waar iedereen 
met iedereen in contact kan treden. Ook convergentie 
tussen telecommunicatie, omroep en ICT is belang-
rijk: meer en meer kanalen komen naar elkaar toe en 
op elkaars domein. De apparatuur wordt ook steeds 
gebruiksvriendelijker en intelligenter; er worden 
steeds meer sensoren ingevoerd.

Ook inzake multikanaal en multiplatformen is er 
een sterke evolutie. De transportkanalen hebben niet 
langer ieder hun functionaliteit zoals vroeger, toen 
de kabel voor de omroep diende en de telefoonka-
bel voor de telefoon. Nu kan men de verschillende 
inhouden transporteren over de verschillende kana-
len. Draadloze verbindingen worden heel belang-
rijk. De platformen voor de eindgebruikers zijn ook 
heel gevarieerd, gaande van pc over digitale televisie, 
mobiele toestellen, PDA (Personal Digital Assistant)
en dergelijke meer.

De markt evolueert eveneens. Aanvankelijk legde de 
ICT-sector vooral de nadruk op producten, maar de 
jongste tijd is er een sterke verschuiving naar dien-
sten. Vroeger werden de evoluties vooral gestuurd 
vanuit de noden van de professionele gebruiker, nu 
komt de drive achter de evoluties veelal vanuit de 
thuisgebruiker. Spelletjes en entertainment zijn zeer 
belangrijk. Globalisering, delokalisatie en outsour-
cing zijn eveneens belangrijke elementen. India is 
inzake ICT een sterke speler en wordt steeds belang-
rijker. Bedrijven van hier werken met outsourcing 
naar India en andere landen. 

De overheid heeft op deze sector slechts een beperkte 
impact. Toch beschikt ze over een aantal instrumen-
ten. Een eerste instrument is de regelgeving. Die 
situeert zich op verschillende niveaus. Europa tekent 
het kader uit dat door de lidstaten omgezet wordt in 
nationale regelgeving. Daarbij kunnen de lidstaten 
bepaalde elementen aanvullen of eigen accenten leg-
gen. In België is er een bevoegdheidsverdeling tussen 
de federale overheid en de gemeenschappen, geregeld 
in de Grondwet en in de bijzondere wetten. De fede-
rale overheid is bevoegd voor telecommunicatie en 
Vlaanderen is bevoegd voor de omroep. Doordat die 
zaken naar elkaar toegroeien, ontstaat er een grijze 
zone met steeds meer raakvlakken, discussiepunten 
en bevoegdheidsconflicten. 

Een tweede mogelijk instrument is het toezicht. Op 
Europees niveau is dat een zaak van de Commissie 
en van het Europees Hof  van Justitie. Op federaal 
niveau gaat het om Justitie en het Belgisch Insti-
tuut voor Postdiensten en Telecommunicatie (BIPT) 
inzake telecommunicatie; de mededingingsautoriteit 
is eveneens heel belangrijk. Op Vlaams niveau heeft 
men het Vlaams Commissariaat voor de Media, 
de Kijk- en Luisterraad en de Geschillenraad, drie 
instanties die zullen opgaan in de Vlaamse Regulator 
voor de Media. 

De overheid kan ook stimuleren en steunen. Europa 
is actief met doelstellingen en actieprogramma’s zoals 
de Lissabonstrategie en de eEurope-actieplannen,  
wat nu het programma i2010 geworden is. Er zijn ook 
specifieke programma’s inzake e-content, het uitwis-
selen van informatie tussen de overheden. De federale 
staat beschikt eveneens over verschillende instrumen-
ten.

Op Vlaams niveau zijn vooral onderwijs en vorming 
belangrijke domeinen om de mensen met de nieuwe 
media te leren omgaan. 

De overheid is zelf  ook speler in dit verhaal door het 
e-government. Er wordt informatie uitgewisseld tus-
sen de overheden onderling en tussen de overheid en 
de burger. De overheid beschikt over veel informatie 
en is zelf ook een producent van inhoud, van content. 
Europa dringt er sterk op aan dat overheidsinforma-
tie beschikbaar zou gesteld worden en dat hiervoor 
meer en meer van elektronische kanalen gebruik zou 
worden gemaakt. Rond de overheidsinformatie zou 
een nieuwe industrie moeten kunnen groeien. 

De overheid is ook een afnemer van ICT-dienstver-
lening. Per jaar geven de overheden in de Europese 
Unie 30 miljard euro uit voor producten en diensten 
uit de ICT-sector.

In het verleden werden diverse acties opgezet. Europa 
wil ook hier aan de kar duwen om zo de ontwikke-
ling van een sterke kenniseconomie te bevorderen. 
Belangrijke initiatieven waren onderzoek en ontwik-
keling, uitwisseling van informatie tussen de overhe-
den en het uitwerken van een regelgevend kader. Voor 
de telecommunicatie is dat kader in 2002 hertekend. 
Er was ook het actieprogramma eEurope 2002 dat 
gericht was op een drietal basisbeleidslijnen, namelijk 
goedkoper, sneller en veiliger internet, mensen en hun 
vaardigheden en het bevorderen van het gebruik van 
internet. eEurope 2005 was het vervolgprogramma  
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van eEurope 2002. E-Europe 2005 legde de focus 
op dienstentoepassingen en op infrastructuur, met 
breedband en veiligheid als belangrijke aandachts-
punten.

Deze programma’s staan niet los van de Lissabon-
doelstellingen, die uiteraard ruimer zijn dan het  
e-gebeuren. Het is de bedoeling van Europa de meest 
dynamische kenniseconomie van de wereld te maken. 
Op dat vlak ziet het er voor Europa echter niet zo 
goed uit. We lijken het eerder moeilijk te hebben om 
Amerika en het Verre Oosten bij te houden. 

Op federaal vlak is men bezig met de omzetting van 
het EU-regelgevend kader. Dat gaat van de telecom-
municatiewet over de hervorming van het BIPT tot de 
auteursrechten. Het federale niveau werkt ook sterk 
aan e-government, met een portaal, een netwerk en 
onder de noemer ‘authentieke bronnen’ zaken als het 
Rijksregister, de Kruispuntbank Ondernemingen, de 
Kruispuntbank Sociale Zekerheid. De digitale identi-
teitskaart biedt heel wat nieuwe mogelijkheden.

Op Vlaams niveau is het EU-regelgevend kader tele-
communicatie omgezet middels het Telecomdecreet 
van 7 mei 2004. Het transport van signalen, of  het 
nu omroep is of  telecommunicatie, is door Europa 
immers geregeld in het nieuwe richtlijnenpakket tele-
communicatie. De vorige regeerperiode werd ook het 
actieplan Digitaal Vlaanderen gelanceerd en is het  
e-government initiatief  op de sporen gezet. 

Verder zijn er nog de ontwikkelingen rond de digitale 
televisie, initiatieven als IBBT en i-City, en de domei-
nen onderwijs en vorming, innovatie en economie. 
Deze lijst is zeker niet volledig.

In de omzetting van de Europese regelgeving naar 
Vlaams niveau zijn het decreet voor omzetting van 
de EU-telecomrichtlijnen, het voorontwerp van het 
Oprichtingsdecreet van de Vlaamse Regulator voor 
de Media en het hergebruik en de commercialisering 
van overheidsinformatie zeer belangrijk. De omzet-
ting van de in het vooruitzicht gestelde nieuwe EU-
regelgeving Televisie Zonder Grenzen zal binnen 
enkele jaren aan de orde zijn. 

Het actieplan eFl@nders Digitaal Vlaanderen van 
de vorige regeerperiode was gebaseerd op eEurope, 
gestart in 2002. De krachtlijnen sluiten er grotendeels 
bij aan: hoogwaardige en toegankelijke infrastruc-
tuur, het investeren in mensen en vaardigheden met 
de focus op leren, werken en leven, en het stimuleren 
en versterken van het digitale Vlaanderen (e-govern-
ment en het economische weefsel). Wat minder in het 

Europese, maar wel in het Vlaamse plan staat is aan-
dacht voor de inclusieve en democratische samenle-
ving. In het kader van het digitale actieplan waren 
er een aantal ondersteunde initiatieven: er werd een 
SWOT-analyse van de ICT-basis van Vlaanderen 
gemaakt (vergelijking met een aantal andere landen 
en regio’s); er werd een kmo-ICT-plan uitgewerkt;  
er was de sensibiliseringscampagne H@llo Vlaande-
ren; er werden internetstatistieken opgemaakt en er 
werd een organisatorische invulling uitgewerkt om de 
uitvoering van het plan te kunnen opvolgen.

Wat het e-government betreft tekende de Vlaamse 
Regering in 2002 een aantal belangrijke strategische 
initiatieven uit, waarbij gewerkt wordt met een aan-
tal clusters, die het operationele voor hun rekening 
namen. Het centrale e-governmentteam nam de coör-
dinerende en ondersteunende functie op. Zeer recent 
werd met de start van het interdepartementaal project 
coördinatiecel Vlaams e-Government aan het Vlaams 
e-governmentinitiatief  een nieuwe impuls gegeven. 

Onder de noemer Interactieve Digitale Televisie res-
sorteren onder meer de drie eVRT-projecten. Uit de 
testopstelling in Schoten bleek onder meer in welke 
mate mensen gebruik maakten van het aanbod van 
die digitale televisie. Een ander initiatief  op het vlak 
van Interactieve Digitale Televisie is het project 
Vlaanderen Interactief, gesteund vanuit het Instituut 
voor de Aanmoediging van Innovatie door Weten-
schap en Technologie in Vlaanderen (IWT) en waar-
bij ook gefocust werd op een mogelijk complementair 
aanbod, waardoor mensen die niet geneigd zijn met 
pc en internet te werken toch toegang krijgen tot de 
informatiemaatschappij. Op die manier wordt bijge-
dragen tot het dichten van de digitale kloof. 

Ook IBBT is een zeer belangrijk initiatief, maar dat 
komt straks aan bod bij de volgende spreker. Ik ga er 
dan ook niet verder op in. Ten slotte is er de innova-
tie en de steunverlening via het IWT.

Op Europees niveau is er een herlancering van een 
actieplan in het kader van de Lissabonstrategie 
gepland. De opvolger van eEurope 2005 zal i2010 
heten, met focus op informatieruimte voor elektroni-
sche communicatie en digitale diensten, innovatie en 
investeringen in ICT, inclusie en meer levenskwaliteit. 
Ook federaal werd daar reeds op ingepikt: er is een 
Nationaal Actieplan Digitale Inclusie in de maak. 

Het Vlaamse regeerakkoord bevat heel wat verwij-
zingen naar digitalisering en ICT. De Vlaamse Rege-
ring wil een doorgedreven actieplan realiseren om de 
digitalisering van de communicatie in de samenle-
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ving te ondersteunen en de digitale kloof  te helpen 
overbruggen. Zij wil de verdere uitbouw stimuleren 
van de ICT-infrastructuur. Het IBBT en het iCity-
project worden uitgebouwd. De implementatie van 
digitale interactieve televisie zal worden onderzocht. 
Het aanbod van diensten via breedband zal worden 
gestimuleerd, met bijzondere aandacht voor maat-
schappelijke noden waarop een innovatief en efficiënt 
antwoord kan worden gegeven (e-veiligheid, gezond-
heidszorg en ouderenzorg). Via een efficiënte markt-
controle waarborgt de Vlaamse overheid, die bevoegd 
moet zijn voor het gehele luik van media en telecom, 
de verdere uitbouw van deze markt. Deze e-gerichte 
attitude komt duidelijk aan bod in de beleidsnota’s 
van onder meer media, e-government, economie, 
innovatie, onderwijs en cultuur. Initiatieven zullen 
ook regeringsbreed moeten zijn. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Ik dank de heer Verdonck 
voor zijn uiteenzetting. Kunt u nog meer uitleg geven 
over het project H@llo Vlaanderen? Heeft het iets 
opgeleverd?

De heer Willy Verdonck: Het was een sensibiliserings-
campagne uit de vorige regeerperiode, via televisie en 
de geschreven pers. Bij de actie hoorden ook folders 
die onder meer verdeeld werden aan de hand van de 
reacties die binnenliepen. Tot op vandaag lopen er 
nog aanvragen binnen. 

Mevrouw Patricia Ceysens: U liet verstaan dat er nog 
een uitdaging lag in de commercialisering van over-
heidsinformatie. Kunt u daarover specifieker zijn? 

De heer Willy Verdonck: Het betreft een Europese 
richtlijn over het hergebruik van overheidsinforma-
tie, die door de lidstaten, dus ook België, moet omge-
zet worden. Ieder bestuursniveau doet dat voor zijn 
eigen domeinen. Dat gebeurt ook op Vlaams niveau. 
Europa beoogt hiermee vooral een informatie-indus-
trie zoals die bloeit in de Angelsaksische landen. De 
informatie van en over de overheid zou daardoor 
veel toegankelijker worden voor bedrijven die zich 
in het versnipperde Europa zouden willen vestigen. 
Investeerders kunnen de administratieve rompslomp 
zo sneller doorlopen. De Commissie wilde daar zeer 
ver in gaan: zij wilde alle overheidsinformatie die met 
openbare middelen was aangemaakt voor hergebruik 
beschikbaar stellen, zodat bedrijven er producten 
zouden kunnen mee ontwikkelen. De uiteindelijke 
richtlijn werd afgezwakt tot eerder een aanbeve-
ling waarin de lidstaten gestimuleerd worden om de 

informatie beschikbaar te stellen; ze bepalen wel zelf  
welke gegevens voor hergebruik vrijgegeven worden. 
Deze aanbeveling wordt nu op Vlaams niveau omge-
zet. 

3. Hoorzitting met de heren Ludo Maes, voorzitter 
van de raad van bestuur van het Interdisciplinair 
Instituut voor Breedbandtechnologie (IBBT) en 
Wim De Waele, algemeen directeur van het IBBT

De heer Wim De Waele: Het IBBT is een instrument 
om te werken met de thema’s, die in deze commissie 
aan bod zullen komen. 

Het IBBT moet in het kader van de ICT-sector van 
een paar jaar terug gezien worden, inclusief  de kater 
die we overhielden aan de crash van de hele techno-
logiesector. Daarnaast werd duidelijk dat de delo-
kalisatie echte sporen begon na te laten (Siemens, 
Philips enzovoort). Bovendien viel de euforie rond de 
technologie na het Lernout & Hauspie-debacle volle-
dig weg: het vertrouwen was gebroken. We konden 
dus niet vanuit een sterke positie op de internatio-
nale markt vertrekken. Statistieken tonen bovendien 
aan dat de modale burger in Vlaanderen niet zo veel 
gebruik maakt van technologie. Onze echte economi-
sche concurrenten bevinden zich in Azië en de Ver-
enigde Staten. 

Ook aan het economische weefsel moet zeker gewerkt 
worden. De Vlaamse ICT-sector is zeer sterk afhan-
kelijk geweest van globaliserende multinationals als 
Alcatel. Er bestaan wel een paar beloftevolle bedrij-
ven, maar we staan zeker niet op het niveau van de 
Europese topregio’s. Er is dus degelijk nood aan 
gerichte initiatieven. 

ICT kan niet alles oplossen, maar het heeft wel een 
impact op de maatschappij, en het kan er positief  
toe bijdragen. Het charter van IBBT is te pogen een 
bijdrage te leveren tot het behoud van economische 
activiteiten en tewerkstelling, en daardoor produc-
ten te ontwikkelen in functie van de lokale noden. 
Een goede kennis van de lokale markt biedt wellicht 
internationale perspectieven. Een internationaal 
competitieve positie kan niet verworven worden met 
eenvoudige oplossingen: eenvoudige zaken worden 
op kosteneffectieve plaatsen gemaakt. Wij moeten 
ons eerder richten op complexere producten en dien-
sten met toegevoegde waarde. Dit kan zowel in de 
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sociale als in de economische sector. Deze complexe 
diensten vragen een zeer goede kennis van de markt 
en een zeer nauwe samenwerking tussen bedrijven en 
onderzoeksinstellingen die de nieuwste ontwikkelin-
gen kunnen volgen. Daarnaast is er ook een inter-
actie met de potentiële gebruiker nodig. 

De ontwikkelde modellen moeten in zekere mate ver-
ankerd zijn in de Europese maatschappij, en boven-
dien zeer dienstengeoriënteerd, omdat ze anders veel 
te gemakkelijk kunnen gekopieerd worden om ze 
door een globaal bedrijf  in het buitenland te laten 
maken. Een van de doelstellingen van het IBBT is 
een goede dynamiek te creëren. 

Het IBBT werd door de Vlaamse Regering opge-
richt. Het budget van 17 miljoen euro per jaar wordt 
gespendeerd aan interdisciplinair strategisch basis-
onderzoek (ISBO) en aan gemengd basisonderzoek 
(GBO). ISBO is op iets langere termijn georiënteerd, 
en gebeurt uitsluitend in de universitaire instellin-
gen, maar wel met sturing vanuit de ondernemingen. 
Daarnaast is er op kortere termijn gemengd basison-
derzoek, dat gericht is op de hoger vermelde complexe 
oplossingen en dat in samenwerking met bedrijven 
gebeurt. Daarbij is de regel dat bedrijven waar-
mee wij samenwerken 50 percent van de research - 
kosten dragen, en later de commercialisering op zich 
nemen. 

Om dit in te vullen vertrekken wij vanuit de behoefte 
van de consument of van de burger. De digitale kloof, 
die de vorige spreker al aanhaalde, is een allesomvat-
tend begrip voor objectieve achterstanden op basis 
van leeftijdscategorie, onderwijs en geografische loca-
tie. Ik ben ervan overtuigd dat deze kloof  niet door 
generieke maatregelen, maar wel door het inspelen 
op de behoeften van deze populatie kan gedicht wor-
den. De bestaande niet-behoefte om met digitale 
technologie om te gaan kan wellicht omgebogen wor-
den door op thema’s voor specifieke doelgroepen te 
gaan werken. Zo zou er voor ouderen een aanbod in 
verband met gezondheid en welzijn moeten zijn. Ook 
in het onderwijs is er een lacune: de meer technische 
richtingen hebben behoefte aan digitale technologie, 
maar bepaalde andere opleidingen hebben die niet. 
Toch kunnen voor ieder beroep aspecten bedacht 
worden waar digitale technologie nuttig zou zijn. 

Het IBBT richt zich op die gebieden waar wij samen 
met bedrijven noden ontdekken. Voorbeelden daar-
van zijn gezondheid, mobiliteit en logistiek. Digi-
tale televisie is zeker ook een kanaal waar zich een 

aantal nieuwe diensten zullen op ontwikkelen, die 
op bepaalde doelpublieken kunnen gericht worden. 
Daarnaast richten we ons op e-government. Zowel 
overheid als bedrijven kunnen onze activiteiten voor 
een groot deel sturen. De overheid is de facto een 
belangrijke speler in het pushen van deze technolo-
gie, dankzij de diensten die door verschillende admi-
nistraties en door VOI’s worden aangeboden. 

In onze aanpak vertrekken we steeds van de gebrui-
kers. De technologische oplossingen voor hun 
behoeften bestaan uit een combinatie van verschil-
lende competenties rond inhoud software, diensten, 
netwerktechnologie (kabel, ADSL, wireless techno-
logy), en het terminalgebeuren. 

Men moet zich niet meer blind staren op een pc of 
een terminal als het medium voor digitalisering. Er 
is een aantal andere terminals die ter beschikking 
komen, hetzij mobiel, hetzij digitale tv, hetzij in een 
auto of  op een trein en die voor een stuk de digitale 
kloof zullen verminderen omdat de gebruiksvriende-
lijkheid van die mogelijkheden groter is. Een niet te 
onderschatten probleem is de angst voor de pc: een 
onbetrouwbaar toestel met een onbetrouwbaar ope-
rating system in een internetomgeving die heel weinig 
gecontroleerd is en die iemand voor bepaalde ver-
rassingen kan plaatsen. Als men bepaalde drempels 
heeft op technisch, psychologisch, opleidings- of leef-
tijdsniveau, is dat een niet aan die doelgroep aange-
past medium. Digitale tv, wireless technology, gsm en 
dergelijke, en de opvolgers ervan zijn meer gecontro-
leerde terminals en zullen een grote impact hebben. 

Niet te onderschatten is het juridische element in het 
onderzoek. De regelgeving zowel wat betreft privacy 
in de gezondheidszorg bijvoorbeeld als wat betreft 
wetgeving rond de convergentie tussen media en tele-
com gaat heel belangrijk zijn. Digitale tv zal de grens 
tussen telecom en media volledig doen verdwijnen. 
Er moet een regelgevend kader zijn dat iedereen op 
dezelfde manier gaat behandelen. 

De verschillende benodigde disciplines komen in onze 
werking dus aan bod. Het is de bedoeling om maat-
schappelijke en economische noden te detecteren, 
daarover toegepast onderzoek te doen met behulp 
van de universiteiten en op die manier de competiti-
viteit in Vlaanderen te verhogen. 

Wat betreft de structuur en werking van IBBT, is de 
raad van bestuur paritair samengesteld: de helft men-
sen uit het bedrijfsleven en de helft vertegenwoordi-
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gers van het politieke en sociale veld. We pogen de 
verschillende aspecten die tot uiting moeten komen, 
in het beleid te reflecteren. Er is een centrale groep 
die de verschillende onderzoeksprogramma’s defini-
eert in samenwerking met de bedrijven en de onder-
zoekers. De noodzakelijke onderzoeksgroepen zitten 
verspreid over de verschillende universiteiten. Vlaan-
deren is een kleine regio en competitiviteit kunnen we 
enkel bereiken door de krachten te bundelen over de 
universiteiten heen. Op ICT-vlak beschikken we over 
heel goede kennis. Er is geen enkele onderzoeksgroep 
sterk genoeg om alles op zijn eentje te doen. Er zijn 
een aantal onderzoeksgroepen binnen verschillende 
universiteiten geselecteerd om binnen het IBBT te 
werken. Het is een open structuur, in functie van de 
behoeften van de markt, van de bedrijven die met ons 
werken en van de overheid. Er zijn niet alleen techno-
logische groepen, maar ook sociologische en juridi-
sche groepen die aan projecten samenwerken. 

We definiëren projecten samen met het bedrijfsle-
ven en de overheid om op die manier nieuwe dien-
sten te stimuleren binnen de sector. We hebben ook 
een testcentrum, waar nieuwe diensten bijvoorbeeld 
voor digitale tv kunnen worden uitgetest door klei-
nere bedrijven. Een van de problemen met de pene-
tratie van nieuwe technologieën is dat men een zekere 
schaalgrootte nodig heeft. Voor Vlaamse kmo’s is dat 
niet eenvoudig. Via het testcentrum proberen we hen 
die mogelijkheid te bieden. 

Welke competenties heeft men nodig om aan dit 
onderzoek te doen? Ten eerste zijn er de regulerings-
aspecten. Het juridische kader is heel belangrijk. Ten 
tweede moet men een goed doorzicht hebben in de 
gebruiker om op die manier de juiste ontwikkelingen 
te doen. Het nadeel van de ICT-sector is dat men veel 
te technologisch en ingenieus is georiënteerd en dat 
men onderzoek doet vanuit de mogelijkheden van 
de technologie. Zo is bijvoorbeeld de vraag wat de 
toegevoegde waarde is van de verdubbeling van de 
rekenkracht van de gebruiker. Daarom wordt in het 
onderzoek veel aandacht besteed aan de burger of 
de consument. Ten derde zijn er de technologische 
clusters die zich bezig houden met de inhoud, de net-
werk- en terminaltechnologie.

De bundeling van de groepen binnen de universitei-
ten geeft een kritische massa. Er zijn ongeveer hon-
derd vaste medewerkers in de verschillende groepen 
en ongeveer vierhonderd onderzoekers die doctore-
ren of  die tijdelijk onderzoek verrichten. De groe-
pen werken samen met bedrijven en de overheid en 

werken toepassingsgericht. Men heeft binnen deze 
groepen over de voorbije jaren ongeveer 150 pro-
jecten uitgevoerd met industriële partners waarvan 
een groot deel met Europese partners. Er wordt niet 
alleen gewerkt met grote bedrijven, zoals IBM, Alca-
tel en Microsoft, maar ook met een aantal lokale 
Vlaamse bedrijven, zoals Agfa, Barco of kmo’s. 

Hoe gaan we onze werking in de toekomst aanpak-
ken? Er zijn verschillende thematieken gedefinieerd: 
mobiliteit, gezondheidszorg, Vlaanderen Interactief  
(digitale en nieuwe media, e-government). Daarin 
moeten een aantal elementen worden bekeken. Voor 
de digitale tv zijn dat bijvoorbeeld de netwerken. De 
infrastructuur van zowel Telenet als Belgacom moet 
worden geüpgraded om tegemoet te komen aan de 
mogelijkheden van de digitale tv. Dat is maar een deel 
van het verhaal. Als onderzoekscentrum vertrekken 
we niet vanuit de technologie- of  infrastructuurbe-
hoeften, maar vanuit de behoeften van de gebruiker. 
Wat zijn diensten voor een voldoende groot aantal 
gebruikers die kunnen worden aangeleverd? Het gaat 
om diensten waar er effectief  vraag naar is. Op die 
manier wordt de onderzoeksprogrammatie opgesteld. 
Men heeft een bevraging gedaan van de bedrijven 
die actief  zijn in de sector over hoe ze de markt zien 
evolueren, wat ze in de toekomst willen ontwikkelen, 
welke nieuwe producten ze willen aanbieden in de 
verschillende domeinen. We hebben ook de andere 
actoren bevraagd, zoals ziekenhuizen, mobiliteitsor-
ganisaties, urgentiediensten en dergelijke om voor-
stellen te krijgen van zinvolle projecten. We zijn vorig 
jaar opgestart via een formele consultatieprocedure. 
We hebben twee projectcycli gestart: één vorig jaar en 
één dit jaar. 

De projecten situeren zich in de verschillende domei-
nen. We hebben die gegroepeerd rond een innova-
tieplatform. Dat is een cluster van kennis die aan 
bepaalde behoeften in de markt voldoet. Die cluster 
van kennis bestaat uit bedrijven, overheidsinstan-
ties en onderzoeksgroepen. Men moet die clusters 
kunnen uitbouwen tot internationaal competitieve 
kennispolen. We hebben aan de bedrijven een aan-
tal voorwaarden gesteld om te mogen samenwerken 
rond die projecten. Er moeten combinaties worden 
gemaakt van grote internationale bedrijven en kmo’s. 
Er moeten ook effectieve proefprojecten uit voort-
vloeien. Het is geen academisch onderzoek dat in de 
ivoren toren van de universiteit gebeurt, maar het 
moet leiden tot oplossingen voor potentiële gebrui-
kers en een economische en sociale meerwaarde heb-
ben. 
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Waar staan we nu? Als de projecten in de raad van 
bestuur van april worden goedgekeurd, zullen we in 
totaal 22 projecten gestart hebben. Die hebben een 
clustering tot stand gebracht met ongeveer 60 orga-
nisaties. Daarvan zijn er 40 bedrijven, gaande van 
Siemens, Alcatel tot kleine kmo’s. Het gaat om een 
omzet van 8 miljard euro en 35.000 werknemers. De 
rest zijn non-profitorganisaties: thuiszorgorganisaties, 
het Wit-Gele Kruis, mobiliteitsorganisaties en derge-
lijke. Bij de e-governmentprojecten zijn de Vlaamse 
administraties betrokken. 

Er zijn vier innovatieve projecten gestart over 
gezondheidszorg, één over thuiszorg waarbij digi-
tale tv wordt gebruikt om thuiszorg uit te bouwen, 
één over elektronische patiëntendossiers, één rond 
digitale communities voor zieke kinderen en langdu-
rig zieke patiënten, één over de optimalisatie van de 
hospitaaladministratie. Met betrekking tot mobili-
teit zijn er ook verschillende projecten gedefinieerd: 
een project over thuisnetwerken, een project met de 
brandweer van Antwerpen. Verder zijn er de digitale 
media. In de sector van de digitale tv en dergelijke 
is er een belangrijk archiveringsproject met de doel-
stelling van een digitaal archief  voor de audiovisu-
ele sector op te bouwen en waaraan zowel VTM als 
VRT deelnemen. Er zijn een aantal andere projecten 
over multichannel delivery en dergelijke. Wat betreft 
e-government zijn er projecten over de regelgeving en 
de uitwisseling van data. Daarnaast zijn er een aantal 
basistechnologische projecten die op langere termijn 
werken waar bedrijven met ons samenwerken om 
innovatieve technologie te ontwikkelen die nog niet 
direct toepassingsgericht is. 

Ik ben begonnen met een pessimistische schets van de 
sector, maar ik denk dat we nu uit het dal zijn. Er is 
wel nog heel veel werk. We hebben geen voorsprong 
en een aantal bedrijven staat nog zwak. Het is niet 
ondenkbaar dat, als het weer eens wat slechter gaat, 
een bedrijf  als Alcatel beslist om Antwerpen – waar 
honderden ingenieurs werken – op te doeken. Maar 
er is ook nood aan ondersteuning voor starters. Ten 
slotte ziet men dat dit soort projecten om de digitale 
kloof te dichten, door de reële behoeften van de bur-
ger en de consument aan te spreken, het wantrouwen 
in de technologie kunnen verminderen. 

Alle projecten lopen over twee jaar. Ze worden bij-
gestuurd naargelang het nodig is. Op basis van de 
externe vraag zullen ook bijkomende projecten wor-
den gedefinieerd, volgens hetzelfde stramien.

De heer Bart Caron: Zijn er bepaalde evoluties te 
detecteren in de voorliggende projecten en in diegene 
die thans na de nieuwe oproep binnenlopen?

De heer Wim De Waele: In de eerste cyclus zijn acht 
projecten goedgekeurd. Een groot aantal daarvan 
bleken gericht op de mediasector. Reden is dat daar 
al een voorgeschiedenis was, zoals de e-VRT. We had-
den ook moeite om rond gezondheidszorg, mobiliteit 
en e-government beweging te krijgen. Bij de nieuwe 
oproep zijn er wel projecten rond gezondheidszorg, 
maar mobiliteit en logistiek blijven moeilijk. Er is 
ook nog werk aan het verminderen van het wan-
trouwen tussen de bedrijven met het oog op betere 
samenwerking. 

De heer Sven gatz: Zijn er soortgelijke instituten in 
het buitenland en heeft u daar contact mee? 

De heer Wim De Waele: We zijn zeker niet uniek. 
Vooral in de Angelsaksische wereld bestaan soort-
gelijke instellingen al lang. Ook in Duitsland en  
Denemarken zijn er inmiddels opgericht. Wij pro-
beren doelgerichte contacten uit te bouwen met het 
buitenland, in de eerste plaats met het Nederlandse 
TNO. Wij proberen een brug te bouwen tussen de 
academische wereld en de maatschappij. 

De heer Bart Caron: Werken jullie ook in de sfeer van 
de telecom? 

De heer Wim De Waele: In de eerste cyclus is een 
project met Belgacom gedefinieerd. De providers zul-
len meer en meer diensten moeten gaan aanbieden. 
Niet alleen tv maar ook andere. Zij bouwen daarvoor 
service oriented architecture. Daarover is een project 
gedefinieerd met Siemens en Alcatel samen. In de 
tweede cyclus zit een project met Telenet over kabel-
technologie. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Is het elektronische 
patiëntendossier niet federaal? Hoe gaat u daarmee 
om? De middelen zijn toch Vlaams? Bent u ook bezig 
met plaatsonafhankelijk leren en werken? Hoe ver-
houdt u zich tot het huis van de logistiek? Hebben de 
private spelers geen vragen om nieuwe dingen te gaan 
beginnen inzake e-business? 

De heer Wim De Waele: Er moet inderdaad reke-
ning gehouden worden met de federale component, 
bijvoorbeeld voor de standaardisering en het Riziv. 
In de eerste cyclus zit een project met het Wit-Gele 
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Kruis rond een elektronisch verpleegkundig dossier 
voor patiënten van zorgverstrekkers. In de tweede 
cyclus zit een project rond de universitaire ziekenhui-
zen in datzelfde verband. 

Mobiliteit betekent bij ons zowel mobiele technologie 
als het maatschappelijke vraagstuk. Wat het eerste 
betreft, is er een project met de Antwerpse brandweer 
voor mobiele raadpleging van plannen en gegevens 
bij interventies. Er is ook een project rond thuisnet-
werking met een aantal technologieproviders. 

We moeten nog eens kijken in het kader van de aan-
pak van mobiliteit welke zinvolle projecten nog gede-
finieerd zouden kunnen worden, die dan eerder echt 
gaan in de richting van ondersteuning van openbaar 
vervoer of  diensten van openbaar vervoer of  betere 
regulering van het verkeer. 

Wij hebben veelvuldig contact met het Vlaams Insti-
tuut voor Logistiek. Het Vlaams Instituut voor Logis-
tiek helpt bij het uitwerken van logistieke concepten 
voor Vlaanderen. Het instituut is niet technologisch 
georiënteerd. Er zijn geen overlappingen omdat wij 
het instituut als een doorgeefluik van logistieke ken-
nis beschouwen waarbij wij eventueel technologische 
projecten kunnen definiëren. 

Vanuit de logistieke wereld is er nog maar weinig 
input gekomen voor potentiële technologisch innova-
tieve projecten. Dat is het gevolg van de samenstelling 
van de ICT-sector. Bedrijven als Alcatel en Siemens 
richten zich vooral op digitale media, netwerking en 
telecommunicatie. Een bedrijf  als Agfa concentreert 
zich op medische beeldvorming. De aanbieders van 
technologische oplossingen voor mobiliteit en logis-
tiek zijn internationale spelers. Er zijn weinig lokale 
bedrijven actief  in deze sector. Bovendien is deze sec-
tor sterk geglobaliseerd. De naties en andere spelers 
in de haven zijn in vele gevallen in buitenlandse han-
den 

De heer Bart Caron: Houdt uw organisatie bij welke 
internationale innovatie op de Vlaamse markt wordt 
geïmplementeerd? 

De heer Wim De Waele: We houden niet alles bij. We 
werken zowel met Vlaamse bedrijven als met inter-
nationale bedrijven waarin Vlamingen aanwezig zijn. 
Meestal brengen internationale innovaties lokale eco-
nomische activiteit met zich. Via de lokale afdelingen 
of partners houden we contact.

We moeten ervoor zorgen dat buitenlandse bedrij-
ven hun innovaties hier niet alleen maar verkopen. 

We moeten ervoor zorgen dat hier blijvende kennis 
wordt opgebouwd om er lokale economische acti-
viteit uit op te bouwen. Met IBM hebben we een 
overeenkomst afgesloten om samen mediacompeten-
tie op te bouwen in Vlaanderen. Zelfs al gebeurt de 
echte ontwikkeling in Haifa, Israël, toch zal hier een 
competentiecentrum gebouwd worden. We proberen 
kennis naar hier te halen en hier op een permanente 
basis te houden. 

Mevrouw Kathleen Helsen: Zijn er projecten in samen-
werking met de onderwijswereld? Dat is belangrijk in 
het kader van levenslang en levensbreed leren. 

De heer Wim De Waele: Er is al één project gerea-
liseerd: leren voor langdurig zieken. Dit project valt 
onder gezondheidszorg maar het gaat over afstands-
onderwijs en het ingeschakeld houden van langdurig 
zieken in het onderwijs. 

Ik denk dat we werk moeten maken van de link met 
onderwijs. Wij worden natuurlijk in de eerste plaats 
gestuurd door e-government en het bedrijfsleven. 
We werken aan een aantal projecten die raakvlak-
ken hebben met onderwijs, maar niet aan specifieke 
onderwijsprojecten. 

We plannen een project over de distributie van con-
tent-productie, wat voor het onderwijs zeer zinvol 
kan zijn. Men verlaat het gecentraliseerde broad-
castingsysteem voor een omgeving waarin iedereen 
content aanmaakt. Het komt erop neer dat men zelf  
programma’s zal kunnen maken. Dat heeft technolo-
gische voordelen maar de overheid zal moeten wer-
ken aan de kwaliteit van de inhoud. Het internet is 
nu al een ongecontroleerd medium. De burger moet 
dat kritisch bekijken. Dit project loopt nog maar een 
half  jaar. 

Al de geciteerde projecten zijn meer gedetailleerd 
beschreven op onze website.

II. VErgADErINg VAN WOENSDAg 20 APrIL 
2005

1. Hoorzitting met professor Paul Lagasse, vakhoofd 
Informatietechnologie (INTEC), Universiteit gent

Professor Paul Lagasse: Ik wil hier een kort overzicht 
geven rond de aandachtspunten van deze commissie. 
Eerst wil ik het hebben over de infrastructuur waar-
over Vlaanderen beschikt. Ik wil dat doen vanuit een 
universitair en neutraal standpunt. 
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Een cruciale factor voor de breedband is de laatste 
kilometer naar de abonnee. Over het algemeen is 
het aantal operatoren dat een netwerk heeft tot aan 
de abonnee beperkt. In Vlaanderen zijn er twee, de 
kabeloperator Telenet en de klassieke telecomope-
rator Belgacom. Het verschil tussen beide is niet zo 
eenvoudig. Het Belgacomnetwerk maakt gebruik van 
afzonderlijke koperparen van iedere abonnee naar 
de centrale. Dankzij de moderne technieken kun-
nen die weliswaar heel wat bandbreedte doorlaten, 
maar dat blijft toch nog altijd minder dan de coaxka-
bel. De bandbreedte kan variëren van vijf  tot vijftig 
megabit/s. Bij de coaxkabel is het aantal megabit/s 
tien tot twintig keer hoger, maar dan zijn er wel vijftig 
tot honderd abonnees per kabel. Het upgraden komt 
voor beide operatoren hierop neer dat ze de optische 
vezel dichter bij de abonnee moeten brengen. 

Het nettoresultaat is dat er competitie is, wat een 
voordeel is voor de penetratie van breedband. Het 
percentage van de niet-klassieke telecom – de klas-
sieke telecom is de DSL-techniek – is in België onge-
veer veertig percent. In Vlaanderen ligt dat misschien 
nog iets hoger. Daardoor heeft België een vrij hoge 
penetratie van breedband, namelijk vijftien tot twin-
tig percent. Daarmee zitten we bij de koplopers, 
samen met Nederland. In landen waar een dergelijke 
competitie niet bestaat, is de penetratie van breed-
band lager. 

Deze situatie wordt nog voordeliger als we rekening 
houden met de kostprijs van de beeldbandaanslui-
tingen. Een goede manier om die uit te drukken is 
de kostprijs per 100 kilobit/s debiet dat aan de klant 
wordt aangeboden. In andere landen, bijvoorbeeld 
Nederland, zijn de abonnementen wel goedkoop, 
maar is het aangeboden debiet relatief  laag. België is, 
met zijn 1,15 dollar per honderd kilobit per seconde, 
eigenlijk veel goedkoper dan Nederland en Duitsland 
en zelfs goedkoper dan de Verenigde Staten. 

In Japan is breedband ongelooflijk goedkoop, zelfs 
bijna gratis. Dat heeft te maken met de enorme inves-
teringen, zowel door de overheid als door de privé-
sector. De overheid investeerde er 15 tot 20 miljard 
dollar en de grote privéoperator NTT ongeveer 50 
miljard dollar. Er is echter nog een andere reden, 
namelijk de reglementering inzake ruimtelijke orde-
ning. In Japan is het niet duur om een kabel bij een 
abonnee te brengen omdat men die alleen aan een 
paal hoeft te hangen. Ik houd hier geen pleidooi voor 

het zetten van lelijke palen doorheen het hele land-
schap. Het totaal gebrek aan esthetische vereisten in 
de ruimtelijke ordening maakt het in Japan natuurlijk 
wel goedkoper dan bij ons waar het nodig is om alle 
straten op te breken. In sommige gevallen wordt een 
aanpassing daardoor zelfs fysisch onmogelijk. 

Een andere mogelijke oplossing is alles wireless 
maken. Men kan radioverbindingen gebruiken voor 
de vaste en de mobiele verbindingen. Men zou een 
kabel dus kunnen vervangen door een straalverbin-
ding tussen een antenne en huizen waarop ook anten-
nes worden gezet. 

In de praktijk is dat enkel interessant voor weinig 
bevolkte gebieden: in dicht bevolkte gebieden is het 
niet zo evident om met radioverbindingen te werken. 
Dat is wel relevant voor de mobiele toepassingen. In 
een tijdsspanne van een tiental jaar is de mobiele tele-
foon een onmisbaar goed geworden. Dat illustreert 
dat als er een sociale, maatschappelijke en professio-
nele interesse bestaat om zeer snel iets te gebruiken, 
de uptake door de bevolking ook zeer snel gebeurt. 
Maar het is extreem moeilijk om te voorspellen welke 
diensten gaan aanslaan. Een voorbeeld daarvan is 
sms: men dacht oorspronkelijk dat daar geen enkele 
interesse voor zou zijn en toch is het een fenomenaal 
succes gebleken, ook commercieel.

Dat brengt ons bij het probleem van micropayments: 
als men iets wil verkopen, is het vaak veel eenvoudiger 
de mensen heel veel kleine bedragen te laten betalen 
dan één groot bedrag. Sms is daar een typisch voor-
beeld van. Voor de verkoper bestaat de uitdaging erin 
de betalingen te aggregeren zodat ze op kosteneffec-
tieve wijze kunnen geïnd worden. Vandaar de strijd 
van diverse serviceproviders om tot een platform te 
komen dat zeer goed geschikt is voor die micropay-
ments. Een mogelijk platform is de mobiele telefoon, 
omdat de aggregatie gebeurt door de operator bij wie 
men geabonneerd is: die neemt alle betalingen samen 
en stort die door naar degene die de diensten aan-
biedt. Een ander mogelijk platform is degene die de 
home gateway, de settopbox heeft.

De geschiedenis van de settopbox is relevant. We 
worden immers geconfronteerd met het probleem 
van de convergentie. Waar de telefonie en de video 
vroeger via aparte providers gingen, zijn door de 
digitalisering al die diensten uiteindelijk stromen van 
eentjes en nulletjes geworden: men kan ze dus alle-
maal tegelijk doorsturen. Er is dus een convergentie 
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tussen de klassieke operatoren in de telecom- en de 
kabelsector enerzijds en de media anderzijds. Omdat 
de media een dominante rol spelen in het maatschap-
pelijk-politieke gebeuren, zorgt de convergentie van 
de media met de telecomsector ervoor dat de tele-
comsector verweven raakt in een politiek debat dat 
toch zeer zware consequenties heeft.

Alle operatoren zouden graag de triple play aanbie-
den. In België blijft men wat op de vlakte, al was het 
maar wegens de complexe situatie door onze staats-
structuur: de telecom wordt federaal geregeld, de 
media op Vlaams niveau. Maar in Nederland heeft 
Versatel zeer recent de triple play aangeboden: tele-
visie, internet en gesprekken. Bij klassieke telefoon-
gesprekken wordt er een telefoonkanaal gereserveerd 
tussen de twee abonnees die met elkaar telefoneren. 
In plaats daarvan kan men een gesprek laten gebeu-
ren via het internet. Dat wordt een totaal verschil-
lende maar ook een ‘best effort’-situatie. Het gesprek 
verzinkt in het totaal van de data en wordt in prin-
cipe gratis: men kan telefoneren op basis van zijn 
internetabonnement. In de Verenigde Staten zijn er 
bedrijven die op die manier telefoniediensten aanbie-
den. Dat lukt beter in de VS dan in Europa omdat 
de lokale gesprekken daar in het abonnement begre-
pen zijn. Daardoor kunnen de bedrijven ook dien-
sten wereldwijd aanbieden: het telefoonnummer kan 
overal meegenomen worden omdat het gebonden is 
aan de internetaansluiting. Elk gesprek, waar ook 
ter wereld, blijft op die manier een lokaal gesprek. 
Als dat businessmodel ingang vindt, is dat een echte 
revolutie. Dat is een enorme uitdaging voor de klas-
sieke operatoren. Maar evolutie in de telecomsector 
wordt in eerste instantie bepaald door de politieke 
regelgeving en niet door de technologie.

In Europa worden breedbanddiensten overwegend 
gebruikt voor de toegang tot informatie: toegang 
tot het internet. Dat is belangrijk. Het gedrag van de 
consument is immers fundamenteel veranderd. Voor-
aleer men een grote aankoop doet, gaat de meerder-
heid van de mensen zich informeren via het internet. 
In Japan zijn de voorbeelden nog extremer: daar kan 
men met zijn mobiele telefoon tweedimensionale bar-
codes inlezen, waardoor men bijvoorbeeld informatie 
over busverbindingen of boekenprijzen krijgt.

Vroeger konden enkel grote bedrijven zich digitaal 
informeren voor ze grote investeringen deden; nu heb-
ben ook kmo’s die mogelijkheid. De informatietoe-
gang heeft zeker invloed op het sociaal-economisch 
gebeuren; de opleiding is dan ook zeer belangrijk. 
De beschikbare informatie en de platformen moeten 

zo toegankelijk mogelijk gemaakt worden. Pc’s zijn 
door de aard van de operating systemen niet altijd 
even gebruiksvriendelijk; de digitale televisie draagt 
bij tot een goede informatiedoorstroom naar de hele 
bevolking. 

De vraag rijst of  we binnen ongedefinieerde tijd niet 
zullen geconfronteerd worden met het einde van de 
breedbandtechniek: spam en virussen nemen expo-
nentieel toe. We zijn in de merkwaardige situatie 
terechtgekomen waarbij onze fysische veiligheid door 
wetgeving en politie beschermd wordt, maar waar de 
gebruiker zelf  maar voor zijn digitale veiligheid moet 
opdraaien.

Ik roep de operatoren op hun verantwoordelijkheid 
te nemen en deze dienst te verlenen: zij beschikken 
over de technische mogelijkheden de consument 
afdoende te beschermen. Ik ben voorstander van een 
regelgeving die de operatoren ertoe aanzet de gebrui-
ker te beschermen indien hij dat wenst. 

De heer Carl Decaluwe: De technische evoluties en de 
grote investeringen in acht genomen, is het jammer 
te moeten horen dat nu over het einde van de breed-
band gesproken wordt. Zou het draadloze systeem 
geen oplossing kunnen bieden? 

Professor Paul Lagasse: Zeker niet. Ook de moderne 
gsm’s worden met spam en virussen bestookt. Wij 
realiseren ons dat nog niet echt, omdat de gsm-tech-
nologie in Europa nog vrij beperkt is. Maar in het 
Oosten, waar gsm’s ook de mogelijkheid tot mail en 
multimedia bieden, bestaat het probleem wel dege-
lijk. 

De heer Wim Demeyer, eEurope Advisory group: De 
operatoren (Telenet en Belgacom) zijn zich bewust 
van het probleem. Zij zijn voorstander van een beter 
gereguleerde vorm van e-security. Uiteraard zal het 
voorblijven op hackers en spam kosten met zich mee-
brengen. Maar ik denk dat de consument bereid is 
een kleine meerprijs te betalen in ruil voor zijn veilig-
heid. Nu durft hij vaak niet overgaan tot aankopen 
via internet, omdat hij zijn creditcardnummer niet 
durft doorgeven. 

De heer Carl Decaluwe: Op welk niveau moeten de 
politieke initiatieven genomen worden? Kan Vlaan-
deren iets bereiken, of moet het meteen Europees? 

Professor Paul Lagasse: Op lokaal niveau moet dit 
in overleg met de operatoren gebeuren. Daarbij moet 
naar een evenwicht tussen een risicovolle totale vrij-



16Stuk 1713 (2007-2008) – Nr. 1 – Bijlage

heid en een gereguleerd veilig systeem gestreefd wor-
den. De internetfanaten zijn uiteraard voorstander 
van het eerste, maar de gewone consument kiest 
meestal voor veiligheid. 

Internationaal zou er meer overleg tussen de opera-
toren onderling moeten komen. Sommige operatoren 
zorgen er al voor dat er geen spam van bij hen ver-
trekt. Dat is reeds zinvol, omdat daardoor vermeden 
wordt dat alles dat van bij hen komt geblokkeerd 
wordt door andere operatoren. 

De heer Wim Demeyer: Het probleem is erg complex, 
in de eerste plaats omdat de definitie van spam erg 
vaag blijft. 

Het probleem wordt dus wel erkend, maar terwijl 
in de VS al met mondjesmaat initiatieven ontstaan, 
staat Europa in de praktijk nog nergens. 

De heer Sven gatz: Wat is de rol van de overheden 
in de technologische ontwikkeling? In hoeverre is het 
realistisch om te verwachten dat op Europees niveau 
iets tot stand komt? Of zijn alleen de operatoren stu-
wende krachten? 

Professor Paul Lagasse: Neen, het is de regelgeving 
die bepalend is. Europa kiest voor convergentie, 
waarbij alles in een regelgeving voor elektronische 
communicatie wordt gegoten. Maar ook in de lid-
staten apart geldt dat de regelgeving dominant is. In 
sommige landen waren de operatoren bijna failliet 
na de extreem dure aankoop van UTMS-licenties. 
Welnu, de overheden konden hen weer ademruimte 
geven door de regelgeving aan te passen. Een ander 
voorbeeld van die dominante rol wordt gevormd 
door de bewegingen van opsplitsing en integratie in 
de telecomsector. Ook die zijn een gevolg van de evo-
luerende regelgeving. Men kan zeggen dat de tech-
nologische mogelijkheden het speelveld bepalen en 
de regelgeving het spelverloop. De overheid is dus 
scheidsrechter. Naarmate de systemen meer gesofisti-
ceerd worden, komt alles ook dichter bij elkaar.

De heer Bart Caron: U zei dat de Amerikaanse ope-
ratoren aan de bron willen ingrijpen in de strijd tegen 
spam. Welke commerciële motieven hebben zij daar-
bij?

Professor Paul Lagasse: Die zijn indirect. Operatoren 
die het niet doen, zullen geboycot worden door de 
andere. Zij worden met andere woorden uitgesloten 
als outlaws.

De heer Bart Caron: U bent ook erg optimistisch over 
televisie als ontsluiter van het internet. Ikzelf  zie die 
mogelijkheden als zeer beperkt. Zullen zij wel echt 
naar elkaar toegroeien? Zijn de gebruiksomstandig-
heden niet te verschillend? Men surft toch niet vanuit 
zijn sofa?

Professor Paul Lagasse: Er zijn technische proble-
men, maar die zijn oplosbaar. Zo is de resolutie van 
de meeste huidige tv-toestellen te laag. Maar daar 
wordt aan gewerkt. Moeilijker is inderdaad de hou-
ding van de mensen en die hangt af  van de maat-
schappij. Een Philipsstudie deelde de mensheid in in 
laid-backkijkers en lean-forwardkijkers. Europeanen 
behoren veeleer tot de eerste en oosterlingen en Ame-
rikanen tot de tweede categorie. Men moet dus oplet-
ten als men iets wat een succes is in het Oosten, wil 
overnemen. Dat gaat niet vanzelf. 

De heer Wim Demeyer: Europa is inderdaad zijn 
koploperspositie kwijt inzake breedbandpenetratie. 
Elders zijn veel meer initiatieven en daardoor is de 
penetratie groter, ondanks de hogere prijs. Er is al 
een verschil tussen België en Nederland. Nederlan-
ders zijn veel meer innoverend ingesteld. 

De heer Carl Decaluwe: Speelt onze staatsstructuur 
een cruciale rol? 

Professor Paul Lagasse: Onze staatsstructuur ver-
gemakkelijkt de regelgeving en de dynamiek ervan 
zeker niet. De regelgeving is cruciaal voor de ope-
ratoren. De Amerikaanse Telecom Act bepaalt dat 
nieuwe investeringen in optische vezels niet onder-
hevig zijn aan unbundling. De operator is niet ver-
plicht zijn lijn te verhuren aan een concurrent tegen 
een door de regulator bepaalde prijs. Belgacom is dat 
verplicht. Uiteraard is iedereen in de USA beginnen 
te investeren in optische vezels. Investeringsbeslis-
singen hangen af  van de return on investment. De 
return on investment is afhankelijk van de regelge-
ving. De opdeling van onze regelgeving is voor ons 
een rem. 

2. Hoorzitting met de heer Frank Bekkers, directeur 
i-City

De heer Frank Bekkers: Ik ben heel blij dat ik de kans 
krijg om het project i-City toe te lichten. De vorige 
Vlaamse Regering is met dit project begonnen. De 
huidige Vlaamse Regering heeft het overgenomen. 
Het project is een onderdeel van de beleidsnota van 
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Vlaams minister Fientje Moerman. Ik ben trots dat 
ik mag spreken na professor Lagasse, die ik heb leren 
kennen als een gedreven man. Zijn werklust is een 
fantastische zaak voor de draadloze technologie en 
de breedbandtechnologie in Vlaanderen. 

i-City is een project over draadloze telecommunica-
tie. Het is echter geen technologieproject. De huidige 
partners zijn: de Vlaamse overheid, Concentra, de 
Research Campus, Fujitsu Siemens, Microsoft en 
Telenet. De bedrijven hebben elk 300.000 euro toe-
gezegd en gedeeltelijk betaald. De Vlaamse overheid 
steunt dit project met 1,8 miljoen euro. 

De mission statement werd in april 2004 vastgelegd. 
Onze missie is de lokale samenleving in Vlaanderen 
te versterken door gebruik te maken van informatie-
technologieën en deze technologie ten dienste stellen 
van de mensen. 

De partners – niet noodzakelijk financiers – die vanaf 
het begin betrokken zijn, zijn het Limburgs Univer-
sitair Centrum, de provincie Limburg, Voka, de ste-
den Hasselt en Leuven, de Provinciale Hogeschool 
Limburg, de Limburgse Reconversiemaatschappij en 
Vlaanderen. 

Wat is de positie van IBBT? Welke initiatieven heeft 
de Vlaamse overheid al genomen? De Vlaamse over-
heid heeft het breedbandplatform (IBBT) opgericht. 
Eigenlijk moet ik de overheid feliciteren met dit ini-
tiatief. Het getuigt van inzicht en moed om te inves-
teren in dit toekomstgericht project op een ogenblik 
dat de internethype voorbij leek. 

Een ander initiatief  is de digitale televisie. Dat pro-
ject moet de digitale kloof verkleinen. Nog een ander 
initiatief  is i-City: een mobiel internetplatform dat 
het mogelijk moet maken draadloze internettoepas-
singen te gebruiken. 

Wat zijn de doelstellingen van het mobiele inter-
netplatform? De lokale samenleving in Vlaanderen 
versterken. Het behouden van de breedbandkoplo-
perspositie. Ik zet daar echter een vraagteken ach-
ter omdat we er iets te gemakkelijk van uitgaan dat 
we koplopers zijn. Statistieken lopen altijd achter 
op de realiteit. Ik vrees dat we deze koplopersposi-
tie aan het verliezen zijn. We lopen het risico dat we 
opnieuw terugzakken in het peloton. Het is ook de 
bedoeling om overheidsinitiatieven als e-government 
te integreren in het project. Een andere doelstelling 
is de digitale kloof  verkleinen of  vermijden. Digi-

tale televisieprojecten zijn interessante projecten 
om in een leanbacksituatie het internet op te gaan 
omdat iedereen een televisie heeft. Als televisie inter-
net voor iedereen is, is mobiel internet altijd voor 
iedereen en geïndividualiseerd. In de toekomst zul-
len telefoontoestellen en zakcomputers met elkaar 
geïntegreerd worden. Het gebruik van internet zal op 
die manier enorm toenemen. i-City ondersteunt het 
ondernemerschap en wil incubator zijn voor kleine  
bedrijven die initiatieven willen lanceren in deze sec-
tor. 

Welke toekomst heeft het mobiele internet? De 
manier waarop mensen reageren op onze toelich-
tingen blijft verrassend. Ook in de politiek merk ik 
een digitale kloof. Sommige politici beschouwen het 
internet als passé en willen er niet meer in investeren 
omdat de hype voorbij is. Andere politici hebben nog 
alle vertrouwen in ons economische weefsel en in de 
Vlaamse investeringsmogelijkheden. 

In 2010 zal de overgrote meerderheid van de bevol-
king gebruik maken van mobiele datacommunicatie-
toepassingen. Dat is al over vijf  jaar. Het volstaat om 
tien jaar terug te gaan in de tijd. In 1995 was sms zo 
goed als onbekend. E-mailen was onmogelijk omdat 
bijna niemand een e-mailadres had. Gsm’s waren er 
alleen voor hooggeplaatste personen: ondernemers, 
politici of  artsen. De versnelling gaat steeds sneller. 
Over vijf  jaar zal men al heel wat mobiele datacom-
municatietoepassingen gebruiken. 

Telecommunicatiebedrijven, content-leveranciers, 
service-leveranciers en de overheid zullen samen dien-
sten leveren. Deze partijen groeien naar elkaar toe. 
Iedereen zoekt zijn plaats in het model. Voice over 
IP of  datastreaming zullen vanzelfsprekend zijn. In 
2015 zal vrijwel elke burger door middel van een me-
centric systeem verbonden zijn met zijn omgeving. 
In 2015 zal vrijwel iedereen over een toestel beschik-
ken waardoor persoonsgebonden, plaatsgebonden 
en tijdsgebonden informatie naar die persoon wordt 
doorgespeeld waarmee deze persoon zijn leven zal 
kunnen vergemakkelijken. 

Wat is het huidige model? Vandaag gebruiken wij ver-
schillende vormen van communicatie: telefoon, vaste 
computer of servers. We gebruiken daarnaast nog een 
aantal mobiele toestellen voor datacommunicatie. Al 
deze toestellen staan los van elkaar. Ze kunnen met 
elkaar communiceren maar zijn niet geïntegreerd. 
In de wereld van morgen zullen al deze toestellen in 
elkaar geïntegreerd zijn. Elk individu zal één IP-adres 
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hebben. Door middel van alle toestellen waarmee hij 
communiceert zal hij informatie kunnen opvragen in 
een server. Dit model is een fundamentele verande-
ring omdat databeveiliging nog belangrijker wordt. 
Hou het stil, maar gsm-operatoren en -fabrikan -
ten hebben mij toevertrouwd dat er vandaag ook al 
wordt ingebroken op gsm’s. 

Het individu staat centraal. De informatiebronnen en 
-toestellen zullen zich aanpassen aan het individu en 
zullen ervoor zorgen dat het individu steeds aan de 
nodige gegevens kan. 

Wat zal de rol van i-City daarin zijn? i-City heeft geen 
verdienste aan deze ontwikkelingen. IBBT speelt daar 
wel een belangrijke rol in. i-City wil ervoor zorgen 
dat overheid en bedrijfsleven kunnen anticiperen op 
de verwachte ontwikkelingen. Het is de bedoeling om 
de academische wereld informatie te bezorgen zodat 
men weet welk soort onderzoek aangewezen is. 

i-City zal een levend laboratorium bouwen waarin 
4000 testgebruikers een draadloos datacommunica-
tietoestel zullen krijgen. Dankzij 600 hotspots – dat 
zijn plaatsen waar men draadloos kan communiceren 
– en dankzij een service delivery platform zullen zij 
gebruik kunnen maken van de aangeboden diensten. 
Wij doen deze test in twee steden: Hasselt en Leuven. 
Wij starten op dit ogenblik in Hasselt. Leuven volgt 
in het najaar. 

Ook Gent en Kortrijk zijn geïnteresseerd. Wij nemen 
zelf  geen contact op. Het initiatief  moet door de stad 
zelf  genomen worden. Het initiatief  moet politiek en 
administratief  gesteund worden. 

We trachten ook met het bedrijfsleven, de academi-
sche wereld, de overheid op elk niveau (gemeentelijk, 
stedelijk, provinciaal, Vlaams en federaal) samen te 
werken en we betrekken ook de samenleving erbij. 
i-City werkt mee met de academische wereld in de 
zin dat we ons labo ter beschikking stellen als de aca-
demische wereld onderzoek doet. Dat kan zowel in 
de voorfase als in de nafase zijn. Uit ons onderzoek 
kan blijken dat bepaalde technologieën belangrijk 
zijn. We kunnen dan aan het IBBT doorspelen welke 
onderzoeken zinvol kunnen zijn. Verder is de aca-
demische wereld heel vaak bezig met fundamenteel 
onderzoek, maar de laatste fase van het onderzoek, 
de valorisatie, kan binnen i-City gebeuren omdat men 
thuisgebruikers heeft en men kan inschatten of het al 
dan niet interessant is. 

De bedrijfswereld investeert in het labo omdat 
men kennis wil vergaren van wat er gaat gebeuren. 
Momenteel zijn er gesprekken met Belgacom, Intel, 
Cisco, IBM, Philips. Ook een aantal kleinere spelers 
op de markt zijn geïnteresseerd om mee te stappen in 
i-City en onderzoek te doen in het labo. De overheid 
verleent vooral met betrekking tot e-governmenttoe-
passingen medewerking, maar heeft ook als doelstel-
ling werkgelegenheid creëren en de digitale kloof 
verkleinen. 

De gebruikers zijn de vierduizend s-users die op 
het platform kunnen werken en ons resultaten kun-
nen geven van wat ze interessant vinden, waarmee 
ze werken, welke toepassingen ze uiteindelijk willen 
hebben en hoe men dit model verder kan uitwerken. 
Voor de lokale samenleving is het heel belangrijk dat 
we kleinere bedrijven die bezig zijn met deze materie, 
kunnen ondersteunen en ervoor zorgen dat ze uitein-
delijk ontwikkelingen kunnen doen. 

Het gaat niet alleen om technologiebedrijven. We 
hebben op dit moment bijvoorbeeld gesprekken 
met Pizzahut. Binnen vijf  jaar zal de wereld van de 
mobiele datacommunicatie enorm gevorderd zijn. 
Wat zal de impact zijn voor Pizzahut? Dat bedrijf  
heeft wereldwijd drieduizend restaurants. Men kan 
met een klein deel van het budget onderzoek komen 
doen in Vlaanderen wat de toepassing kan zijn en 
hoe mensen gebruik gaan maken van mobiele data-
communicatie. 

i-City is geen technologieproject. We doen onderzoek 
naar toepassingen via een CSP-model. We proberen 
meer toegankelijk te zijn voor de burgers en de digi-
tale kloof te verkleinen. We willen ook een incubatie-
centrum zijn voor nieuwe ideeën en nieuwe bedrijven. 
CSP is een city service provider. Het is een software-
platform waarop men verschillende toepassingen kan 
enten. E-gov is heel belangrijk, maar kan voor een 
groot deel vanuit de steden groeien. Veel e-gov-toe-
passingen klinken misschien niet revolutionair, maar 
kunnen voor de burger heel interessant zijn. Het is 
de bedoeling om via mobiele datacommunicatie die 
e-gov bij de burger te brengen. Vandaag maakt men 
bijvoorbeeld gebruik van mobiele datacommunicatie 
als men op de autosnelweg van de ene stad naar de 
andere rijdt. Men kan gebruik maken van de satel-
liet. De gps wijst waar we naartoe moeten rijden. 
Op het moment dat we de stad binnenrijden, scha-
kelen we over naar een sneller draadloos netwerk 
waar we informatie over de stad krijgen aangereikt, 
bijvoorbeeld over wegenwerken of  om een parkeer-
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plaats te zoeken. Eenmaal in de stad kunnen we via 
een draadloze zakcomputer een plaats in een res-
taurant reserveren of  informatie inwinnen over een 
toeristische activiteit. Dit soort toepassingen krij-
gen we aangereikt door de steden en de bevolking. 
We zijn ervan overtuigd dat de bevolking daar wel 
degelijk van wakker ligt. We hebben een onderzoek 
van twee weken gedaan met twee grote oranje eie-
ren op 28 verschillende plaatsen. Op de eieren stond  
www.eivanmij waarop mensen ideeën konden geven. 
We hebben 20.000 unieke hits en 826 ideeën aange-
reikt gekregen over het gebruik van draadloos inter-
net. Er waren heel weinig bedrijfseconomische ideeën, 
maar er werden heel veel e-gov-ideeën, ideeën over 
toerisme, senioren en mindervaliden aangereikt. Die 
kunnen we achteraf onderzoeken. Andere elementen 
die daaraan vasthangen, zijn mobility, health care, 
pleasure, entertainment en personal communication. 

De digitale kloof  heeft vooral betrekking op iets 
oudere mensen. Ongeveer 90 percent van mensen 
onder de dertig jaar werkt met messenger. Boven de 
dertig jaar is dat slechts tien percent. Die generatie 
kijkt ook heel anders tegen privacy aan. Een toepas-
sing die de jeugd heel graag wil hebben, is dat men 
met de PDA de stad binnenwandelt en kan zien wie 
van de vrienden in de stad is. De meeste oudere men-
sen willen evenwel niet dat men weet waar men op 
dat moment is. Dit voorbeeld maakt duidelijk dat de 
jeugd en de oudere generatie helemaal anders naar 
privacy kijken. De jeugd duidt aan wie mag weten 
waar men is. Men kan personen die niet mogen weten 
waar men op een bepaald ogenblik is, afvinken en 
degenen die het wel mogen weten, aanvinken. Er zal 
ook de mogelijkheid zijn voor de telefonie die over 
het internet kan lopen. Die moet nog goed geregu-
leerd worden zodat er geen zaken finaal gaan mislo-
pen.

Het i-Cityplatform is een content onafhankelijk plat-
form. Het zal niet afhankelijk zijn van de aanbieders. 
Iedereen kan aanbieden. Iedereen kan met Tele-
net of  Belgacom werken. Men zal op het platform 
terechtkomen en daarvan gebruik kunnen maken. 
Dat is behoorlijk revolutionair. Voor de telco’s bete-
kent dat dit op het businessmodel op een of  andere 
manier een serieuze impact zal hebben. De telco’s 
bekijken ons niet negatief  omdat we niet degene zijn 
die ervoor zorgt dat deze evolutie er is. Men heeft de 
kans om op de evolutie in te spelen en te onderzoeken 
wat de effecten gaan zijn. We zijn het eerste labo in de 
wereld dat effectief  met echte testgebruikers en met 
een platform onderzoek gaat doen naar het gedrag 

van mensen. Het zal een ‘me centric approach’ zijn. 
Een Amerikaanse professor heeft een studie gedaan 
waaruit blijkt dat op termijn gezien de mensen hun 
informatie naar zich toe zullen richten en dat de 
informatie die naar hen toekomt, degene zal zijn die 
ze zelf  willen. 

We zullen heel veel aandacht moeten besteden aan 
de beveiliging van het systeem en er moet ook veel 
onderzoek naar gebeuren. Daarvoor kijken we in de 
richting van het IBBT. Een tweede belangrijk element 
is dat de gebruiker zijn of  haar dienstenaanbieder 
kan kiezen. Die dienstenaanbieder hoeft geen gebrui-
kersbeheer te doen. We willen een ‘trusted party’ zijn 
waarbij men weet dat als men zich aansluit, geen 
ongewenste reclame of  informatie krijgt. Het is de 
bedoeling dat de persoon die de informatie krijgt, 
zich niet misbruikt voelt. 

We doen menswetenschappelijk, economisch en tech-
nologisch onderzoek. Dat onderzoek gebeurt niet 
door i-City, maar zal altijd gebeuren door de bedrij-
ven en de academische wereld. Men is heel nauw met 
elkaar verbonden. Men kan het onderzoek onmoge-
lijk van elkaar scheiden. De juridische dienst van een 
telco wordt bijna even belangrijk als de ingenieurs die 
er werken. De invloed van de politiek is zeer groot. Ik 
ben blij dat deze commissie bestaat. Heel veel politici 
beseffen niet welke positieve invloed ze kunnen heb-
ben op de digitale ontwikkeling in Vlaanderen. Als 
men niets doet, zal Vlaanderen zijn koploperspositie 
verliezen. 

Menswetenschappelijk onderzoeken we welke stap-
pen we moeten ondernemen om de digitale kloof  te 
verkleinen. Het Expertisecentrum Digitale Media is 
bezig met onderzoek voor senioren. Welke interfaces 
moet men bouwen zodat senioren er gemakkelijk mee 
kunnen werken? Hoe kan men virtuele communities 
inzetten in reële communities? Er bestaan veel com-
munities op het internet. Digitale datacommunicatie 
gaat ervoor zorgen dat deze communities effectief  in 
de stad gaan rondwandelen. Als jongeren die momen-
teel met anderen communiceren via messenger op een 
vaste computer, in de stad rondwandelen, kunnen ze 
een bericht krijgen over een bepaald evenement en 
kunnen ze elkaar op een bepaald uur treffen.

De politie is ook vertegenwoordigd in de werkgroep 
en stelt dat de jongeren sneller zijn dan dat de poli-
tie is georganiseerd. De jeugd communiceert sneller 
dan de politie met de huidige technologie kan doen. 
We werken met 109 alfa’s en een van de ideeën is om 
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de politie in kaart te brengen. Als men een agent 
ziet, drukt men op een knop en op die manier zien 
de alfa’s zelf  waar de politie zich bevindt. In plaats 
van dat de politie weet waar de jongeren zich bevin-
den, weten de jongeren waar de politie is. Dat is een 
omgekeerde wereld. Die dingen gebeuren en leven bij 
de burgers. Het is belangrijk om daarmee rekening te 
houden. 

We ondersteunen economisch onderzoek naar busi-
nessmodellen rond consumenten. We doen ook de 
modulering van de value chain in de M-commerce 
(mobile commerce) en we gaan na welke de domi-
nante actoren zullen worden. 

Het technologisch onderzoek blijft eveneens belang-
rijk. We gaan na waarmee we gaan werken en welke 
draadloze communicaties er zijn. Een voorbeeld is de 
handover van het ene mobiele dataplatform naar het 
andere. Daarover is nog heel wat onderzoek nodig. 
De middelen voor het IBBT zijn vrij mooi, maar 
wanneer jullie volgend jaar of  over twee jaar de 
onderzoeksresultaten zullen zien, zullen jullie waar-
schijnlijk nog meer middelen ter beschikking stellen. 
Als Vlaanderen niet blijft investeren, zal het een ach-
terstand oplopen. Vlaanderen stelt heel wat geld ter 
beschikking voor het onderhoud van bepaalde oude 
gebouwen en voor de aanleg van wegen en bruggen. 
Dan doet het me soms pijn om te zien dat sommige 
politici het er moeilijk mee hebben om middelen vrij 
te maken voor het ondersteunen van de digitalisering. 
Uiteindelijk zal dat immers een enorme impact heb-
ben op het economische weefsel.

Van bij de opstart van het project hebben we het 
ondernemerschap willen ondersteunen via een kruis-
bestuiving. We zijn een open platform. We zitten 
aan tafel met verschillende partijen. Na de zes eerste 
bedrijven zullen nu ook nieuwe bedrijven toetreden 
tot het platform. Er is een kruisbestuiving tussen de 
bedrijfswereld en de academische wereld. Professor 
Lagasse is een typevoorbeeld van iemand uit de aca-
demische wereld die ook contacten kan onderhou-
den met de bedrijfswereld. In de universitaire wereld 
zijn er vrij veel mensen die geen voeling hebben met 
de bedrijfswereld. Wij proberen vaak de interface te 
zijn tussen die twee groepen, omdat er heel knappe 
onderzoeken gebeurd zijn die nog moeten worden 
gevaloriseerd. 

We proberen ook ondersteuning te bieden in de rela-
tie tussen de bedrijven en de overheid. Uit de sug-
gesties die we hebben binnengekregen is gebleken 

dat het interessant is om niet alleen de mensen van 
de ICT-diensten hierbij te betrekken. Voor de stad  
Hasselt zitten we ten minste even vaak aan tafel met 
vertegenwoordigers van de groendienst, de jeugd-
dienst of de bevolkingsdienst. Zij gaan zaken aanleve-
ren en projecten ondersteunen die interessant kunnen 
zijn voor hun stad. We proberen ook de link te leggen 
tussen ICT- en niet-ICT-bedrijven. We zijn bijvoor-
beeld in gesprek met Carrefour, een niet-ICT-bedrijf. 
Het ICT-verhaal moet dus opengetrokken worden. 

De moeilijkste taak is het betrekken van de kleine 
bedrijven. Na de opstart hebben Belgacom, Cisco, 
Intel, Mobistar en andere grote bedrijven ons spon-
taan gecontacteerd om in te stappen in i-City. Het is 
veel moeilijker om kleinere bedrijven daartoe te over-
tuigen, hoewel de instapdrempels laag zijn. Kleinere 
bedrijven geloven immers niet dat dit voor hen iets 
kan opbrengen. Ze hebben ook veel schrik dat IPR 
(Intellectual Property Rights) zal gestolen worden. 
De overheid kan daarin een belangrijke rol spelen. 

i-City treedt ook op als incubator. Dat vind ik het 
leukste aspect van i-City op dit moment. Van bij de 
start hebben heel wat mensen zich spontaan aan-
gemeld om mee te werken. We vergaderen met die 
mensen rond verschillende thema’s. Er zitten veel 
jongeren bij, maar ook oudere mensen die ideeën 
hebben om te ontwikkelen. Deze mensen brengen we 
in contact met de top van de bedrijven waarmee we 
rond de tafel zitten, bijvoorbeeld Microsoft. Zij leg-
gen aan de alfa’s uit hoe de structuren van de soft-
ware in elkaar zitten, zodat zij daarop verder kunnen  
bouwen. We zitten rond de tafel met mensen van 
Siemens, van München en van Frankfurt. Als Intel 
instapt, willen we ook overleg plegen met mensen van 
de top van het bedrijf  om bij de bron te zitten, bij de 
broncodes, zodat we weten dat de aanpassingen die 
we doen geen realisaties in de marge zijn. 

De heer Bart Caron: Heel deze evolutie roept ook 
morele vragen op. Er wordt hier altijd gesproken over 
reguleren en stimuleren. Bij mij rijst echter de vraag 
of mensen daarin nog mee kunnen. Het vraagt intel-
lectuele ontwikkeling, kritische zin, technologische 
kennis en een andere levensstijl. Men krijgt het gevoel 
dat de vrijheid bedreigd wordt als er een omgeving 
gecreëerd wordt die onzekerheid brengt. 

De heer Frank Bekkers: Het grootste gedeelte van het 
budget van de Vlaamse overheid gaat naar onder-
wijs. Ik zou dat willen opentrekken naar opvoeding, 
en dan niet alleen van kinderen en jongeren, maar 
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ook van de bevolking in het algemeen. Het groot-
ste gevaar vandaag is dat we van deze ontwikkelin-
gen zouden wegblijven omdat we er wat schrik van 
hebben. Dan zal er enerzijds een groep ontstaan die 
deze technieken heel snel zal gebruiken en anderzijds 
een groep die er veel minder intensief  mee werkt. De 
Provinciale Hogeschool Limburg ligt mee aan de 
basis van dit project. Het was de eerste hogeschool in 
Europa die in 2001 gestart is met een volledig draad-
loos gebouw, waar de studenten draadloos konden 
werken en van thuis uit konden werken. Nu worden 
die oudere mensen die sterk geïnteresseerd zijn, door-
gestuurd naar de school waar ze opleidingen krijgen. 
Eenmaal men over de drempel is, gaat het blijkbaar 
zeer snel. Het is onze taak om die drempelvrees weg 
te werken. De overheid moet dergelijke initiatieven 
van steden en van scholen mee ondersteunen en 
onder de aandacht brengen. 

De heer Carl Decaluwe: Hoe verhoudt dit alles zich 
tot de wet op de privacy? 

De heer Frank Bekkers: De helft van het geld waar-
over wij beschikken, komt van de overheid. Daarom 
mogen we het overheidsstandpunt niet uit het oog 
verliezen. De bedrijven zijn daar niet altijd gelukkig 
om. De dienstaanbieder heeft geen eigen gebruiks-
beheer, maar bewaakt wel het eigen profiel. Geen 
enkel bedrijf  zal het profiel van de gebruiker kennen. 
Vandaar de term trusted party. De gebruiker heeft 
behoefte aan een partij die hij kan vertrouwen en die 
zijn gegevens niet zal misbruiken. De gebruiker kan 
bijvoorbeeld zeggen dat hij geïnteresseerd is in vissen 
en meer bepaald in reizen die worden aangeboden 
om te gaan vissen op de oceaan. Indien een bedrijf  
dergelijke aanbiedingen heeft, kan hij met de trusted 
party contact opnemen om na te gaan of  er binnen 
het profiel mensen zijn die hiervoor belangstelling 
hebben. Op die manier gebeurt er een filtering. Met 
privacy is er geen probleem. 

Er rijst echter wel een probleem wanneer een profiel 
zeer duidelijk wordt en men inbreekt. Dan kan men 
enorm veel informatie verkrijgen. We plegen overleg 
met federaal staatssecretaris Peter Vanvelthoven om 
na te gaan hoe we de digitale identiteitskaart kun-
nen integreren. De Kruispuntbank is een gelijkaardig 
geval. Indien men daar inbreekt, heeft men zeer veel 
informatie over een persoon. Beveiliging is een heel 
belangrijk punt. 

Een onderliggende vraag in de opmerking van pro-
fessor Lagasse was of de vele investeringen in kabels 

geen probleem vormen nu men het steeds meer heeft 
over draadloze verbindingen. Eigenlijk is er geen 
enkel probleem want iedere hotspot heeft behoefte 
aan bekabeling. Er zal een moment komen dat 
de kabels niet meer absoluut noodzakelijk zijn en 
dat men alles uit de lucht zal kunnen plukken. De 
komende tien jaar zal er volgens mij echter steeds 
behoefte blijven aan kabels. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Voor het dichten van 
de digitale kloof  en de democratisering van inter-
net, denken we vaak aan de digitale televisie, omdat 
iedereen een televisietoestel heeft. De heer Bekkers 
laat verstaan dat de digitale kloof ook via de gsm zal 
kunnen worden overbrugd. 

De heer Frank Bekkers: Absoluut. In 1995 waren 
er slechts enkele zeldzame personen die een gsm 
gebruikten. Nu is de gsm-penetratie zeer groot. In 
2010 zullen heel veel mensen gebruik maken van een 
gemoderniseerd gsm-toestel waarin heel wat inter-
nettoepassingen zitten. We moeten de angst voor het 
gebruik van internet kunnen overwinnen. Het is de 
kunst de toepassingen te vinden die de mensen inte-
resseren. De meeste grootouders gaan op het internet 
om met hun kinderen of  hun kleinkinderen te kun-
nen communiceren. Ook het doorsturen van foto’s 
is een toepassing waar senioren graag gebruik van 
maken. Ook zo kan de digitale kloof kleiner worden. 
i-City moet dergelijke toepassingen vinden, samen 
met de overheid en met de bedrijven. Wanneer men 
eenmaal over de drempel is, gaat men ook andere 
toepassingen gebruiken. 

Mevrouw Kathleen Helsen: In het onderwijs zijn de 
komende jaren enorme investeringen in infrastruc-
tuur nodig. In welke mate heeft de ICT-evolutie een 
impact op de manier waarop we het onderwijs moe-
ten inrichten en wat betekent dat voor de investerin-
gen op het vlak van de infrastructuur? Het parlement 
moet daar zo snel mogelijk zicht op krijgen, om te 
vermijden dat investeringen in de onderwijsinfra-
structuur binnen tien jaar achterhaald blijken.

De heer Frank Bekkers: Er is op dat vlak een zeer 
mooi voorbeeld in Hasselt: de Provinciale Hoge-
school, die sinds een aantal jaar haar studenten laat 
mee studeren via het internet. Het leerproces is een 
continu gegeven geworden. Op afstand studeren is 
zeer interessant maar toch blijft het contact tussen 
professoren en studenten belangrijk. In de klas zijn 
studenten op de computers aan het werk maar tege-
lijkertijd kunnen de studenten via livestreaming ook 
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van thuis uit de les volgen en op het blackboard een 
vraag stellen. De manier van leren verschilt. De infra-
structuur van de gebouwen blijft noodzakelijk maar 
ze is anders. In het nieuwe gebouw dat ze heeft opge-
trokken, heeft de hogeschool rekening gehouden met 
die andere manier van studeren. Het project in Has-
selt behoort tot de Europese top. Het enige dat ik de 
hogeschool verwijt, is haar gebrek aan communicatie 
hierover. Een bezoek aan de school en een gesprek 
met de directeur, Robert Lavigne, zou voor u interes-
sant kunnen zijn.

Mevrouw Patricia Ceysens, voorzitter: Toepassingen 
in het onderwijs en de welzijnssector kunnen later 
zeker nog verder aan bod komen in deze commissie.

3. Hoorzitting met de heer Wim Demeyer, eEurope 
Advisory group

De heer Wim Demeyer: De Advisory Group is een 
jaar geleden in het leven geroepen, toen nog onder 
Europees commissaris Liikanen, die inmiddels ver-
vangen is door commissaris Reding, om de Europese 
Commissie te adviseren over een aantal aandachts-
punten inzake eEurope. Vooreerst zijn er de officiële 
vertegenwoordigers van alle lidstaten; voor België is 
dat het BIPT. Daarnaast is er een raad van experts 
van de 25 lidstaten. Daar maak ik deel van uit wegens 
mijn kennis van telecommunicatie; ik ben al een tien-
tal jaar actief  inzake breedbandevolutie in België.

Volgens de Lissabonstrategie moet Europa tegen 
2010 de meest competitieve en dynamische kennis-
maatschappij worden. Dat is een zeer grote uitdaging. 
De tussentijdse statusrapporten geven niet echt aan 
dat we de achterstand op Azië en de VS al ingelopen 
hebben. De werkgroep zal blijven voortbestaan om 
e2010 te helpen voorbereiden, een nieuw actieplan 
rond eEurope. Ook binnen de Commissie leeft de 
idee dat breedband nu achterhaald is. Een en ander 
zal toegespitst worden op applicaties.

Er bestaan een aantal werkgroepen. De eerste is voor 
België, en zeker voor Vlaanderen, het minst belang-
rijk. In het Europa van de 25 zijn er zeer grote ver-
schillen tussen de lidstaten onderling. De nieuwe 
lidstaten hebben een vrij grote achterstand op het 
vlak van breedband. Daar moet men nagaan wat de 
geschikte technologieën zijn om de bevolking te laten 
genieten van een breedbandtoegang. Voor Vlaan-
deren is dat veel minder belangrijk: hier heerst een 
gezonde concurrentie tussen twee infrastructuren, 

die van de kabel en die van Belgacom. In de nieuwe 
lidstaten, met hun grote rurale gebieden, is er ook 
veel meer nood aan studies rond satellieten. Die dure 
technologie is in België onzinnig omdat ze enkel 
geschikt is voor zeer dunbevolkte gebieden. Ook het 
investeringsklimaat, de juridische en de regulerende 
zekerheid en de rol van de overheid verschillen per 
lidstaat.

De tweede werkgroep, waar ik ook een rol in gespeeld 
heb, buigt zich over de e-inclusie. De Commissie wil 
ervoor zorgen dat de economie en de bevolking toe-
gang krijgen tot de ICT-omgeving en de ICT-eco-
nomie bevorderen. Dat men geen toegang heeft tot 
de nieuwe technologieën betekent niet noodzakelijk 
dat er geen internet beschikbaar is, maar kan ook te 
maken hebben met een gebrek aan bereidheid om te 
participeren in de e-society. De redenen daarvoor zijn 
divers: onzekerheid, gebrek aan educatie – vooral bij 
de oudere generatie – of  economische factoren. Ook 
in België spelen al die redenen. Opvallend is ook dat 
de digitale kloof bij vrouwen in België relatief  groter 
is dan in andere lidstaten. Dat blijkt uit een studie 
van de Commissie. De definitieve aanbevelingen van 
werkgroep 2 zullen in mei 2005 ter beschikking zijn.

Werkgroep 3 gaat concreet na hoe Europa kan evolu-
eren naar een kennismaatschappij: welke applicaties 
kunnen de digitale kloof dichten? In alle EU-lidsta-
ten is de vraaggedreven e-society duidelijk onderbe-
nut ten opzichte van de aanbodgedreven e-society. 
Het aanbod is zeer groot maar binnen bepaalde 
gebruikersgemeenschappen leven zeer specifieke 
noden, die onderbenut worden. Ook op dat vlak zijn 
acties nodig, bijvoorbeeld voor kmo’s. Zo heeft het 
Nederlandse ministerie van Economische Zaken drie 
jaar geleden een zeer uitgebreide studie uitgevoerd 
over de vraag waarom Nederland geen koploper was 
in ICT-economie. Daaruit bleek dat de bedrijfswereld 
een zeer specifieke behoefte heeft die niet met puur 
generieke oplossingen kan bevredigd worden.

Zo heeft de voedingsindustrie bijvoorbeeld totaal 
andere noden dan de metaalnijverheid. Als de opera-
toren enkel kant-en-klare generieke oplossingen aan-
bieden, zal een deel van de specifieke behoeften niet 
ingedekt worden: er moet zeker ingespeeld worden 
op de concrete noden van specifieke economische 
disciplines.

Naar aanleiding van de voornoemde studie besliste 
de Nederlandse overheid subsidies te geven voor die 
domeinen waar op korte termijn een grote impact 
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kon gerealiseerd worden. Op die manier haalde het 
land zijn digitale achterstand ruimschoots in. 

In Vlaanderen moet niet meer geïnvesteerd worden 
in infrastructuur, maar wel in innovatie en diensten. 
Hoewel de infrastructuur beschikbaar is, scoort 
Vlaanderen slechts gemiddeld tot laag op het vlak 
van pc-penetratie: er bestaat nog altijd een groot 
wantrouwen ten aanzien van spamming en privacy. 
Dit blijft dan ook een belangrijke hinderpaal bij het 
verder uitbouwen van de e-society en e-economie. 
Ook in gsm-gebruik scoort Vlaanderen laag, vergele-
ken bij Scandinavië, Nederland en Duitsland. 

E-governmentdiensten bestaan natuurlijk wel, maar 
worden in Vlaanderen weinig gebruikt. Het verdient 
aanbeveling publieke internettoegangspunten te 
voorzien, waardoor de burgers, ook als zij thuis niet 
over een pc beschikken, over de digitale drempel kun-
nen gehaald worden. 

Er wordt al veel aan e-banking gedaan, maar zolang 
er ook nog gewone loketten zijn en er dus twee paral-
lelle vormen van dienstverlening bestaan, zullen daar 
kosten aan verbonden zijn. Daarom zou het goed zijn 
dat mensen altijd aan e-banking deden, al was het in 
de bank zelf. Op die manier zouden zij met het feno-
meen vertrouwd geraken. Dit geldt zeker ook voor 
e-government. Als de burger, zélfs in het gemeente-
huis, digitaal zou kunnen handelen, desnoods met 
de fysieke hulp van een begeleider, zou hij ten slotte 
gaan beseffen dat hij voor dergelijke zaken zijn huis 
niet meer uit moet. Dit zou de digitale drempel zeker 
verlagen. 

Er zijn nog tal van domeinen waar de elektronica zijn 
intrede zal doen: de gezondheidszorg (rusthuizen) en 
het onderwijs zijn slechts enkele voorbeelden. 

De substitutie van het internet door de digitale tele-
visie is natuurlijk utopie. Maar er zijn zeker interes-
sante applicaties mogelijk. Misschien kunnen we tot 
een ‘lightversie’ van het internet komen, dat zowel 
door mensen mét als door mensen zonder pc gebruikt 
wordt. 

Ook toepassingen van de barcodes (RFID, radio 
frequency identification) zullen zeker uitgebreid wor-
den. Er zijn talloze concepten denkbaar, waarvan een 
groot deel reeds binnen de vijf  jaar toegepast zullen 
worden. De digitale kloof zal steeds kleiner worden. 

De definitieve aanbevelingen zijn nog niet klaar; zij 
worden nog besproken in de verschillende werkgroe-
pen. 

Het online beschikbare document dat door het 
Nederlandse ministerie van Economische Zaken 
opgemaakt werd, toont hoe de ICT-sector verder 
kan gestimuleerd worden. Een studie van Price-Wa-
terhouse-Coopers, lag voor deze aanbevelingen aan 
de basis. De conclusies zijn, gezien de gelijkenissen 
op economisch en concurrentieel vlak, ook goed toe-
pasbaar in Vlaanderen. 

De heer Sven gatz: Hoe schat u de vordering van de 
Europese implementatie van de aanbevelingen in op 
het vlak van timing en sturingsinstrumenten? Wat is 
de rol van de deelstaten in dat proces?

De heer Wim Demeyer: Europa is een lappendeken. 
De situaties in de lidstaten zijn zeer uiteenlopend. 
Concrete universele aanbevelingen liggen daarom 
moeilijk. Een en ander zal lidstaat per lidstaat moe-
ten bekeken worden. Daarom is het van belang dat 
men het er wel over eens is dat de kloof op het gebied 
van de implementatie van ICT in het bedrijfsleven 
groter is geworden ten opzichte van de VS en Azië. 
De eerste vijf  jaar hebben niet het gewenste resultaat 
opgeleverd. Waakzaamheid is geboden en de aanbe-
velingen mogen dus ook niet te vaag zijn. Ik verwacht 
daarom dat er aanbevelingen komen over duidelijke 
indicatoren (key performance indicators). Minstens 
jaarlijkse opvolging moet een verdere verbreding van 
de kloof  voorkomen. De noodzaak daarvan is inge-
zien. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Aan programma’s in 
andere domeinen zijn subsidiefondsen verbonden 
waaruit men voor initiatieven kan putten. Is dat ook 
het geval voor eEurope?

De heer Wim Demeyer: We zitten inmiddels aan het 
zevende kaderprogramma. Tot nu toe werden de 
fondsen te specifiek voor technologie gebruikt en 
te weinig voor applicaties. Daar wil men thans op 
inspelen. Bovendien wil men voortaan de top-down-
benadering, waarbij een som verdeeld wordt volgens 
bepaalde criteria, vervangen door een bottom-up-
aanpak. Men wil bestaande (internationale) commu-
nities van gebruikers, bijvoorbeeld ouderen of zieken, 
daarmee stimuleren in hun initiatieven. 
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III. VErgADErINg VAN WOENSDAg 27 APrIL 
2005

1. Hoorzitting met de heer Jo Steyaert, directeur  
Indigov

De heer Jo Steyaert: Wij voerden net een groot onder-
zoek uit over e-government bij de lokale besturen. 
Naast deze recente stand van zaken zal ik het verder 
ook hebben over de keuze voor een meerkanalenstra-
tegie. 

Dit jaar bestaat het e-government bij de lokale bestu-
ren in België tien jaar. Antwerpen was in 1996 een 
pionier op wereldvlak door de grote voorbeelden 
van Amsterdam en een aantal Amerikaanse steden 
te volgen. Maar de nationale en regionale bench-
marks zijn gebrekkig. Hoofdzakelijk internationaal 
zijn er benchmarks voorhanden, zij het alleen voor 
een heel beperkt aantal items. Daardoor hadden we 
tot aan ons onderzoek geen correct zicht op de stand 
van zaken hier. Nochtans behoren de lokale besturen 
tot de belangrijkste poorten van de overheid. Voort-
aan gaat Indigov jaarlijks benchmarken voor zowel 
e-government als e-communication. Dat moet ook 
leiden tot een jaarlijkse ranking.

Wij maakten een inhoudelijke analyse van alle 
327 Vlaamse en Brusselse gemeentelijke websites. 
De klemtoon lag op zes inhoudelijke dimensies: 
gebruikersondersteuning, basisinformatie, gemeen-
schapsdeelname, e-democracy, interactiviteit en elek-
tronische dienstverlening. Die werden nog aangevuld 
met een reeks indicatoren voor inhoudelijke structu-
ren en links naar andere overheden. In totaal ging 
het om 206 indicatoren. Na internationale vergelij-
king werden de resultaten weergegeven in de vorm 
van indexen. Daarbij werd gewerkt met quotiënten, 
volgens de IQ-methodologie. Daarmee wordt uitge-
drukt in welke mate men het beter of  slechter doet 
dan het gemiddelde. Ik kan nu al zeggen dat dit laat-
ste ondermaats is. 

In 1995 waren er vier websites, thans zijn er 288. Tien 
percent van de gemeenten – hoofdzakelijk kleinere – 
zijn uitsluitend aanwezig via Vlaanderen online of 
een soortgelijk initiatief  van het Brusselse Hoofdste-
delijke Gewest. Ze staan op het internet en meer niet. 
Een goede 80 percent van de lokale overheden heeft 
een goed uitgebouwde website, grotendeels eentalig 
en ingedeeld volgens strikt ambtelijke logica. Privacy 

is sterk aanwezig en vormt dus geen probleem voor 
wat de lokale besturen betreft. 

De ondersteuning van gebruikers is een enorm zwak 
punt, ook bij andere overheden trouwens. De navi-
gatiestructuren gaan uit van het gemeentehuis en 
niet van de burger. Slechts twintig percent van de 
gemeenten levert minimale inspanningen ten behoeve 
van andersvaliden (blindsurfer of  enige andere tech-
nologie). 

Het aanbod van gemeentelijke basisinformatie – wie, 
wat, waar, wanneer – is zeer zwak op het vlak van 
contact. Wie adressen, telefoonnummers of  e-mail 
van medewerkers zoekt zal van een relatief  kale reis 
thuiskomen. Vooruitgang is er wel voor dienstengids 
en productcatalogus. Negentig percent van de sites 
heeft een basisaanbod, een verdubbeling ten opzichte 
van vijf  jaar geleden. Maar bij slechts een op de twee 
is de productcatalogus voldoende uitgewerkt met 
procedurele informatie. Ook standaardisering ont-
breekt totaal. Websites van overheden spreken elkaar 
tegen, terwijl de wetgeving toch bepaalde procedures 
voorschrijft. Wie heeft dan gelijk? 

Op vlak van e-communicatie gaat het stilaan beter: 
73 percent heeft nieuwsberichten, maar die zijn wel 
heel passief. Experimenten met webtelevisie of  sms-
communicatie zijn zeldzaam. Het betrekken van de 
lokale gemeenschap met het oog op de ontwikkeling 
van het digitale dorp verloopt eveneens eerder zwak. 
Uitzonderingen vormen toerisme en cultuur, zij het 
ook hier vrijwel eentalig opgevat, behalve in Gent, 
Antwerpen en Brugge. De inbreng van de lokale 
gemeenschap is klein. Verenigingen en handelaars 
bijvoorbeeld worden er weinig bij betrokken. Noch-
tans tonen buitenlandse voorbeelden dat net dat een 
belangrijke stimulans kan zijn voor een lokale digi-
tale informatiemaatschappij. 

Over de resultaten van e-democracy kan ik heel kort 
zijn. Op alle websites staan de samenstelling van het 
college van burgemeester en schepenen en de gemeen-
teraad en de bevoegdheidsverdelingen. Soms staan 
ook de spreekuren van burgemeester en schepenen, 
de agenda en het verslag van de gemeenteraad online. 
Twee op vijf  gemeenten geven algemene beleidsnota’s 
of informatie over adviesraden. Andere beleidsinfor-
matie is bijna totaal afwezig: geen jaarlijkse beleids-
nota’s, geen specifieke plannen, geen jaarverslagen. 
Ook onlineparticipatie is bijna onmogelijk. In het 
onderzoek is de lat ontzettend laag gelegd, maar toch 
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zijn er maar een paar gemeenten die iets doen op dat 
vlak, meestal het organiseren van een forum. Kortom, 
in Vlaanderen ontbreekt zelfs de minimale elektro-
nische democratie. Zelfs de terbeschikkingstelling 
van de zogenaamde democratische basisinformatie 
loopt mank. Niettemin zijn er een aantal interessante 
lokale initiatieven. Leuven is daar een goed voorbeeld 
van, alle plannen voor ruimtelijke ordening worden 
in detail, met een bespreking bekendgemaakt.

De onderzoekers hebben bewust voor een macro-
visie gekozen over alle gemeenten. Het onderzoek 
tot nog toe bestond vooral uit casestudies, die geen 
omvattend beeld geven. Overheidswebsites zou-
den gebaseerd moeten zijn op interactiviteit. Het is 
onvoldoende om passief  informatie en communicatie 
te verstrekken, interactiviteit moet mogelijk zijn. Op 
dat vlak is er een verbetering. Er is een toename van 
de passieve interactiviteit, namelijk e-mailadressen 
van politici en administratie worden ter beschik-
king gesteld. Het betreft vooral de gegevens van de 
diensten en de burgemeester en de schepenen maar 
niet van de gemeenteraadsleden of  de individuele 
ambtenaren. De Vlaamse overheid heeft in de code 
opgenomen dat van ieder Vlaams ambtenaar die cor-
respondeert, ook het e-mailadres of  de contactgege-
vens beschikbaar moet zijn. Op lokaal niveau is dat 
zelden het geval. Er zijn weinig vormen van actieve 
communicatie. Gemeentebesturen gebruiken dus de 
mogelijkheden van het internet heel weinig. 

Er zijn weinig vormen van structurele inschakeling 
van communicatie in de dienstverlening. Gemeenten 
prefereren nog altijd de klassieke weg en promoten 
de elektronische mogelijkheden zeker niet. De eigen-
lijke elektronische dienstverlening, het zogenaamde 
e-loket, wordt niet gemeten aan het aandeel van de 
diensten online, zoals wel het geval was in Engeland 
en Nederland en door de Europese Commissie. Dat 
is volgens Indigov een foute visie op e-government. 
Het is niet de bedoeling om te beoordelen hoeveel 
procent van de diensten online beschikbaar zijn. Dat 
leidt immers tot een beleid om bestaande diensten te 
digitaliseren, terwijl de meerwaarde van e-govern-
ment vooral ligt in de proactieve dienstverlening en 
het overbodig maken van een heleboel aanvragen 
door het inschakelen van een gestructureerde back-
office. Indigov heeft de manier waarop elektronische 
dienstverlening aangeboden wordt, dus de inrichting 
en de werkwijze, beoordeeld. 

Indigov stelt vast dat 40 percent van de besturen een 
e-loket heeft, 57 percent van de Vlaamse en Brus-
selse bevolking heeft potentieel toegang tot een 

elektronisch loket. Die term dekt echter ontzettend 
veel ladingen. Er is een zeer gebrekkige elektroni-
sche inbedding van die loketten. Slechts één op vijf  
biedt gebruikersondersteuning. Het is alsof  men 
ingewikkelde producten koopt in een winkel zonder 
dat er personeel aanwezig is om uitleg aan te vragen. 
Bovendien is het vaak zo dat de elektronische loket-
ten geblindeerd zijn. Dat betekent dat de burger vaak 
eerst moet inloggen en een user-ID en een paswoord 
moet hebben, voor hij kan zien welke dienstverlening 
er kan geraadpleegd worden. 

Drie besturen integreren e-ID (elektronische iden-
titeitskaart) en digitale handtekening. Het gaat om 
kleine besturen, zij zijn de pioniers. Zeventien percent 
van de besturen hebben andere procedures. Heel wat 
besturen zijn bijvoorbeeld in zee gegaan met de tech-
nologie van Certipost. Sommige werken met gewone 
user-ID en paswoordtechnologieën. Over het alge-
meen is de veiligheid daarvan beperkt. In de meeste 
gevallen moet de burger nog steeds het formulier 
afdrukken, invullen en met de post opsturen. Elek-
tronische dienstverlening door lokale besturen is dus 
nog steeds quasi onbestaande.

In de top tien staan wel zes kleinere besturen, de eer-
ste drie plaatsen worden zelfs ingenomen door klei-
nere gemeenten. Procentueel echter bevat de top 50 
vooral de grotere steden en gemeenten. Vooral de 
kleinere gemeenten, kleiner dan 15.000 inwoners, 
blijven achter. Ze scoren onder het lage Vlaamse 
gemiddelde. Zelfs de grotere gemeenten hebben nog 
een zeer lange weg af te leggen.

Positieve aspecten zijn dat 90 percent van de bevol-
king min of  meer toegang krijgt tot een website met 
informatie en dat er een evolutie is naar een meer 
klantgerichte aanpak. Lokale besturen proberen 
vooral lokaal nieuws te leveren. Er is basisdemocra-
tische informatie aanwezig: men kan ten minste ver-
nemen wie de burgemeester en schepenen zijn en er 
contact mee opnemen. Het is ook mogelijk om een 
groot deel van de administratie elektronisch te con-
tacteren en voor het eerst in vijf  jaar evolueren de 
elektronische loketten; eigenlijk is er op dat vlak niet 
veel veranderd. 

Gebruikersondersteuning daarentegen blijft heel 
zwak. Andersvaliden blijven in de kou staan. Op het 
vlak van dienstengidsen of productcatalogi, eigenlijk 
de kern van wat het lokale bestuur moet leveren, is er 
eigenlijk een status-quo. Er zijn enorme verschillen 
tussen en binnen websites. Het gebeurt soms dat een 
bepaalde dienst heel uitgebreid voorgesteld wordt en 
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de andere amper. Er is een manifest gebrek aan stan-
daardisatie.

Er is dus behoefte aan de creatie van een eenvormige 
productcatalogus voor lokale besturen. De uitwer-
king van dergelijke catalogus is trouwens geen taak 
voor een lokaal bestuur alleen. De websites van 
lokale besturen zijn eigenlijk digitale eilanden, eerder 
dan een instap in de overheid. De elektronische ont-
sluiting van de overheidsinformatie is ondermaats. 
Interactieve beleidsvorming is onbestaande. E-loket-
ten staan in de kinderschoenen.

De balans na tien jaar had beter kunnen zijn. Er is 
veel geld geïnvesteerd. Met een voorzichtige schat-
ting komt men toch al gauw tot een investering van 
1 tot 2 miljard Belgische franken (24 miljoen tot 49,5 
miljoen euro) door de 327 gemeentebesturen, alleen 
voor hun websites. Het gaat dus niet over investerin-
gen in e-government of een backoffice. De resultaten 
voor dergelijke investeringen zijn dus relatief  mager. 
Eigenlijk is er behoefte aan samenwerking tussen 
de lokale, Vlaamse en federale overheden. Er is nog 
meer geld nodig, maar ook een betere allocatie van 
de beschikbare middelen. Ieder lokaal bestuur moet 
niet langer op zich werken, maar meer evolueren 
naar samenwerking, zodat voor producten en dien-
stencataloog echte vooruitgang kan geboekt worden. 
Nu moet bijvoorbeeld inzake het elektronische loket 
ieder bestuur het warm water uitvinden. 

De ondersteuning van lokale overheden door hogere 
besturen is noodzakelijk en ontbreekt de laatste jaren 
ook op Vlaams niveau. Er zijn wel een aantal los-
staande initiatieven, maar de voortzetting ervan is 
beperkt. Samenwerking moet gestimuleerd worden 
en het overleg moet geïntensifieerd worden. Meer 
systematische monitoring van e-government is nodig. 
Er zijn weinig goede statistieken. Het is echter niet 
nodig om een e-governmentonderzoek maar wel om 
een systematische monitoring en ICT-indicatoren uit 
te werken. Meer informatie over die rapporten is te 
vinden op onze website.

Een belangrijke toekomstige ontwikkeling, die het 
de lokale besturen nog moeilijker zal maken is de 
meerkanalenstrategie. Er zijn tal van nieuwigheden: 
nieuwe schermen, interactieve en digitale televisie, het 
i-Cityproject, en wireless mobiel internet. In Finland 
is de integratie tussen gsm, PDA, computer, televi-
sie ver gevorderd. Eén van de vaststellingen is dat het 
gebruik van e-government belangrijker zal worden. 

Ook de Europese Commissie is daar mee bezig. Het 
overbruggen van een digitale kloof, zowel op socio-
economisch en kennisvlak, als tussen validen en 
andersvaliden, wordt belangrijker. Dat impliceert dat 
de zogenaamde internetoverheid moet omgevormd 
worden tot een interactieve overheid. 

Ook in Nederland heeft men de term e-government 
laten vallen en spreekt men nu van de andere over-
heid. Daarmee tracht men duidelijk te maken dat niet 
internet maar wel de verbetering van de dienstverle-
ning en de communicatie de kern is. Er is de logica 
van al die businessprocessen, er zijn integraties op 
application- en contentmanagement. Dat is relevant, 
maar de focus zal niet blijven liggen op internet. In de 
krant stond een persbericht over Gent waar opnieuw 
kiosken geplaatst worden. Er zal dus een tussen-
niveau gecreëerd moeten worden zodat uitwisseling 
tussen internet, gsm, iDTV (Interactieve Digitale 
Televisie), maar ook de klassieke papieren informa-
tie mogelijk wordt. Bovendien zal men de dienstver-
lening niet alleen op verschillende kanalen moeten 
publiceren, maar ook de kanalen onderling verbin-
den. Het zal vaker voorkomen dat men bijvoorbeeld 
een dossier indient op het internet en via de gsm  
verwittigd wordt als er een beslissing genomen is. 

Met deze intercompatibiliteit tussen de kanalen 
onderling staan we ver en niet ver. Vlaanderen is 
pionier op het gebied van iDTV en er zijn twee grote 
spelers actief. De grote meerwaarde van het Vlaamse 
initiatief  is dat het over breedbandretourkanalen 
beschikt en dat er een diepe penetratie is van tv en 
breedbandinternet via kabel en ADSL. De over-
heid heeft hier een zeer belangrijke rol in gespeeld 
met e-VRT, Vlaanderen Interactief, e-government en 
iDTV, en bovendien is er een sterke digitale content 
bij een aantal mediamaatschappijen. iDTV, maar 
ook andere kanalen, hebben tal van mogelijkheden, 
gaande van enkelvoudige interactie tot gambling en 
interactieve overheidsdiensten. Met iDTV mogen we 
zeker een aantal juridische problemen met de tele-
com- en de mediawetgeving verwachten.

De proef  van Telenet omvatte onder meer projec-
ten rond de Vlaamse Infolijn, lokale besturen en het 
toegankelijk maken van vacatures van de VDAB 
(Vlaamse Dienst voor Beroepsopleiding en Arbeids-
bemiddeling) via televisie. Dat is heel belangrijk, 
omdat buitenlands onderzoek heeft aangetoond dat 
de televisie voor bepaalde sociale lagen toegankelij-
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ker is dan internet: televisie moet de digitale kloof 
dichten. 

Ook met het project i-City zal Vlaanderen interna-
tionaal toonaangevend worden: de integratie naar 
mobiele technologieën wordt daarbij ontzettend 
belangrijk. Ook hier participeert de Vlaamse over-
heid in twee proefsteden: Leuven en Hasselt. 

De meerkanalen confronteren ons met actieve stimu-
lering. In Engeland heeft men al vijf  jaar ervaring 
met multichannel strategies en derdekanalenstrate-
gieën. Standaardisatie en toepassing van standaar-
den is een absolute noodzaak: op het ogenblik zijn 
zelfs eenvoudige zaken als adresdatabanken op ver-
schillende plaatsen verschillend gecodeerd, en dat 
zorgt voor problemen. De eigen Vlaamse normen 
worden door de Vlaamse administraties zelf  niet 
toegepast. Er is nood aan een intergouvernementele 
coördinatie: het federale, het Vlaamse en het provin-
ciale beleidsniveau moeten daarvoor samenwerken. 
Bovendien moeten we afstappen van de focus op de 
burger, maar ons richten op een doelgroepen- en een 
meerkanalenbeleid. Daarvoor zijn gebruikersonder-
zoek, feedback en een continue monitoring noodza-
kelijk. Naar ons aanvoelen zou de integratie van een 
meerkanalenstrategie inzake e-government en dienst-
verlening een belangrijke maatstaf  moeten zijn voor 
toekomstige investeringen. Het gaat er niet om hoe 
we naar internet gaan, maar wel hoe we de burgers 
beter zouden kunnen bedienen over de verschillende 
beschikbare kanalen. Deze kanalen zijn vaak socio-
logisch bepaald. 

De heer Sven gatz: Betreffende e-government bij 
de lokale besturen maakte u een tamelijk negatieve 
evaluatie: er zou al erg veel geld naartoe gevloeid 
zijn zonder veel resultaat. Wat moet volgens u de 
komende drie jaar gebeuren om de situatie te verbe-
teren? 

De heer Carl Decaluwe: Veel gemeentebesturen, poli-
tici en bedrijven hebben geïnvesteerd, maar de return 
is niet schitterend. Moet men op een bepaald ogen-
blik geen switch-off  in het vooruitzicht stellen en 
daarvoor een datum vastleggen? 

Wat is volgens u de rol van de openbare omroep in 
deze problematiek? Bij Telenet waren er al een paar 
prachtige demonstraties van toepassingen van e-
government en de VRT pleit voor themakanalen 
allerhande. Wordt er gedacht aan een themakanaal 
rond e-government? Moet de openbare omroep, 

gezien televisie de digitale kloof kan dichten, hier een 
voortrekkersrol in spelen, al dan niet gesteund door 
de overheid?

De heer Jo Steyaert: Het allerbelangrijkste in het 
beleid naar lokale besturen toe is dat er verder geïn-
vesteerd wordt in backoffice. 

Van zeer groot belang is ook de productendienst-
catalogus. De initiatieven die op dat vlak genomen 
worden moet Vlaanderen stimuleren en opvolgen, in 
samenwerking met de lokale besturen en de federale 
overheid. Zo lang de burger geen vlotte en eenvou-
dige toegang heeft tot de basisinformatie over wat hij 
waar kan terugvinden, en dus veel tijd investeert in 
zoeken, is er iets mis. Alle lokale besturen proberen 
dit nu apart op te lossen, maar een samenwerking 
zou veel zinvoller zijn. Er zijn wel een paar samen-
werkingspogingen, maar zelfs de grotere initiatieven 
zoals Gent-Antwerpen of  Vlaams-Brabant zijn te 
kleinschalig. Alle lokale besturen zouden hetzelfde 
loket en hetzelfde forum moeten creëren. Nu al han-
gen ze allemaal af  van vier firma’s die software leve-
ren. 

Een derde belangrijk principe is dat van ‘no wrong 
door’: de basisinformatie zou op alle niveaus moe-
ten kunnen verkregen worden. De vraag naar een 
switch-off heeft men in Canada opgelost door ervoor 
te zorgen dat de dienstverlening digitaal sneller gaat. 
De weg langs het gewone loket bestaat nog wel, maar 
wordt daardoor veel minder gebruikt. Om dit te 
bereiken moet de manier om digitaal aan informatie 
te komen veel gemakkelijker en gebruiksvriendelijker 
worden. 

Europa wil met een eigen digitaal televisiekanaal 
starten en themakanalen opzetten om de digitale 
kloof  te dichten. Of  dit de taak van de VRT is, is 
een erg politieke discussie. Wat is overigens een eigen 
overheidsthemakanaal? Met iDTV worden tele-
communicatie en internettechnologieën op televisie 
gebracht. De scheiding tussen zenden en ontvangen 
wordt daardoor zeer vaag. Daardoor ontstaat een 
moeilijk probleem omdat niet meer duidelijk is wat 
onder de telecom- en wat onder de mediawetgeving 
valt. Ik denk dat het nodig is om hier verder te inves-
teren om een deel van de digitale kloof te dichten. 

Ik ben ervan overtuigd dat mensen totaal niet geïn-
teresseerd zijn in een overheidsthemakanaal. Wat 
wel zou kunnen werken, is micromediaplanning. Een 
voorbeeld daarvan is een nieuwsitem over gemiste 
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kansen voor een studiebeurs, waarbij dan tegelijker-
tijd info en een aanvraagformulier verstuurd wordt. 

Ik denk dat dat de juiste visie is. Maar als men dat 
niet kan realiseren, moet men proberen via de tele-
visie en via het actief  meebrengen van overheids-
informatie met een bepaalde mediacontent, die 
dienstverlening en communicatie dichter bij de burger 
te brengen. VRT en andere zenders doen relatief  veel 
moeite om politieke informatie en duiding te geven. 
Koppel daar overheidscontent aan. Ook de regionale 
zenders zijn daar vragende partij voor.

De heer Bart Caron: Ik kan uw conclusie grotendeels 
delen: er is heel veel geïnvesteerd maar bij het resul-
taat daarvan kan men vragen stellen. In het algemeen 
vind ik de overheidscommunicatie en het e-govern-
ment trouwens van een kleuterniveau, ondanks de 
inzet van velen. Er is nood aan een veel betere coör-
dinatie. Is dat de rol van Vlaanderen of  moet daar-
voor een structuur gecreëerd worden waarbij actoren 
als de VVSG (Vereniging van Vlaamse Steden en 
Gemeenten) ingezet worden? Ten tweede is er het 
probleem van het gebrekkig aantal aanbieders van 
software. De wereld van het web wordt gedomineerd 
door webmakers die weinig verstand hebben van hoe 
men met de overheid en met dienstverlening voor de 
burger omgaat. Het gaat om twee totaal gescheiden 
werelden. Hoe kan daar iets aan gedaan worden?

De heer Jo Steyaert: Dit rapport heeft de neiging om 
negatief  te zijn. Maar tien jaar geleden was er niets, 
nu is er veel. Dat is dus positief. In Nederland kan 
men naar de website surfen ‘De Belgen doen het 
beter’. Alles is dus relatief. 

De coördinatie is inderdaad ontzettend belangrijk. 
Maar Vlaanderen kan dat niet alleen, dat is absurd. 
Er is vorig jaar een initiatief  geweest om een ken-
niscentrum lokale besturen op te richten, net om 
het lokale bestuur in samenwerking met VVSG een 
grotere rol te laten spelen in dit geheel. Er moeten 
inderdaad structuren gecreëerd worden. Of  een 
aparte structuur moet worden opgericht dan wel 
of  een overlegmodel nodig is, hangt af  van wat het 
beste werkt. In het huidige intergouvernementele 
overleg wordt veel informatie uitgewisseld maar alle 
bestuursniveaus hebben nogal de neiging om met hun 
eigen ding bezig te zijn. Heel wat bouwstenen wor-
den op federaal niveau gelegd, Vlaanderen speelt een 
ongelooflijk belangrijke rol inzake coördinatie en de 
lokale besturen moeten veel uitvoeren. Iedereen heeft 
dus een eigen taak. Maar VVSG moet er wel abso-
luut bij betrokken worden.

Er is geen gebrekkig aantal aanbieders van software 
of slechte software. Omgekeerd is de kennis bij lokale 
en andere besturen van wat er aan software op de 
markt is, wel onwaarschijnlijk ondermaats. Men laat 
heel veel op maat ontwikkelen door een beperkt aan-
tal partijen terwijl de software gewoon van het rek te 
halen is bij internationale spelers. Alle lokale bestu-
ren zijn apart op zoek naar hun ding. Doordat er 
weinig met schaalvoordelen wordt gewerkt, kan men 
moeilijk grotere pakketten aanschaffen.

De heer Bart Caron: Zou het aangewezen zijn dat het 
lokale bestuur de verantwoordelijkheid neemt voor 
het openingsscherm van alle overheidscommunica-
tie?

De heer Jo Steyaert: Ik heb acht jaar geleden geschre-
ven dat er een website moest komen, www.overheid.be,  
naar analogie met www.overheid.nl. In Nederland 
werkt dat, maar dat is een ander land. Nu kan dat 
niet meer. Maar we moeten onze informatiearchitec-
tuur zo opzetten dat het voor de burger niet zo gek 
veel uitmaakt of  hij nu binnenkomt via het lokale 
bestuur of via Vlaanderen. Hij moet gewoon met zijn 
vraag naar het juiste niveau gestuurd worden. Maar 
in de praktijk blijkt dat heel wat beleidsniveaus maar 
al te graag hebben dat de burger op hun eigen website 
terechtkomt en niet dat de informatie of  dienstver-
lening geleverd wordt op de website van een ander 
bestuur. Misschien is dat trouwens ook niet zo goed 
voor de burger: dan weet hij misschien helemaal niet 
meer waarvoor hij waar terecht kan.

De heer Carl Decaluwe: Interactieve televisie staat los 
van het internet.

De heer Jo Steyaert: Nee. De applicatie iDTV van 
de VDAB bijvoorbeeld maakt gebruik van identiek 
dezelfde webservice die ook het internet bedient.

De heer Carl Decaluwe: Kan de interactieve digitale 
televisie in het gesloten circuit een oplossing bieden 
voor het probleem van spam en virussen?

De heer Jo Steyaert: Ook daar zal dat probleem zich 
ooit wel voordoen. Ook voor het beleid moet dit een 
wezenlijk onderdeel blijven van bijvoorbeeld investe-
ringen in research.

De heer Carl Decaluwe: Dat zal toch in hoge mate 
een succesfactor zijn?

De heer Jo Steyaert: Ja. Doordat het om een gesloten 
circuit gaat, dalen de risico’s sowieso enorm.
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De heer Bart Caron: Wat de overheid via digitale 
kanalen aan dienstverlening aanbiedt, is beperkt: er 
zijn nog tal van mogelijkheden niet benut. Heeft de 
overheid dan koudwatervrees? Ik geef een voorbeeld: 
bij de aanvraag voor het Kunstendecreet moet een 
diskette gevoegd worden met de begroting voor de 
komende jaren; per jaar moet een diskette aangete-
kend per post in een aantal exemplaren opgestuurd 
worden.

De heer Jo Steyaert: Sommige overheden hebben 
inderdaad nog koudwatervrees, andere niet. De over-
heid zou nog actiever kunnen stimuleren en heeft op 
dat vlak een enorme maatschappelijke invloed. Ik 
kan u ook tegenvoorbeelden geven van processen die 
heel automatisch en flexibel verlopen. Ik denk aan de 
diensten- en adviescheques.

Mevrouw Patricia Ceysens: Tachtig tot negentig per-
cent van het instrumentarium van het departement 
Economie van de Vlaamse overheid is gedigitaliseerd. 
Dat staat in schril contrast met een ander deel van de 
administratie. Bij de Inspectie Welzijn bijvoorbeeld 
vraagt men van de rusthuizen nog echte prints van de 
jaarverslagen. Binnen de Vlaamse overheid is er dus 
geen enkele synchronisatie.

De heer Jo Steyaert: Dan zou een switch-offbeleid 
wel nuttig kunnen zijn. Dat is wat men federaal heeft 
gedaan.

Mevrouw Patricia Ceysens: Zeker voor professionele 
spelers kan dat.

2. Hoorzitting met de heer Keith roe, diensthoofd 
Centrum voor Publieksonderzoek (CEPO), depar-
tement Communicatiewetenschap KULeuven

De heer Keith roe: Het wetenschappelijk onderzoek 
‘Marginalisering in het digitale tijdperk’ onderzoekt 
welke groepen gemarginaliseerd worden in de huidige 
samenleving door de digitale ontwikkelingen. Dit 
fundamenteel wetenschappelijk project werd gefinan-
cierd door het FWO (Fonds voor Wetenschappelijk 
Onderzoek)-Vlaanderen. De exacte cijfers zijn wat 
verouderd, maar dat verandert de situatie niet. Er is 
sprake van een structureel probleem. Dit artikel heeft 
tot heel wat discussie geleid. Dat heeft ook mij ver-
rast. 

In het onderzoek hebben wij vastgesteld dat de digi-
tale kloof  groter is dan iedereen dacht. Meer dan 

40 percent van de respondenten hebben thuis geen 
computer. Vijfenveertig percent gebruikt nooit een 
computer. Zestig percent zegt dat de computer onbe-
langrijk is in hun leven. Eén op drie gaat akkoord 
met de bewering: “Hoe minder ik met computers te 
maken heb, hoe beter.” Bijna 30 percent is bang van 
internet. 

De demografische aspecten van dit onderzoek waren 
niet verrassend. Wat wel opviel, was de sterkte van de 
onderlinge relaties. Er is een ongewoon sterke inter-
actie tussen drie factoren: opleidingsniveau, leeftijd 
en geslacht. Als er één groep is die echt uitgesloten 
wordt, dan zijn het oudere laagopgeleide vrouwen. 
Sociologisch gezien is dat geen verrassing omdat die 
groep in de meeste opzichten marginaal is binnen 
onze samenleving. 

Aangezien er een sterke interactie is tussen deze drie 
factoren, hebben wij de zaken dieper geanalyseerd. 
Als we controleren op leeftijd en geslacht, blijkt het 
opleidingsniveau de grootste verklarende variabele te 
zijn. Eenentwintig percent van de variatie kan alleen 
door het opleidingsniveau verklaard worden. 

In de conclusie hebben we twee fundamentele voor-
onderstellingen uit het populaire en het academi-
sche discours in vraag gesteld. De negatieve houding 
tegenover digitale ontwikkelingen is veel uitgebreider 
dan verwacht. Deze houding vinden we niet alleen 
terug in een kleine gemarginaliseerde groep van digi-
tale delinquenten. Deze houding komt uitgebreid 
voor in de sociale mainstream. 

Bovendien is dit geen probleem dat vanzelf  zal ver-
dwijnen wanneer de oude, digitaal ongeletterde gene-
ratie uitsterft en de volgende generaties wel digitaal 
geletterd zijn. Dat klopt niet omdat het opleidings-
niveau en geslacht ook voor jongeren bepalende fac-
toren zijn. Meisjes lopen in het algemeen achter op 
de jongens. Op dit vlak loopt Europa achter op de 
Verenigde Staten en Canada waar het geslachtsver-
schil verdwijnt. 

Mijn conclusie is dat we dit maatschappelijke pro-
bleem op veel manieren kunnen aanpakken. Het 
probleem is gedeeltelijk generationeel bepaald. Ik 
denk dat we de structuur, organisatie en aard van het 
secundair onderwijs moeten herbekijken. Dit onder-
zoek toont immers aan dat de sociale status voortge-
zet wordt door het onderwijssysteem. 
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Een studente wou doctoreren met een proefschrift 
over het pc-gebruik in het secundair onderwijs in 
Vlaanderen. We hebben twee jaar gezocht naar scho-
len die internet en pc intensief  gebruiken. Een aantal 
scholen doen dat, maar het gebruik van internet en 
pc is over het algemeen sporadisch en ongelijk. Uit-
eindelijk hebben we dit project stopgezet en zijn we 
op zoek gegaan naar een ander onderwerp. 

We moeten de structuur van de secundaire school 
bekijken. Daarnaast moeten we ons vooral op de 
leerkrachten concentreren. Als we terugkijken, mer-
ken we dat elke mediaontwikkeling het onderwijs 
zou transformeren. In de jaren twintig werden alle 
scholen in de ontwikkelde landen overladen met de 
nieuwe media van die tijd. Dat is telkens op een ramp 
uitgedraaid. De media werden onvoldoende gebruikt 
of  op een verkeerde manier. Scholen overladen met 
pc’s zonder de praktische structuur en organisatie 
aan te pakken, zal niets opleveren. 

De heer Sven gatz: Zal de technologische ontwikke-
ling het probleem niet helpen oplossen? Internet zal 
vlotter toegankelijk worden doordat het toegankelijk 
zal zijn voor de gsm. Ik werk zelf  nog maar enkele 
jaren met een computer. Bovendien gebruik ik alleen 
maar enkele basistoepassingen ervan. Ik ben er nog 
steeds van overtuigd dat een computer niet gebruiks-
vriendelijk is. Een computer zou eigenlijk even mak-
kelijk bruikbaar moeten zijn als een gsm. Ik denk dat 
we in de goede richting evolueren. 

De heer Keith roe: Ik ben geen technologisch expert, 
maar ik vermoed dat alle technologische ontwikkelin-
gen in de wereld van de gsm en de telecommunicatie 
de drempel wel degelijk zullen verlagen. Technologie 
zal inderdaad een deel van de oplossing zijn, maar 
we mogen de context waarin mensen leven niet uit 
het oog verliezen. Veel mensen hebben thuis helemaal 
geen computer nodig. Wij kunnen ons geen wereld 
zonder computer meer voorstellen, maar een deel van 
de bevolking ziet geen reden om digitaal te worden. 

De meeste onderzoeken werken met mensen die 
maximaal 75 jaar oud zijn. Onze oudste respondent 
was 91 jaar. Wij hebben bewust zonder leeftijdgrens 
gewerkt. Mensen ouder dan 75 worden zelden onder-
vraagd in een onderzoek. Ook op dat vlak worden ze 
gediscrimineerd. 

Leerkrachten die zich niet bewust zijn van de techno-
logie, beschouwen deze ontwikkeling als een bedrei-

ging voor hun ervaring en expertise. Het is een soort 
bewuste verdediging. Dat merkten we ook toen tele-
visie en video hun intrede deden. Alles heeft te maken 
met de organisatie van het secundair onderwijs. Alle 
vakken staan los van elkaar waardoor het onmogelijk 
is systematisch gebruik te maken van de pc. 

De heer Bart Caron: Vakken specifiek op het gebruik 
van de pc gericht, halen dus niets uit. Waar het om 
gaat is wiskunde of  Nederlands onderwijzen aan de 
hand van de pc. 

De heer Keith roe: Dat klopt, maar ook de verde-
ling tussen bijvoorbeeld aso en tso speelt een rol. In 
de ene studierichting is computerkennis belangrijker 
dan in de andere. 

Mevrouw Kathleen Helsen: Heeft u voorbeelden 
van nieuwe werkmethodes? Ik vind dat u te sterk de 
nadruk legt op het secundair onderwijs. Welke rol 
spelen de nieuwe media in het lager onderwijs?

De heer Keith roe: De rol van de nieuwe media is 
ook in het lager onderwijs groot. Alleen heeft het 
lager onderwijs niet zo’n stringente structuur als het 
secundair onderwijs. Er zijn heel wat voorbeelden van 
waardevolle projecten. Ik heb er een aantal begeleid 
voor het departement Onderwijs van het ministerie 
van de Vlaamse Gemeenschap, dat u alle informatie 
kan geven.

Veel van die succesverhalen zijn lokale initiatieven 
die ontstaan zijn op initiatief  van de leerkrachten. 
Deze initiatieven en projecten vormen geen structu-
rele oplossingen. 

De heer Jos Stassen: Als ik een huishoudtoestel koop, 
koop ik er steeds een met maximum drie functies. 
Voor de overige tien functies betaalt een mens zich 
blauw, maar hij gebruikt ze toch nooit. 

Automobilisten weten over het algemeen niet zoveel 
van autotechniek. Zo kunnen we ons ook afvragen 
wat de doorsnee gebruikers moeten kennen van ICT. 
Ik denk dat het volstaat als men met een computer 
zijn eigen administratie kan verwerken en post ver-
zenden. De rest heeft te maken met individuele en 
professionele keuzes. 

De heer Keith roe: Ik ben het ermee eens dat de 
apparatuur doorgaans veel mogelijkheden biedt die 
niet echt worden gebruikt. De belangrijkste vraag is 
inderdaad waarom men een computer zou gebrui-
ken. In de studie zegt 60 percent van de respondenten 



31 Stuk 1713 (2007-2008) – Nr. 1 – Bijlage

dat computers onbelangrijk zijn en 40 percent dat ze 
nooit een computer gebruiken. Dat is nonsens, want 
telkens men geld afhaalt bij een bancontactauto-
maat, gebruikt men een computer. Telkens men tele-
foneert, gebruikt men een computer. Waarom zouden 
deze mensen een pc moeten gebruiken? Waarom zou 
de Vlaamse overheid miljarden investeren om deze 
groep, die volgens mij nooit kleiner zal zijn dan twin-
tig percent van de bevolking, ertoe aan te zetten de 
pc te gebruiken? 

De heer Bart Caron: Ik ben het ermee eens dat een 
toestel nut moet hebben voor de gebruiker. In onze 
samenleving neemt het aantal toepassingen echter 
toe. Veel mensen worden vroeg of  laat met de com-
puter geconfronteerd, of ze dat nu willen of niet. We 
moeten de nuttigheidswaarde zichtbaar maken voor 
iedereen. Het is immers belangrijk geen nieuwe ach-
terstandskenmerken te creëren. Mensen uit gedepri-
veerde milieus hebben thuis geen computer, omdat ze 
veronderstellen dat ze die nooit nodig zullen hebben. 
Wanneer dergelijke mensen toch een computer aan-
kopen, al was het alleen voor entertainment, kan dat 
toch helpen om de digitale kloof te dichten. 

De heer Jo Steyaert: Ik ben het daarmee eens. Het 
mag niet zomaar de bedoeling zijn de computer in 
alle huishoudens binnen te brengen. Er moet een 
meerkanalenstrategie worden ontwikkeld. Verschil-
lende producenten van interactieve televisie- en  
dvd-toestellen zijn overgestapt naar eenvoudig te 
bedienen toestellen. In het iDTV-project werd vast-
gesteld dat mensen die geen internet hebben, makke-
lijk gebruikmaken van de overheidstoepassing die op 
die eenvoudige toestellen stonden. Daarbij hadden 
ze niet de indruk dat dit eigenlijk internet was. De 
iPod van Apple is het beste voorbeeld. Het bedrijf  
heeft zijn winst vervijfvoudigd met een toestel met 
slechts twee knoppen. Het doel mag niet zijn dat er 
een computer zou zijn in elk huishouden, wel dat de 
meerwaarde van technologie zo dicht mogelijk bij 
de mensen wordt gebracht. Sommige gezinnen heb-
ben geen computer in huis, maar zijn meer gericht 
op televisie, hifi en gsm. Dan komt het erop aan de 
aanwezige technologieën te gebruiken 

De heer Sven gatz: In de jaren tachtig was de Mini-
tel in Frankrijk een veel gebruikt instrument, maar 
daarna werd dit fenomeen overwoekerd door het 
echte internet. Kan men hieruit lessen trekken? 

De heer Jo Steyaert: Men kan daar twee lessen uit 
trekken. Heel wat mensen hebben dat ding in de kast 

gezet. Aan iedereen een computer geven is dus geld-
verspilling. Het gebruik lag wel zeer hoog omdat het 
instrument op dat moment een functie had. Het beste 
bewijs is dat de gebruikers hun eigen ding gingen 
doen. De meest populaire functie was ‘les messageries 
roses’, de chatlijnen avant la lettre, die vooral werden 
gebruikt voor afspraakjes. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Uit dit onderzoek blijkt 
duidelijk dat de drempel naar ICT voor meisjes nog 
altijd hoger is dan voor jongens. Een van de redenen 
waarom dit niet echt doordringt in het secundair 
onderwijs is misschien dat veel leerkrachten vrou-
wen zijn. Hoe kan men meisjes toch over die drempel 
krijgen? De overschakeling van pc naar een meerka-
nalenstrategie, met onder meer de gsm, zal er wel-
licht toe leiden dat veel meer mensen internet zullen 
gebruiken. We mogen echter niet vergeten dat inter-
netten met de gsm veel duurder is dan met de pc. De 
operatoren die nu internet aanbieden op de gsm, zul-
len niet bereid zijn dit even goedkoop te maken als 
internet op de pc.

De heer Keith roe: Er is een onderzoeksproject 
geweest met 1800 jongeren in ongeveer 40 Vlaamse 
scholen. De titel van een van de artikels die hierover 
werden gepubliceerd, is ‘Men are still ahead’. Ik  
denk dat dit gedeeltelijk te maken heeft met de onge-
lijke verdeling van de geslachten over aso, tso en bso. 
De verschillende onderwijstypes leiden niet allemaal 
tot een even grote vertrouwdheid met digitale appli-
caties. Nochtans worden meer en meer vrouwen op 
de werkplaats geconfronteerd met digitale toepassin-
gen, dus met het uitvoerende werk. Het programme-
ren is meestal mannenwerk. De vraag is of de meisjes 
gemiddeld even goed moeten zijn als de jongens 
inzake digitale applicaties. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Dat is iets voor de beleids-
aanbevelingen. 

IV. VErgADErINg VAN DINSDAg 10 MEI 
2005

1. Hoorzitting met professor Jos Dumortier,  
KULeuven, faculteit rechtsgeleerdheid, directeur 
Interdisciplinair Centrum voor recht en Informa-
tica

Professor Jos Dumortier: In mijn uiteenzetting zal ik 
me vooral toespitsen op het Europese kader. Europa 
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reguleert niet alleen, het stimuleert ook. Een voor-
beeld van regulering is privacybescherming; een 
voorbeeld van stimuleren is onderzoeksfinancie-
ring. Zowel reguleren als stimuleren kaderen in het 
Actieplan eEurope 2005, dat een onderdeel is van 
de Verklaring van Lissabon. Dat plan omvat zeven 
prioriteiten: breedband, e-business, e-government,  
e-health, e-inclusion, e-learning en veiligheid. Wie 
daar meer informatie over wil, kan terecht op de por-
taalsite van eEurope 2005.

Onder reguleren verstaan we zowel de regulering via 
wetgeving als het in de hand werken van regulering 
door de privésector (zelfregulering of co-regulering). 
Van dit laatste is de elektronische handtekening een 
goed voorbeeld. De Europese regulering betreft zowel 
de transmissie als de inhoud. 

De belangrijkste onderwerpen van de transmis-
sieregulering zijn de markttoegang (bijvoorbeeld 
het vergunningenbeleid), de marktregulering en de 
mededinging (bijvoorbeeld bijzondere verplichtingen 
inzake interconnectie), de bescherming van abonnees 
en gebruikers (bijvoorbeeld de tarieftransparantie), 
het radiofrequentiebeleid (bijvoorbeeld het spectrum-
besluit 2002), het internetdomein .eu en de regulering 
van apparatuur (bijvoorbeeld de wederzijdse erken-
ning conformiteit). 

De regulering van de inhoud omvat de basisregulerin-
gen, die zowel online als offline toepasselijk zijn  en 
de specifieke reguleringen voor elektronische trans-
acties, voor omroepdiensten en voor diensten van de 
informatiemaatschappij. 

Het onderscheid tussen transmissie en inhoud is niet 
altijd gemakkelijk te maken. Meestal onderscheiden 
we in de regulering netwerken van diensten, maar 
er zijn links tussen beide, tussenlagen of  interfaces, 
waarvoor eveneens een specifieke regulering bestaat: 
men regelt dan aspecten van transmissie, doch om 
beleidsdoelstellingen op inhoudelijk niveau te berei-
ken. Als we het hier over diensten zullen hebben, 
doelen we op de diensten in de interfaces tussen net-
werken en inhoudelijke diensten, niet de diensten die 
rechtstreeks met editorial content te maken hebben. 
Voorbeelden van regulering van de interfaces tussen 
transmissie en inhoud zijn het objectief  toewijzen 
van bepaalde frequenties voor een bepaalde inhoud, 
‘must carry’-regels voor publieke beleidsmotieven 
(mits compensatie voor netwerkoperatoren), eerlijke, 
redelijke en niet-discriminerende toegang tot voor-

waardelijke toegangssystemen (CAS) en mogelijke 
uitbreiding tot API en EPG. 

Laat ons nu wat meer in detail kijken naar de regu-
lering van inhoudelijke diensten. Enerzijds zijn deze 
onderworpen aan algemene basisregels, anderzijds 
aan specifieke regels. Onder basisregulering verstaan 
we Europese regulering die van toepassing is zowel op 
online transacties als op de offline wereld. Dit is met 
name het geval voor het mededingingsrecht, dat op 
Europees vlak een grote rol speelt. Dat is daarnaast 
ook het geval voor de transparantierichtlijn, de intel-
lectuele rechten (auteursrecht, softwarebescherming, 
databankbescherming enzovoort), de bescherming 
van persoonsgegevens, de consumentenbescherming 
en het hergebruik van overheidsinformatie. 

De jongste jaren werd een specifieke regelgeving uit-
gevaardigd voor elektronische transacties. Zij heeft 
te maken met de veiligheid (elektronische handteke-
ning, informaticacriminaliteit enzovoort), de elektro-
nische handel (elektronische factuur, elektronische 
publieke aanbesteding) en de belastingen op elek-
tronische diensten. Een concreet voorbeeld van deze 
specifieke regelgeving is de richtlijn ‘elektronische 
handtekening’ (RL. 1999/93/EG van 13 december 
1999 betreffende een gemeenschappelijk kader voor 
elektronische handtekeningen). 

Met het oog op vrijheid van meningsuiting, plura-
lisme, het bevorderen van culturele en taaldiversi-
teit, consumentenbescherming, bescherming van 
minderjarigen en het weren van racistische uitingen 
ontstond een Europese regelgeving over omroepdien-
sten. De belangrijkste tekst is de richtlijn ‘Televisie 
zonder grenzen’. Deze regelgeving heeft als filosofie 
dat enkel wordt ingegrepen als de markt geen oplos-
sing biedt, met ook dan een uitgesproken voorkeur 
voor zelfregulering of co-regulering. 

Een vierde rubriek in de Europese regelgeving 
(naast basisregulering, specifieke regelgeving voor 
elektronische transacties en specifieke regels voor 
omroepdiensten) betreft de diensten van de infor-
matiemaatschappij. Hieronder worden ruwweg de 
interactieve diensten verstaan, die door de gebruiker 
zelf  kunnen worden opgevraagd, bijvoorbeeld com-
merciële diensten via websites. Door deze regelgeving 
wordt duidelijk welke wetgeving van toepassing is 
voor een website die in alle lidstaten te bekijken is, 
welke informatieverplichtingen gelden voor de web-
site van een elektronische handel, wat de geldigheid 
van elektronische contracten is en hoe het staat met 
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de aansprakelijkheid van tussenpersonen. Een con-
creet voorbeeld van deze regelgeving is de richtlijn  
‘e-commerce’ (RL. 2000/31/EG van 8 juni 2000 
betreffende bepaalde juridische aspecten van de dien-
sten van de informatiemaatschappij, met name de 
elektronische handel, in de interne markt (richtlijn 
inzake elektronische handel)).

Naast de regelgeving is er op Europees vlak een groot 
aantal beleidsinitiatieven die onder de noemer sti-
muleren kunnen bijeengebracht worden. Het gaat 
deels om initiatieven die te maken hebben met het 
stimuleren van de overgang naar de informatiemaat-
schappij (e-government), deels om initiatieven die 
een betere exploitatie van de resultaten van de infor-
matiemaatschappij beogen (e-inclusie), en deels om 
het ondersteunen van innovatie en onderzoek (zesde 
kaderprogramma). 

Voorbeelden van actiepunten om de overgang naar 
de Europese informatiemaatschappij te stimuleren 
zijn alle inspanningen van de Europese Unie op 
het vlak van e-government. We kennen allemaal de 
benchmarkingrapporten die periodiek in de pers 
verschijnen. Consultants classificeren de lidstaten. 
Welke lidstaat scoort bijvoorbeeld het best in het ver-
lenen van onlinediensten? Een ander actiepunt is het 
opzetten van een Europees beveiligd netwerk tussen 
de publieke administraties om bijvoorbeeld sociale-
zekerheidgegevens van migrerende werkgevers uit te 
wisselen. Voorbeelden daarvan zijn het TESTA-net-
werk en het Modinisprogramma: door best practices 
uit te wisselen krijgen de Europese overheden inspi-
ratie voor eigen e-governmentinitiatieven. 

Er lopen soortgelijke initiatieven op het vlak van 
e-business. In de pers lezen we geregeld over de 
e-businessindex waarin lidstaten worden vergeleken. 
De Europese Commissie geeft standaardisatieorgani-
saties als CEN en ETSI geregeld de opdracht normen 
uit te werken voor elektronisch zakendoen. Ik denk 
bijvoorbeeld aan de gemeenschappelijke norm voor 
de elektronische factuur. Er lopen ten slotte vergelijk-
bare actieprogramma’s op gezondheidsvlak en op het 
vlak van elektronisch leren. 

Voorbeelden van programma’s om de exploitatie 
van de resultaten van de informatiemaatschappij te 
stimuleren zijn de actieprogramma’s over e-inclusie. 
De Europese Commissie financiert actieprogramma’s 
bedoeld om informaticaplatformen toegankelijk te 
maken voor personen met een handicap. Er is een 
regionaal ontwikkelingsprogramma dat ervoor moet 

zorgen dat bepaalde regio’s – vooral in de nieuwe lid-
staten – financieel gesteund worden om de internet-
toegang te verbeteren. 

Een ander beleidspunt op dat vlak houdt verband 
met veiligheid. Het nieuwe European Network Infor-
mation Security Agency zetelt op Kreta en zorgt voor 
snelle informatie wanneer nieuwe virussen of andere 
bedreigingen opduiken. Dat agentschap coördineert 
alle Europese tegenmaatregelen. Het actieprogramma 
Safer Internet Plus omvat gezamenlijke acties tegen 
spam, bescherming van minderjarigen, bestrijding 
van kinderpornografie, netwerken van hotlines enzo-
voort. 

Ik zou eindeloos kunnen doorgaan met het opsom-
men van acties. De Europese Commissie heeft een 
open-sourceportal, een programma digital rights 
management, een website over de kwaliteit van 
gezondheidswebsites enzovoort. 

Op het vlak van het stimuleren van onderzoek en ont-
wikkeling is het zesde kaderprogramma belangrijk. 
Een van de grote prioriteiten is Information Society 
Technology. De nadruk ligt op ambient intelligence: 
de gebruiker zal niet meer inloggen op het netwerk 
maar zich in het netwerk bevinden. Alle onderzoeken 
binnen het zesde kaderprogramma zijn gebaseerd op 
deze denkwijze. 

Het programma Next Genereation Internet werkt op 
lange termijn: mobiel internet, GRID-computing, 
IPv6, semantisch web, interactieve televisie enzo-
voort. Daarnaast zijn er nog enkele programma’s op 
heel lange termijn. Geleerden uit verschillende lidsta-
ten komen samen om na te denken over de toekomst. 
Hoe zal het internet eruitzien in 2020? Met welke net-
werken zal dan gewerkt worden? 

2. Hoorzitting met mevrouw Peggy Valcke, docent 
Mediarecht KUBrussel, postdoctoraal onderzoeker 
FWO-Vlaanderen, KULeuven – faculteit rechtsge-
leerdheid, Interdisciplinair Centrum voor recht en 
Informatica 

Mevrouw Peggy Valcke: In aansluiting op het gegeven 
overzicht van Europese regels, ga ik nu wat dieper 
in op onze nationale, grondwettelijke regels inzake 
bevoegdheidsverdeling op het vlak van telecommu-
nicatie en media. Het algemene plaatje ziet eruit als 
volgt. De federale overheid is bevoegd voor telecom-
municatie, voor pers in het algemeen en film. De 
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gemeenschappen zijn bevoegd voor subsidies aan de 
pers. De classificatie van films gebeurde tot nog toe in 
onderlinge samenwerking tussen de federale overheid 
en de gemeenschappen via de Intergemeenschaps-
commissie voor Filmkeuring. Eind vorig jaar oor-
deelde de Raad van State evenwel dat deze commissie 
ongrondwettelijk is. Filmkeuring valt niet onder 
jeugdbescherming, maar is een exclusieve bevoegd-
heid van de federale overheid, aldus de Raad. 

De bicommunautaire omroepactiviteiten (waaron-
der ook de kabelnetwerken) in het Brusselse Hoofd-
stedelijke Gewest vallen dan weer onder de federale 
overheid, vermits de Vlaamse en Franse Gemeen-
schap enkel bevoegd zijn ten aanzien van uitslui-
tend Nederlandstalige respectievelijk Franstalige 
omroepactiviteiten in Brussel-Hoofdstad. Diensten 
voor de informatiemaatschappij, auteursrecht, en 
alle aspecten over consumentenbescherming, mede-
dingingsrecht, handelsrecht zijn eveneens federale 
bevoegdheden. 

De gemeenschappen zijn bevoegd voor de radio-om-
roep, de televisie en hulp aan de geschreven pers. De 
omroepbevoegdheid is heel ruim. Het Arbitragehof 
heeft deze bevoegdheid over de jaren heen steeds rui-
mer geïnterpreteerd. De omroepbevoegdheid omvat 
niet alleen het uitvaardigen van inhoudelijke regels, 
maar ook de regeling van de transmissie van omroep-
signalen. Sommige diensten die de Europese Unie als 
diensten van de informatiemaatschappij beschouwt, 
vallen volgens het Arbitragehof  ook onder de 
omroepbevoegdheid van de gemeenschappen (bij-
voorbeeld film-op-aanvraag). 

Accessoirebevoegdheden zoals het uitvaardigen 
van technische normen voor decoders of  het opleg-
gen van toegangsverplichtingen aan aanbieders van 
decoders vallen ook onder de omroepbevoegdheid 
op grond van de leer van de impliciete bevoegdhe-
den. Artikel 10 van de bijzondere wet tot hervorming 
van de instellingen bepaalt dat de regionale overhe-
den ook kunnen optreden op domeinen die onder de 
federale overheid vallen wanneer dat noodzakelijk is 
om hun eigen bevoegdheden efficiënt te kunnen uit-
oefenen. 

De grondslag voor de bevoegdheidsverdeling inzake 
telecommunicatie en omroep zijn de artikelen 127 
en 130 van de Grondwet. De gemeenschappen zijn 
bevoegd voor culturele aangelegenheden. De bijzon-
dere wet tot hervorming van de instellingen verduide-
lijkt dat culturele aangelegenheden de radio-omroep 

en de televisie omvatten, het uitzenden van medede-
lingen van de federale regering uitgezonderd. 

Telecommunicatie daarentegen valt onder de resi-
duaire bevoegdheden van de federale overheid. De 
bicommunautaire omroepactiviteiten in het Brusselse 
Hoofdstedelijke Gewest vallen eveneens onder de 
bevoegdheid van de federale overheid. De gemeen-
schappen zijn in Brussel alleen maar bevoegd voor 
culturele aangelegenheden wanneer de instellingen 
kunnen geacht worden te ressorteren onder een van 
de gemeenschappen. Dat betekent dat hun activitei-
ten uitsluitend Nederlandstalig of  Franstalig zijn. 
Instellingen die beide talen gebruiken, of  nog een 
derde taal, vallen onder de federale overheid omdat 
ze niet uitsluitend onder één gemeenschap vallen. De 
kabeldistributie in Brussel is een federale bevoegd-
heid. Kabelmaatschappijen bieden een breed gamma 
aan kanalen aan. 

Tijdens de eerste staatshervorming van 1970-1971 
zijn de culturele aangelegenheden overgedragen naar 
de cultuurgemeenschappen. Radio-omroepen en tele-
visie vielen daar toen al onder. Voor regeringsmede-
delingen en handelspubliciteit werd een uitzondering 
gemaakt. De grondwetgever heeft er toen bewust 
voor gekozen het begrip ‘omroep’ niet nader te  
definiëren. De interpretatie ervan kon daardoor mee 
evolueren met de technologische ontwikkelingen en 
de komst van nieuwe spelers. Het was evenwel niet 
de bedoeling dat de gemeenschappen zouden instaan 
voor het afleveren van technische vergunningen en 
voor het verdelen van de frequenties. De hoofdbe-
trachting was ervoor zorgen dat de cultuurgemeen-
schappen zelf  hun eigen openbare omroep konden 
regelen. Vlaanderen moest de Nederlandstalige uit-
zendingen van de openbare omroep kunnen orga-
niseren en de Franse Gemeenschap de Franstalige 
uitzendingen. 

Bij de tweede staatshervorming van 1980 werden 
de omroepbevoegdheden en de twee uitzonderingen 
bevestigd. Men heeft toen wel geprobeerd kabeldistri-
butie toe te voegen aan de omroepbevoegdheid. Dat 
amendement is toen verworpen met het argument dat 
het steeds de bedoeling was geweest de technische 
aspecten aan de federale overheid over te laten. 

Bij de derde staatshervorming van 1998 werd in het 
kader van de homogene bevoegdheidspakketten 
handelspubliciteit als uitzondering geschrapt. Hulp 
aan de geschreven pers werd eveneens overgeheveld. 
Men dacht toen aan de eventuele gevolgen voor de 
reclame-inkomsten van de geschreven pers doordat 
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de gemeenschappen bevoegd werden voor reclame 
op televisie. VTM kreeg bij oprichting een reclame-
monopolie. De Vlaamse pers werd verplicht te par-
ticiperen in VTM. Het dividend van de commerciële 
omroep was een compensatie voor de verloren recla-
me-inkomsten. Op dat ogenblik beschouwde men de 
omroepbevoegdheid nog steeds als een inhoudelijke 
zaak. Technische vergunningen en frequenties toe-
kennen bleven federale bevoegdheden. 

Een omroep had toen nog een dubbele erkenning 
nodig: een culturele erkenning van de gemeenschap 
en een technische zendvergunning van de federale 
overheid. De Raad van State heeft deze praktijk 
meermaals bevestigd. 

In 1990 en 1991 velde het Arbitragehof twee arresten 
die voor ‘een bevoegdheidsrechtelijke aardverschui-
ving in de mediawereld’ zorgden. Het Hof verduide-
lijkte in die arresten dat de aangelegenheid van de 
radio-omroep en de televisie in haar geheel naar de 
gemeenschappen is overgeheveld, met inbegrip van de 
bevoegdheid om met inachtneming van de nationale 
technische normen de technische aspecten te regelen 
die specifiek zijn voor de materie radio-omroep en de 
frequenties toe te wijzen. 

Het Arbitragehof  besliste dat de gemeenschappen 
niet alleen inhoudelijke regels kunnen uitvaardigen 
maar ook de technische aspecten mogen regelen. 
Volgens het Arbitragehof  kan het immers niet dat 
een omroep een culturele erkenning krijgt maar geen 
technische. De federale overheid zou met haar tech-
nische bevoegdheid immers het mediabeleid van de 
gemeenschappen kunnen tegenwerken. Er werd wel 
een uitzondering gemaakt voor de algemene ether-
politie. Gemeenschappelijke normen voor heel België  
uitvaardigen om storingen te vermijden bleef  een 
federale bevoegdheid. 

Deze arresten sloegen weliswaar op de etherfrequen-
ties, maar ze hadden ook gevolgen voor de kabeldis-
tributie. De gemeenschappen hebben de rechtspraak 
van het Arbitragehof  aangegrepen om ook eigen 
regels voor de kabeldistributie te gaan uitvaardi-
gen. De Raad van State heeft naar aanleiding van 
adviezen bij decreten meermaals beklemtoond dat 
de gemeenschappen uitsluitend bevoegd zijn voor 
de kabel voor zover deze wordt gebruikt voor de 
transmissie van radio-omroep en televisie, maar niet 
voor de telecommunicatiediensten die eventueel over 
dezelfde kabel zouden worden geleverd. 

In 2000 en 2002 volgde een tweede belangrijke evo-
lutie in de rechtspraak van het Arbitragehof. In de 
jaren negentig werd het stilaan duidelijk dat de tra-
ditionele omroep zou worden uitgebreid met nieuwe 
interactieve diensten als pay per view, film op aan-
vraag, video-on-demand enzovoort. De vraag was of 
deze diensten ook onder de omroep vallen of  onder 
de telecommunicatie. De gemeenschappen hebben 
altijd gepleit voor een evolutieve interpretatie van het 
begrip ‘omroep’. De gemeenschappen zijn halverwege 
de jaren negentig begonnen met het uitvaardigen van 
regels voor de zogenaamde ‘andere diensten op de 
kabel’. De federale overheid zag dat niet graag gebeu-
ren omdat ze de interactieve diensten als telecommu-
nicatiediensten beschouwde. Uiteindelijk werd het 
Arbitragehof  geconfronteerd met de cruciale vraag 
wat omroepdiensten precies zijn. 

De federale overheid heeft in eerste instantie een 
besluit van 1996 van de Franse Gemeenschap aange-
vochten bij de Raad van State. In dat besluit werkte 
de Franse Gemeenschap een regeling uit voor de 
‘andere diensten op de kabel’. De Raad van State 
heeft naar aanleiding van het beroep tot vernietiging 
de regeling in eerste instantie niet willen schorsen. In 
1999 heeft de Franse Gemeenschap de regeling in een 
decreet overgenomen terwijl het beroep tot vernieti-
ging nog aanhangig was voor de Raad van State. De 
Raad van State werd zo buiten spel gezet en de fede-
rale overheid moest een nieuwe procedure beginnen. 
Een beroep tot vernietiging van een decreet moet 
immers bij het Arbitragehof  worden aangevochten. 
Dat is de reden waarom er twee arresten van het 
Arbitragehof  zijn. Het eerste arrest is de uitspraak 
van het Arbitragehof  inzake de vordering tot ver-
nietiging van het decreet. Daarnaast heeft de Raad 
van State (die moest oordelen over de grondwettig-
heid van het besluit uit 1996) een prejudiciële vraag 
gesteld aan het Arbitragehof.

Beide arresten van het Arbitragehof  slaan op het-
zelfde thema. Er is evenwel een duidelijk verschil. In 
het arrest van 2000 oordeelde het Arbitragehof  nog 
dat point-to-pointdiensten niet onder de omroepbe-
voegdheden vallen. Omroepen, aldus het Hof, is “het 
uitzenden van radio- of  televisieprogramma’s voor 
het publiek in het algemeen of  een deel ervan, zelfs 
wanneer op individueel verzoek wordt uitgezonden”. 
Maar, noch de mededeling van een uitzender aan een 
geïndividualiseerde ontvanger (point-to-point) – en 
dit ongeacht of het initiatief  uitgaat van een uitzend-
station, televisiekijker of luisteraar – noch een dienst 
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die geïndividualiseerde informatie op verzoek levert, 
maakten volgens het Hof omroep uit. Tevens mocht 
de uitzending geen vertrouwelijk karakter hebben, 
wou men van omroep kunnen spreken.

Deze omschrijving is in de rechtsleer bekritiseerd 
geworden: de uitsluiting van point-to-pointdiensten, 
bijvoorbeel film-op-verzoek, leek niet echt toekomst-
bestendig. Daarenboven kon men zich afvragen 
welke diensten het Hof  dan wel voor ogen had met 
‘uitzendingen van radio- of  televisieprogramma’s op 
individueel verzoek’ doch niet op point-to-pointba-
sis enzovoort (bij near-video-on-demand worden de 
programma’s immers met regelmatige intervals uitge-
zonden, ook los van een individueel verzoek, dit in 
tegenstelling tot echte video-on-demand, waarbij het 
programma zich op een server bevindt en pas wordt 
verstuurd na ontvangst van een individueel verzoek).

In 2002 heeft het Arbitragehof zijn omschrijving van 
het begrip ‘omroep’ bijgestuurd. Omroepen is – aldus 
de nieuwe definitie van het Hof – het uitzenden van 
radio- of televisieprogramma’s, dit zijn inhouden die 
“vanuit het oogpunt van degene die uitzendt bestemd 
zijn voor het publiek in het algemeen of  voor een 
deel ervan, en die geen vertrouwelijk karakter heb-
ben, zelfs wanneer op individueel verzoek wordt uit-
gezonden en ongeacht de techniek die gebruikt wordt 
voor de uitzending, met inbegrip van de point-to-
pointtechnologie”. 

De criteria om te bepalen of  een dienst onder de 
omroepbevoegdheid van de gemeenschappen valt 
zijn volgens de heersende rechtspraak van het Arbi-
tragehof  de intentie van de zender en het bestemd 
zijn van de informatie voor het brede publiek, niet 
het onderliggende netwerk of de gebruikte technolo-
gie. Omroep is een culturele aangelegenheid die los-
staat van technologie en infrastructuur. Het netwerk 
waarlangs die dienst wordt aangeboden is van geen 
belang. De dienst hoeft niet via omroepfrequenties 
of  via de kabel te worden aangeboden om van een 
omroep te kunnen spreken. VTM biedt nieuwsflashes 
aan via mms over het mobiele netwerk van Proxi-
mus, Mobistar en Base. Volgens mij is dat ook een 
omroepdienst omdat de informatie bestemd is voor 
een algemeen publiek. 

De heer Jos Stassen: Belgacom wil voetbalmatchen 
uitzenden via ADSL. ADSL valt volgens mij nog 
steeds onder de telecommunicatie. Is het uitzenden 
van die matchen een omroepbevoegdheid of een tele-
communicatiebevoegdheid? 

Mevrouw Peggy Valcke: Het uitzenden van voetbal-
matchen is een omroepbevoegdheid, ongeacht of  dit 
via de kabel of via een ADSL-platform gebeurt. Bel-
gacom Skynet heeft overigens al een kennisgeving als 
televisiedienst ingediend bij het Vlaams Commissa-
riaat voor de Media. 

Het decreet van 7 mei 2004 heeft, naar analogie van 
de televisiediensten, ook de categorie van radiodien-
sten toegevoegd aan de omroepdecreten. Internetra-
dio’s bijvoorbeeld vallen onder die categorie. 

Voetbalmatchen tegen betaling aanbieden aan het 
publiek via ADSL, is een televisiedienst.

De heer Jos Stassen: Belgacom heeft ons tijdens een 
werkbezoek gevraagd bij wie ze zich moesten aanmel-
den. Belgacom was er nog niet uit of het een gemeen-
schapsbevoegdheid dan wel een federale bevoegdheid 
is. 

Mevrouw Peggy Valcke: Volgens mij is er geen twijfel 
mogelijk. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Belgacom heeft ondertus-
sen al een aanvraag ingediend bij het Vlaams Com-
missariaat voor de Media. 

Mevrouw Peggy Valcke: Skynet heeft zich inderdaad 
aangemeld als televisiedienst. 

We moeten de zaken wel uit elkaar halen. Als de 
VRT het voetbal uitzendt in open net, is de VRT en 
niet Belgacom de omroep. 

De heer Jos Stassen: Dat klopt, maar het contract 
bepaalt ook dat Belgacom Skynet voetbalmatchen zal 
uitzenden die we tegen betaling zullen kunnen bekij-
ken. Belgacom Skynet is op dat moment een omroep 
en valt onder de gemeenschappen.

Mevrouw Peggy Valcke: Ik ben ervan overtuigd dat 
sommigen het tegendeel zullen beweren. De fede-
rale overheid wil haar telecommunicatiebevoegd-
heid uiteraard zo ruim mogelijk interpreteren. De  
Belgische omroepdefinitie is ruimer dan de Europese 
definitie uit de Televisierichtlijn. 

De federale overheid betwistte in het verleden bijvoor-
beeld ook dat de gemeenschappen bevoegd waren om 
technische normen uit te vaardigen voor decoders en 
om toegangsverplichtingen op te leggen aan aanbie-
ders van decoders. Het Arbitragehof  bevestigde dat 
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de gemeenschappen daarvoor bevoegd zijn op grond 
van de leer van de impliciete bevoegdheden ook al 
raakt men zo aan federale bevoegdheden over intel-
lectuele eigendom of het mededingingsrecht. 

Wat is het belang van die stelling? Gisteren nog dis-
cussieerde de Vlaamse Mediaraad of  de nieuwe 
Vlaamse Regulator voor de Media (VRM) bevoegd 
zal zijn om markten te definiëren, verplichtingen op 
te leggen aan sterke spelers in de elektronische com-
municatiemarkt enzovoort. Volgens sommigen gaat 
het daarbij om mededingingsrecht en behoort dit 
dus tot de federale bevoegdheid. Ik ben het met die 
zienswijze niet eens. Vooreerst gaat het bij het toe-
zicht door de regulator niet om mededingingsrecht. 
Ook Europa maakt een duidelijk onderscheid tussen 
optreden op voorhand om misbruiken te voorkomen, 
wat de kern uitmaakt van het sectorspecifieke toe-
zicht door regulatoren zoals het BIPT of  de VRM, 
en een einde maken aan misbruiken van machtspo-
sities op grond van het algemene mededingingsrecht 
(zoals de Raad voor de Mededinging of  de gewone 
rechtbanken doen). De VRM is uiteraard bevoegd 
om op voorhand op te treden. 

Een tweede argument is de leer van de impliciete 
bevoegdheden. Ook al heeft het een raakpunt met het 
mededingingsrecht – een federale bevoegdheid – is de 
marktregulering noodzakelijk om tot een coherent 
omroepbeleid te komen. 

De heer Jos Stassen: Had de Vlaamse regulator aldus 
kunnen optreden inzake het voetbalcontract dat 
door de profliga aangeboden werd? Had hij kunnen 
bewerkstelligen dat de rechten in pakketten verdeeld 
werden? 

Mevrouw Peggy Valcke: Het SMP-regime (dat leidt 
tot het opleggen van bijzondere verplichtingen aan 
spelers met een Sterke MarktPositie) heeft alleen 
betrekking op netwerken, niet op inhoudelijke 
omroepdiensten. Hierbij verwijs ik naar het door 
professor Dumortier eerder gemaakte onderscheid 
tussen regulering van netwerken en regulering van 
inhouden. Het is een omzetting van de richtlijnen 
voor de elektronische communicatienetwerken en 
diensten, de opvolgers van de telecommunicatie-
richtlijnen. Europa besliste niet langer te spreken van 
‘telecommunicatierichtlijnen’, maar van ‘elektroni-
sche communicatierichtlijnen’ omdat die richtlijnen 
elke transmissie van elektronische signalen regelen, 
ongeacht of  het om een televisienetwerk, een vast of 
mobiel telecommunicatienetwerk of  een IP-netwerk 
gaat. Dit heeft als gevolg dat de richtlijnen in België 
op diverse niveaus moesten omgezet worden: tele-

communicatieaspecten zijn federaal, omroeptrans-
missieaspecten gemeenschapsmaterie. In dit kader 
moet het regime voor sterke marktpositiespelers gesi-
tueerd worden, en moet de VRM markten analyseren. 

Een derde belangrijk arrest van het Arbitragehof 
dateert van juli 2004. De Vlaamse Gemeenschap 
had beroep tot vernietiging tegen de ‘BIPT-wet(ten)’ 
en de ‘Wet(ten) e-commerce’ van de federale over-
heid aangetekend, omdat die wetten deels ook op de 
omroepbevoegdheid van de gemeenschappen betrek-
king hadden. Het Arbitragehof  oordeelde dat de 
bevoegdheden van federale en gemeenschapsover-
heden inzake transmissie en netwerken waarlangs 
diensten aangeboden worden, zo nauw met elkaar 
verweven zijn dat die overheden niet meer afzonder-
lijk kunnen optreden. Ook al leggen de grondwet-
telijke regels geen verplichting tot samenwerking op 
die domeinen op, toch oordeelde het Arbitragehof 
dat dergelijke samenwerking nodig is in het licht van 
de toenemende convergentie tussen telecommunica-
tie en omroep: een eenzijdig optreden van de fede-
rale overheid maakte dan ook een schending van 
het evenredigheidsbeginsel uit. Voor deze verplichte 
samenwerking werd de deadline van 31 december 
2005 opgelegd. 

Dit was spectaculair; het Arbitragehof had nog nooit 
eerder dergelijke uitspraak gedaan. In het Overlegco-
mité werd inmiddels consensus bereikt over de tekst 
van een samenwerkingsakkoord tussen federale en 
gemeenschapsoverheden met betrekking tot de elek-
tronische communicatie-infrastructuur; de diverse 
parlementen moeten die nu goedkeuren. 

Het arrest van juli 2004 bevestigde tevens dat bij de 
bepaling van het begrip ‘omroep’ het doorslaggevend 
criterium niet de onderliggende technologie is, maar 
wel het openbaar karakter van de informatie: het ter 
beschikking stellen van openbare informatie voor het 
publiek in het algemeen, met inbegrip van het uit-
zenden op individueel verzoek, is omroep; het begrip 
‘diensten van de informatiemaatschappij’ in de fede-
rale wet(ten) e-commerce moet dus geïnterpreteerd 
worden als niet omvattend de radio-omroep en de 
televisiediensten. Dit betekent dat Europa video-on-
demand als een dienst van de informatiemaatschap-
pij ziet, terwijl dat bij ons als een omroepdienst wordt 
beschouwd. 

Een korte verduidelijking: volgens de Europese Tele-
visierichtlijn van 1989, gewijzigd in 1997, is ‘televi-
sie-omroep’ het “oorspronkelijk uitzenden van voor 
ontvangst door het publiek bestemde televisiepro-
gramma’s, en dit via de kabel of  draadloos, via de 
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ether of via satelliet, in al dan niet gecodeerde vorm. 
Hieronder is mede begrepen het overdragen van pro-
gramma’s tussen ondernemingen met het oog op 
doorgifte daarvan aan het publiek. Hieronder zijn 
niet begrepen de communicatiediensten die infor-
matieve gegevens of  andere prestaties op individueel 
verzoek verstrekken zoals telekopiediensten, elektro-
nische databanken en andere soortgelijke diensten”. 
Dit wordt nog verduidelijkt in de zaak Mediakabel 
die nu bij het Hof van Justitie aanhangig is. De advo-
caat-generaal maakte begin maart zijn conclusies 
bekend. Mediakabel is een Nederlandse onderne-
ming die een near-video-on-demanddienst aanbood, 
waarbij een bepaalde film bijvoorbeeld elke twee uur 
gecodeerd uitgezonden werd, en op die vaste tijdstip-
pen kon bekeken worden door wie over de vereiste 
sleutel beschikte. De betaling gebeurde met een kre-
dietkaart, na een voorafgaande registratie.

De vraag rees of  deze near-video-on-demand een 
omroepdienst dan wel een dienst van de informa-
tiemaatschappij was. In het eerste geval zouden 
de verplichtingen uit de Televisierichtlijn, bijvoor-
beeld quotaregeling en reclameregels van toepassing 
zijn,  in het tweede geval niet. Advocaat-generaal 
Tizzano oordeelde dat men enkel bij audiovisuele 
gegevens die bestemd zijn voor ontvangst door het 
publiek  – dat wil zeggen die niet worden verzonden 
naar de individuele kijker die daarom heeft verzocht 
(point-to-pointtransmissie), maar bestemd zijn voor 
gelijktijdige ontvangst door een algemene groep van 
ontvangers (point-to-multipointtransmissie) – van 
‘omroep’ kan spreken. Advocaat-generaal Tizzano 
gebruikt dus een technisch criterium: het is point-
to-point of  point-to-multipoint dat het onderscheid 
uitmaakt. Dit is regelrecht het tegenovergestelde als 
wat het Arbitragehof in 2002 duidelijk heeft gesteld, 
met name dat de onderliggende technologie niet van 
belang is, maar dat de intentie van de zender door-
slaggevend is. Het Vlaamse omroepbegrip is dus 
ruimer dan het omroepbegrip in de Europese televi-
sierichtlijn. Of dit zo zal blijven staat niet vast: men 
denkt eraan het toepassingsgebeid van de televisie-
richtlijn te verruimen en er een aantal interactieve 
diensten te laten onder vallen. De Europese Com-
missie is van plan eind dit jaar een eerste voorstel tot 
aanpassing te doen. 

De Vlaamse overheid heeft na het arrest van 2002 
meteen haar kans gegrepen, en met het decreet van 7 
mei 2004 regelingen voor radio- en televisiediensten 
uitgewerkt. Dat zijn categorieën van omroepdiensten 

waarbij men niet-traditionele radio- of  televisiepro-
gramma’s levert. Volgens de Europese definities zijn 
dit zaken die onder de diensten van de informatie-
maatschappij moeten gekwalificeerd worden. Bij ons 
zijn het echter omroepdiensten die onder de bevoegd-
heid van de gemeenschappen vallen. Daardoor zijn er 
regels van toepassing als bescherming van minderja-
rigen, verbod op discriminatie, verbod op aansporen 
van haat, plicht tot onpartijdigheid en journalistieke 
deontologie, verbod van strijdigheid met openbare 
orde en goede zeden, en bescherming van eigen taal 
en cultuur. 

Omdat het volgens Europa om diensten van de infor-
matiemaatschappij gaat, heeft men voor die catego-
rieën van omroepdiensten het vergunningsvereiste 
afgeschaft: een kennisgeving aan het VCM volstaat. 
Een dossier is niet meer nodig. 

Mevrouw Patricia Ceysens, voorzitter: Ik dank me-
vrouw Valcke voor deze spoedcursus telecommuni-
catie. 

De heer Jurgen Verstrepen: In de omschrijving van 
omroep gaat Vlaanderen dus verder dan Europa. Is 
dat niet strijdig? Welke omschrijving geldt dan bij een 
overtreding van de regelgeving? 

Mevrouw Peggy Valcke: Dit is niet strijdig met de 
Europese regels. Europa vaardigt bepaalde regels uit, 
maar schrijft niet voor hoe lidstaten die intern moe-
ten omzetten, in de zin van welke overheden over-
eenkomstig de eigen grondwettelijke regels bevoegd 
zijn voor welke aspecten. Een voorbeeld: de Televi-
sierichtlijn legt normen inzake reclame op aan televi-
sieomroepen in traditionele zin; welnu, deze normen 
zijn bij ons effectief  omgezet: traditionele omroepen 
zijn onderworpen aan de reclamevoorschriften uit 
de Televisierichtlijn, doordat zij enerzijds de federale 
regels inzake reclame voor tabak, alcohol en genees-
middelen moeten volgen en anderzijds de specifieke 
reclameregels uit de omroepdecreten. Samen vormen 
zij de omzetting van de richtlijn. Het staat Vlaande-
ren vrij om bijvoorbeeld de regeling inzake bescher-
ming van minderjarigen niet alleen toe te passen op 
traditionele omroepen, zoals opgelegd wordt door de 
richtlijn, maar ook op niet-traditionele omroepdien-
sten. De definitie van omroep staat in onze Grondwet; 
daarvoor moeten we niet kijken naar internationale 
definities. Door de bevoegdheidsverdeling is de zaak 
bij ons wat ingewikkeld, maar zolang we de Europese 
basisregels respecteren, is er geen probleem. 
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De heer Jurgen Verstrepen: Het kan toch niet anders 
dan dat er waanzinnig veel mensen in overtreding 
zijn? Ook de Kamer, met haar livestream, zou als 
omroep, bij VCM een kennisgeving moeten doen. Dit 
geldt overigens ook voor het Vlaams Parlement. Zijn 
wij dan allemaal omroep? Maar een omroep mag niet 
politiek actief  zijn; hoe moet dit dan aangepakt wor-
den? 

Mevrouw Peggy Valcke: De kern van de zaak zit hem 
in de vaagheid van het begrip radio-omroeppro-
gramma. Het Arbitragehof gaf een zeer progressieve 
omschrijving door er individueel verzoek en point-
to-pointtechnologie in op te nemen. Radio-omroep 
is van nature een zaak van uitzending van radio- 
of  televisieprogramma’s, en dus bestemd voor het 
publiek in het algemeen. Volgens de decreten is een 
radio- of  televisieprogramma echter een geheel van 
tekst, beeld en geluid dat onder een afzonderlijke titel 
door een omroep wordt aangeboden. Een omroep is 
dan weer iemand die radio- en televisieprogramma’s 
uitzendt. Het is duidelijk dat we hier in een kring-
redenering zitten, waarvoor de knoop uiteindelijk 
eens zal moeten doorgehakt worden, maar dat is lang 
niet eenvoudig; Europa buigt zich daar al geruime 
tijd over. Ook op Vlaams niveau wordt daar ernstig 
over nagedacht. Misschien moeten we denken aan  
de professionaliteit van de aanbieder of  het lineair 
of  niet-lineair karakter van de dienst om zwaardere 
of  lichtere verplichtingen te gaan opleggen aan wie 
inhoud ter beschikking stelt van het publiek. In 
Europa spreekt men in dit verband over ‘graduated 
regulation of regulatable content’, ‘een geschakeerde 
regeling van inhouden die gereguleerd moeten wor-
den’.

De heer Jurgen Verstrepen: Als ik het goed begrijp 
kan je in Vlaanderen een absolute willekeur toepas-
sen. Een nieuw fenomeen is podcasting met de iPod. 
Is dit een omroep of  niet? Wanneer betreft het een 
omroepdienst, en wanneer is het een programma? 

Mevrouw Peggy Valcke: Dat is inderdaad een pro-
bleem. Ik schreef een annotatie bij het arrest van het 
Arbitragehof van 2002, en vroeg me daarin af of het 
Arbitragehof  besefte dat het zeer ruim gegaan was: 
ook websites konden strikt genomen onder die clas-
sificatie vallen. Ik denk niet dat dit de bedoeling was. 

De heer Jurgen Verstrepen: De locatie van waar het 
signaal vertrekt bepaalt of  het om een programma 
gaat, en welke wetgeving van toepassing is. Als ik 
morgen een Nederlandstalig signaal vanuit de .com-

server in de US laat vertrekken, en dat is heel mak-
kelijk, is de Vlaamse overheid niet bevoegd. 

Mevrouw Peggy Valcke: Nationale overheden heb-
ben geprobeerd dergelijke zaken op te lossen door de 
ISP’s aan te pakken. Betreffende de aansprakelijk-
heid van ISP’s heeft Europa getracht ze wat te ont-
zien door in de richtlijn e-Commerce ontheffing van 
aansprakelijkheid in te bouwen onder bepaalde voor-
waarden. In Frankrijk loste een rechter het heel een-
voudig op: hij oordeelde op grond van wat er in zijn 
land te zien of  te ontvangen is, en verbood Yahoo 
bepaalde nazi-zaken op zijn website toegankelijk te 
laten zijn voor Franse burgers. Overheden proberen 
wel tussen te komen en hun greep op de informatie-
stromen te behouden, maar nu dreigen we in een zeer 
ruim debat terecht te komen. 

De heer Jos Stassen: Zou het niet logisch zijn dat 
alles, ook de telecommunicatie, naar de gemeenschap-
pen ging? Alles ligt erg dicht bij elkaar en er zijn zelfs 
overlappingen; sommige websites zijn vergelijkbaar 
met wat Actua-TV doet. 

Mevrouw Peggy Valcke: Niet alles dat langs internet 
gaat is voor het publiek bestemd. Geïndividualiseerde 
diensten, gekenmerkt door vertrouwelijkheid, zijn 
zeker geen omroep. 

De heer Jurgen Verstrepen: Ik begrijp de vraag van 
de heer Stassen. Maar weblogs zijn in essentie per-
soonlijke verhalen; anderzijds zijn ze voor een zeer 
ruim publiek toegankelijk. Moeten we ze dan als een 
omroep beschouwen?

Mevrouw Peggy Valcke: Volgens de definitie van het 
Arbitragehof eventueel wel, maar er kan over gedis-
cussieerd worden. 

Professor Jos Dumortier: De tendens naar integratie 
leidt ertoe dat de oude terminologie niet meer bruik-
baar is. Zowel Vlaanderen en Europa als het internet 
zelf  worden hiermee geconfronteerd.

De heer Jurgen Verstrepen: Op die manier kan toch 
ook geen rechtspraak meer gelden? Er heerst volle-
dige willekeur. 

Professor Jos Dumortier: Er ontsnapt inderdaad heel 
veel aan regelgeving, op alle niveaus. Het begrip-
penapparaat omroep/telecommunicatie is nu al ver-
oordeeld, maar zal dat in de toekomst nog veel meer 
zijn. We kunnen de oude regelgeving echter niet van 
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vandaag op morgen buitengooien. Het feit dat we er 
nog een tijd moeten mee werken levert zeer interes-
sante juridische discussies op, maar op termijn is dat 
niet houdbaar. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Ik denk inderdaad ook 
dat strikt genomen heel wat websites als omroep 
moeten bekeken worden. Omroepen zijn onderhevig 
aan strikte regels, maar al die internetsites ontsnap-
pen er dus aan. Er is geen beginnen aan ze allemaal 
te dagvaarden. De vraag rijst hoe lang de strenge 
regelgeving voor de omroepen zal kunnen gehand-
haafd worden. 

Mevrouw Peggy Valcke: Om dit een beetje binnen de 
perken te houden, kunnen we het door het Arbitrage-
hof  gehanteerde begrip ‘radio- en televisieprogram-
ma’s’ beperkend interpreteren. In dat geval maken 
alleen radio- of  televisieachtige diensten die via  
internet worden aangeboden, omroep uit, internetra-
dio’s bijvoorbeeld wel, maar weblogs, die meer neigen 
naar geschreven pers, niet. Wellicht kan dat op korte 
termijn een aanknopingspunt bieden. 

Mevrouw Patricia Ceysens :  Anderzi jds zi jn  
er op televisie dan weer programma’s als Webcame-
raden, die nagenoeg samenvallen met wat op websi-
tes te zien is. In dat geval kom je weer terug bij de 
aanbieder: noch techniek, noch inhoud kunnen een 
criterium zijn. Met iDTV zal televisie nog nauwer bij 
websites aansluiten. Ik voorzie dat de definities van 
het Arbitragehof zullen sneuvelen. 

Mevrouw Peggy Valcke: Men kan altijd nog de pro-
fessionaliteit van de verspreider als criterium nemen. 
Een televisiedienst moet een rechtspersoon zijn. Daar 
ligt toch een verschil. Privépersonen die via internet 
videobeelden verspreiden, ontsnappen aldus aan die 
kwalificatie. Maar inderdaad: wie de rechtspraak let-
terlijk volgt, komt tot een zeer ruime invulling van 
het omroepbegrip. Dit betekent echter niet dat in de 
omroepdecreten altijd bepalingen gevonden worden 
die toepasselijk zijn op internetgebruikers. Maar we 
mogen evenmin vergeten dat het uitbaten van web-
sites onderhevig blijft aan algemeen geldende regels 
als het verbod van discriminatie, negationisme, goede 
zeden en dies meer. 

Mevrouw Patricia Ceysens: De vraag is of  omroep-
wetgeving nog nodig is. 

De heer Jurgen Verstrepen: Als enkel rechtsperso-
nen professionelen kunnen zijn, kan men in eigen 

naam een professionele dienst aanbieden zonder een 
omroep te zijn. 

Mevrouw Peggy Valcke: Dit probleem zal binnen een 
drietal jaar juridisch aangepakt moeten worden. De 
omroepwetgeving nu al ingrijpend veranderen heeft 
wellicht weinig zin, gelet op de aan de gang zijnde 
Europese herziening van de Televisierichtlijn. We 
kunnen beter afwachten en kijken in welke richting 
de Europese Unie evolueert. Eind dit jaar zullen we 
merken in welke richting de voorstellen van de Euro-
pese Commissie gaan. 

V. VErgADErINg VAN WOENSDAg 1 JUNI 
2005

1. Hoorzitting met de heer Erik Dejonghe, hoogleraar 
nieuwe communicatietechnologieën aan de Univer-
siteit gent 

De heer Erik Dejonghe: Ik wil hier eerst objectieve 
cijfers geven over de internet- en pc-penetratie in 
België en Vlaanderen. Die penetratie is een van de 
belangrijkste indicatoren van de mate waarin de 
bevolking toegang heeft tot interactieve dienstverle-
ning vanwege de dienstensector, de industrie en de 
overheid. Vervolgens wil ik het hebben over attitudes 
tegenover de digitale kloof van de verschillende types 
van gebruikers. Daartoe wil ik de kloof opdelen naar 
soorten van digitale kloven en de populatie opdelen 
in subpopulaties. Nadien wil ik nagaan of voor ieder 
van die categorieën een specifieke aanpak mogelijk is. 
Dat brengt me bij het derde deel van mijn uiteenzet-
ting: kunnen nieuwe media die gebruik maken van 
digitale dragers en digitale overdracht een rol spelen 
in het dichten van die kloof ? Kan men met behulp 
van digitale tv het internet en internetinformatie bij 
de bevolking brengen?

EU TSI registreert de internetpenetratie. Andere 
bronnen registeren het aantal aansluitingen; andere 
het aantal gezinnen; nog weer andere het aantal 
gebruikers. De typische samenstelling van een gezin 
dat toegang heeft tot internet verschilt van een gezin 
dat geen toegang heeft; de typische samenstelling van 
een gezin dat toegang heeft tot breedbandinternet 
verschilt van een gezin dat geen pc in huis heeft. Cij-
fers, gegeven door verschillende bronnen zijn dus niet 
altijd vergelijkbaar, maar toch kunnen we vaststellen 
dat België bij de gezinnen een penetratiegraad heeft 
die 1 procent hoger is dan het EU-gemiddelde. Ik 
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heb het over de EU van de vijftien. België neemt ech-
ter de tweede plaats in wat de internetpenetratie via 
breedband betreft. Nederland staat op één. De ver-
houding breedband/smalband is het grootst in Bel-
gië. Inzake infrastructuur staan België en Vlaanderen 
er bijzonder goed voor. De concurrentie tussen de 
ADSL-technologie (Asymmetric Digital Subscriber 
Line, ook bekend als Asymmetric Digital Subscriber 
Loop) via de telefoonlijn en breedbandinternet via de 
kabel heeft de penetratie in België versneld. De vraag 
kan daarom worden gesteld waarom we inzake inter-
netpenetratie toch niet aan de top zitten.

We kunnen veel afleiden uit een grafische weergave 
van de dynamische evolutie. Ik heb me hiervoor 
gebaseerd op de gegevens die het onderzoeksbureau  
Insites heeft verzameld. Daarnaast heb ik ook mijn 
eigen interpretatie van deze gegevens hierin ver-
werkt.

Er zijn eigenlijk drie categorieën van computergebrui-
kers. De eerste categorie bestaat uit computergebrui-
kers met een breedbandinternettoegang. De tweede 
categorie bestaat uit computergebruikers met een 
smalbandinternettoegang. De derde categorie bestaat 
uit computergebruikers zonder internettoegang.

In de periode 1999-2004 hebben zich een aantal 
merkwaardige evoluties voltrokken.

De verhouding tussen breedband- en smalbandge-
bruik is sterk gewijzigd. Het breedbandgebruik is 
pijlsnel tot 90 percent van het internetgebruik geste-
gen. Dit is allicht aan het goed functioneren van en 
het gunstig economisch aanbod aan breedbandaan-
sluitingen in België te wijten. Of  de oorzaak bij het 
abnormaal goedkoop tarief  van breedbandaanslui-
tingen of  bij het abnormaal duur tarief  van smal-
bandaansluitingen moet worden gezocht, laat ik 
aan anderen over. Persoonlijk denk ik veeleer aan de 
tweede mogelijkheid. Sinds vorig jaar zijn deze tarie-
ven overigens gecorrigeerd.

Momenteel is 80 percent van de computerbezitters 
op internet aangesloten. Deze verhouding zou in de 
nabije toekomst tot 90 percent kunnen stijgen. Met 
betrekking tot de computerbezitters die geen toegang 
tot internet willen of  kunnen krijgen, onderscheid 
ik twee belangrijke categorieën. De eerste categorie 
bestaat uit mensen die tijdens de werkuren toegang 
tot internet hebben en het bijgevolg niet nodig vinden 
thuis ook over die toegang te beschikken. De tweede 
categorie bestaat uit ouders van wie de kinderen een 
computer hebben maar die zelf  niet met compu-

ter- of  internetgebruik vertrouwd zijn en bijgevolg 
hun kinderen niet over internettoegang willen laten 
beschikken.

In heel Europa zien we een convergentie van twee 
factoren. Zowat elk gezin dat momenteel een pc 
koopt, wil de bestaande internetverbinding behou-
den of  wil over een breedbandaansluiting kunnen 
beschikken. Wat de totale penetratie in België betreft, 
zitten we evenwel nog steeds met een zekere achter-
stand. Vergeleken met het Europees gemiddelde, 
scoort België goed. Vergeleken met landen met een 
even goede infrastructuur, zoals Zweden, Nederland 
of  Denemarken, blijkt België echter te stagneren. 
De penetratie bedraagt momenteel 64 percent. Deze 
penetratiegraad kan en zal allicht nog tot 70 percent 
stijgen, maar ook dit percentage zou nog steeds een 
zekere achterstand inhouden.

Hoewel hierover niet veel relevante statistische gege-
vens bekend zijn, heb ik de Vlaamse met de Belgische 
situatie vergeleken. Vlaanderen kent een lichte voor-
sprong. De computerpenetratie bedraagt in Vlaande-
ren 65 percent. Het Belgisch gemiddelde bedraagt 63 
percent. Zowat 89 percent van de Vlaamse bevolking 
gebruikt internet. Het Belgisch gemiddelde bedraagt 
88 percent. Aangezien de kabelpenetratie in Vlaan-
deren hoger ligt, kunnen we veronderstellen dat de 
breedbandpenetratie in Vlaanderen iets hoger is dan 
in Wallonië. Bovendien heeft Telenet in Vlaanderen 
voor een bundeling van de kabelaanbiedingen en 
voor een agressieve promotie van breedbandaan-
sluitingen gezorgd. De concurrentie tussen ADSL 
en kabel heeft in Vlaanderen dan ook een grotere 
invloed gehad. Persoonlijk meen ik dat deze factor 
veeleer tijdsgebonden dan structureel is.

Op basis van de gegevens van Insites en van mijn 
eigen inschattingen heb ik de attitude van de verschil-
lende categorieën van gezinnen onderzocht. Ik wil er 
nogmaals op wijzen dat we een onderscheid tussen 
gezinnen en gebruikers moeten maken.

Ongeveer 30 percent van de gezinnen is niet van 
plan op korte termijn een pc te kopen of  internet te 
gebruiken. Tenzij nieuwe maatregelen zouden worden 
genomen, beschikken we niet over veel dynamische 
mogelijkheden om deze digitale kloof  te overbrug-
gen.

Een gedeelte van de bevolking is niet van plan een pc 
te kopen, maar gebruikt wel internet. Het gaat hier 
om de gebruikers die via hun sociaal netwerk toegang 
tot internet hebben. Ze vinden die toegang op school, 
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in de werkomgeving of  op openbare plaatsen, zoals 
bibliotheken en cybercafés. Eigenlijk staan deze men-
sen aan de ontvangende kant van de digitale kloof.

Eind 2004 had vijf  percent van de bevolking de inten-
tie een pc te kopen of internet te gebruiken. Dat zou 
van België een van de snelst groeiende pc-markten 
van Europa hebben gemaakt, vooral in het vierde 
kwartaal van 2004. Een zeer gereputeerde organisa-
tie heeft het groeicijfer van twintig percent genoemd. 
Dat moest nog worden geverifieerd, maar dat is 
indrukwekkend. Die twintig percent is een aantal en 
niet de omzet, want door een aantal factoren is de 
prijs van een pc met ongeveer hetzelfde percentage 
gedaald.

Er zijn ook passieve internetgebruikers. Dat zijn 
personen die toegang hebben tot internet, maar er 
niet onafhankelijk mee kunnen werken. Als er in 
de omgeving iemand is die er wel mee overweg kan, 
hebben ze toegang en kunnen ze zelf  opzoekingen 
uitvoeren. De actieve gebruikers, ongeveer 40 per-
cent, kunnen onafhankelijk van een sociaal netwerk 
informatie op internet raadplegen. Er zijn pogingen 
ondernomen om die 30 percent nog kwantitatief  op 
te delen in subcategorieën, onder andere door de uni-
versiteit van Leuven.

Er zijn een aantal digital divides bij de 30 percent. 
Bij de onderverdeling van de divides in de rapporten 
van het OESO wordt eerst gesproken over de tech-
nologische divide. Ik denk dat er geen onderscheid 
is tussen België, Nederland en Scandinavië. We kun-
nen niet zeggen dat er in België een technologische 
kloof is, en dat voor een groot deel van de bevolking 
de infrastructuur ontoereikend zou zijn om voor 
internettoegang te zorgen. Voor een aantal andere 
Europese landen is dat wel het geval, en als we het op 
wereldschaal bekijken, komen sterke contrasten naar 
voren.

Er is ook een economische divide, wat betekent dat 
de koopkracht te laag ligt om een pc aan te kopen. Er 
zijn weinig aanduidingen dat de koopkracht van de 
gemiddelde Belgische bevolking fundamenteel ver-
schillend is ten opzichte van Nederland, Zweden en 
Denemarken. In Europa, en ook in België, is er een 
daling van de pc- en breedbandkost.

Het recente verslag van Test-Aankoop stelt dat Bel-
gië nog altijd bovenaan staat wat betreft de kostprijs 
voor internetgebruik. Het is de vraag of  het verschil 
tussen de kost in België/Vlaanderen en een aantal 

omringende landen verhinderend of  aanmoedigend 
is. Als de prijs in de richting van 20 euro gaat, is het 
verhinderend effect min of  meer geneutraliseerd. Ik 
pleit er absoluut niet voor om de huidige prijsstelling 
te behouden, maar het zou slechts een marginale ver-
betering betekenen als we de prijs op of  onder het 
Europese gemiddelde brengen. Het is de vraag of de 
economische kloof de oorzaak is van het beperktere 
internetgebruik.

Volgens het OESO zorgen een aantal sociale factoren 
voor de belangrijkste en meest resistente kloof. We 
kunnen die sociale digitale kloof verder specificeren. 
Er is vooreerst een populatie die geen interesse toont 
voor de pc of  het internet, ook al zijn die financieel 
haalbaar. Het zijn niet-gebruikers die vooral in de 
hogere leeftijdscategorieën vallen, maar ook alleen-
staanden en bepaalde sociale categorieën vallen hier-
onder.

Het is zeer moeilijk te spreken van enkele verschil-
lende categorieën. Het zijn eigenlijk factoren die op 
elkaar inwerken en samen een geheel vormen. Het 
is zeer gevaarlijk om door middel van interviews of 
gedragsobservaties een onderscheid te maken, want 
dan bestaat de neiging om de reden naar voren te 
schuiven die het best past bij de eigen perceptie.

Een belangrijk element is volgens mij dat deze men-
sen geen sociaal netwerk hebben om de vaardigheden 
op te doen om de complexiteit en instabiliteit – u ziet 
dat ik de grote verwezenlijkingen van de pc- en inter-
nettechnologie niet onvoorwaardelijk bejubel – te 
overwinnen. Als mensen, die zelfs het toetsenbord 
niet kunnen bedienen, plots in een internetomgeving 
worden gedropt, en vaststellen dat ze geen enkele 
feedback hebben van de inspanningen van de eerste 
leerweken, is er een zeer grote functionele complexi-
teitsdrempel.

We hebben een gecombineerde economische en soci-
ale kloof die tien percent hoger ligt dan in Nederland 
en Zweden. Dat is niet normaal.

Ik wil niet enkel de kloof illustreren, maar ook aan-
duiden op welke manieren de kloof kan worden over-
brugd. Pc’s worden goedkoper alsook het gebruik 
van het internet. Ogenschijnlijk zou dit erop wijzen 
dat de economische kloof kleiner wordt.

Wat betreft de interessekloof  is er een en ander aan 
het veranderen. Hiervan hebben we een illustratie 
gezien bij de verkiezing van de Grootste Belg, waarbij 
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er een grote impact was van de seniorengeneratie. In 
boekhandels zien we dat er een stijging is van compu-
terliteratuur met aangepaste lettergrootte voor senio-
ren. Er is ongetwijfeld een inhaalbeweging bezig.

De vaardigheidskloof is waarschijnlijk het moeilijkst 
te overbruggen. Dit kan worden gecorreleerd met een 
uitzonderlijke factor in het sociaal-economisch weef-
sel, waarbij we ook op een vrij exceptionele positie 
staan ten opzichte van het Europees gemiddelde, 
namelijk de geringe activiteitsgraad van de vijftig-
plussers die we historisch kennen en die er ook was 
op het ogenblik dat de pc in de werkomgeving is bin-
nengedrongen, samen met het onderwijs. Daar is de 
eerste overdracht gedaan van computervaardigheden 
uit een sociaal netwerk naar individuen, die daarna 
de laterale overdracht hebben gedaan van het indi-
vidu naar het gezin. Het is zeer duidelijk dat er een 
generatie uit die transfer is gevallen. Koppel daar 
nog de laaggeschooldheid aan, waar we wel op het 
Europees gemiddelde staan, en dan krijg je de tweede 
oorzaak.

Het groot probleem is dat de ‘use divide’ zelfver-
sterkend is. Dat betekent dat de vaardigheidskloof 
verhindert dat de economische kloof  en de interes-
sekloof gedicht worden. We kennen allemaal de evo-
lutie van internetgebruik. Na een eerste moeilijke 
stap met trillende vingers, komt men tot resultaten. 
Daarna krijg je het wow-effect van ‘wat kan ik alle-
maal!’ en daarna komt er een dip-effect van ‘is het dat 
maar’. Ten slotte volgt een maturiteitsfase. Wanneer 
de elementaire vaardigheden er niet zijn, kan je het 
wow-effect niet krijgen en zal je ook niet in de econo-
mische situatie geraken waarin je je kan veroorloven 
om in het gezin een pc aan te schaffen en dan een 
aantal vaardigheden op te doen om die maturiteits-
curve te bereiken. Wel krijgen de interessekloof, de 
economische kloof en de vaardigheidskloof een zelf-
versterkend effect. Dat is zeer gevaarlijk. Door alleen 
de economische kloof  of  alleen de interessekloof  te 
bewerken, zouden we wel eens een zeer frustrerende 
maatregel kunnen nemen. Zij die om sociale redenen 
uit een netwerk uitgesloten zijn waar die elemen-
taire vaardigheden kunnen worden opgedaan, zullen 
immers steeds meer gefrustreerd worden omdat ze 
ondanks de aantrekkelijkheid van het geheel, en de 
lagere kost, gewoonweg niet de mogelijkheid hebben 
om de vaardigheden op te doen.

Wanneer we de Belgische bevolking zouden opdelen 
in twee divides, namelijk degenen die de Mont Ven-
toux op kunnen rijden in één stuk en degenen die 

dat niet kunnen, en we zouden degenen vergeten die 
niet kunnen fietsen, hoe goedkoop je de fietsen ook 
maakt en hoe aantrekkelijk je de omstandigheden 
van de Mont Ventoux ook maakt, dan geraken zij die 
niet kunnen fietsen er niet op, zelfs al geef  je er nog 
een premie bij. Het is zeer frustrerend om het aanbod 
goedkoper te maken wanneer de vaardigheden niet 
aanwezig zijn. U hoort waarschijnlijk aan mijn into-
natie dat dit mijn persoonlijke ervaring en prioriteit 
is.

De vraag rijst of  er een rol is voorzien voor nieuwe 
digitale media om die kloof  versnellend te dichten 
zodat we aan de Europese top komen. De opde-
ling die ik gebruik in mijn colleges van media waar 
informatie wordt uitgewisseld is wat een individu-
eel medium is, media waarin we informatie opzoe-
ken en verwerken, wat het informaticamedium is en 
media waarbij we zaken ondergaan en genieten, de 
traditionele broadcastmedia. Ik heb die media terug 
opgesplitst volgens de omgeving waarin ze worden 
gebruikt: mobiele, individuele en collectieve omge-
ving.

In deze gebieden is een en ander aan het gebeuren. Je 
krijgt enerzijds de zogenaamde ‘pervasive computer’, 
de computer die overal zijn slag wil slaan en vanuit 
zijn individuele opzoekfunctie zich uitspreidt naar de 
collectieve functie, namelijk de media en de computer 
in de huiskamer. Deze computer kan ook steeds meer 
naar het aanbod van broadcastdiensten gaan en via 
streaming media die ook het genietingsmedium gaat 
brengen. Anderzijds heb je op dit ogenblik een zeer 
prille technologie, waar zeer veel hype maar ook veel 
verstandige dingen over worden gezegd, namelijk de 
interactieve digitale televisie die net het omgekeerde 
doet, namelijk die televisie die zich vanuit een strikt 
collectief  ondergaansaanbod naar links en naar 
boven gaat bewegen en ook naar individuele aanbie-
dingen en naar het opzoeken en verwerken van een 
aantal aanbiedingen zou gaan.

We moeten ons dus de vraag stellen naar interacti-
viteit en televisie. Ik wil hier opnieuw een segmenta-
tie aanbrengen omdat er zeer veel, nu en dan zeker 
bedoelde, onnauwkeurigheden in gebruikt worden. 
We moeten eens kijken wat het zeer gezegende woord 
‘interactiviteit’ eigenlijk betekent. Ten eerste wordt 
vooropgesteld dat er een interactieve toegang zou 
zijn, wat eigenlijk een selectieve toegang is tot pro-
gramma’s die op zichzelf standaard genoemd kunnen 
worden, maar je kan er op selecteren zowel op het 
aanbod als op het tijdstip. Dit komt dus neer op: tele-
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visie anders brengen. Eens de keuze is gemaakt, heeft 
men nog steeds televisie.

De tweede categorie is die van het aanbieden van 
interactieve diensten. Dan gaat het over verhoogde 
dienstverlening inzake informatie en communicatie. 
Dat komt neer op: andere dingen dan televisie bren-
gen.

De derde categorie is wat men interactieve televisie 
noemt. Dat is een specifiek formaat verbonden met 
de manier waarop de inhoud van een programma tot 
stand komt. Dat komt neer op: andere televisie bren-
gen. Een vergelijking met het Verenigd Koninkrijk, 
waar de digitale televisie een penetratiegraad van 50 
percent kent, leert ons dat men nog steeds de tover-
formule aan het zoeken is voor die derde categorie. 
Men komt er niet uit. Er is sprake van een zekere 
onverenigbaarheid tussen het collectieve medium dat 
broadcasting is en de individuele ervaring die interac-
tiviteit is. Het is nog maar de vraag of  men die twee 
elementen zo intens kan verzoenen als bij het interac-
tieve pc-gebruik.

We kunnen ons een aantal scenario’s indenken met 
betrekking tot de wijze waarop de pc in de huiskamer 
binnenkomt en de wijze waarop televisie door mid-
del van interactieve functionaliteit een aantal nieuwe 
functies zou kunnen vervullen. Ik stel ze wat kari-
katuraal voor als het Bokrijkmodel, met de huidige 
comfortabele eenvoud, het junglemodel, waarbij het 
internet-pc-model wordt toegepast op de huiskamer 
en het educatief-pretparkmodel, dat een flankerend 
beleid van de overheid vergt.

Het Bokrijkmodel stelt dat het huidige tv-aanbod 
toereikend is. Elke statistiek geeft de verdediger van 
dit model gelijk. Het model stelt dat content raad-
plegen via het internet grotendeels een individueel 
proces zal blijven, terwijl de televisie de voornaamste 
bron van collectieve informatie zal blijven. Die beide 
zullen nooit met elkaar versmelten. De digitale kloof 
overwinnen is volgens dit model gewoon een kwes-
tie van tijd, met de fade-out van de generatie met 
de toetsenvrees en de fade-in van de sms-generatie, 
die zelfs met negen of  twaalf  toetsen verstaanbare 
berichten kan produceren. De vraag is of  we het ons 
als maatschappij kunnen veroorloven om te wachten 
tot die kloof gedicht is.

Het junglemodel komt tot ons vanuit de Angelsaksi-
sche aanbiedingen op pc-gebied. Dat is het model van 

de ‘survival of  the fittest’. Volgens dit model zal het 
prijs-prestatiemodel van de pc-wereld – de beroemde 
wet van Moore – relevant worden op de audiovisuele 
markt, daar steeds meer componenten en gegevens-
dragers van de pc-markt op die markt zullen worden 
gebruikt. Het gebruik van de pc gaat uitgroeien, van 
zijn geïsoleerde positie bij de freak-gebruiker, tot een 
ruim maatschappelijk gebruik. Volgens dit model 
vervalt het onderscheid tussen telecommunicatie 
en omroep eerst technisch, waarbij we ons kunnen 
afvragen of  dit in 2006 niet schitterend zal worden 
geïllustreerd. Daarna gaat het onderscheid ook eco-
nomisch vervagen, door de triple bundle, om ten 
slotte ook sociaal niet meer waarneembaar te zijn. 
We zullen dus aan informatie die we via telecommu-
nicatiekanalen verkrijgen dezelfde geloofwaardigheid 
en amusementswaarde hechten als aan informatie die 
we typisch via ons eigen broadcastmedium zullen 
ontvangen. Uiteraard zijn die twee aanbiedingen vol-
ledig verschillend. Wat de digitale kloof betreft, is dit 
model veel harder. Het beschouwt die kloof  als een 
onvermijdelijk fenomeen, ontstaan door de factoren 
van de competitieve innovatie, waarin men niet tus-
senbeide mag komen, en door een snelle adoptie van 
het gebruik. Het is maar normaal, aldus dit model, 
dat wie eerst investeert in nieuw gebruik er eerst de 
vruchten van plukt. Mensen moeten bijna moreel 
worden verplicht om mee te doen, met de bedreiging 
dat ze anders zullen moeten afhaken. Dit is een zeer 
duidelijk marktgebonden model.

Dan is er het bemiddelende model, dat ik het educa-
tief-pretparkmodel noem. Internetgebruik is niet 
zonder risico’s: denken we maar aan virussen, wor-
men, piraatsoftware die onstabiliteit kan veroorza-
ken, en aan andere idiote en zeer storende dingen 
die kunnen gebeuren met postbussen en computers. 
Als we een neofiet die met trillende vingers voor zijn 
klavier zit, moeten zeggen dat hij elke week of  elke 
24 uur zijn virusdefinities moet aanpassen, dan is 
dat geen stimulerend model voor beginnelingen. De 
mogelijkheid moet bestaan van het maken van een 
‘safe subset’, een deelomgeving die veilig en stabiel is 
en waar er een beperkte internetfunctionaliteit wordt 
geboden, ondersteund door de breedbanddragers in 
Vlaanderen en België. Daarbij zou het de opdracht 
van de overheid kunnen zijn om de invoering van ele-
mentaire interactiviteit en elementaire vaardigheden 
te ondersteunen, net om die groeiende digitale kloof 
te doorbreken waar hij het meest acuut is.
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De digital divide verschuift steeds meer van een 
economisch probleem naar een sociaal probleem. 
De kloof  kan misschien worden overbrugd via een 
so ciale rol van de nieuwe media.

De heer Sven gatz: Mijnheer Dejonghe, het was goed 
om wat dieper in te gaan op de fameuze kloof. Er 
is een economisch aspect aan de kloof. Hebt u aan-
wijzingen dat de fabrikanten van pc’s en dergelijke 
daar iets aan willen doen? In tegenstelling tot andere 
gebieden van de wereld waar de verkoop nog heel 
snel en goed gaat, stagneert de markt in Vlaanderen. 
Zijn de fabrikanten bereid om hun producten goed-
koper aan te bieden?

U had het ook over een kloof  op het vlak van inte-
resse en vaardigheden. Inzake de vaardigheden kun-
nen wij een rol spelen, want die behoren tot onze 
Vlaamse bevoegdheden. U besteedde minder aan-
dacht aan het technologische aspect van de kloof. 
Het klopt dat de sleutel daarvoor gedeeltelijk ligt bij 
de vaardigheden van de mensen en dat die vaardighe-
den door ons kunnen worden gestimuleerd.

Anderzijds ligt de sleutel bij de technologie en 
gebruiksvriendelijkheid van de apparatuur. Het is 
geen toeval dat bepaalde bevolkingsgroepen die het 
financieel niet breed hebben en die als kansarm kun-
nen worden beschouwd, wel investeren in een dure 
mobiele telefoon omdat de gebruiksvriendelijkheid en 
het nut daarvan als groter wordt gepercipieerd, maar 
niet in een computer. Is het omwille van de competi-
tieve innovatie dat de zaken zo snel gaan en er altijd 
opnieuw wordt geïnvesteerd in nieuwe apparatuur die 
misschien wel gebruiksvriendelijker wordt, maar duur 
blijft? Of kunnen we een model verkrijgen waarbij de 
televisie, die we nu goed weten te bedienen, makkelijk 
hanteerbaar wordt voor andere doeleinden?

De heer Erik Dejonghe: In algemene termen bestaat 
het economische aanbod uit een wereldwijd aanbod 
van hardware, systeemsoftware en elementaire gebrui-
kerssoftware en daarnaast uit het lokale aanbod van 
toepassingen via een internetprovider. De hardware 
is de snelst dalende technologie geweest op het vlak 
van performantie ten opzichte van prijs.

We kunnen ervoor opteren dat dezelfde performan-
tie steeds goedkoper wordt aangeboden tot een grens 
van 400 à 500 euro wordt bereikt. Wel merken we een 
enorme daling van de prijs van tweedehands pc’s. Die 
zouden door bedrijven en organisaties gratis wegge-
geven kunnen worden. In veel gevallen gebeurt dat 
al. Het bedrijf  IBM, dat zich in de vierde positie van 
de marktleiding bevond, heeft de gehele pc-divisie 

verkocht aan een bedrijf  dat pc’s bouwt in China. We 
hebben ‘rock bottom’ dus al bereikt.

De software-aanbiedingen zijn veel complexer. De 
tijd dat de hardware 80 percent kostte en de software 
20 percent ligt al lang achter ons. We gaan al in de 
richting van 40 percent voor hardware en 60 percent 
voor software. De systeemsoftware wordt gedomi-
neerd door één speler, namelijk Microsoft.

Een aantal dominante aanbieders zoals Microsoft, 
Symantec en Adobe onderkennen het probleem van 
de privégebruiker. De privégebruiker is niet lan-
ger een marginale gebruiker naast de professionele 
gebruiker. De IT-giganten richten zich niet alleen 
meer tot bedrijven.

Ik ben woordvoerder van BSA (Business Software 
Alliance). Niet iedereen bij BSA is het met mij eens. 
Ik wik mijn woorden, maar ik weet zeer goed wat ik 
zeg. Niet alle sofwareproducten zijn haalbaar voor de 
privégebruiker. Sommige softwareproducenten reage-
ren door speciale ‘home’ en ‘light’ pakketten aan te 
bieden voor gezinnen. Dit aanbod zal nog groeien. 
Men wil de privégebruiker op allerlei manieren verlei-
den, zonder dat de professionele gebruiker daaronder 
lijdt. Dat is het probleem. De goedkope en gesubsidi-
eerde aanbiedingen kunnen de beroepsmarkt immers 
kannibaliseren.

Het is slechts een kwestie van tijd. Momenteel draait 
60 tot 70 percent van het privégebruik op pakket-
ten die werden gekopieerd van en in bedrijven. Dat 
kunnen we niet langer toestaan. Over een tiental jaar 
kan een privégebruiker voor enkele tientallen euro 
per jaar terecht op een sofwarebasis voor dagelijks 
gebruik en voor twee à drie pc’s per gezin. Daar moe-
ten we naartoe, anders zal de open-sourcegemeen-
schap een ander aanbod doen. Ze worden daardoor 
functioneel bedreigd en ze weten het.

De privégebruiker krijgt eveneens webbased services 
aangeboden. Hij krijgt via een prettige interface dien-
sten aangeboden waar hij zelfs geen software voor 
nodig heeft. Steeds meer functies zullen van de eigen 
pc naar het netwerk verdwijnen. Dat maakt de dien-
sten ook goedkoper.

Ik ben misschien vrij optimistisch. Ik extrapoleer de 
evoluties van de afgelopen vijf  jaar, met als voor-
naamste factor de sterke groei van de privémarkt.

U had een vraag over de gebruiksvriendelijkheid van 
de technologie. Dat bedoelde ik met ‘safe subset’. De 
communicatie met de gewone gebruiker kan en moet 



46Stuk 1713 (2007-2008) – Nr. 1 – Bijlage

nog veel verbeteren. De informatie die wordt aange-
boden op een breedbandplatform moet voor iedereen 
verstaanbaar zijn. In een eerste fase gaat het om de 
selectie van informatie en zeer zelden om typen van 
tekst. Vlotte tekstverwerking stagneert op de leeftijd 
van 55. De huidige generatie groeit op met sms, maar 
55-plussers hebben moeite met tekstinput. Selecteren 
blijkt wel te gaan.

Bij de universiteiten en de bedrijven groeit er een 
consensus. We willen een elementaire selectie-inter-
activiteit, zoals teletekst, genereren met een func-
tieoverzicht door middel van een gesofisticeerde 
afstandsbediening. Door die technologische evolutie 
toe te passen komen we tot een settopbox die men 
kan bedienen via selectie. Dat kan helpen om de vrees 
voor het interactieve medium te overwinnen. Geleide-
lijk aan begint men de toetsen te gebruiken.

Een elementair toetsenbordgebruik betekent dat je 
hand wordt geleid. Je moet niet vanaf de eerste keer 
de 102 toetsen gebruiken waarvan je niet weet waar-
voor ze dienen. Met die functionaliteit valt echter 
geen geld te verdienen. Interactiviteit is een dienst die 
wordt aangeboden. Het is echter een uitdaging om 
mensen daarvoor te laten betalen zodat er een sig-
nificante pay back ontstaat. Ik pleit dan ook voor 
een flankering om dat stabiel communicatieplatform 
breed te kunnen verspreiden op de markt en zo die 
tien percent erdoor te krijgen.

Mevrouw Patricia Ceysens: U stelt een aantal manie-
ren van televisie brengen voor. Zo kan een pro-
gramma worden opgevraagd op het moment dat je 
dat zelf  wilt. Kunt u een voorbeeld geven bij ‘andere 
diensten brengen’?

De heer Erik Dejonghe: Door middel van digitale 
televisie kun je bepaalde informatie krijgen zoals 
bijvoorbeeld de adressen en de coördinaten van de 
dokter en apotheker van wacht. Het is een soort ver-
edelde teletekst met veel meer informatie en relevante 
mogelijkheden.

Mevrouw Patricia Ceysens: Andere televisie brengen, 
betekent dat dan dat ik zelf het einde van ‘Thuis’ mag 
schrijven?

De heer Erik Dejonghe: Er bestaan studies over 
audience enduced content. Dat is een heel geleerde 
term. Wie zulke geleerde termen bij het antwoord 
gebruikt, zit meestal verveeld met de inhoud van de 
vraag.

Met de term ‘audience enduced content’ wordt 
bedoeld dat de kijker de indruk krijgt dat hij het ver-
loop van een spektakel meebepaalt. Dat is mogelijk 
via een televotingsysteem, maar dat is duur en soms 
ook fake. Bij dat systeem worden een aantal zaken 
verondersteld, met name een zeer flexibele opstelling 
van de scenaristen, een zeer laagdrempelige toegang 
om die informatie in het programma te brengen en 
de mogelijkheid om dat zeer snel te verwerken ten 
opzichte van een commerciële feedback die zeer klein 
is.

Eigenlijk wil men de individuele kijker laten parti-
ciperen aan een soort wedstrijd waarbij hij op het 
einde van de uitzending een prijs, een nominatie of 
een individuele mededeling ontvangt via het scherm. 
Daarin staat dan dat hij zich op een of andere manier 
heeft onderscheiden. Dat is een interactieve toepas-
sing waarbij zaken moeten worden geïnterpreteerd 
terwijl de uitzending bezig is. Het grote voordeel is 
dat de kijker tot het einde van het programma blijft 
kijken, en dus ook de commercials ziet die daar 
onmiddellijk op volgen. Dat is de pay back.

Inzake de interactiviteit zijn we op twee manieren 
gegroeid. We zijn gegroeid in het selecteren van infor-
matie op internet. Via een klik krijgen we binnen een 
aantal seconden de informatie die we wensen. De 
tweede meest intense vorm van interactiviteit krijgt 
de jeugd door computergaming. Ik vraag me af  of 
die vorm van interactiviteit via een broadcastmedium 
zoals televisie zal kunnen worden geboden. Ik sta dan 
ook zeer sceptisch tegenover interactieve televisie.

Mevrouw Patricia Ceysens: Soms worden termen 
door elkaar gebruikt. Interactiviteit staat dan voor 
digitale televisie. Digitale televisie is echter veel meer 
dan dat. Digitale televisie zou kunnen zorgen voor 
internettoegang voor mensen die geen pc hebben. Ze 
zouden kunnen surfen en mails versturen. Nu zegt 
men me dat het aanbod beperkt zal zijn.

De heer Erik Dejonghe: Tot nu toe is iedere poging 
om de gewone HTML-pagina (Hypertext Markup 
Language) op een tv-scherm te brengen, mislukt. 
Daar zijn een aantal redenen voor. Een eerste is het 
sociaal fenomeen. Het raadplegen van het internet is 
een individueel proces met een hoge graad van acties. 
Gewoonlijk klikt iemand om de twee tot drie minuten 
iets aan. Er is dus iemand die het tijdsritme bepaalt. 
Als dat collectief  gebeurt, dan is het effect hetzelfde 
als wanneer een aantal mensen achter iemands rug 
een boek meelezen. Dat is zeer vervelend.
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Op een interactieve manier het internet raadplegen 
op televisie in een collectieve omgeving is hinderlijk. 
Eén persoon zit voor de toetsen. De anderen moeten 
de timing ondergaan. We hebben het gevoel dat dit 
geen participatief  medium is.

Er wordt wel gezegd dat ieder lid van de familie een 
eigen mailbox zal krijgen. De zeventienjarige doch-
ter zal echter niet graag hebben dat het twaalfjarig 
broertje al haar boodschappen kan lezen. Een pin-
code volstaat niet, want die wordt gekopieerd.

Het zuiver internetgebruik is in grote mate een indivi-
duele zaak, zowel op het gebied van schermpositie als 
op het vlak van de attitude, waarbij alles is samenge-
bald in een periode van 20 tot maximaal 30 minuten. 
Bij het collectief  gebruik van de media gaat het om 
een periode van 2,5 tot 3 uur. Het gaat dus om soci-
aal verschillende functies.

Dit betekent niet dat een deelverzameling van wat het 
internet kan bieden niet zou kunnen worden vertaald 
via rustige, niet zo tijdsgebonden informatie op tele-
visie. Er zal wel een aanpassing, een selectie en een 
herformatering moeten gebeuren. Een tv-scherm 
heeft bijvoorbeeld een iets lagere resolutie. Men kan 
echter niet zomaar internettoepassingen aanbieden 
op televisie. Alle pogingen op dat vlak zijn mislukt, 
hoewel het niet de minste zijn – Microsoft, Philips 
– die er zich mee hebben beziggehouden.

2. Hoorzitting met de heer Hans Nissens, coördinator 
van de CultuurDatabank bij CultuurNet Vlaande-
ren vzw en de heer Toon Berckmoes, directeur van 
CultuurNet Vlaanderen vzw

De heer Hans Nissens: Mijn uiteenzetting zal enigs-
zins verschillen van die van de vorige spreker. Ik 
benader het vanuit een praktijkvoorbeeld. Enerzijds 
zal ik het hebben over hoe we omgaan met de nieuwe 
digitale wereld en welke uitdagingen die meebrengt. 
Anderzijds wil ik het hebben over hoe we omgaan 
met digitale informatie die misschien niet iedereen 
bereikt. We hanteren vooral een multichannelbena-
dering waarbij er wordt gezorgd dat gegevens over 
cultuur op een goede manier worden opgeslagen en 
snel beschikbaar zijn. Er wordt ook voor gezorgd 
dat met dezelfde informatie heel veel zaken kunnen 
worden gedaan. Er kunnen websites mee worden 
gebouwd die mensen met een pc kunnen raadplegen. 
We maken het tegelijkertijd ook mogelijk om dezelfde 

informatie in prints te brengen voor de media. 
In De Standaard bijvoorbeeld staat elke woens-
dag een filmagenda die uit de CultuurDatabank  
komt. De informatie is digitaal opgeslagen, maar is 
multi-ontsluitbaar.

Ik zal beginnen met een filmpje dat uitlegt wat de 
CultuurDatabank is en hoe die werkt. Het is een 
vrij groot en ingewikkeld project met heel veel lagen, 
maar de film maakt veel duidelijk.

De missie van de CultuurDatabank is het streven 
naar de optimalisering van cultuurmarketing en 
-communicatie. Zo willen we een bijdrage leveren aan 
de verbreding en verdieping van cultuurparticipatie 
en aan de maatschappelijke positionering van kunst 
en cultuur.

De strategische doelstellingen zijn de volgende: een 
visie ontwikkelen over cultuurcommunicatie en cul-
tuurmarketing door debat, studie en onderzoek; de 
sector ondersteunen bij hun cultuurcommunicatie en 
-marketing; zelf  publieksgerichte communicatie- en 
marketingacties ontwikkelen; en de ontwikkeling van 
de CultuurDatabank en CultuurWeb, in opdracht 
van de Vlaamse Gemeenschap. De doelgroepen zijn 
de sector en het publiek.

Alles draait uiteindelijk om het publiek. We willen 
ervoor zorgen dat het publiek cultuurinformatie snel-
ler en makkelijker vindt. We willen cultuurinformatie 
ruimer verspreiden, via verschillende kanalen, met de 
CultuurDatabank als ‘tool’ die basisinformatie aan-
levert.

Het gaat om een gigantische samenwerkingsoperatie. 
De CultuurDatabank is veel meer dan een databank 
of een technisch platform. Het is een samenwerkings-
operatie met alle sectoren, alle overheden, alle cul-
turele organisaties, instellingen en verenigingen, en 
ook met individuele cultuurmakers. Het betreft een 
samenwerking op het vlak van de invoer van infor-
matie en de ontsluiting via eigen publiekskanalen.

Wat is de stand van zaken inzake de partnerships? 
Meer dan 170 gemeenten hebben hun medewerking 
toegezegd. Er wordt intensief  overlegd en samenge-
werkt met alle centrumsteden, de provincies Vlaams-
Brabant en West-Vlaanderen, de VGC (Vlaamse 
Gemeenschapscommissie) en de diverse culturele 
steunpunten. Verder worden er info- en opleidings-
sessies gehouden.
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Het project zorgt voor meerwaarden. Via de Cul-
tuurDatabank kan men meer mensen bereiken. En 
het aanbod moet men maar één keer invoeren. Er 
zijn ook voordelen voor intermediaire organisaties: 
er is een kwalitatief  systeem voor dataopslag gratis 
ter beschikking; er is een diverse output van moge-
lijkheden voorhanden; men kan het aanwenden als 
planningstool; het is een praktisch hulpmiddel voor 
dienstverlening; het zorgt voor kwalitatief  hoog-
staande, gestructureerde informatie-uitwisseling en is 
een tool voor efficiëntere communicatie.

Het project is begin 2002 van start gegaan. De 
komende maanden zullen alle gegevens online wor-
den gebracht. We hebben eerst de noden van de sec-
tor onderzocht. We hebben een bevraging en een 
haalbaarheidsstudie uitgevoerd. In een technologi-
sche omgeving evolueert de haalbaarheid van een 
project immers bijzonder snel. Vervolgens hebben 
we een businessplan opgesteld. In dit plan staat ver-
meld welke inspanningen en fondsen de uitvoering 
van het project vergt. De minister van Cultuur heeft 
het businessplan goedgekeurd. Sindsdien hebben we 
ons vooral op technische ontwikkelingen geconcen-
treerd.

Het is steeds de bedoeling geweest alle informatie zo 
efficiënt mogelijk op te slaan, aan het brede publiek 
te bezorgen en met andere partijen uit te wisselen. 
Om dit doel te bereiken, hebben we veel in het uit-
werken van een standaard geïnvesteerd. Ondertussen 
wordt die standaard al door veel partners gebruikt.

Verder hebben we een aantal organisatorische part-
nerships tot stand gebracht. We mogen niet vergeten 
dat dit project een nieuwe aanpak behelst. Dit bete-
kent dat we alle betrokkenen moeten overtuigen in 
die nieuwe rol te stappen.

De CultuurDatabank bevat allerlei soorten infor-
matie. De basis- of  eerstelijnsinformatie omvat de 
titel, een korte beschrijving en een categorisatie van 
de gegevens. De beschrijvende informatie betreft het 
aanbod, de organisaties en een reeks doorverwijzin-
gen naar diepgaander bronnen. Het is niet altijd even 
gemakkelijk informatie op internet te vinden. We wil-
len in dit verband een groot netwerk vormen.

We interpreteren cultuur in de ruime zin van het 
woord. Deze interpretatie omvat het permanent aan-
bod, zoals monumenten, het tijdelijk aanbod, zoals 
evenementen en de betrokken personen en organi-
saties. Eigenlijk gaat het om het volledige bevoegd-

heidsdomein van de minister van Cultuur, wat op 
zich al breder is dan in de ons omringende landen.

We willen tevens niveau- en sectoroverschrijdend 
tewerkgaan. Hoewel de CultuurDatabank een initia-
tief van de Vlaamse overheid is, willen we alle niveaus 
van de steden en gemeenten tot het Vlaams niveau 
helpen. Aangezien de eindgebruiker hier geen bood-
schap aan heeft, maken we geen onderscheid tussen 
het gesubsidieerd en het niet-gesubsidieerd aanbod. 
We hebben dus ook aandacht voor zeer kleinschalige 
of  strikt lokale initiatieven. Onze setting is Vlaan-
deren, met inbegrip van Brussel. Het is voor ons 
belangrijk dat alle aangeboden informatie relevant 
voor het publiek is.

Het culturele aanbod past uiteraard in de algemene 
vrijetijdsbesteding van de mensen. We proberen onze 
inspanningen dan ook op het sportief, het toeris-
tisch en het recreatief  aanbod af te stemmen. Op die 
manier willen we tot een globale setting komen.

We beschikken over verschillende manieren om 
informatie te verzamelen. Mensen met een inter-
nettoegang kunnen hun informatie zelf  doorgeven. 
Anderen kunnen van intermediairen gebruikmaken. 
Tegelijkertijd wisselen we informatie uit met andere 
databanken. Het is belangrijk dat de mensen aange-
logd zijn, zodat we weten met wie we te doen hebben. 
Op die manier kunnen we de kwaliteit van de data 
hoog genoeg houden.

Gegevens verzamelen en een databank bouwen houdt 
veel werk in. Dat geldt ook voor de contacten met de 
partners, want we moeten die mensen overtuigen. Het 
doel is echter de gegevens te gebruiken. Dat gebeurt 
via de volgende wegen. De eerste weg is de site van de 
Vlaamse Gemeenschap: cultuurweb.be. Door gege-
vens te verzamelen speciaal om op die site te zetten, 
zouden we echter ons doel missen. Daarvoor alleen 
zouden de partners niet al die gegevens willen aanle-
veren, en bovendien zijn er ook veel mensen die deze 
site niet gebruiken.

We moeten dus de publicatie op de site combineren 
met de kanalen van de partners. Dat kunnen kanalen 
zijn die rechtstreeks de gebruiker bereiken, zoals web-
sites of lokale en regionale prints, maar ook indirecte 
kanalen, zoals infobalies en dergelijke. De informatie 
wordt ook naar de media gezonden en is qua formaat 
ook geschikt om via meer geavanceerde kanalen 
aangeboden te worden, bijvoorbeeld de televisie of 
mobiele toepassingen.
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Ik geef enkele voorbeelden van het effect van de Cul-
tuurDatabank. Eind deze maand lanceert de stad 
Brugge een nieuwe site. De evenementenkalender zal 
komen uit de CultuurDatabank. Dat geldt ook voor 
de evenementenkalender op de infozuilen in de stra-
ten van Gent. Voor de Week van de Amateurkunsten 
(WAK) is enkele maanden geleden samengewerkt 
met de krant De Zondag, die een overzicht aanbood 
dat eveneens uit die databank kwam. Telkens gaat 
het om andere gebruikers. We gebruiken de informa-
tie dus heel breed.

In de voorbije periode fungeerden enkele partners al 
als piloten, maar midden juni 2005 wordt de data-
bank verder opengesteld. Op 19 augustus 2005, het 
begin van het nieuwe cultureel seizoen, wordt ze 
opengesteld voor iedereen. We hopen in de volgende 
jaren voor een continue update te kunnen zorgen, en 
de gegevens zo breed mogelijk te kunnen aanbieden.

Een van de plaatsen waar de informatie wordt 
gebruikt, is cultuurweb.be. Dat is het enige kanaal 
dat we zelf  hebben gebouwd, en dat blijft ook zo. 
Andere kanalen bouwen we samen met partners uit. 
De site moet een globaal beginpunt zijn, een wegwij-
zer voor informatie, het liefst voor gepersonaliseerde 
informatie, en voor dienstverlening over het culturele 
aanbod. Hij is geënt op de CultuurDatabank. Er is 
voorzien in heel veel technische mogelijkheden, zoals 
zoeken, registreren, voorkeuren aangeven, zoeken in 
agenda’s, forum, polls enzovoort.

We hebben gekozen voor een gefaseerde aanpak, en 
zijn begonnen met doorverwijzen. De volgende stap 
is een informatieloket, waar wordt aangegeven waar 
de geïntegreerde set van informatie te vinden is. In de 
toekomst wordt het een dienstenloket, want mensen 
willen ook kunnen reserveren, kinderopvang regelen, 
en te weten komen hoe ze er kunnen geraken.

De echte promotiecampagne is pas voor eind 2005 
of  begin 2006. Eerst moet er immers een bepaalde 
kritische massa van data zijn. Pas als de mensen zien 
wat er met hun data gebeurt, zullen ze geneigd zijn 
meer in te voeren.

Het design van de Vlaamse cultuursite is voorlopig 
en wordt nog verder aangepast. Ook het logo zal nog 
wijzigen. Het is de bedoeling een aantrekkelijke web-
site aan te bieden, waardoor mensen smaak krijgen in 
cultuur. De site heeft immers twee doelstellingen. Eén 

doelstelling is het aanbieden van praktische informa-
tie voor mensen die snel willen zoeken wat waar en  
wanneer gebeurt. We hebben ook een eigen beperkte 
redactie om cultuur in alle diversiteit aantrekkelijk 
voor te stellen voor de gebruiker, zodat hij meer inte-
resse krijgt in cultuur.

De CultuurDatabank moet binnen een ruimere vrije-
tijdsomgeving worden gekaderd. Mensen doen aan 
cultuur, zoals ze aan sport en recreatie doen. We voe-
ren gesprekken met Toerisme Vlaanderen. We hopen 
dat we die de komende maanden kunnen afronden. 
Ook met Bloso zijn gesprekken belangrijk. We zijn 
er voorstander van dat die samenwerking door de 
hogere overheid wordt gevraagd en gesteund. Er 
wordt veel energie in geïnvesteerd, dus moeten we dat 
zo efficiënt mogelijk doen.

Op lokaal, regionaal en provinciaal niveau bestaat 
die samenwerking al. In Leuven werken we vooral 
samen met de toeristische dienst. Er zijn lokale ver-
schillen, maar op Vlaams niveau moet meer structuur 
worden aangebracht. We moeten de kans grijpen om 
samen te werken op Vlaams niveau. Aan de Vlaamse 
Infolijn of  de Vlaamse portaalsite willen we volop 
meewerken, want we kunnen het onmogelijk allemaal 
zelf  doen. Een breed spectrum bereiken we enkel 
door samenwerking.

We moeten meer doen met de beschikbare informatie-
systemen en de ruime medewerking. Op dit moment 
informeren we vooral. We geven antwoorden op 
vragen. We moeten mensen ook zin doen krijgen in 
cultuur. Het onderdeel met nieuwe services, met aan-
dacht voor het overhalen van mensen om te boeken, 
met directe marketing enzovoort moet verder worden 
uitgewerkt. Dat vraagt inspanningen en aandacht op 
allerlei vlakken.

Er zijn ook een aantal uitdagingen. We moeten pro-
beren de evolutie van de informatica te volgen, zodat 
we dezelfde informatie kunnen blijven gebruiken en 
klaar zijn voor nieuwe evoluties.

We denken soms zelf  dat het enkel gaat om de inte-
gratie van de databank met de website, en dat na 
enkele dagen werk alles klaar is en de doelgroep 
wordt gediend. Dat is niet zo. We moeten er meer 
aandacht voor hebben om de informatie ook via 
andere kanalen te verspreiden. Hiervoor is weer 
samenwerking belangrijk, waarbij de lokale actoren 
van groot belang zijn.
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We moeten ook mensen informeren die geen pc of 
internetaansluiting hebben. Samenwerking met De 
Zondag of De Streekkrant is een mogelijkheid, maar 
ook samenwerking met de lokale besturen – via info-
zuilen of bibliotheken – vraagt aandacht.

We verzamelen de gegevens via internet. Op de site 
moet alles worden ingevuld en doorgestuurd. De 
internetaansluitingen in de culturele sector zijn niet 
optimaal. Voor veel organisaties, maar ook voor 
gemeentebesturen, zijn die mogelijkheden niet zo 
groot. Snel en vlot kunnen invoeren en gebruiken is 
een voorwaarde. Het probleem wordt kleiner, maar 
het blijft een aandachtspunt dat onze mogelijkheden 
ver overstijgt. 

We weten heel goed dat we via de website maar een 
beperkte groep gebruikers bereiken, want we hebben 
mensen nodig die internettoegang hebben en kun-
nen surfen. De toegang daartoe overstijgt weer onze 
mogelijkheden.

We zijn ook aan het kijken hoe we op de interactieve 
digitale televisie kunnen geraken. Er was een jaar 
geleden een proefproject dat nu weer wordt opgeno-
men. Hierbij kunnen mensen snel vanuit hun zetel, 
in groep of  alleen, de agenda raadplegen. Dit vergt 
aandacht en werk. Je kan geen sites op de televisie 
zetten, dat is niet om aan te zien, maar je kan ook 
niet het volledig concept gewoon verplaatsen. Zoeken 
met een afstandsbediening waar er twaalf  toetsen op 
staan is nu eenmaal anders dan zoeken met een groot 
toetsenbord. Er moet nog heel veel in worden geïn-
vesteerd om dit tot een goed einde te brengen.

Er liggen nog heel wat uitdagingen voor ons maar 
ik hoop dat met de mogelijkheden en de investerin-
gen van de CultuurDatabank de basis is gelegd om 
nieuwe mogelijkheden te ontwikkelen.

De heer Sven gatz: Het is opvallend dat het heel wat 
voeten in de aarde heeft gehad om tot lancering te 
komen, die nu nakend is, aangezien jullie sedert 2001 
bezig zijn. Ik neem aan dat dit te maken heeft met de 
vele partners waarmee moet worden samengewerkt. 
De toelichting was interessant. We zullen zien wat de 
mogelijkheden zijn wanneer het project start en op 
kruissnelheid komt.

Hebt u er een zicht op hoe dergelijke dingen in het 
buitenland functioneren? Het Amsterdams Uitburo 
bijvoorbeeld heeft iets vergelijkbaars en ook in Duits-

land en andere landen zijn er vergelijkbare websites 
en databanken. Daar staat men al iets verder want 
men is er al operationeel.

Met de VGC hebben jullie een link voor Brussel. Jul-
lie zijn een institutionele aanbieder want jullie heb-
ben een opdracht van het ministerie van de Vlaamse 
Gemeenschap. De burger die cultuur zoekt, zal in 
eerste instantie zoeken wat er in Vlaanderen en in 
Nederlandstalig Brussel gebeurt, maar ik kan me 
voorstellen dat mensen uit Brussel ook willen weten 
wat er in Brussel in het algemeen gebeurt. Hoe lossen 
jullie dat op? Met een link naar andere aanbieders of 
is er een input van bijvoorbeeld het Théâtre Natio-
nal?

De heer Hans Nissens: U hebt volkomen gelijk dat 
het project al een paar jaar duurt. U mag het bouwen 
van zo’n technisch platform, dat goed is uitgedacht, 
niet onderschatten. Je moet bouwen en partners over-
tuigen en laten meedenken. We zijn allemaal heel blij 
dat we er eindelijk zijn.

We hebben absoluut gekeken naar het buitenland, 
we hebben met mensen gesproken en er proberen uit 
te leren. Men staat er enerzijds verder omdat men al 
operationeel is. Anderzijds hebben we een voorsprong 
omdat de CultuurDatabank een combinatie is van 
een aantal succesvolle voorbeelden uit het buiten-
land in één project. In Duitsland is er zoiets als een 
cultuurserver waarbij mensen zelf  hun aanbod kun-
nen ingeven, wat wij ook willen. Dat blijkt te werken 
in een organisch systeem, maar daar is er geen link 
naar de media, men voedt alleen maar websites. Bij 
het Amsterdams Uitburo is er een heel goede mar-
ketingaanpak, maar er is alleen een centrale voeding 
van data. Wij hebben een combinatie van de twee om 
het efficiënt te houden met een zo klein mogelijke 
inspanning en een zo groot mogelijke output.

Uit de gesprekken die we voerden met onze buiten-
landse collega’s bleek dat er aardig naar ons wordt 
gekeken omdat we een mix hebben gemaakt van 
voordelen die goed op elkaar moeten inspelen om 
een goed eindresultaat te krijgen.

Uw opmerking over Brussel is ook onze bezorgdheid. 
Met de VGC is er een overeenkomst gesloten waarbij 
de VGC ervoor zorgt dat we de gegevens over Brussel 
krijgen. De VGC haalt die zelf  bij een andere orga-
nisatie, namelijk de Stichting voor de Kunsten, een 
tweetalige organisatie. Alle gegevens komen naar de 
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CultuurDatabank, zowel Nederlandstalige als Frans-
talige informatie. Het volledige aanbod voor Brussel 
zal heel snel in de databank zitten.

De heer Jurgen Verstrepen: Hoe regelen jullie het 
auteursrecht met iedereen die iets op de data-
bank zet? Wordt automatisch afstand gedaan van 
het auteursrecht of  hangt dit als een zwaard van  
Damocles boven jullie hoofden?

Wordt er ook gedacht aan een soort van ‘mirror site’ 
in een andere taal waarop je promotie maakt van 
cultuur in Vlaanderen bestemd voor het buitenland? 
Heel wat toeristen bezoeken Vlaanderen.

U haalde daarnet het testproject van iDTV (Inter-
actieve Digitale Televisie aan). Ik vermoed dat u 
verwees naar het digitaal testproject in Schoten. 
Willen jullie dit zelf  volledig uitwerken, of  in een 
partnerschap? Zo laat VRT weten met een digitaal 
cultuurthemakanaal te willen beginnen. Zien jullie 
een samenwerking met een zender als VRT zitten, 
of  zou dit voor CultuurNet een afzonderlijk kanaal 
moeten zijn?

De heer Hans Nissens: Over de auteursrechten van 
gegevens hebben we al heel veel onderzoek gedaan. 
We weten immers dat dit een heel belangrijk heikel 
punt is. Dat geldt niet voor alle gegevens. De infor-
matie waar en wanneer iets plaatsvindt en aan welke 
prijs, en zelfs een korte beschrijving, vormen niet 
echt een probleem. Het gaat vooral over fotomate-
riaal en lange beschrijvingen die van een andere site 
worden geplukt. We hebben ons daar goed over laten 
adviseren. De gebruiker van de databank neemt de 
verantwoordelijkheid op zich van de foto die hij bij-
voorbeeld oplaadt. In principe zijn die rechten dus 
afgedekt. We weten echter dat dit een gevaar is. Er is 
niet zoveel geweten daarover bij de mensen in de sec-
tor. Het kan zijn dat op een website van een cultureel 
centrum ergens te lande een foto van een uitvoerder 
staat, maar als die website heel weinig wordt gebruikt, 
zal dit geen probleem vormen, daar er niemand over 
zal vallen. Pas als dit op een hoger niveau terecht-
komt, kan er wel een probleem rijzen. We zullen daar 
dus heel nauwlettend mee moeten omgaan. We zijn 
ter zake in gesprek met de beheersvennootschappen, 
die een belangrijke rol spelen, zodat we hier proac-
tief  mee zullen kunnen omgaan. Dat er problemen 
zullen rijzen, is echter zeker. Mensen laden immers 
soms dingen op waarvoor ze geen toestemming heb-
ben. We kunnen die dingen heel snel wegnemen. We 
kunnen ter zake ingrijpen. Dit zal echter heel wat 
aandacht vergen.

Er zijn mogelijkheden om te communiceren over cul-
tuur in het buitenland. Er is de databank. De inter-
face is weliswaar eentalig, maar kan vrij eenvoudig 
meertalig worden gemaakt. De gegevens kunnen 
meertalig worden opgeslagen. Dan is er echter ook 
de vraag hoe we daar algemeen mee omgaan. Er 
worden gesprekken gevoerd, met de administratie en 
het kabinet, om na te gaan hoe er internationaal kan 
worden gecommuniceerd over cultuur in Vlaanderen. 
Het verhaal van de CultuurDatabank maakt daar 
deel van uit.

De heer Toon Berckmoes, directeur van CultuurNet 
Vlaanderen vzw: Er is de vraag hoe we een meerta-
lige site kunnen maken binnen Vlaanderen zelf, ten 
behoeve van de anderstaligen die hier wonen en wer-
ken. Anderzijds is er de communicatie ten opzichte 
van het buitenland. Toerisme Vlaanderen heeft bui-
tenlandkantoren en -sites. We proberen hun zo veel 
mogelijk een selectie – want niet alles is relevant – te 
leveren. Ook bekijken we met de administratie en 
het kabinet, in het kader van de nieuwe beleidsnota 
Internationaal Cultuurbeleid, hoe we onder meer met 
de website zo optimaal mogelijk aanwezig kunnen 
zijn in het buitenland. Er is echter geen geld meer, 
dus dit zal jammer genoeg op relatief  lange termijn 
moeten gebeuren.

Ik hoop dat deze commissie de zaken ruimer gaat 
bekijken dan alleen de vraag hoe internet- of  pc-
gebruik kan worden gestimuleerd voor de individu-
ele eindgebruiker. Daarnaast zijn er immers ook de 
aspecten van de dienstverlening, dus e-government, 
en de vraag hoe internet een toeleveraar kan zijn naar 
alle andere mogelijke media die mensen wel gebrui-
ken, zoals telefoon en krant. Dat is een minstens even 
belangrijke uitdaging. Dit mag niet worden beperkt 
tot: iedereen moet nu per se internet gaan gebruiken.

De heer Hans Nissens: Het voordeel van het feit dat 
de CultuurDatabank in opdracht wordt gemaakt van 
CultuurNet Vlaanderen is dat CultuurNet Vlaande-
ren van geen belang is hierbij. Onze enige doelstelling 
is ervoor te zorgen dat de informatie zo efficiënt en zo 
goed mogelijk de gebruiker bereikt. Als het echt niet 
anders kan, zullen we waarschijnlijk zelf  iets moeten 
doen om die informatie te laten verschijnen. We zijn 
echter heel sterk vragende partij om dat in samenwer-
king met anderen te doen. VRT heeft eigen plannen. 
Dit zou een heel natuurlijk samenwerkingstraject 
zijn. Met deze zender doen we immers ook al iets op 
andere gebieden. Voor de doelgroep van de kinderen 
willen we bijvoorbeeld samenwerken met Ketnet. 
Ook met de mensen van Klara zijn er verbanden. We 
zijn er vragende partij voor om dit te doen met VRT, 
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goed wetend dat die zender een multichannelbenade-
ring heeft en zich niet gaat vastpinnen op één broad-
caster, op één eigenaar van boxen.

Mevrouw Else De Wachter: Het succes hiervan hangt 
vooral af  van de invoer van gegevens. Hoe is jullie 
ervaring met reacties van de lokale besturen? Ik meen 
me te herinneren dat jullie al correspondentie hebben 
gericht aan de lokale besturen, met de vraag of  ze 
willen meewerken en de vraag hoe ze dit zien.

Ik heb de indruk dat er nogal angstig wordt gerea-
geerd door mensen die in gemeenten met cultuur 
bezig zijn. Ze worden immers geconfronteerd met 
de verantwoordelijkheid om cultuur via de lokale 
website, teletekst en informatiebladen te verspreiden 
onder de bevolking. Hebt u ervaring met de reactie 
van lokale besturen op de input? Zien ze het zitten 
om het extra werk te verrichten? Wordt het niet te 
veel voor de lokale besturen? Hebben ze er tijd voor?

Het is belangrijk dat een individu makkelijk te weten 
kan komen wat wordt aangeboden op cultureel vlak, 
maar ook heel wat andere websites zijn cultuurge-
relateerd. Op veel websites is steeds weer dezelfde 
informatie terug te vinden. Hoe kunt u het succes 
garanderen bij lokale besturen?

De heer Hans Nissens: We hebben al heel veel geïnves-
teerd in de communicatie met lokale besturen. Al 178 
lokale besturen doen mee. Andere kijken nog even de 
kat uit de boom. We hopen dat ze zich in het najaar 
zullen engageren. Waarschijnlijk zal er altijd een frac-
tie overblijven die niet meedoet.

De Vlaamse overheid vraagt inderdaad opnieuw een 
extra inspanning aan een lokaal bestuur. Dat houdt 
inderdaad een gevaar in. Vooral in het begin kregen 
we die opmerking te horen. We hebben al 500 mensen 
uit lokale besturen opgeleid. De wil en zin zijn dus 
aanwezig. Veel lokale besturen zijn trouwens al bezig, 
maar op andere manieren. De informatieambtenaren 
krijgen heel veel informatie toegestuurd die ze moe-
ten overtikken. We proberen om al die inspanningen 
via onze CultuurDatabank te bundelen en efficiënter 
te maken. Alleen zouden de informatieambtenaren 
er nooit in slagen om een dergelijke databank uit te 
bouwen. We bieden dus de mogelijkheid om uit het 
werk dat sowieso wordt gepresteerd, meer effect te 
halen.

We hebben een aantal technische voorzieningen om 
ervoor te zorgen dat de informatie op vele manieren 
kan worden gebruikt. Zo kunnen we heel snel in een 
site van een gemeente integreren. De gemeente kan 
ook gewoon doorverwijzen via Cultuurweb/gemeen-
tenaam.

Het is zinvol om dezelfde informatie op veel plaat-
sen te laten verschijnen. Wie een gemeentelijke site 
bezoekt, is geïnteresseerd in het aanbod dat zich 
beperkt tot een welbepaald grondgebied. Wie een 
museumsite of erfgoedsite bezoekt, is gefocust op een 
museum of  op het erfgoed. De meerwaarde van het 
project is dat alle informatie zich op de verschillende 
kanalen bevindt, maar in een andere vorm of via een 
andere filter.

We willen de band met de lokale besturen in de toe-
komst zeker nog versterken. We werken daartoe 
samen met de VVSG.

Mevrouw Patricia Ceysens: Het project is nogal tech-
nologisch. Hebt u IWT-subsidies gebruikt of  andere 
bronnen aangeboord? Het IWT heeft een aantal 
zaken op digitaal vlak mogelijk gemaakt in Vlaan-
deren.

Nu is er het IWT die werkt met de clusters zorg en 
gezondheid, mobiliteit en handel. Behoort u tot een 
technologische groep die middelen ontvangt om de 
zaak verder uit te bouwen?

De heer Hans Nissens: De investeringen zijn gebeurd 
op eigen kracht, zonder subsidies van IWT. We kre-
gen enkel subsidies van de administratie Cultuur.

Nu we over de basis beschikken, kunnen we heel veel 
nieuwe toepassingen bedenken. Zo werken we sinds 
kort aan een project van het IWT in samenwerking 
met De Vooruit. Het is een project inzake een digitale 
variant van het kunstencentrum. Het bevat een stukje 
CRM (Customer Relationship Management), name-
lijk hoe de klanten direct kunnen worden benaderd.

We zijn volop bezig met de exploratie van nieuwe 
mogelijkheden, binnenlands, maar ook Europees. 
Heel veel nieuwe elementen kunnen een grote meer-
waarde bieden, maar ze kosten veel geld en daarom is 
samenwerking noodzakelijk.
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3. Hoorzitting met de heer Werner Lauwers, stafme-
dewerker e-government en ICT bij de Vereniging 
van Vlaamse Steden en gemeenten vzw

De heer Werner Lauwers: Dames en heren, ik toon 
u enkele krantentitels van de afgelopen twee maan-
den over e-government. De titels zijn vrij negatief. Ze 
geven jammer genoeg de instelling en de indruk van 
de bevolking weer. De burger vraagt zich vaak af  ‘is 
het dat maar’. De overheid heeft beloofd dat binnen 
afzienbare tijd alle documenten en formulieren online 
zouden zijn. Alles zou digitaal worden geregeld. Die 
belofte werd niet nagekomen. Voor de gemeenten is 
vooral vervelend dat de burger de gemeente of  het 
OCMW als schuldige ziet. Nochtans vormen de 
lokale besturen slechts een kleine schakel of een eind-
punt in die dienstverlening.

Er is nog een tweede reden waarom ik u de kran-
tentitels geef. De artikels kwamen er na de publica-
tie van een soort benchmarks of  onderzoekjes naar 
e-government in Vlaanderen en Europa. We mogen 
de waarde van die onderzoekjes niet overschatten. 
We moeten ons eerst afvragen welke definitie en indi-
catoren werden gehanteerd. Er werd helemaal geen 
rekening gehouden met de behoeften van de bevol-
king. Een indicator was het percentage van diensten 
dat online is. Misschien is dat niet het belangrijkste 
voor de burger, maar wel de soepelheid en het een-
voudige gebruik van de aangeboden diensten.

Een derde reden voor de krantentitels is de volgende. 
Het onderzoek van Indigov dat hier al werd voorge-
steld en het onderzoekje dat deze maand in Netwerk 
verscheen, een tijdschrift voor IT, toonden aan welke 
gemeenten beter presteerden dan andere. De betref-
fende diensten worden nochtans door alle gemeenten 
aangeboden. Samenwerking is aangewezen. Dat was 
ook de positieve conclusie van de heer Steyaert van 
Indigov. Negatief  aan zijn onderzoek was de rang-
schikking van de gemeenten. Dat is niet de kern van 
de zaak.

Een vierde reden waarom ik de krantentitels hier 
projecteer, is de perceptie van e-government. Het lijkt 
soms wel dat het om louter informatieverstrekking en 
communicatie gaat. Dat is slechts een beperkt onder-
deel van e-government. Uit al die onderzoeken en 
alle artikels die eraan worden gewijd, zou men kun-
nen concluderen dat een gemeente al haar informatie 
online moet brengen, alsof  dit de bijzonderste pres-
tatie zou zijn van e-government. Dat is onzin. Ik wil 
duidelijk maken wat e-government precies betekent 
voor de lokale besturen. In de definitie van Fedict 
staat dat e-government gaat over een betere dienst-

verlening. Communicatie en informatie zijn daar 
slechts een aspect van. De definitie van Fedict is rede-
lijk eng en gaat zuiver over dienstverlening. De bur-
ger wordt aan het loket bediend of hij raadpleegt een 
aantal diensten op de website. Het is een enge defini-
tie omdat de nadruk vooral op het internet ligt.

In 2003 heeft de VVSG in samenwerking met 
V-ICT-OR een enquête georganiseerd. V-ICT-OR 
is een vereniging van ICT-verantwoordelijken 
van lokale besturen, en werkt volledig autonoom 
(Vlaamse vereniging voor informatie- en commu-
nicatietechnologieverantwoordelijken in het lokale 
bestuur). Het doel is de kennis van en tussen de 
lokale besturen te verbeteren. Uit die enquête blijkt 
dat 10 percent van de lokale besturen niet over ICT-
personeel beschikt. Zo’n 30 percent van de lokale 
besturen heeft één ICT-ambtenaar. Vaak hebben 
die mensen een uitvoerende taak en zijn zij niet echt 
bezig met e-government. Zij zijn vooral bezig met 
ICT, de installatie van software en het onderhou-
den van de netwerken. zevenenzestig percent van de 
lokale besturen heeft geen ICT-beleidsplan en 45 per-
cent heeft geen strategisch plan.

Er is dus te weinig kennis en te weinig visie bij de 
lokale besturen. De ICT-platforms moeten goed 
functioneren vooraleer kan worden gedacht aan een 
betere dienstverlening voor de burger.

Positief  is dat 60 percent van de lokale ambtenaren 
een GIS-ambtenaar heeft (Geografisch Informatie-
systemen). Er is immers enige sturing geweest vanuit 
de Vlaamse overheid en vanuit de provincies. Meestal 
is er ook een ICT-schepen.

Het verhaal over de mail- en webserver toont aan dat 
heel wat gemeenten en OCMW’s een beroep doen op 
diensten van buitenaf. De kennis is intern niet aanwe-
zig of kan niet worden opgebouwd omdat een beroep 
wordt gedaan op externe diensten.

Wat de informatisering betreft, heeft 80 percent van 
de lokale besturen een eigen website. Er is dus een 
stijging van 7 percent in anderhalf  jaar. Uit onze 
enquête blijkt verder dat minder dan 10 percent van 
de lokale besturen een onlineformulier heeft dat een 
meerwaarde biedt en dus gekoppeld is aan een back-
office. Het heeft geen zin om het formulier aan te bie-
den aan de burger als de gegevens niet automatisch 
worden overgenomen in de backoffice.

Een belangrijke conclusie is dat de OCMW’s veel 
minder sterk geïnformatiseerd zijn dan de gemeen-
ten. Verder bestaat een groot verschil tussen de 



54Stuk 1713 (2007-2008) – Nr. 1 – Bijlage

lokale besturen onderling, onder meer omwille van 
de verschillende budgetten. Bovendien kan de infor-
matisering van een stad als Antwerpen niet worden 
vergeleken met de informatisering van bijvoorbeeld 
de gemeente Zemst. Die verschillen zouden er eigen-
lijk niet moeten zijn. De stad Antwerpen biedt 
dezelfde diensten aan als de gemeente Zemst. De 
schaalgrootte is natuurlijk wel verschillend. Het is 
dan ook spijtig dat de inspanningen die worden gele-
verd in één lokaal bestuur niet kunnen worden over-
genomen door andere lokale besturen.

Het aantal firma’s dat diensten levert aan lokale 
besturen is beperkt tot vijf  grote dienstenleveranciers. 
Negatief  daaraan is dat een gemeente gebonden is 
aan één leverancier. Positief  is dat als lokale besturen 
beslissen samen te werken, maar een beperkt aantal 
spelers moet worden overtuigd.

De ICT-verantwoordelijken zien zelf  twee obstakels 
voor de verdere ontwikkeling: het gebrek aan ICT-
personeel en de financiële beperkingen. Ze ervaren 
dat het beleid van de Vlaamse Gemeenschap, van de 
provinciale en de federale overheid helemaal niet is 
gericht op lokale besturen. Dat is in het algemeen zo, 
en zeker op het vlak van e-government. Ze ervaren 
dat er een gebrek aan ondersteuning is voor de ver-
dere uitbouw. Zij worden door de burgers beschouwd 
als de verantwoordelijken voor het ontbreken van 
e-government in een bepaalde gemeente.

Het heeft geen zin dat de ICT-schepen of de commu-
nicatieambtenaar zegt dat er moet worden gewerkt 
binnen de beperkingen die de Vlaamse of de federale 
overheid oplegt. In de ogen van de burger is het een 
taak van de gemeente om daarvoor te zorgen.

Voor ICT-verantwoordelijken van lokale besturen is 
het zeer belangrijk om te erkennen dat e-government 
iets is dat gebeurt op basis van ICT maar dat de ver-
eenvoudiging van processen veel belangrijker is. ICT-
instrumenten zijn nodig. Ze moeten wel ten dienste 
staan van de verbetering van de dienstverlening.

Er is een gebrek aan ICT-personeel. De cijfers zijn 
bedroevend. 1,7 percent van de gemeentelijke amb-
tenaren heeft een ICT-gerichte functie. Dat is echt 
weinig. Bij de OCMW’s is het nog erger. Minstens 
10 percent van de werknemers in de banksector heeft 
een ICT-gerelateerde functie. Nochtans is de bank-
sector enigszins vergelijkbaar met een lokaal bestuur. 
Ook daar heeft de klant nood aan een bepaalde 
dienstverlening.

Lokale besturen hebben niet de financiële draag-
kracht om meer ICT-personeel aan te werven. Het 
loon in de lokale besturen is bovendien niet interes-
sant voor informatici. Het is niet voor niets dat de 
federale overheid meer en meer ICT-personeel aan-
werft via bijvoorbeeld SmalS-MvM. Zelf  kan ze die 
lonen niet betalen.

Het weinige ICT-personeel dat bij de lokale besturen 
is tewerkgesteld, geeft voorrang aan het up-to-date 
houden van de netwerkinfrastructuur en het instal-
leren van bureauticatoepassingen. Dat is ook logisch. 
Pas als iets werkt, kan er worden nagegaan hoe de 
interne processen kunnen worden verbeterd.

Een lokaal bestuur kan ook niet zomaar beslissen 
geld te investeren om de interne processen te analy-
seren. Bij centrumsteden gebeurt dat meer. Bij Digi-
polis werken functioneel en businessanalisten om de 
interne processen te analyseren. Daar lukt dat wel 
omdat ze genieten van een schaalvoordeel. De bood-
schap is dat de schaalvoordelen zouden moeten wor-
den doorgetrokken naar de lokale besturen die zelf  
niet de middelen hebben om te investeren in ICT. De 
overheden hebben geen consistent beleid ten aanzien 
van lokale besturen. Bij elke coalitiewissel wordt 
een nieuwe strategie ontwikkeld en worden vroegere 
inspanningen overboord gegooid.

Er is ook een gebrek aan consistentie in de samenwer-
king tussen de Vlaamse en federale overheid. Voor 
lokale besturen is niet alleen de Vlaamse overheid de 
hogere overheid, maar voor bepaalde materies is ook 
de federale overheid betrokken partij. De visie van 
beide botst in vele gevallen. Ik geef  een voorbeeld 
rond sociaal beleid. De Vlaamse overheid stimuleert 
het sociaal huis, de intergratie van de dienstverlening 
van gemeenten en OCMW’s. Dat botst totaal met de 
visie van de federale overheid, en zeker met die van 
de Kruispuntbank Sociale Zekerheid. Gemeenten 
hebben het dan ook moeilijk om een lokaal e-govern-
mentbeleid te ontwikkelen.

Als er al projecten worden ontwikkeld, worden lokale 
besturen veel te weinig betrokken bij het bepalen en 
initiëren ervan. Pas in de uitvoeringsfase worden ze 
aangeschreven. Ze worden te veel gezien als onderge-
schikte besturen en louter als uitvoerende partners.

Lokale besturen hebben op Vlaams niveau ook geen 
uniek aanspreekpunt op vlak van e-government. 
Soms moeten ze zich richten tot het kabinet van 
minister Bourgeois, soms tot dat van minister Keulen 
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en soms tot dat van de minister-president. Er komen 
op de lokale besturen ook verschillende projecten af 
die dikwijls andere eisen stellen. Dat maakt het heel 
erg moeilijk.

De ondersteuning van lokale besturen gaat over 
meer dan het geven van subsidies. Het gaat over het 
aanbieden van bouwstenen en personeel, het opzet-
ten van projecten en het aanbieden van onderzoek. 
Er is nu wel het onderzoek van het IBBT waarbij de 
centrumsteden hebben kunnen bereiken dat er een 
inbreng van de lokale besturen is. Dat is één goed 
voorbeeld, maar er zijn talloze andere waar dat niet 
gebeurt. Dat is helemaal anders in het buitenland. 
In Nederland bijvoorbeeld is er EGEM (Elektroni-
sche Gemeenten), een stichting opgericht door het 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en de vereniging 
van Nederlandse gemeenten die zich bezighoudt met 
het aanbieden van kennis en bouwstenen aan lokale 
besturen voor e-government. Het jaarlijks budget van 
de stichting bedraagt 8 miljoen euro. In Vlaanderen 
staat daar weinig of  niets tegenover. In het Verenigd 
Koninkrijk is er IDeA (Improvement and Deve-
lopment Agency for local government). De hogere 
overheid geeft er aan de lokale besturen 80 miljoen 
euro voor het verbeteren van de dienstverlening. Is 
e-government in het algemeen en in het bijzonder bij 
de lokale besturen wel een prioriteit van de Vlaamse 
overheid? De e-governmentcel telt maar drie perso-
nen en er houdt zich niemand bezig met een beleid 
ten aanzien van lokale besturen.

Een laatste punt van de enquête is dat e-government 
over meer gaat dan ICT-hoogstandjes. ICT is een 
middel, maar eigenlijk gaat het om procesinnovatie. 
Er kan worden geautomatiseerd, maar er moet daar-
bij worden nagegaan of de interne processen wel goed 
zijn en of ze niet kunnen worden verbeterd. Er moet 
ook worden nagegaan of de koppelingen met andere 
overheden kunnen worden verbeterd. Als dat niet 
gebeurt, kunnen enkel kleine verbeteringen worden 
aangebracht waardoor efficiënter wordt gewerkt. Het 
zal misschien minder tijd kosten om in een bestuur of 
dienst de dossiers af  te werken, maar op dat niveau 
zal men nooit voldoende meerwaarde realiseren, hoe-
veel geld men er ook insteekt.

De meeste processen, diensten en producten van 
lokale besturen zijn gemeenschappelijk, en het aan-
tal ICT-leveranciers is beperkt. Een interbestuurlijk 
competentiecentrum e-government zou de relatie 
tussen dat alles moeten onderzoeken en nagaan wat 
er kan verbeteren. Een lokaal bestuur kan dat nooit 
zelf  doen.

Ik wil besluiten met vijf  tips voor een beleid dat is 
gericht op de lokale besturen. Een: de hogere over-
heden moeten een kader creëren dat sturing mogelijk 
maakt en bijvoorbeeld oplegt dat tegen 2010 de dien-
sten X, Y en Z geïnformatiseerd worden. Twee: inter-
bestuurlijk overleg, met de ondergeschikte besturen, 
is echt noodzakelijk. Ik denk dan onder meer aan 
overleg met de VVSG, de VVP en intergemeente-
lijke samenwerkingsverbanden zoals Digipolis. Als 
de Vlaamse overheid het initiatief  neemt, moet ook 
Fedict daarbij worden betrokken. Lokale initiatieven 
bloeden dood als bijvoorbeeld de financiering door 
de EU opdroogt. Dan is de inspanning voor niets 
geweest.

Drie: opportuniteiten moeten worden benut. 
Bestaande projecten met een meerwaarde moeten 
worden geïntegreerd in het algemeen beleid inzake 
e-government van de Vlaamse overheid. Europa en 
het IBBT kunnen voor financiering zorgen. Vier: sub-
sidies en stimuli zijn nodig, maar ze moeten worden 
gekoppeld aan het algemene kader in de eerste tip. 
Die stimuli moeten worden gekoppeld aan doelstel-
lingen zoals het informatiseren van diensten. Piloot-
projecten van centrumsteden en intergemeentelijke 
organisaties moeten worden gesubsidieerd. Ik heb 
daarnet al naar Digipolis, Helix en Leiedal verwe-
zen. De oprichting van een competentiecentrum voor 
lokaal interbestuurlijk e-government is echt noodza-
kelijk. Uit buitenlandse voorbeelden blijkt dat een 
dergelijk centrum vruchten afwerpt.

Mijn laatste tip betreft de communicatie. De lokale 
besturen moeten in een vroeg stadium bij projecten 
worden betrokken. De CultuurDatabank is hiervan 
een goed voorbeeld. Aangezien hierover vroeg met 
de lokale besturen is gecommuniceerd, zijn al veel 
lokale besturen in dit netwerk gestapt. Indien lokale 
besturen zelf  een project voorstellen en hierover wil-
len communiceren, moeten de hogere overheden hier-
voor openstaan.

De Vlaamse overheid moet tevens vermijden beloftes 
te doen die niet kunnen worden ingelost. De lokale 
besturen denken in dit verband regelmatig terug aan 
een aantal initiatieven die de Vlaamse Gemeenschap 
vroeger heeft genomen. Ze hebben nog steeds beden-
kingen bij de beloftes die toen zijn gedaan.

Het moet steeds om interbestuurlijk overleg gaan. 
Indien de Vlaamse Gemeenschap met, bijvoorbeeld, 
het stadsbestuur van Antwerpen wil overleggen, moet 
ze hier ook de federale overheid en de provincie Ant-
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werpen bij betrekken. Aangezien de processen inter-
bestuurlijk zijn, moet het overleg dit ook zijn.

Tot slot moeten de kenniservaringen en best prac-
tices worden gedeeld. Dit zou een van de taken van 
een competentiecentrum e-government kunnen zijn. 
Het maakt eigenlijk niet uit waar deze ervaringen 
vandaan komen. Indien een lokaal bestuur bepaalde 
ervaringen met ICT-toepassingen heeft opgedaan, 
moet het die ervaringen met andere lokale besturen 
kunnen delen. De verantwoordelijkheid ligt niet enkel 
bij het lokaal bestuur in kwestie, de hogere overheid 
moet een kader voor die uitwisselingen scheppen.

VI. VErgADErINg VAN WOENSDAg 8 JUNI 
2005

1. Hoorzitting met de heer geert Mareels, pro-
jectleider coördinatiecel Vlaams e-government 
(COrVE) 

De heer geert Mareels: Ik zal drie thema’s behandelen 
in mijn uiteenzetting. Hoever staat Vlaanderen met 
zijn e-government? Volgens welke principes wordt de 
werking aangepakt? Hoe zal dat technologisch verlo-
pen? E-government streeft naar samenwerking tussen 
administraties inzake een geïntegreerd aanbod voor 
burgers en bedrijven. Een deel van het werk is tech-
nologisch, maar het grootste deel van het werk gaat 
naar het overtuigen om samen te werken met elkaar, 
met de lokale besturen en met de federale overheid. 
Daarvoor is een koppelingsplatform nodig dat uit 
een aantal gemeenschappelijke basisvoorzieningen 
bestaat. Daarbij past een ondersteuningsprogramma 
met overlegstructuren en samenwerkingsverbanden. 
De Vlaamse Integratieprojecten (VIP) zijn projecten 
die op korte termijn gerealiseerd zullen worden in 
samenwerking met enkele administraties. Het is de 
bedoeling dat het publiek snel duidelijke resultaten 
merkt zodat e-government minder abstract wordt. 

Er zijn al talrijke benchmarkingonderzoeken gedaan 
over e-government. Uit die onderzoeken blijkt dat 
de Vlaamse overheid de voorbije jaren achterstand 
heeft opgelopen op de federale en de Waalse over-
heid. Minister Geert Bourgeois heeft het daar al over 
gehad tijdens de persconferentie bij de oprichting 
van de coördinatiecel e-government. De boodschap 
is dat Vlaanderen zelfs niet op gelijke hoogte staat 
met de andere Belgische overheden. En dan maak ik 
nog geen vergelijking met vooruitstrevende landen 
als Canada of Finland.

Om twee redenen hoeft het geen twee jaar te duren 
vooraleer Vlaanderen zijn achterstand inhaalt. De 
technologie evolueert waardoor steeds meer projec-
ten op een eenvoudige en goedkope manier uitge-
voerd kunnen worden. Bovendien is Vlaanderen niet 
te beroerd om bij zijn buurlanden te rade te gaan om 
snel een even performant platform uit te bouwen. 

De technologie is voorhanden. Voor elk nieuw pro-
ject wordt de sector geraadpleegd. De sector beschikt 
meestal over een oplossing. Natuurlijk is daar altijd 
een prijs aan verbonden en vergt het enige tijd om 
alles te implementeren. 

E-government kan teren op buitenlandse e-govern-
menttoepassingen of op kantoorautomatisatie. Zeker 
in de huidige fase waarin nog vooral geprobeerd 
wordt administratieve processen te vereenvoudigen 
en te digitaliseren. 

Met welke zwaktes kampt e-government? Een klas-
sieke klacht van de ambtenaar: er is een gebrek aan 
personeel en middelen. Het juridische kader is stroef. 
België heeft een aantal voordelen: het Rijksregister 
(RR), de Kruispuntbank Sociale Zekerheid (KSZ) 
en de Kruispuntbank Ondernemingen (KBO). De 
elektronische identiteitskaart wordt het paspoort 
dat toegang verleent tot e-government. De wetge-
ving is geënt op de bevolkingsdienst en de burger-
lijke stand. De federale administratie heeft wetten en 
regels om vlot toegang te krijgen tot deze bronnen. 
De Vlaamse administratie moet een relatief  zware 
procedure volgen om toegang te krijgen. Bovendien 
wordt niet altijd toestemming verleend. Deze aan-
vraagprocedure moet juridisch begeleid worden. Wij 
pleiten ervoor het RR-nummer en het KBO-nummer 
te erkennen als een min of  meer vrij te gebruiken 
sleutel tot e-government. Dit debat wordt vooral in 
het federale parlement gevoerd. Er is echter een vrees 
dat getornd zal worden aan de privacywet en dat per-
soonlijke gegevens geschonden zullen worden. 

De Vlaamse overheid heeft uit budgettaire overwe-
gingen de voorbije jaren niet genoeg geïnvesteerd in 
het centrale IT-platform. Om projecten met moderne 
software en uitrusting te starten, moeten wij zwaar 
investeren. Organisaties die wel over een performant 
IT-platform beschikken, hebben dat al eerder gedaan. 
Voor elk project moeten wij soms zwaar investeren in 
de kantooruitrusting van de mensen die ermee zullen 
werken. 

Er zijn ook kansen. Zo stijgt de vraag naar adminis-
tratieve vereenvoudiging. E-government gaat niet 
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alleen om het digitaliseren van de bureaucratie maar 
ook over de vraag hoe IT overheidsdoelstellingen kan 
helpen waarmaken. Hoe kan IT de democratisering 
van het onderwijs bevorderen? Hoe kan IT kinder-
opvang toegankelijker maken? Online een hotel boe-
ken in Parijs is geen probleem. Wie daarentegen een 
opvangplaats zoekt voor zijn kinderen, vindt hoog-
uit een lijst met aanbieders op het internet en moet 
beginnen te bellen. Een kleine inspanning volstaat 
om die dienstverlening te verbeteren. 

In het buitenland is zwaar in e-government geïn-
vesteerd omdat het kosten bespaart. E-government 
vereenvoudigt en automatiseert administratieve pro-
cessen. Het project e-regeren bijvoorbeeld bespaart 3 
miljoen fotokopies per jaar. 

De omgevingsfactor waarmee we worstelen is de her-
vorming van de administratie. Verticale responsabili-
sering strookt niet met horizontale samenwerking. In 
een beheersovereenkomst worden de leidende ambte-
naar en de administratie niet beloond wanneer ze iets 
doen voor iemand anders. Een VOI die investeert in 
betere databanken ten behoeve van een andere orga-
nisatie heeft daar zelf  geen baat bij. 

In een rapport van het steunpunt bestuurskunde 
staat dat we niet alleen moeten werken aan verticale 
responsabilisering maar ook een matrix moeten vin-
den om een geest van samenwerking te creëren. 

De grote principes zijn evident. We willen een toe-
gankelijk en vraaggestuurd aanbod. We willen iets 
realiseren waar mensen en bedrijven op wachten. 
Het moet eenvoudig zijn. Het moet geïntegreerd zijn. 
De burger hoeft zich niet te buigen over de vraag tot 
welke administratie hij zich moet richten. Belangrijk 
is dat de privacy van de gegevens bewaakt wordt. 

De burger wil dat het toegankelijk en vraaggestuurd 
verloopt. De burger wil diensten op eigen maat. Van 
integratie ligt de burger niet wakker. Voor de over-
heid is de integratie van de diensten het belangrijkst. 
Bescherming van gegevens kost de overheid veel geld. 
Om de frontoffice – wat de mensen te zien krijgen – 
performant te maken is veel nodig. 

Wat zijn we van plan met de coördinatiecel Vlaams 
e-government (CORVE)? CORVE bouwt dus een 
gemeenschappelijk platform, zet daar een aantal 
samenwerkingsverbanden rond en cofinanciert de 
Vlaamse Integratie Projecten (VIP).

Hoe ziet dat gemeenschappelijk platform eruit? Van-
daag hebben een aantal administraties, elk voor zich, 

een lijn gelegd naar de KSZ, het RR of  de KBO en 
zijn er een aantal interne verbanden. Maar in de 
praktijk is het voor de diverse overheidsdiensten nog 
altijd eenvoudiger om gegevens rechtstreeks bij de 
burger op te vragen dan bij elkaar. Bij de federale 
regering bestaat er een reglementering waarbij het 
de overheidsdiensten verboden wordt gegevens op te 
vragen bij het publiek die ze elders bij de overheid 
vinden. Dat is de driver achter heel veel e-govern-
mentprojecten op het federale niveau.

We willen een technologisch platform bouwen waar-
bij in ieder geval de mogelijkheid om met elkaar te 
communiceren, de Vlaamse servicebus, versterkt 
wordt. Acces control management (ACM) is een 
instrument om het publiek – burgers, bedrijven maar 
ook ambtenaren – toegang te verlenen tot een aantal 
applicaties en de identiteit vast te stellen van diege-
nen die met ons via het internet praat. De servicebus 
zou ook de ideale toegangspoort zijn tot de lokale 
overheden. We willen de gemeenten niet aankoppe-
len op onze koppelingsplatforms. Wel is die software 
technologisch het eenvoudigst om gemeenten toe te 
laten met een of  meerdere administraties te commu-
niceren. 

Men kan het principe realiseren dat de overheid maar 
één keer de gegevens opvraagt en die vervolgens 
onderling uitwisselt. Een mooie illustratie van wat ter 
zake in de maak is, zijn de studietoelagen. Eigenlijk 
weten we van iemand die een studiebeurs in het hoger 
onderwijs aanvraagt alles, behalve of  hij al dan niet 
op kot zit. We kennen zijn gezinssamenstelling, weten 
of  hij ingeschreven is, vorig jaar geslaagd is en wat 
zijn fiscale situatie is. Als we de gegevens bij elkaar 
opvragen, zou het aanvraagformulier voor een stu-
dietoelage kunnen beperkt worden tot: ik wil er een 
en ik zit (niet) op kot.

Welke gegevens willen we koppelen? Bij de Neder-
landse overheid gaat het om authentieke bronnen die, 
als men ze combineert, een vrij mooi beeld geven van 
alles wat de administratie al eens nodig heeft om een 
dossier goed af  te handelen. De Vlaamse overheid 
heeft daar een aantal equivalenten van. Het Rijksre-
gister zegt al veel over personen en met ons project 
verrijkt personenregister, Vlaamse kruispuntbank 
voor personen vullen we die gegevens aan met wat 
we in Vlaanderen weten over personen. Het KBO-
nummer is voor ons de sleutel om de Vlaamse gege-
vens inzake economie, milieu maar ook vestigingen 
van scholen te ontsluiten. Er is een vrij goede samen-
werking op komst met het OCGIS (Ondersteunend 
Centrum GIS Vlaanderen), dat heel veel geografische 
data ontsluit. Als we dat op een koppelingsplatform 
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kunnen aanbieden, kunnen we de burgers toch vrij 
veel administratieve lasten besparen.

Als elke administratie haar eigen lijn trekt, zoals nu, 
is dat eigenlijk vrij duur. We hebben op dit moment 
een 25-tal machtigingen om de KSZ te raadplegen. 
Maar elke bevraging van de KSZ kost 20 cent, die 
van het RR 60 cent per stuk. Als Onderwijs dus een 
miljoen raadplegingen doet om de leerplicht vast te 
stellen, is dat een vrij zware uitgave. De gesprekken 
met de federale overheid zijn aan de gang. Als we dat 
kunnen centraliseren, moeten we maar één factuur 
betalen voor de federale databanken en kunnen we 
dus ook intern kostenefficiënter werken. 

Nu bouwen we twee proefprojecten. Er loopt één 
project met Vaccinnet: dokters in een proefregio krij-
gen de gegevens van de KSZ voor de nieuwgeborenen 
en gebruiken die om de vaccinaties van die baby’s bij 
te houden. Anderzijds zijn we de KBO aan het ver-
rijken met de Vlaamse gegevens. We willen komen tot 
een koppelingsplatform van die gegevens over bedrij-
ven en personen en daar op een later moment nog 
een trap aan toevoegen.

We gaan nu heel veel kunnen koppelen. Gelukkig 
legt de privacywet ons een aantal regels op maar over 
de interne Vlaamse databank bestaat er weinig of 
geen regelgeving. Er is bijvoorbeeld vrij veel vraag 
vanuit het middenveld om proactief  studietoelagen 
uit te keren. Dat zouden we kunnen. Maar dat bete-
kent wel dat we zonder dat de betrokkene het weet 
in al de databanken zijn persoonlijke gegevens gaan 
opvragen. Is dat wat men verlangt? Dat is een debat 
waard.

De elektronische identiteitskaart zet België wel 
degelijk op de wereldkaart inzake e-government. 
Net omdat de unanieme surfer nu gaat veranderen 
in iemand wiens identiteit we ondubbelzinnig kun-
nen vaststellen, krijgen we een aantal mogelijkhe-
den. Daarvoor net bouwen we het instrument van 
de toegangsdeur: we bieden alle administraties aan 
om slechts één keer het instrument te bouwen om 
elektronische identiteitskaarten te lezen en te gaan 
gebruiken in een backoffice. Als we de naam koppe-
len aan rollen of  identiteiten, weten we bijvoorbeeld 
ook of  de betrokkene een ambtenaar is of  een nota-
ris is en kunnen we bijvoorbeeld notarissen toegang 
geven tot kadastrale gegevens of  processen inzake 
bouwvergunningen. De eerste pilootprojecten daar-
voor zijn zowel op het Vlaamse als op het federale 
niveau in voorbereiding.

De twee belangrijke programma’s willen ambtenaren 
samenbrengen om informatie uit te wisselen. Dat is 
niet alleen een kwestie van bereidheid maar ook van 
dataformaten: de informatie die in de ene databank 
zit moet kunnen gelezen worden door de andere en 
daarvoor moeten standaarden afgesproken worden.

We hebben ook een beperkt budget voor de VIP-pro-
jecten: een aantal snelle projecten die samen met de 
administraties zijn geselecteerd om op korte termijn 
zichtbare resultaten te boeken en die liefst ook pas-
sen in het geïntegreerd aanbod. Minister Bourgeois 
heeft een lijst van projecten goedgekeurd. Zo willen 
we het bedrijvenbestand van de VDAB koppelen 
aan de VKBO (Verrijke Kruispuntbank Beschikbaar 
voor Ondernemingen). Daardoor zal de VDAB min-
der gegevens moeten opvragen aan haar werkgevers. 
De ondernemingsfoto is een codewoord waarbij de 
administratie Milieu of Economie die gegevens nodig 
heeft over een bedrijf, uit onze kruispuntbank die 
foto kan halen en al een aantal basisgegevens kan 
lezen. Dat is een embryonaal project dat rijker zal 
worden naarmate daar meer gegevens over bedrijven 
aan gekoppeld worden.

Belangrijk is ook de koppeling van de databank 
Onderwijs aan die van de Rijksdienst voor Kinder-
bijslagen: nu moet men voor meerderjarige kinderen 
die nog school lopen elk jaar weer een attest afleve-
ren. Met de koppeling zullen 320.000 attesten per 
jaar overbodig worden.

Samen met de cel Wetsmatiging werken we aan de 
formulierensite, die we letterlijk hebben afgekeken 
van onze Waalse collega’s: één site waar alle aan-
vraagformulieren die het publiek nodig heeft worden 
gebundeld. Daarachter zit één investering om zo’n 
formulier te maken, wat vrij moeilijk en duur is. 

De heer Bart Caron: Dit alles is zeer goed, vooral 
vanuit het oogpunt van de overheid, die ook schermt 
met de eenvoud voor de burger. Maar e-government 
is ook een middel om de burger mee te laten partici-
peren aan het bestuur. Moet het e-government niet 
over een instrumentarium nadenken dat de burger 
dichter bij de overheid brengt? Minister Bourgeois 
heeft bijvoorbeeld een soort internetdebat gelanceerd 
rond de rol van de openbare omroep.

Zou het niet goed zijn om dat nader te bestuderen? 
Kunnen de wilde dromen en de onsamenhangende 
modellen niet gestroomlijnd worden? Kunnen er 
geen suggesties gedaan worden om de kwaliteit van 
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het discours te verhogen en zoveel mogelijk burgers 
te betrekken? Zijn dat geen instrumenten om burger 
en bestuur dichter tot elkaar te brengen? Heeft e-go-
vernment, dus de overheid zelf, daar geen taak in?

De heer geert Mareels: Er zijn een aantal initiatieven 
geweest, onder andere Kleurrijk Vlaanderen. Het is 
de bevoegdheid van de minister-president om in dat 
verband initiatieven te nemen. Wat het studiewerk 
betreft, verwijs ik naar een zeer belangrijk onderzoek 
van het viWTA (Vlaams Instituut voor Wetenschap-
pelijk en Technologisch Aspectenonderzoek) dat een 
aantal krijtlijnen tekende voor e-democratie. Door 
het gebrek aan mankracht en budgetten zijn onze 
inspanningen daarvoor op de achtergrond verdwe-
nen. Zelfs voor een prioritaire doelstelling, namelijk 
het werken met lokale besturen, blijft er geen of wei-
nig ruimte. Het lokale bestuur is het meest geschikte 
niveau om dergelijke initiatieven op te starten. Steeds 
moeten een aantal criteria gerespecteerd worden. Zo 
moeten het onder meer gemodereerde debatten zijn. 
Ik ben niet gecharmeerd door websites zoals politics.
be, waarop een aantal pubers elkaar uitschelden en 
dat ook een politiek debat noemen.

Zeker voor wijkwerking zijn er tal van mogelijkhe-
den. Telenet en Belgacom hebben de ambitie om voor 
hun interactieve digitale televisie ook een lokale tak 
uit te werken. Mijn dienst kan daar echter momenteel 
niet zwaar in investeren, sowieso zullen de minister-
president en de ministers Keulen en Bourgeois moe-
ten samenwerken. 

Mevrouw Patricia Ceysens: De achterstand per ad-
ministratie verschilt allicht enorm. De administratie 
Economie bijvoorbeeld heeft ongeveer 80 percent 
online. In andere departementen moet dat percentage 
dus heel laag liggen.

De heer geert Mareels: Er zijn inderdaad een groot 
aantal verschillen tussen de administraties. De 
VDAB bijvoorbeeld is zelfs op Europees vlak kop-
loper inzake digitalisering. De VDAB heeft al zijn 
processen van begin tot het einde gescreend en her-
vormd met moderne technologie. Er zijn ook zwak-
kere administraties die door gebrek aan middelen of 
zelfs creativiteit niet zo’n sterke positie innemen. In 
ieder geval is het geïntegreerde aanbod niet sterk. Op 
digitale formulieren worden gegevens die elders al 
beschikbaar zijn, telkens opnieuw gevraagd. Bij een 
federale aanbesteding moet er geen RSZ-status meer 
gegeven worden omdat de administratie verplicht 
is dat zelf  aan te vragen. Vlaanderen staat zo ver 

nog niet. E-government is te veel verkokerd en BBB 
(Beter Bestuurlijk Beleid) houdt een risico in dat die 
tendens nog versterkt. 

2. Hoorzitting met de heer Leo Van Audenhove, hoog-
leraar en onderzoeker bij het Studiecentrum over 
Media, Informatie en Telecommunicatie van de 
Vrije Universiteit Brussel (e-democratie)

De heer Leo Van Audenhove: Al een aantal jaren is 
er in de Europese context een debat aan de gang 
over het gebruik van ICT voor burgerparticipatie in 
beleidsvorming en politieke processen. In een aantal 
Europese landen onder meer Nederland en de Scan-
dinavische landen, de parlementen van Duitsland en 
Schotland experimenteert men met ICT om burgers 
te betrekken bij de beleidsprocessen. 

In Vlaanderen en België zijn er tot nog toe ook een 
aantal initiatieven geweest, onder andere Kleur-
rijk Vlaanderen met 14.000 individuele bijdragen en 
20.000 participanten en Kafka met 220.000 bezoekers 
op de website en 3800 individuele bijdragen. Beide 
initiatieven waren dus vrij succesvol. Het debat Kwa-
liteitszorg in het Onderwijs en Plan 2004 waren veel 
minder geslaagd.

De kenmerken van de Vlaamse en Belgische initia-
tieven zijn dat ze een ad-hockarakter vertonen, dat 
er eigenlijk geen kader is en dat de neuzen niet altijd 
in dezelfde richting staan. Het zijn vaak geïsoleerde 
initiatieven die uitgaan van de executieven. Ondanks 
de voorgeschiedenis is er een beperkt institutioneel 
kader en een beperkte capaciteit voor nieuwe projec-
ten. 

Ik wil het niet hebben over de Vlaamse situatie. 
Voor viWTA hebben we immers een overzichtstudie 
gemaakt van Europese initiatieven om de mogelijk-
heden van Vlaanderen uit te puren en er eventuele 
lessen uit te trekken. We hebben heel veel Europese 
cases geanalyseerd, maar ook de Vlaamse cases 
kort bekeken. Daarop hebben we een systematisch 
overzicht van de mogelijkheden en de beperkingen 
gemaakt. Dat staat op de website van het viWTA.

Ik wil het verband leggen tussen e-democratie en  
e-government en de mogelijkheden en problemen toe-
lichten. De doelstellingen van e-government zijn het 
verhogen van de kwaliteit van de dienstverlening en 
kosten besparen op twee niveaus, dat van de overheid 
en van de burger. Zeker bij de internationale compe-
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titie tussen bedrijven is het belangrijk om de adminis-
tratieve kosten te beperken.

E-democratie heeft een ander oogmerk. Het wordt 
gebruikt om de transparantie van het politieke proces 
te vergroten en om de kwaliteit van meningsvorming 
over politiek en beleid te verbeteren door nieuwe en 
betere informatiemogelijkheden. De idee dat onze 
media soms steken laten vallen bij het informeren 
geeft de overheid zelf  een grotere rol bij informatie-
verspreiding over het beleid. Prioritair is echter de 
burgers op een meer directe manier te betrekken bij 
beleidsvorming. 

E-government heeft een andere logica dan e-demo-
cratie. E-government situeert zich op het niveau van 
de administratie en is gericht op de reductie van de 
kosten en de verhoging van de efficiëntie. E-demo-
cratie situeert zich op het politieke niveau en op het 
niveau van beleidsprocessen. Het leidt meestal tot een 
verhoging van de kosten en soms tot een verlenging 
van het beleidsproces. Een kritische opmerking is dat 
in een aantal landen en ook de EU, de bevoegdhe-
den van e-government en e-democratie dikwijls bij 
dezelfde instelling ondergebracht zijn. In Groot-Brit-
tannië bijvoorbeeld bij e-Envoy en bij de Europese 
Commissie bij de DG Information Society. Wegens 
de verschillende logica’s is dat niet de beste keuze. 
Ik pleit dan ook voor een grotere rol van het parle-
ment in dergelijke debatten. Dat gebeurt trouwens in 
Duitsland en in Schotland.

Er zijn verschillende instrumenten waarbij ICT 
kan aangewend worden. Het is mogelijk bestaande 
politieke instrumenten te versterken met ICT en bij-
voorbeeld nieuwe technologieën aan te wenden om 
referenda en verkiezingen te organiseren. Zo zouden 
mensen bijvoorbeeld kunnen stemmen per sms. In 
Groot-Brittannië lopen al dergelijke projecten.

Voorts zijn er internetgebaseerde instrumenten zoals 
online discussiefora, bijvoorbeeld politics.be en 
Kleurrijk Vlaanderen. Ook weblogs of streaming zijn 
mogelijk. Ook bestaande enquête-instrumenten kan 
men meer kostenefficiënt aanbieden via internet, bij-
voorbeeld surveys, petities enzovoort. ICT kan ook 
aangewend worden voor besluitvorming en manage-
ment, maar dat wordt niet vaak gebruikt. Wel wordt 
soms gebruik gemaakt van de mogelijkheid om simu-
laties te maken, bijvoorbeeld inzake ruimtelijke orde-
ning. Burgers kunnen dan bijvoorbeeld verschillende 
scenario’s van de inrichting van een nieuwe wijk uit-
testen.

Het inzetten van ICT in het beleid kan niet los gezien 
worden van participatie en van het concept van par-
ticipatie in een democratie. Er zijn drie vormen van 
participatie. Vooreerst is er het verstrekken van infor-
matie. Daarbij is het de bedoeling om de burger meer 
te betrekken door informatie en inzicht in beleidspro-
cessen te geven. Voorts is er consultatie waarbij de 
overheid het raamwerk van de discussie uitzet, maar 
waarbij de burger een bepaalde inspraak heeft waar-
mee ook rekening gehouden wordt. De meeste pro-
jecten van e-democratie situeren zich op dat niveau. 
En dan – volgens een aantal auteurs – zou men ook 
open platformen kunnen bieden waarbij burgers door 
petitie discussiepunten aan het parlement aanbieden. 
Burgers kunnen dan niet alleen mee discuteren maar 
ook voorstellen doen. In Schotland en Queensland 
in Australië, bestaat een elektronisch petitierecht. Als 
voldoende mensen het eens zijn met een bepaalde 
petitie van een burger wordt die behandeld in het 
parlement. Er zijn allerlei vormen en mogelijkheden 
om ICT te gebruiken. 

Binnen de conceptualisering van democratie bestaan 
er twee visies op het inzetten van ICT. De ene visie is 
de ‘directe democratie’ en de andere de ‘deliberatieve 
democratie’.

In de visie van de directe democratie gaat men ervan 
uit dat ICT meer en meer de mogelijkheid biedt om 
burgers op een vrij permanente basis bij het beleid te 
betrekken. Door een veelvuldig gebruik van e-voting 
en e-referenda verschuift zo de beslissingsmacht van 
de politiek naar de burger.

Technisch gezien hebben we dat punt bijna bereikt. 
Bij experimenten in Zwitserland en Groot-Brittannië 
gebruikte men bij referenda het internet, liet men 
mensen stemmen via sms of via kiosken. Ondanks de 
technische mogelijkheid bestaat er voor de aanwen-
ding van ICT op die manier echter weinig politieke 
interesse.

De kost voor die technologische middelen is vrij hoog 
en er gaan niet noodzakelijk meer mensen stemmen. 
Dat hebben we gezien in Groot-Brittannië waar, in 
tegenstelling tot wat men dacht, niet meer jonge-
ren gingen stemmen. Het tegendeel is zelfs waar: in  
Zwitserland waren het vooral de ouderen die bij het 
stemmen gebruik maakten van ICT.

Een andere visie op e-democracy is de deliberatieve 
democratie. De kern daarvan is het argumenteren van 
het beleid door de politiek en het geven van inspraak 
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aan de burger. De achterliggende idee is het verhogen 
van de acceptatie van het beleid door de burger te 
laten begrijpen waarom bepaalde beslissingen werden 
genomen.

Wij werken hier meestal bij consensus: vertrekkend 
vanuit sterke standpunten wordt een consensus 
bereikt. Als men de burger betrekt in het denkproces 
zal hij – zo hoopt men – sneller bereid zijn de con-
sensus te aanvaarden. Zo komt er een groter draag-
vlak voor de genomen beslissingen. De tools die 
men daartoe gebruikt zijn e-fora, discussiegroepen, 
Delphi’s, surveys enzovoort.

Waar kan je die e-democracy processen nu inzetten in 
de beleidscyclus? Meestal gebeurt dat op het niveau 
van de agendasetting en op het niveau van de discus-
sie en analyse, want daar wordt bepaald welk beleid 
gevoerd zal worden. Het hoeft niet noodzakelijk in 
die fase van het beleidsproces, het kan ook later.

Zo was er in België het Kafka-initiatief  dat zich 
afspeelde op het niveau van de evaluatie: aan de bur-
gers werd gevraagd te signaleren wat verkeerd liep. 
Uit de reacties bleek dat er niet enkel problemen wer-
den gesignaleerd, maar dat er ook oplossingen wer-
den aangereikt. Men oversteeg dus het oorspronkelijk 
bedoelde niveau en kwam terecht bij de agendasetting 
en analyse. Dit initiatief  was vrij vernieuwend binnen 
de Europese context.

Ik zet nog even de voor- en nadelen op een rijtje. Ik 
begin met de voordelen. Zoals in alle sectoren schept 
ICT de mogelijkheid tot overbrugging van tijd en 
ruimte. De implicatie daarvan voor e-democracy is 
dat de participatie van burgers minder afhankelijk 
wordt van tijd en ruimte. Mensen kunnen bij wijze 
van spreken ’s avonds achter de computer partici-
peren aan de besluitvorming. Bij langdurige proces-
sen kan de burger zo de hele tijd mee discussiëren en 
input geven, zonder obstakels in tijd en ruimte. Dat is 
een belangrijk voordeel.

Een ander voordeel is het feit dat de psychologische 
barrière voor de participatie lager is. Ikzelf  geef  les 
aan groepen van 140 studenten en het is heel erg 
moeilijk om die studenten meer te laten participeren. 
De reden daarvoor is de enorme psychologische bar-
rière om in het publiek te spreken. Dan heb ik het nog 
over studenten, de intelligentsia van de toekomst. Het 
geldt dus zeker ook voor gewone burgers. Die bar-
rière kan je verlagen of  wegnemen door middel van 
het gebruik van ICT. Er komen dan wel andere bar-

rières in de plaats, bijvoorbeeld rond ‘digital divide’, 
waarmee ook rekening moet worden gehouden.

Een bijkomend voordeel is dat participatie op meer 
permanente basis mogelijk wordt. Dat sluit aan bij 
het leven in de informatiemaatschappij: de bevolking 
heeft wel de aspiratie om te participeren, maar niet 
de tijd. Anderen zitten in zeer flexibele werk- en leef-
schema’s die een participatie op permanente basis 
bemoeilijken. De ICT kan die participatie vergemak-
kelijken.

Door middel van ICT kunnen ook grotere groepen 
bereikt worden. Zo namen er ongeveer 24.000 men-
sen deel aan Kleurrijk Vlaanderen. Offline is zoiets 
moeilijk te organiseren, maar door de toepassing van 
ICT kan de schaal vergroot worden. Fundamenteel 
daarbij is de moderatie. Dat brengt ook een kost met 
zich mee: hoe groter het draagvlak, hoe groter de 
kost van de moderatie.

De vraag vanuit de politiek naar verbreding en ver-
dieping is erg belangrijk. Wat zal het resultaat zijn 
van het inzetten van die middelen: zal er een grotere 
participatie zijn, of  een verdieping van de participa-
tie? Tot nog toe is er te weinig goed wetenschappelijk 
onderzoek om daar een antwoord op te geven. Er is 
een beperkt bewijs dat er mensen participeren die dat 
vroeger niet deden. We weten ook dat de participatie 
positief  werd ervaren. De vraag blijft echter of  dat 
zal leiden tot een zeer grote participatie van nieuwe 
groepen.

Er is een trade-off tussen de doelstellingen en de aan-
gewende instrumenten. Instrumenten zoals e-polls en 
e-surveys genereren meestal een grote respons omdat 
je mensen gericht kan aanschrijven. Die instrumenten 
zijn relatief  goedkoop, maar het kennisverdiepende 
effect is minder. Er wordt aan de mensen gevraagd 
met ja of  nee te antwoorden op een aantal vragen, 
maar ze worden niet betrokken in de discussie over 
het beleid. Ook de representativiteit kan bij e-polls en 
e-surveys nooit gegarandeerd worden.

Instrumenten als e-fora en e-discussies hebben dat 
verdiepend effect veel meer. Men discussieert over 
politiek en denkt erover na, maar de respons is veel 
kleiner. Op Europees vlak bereik je niet meer dan 
enkele tienduizenden mensen, maar het draagt wel bij 
tot de opinievorming. De moderatie en verwerking 
van data maken het wel duur. Ook binnen de VRT 
is er e-democracy: via ICT participeren mensen aan 
politieke debatten. Publieke omroepen zullen vooral 
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de eerstgenoemde instrumenten gebruiken omdat de 
kost ervan lager is.

Wat zijn nu de nadelen? Een eerste nadeel heeft te 
maken met de institutionalisering. Tot op heden zijn 
er in de Europese context maar heel weinig landen 
die de ICT-instrumenten geïnstitutionaliseerd heb-
ben, die ze met andere woorden permanent gebrui-
ken. Het parlement in Schotland speelt daarin een 
voortrekkersrol. In Duitsland heeft men een aantal 
instrumenten uitgetest en er één van weerhouden: om 
de maand is er een chatsessie tussen fractievertegen-
woordigers van politieke partijen en de bevolking. 
Die input wordt in rekening gebracht bij de delibera-
tie in commissie. In het Schotse parlement werkt men 
meer met petities en met directe input van burgers 
door vraagstelling. Voor een implementatie op gro-
tere schaal is een dergelijke institutionalisering echter 
noodzakelijk. Er moet een wettelijk kader zijn waar-
aan men de gebruikte middelen kan toetsen. Zo’n 
kader is nodig voor bijvoorbeeld de vertaling van het 
petitierecht en de referenda naar de ICT.

Er is ook de vraag naar de situering, naar het juiste 
niveau. In bepaalde landen situeert de e-democracy 
zich op het uitvoerende vlak, in andere op het wetge-
vend vlak of op beide.

Ook wat de schaal betreft stelt er zich een probleem: 
slechts een deel van de bevolking zal deelnemen. Er 
is dus een probleem van representativiteit. Heden ten 
dage is het hoofdzakelijk de initiële internetbevolking 
die participeert: meestal jongeren, mannen en singles. 
Ik hoop dat er op termijn een evolutie zal plaatsvin-
den, maar in ieder geval is meer onderzoek nodig.

Een ander probleem is de digitale kloof. Wie parti-
cipatie ernstig neemt kan zich niet beperken tot dat 
deel van de bevolking die toegang heeft tot ICT, het 
blijven voorzien van andere kanalen van participatie 
is uiterst belangrijk

Er is ook een zeker gevaar dat vooral mensen die 
reeds interesse hebben voor politiek zullen deelne-
men. Een aantal jaren geleden leefde het idee dat de 
ICT tot een totaal nieuwe vorm van democratie zou 
leiden, met een enorme participatie van de bevol-
king in beleidsvormingsprocessen. Dat idee moeten 
we echter bijstellen. Er is een beperkt bewijs dat een 
sterke communicatie naar specifieke groepen kan 
leiden tot een beperkte participatie van de gedes-
interesseerde burger. Projecten met een zeer sterke 

reclame- en communicatiecampagne hebben in ieder 
geval het meeste kans op slagen. De oprichting van 
een website zonder meer heeft weinig effect: men is er 
vaak niet van op de hoogte, zeker als de communica-
tie niet gebeurt op permanente basis. Bij ad-hociniti-
atieven is dus een zeer sterke communicatiecampagne 
nodig.

Als men enerzijds een deel van de bevolking heeft 
die ook niet participeert en anderzijds gebruikt men 
instrumenten om mensen sterker bij het beleid te 
betrekken, dan gaat men naar een sterkere dualise-
ring in termen van politieke belangstelling en van 
politieke participatie.

Een ander mogelijk nadeel is de neutraliteit. Er is 
altijd een zeker gevaar van het gebruik van e-demo-
cratie voor politieke doelstellingen die buiten de doel-
stellingen van het project op zich liggen. Zo kunnen 
bepaalde mensen door bijvoorbeeld profileringsdrang 
e-democratie gaan gebruiken om media-aandacht te 
trekken. Er bestaat ook gevaar van politieke sturing, 
zeker op het niveau van de vraagstellingen en van de 
rapportering over dergelijke initiatieven. Men moet 
over standaarden beschikken (Wie doet dat? Op 
welke manier gebeurt dat?) zodat er geen misbruik 
mogelijk is en de vraagstelling zo neutraal mogelijk 
is. Het parlement kan een belangrijke rol spelen door 
zelf  initiatief  te nemen of door een aantal richtlijnen 
of  een kader uit te werken om dergelijke initiatieven 
beter te gaan sturen.

Nog een nadeel is dat er in aanzienlijk wat projec-
ten een gebrek is aan een procesmatige aanpak. Dat 
leidt vaak tot een slechte integratie in het beleidspro-
ces. Men doet iets op het internet en intussen gaat 
het beleidsproces voort. Men houdt niet echt reke-
ning met de inspraak van de burgers. Ik wil daarvoor 
waarschuwen. Met de ‘World Summit on Information 
Society’ heeft men bijvoorbeeld een jaar lang ngo’s en 
burgers laten discussiëren over ICT op wereldschaal 
en men heeft daar uiteindelijk niets mee gedaan. Op 
het ‘Forum on the Future of  Europe’ hebben ngo’s 
en burgers een jaar lang gediscussieerd over de Euro-
pese Grondwet en men heeft daar geen rekening mee 
gehouden. Men dient daar heel voorzichtig mee te 
zijn. Vooral de geïnteresseerde burger neemt aan der-
gelijke initiatieven deel. Als hij of  zij doorheeft dat 
er met die participatie niets gebeurt, dan dreigt ook 
hij of  zij gedesinteresseerd te geraken. Als men een 
e-initiatief  neemt, moet men dat integreren in het 
beleidsproces.
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ICT is geen doel op zich. In een aantal projecten 
merken we dat de houding is ‘we moeten iets doen 
met het internet’. Als men e-instrumenten wil inzet-
ten, moet men in de eerste plaats denken aan de par-
ticipatie van burgers aan de beleidsvorming. Eens dat 
is uitgeklaard, moet men gaan kijken welke instru-
menten (online en offline) men kan inzetten om die 
participatie te verwezenlijken.

3. Hoorzitting met de heer Michel Walrave, hoogle-
raar en verantwoordelijke van de onderzoeksgroep 
Strategische Communicatie van de Universiteit 
Antwerpen, over e-werken

De heer Michel Walrave: De onderzoeksgroep Stra-
tegische Communicatie voert enerzijds een aantal 
projecten uit in verband met e-privacy, toegepast op 
elektronische handel maar ook op e-government en 
anderzijds voert men sinds 2000 een aantal onder-
zoeksprojecten met betrekking tot e-werken of  tele-
werken in Vlaanderen en op Europees niveau. Ik wil 
een balans maken van pro en contra over het tele-
werken in België en een vergelijking maken met een 
aantal andere landen waar er veel meer ervaring is 
en ook meer onderzoek is gebeurd over de voor- en 
nadelen van telewerken zowel voor werkgevers als 
voor werknemers.

Afhankelijk van de enge of  brede omschrijving van 
e-werken en telewerken krijgt men totaal andere cij-
fers. Onder de onderzoekers is dan ook een debat 
ontstaan over de vraag wat echt e-werken of  tele-
werken is. Waarop moet men zich concentreren? In 
de breedste zin van het woord is e-werken tijd- en 
plaatsonafhankelijk werken door middel van infor-
matie- en communicatietechnologie. De verschillende 
typen die men onderscheidt, kan men definiëren op 
basis van het antwoord op twee vragen. Is het de 
werknemer van een opdrachtgever van een bedrijf  
die van op afstand en dankzij ICT bepaalde opdrach-
ten uitvoert of  is het een persoon of  een groep van 
personen die op basis van een andere overeenkomst 
bepaalde opdrachten van op afstand uitvoert? Een 
tweede vraag gaat over de werkplek, de infrastruc-
tuur, de technologie en de andere dienstverlening die 
wordt gebruikt. Wordt die individueel ter beschik-
king gesteld met bijhorende kosten of  gaat het om 
een gedeelde infrastructuur of  technologie? Op die 
manier krijgt men verschillende typen.

Vaak wordt telewerken vanuit de ervaring en de con-
crete mogelijkheden in ons land gereduceerd tot het 

segment ‘telethuiswerken’ en het mobiel werken, de 
‘hightechnomaden’ in zeer specifieke beroepscatego-
rieën die op de baan zijn en onderweg en bij klan-
ten bepaalde opdrachten kunnen uitvoeren dankzij 
onlineverbindingen. Het onderzoek en het beleid 
op Europees niveau concentreren zich vooral op het 
vlak van het telethuiswerken. In de breedste zin van 
het woord zijn er nog andere typen waarover wordt 
gediscussieerd. In het segment ‘individuele werkplek-
infrastructuur maar geen werknemer’ heeft men de 
langzaam groeiende categorie van micro-onderne-
mers of  e-lancers, de zelfstandigen die vooral door 
ICT-competenties (webdesigners en dergelijke) hun 
diensten van op afstand in binnen- en buitenland 
aanbieden aan bepaalde bedrijven. 

Wat betreft gedeelde infrastructuur zijn er, vooral in 
het buitenland en iets minder in eigen land, een aan-
tal grotere bedrijven of  multinationals die ervaring 
hebben met satellietkantoren. Dat zijn gedecentrali-
seerde vestigingen waar werknemers dichter bij huis 
in een professionele omgeving met ICT en andere 
dienstverlening bepaalde opdrachten kunnen uitvoe-
ren en ook van op afstand kunnen communiceren 
met leidinggevenden en collega’s op het hoofdkan-
toor bijvoorbeeld. 

Verder is er het fenomeen van de telecenters. In Ier-
land waar het fenomeen is gestart, noemt men dit de 
telecottages; in de Verenigde Staten spreekt men over 
telehubs. Dat zijn eigenlijk telewerkcentra beheerd 
door een derde partij waar verschillende bedrijven 
individuele werkplekken kunnen huren afhanke-
lijk van de noden. Daarbij kan men niet enkel ICT 
gebruiken, maar een beroep doen op de bijkomende 
dienstverlening, opleidingen volgen enzovoort. In 
bepaalde landen hebben de telecenters veel succes. 
Bijvoorbeeld in bepaalde regio’s in Italië waar er 
weinig internetverbindingen zijn en waar het telecen-
ter niet alleen een werkplek is, maar ook een plaats 
waar men opleidingen kan volgen om de hard- en 
software te leren gebruiken. Ook in Noord-Europa 
kent het telecenter veel succes. In een aantal andere 
Zuid-Europese landen en in Ierland heeft men meer 
gemengde gevoelens. In Ierland bijvoorbeeld zijn er 
een aantal telecottages waar alle technologie eruit is 
gehaald wegens verschillende redenen (een gebrek 
aan communicatie en marketing). Ook in ons land 
zijn er maar een aantal organisaties die claimen tele-
centers te zijn, die zich professioneel willen profileren. 
Men kan evenwel de vraag stellen of  dat niet eerder 
callcenters zijn met een aantal ruimten die kunnen 
worden verhuurd aan andere bedrijven. Verder zijn 
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er de e-services, virtuele bedrijven of  netwerken van 
deskundigen die in binnen- en buitenland hun exper-
tise ter beschikking stellen.

Hoe scoort België op het vlak van telethuiswerk in 
vergelijking met andere Europese lidstaten? Vooral in 
de jaren 1990 en begin 2000 heeft Europa heel veel 
geïnvesteerd in het bijhouden van een e-werkbaro-
meter omdat er heel wat enthousiaste verhalen waren 
over de toepassing van telewerken in Europa. Tele-
thuiswerk heeft een trager toepassingsproces gekend. 
Bepaalde landen, zoals Nederland of  een aantal 
Scandinavische landen, hebben een veel grotere toe-
passingsgraad van telethuiswerken dan België.

In België bestaat ongeveer elf  percent van de 
beroepsbevolking uit telewerkers. Deze cijfers komen 
vooral uit Vlaanderen, want uit de weinige cijfers die 
beschikbaar zijn voor Wallonië blijkt dat daar veel 
minder ervaring is met telewerken. Onlangs werden 
er nieuwe schattingen gemaakt, waarbij ook reke-
ning werd gehouden met de nieuwe Europese lidsta-
ten. Vooral Polen scoort daarbij erg hoog, en andere 
nieuwe lidstaten kennen een snel groeiend aandeel 
van telewerkers. De cijfers en de rangorde van de lan-
den verschillen naargelang de gehanteerde definitie 
van telewerken. Indien men telewerken in de breedste 
zin bekijkt, heeft België een middelmatig resultaat in 
vergelijking met andere landen.

Werknemers die telethuiswerken of  gebruik kunnen 
maken van satellietkantoren of  telecenters onder-
vinden enkele voordelen. Uit onderzoek dat werd 
gevoerd naar aanleiding van de werken aan de Ant-
werpse Ring blijkt dat de reductie van de reistijd door 
het deeltijds telewerken wordt gewaardeerd. Slechts 
een aantal bedrijven hebben berekend hoeveel uren 
er worden bespaard. Werknemers zijn vooral tevre-
den over het vertrouwen dat in hen wordt gesteld, 
de autonomie die zij krijgen en de mogelijkheid om 
flexibel de gezinstaken, het werk en de vrije tijd op 
elkaar af  te stemmen. Die flexibiliteit is echter een 
mes dat aan twee kanten snijdt. De werkgever biedt 
flexibiliteit aan door iemand toe te staan om deeltijds 
aan telethuiswerken te doen, maar uit onderzoek 
blijkt dat de werkbalans soms overhelt in het nadeel 
van de werknemer.

Wij hebben ook vastgesteld dat de werknemer door 
telewerken een grotere keuzemogelijkheid heeft in 
woon- en werkmogelijkheden buiten de dure stads-
centra. Door deeltijds te telewerken kan men in zijn 
eigen regio blijven wonen. Bedrijven die hun hoofd-

zetel verhuizen naar een andere stad, kunnen hun 
werkkrachten soms behouden door de invoering van 
telewerk.

Een betere combinatie tussen het werk en het gezin 
wordt ook als een voordeel voor de werknemers 
gezien. Bepaalde minder mobiele kansengroepen en 
senioren kunnen ook participeren aan de ‘e-demo-
cratie’.

Over de nadelen van telewerken voor werknemers 
werd weinig onderzoek gevoerd. Er komen wel enkele 
signalen van de werknemers, maar we hebben nog te 
weinig ervaring met betrekking tot telewerkprojecten 
in België om te zien of hun vrees al dan niet gegrond 
is. Sommige werknemers vrezen een geringere betrok-
kenheid met het interne gebeuren van het bedrijf, een 
sociaal isolement of  minder formele en informele 
communicatie. Bepaalde bedrijven bevestigen dat het 
invoeren van telewerken een aantal gevolgen heeft 
voor het verfijnen en herstructureren van de interne 
communicatieprocessen. Niet-telewerkers mogen 
geen nadeel ondervinden van het feit dat hun colle-
ga’s van thuis uit bepaalde opdrachten uitvoeren.

Een grote discipline en timemanagement zijn nood-
zakelijk. Deze vaardigheden werden bij bedrijven 
slechts zelden geïmplementeerd. Ik ben betrokken 
bij de opleiding ‘Anders werken’, die wordt georga-
niseerd voor managers en telewerkers. De telewer-
kers hebben een aantal vaardigheden nodig om een 
goede balans te kunnen maken tussen het werk en 
het gezinsleven.

Werknemers vrezen ook dat zij niet dezelfde car-
rière- en opleidingskansen hebben indien zij telewer-
ken. Verder is er vrees dat de grens tussen werk en 
het privéleven zal vervagen. Werknemers gebruiken 
soms transitierituelen om duidelijk een psychologi-
sche grens te kunnen trekken tussen werk en privé-
leven in eenzelfde ruimte. De fysieke grenzen zijn bij 
telewerken minder belangrijk. De vervaging van deze 
grens is een probleem bij telethuiswerken, maar niet 
bij satellietkantoren en telecenters. Een aantal grote 
bedrijven in binnen- en buitenland investeert daarom 
liever in dergelijke toepassingen.

Ik zal enkele cijfers toelichten uit het onderzoek dat 
tot in februari 2005 werd uitgevoerd in Vlaande-
ren, Italië, Ierland, Griekenland en Nederland. Een 
enquête die werd afgenomen bij 1418 werknemers 
geeft de perceptie over telewerken weer. Een aantal 
positieve en negatieve effecten van telewerken wordt 
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anders ingeschat door telewerkers dan door werkne-
mers die nog nooit telewerk hebben verricht. Er is een 
significant verschil inzake de vrees dat telewerken een 
negatief  effect heeft op de carrière. Deze vrees leeft 
het sterkst bij werknemers die geen telewerk hebben 
verricht. Er zijn geen significante verschillen in de 
perceptie inzake de vermindering van het sociale con-
tact, de vermindering van de betrokkenheid met het 
bedrijf  en de vermindering van informatie. De erva-
ringen van de telewerkers geven aan dat er op deze 
punten een probleem kan zijn.

Wat de positieve aspecten betreft, spreken acht op 
tien telewerkers over een vermindering van de werk-
druk, een verhoogde flexibiliteit en de mogelijkheid 
om tijd te kunnen recupereren indien er overwerk 
werd verricht. Men vindt het ook belangrijk dat 
er geen storing is tijdens het werk, waardoor men 
geconcentreerd kan werken. Collega’s van telewer-
kende werknemers vinden dat de communicatie vlot 
verloopt. Inzake zelfstandigheid, flexibiliteit, motiva-
tie en de verminderde vervoersproblemen bevestigen 
de telewerkers de verwachtingen van de niet-telewer-
kende werknemers.

Men moet ook kijken naar de gevolgen van tele-
werken op het privéleven. Er werden vragen gesteld 
over de kwaliteit van de familietijd en over stress 
en gezondheid. Telewerkers scoren op deze schalen 
significant hoger dan de niet-telewerkers. Er is een 
verbetering van de balans tussen het werk en het pri-
véleven en de stress vermindert. Er zijn minder tele-
werkers die vinden dat ze meer vrije tijd hebben of 
meer tijd kunnen vrijmaken voor het verzorgen van 
kinderen. De organisatie van de beschikbare tijd ver-
loopt vlotter, maar telewerk gaat niet samen met het 
zorgen voor kinderen.

Er gebeurde veel meer kwantitatief  onderzoek over 
de voor- en nadelen van telewerk voor werkgevers. 
Een aantal bedrijven profileert zich dankzij het 
telewerken als innovatief  of  gezinsvriendelijk. Veel 
bedrijven die statistieken over productiviteit, tijds-
winst en kostenbesparingen vrijgeven, hebben belang 
bij de verkoop van hardware, internetverbindingen en 
kabels. Er zouden meer getuigenissen moeten komen 
van bedrijven die een objectiever discours kunnen 
voeren.

Binnen de Vlaamse Gemeenschap werd onderzocht 
of  er door telewerken besparingen kunnen worden 
doorgevoerd inzake de huur van kantoor- en par-
keerruimte. De kenniscel ‘Anders werken’ kan meer 

informatie geven over de integratie van telewerken in 
het brede concept van kantoorinnovatie en flexibili-
seren.

Aan de VUB werd enkele jaren geleden een doctoraat 
gemaakt over de invloed van telewerk op het pendel-
verkeer en op de pollutie. Daarin wordt beschreven 
welke kosten kunnen worden bespaard door telewerk. 
Ook in Scandinavië kwam men tot de conclusie dat 
de files kunnen worden verminderd door de invoering 
van telewerk. Een financiële instelling signaleerde dat 
er een significante tijdswinst kon worden vastgesteld 
na de invoering van telewerk.

We zijn de productiviteitsstijging opnieuw aan het 
onderzoeken in bedrijven buiten de telecomsec-
tor. In de telecomsector is de productiviteitsstijging 
heel hoog. Wij willen meer informatie over kmo’s en 
bedrijven buiten de telecomsector. Hebben zij de pro-
ductiviteitsstijging ook gemeten? Hoe hebben ze die 
stijging gemeten?

Uit EU-cijfers en uit ons onderzoek blijkt dat tele-
werkers in bepaalde gevallen en in bepaalde sectoren 
meer overuren doen. De productiviteit stijgt omdat 
de motivatie stijgt, omdat men beter geconcentreerd 
kan werken. Soms klopt de telewerker meer uren 
omdat hij niet in de file staat. De uren die men anders 
in de file staat worden niet beschouwd als vrije tijd of 
gebruikt voor het gezin. 

Andere voordelen hebben te maken met recrute-
ringsmogelijkheden, imago en HR. In het Verenigd 
Koninkrijk is al lang onderzoek gevoerd naar de 
positieve resultaten van een gedaalde turnover en 
naar de daling van het ziekteverzuim. 

Een nadeel van telewerk is dat het invoeren, volgen 
en evalueren van telewerkprojecten veel talent vereist 
van het hoger en het middenkader. De directe leiding-
gevende moet op een andere manier communiceren, 
proactief  coachen en aan management by objecti-
ves of  by output doen. Uit het kwantitatieve onder-
zoek, de Europese survey en de case studies blijkt dat 
managers een enge visie hebben op telewerkbaarheid. 
Ze blijven bij die jobs die vanwege hun aard al decen-
nialang telewerkbaar zijn: IT’ers, vertalers en boek-
houders. Uit buitenlands onderzoek blijkt dat een 
bredere visie op telewerkbaarheid mogelijk is. 

Bepaalde managers willen, kunnen en durven niet 
overstappen op de nieuwe managementvormen. Ze 
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vervangen hun fysieke controle door elektronische 
met alle gevolgen vandien voor de privacy en cao 81. 

Een ander knelpunt zijn de investeringen in ICT en 
de terugwinmogelijkheden ervan door te besparen 
op verplaatsingskosten. Bedrijven en organisaties die 
telewerk hebben geïntegreerd in hun kantoorpolitiek 
investeren wel in laptops en internetverbindingen 
omdat zij veel meer mensen een plaats kunnen geven 
in de flexibele kantoorruimte. Niemand heeft nog 
een individuele werkplaats, maar wel een taak- of 
opdrachtgebonden werkplaats. Wie zich moet afzon-
deren, kan terecht in een werkcockpit. Er zijn ook 
vergaderzalen. De flexibele manier van werken kent 
zijn weerslag in de architectuur. Vooral in de bank- 
en de verzekeringssector is beveiliging belangrijk. Er 
is ook angst dat de telewerker zich minder gebonden 
zal vinden aan de organisatie. 

De juridische aspecten zijn eerder een excuus dan 
een reële drempel. Ik geef  toe dat een telewerkpoli-
tiek opstellen voor een bedrijf  of  kmo puzzelwerk 
is. De wet op de huisarbeid en de reglementen over 
de bescherming van de privacy zijn van toepassing, 
maar zouden op een aantal punten verduidelijkt 
moeten worden. We staan aan de vooravond van een 
belangrijke vernieuwing van het juridische kader. 
Het Europese raamakkoord over telewerken bevat 
de rechten en plichten van werkgever en werknemer. 
Dat akkoord moet voor 16 juli 2005 geïmplementeerd 
zijn. Ik heb uit goede bron vernomen dat een akkoord 
bereikt is in de Nationale Arbeidsraad. Er komt een 
cao waarin een aantal belangrijke aspecten worden 
vastgelegd. Dat zal de kans bieden om de minister te 
ondervragen over de interpretatie van de verplichtin-
gen die niet van toepassing zijn op telewerk. 

Wat denken de Vlaamse managers? We hebben een 
onderscheid gemaakt tussen managers met en mana-
gers zonder ervaring met e-werken. De managers met 
ervaring zijn van oordeel dat de productiviteit stijgt. 
Sommige managers voelen dat alleen maar aan. 
Andere managers hebben het gemeten. Bij jobs waar 
sprake is van management by output is dat makkelijk 
meetbaar. Bij een vertaler kan geteld worden hoeveel 
regels vertaald zijn. Dat is niet altijd zo precies kwan-
tificeerbaar. 

Wanneer het over flexibiliteit en ziekteverzuim gaat, 
is er een significant verschil tussen de managers met 
en de managers zonder ervaring. Het imago, ruim-
tebesparing in het hoofdkantoor en loyauteit zijn 
andere aspecten die positief  worden ingeschat. 

Bij de nadelen is het belangrijk dat de helft van de 
managers zonder ervaring een gebrek aan controle 
als een belangrijke drempel beschouwen. Managers 
met ervaring zien dat in veel mindere mate als pro-
bleem. 

Managers zonder ervaring zijn van mening dat het 
middenkader zich zal verzetten tegen telewerk omdat 
ze hun medewerkers willen zien. Managers met erva-
ring zien dat minder als een probleem. 

Telewerk stelt wel hoge eisen aan het management. 
De werkgevers met telewerkervaring beamen dat men 
zich nieuwe vaardigheden moet eigen maken. De 
weerstand van de vakbonden heeft een hele evolutie 
doorgemaakt. In het midden van de jaren 1990 waren 
de vakbonden radicaal tegen en nu ziet men dat het 
voordelen kan bieden voor het evenwicht tussen het 
werk en het privéleven. Men wil het bewaken en erop 
toezien dat de flexibiliteit voor beide partijen en de 
derde partij (het gezin) voordelen brengt. 

Acht op de tien telewerkprojecten zijn illegaal: geen 
teleworkpolicy, geen toepassing van de wet op de 
huisarbeid, laat staan een privacypolicy, geen afspra-
ken over arbeidsuren of terugbetaling van de kosten. 
Een heikel punt in veel lidstaten van de Europese 
Unie is dat de werknemer veel betaalt om te mogen 
telewerken. De wet op de huisarbeid en de cao die 
wordt opgesteld, bepalen dat de werkgever die kosten 
moet dragen. 

Bepaalde werkgevers doen geen beroep op telewer-
ken vanwege hun enge visie op telewerkbaarheid. 
Bijvoorbeeld administratieve functies worden über-
haupt gezien als niet-telewerkbaar, hoewel daar ook 
bepaalde output kan worden gemeten in bepaalde 
omstandigheden. Een derde stelt dat men de stap 
niet kan wagen omdat men nog voldoende weet over 
de voor- en nadelen. In ons land en vooral in Vlaan-
deren worden pas sinds 2003 met onder andere het 
project ‘Vlaanderen e-werkt’ informatiepakketten 
gegeven aan de werkgevers en werknemers over de 
juridische, technologische en HR-aspecten van tele-
werken. Bijna zeventien percent vreest voor gebrek 
aan controle. Dat is een grote drempel voor de mana-
gers.

Er zijn een aantal knelpunten, die verder worden 
uitgewerkt in de rapporten. Zo zijn er met name de 
ongelijke kansen tussen mannen en vrouwen met 
betrekking tot telewerken. Vrouwen zijn evenveel als 
mannen geïnteresseerd. Vooral vrouwen met jonge 
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kinderen zijn intensieve heavy telewerkers en doen 
dat meer dan een tot twee dagen per week. Ze halen 
daar heel positieve resultaten uit. Vrouwen stoten 
evenwel op het probleem van de enge visie van mana-
gers met betrekking tot telewerkbaarheid. Dat is een 
probleem dat verder kan worden onderzocht.

Een ander knelpunt is het feit dat veel projecten ille-
gaal zijn: wat met die kosten, wat met de verzekerin-
gen bij arbeidsongevallen thuis of onderweg naar een 
winkel om benodigdheden te gaan kopen voor de 
opdracht enzovoort. Een punt is het feit dat, als in 
een telewerkproject de werknemers al naar huis wor-
den gestuurd met een pc of  laptop van het werk en 
een internetverbinding en die kosten worden betaald 
door de werkgever, het merendeel niet wordt begeleid 
op het vlak van timemanagement en interne commu-
nicatie (waar moet men de informatie zoeken? enzo-
voort). We proberen dit te verhelpen met de opleiding 
‘Anders werken’ zowel voor managers als voor mede-
werkers. De productiviteitsstijging botst met de vrees 
van veel werknemers dat ze minder carrièremogelijk-
heden zullen hebben. Of die vrees al dan niet gegrond 
is, moet nog worden onderzocht. Andere knelpunten 
zijn dat een derde managers over te weinig informatie 
beschikt en dat er een onderscheid is tussen managers 
en telewerkers met of  zonder ervaring met betrek-
king tot de voor- en nadelen. We hebben niet alleen 
een groot onderscheid vastgesteld tussen vrouwen en 
mannen, maar ook tussen kmo’s en grote onderne-
mingen met betrekking tot ervaring, training, kosten, 
ICT-implementatie en telewerkprojecten.

Hoe kan e-werken in Vlaanderen worden gestimu-
leerd? Sinds 2003 is grootschalig basisinformatie 
gegeven over een aantal cruciale aspecten van e-wer-
ken voor managers, in mindere mate voor potentiële 
of huidige e-werkers. We merken dat de bedrijven nu 
een stappenplan hebben, weten hoe het juridische 
kader in elkaar zit, ze hebben een telewerkpolicy, ze 
doen het in alle legaliteit, ze kennen de technologie en 
hebben de kosten berekend. Maar hoe zal ik dat eva-
lueren? Hoe zal ik uitmaken welke functies en welke 
medewerkers telewerkbaar zijn? Daarover is nog niet 
veel gekend. In een aantal Europese projecten zijn 
vragenlijsten opgesteld, maar die zijn nooit getest in 
bedrijven zelf. We weten dus niet of  die lijst leidt tot 
betere resultaten voor werkgever en werknemer. 

De eerste opleiding in Vlaanderen is afgerond binnen 
het project Anders werken. Dat is zeer positief geëva-

lueerd. We gaan er mee verder, vooral ook dankzij de 
feedback van de werkgevers. We hadden de compe-
tenties met betrekking tot management by objectives 
en time management overschat. Dat wordt nu in de 
vervolgopleiding ingecalculeerd.

De meeste getuigenissen komen van bedrijven die 
iets te verdienen hebben met het propageren van tele-
werk. Vandaar dat het heel belangrijk is dat ook de 
Vlaamse Gemeenschap, instellingen en non-profitor-
ganisaties naar buiten komen, met hun positieve en 
hun negatieve ervaringen omtrent e-werken: ze zullen 
daardoor veel meer herkenbaarheid teweegbrengen 
bij managers dan de hightech ICT-bedrijven. Een 
coachingprogramma tussen bedrijven met en bedrij-
ven of  organisaties zonder ervaring, zou interessant 
zijn.

Er zijn al een aantal fiscale en andere mogelijke sti-
muli voor de ICT-kosten maar dat is nog een zware 
drempel, vooral voor de kmo’s. Een aantal bedrijven 
investeren liever in satellietkantoren of  in het huren 
van seats in een telecenter dan in het plaatsen van 
infrastructuur en de beveiliging daarvan en het upda-
ten van de technologie in de individuele werkplekken 
van hun werknemers thuis.

Er bestaat een wettelijk kader maar er zijn nog een 
aantal misverstanden. De cao kan een aanzet zijn om 
ter zake meer duidelijkheid te scheppen en, hopelijk, 
vooral managers over de streep halen.

Ten slotte: telewerken wordt te vaak binnen een 
vacuüm gezien, als één hefboom voor mobiliteit, 
gelijke kansen of  een betere combinatie van werk en 
gezin. Maar een aantal bedrijven en ook de Vlaamse 
Gemeenschap hebben aangetoond dat dit moet wor-
den ingebed: in kantoorinnovatie, omwille van de 
kostenreductie, en in andere flexibiliseringsinstru-
menten.

Mevrouw Patricia Ceysens: Hoe kunnen we iets doen 
aan de telewerkbaarheid? Op dat vlak hebben we, 
naar ik vrees, niet zo veel good practices in Vlaan-
deren.

Professor Michel Walrave: Precies daarom zijn we 
case studies gaan zoeken in niet-traditionele e-werk-
bedrijven: om af  te stappen van het imago dat tele-
werk enkel mogelijk is voor de hightechreuzen. We 
hebben bijvoorbeeld al een aantal administratieve 
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functies gevonden waar dat wel mogelijk gemaakt 
wordt. Er moet natuurlijk in bepaalde procedures, 
opleidingen enzovoort voorzien worden, vooral ook 
voor de directe leidinggevenden. 

Een Romeins onderzoeker heeft recent op basis van 
functieomschrijvingen zeer gedetailleerde gesprekken 
met een aantal werknemers gevoerd. Daaruit bleek 
dat 40 percent van de onderzochte functies in min of 
meerdere mate telewerkbaar zijn.

Uit ons onderzoek bleek dat 77 percent van de werk-
nemers wil telewerken maar dat slechts een derde 
denkt dat zijn huidige job zich ertoe leent om één tot 
twee dagen per week van thuis uit te werken.

Mevrouw Patricia Ceysens: Wat is het meest atypisch 
voorbeeld van telewerken dat u zelf  kent?

De heer Michel Walrave: Dat zijn vooral adminis-
tratieve functies. De meeste exotische voorbeelden 
zijn die van de deskundigen die van op afstand hun 
expertise ter beschikking stellen. Maar om een brede 
groep van werkgevers en werknemers warm te maken 
voor e-werken, moet men duidelijk maken dat niet 
enkel die hoge elite van ICT-functies en knowledge 
workers telewerkbaar is, maar dat veel meer functies 
dat zijn, misschien door een aantal processen aan te 
passen.

VII. VErgADErINg VAN DONDErDAg  
9 JUNI 2005

1. Hoorz i t t ing  met  pro f e s s o r  Je a n - C l a u d e  
Burgelman, diensthoofd van de ICT-unit van het 
Institute for Prospective Technological Studies, ‘on 
leave’ als professor van de VUB

De heer Jean-Claude Burgelman: Het Institute for 
Prospective Technological Studies is een van de zeven 
onderzoeksinstituten van de Europese Commissie. 
Eerst en vooral wil ik duidelijk stellen dat ik in eigen 
naam spreek en niet namens de Europese Commis-
sie. 

Ik heb de verslagen van de vorige vergaderingen gele-
zen en zal me vooral concentreren op een aantal rele-
vante zaken die nog niet naar voren zijn geschoven. 
Ik baseer me op het onderzoek dat we in Sevilla uit-
voeren. Wat wij doen is vergelijkbaar met de vragen 
waarover deze commissie zich buigt: hoe kunnen we 

door onderzoek bijdragen tot een optimale op ken-
nis gebaseerde maatschappij en tot een beter beleid 
inzake de Europese kennismaatschappij? 

Ons onderzoeksinstituut is in Sevilla gevestigd. Het is 
een van de zeven onderzoeksinstituten van het direc-
toraat-generaal Onderzoekscentra van de Europese 
Commissie. Het instituut bestaat uit een twintigtal 
mensen en beschikt over een budget van ongeveer 2 
miljoen euro per jaar. Wat wij doen, is vergelijkbaar 
met wat het viWTA doet in Vlaanderen. Wij werken 
echter niet rechtstreeks voor het Europees Parlement, 
maar voor de diensten in Brussel. 

Wat kunnen we doen aan de digitale kloof? Ten eer-
ste moeten we erkennen dat er een probleem is. België 
scoort op alle indicatoren over digitale geletterdheid 
vrij laag. Indien de cijfers uitgesplitst worden tussen 
Vlaanderen en Wallonië, zal er wel enige differen - 
tiatie zijn. Het belangrijkste is dat we geen deel uit-
maken van de kopgroep. De vraag is hoe we onze 
positie kunnen verbeteren. 

Ten tweede is het verkeerd de digitale kloof  alleen 
maar als een sociaal probleem te beschouwen. Ik heb 
mijn uiteenzetting grotendeels daarop gebaseerd. Het 
probleem is groter dan het percentage van de bevol-
king dat niet deelneemt aan de informatiemaatschap-
pij. Dat verklaart waarom we zo laag scoren op alle 
indicatoren. 

Uitgaande van deze vooronderstelling, moet ik eerst 
op het economische belang van de informatiemaat-
schappij en de informatiesector wijzen. We moeten 
ons er heel goed bewust van zijn dat ICT belangrijk 
is voor onze economie. ICT vertegenwoordigt rond 
de tien percent van het bruto nationaal product van 
de OESO-landen, is verantwoordelijk voor een groot 
deel van de (nieuwe) werkgelegenheid in de Europese 
zakenwereld en is essentieel voor de Europese pro-
ductiviteitsgroei. Dat is op overtuigende wijze aan-
getoond door meerdere studies: 40 percent van de 
productiviteitsgroei gedurende de voorbije acht jaar 
is het gevolg van de inpassing van ICT. In Amerika is 
dat 60 percent. ICT inpassen in het productiesysteem 
is op lange termijn ontzettend belangrijk voor het 
dichten van de digitale kloof. 

ICT is niet alleen als economisch element of produc-
tiviteitselement van belang. ICT is belangrijk voor de 
volledige maatschappij. Een maatschappelijke sector 
optimaliseren kan niet meer zonder ICT. Daarom 
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noemen we ICT een systemische technologie. Het 
is essentieel voor alle andere sectoren. Dit element 
komt te weinig aan bod in het debat. Het is veel meer 
dan beschikken over een laptop en telefoon. Deze 
technologie is essentieel voor de toekomst van onze 
maatschappij. 

In dit verband moet gerefereerd worden aan de stu-
die van mevrouw Carlota Perez over de geschiedenis 
van de technologische innovatie in de westerse lan-
den. Zij heeft furore gemaakt met de overtuigende 
manier waarop ze wijst op het belang van een ICT-
beleid gericht op inclusie. Sedert de Verlichting zijn 
wij met zes innovatiegolven geconfronteerd (elektrici-
teit en dergelijke). De recentste innovatiegolf  betreft 
de ICT. Elke golf  duurt ongeveer 50 tot 70 jaar en 
maakt ongeveer in het midden een crisis door. Op 
dat ogenblik is een goed beleid nodig om te kunnen 
genieten van het tweede deel van de golf. Elke inno-
vatie verloopt op dezelfde manier: installatie, ontwik-
keling en brede maatschappelijke toepassing. 

Als we aannemen dat de recentste golf, die van ICT, 
is begonnen in de jaren ’70 met het ontstaan van de 
microprocessor, dan was het uiteenspatten van de 
internetballon rond de eeuwwisseling de crisis hal-
verwege die elke golf  de laatste 200 jaar meemaakte. 
Op dat moment is het debat ontstaan of  we moeten 
blijven investeren in ICT. De studie van mevrouw 
Perez toont ook aan dat het hoogtepunt van de ICT-
golf  nog moet komen en dus is het antwoord ja. De 
komende twintig jaar zal ICT zo breed mogelijk toe-
gepast worden in de maatschappij. Het is belangrijk 
dat we dat aanvaarden. Anders hoeven we er hele-
maal geen beleid voor te ontwikkelen. Het toekom-
stig ICT-beleid moet zich dan ook concentreren op 
applicaties aangezien de tweede golf van elke innova-
tie die is van een brede maatschappelijke inbedding.

In dat verband hebben we onderzocht welke ICT vol-
gens experts belangrijk is om de Lissabondoelstellin-
gen te halen. De geraadpleegde experts zijn technici, 
niet-technici, academici, niet-academici, industrië-
len, mensen uit de openbare sector enzovoort. Vol-
gens de experts moet in de eerste plaats geïnvesteerd 
worden in educatieve toepassingen. Daarna volgen 
maatschappelijk welzijn en openbare dienstverlening, 
e-government, werkorganisatie en culturele diversi-
teit. 

Zo denkt 76 percent van de 600 respondenten dat 
onderwijs het belangrijkste is voor de creatie van 
werkgelegenheid. 65 percent ziet onderwijs als het 
belangrijkste voor de creatie van welvaart. De domei-

nen die volgens de experts belangrijk zijn, zijn domei-
nen waarin de overheid een rol kan spelen. 

Een andere manier om aan te tonen hoe belangrijk de 
publieke sector is, is in alle studies over de toekomst 
van ICT na te gaan welke belangrijke sectoren naar 
voren worden geschoven. Dat zijn onderwijs, gezond-
heid, ontspanning en beleid. 

Om de Lissabondoelstellingen te halen zullen we in 
zachte beleidsdomeinen moeten investeren. We zullen 
moeten investeren in sectoren waar het beleid nog het 
verschil kan maken. 

Om groei en welvaart te creëren, moeten we vooral 
investeren in toepassingen. Dat stemt overeen met de 
resultaten van de studie van mevrouw Perez en met 
wat wij belangrijk vinden op het maatschappelijke 
vlak. Dat zijn ook innovaties vanuit het standpunt 
van de gebruiker. Dat is ook iets waar Vlaanderen 
impact op heeft. 

Bovendien zit er economische groei in deze sectoren. 
Toepassingen zijn afhankelijk van de software. Een 
klein land kan heel groot zijn in software zonder dat 
grote investeringen nodig zijn. Grote investeringen 
zoals in microprocessoren zijn veel moeilijker. Om 
applicaties te ontwikkelen volstaan enkele pc’s, een 
netwerk en hersenen. Als we iets willen doen, moe-
ten we ons op de applicaties concentreren. Bovendien 
kunnen we op dat vlak veel doen. We hoeven niet te 
wachten tot Microsoft een oplossing op de markt 
brengt. 

Wat drijft de sector? Welke uitdagingen vloeien daar-
uit voort? Experts zijn van mening dat e-government 
processen moet verbeteren, voor meer democratie 
zorgen, de dienstverlening verbeteren, de transparan-
tie verhogen enzovoort. E-government moet gericht 
zijn op mobiliteit. Wie naar een ander land verhuist, 
moet alle officiële papieren laten aanpassen. Mobiel 
e-government is een uitdaging voor heel Europa. 

Deze niet-technische uitdagingen vertalen naar een 
technologische innovatie leidt tot moeilijk oplosbare 
problemen. Deze problemen bewijzen dat er nog heel 
wat te doen is in Europa. De problemen tonen ook 
aan dat we ons vooral op toepassingen en software 
moeten concentreren. Zware investeringen zijn niet 
nodig. Op dat vlak kan een klein land nog iets bete-
kenen. 

Een van de grote uitdagingen waarmee e-Health 
geconfronteerd wordt, is e-Health om actief  oud te 
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worden. Dat is meer dan een sociaal concept. Wegens 
de veroudering moeten we ervoor zorgen dat zo veel 
mogelijk mensen actief  oud worden. Actief  oud wor-
den is ook een oplossing zoeken voor de wijzigende 
basisvaardigheden in Europa. Als het aantal oudere 
mensen toeneemt en het aantal jongeren afneemt, 
mogen we de vaardigheden van de ouderen niet 
zomaar weggooien. ICT kan ertoe leiden dat mensen 
langer actief  blijven tegen hun eigen voorwaarden. 
Niemand wil tot op zijn zeventigste 50 uur per week 
werken. ICT kan ertoe leiden dat oudere mensen 
van thuis uit productief  blijven. ICT om actief  oud 
te worden is zowel zorgend als productief. Deze twee 
elementen komen aan bod in de Europese discussie 
over de digitale kloof. 

We hebben scenario’s ontwikkeld over de toekomst 
van de digitale media en content. Eind de jaren ’90 
dacht iedereen dat alles gratis aangeboden zou wor-
den. Men had het over point-to-point en voorspelde 
een grote vraag. Daar is niets van terechtgekomen. 
Nu gaan we uit van een beperkt model waarvoor 
betaald moet worden. De vraag ernaar is eveneens 
beperkt.

Als we aannemen dat digitale content belangrijk 
wordt, maar de utopie van de jaren negentig vergeten, 
botsen we op een enorm probleem: we hebben geen 
opleidingen om meer digitale media te ontwikkelen. 
In heel Europa worden in 2004 maar vijf  universitaire 
multimediaopleidingen aangeboden. We beschikken 
niet over voldoende vaardigheden en specialisten om 
digitale media te creëren. Op die manier zullen we er 
evenmin in slagen de economische mogelijkheden van 
de digitale media te maximaliseren. Onderwijs moet 
de nodige vaardigheden leveren. Maar uit een onder-
zoek van 2003 in Vlaanderen blijkt dat meer dan 50 
percent van de leerkrachten niet over de expertise 
beschikt om digitale vaardigheden bij te brengen. 

Enerzijds moet het hoogtepunt van de ICT-golf  nog 
komen. Alles is gericht op toepassingen en software. 
Belangrijk zijn e-government, e-Health en digitale 
content. We hebben mensen nodig die dat kunnen 
ontwikkelen. Daarvoor zijn vaardigheden nodig. Het 
onderwijs – ook het hoger onderwijs – staat ver ach-
ter. Op geen enkele Belgische universiteit is draadloze 
internettoegang voor de studentenpopulatie mogelijk. 
In de Verenigde Staten is dat ondenkbaar. Bijgevolg 
creëren we geen cultuur waarin de nieuwe mogelijk-
heden ontwikkeld kunnen worden.

Kortom, applicaties zijn de toekomst. Dat biedt een 
klein land tal van mogelijkheden, meestal is software 

immers doorslaggevend en niet alleen infrastructuur. 
Alle toekomstige jobs zullen in min of meerdere mate 
e-based zijn. Het volstaat niet dat mensen de ICT-
mogelijkheden kunnen gebruiken, maar een land 
moet dat alles ook kunnen produceren. 

Samenvattend kan ik stellen dat de digitale kloof 
complex is en door tal van factoren bepaald wordt. 
Ze is multidimensionaal: zowel inkomen, leeftijd, 
geslacht als land van herkomst – hoog- of  laagont-
wikkeld – spelen een rol. Dat maakt een gemakke-
lijke en eenduidige oplossing onmogelijk. Gezien de 
demografische evolutie, waardoor er steeds minder 
jonge mensen beschikbaar zullen zijn voor de nieuwe 
diensten en de kennismaatschappij, is een proactief  
en sterk talentgericht beleid nodig. 

De digitale kloof  is niet enkel een consumptiekloof, 
het gaat ook over de productieomvang en -kansen. 
De nieuwe groeisectoren zijn allemaal ergens e-based. 
Bijgevolg is het logisch dat het beleid niet alleen 
focust op laagdrempeligheid, maar ook op voldoende 
kennis om te consumeren én te produceren.

Men moet ook geen overspannen verwachtingen 
hebben ten aanzien van het beleid. Ook de voor de 
industriële revolutie noodzakelijke schoolplicht en 
alfabetisering hebben er niet toe geleid dat ieder-
een hooggeschoold is of  rijk. Het gaat niet op om 
de digitale kloof  als excuus te gebruiken voor elke 
mislukking van het beleid. Het is niet omdat ieder-
een toegang heeft tot ICT dat iedereen er optimaal 
gebruik van zal maken.

Tot slot wil ik een aantal aspecten benadrukken waar 
er volgens mij in Vlaanderen te weinig aandacht aan 
wordt besteed. Er is veel onderzoek gebeurd naar 
de meest succesvolle beleidsmengeling om een regio 
succesvol te maken op dit vlak. Die studies kun-
nen gratis gedownload worden. Een goed beleid op 
informatiekennisgebied is een holistisch beleid, dat 
alle facetten omvat: economie, technologie, poli-
tiek, sociaal-culturele aspecten enzovoort. Dat klinkt 
evident maar gebeurt veel te weinig. Het is niet met 
meer breedband ter beschikking te stellen – met alle 
respect voor het IBBT – dat alles opgelost is. Het is 
slechts een van de beleidselementen.

Meer dan waarschijnlijk gaan we naar volledige 
‘wireless’ omgevingen (3g (Third Generation), WiFi 
(Wireless Fidelity), WiMAX (Worldwide Interope-
rability for Microwave Access) enzovoort) en mijns 
inziens doet Vlaanderen daarnaar te weinig onder-
zoek. 
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We hebben onlangs ook een studie gemaakt over bio-
metrie. Dat kan heel belangrijk zijn voor onze regio. 
In 2007 moeten alle Europeanen die buiten Europa 
willen reizen een paspoort met biometrische identifi-
catie hebben, met alle technologische en privacypro-
blemen, vandien. Dat zal een ‘trigger’-effect hebben 
op het gebruik van biometrie voor allerhande andere 
toegangsmogelijkheden tot de virtuele wereld. In een 
virtuele wereld bestaat wie niet herkenbaar is, niet. 
Herkenbaar zijn is dus een belangrijke factor bij de 
toegankelijkheid, maar juist die herkenbaarheid 
schept privacyproblemen. Die ontwikkeling creëert 
ook kansen: er zijn Vlaamse bedrijven die goed sco-
ren in bepaalde biometrische subsectoren. Dat zou 
dus gestimuleerd moeten worden.

Er bestaat een lijst van de sleuteltechnologieën voor 
het technische en infrastructurele gedeelte van de 
kennismaatschappij, opgesteld door een high level 
group van de Commissie. Een meerderheid van de 
domeinen zal gestuurd worden vanuit de digitale 
technologie. Dat zijn domeinen waarop Vlaanderen 
moet inzetten maar momenteel zwak staat. De enige 
uitzondering – in de zin dat ze op de Europese kaart 
staat – is het lab van IMEC (Interuniversitair Micro-
Elektronica Centrum). Vlaanderen was sterk in alles 
wat met speech recognition en dergelijke te maken 
had, maar met het over kop gaan van Lernout &  
Hauspie zijn we dat kwijtgeraakt. 

Het laatstgenoemde domein betreft de convergenties 
tussen ICT en de cognitieve wetenschappen. Goede 
voorbeelden zijn het inplanten van een chip om bij-
voorbeeld een blinde opnieuw te laten zien. Dat zijn 
weliswaar nog maar mogelijkheden die de labs nog 
niet kunnen verlaten, maar hoe dan ook zet dit zich 
door. Het gevaar op nieuwe sociale kloven is dan 
ook groot. Vlaanderen moet zich voorbereiden om 
ook op dat vlak actief te zijn. Dat impliceert dat men 
moet nadenken over hoe ver men wil gaan en hoe de 
privacy beschermd kan worden. Na de zomer organi-
seert viWTA daarover een conferentie.

De heer Sven gatz: Welke stimulansen kunnen we 
verwachten van het Europese niveau? Of komt het er 
eerder op aan om zelf  te handelen.

Professor Jean-Claude Burgelman: Mijn uiteenzetting 
reflecteert de discussie in de technische gemeenschap 
van de Commissie en tussen de mensen die verant-
woordelijk zijn voor het kaderprogramma op ICT-
gebied. Trouwens het voorstel over de prioriteiten 

van het zevende kaderprogramma is daarop geba-
seerd. De elementen uit mijn uiteenzetting zullen ook 
in FP7 (Zevende Kaderprogramma voor Onderzoe-
ken) naar voren komen.

Het nieuwe kaderprogramma van de Commissie op 
het vlak van de informatiesamenleving is drie dagen 
geleden gelanceerd. Dat heette vroeger eEurope en 
nu, met Europees Commissaris Viviane Redding, 
heet het i2010. Haar voorstel is al aanvaard door de 
Commissie, maar moet de volledige goedkeuringspro-
cedure nog doorlopen. Het omvat drie grote onder-
delen. Het eerste onderdeel over een eengemaakte 
informatiemarkt slaat vooral op applicaties. Het 
moet mogelijk zijn om de eigen applicaties te expor-
teren maar bijgevolg moet een land ook de invoer van 
applicaties toestaan.

Het tweede blok behelst het innoveren in opkomende 
gebieden en het versterken van de huidige sterke 
domeinen. Het is ook de bedoeling de landen de kans 
te bieden om de nieuwe technologieën te volgen. Op 
dat vlak is er veel mogelijk. In het volgende kaderpro-
gramma wordt er geld vrijgemaakt om voornoemde 
sleuteltechnologieën te ontwikkelen. De meeste 
Vlaamse labs zijn daar niet echt mee bezig. 

Europa zal tot slot zeker steun verlenen aan acties 
die de inclusie bevorderen. Europees Commissaris 
Viviane Redding maakt daarvan een prioriteit. Het 
programma is gericht op 2008. Dat wordt immers het 
jaar van ‘an inclusive information society’. 

Kortom, men zal onderzoek naar de sleuteltechnolo-
gieën van een informatiesamenleving, naar integratie 
en naar relevante applicatiegebieden steunen. Op dat 
laatste vlak wordt voorrang gegeven aan software 
gericht op het beleid, de gezondheid en de digitale 
inhoud. Die drie hoofdaspecten kunnen onderver-
deeld worden in zes sleutelgebieden, die men in het 
zevende kaderprogramma zal steunen. Op het eer-
ste sleutelgebied scoort Vlaanderen goed, ook op de 
laatste sleutelgebieden kan Vlaanderen op basis van 
de bestaande competentie meedingen naar de steun. 

Het volgende kaderprogramma loopt van 2007 tot 
2013. Het komt er dus op aan om in 2007 de boot 
niet te missen. De labs en bedrijven moeten daarvoor 
klaar zijn. Dat moet bestudeerd worden.

IMEC is een goed voorbeeld, want het is er in 
geslaagd om, weliswaar met lang volgehouden 
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Vlaamse steun en inspanningen, tot de toplaboratoria 
te behoren. In Dresden hebben ze vanuit het niets een 
chipfabriek gebouwd die nu een van de voornaamste 
concurrenten van Intel is. Het is dus mogelijk maar 
vergt wel een holistisch en volgehouden beleid.

2. Hoorzitting met de heer Olivier Vanden Eynde, 
algemeen directeur Close the gap 

De heer Olivier Vanden Eynde: Onze activiteiten 
spitsen zich toe op het leveren van hardware aan 
ontwikkelingslanden, hoewel we ons ook bezighou-
den met software. Onze missie is aanpasbaar aan de 
evoluerende omstandigheden. De computers van het 
Europese bedrijfsleven worden dikwijls al na twee 
tot drie jaar vernieuwd. Een van de redenen is dat 
veel bedrijven werken met leasecontracten, maar de 
technologische innovatie maakt frequente innovatie 
noodzakelijk. Zo worden bijvoorbeeld meer en meer 
TFT-schermen (Thin Film Transistor) gebruikt, die 
zijn niet alleen beter voor de ogen maar ook voor de 
airconditioning. Vaak wordt materiaal dat nog bruik-
baar is, zeker voor educatieve doeleinden, vroegtijdig 
vervangen.

Mijn organisatie stelt computers ter beschikking van 
het onderwijs, de sociale en medische instellingen, 
good governance- and civil societydoelstellingen. 
Het gaat steeds over organisaties die zich geen nieuwe 
ICT-hardware kunnen veroorloven. Ze moeten alleen 
een kleine bijdrage betalen om de kosten te dekken. 
Het gaat nooit om commerciële projecten. Training, 
opvolging en evaluatie vertrouwen we toe aan lokale 
partners. 

Aan het bedrijfsleven wordt gegarandeerd dat alle 
informatie op de harde schijven vakkundig verwij-
derd wordt. Daarvoor doen we een beroep op een 
waterdichte licentie die ook gebruikt wordt door de 
FBI en de CIA. Het is onmogelijk om de informatie 
te reconstrueren. Uiteraard wordt er ook rekening 
gehouden met de traceerbaarheid en de betrouwbaar-
heid. 

Ons hoofdkantoor is gevestigd in de lokalen van de 
Vrije Universiteit Brussel. We hebben een logistiek 
kantoor in Nederland omdat de Nederlandse bedrij-
ven een groter volume aan computers leveren. Het 
is echter niet zo dat er meer Nederlandse dan Bel-
gische bedrijven met ons samenwerken. Sinds kort 
beschikken we ook over een kantoor in Zuid-Afrika, 
dat de coördinatie verzorgt van de projecten in de 

Engelssprekende Afrikaanse landen. We proberen 
zoveel mogelijk samen te werken met onderzoekers 
van Vlaamse universiteiten, die projecten hebben in 
derdewereldlanden waaraan wij ICT-infrastructuur 
kunnen leveren. 

Close the gap heeft een adviescomité waarin bedrijfs-
leiders maar ook politici uit België, Nederland en 
Duitsland zitting hebben. In die landen verwachten 
we de meeste goodwill van bedrijven. Ook Desmond 
Tutu en een aantal ambassadeurs zijn lid. Ze helpen 
ons om projecten te traceren. 

In Zuid-Afrika ontwikkelt ICT zich razendsnel. Het 
land heeft een voorbeeldfunctie en een trekkersrol 
in het continent. Bepaalde universiteiten, waaraan 
Close the gap computers levert, hebben alleen maar 
WiFi-verbindingen (Wireless-Fidelity). 

Close the gap krijgt dus pc’s uit België, Nederland en 
Duitsland die vakkundig geherconditioneerd wor-
den. We proberen onze leveringen te focussen op een 
aantal landen in Afrika: Zuid-Afrika, Congo en de 
clusterlanden, Burundi, Tanzania en Namibië. In 
die landen staan we ook in voor transportfaciliteiten 
en zoeken we naar lokale partnerschappen, ook met 
universiteiten. Samen met de VLIR (Vlaamse Inter-
universitaire Raad) onderzoeken we de mogelijkhe-
den om samenwerkingsverbanden tussen Vlaamse 
en buitenlandse universiteiten te gebruiken als een 
expertisebasis om projecten voort te ontwikkelen. 
Andere dan de genoemde landen komen ook in aan-
merking als ze zelfvoorzienend zijn, dus zonder dat 
er een extra inbreng van onze organisatie nodig is. 

De pc’s worden door ons op de verschillende locaties 
van een bedrijf  opgehaald. Er wordt een volledige 
inventaris en status assessment gemaakt. Conform 
de EU-wetgeving wordt het materiaal dat niet meer 
werkt of te lage specificaties heeft, vernietigd en gere-
cycleerd. We dumpen geen laagwaardige ICT-syste-
men in ontwikkelingslanden. De meeste computers 
zijn pentium3-systemen. Dergelijke systemen draaien 
ook nog op onze universiteiten, weliswaar niet in de 
ingenieursrichtingen. Voorts worden de data gewist 
en de goederen intern en extern gereinigd en ver-
voersklaar gemaakt. De schermen worden conform 
de EU-wetgeving op scherpte en emissienormen 
gecontroleerd. Alleen schermen die hier nog wet-
telijk gebruikt mogen worden, krijgen een tweede 
leven. Dat proces is ISO-gecertificeerd (Internatio-
nal Standards Organization). Dat is belangrijk om 
bedrijven te laten participeren. Sinds enkele maanden 
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bezorgt de Vlaamse overheid de ICT van de meeste 
kabinetten maar ook van de administraties aan onze 
organisatie. 

De pc’s krijgen nieuwe randapparatuur, bijvoorbeeld 
aan de taal van het bestemmingsland aangepaste toet-
senborden, maar ook nieuwe muizen en luidsprekers. 
De pc’s krijgen ook softwarelicenties. De herconditi-
onering gebeurt in samenwerking met bedrijven uit 
België, Nederland en Duitsland. Elk toestel krijgt een 
unieke identificatiecode. Er is een eindcontrole waar-
door elk toestel gegarandeerd in orde is. 

Onze organisatie moet dikwijls tegen vooroorde-
len opboksen omdat goedbedoelde emotionele ini-
tiatieven voorheen computers leverden die niet aan 
die criteria voldeden. Het gevolg was dat bepaalde 
overheden zoals Ethiopië bijvoorbeeld invoer van 
dergelijke computers gebannen hebben. Door het 
kwaliteitshandvest hebben wij in Ethiopië wel toe-
stemming tot invoer gekregen. Dat toont aan dat het 
mogelijk is om kwaliteitsgericht en gecontroleerd te 
werken voor partners in het Zuiden. 

Het projectmanagementteam is het hart van onze 
organisatie: het identificeert en screent nieuwe pro-
jectaanvragen en bewaakt het hele proces. Onze kern-
activiteit is dus niet alleen het aantrekken van donors 
en het identificeren van projecten, dat trouwens 
steeds meer lokaal gebeurt, maar ook de implemen-
tatie en de controle. We houden ons ook bezig met 
het financiële aspect waarbij we trachten de compu-
ters zo goedkoop mogelijk te leveren. 

We leveren niet aan commerciële projecten want 
dat zou oneerlijke concurrentie veroorzaken in de 
bestemmingslanden. We leveren aan doelgroepen 
met beperkte financiële middelen, die wel een vergoe-
ding betalen. Het is dus geen sinterklaaspolitiek. We 
kunnen een pc met randapparatuur en met officieel 
aangekochte licenties van Microsoft transportklaar 
maken tegen 45 tot 50 euro. Voor dergelijke projecten 
geeft Microsoft licenties aan speciale voorwaarden. 

Het gaat steeds over a-branded computers die 
gestandaardiseerd zijn zodat de lokale follow-up en 
het onderhoud gemakkelijker worden. We geven ook 
een extra garantie op het materiaal. We streven niet 
alleen naar lokale partnerschappen maar ook naar 
samenwerking met bedrijven van hier. 

Met het Brusselse Cisco en Microsoft hebben we 
samenwerkingsverbanden en er zijn plannen voor 

meer. Microsoft heeft een programma waarbij het 
de zogenaamde Microsoft’s agreed refurbished offi-
ciële softwarelicenties verleent tegen enkele euro’s. 
De educatieve dienst van Cisco werkt met ons samen, 
niet alleen omdat ze over knowhow beschikken maar 
ook wegens het collectieve sociale bewustzijn van 
het bedrijf. Onze projecten kunnen onder bepaalde 
voorwaarden gebruik maken van nieuwe Cisco-net-
werkapparatuur, van wireless, rooters en hubs tot 
accesspoints. Die hoogtechnologische apparatuur 
functioneert met het type computers dat wij aan-
bieden. Er is dus een vorm van joint product offer 
waarbij we hun producten tegen zes percent van de 
Vlaamse commerciële waarde kunnen aanbieden. We 
hebben ook met KLM een overeenkomst waarbij ze 
onze apparatuur op hun bestemmingen levert. 

Samen met het departement Onderwijs in Pretoria 
hebben we een project gekozen in Limpopo, een van 
de armste provincies. Daar zijn er 45 scholen geselec-
teerd die nog nooit ICT-toegang gehad hebben. Ze 
krijgen elk gedurende één week een bus met compu-
ters op bezoek. De bus wordt begeleid door opgeleide 
IT-experten die de leerkrachten bewust maken van 
de voordelen ervan voor onderwijs en ontwikkeling. 
Als de scholen de voordelen ervan inzien, is het de 
bedoeling om in elk van die scholen een permanente 
computerklas te installeren met een ICT-leerkracht 
die de lokale leerkrachten blijft ondersteunen tot zij 
de verantwoordelijkheid kunnen overnemen. 

De UN-organisatie Human Info creëert informatieve 
cd-roms. Op één van dergelijke cd-roms kan een vol-
ledige bibliotheek staan. Dergelijke educatieve infor-
matie is nu vaak niet beschikbaar voor Afrikaanse 
scholen. In lokale Afrikaanse bibliotheken dateren 
de recentste boeken soms nog van de koloniale peri-
ode. Een computer kan op korte termijn een groot 
verschil maken. Dat toont dan eerder het belang van 
de inhoud aan en niet zozeer van de apparatuur. Het 
hele proces start echter met de toegang tot ICT. 

Een van oorsprong zwarte universiteit in de Weste-
lijke Kaapprovincie had voorheen een paar honderd, 
vaak slechtwerkende computers voor 40.000 studen-
ten. Vaak hebben blanke studenten wel laptops en 
WiFi-toegang. Sommige andere studenten moes-
ten weken van tevoren reserveren om een halfuur 
research te doen of  een tekst te typen. Hun werken 
werden op dezelfde manier gequoteerd. In die uni-
versiteit hebben we een jaar geleden 1000 computers 
geïnstalleerd. De wachtlijsten zijn nu tot enkele uren 
teruggebracht. Dat illustreert de doelstelling van 
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Close the gap. Met een budget waarmee de universi-
teit anders 50 nieuwe computers kon aankopen, kan 
ze er nu 1000 kopen. Zo tracht Close the gap de digi-
tale kloof te dichten.

De heer Sven gatz: Hoeveel pc’s levert u per jaar? 
Bestaan er elders in Europa gelijkaardige organi-
saties? Hoe groot is de markt? Welke concurrenten 
heeft u? Werken eventuele concurrenten in dezelfde 
regio’s? Zo neen, wat zijn de redenen daarvoor?

De heer Olivier Vanden Eynde: We zijn opgericht 
in 2003. In 2004 kregen we financiële steun van het 
ministerie van Economische Zaken. Met die mid-
delen hebben we ons, acht maanden na oprichting, 
grootschalig kunnen introduceren in Vlaanderen. Er 
was dus een lange opstartperiode. Het was immers 
nodig om bekendheid te creëren en het vertrouwen 
van bedrijven te wekken. Het volstond niet om pro-
jecten te selecteren, er moesten ook manieren gezocht 
worden om de computers op hun bestemming te krij-
gen. In de eerste 16 tot 17 maanden hebben we een 
instroom van 35.000 tot 45.000 pc’s gehad, waarvan 
er een goede 10 tot 12.000 geïnstalleerd zijn. 

Ondanks de beloftes van bedrijven zijn er veel pc’s 
die niet beantwoorden aan de minimumspecificaties. 
Te vaak zien bedrijven ons als een goedkope dump-
mogelijkheid. Gelukkig komt daar nu beterschap 
in, ook omdat het ICT-materiaal sneller vervangen 
wordt. We verwachten een jaarlijkse verdubbeling 
van het aantal pc’s. Sinds twee maanden hebben we 
een lokale vestiging in Zuid-Afrika. Dat zal de lokale 
betrokkenheid verhogen. Ook de Vlaamse vertegen-
woordiger in Pretoria is op de hoogte en helpt ons 
aan projecten. 

Er zijn honderden zo niet duizenden eenmalige initi-
atieven. Er zijn echter maar drie grotere organisaties 
wereldwijd. Close the gap is nog steeds de klein-
ste. In Amerika is er het concern World Computer 
Exchange, dat enkele links heeft met Duitsland. De 
grootste Europese organisatie is in het Verenigd 
Koninkrijk gevestigd. Dat bedrijf  heeft op vijf  jaar 
tijd een 30.000 pc’s verscheept. De bedrijven werken 
niet altijd op dezelfde manier, met dezelfde kwali-
teitsprocessen en met dezelfde eindproducten. Close 
the gap is op dat vlak vrij uniek. 

Tot nog toe beschouwen we die bedrijven eerder als 
collega’s dan als concurrenten. Uiteindelijk werken 
we aan hetzelfde doel; hoe meer goede partners, hoe 
beter. Tussen het herkomstland van het bedrijf  en de 
bestemmingslanden is er vaak een historische band. 

Het Engelse bedrijf  richt zich meer op Common-
wealth-landen. In Zuid-Afrika en meer en meer ook 
in Kenia zijn alle bedrijven actief. In Congo, Rwanda 
en Burundi is Close the gap een van de enige organi-
saties. Ook in Zuid-Amerika overlappen de doelge-
bieden van de bedrijven niet. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Close the gap geeft ook 
opleiding maar hoe zit het met de technologische 
ondersteuning? Zit dat ook in het pakket?

De heer Olivier Vanden Eynde: Dat gebeurt in samen-
werking met lokale partners. Close the gap concen-
treert zich op het leveren van goed materiaal aan de 
laagst mogelijke prijs. Microsoft is een programma 
aan het ontwikkelen waar het antivirusopvolgings-
model aan bod komt. 

We fungeren vooral als tussenpersoon. Lokale part-
ners worden betrokken bij de installatie van de pc’s 
maar in gebieden met meerdere projecten streven we 
ook naar de oprichting van een helpdesk. Die schaal-
grootte maakt het mogelijk kostenefficiënt te werken. 
Dat doen we echter niet in eigen beheer. 

Mevrouw Patricia Ceysens : Kunnen de schooltjes dat 
betalen?

De heer Olivier Vanden Eynde: Zestig tot zeventig 
percent van onze activiteiten vindt plaats in Zuid-
Afrika. Daar is er voldoende basisinfrastructuur. Het 
is een ontwikkelingsland met first world facilities, 
zoals hier. Scholen hebben daar hogere budgetten 
omdat ze geld krijgen van de overheid. Ook als ze 
een beperkt aantal nieuwe en dus duurdere compu-
ters aankopen, hebben ze technische ondersteuning 
nodig. Met hetzelfde budget kunnen ze bij ons meer 
computers aankopen, maar de ondersteuning wordt 
niet duurder. We trachten de scholen bij de keuze van 
de partners te begeleiden.

In Zuid-Afrika zijn er immers grote stichtingen, bij-
voorbeeld The Shuttleworth Foundation, die met 
vrijwilligers en leerkrachten een groot aantal scho-
len op een gestructureerde wijze ondersteunen. De 
scholen kunnen daardoor rekenen op snelle bijstand 
bij ICT-problemen. Dat soort initiatieven in ontwik-
kelingslanden zou gestimuleerd moeten worden. De 
VLIR kan daarbij een rol spelen. We hebben met de 
Vlaamse universiteiten een overeenkomst afgesloten. 
Een universiteit in het Zuiden die partner is van een 
Vlaamse universiteit en die projecten in haar omge-
ving bijstand verleent, krijgt een stimulans vanuit 
Vlaanderen. Per pc die ze installeert in scholen in de 
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omgeving, krijgt de universiteit bijvoorbeeld drie pc’s. 
In ruil moet ze instaan voor het onderhoud en de 
technische bijstand aan de scholen. Voor die dienst-
verlening mag ze van de scholen wel een beperkte ver-
goeding vragen. Dat soort samenwerkingsverbanden 
begint nu de eerste vruchten af te werpen. 

3. Hoorzitting met mevrouw Birgit Morlion, program 
manager e-Health bij het Interdisciplinair Instituut 
voor Breedbandtechnologie (IBBT)

Mevrouw Birgit Morlion: Aangezien het de eerste 
maal is dat dit onderwerp in deze commissie aan bod 
komt, zal ik een algemene uiteenzetting geven over 
e-Health, gebaseerd op mijn praktische ervaringen 
opgedaan tijdens de implementatie van telegenees-
kundeapplicaties. Met de uitbouw van de huidige 
informatiemaatschappij en de ontwikkeling van 
nieuwe technologieën zoals de mobiele netwerken 
en de draadloze connecties, is de manier van leven, 
werken en leren enorm veranderd. De nieuwe tech-
nologieën hebben ook een impact op de gezond-
heidssector. Er zijn al heel wat nieuwe applicaties 
met trendy termen zoals telegeneeskunde, telehealth, 
telecare, telemonitoring. De woordenschat evolueert 
bijna even snel als de technologieën. 

Een van de eerste definities van telegeneeskunde is 
het gebruikmaken van telecommunicatiemiddelen om 
medische informatie van de ene plaats naar de andere 
te brengen. Stricto sensu beoefenden twee artsen die 
op het einde van de negentiende eeuw patiëntendos-
siers bespraken, de telegeneeskunde. 

Met de doorbraak van het internet is de term  
e-Health ontstaan als reactie op e-commerce, e-go-
vernement, e-business. Een dikwijls gehanteerde defi-
nitie van e-Health is het gebruikmaken van nieuwe 
informatie- en communicatietechnologieën om 
gezondheid en gezondheidszorg te ondersteunen en/
of te verbeteren. 

E-Health is een ruim containerbegrip, dat zowel de 
medische informatica, de informatisering van de 
administratieve en logistieke processen in de zieken-
huizen omvat als alles wat te maken heeft met de cen-
trale opslag van medische gegevens, het elektronische 
patiëntendossier en het elektronische geneesmidde-
lenvoorschrift, de filmloze medische beeldverwerking 
en opslag enzovoort. Het is dus een heel ruim begrip, 
waardoor het een groot potentieel in zich heeft. Het 
kan de efficiëntie van het zorgpersoneel verhogen 
door een beter timemanagement. Het centrale beheer 

van de medische gegevens beperkt het risico op dub-
bele onderzoeken. Het verbetert de zorgkwaliteit en 
vergemakkelijkt screening en preventie. De zorgtoe-
gankelijkheid wordt bevorderd en de zorgcontinuïteit, 
bijvoorbeeld door na een hospitalisatie te voorzien 
in thuismonitoring tijdens de revalidatieperiode. De 
nieuwe snelle, elektronische communicatiemiddelen 
maken netwerking gemakkelijker. Het vragen van een 
second opinion aan een arts van de andere kant van 
de wereld is mogelijk. 

De verdere evolutie en miniaturisering van meetap-
paratuur en sensoren zullen nog mobielere en com-
pactere applicaties met zich meebrengen. E-Health 
zou kostenbesparend moeten werken, al zouden we al 
heel gelukkig zijn als de kosten van de gezondheids-
zorg beheerst konden worden. 

De toenemende mobiliteit van de patiënten in Europa 
maakt dat de patiënten zelf  ook gebaat zullen zijn bij 
een uitgebouwd e-Healthnetwerk. De onvermijde-
lijke vergrijzingsgolf  zal de vraag naar thuiszorg en 
de thuiszorgmarkt sterk doen groeien. 

Door assistentie bij het voorschrijfgedrag zullen er 
via het elektronisch geneesmiddelenvoorschrift min-
der fouten optreden, bijvoorbeeld bij de bepaling van 
de dosering. De doorgedreven digitalisering van de 
medische gegevens maakt dat er een enorm informa-
tiepotentieel is dat kan gebruikt worden bij opleidin-
gen van het medisch personeel.

De keerzijde van de medaille is wel dat er ook geva-
ren verbonden zijn aan de informatisering van de 
gezondheidszorg. Een belangrijk aspect is dat zorg-
verlening altijd mensenwerk zal blijven. Het beheer 
van de nieuwe datastromen moet in goede banen 
geleid worden. De data moeten gefilterd en behan-
deld worden, want de kwaliteit van de zorg hangt 
hier nauw mee samen. Het heeft geen zin om iemand 
voortdurend (7/7 en 24/24) te monitoren als de gege-
vens niet verwerkt worden. 

Bij persoonlijke en medische gegevens moeten de 
privacy en de vertrouwelijkheid bewaard blijven.  
E-Health is een vrij nieuw domein, waardoor er nog 
geen aangepast wettelijk en deontologisch kader 
voor e-Healthtoepassingen voorhanden is om alles 
in goede banen te leiden. Bij de ontwikkeling van 
nieuwe applicaties en diensten moet men zich ervan 
bewust zijn dat het de gezondheidstoestand van men-
sen betreft. Heel kleine fouten in hard- en software 
kunnen soms grote gevolgen hebben. De kwaliteits-
controle van al deze diensten en toepassingen wordt 
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steeds complexer en men moet erover waken dat de 
toegankelijkheid voor iedereen gevrijwaard blijft. 

De technologische beperkingen van de beginjaren, 
zoals een beperkte bandbreedte en een hoge kost voor 
digitale gegevensopslag, zijn zo goed als verdwenen. 
Dat betekent niet dat alle technologische uitdagingen 
opgelost zijn. 

De introductie van ICT is in de gezondheidszorg rela-
tief  traag op gang gekomen, vergeleken met andere 
sectoren. Daar zijn verschillende verklaringen voor, 
waaronder de terughoudendheid tegenover de adop-
tie van nieuwe technologieën en het ICT-bewustzijn 
van zorgprofessionals het meest in het oog springen. 
Zij gaan ervan uit dat het zorgproces primordiaal 
mensenwerk is en zien niet altijd onmiddellijk de 
meerwaarde van ICT-toepassingen in hun dagelijkse 
activiteiten.

De situatie van vandaag is dat de meeste projecten 
zich ofwel in de militaire context situeren ofwel over-
heidsgesubsidieerde proefprojecten zijn. Als de finan-
ciering wegvalt, vallen de proefprojecten meestal ook 
stil, waardoor de opschaling naar een commerciële 
service en de economische activiteit op dat vlak niet 
op gang komen. De ICT-toepassingen in ziekenhui-
zen en rusthuizen zijn voornamelijk intern gericht: ze 
dienen ter ondersteuning van de administratieve pro-
cessen en bevinden zich op functioneel niveau. ICT 
wordt veel minder gebruikt voor patiëntgelieerde 
activiteiten of contacten. 

Er zijn dus heel weinig commerciële activiteiten te 
vinden in de e-Healthsector. Dat wordt gedeeltelijk 
verklaard doordat de gezondheidsmarkt grondig 
verschilt van de traditionele consumentenmarkt. 
Het betreft hier een prestatiegeneeskundesysteem. 
Het consumptiegedrag wordt aangestuurd door het 
beschikbare pakket van verzekerde zorgen. Binnen 
dat pakket is e-consult nog niet aanwezig. Dat zou 
het nochtans mogelijk maken om e-Healthprestaties 
te vergoeden. 

Hoe moeten we de innovatiewaardeketen toepassen 
in de gezondheidszorg? Allereerst moeten er meer 
grondige kosten-batenanalyses van nieuwe toepas-
singen gebeuren en moet het duidelijk zijn wie de 
voordelen krijgt. Heel dikwijls wordt op plaats A 
geïnvesteerd in ICT, terwijl plaats B er de vruchten 
van plukt. Het is dan ook begrijpelijk dat men op 
plaats A niet enthousiast is om te investeren. 

De technologieontwikkelaars zijn vaak onvoldoende 
vertrouwd met de verwachtingen en noden van de 
zorgsector. Daarom moeten we op alle niveaus de 
juiste visie creëren. We kunnen dat stimuleren door 
elkaar op de wederzijdse voordelen te wijzen. We 
moeten dat heel pragmatisch aanpakken. We moeten 
open systemen ontwikkelen en duurzame oplossingen 
aanbieden. Vooral moeten we de krachten bundelen 
om tot één concrete en duidelijke aanpak te komen. 

Ik wil op enkele aandachtspunten wijzen die belang-
rijk zijn voor toekomstige en lopende projecten. Een 
van de belangrijkste argumenten om e-Health te pro-
moten is dat e-Health kostenbesparend werkt. Er zijn 
heel weinig studies die dat duidelijk aantonen. Zeker 
in België is er een schrijnend gebrek aan zulke studies. 
Werkt e-Health kostenbesparend of  kostenbeheer-
send? Daalt het aantal hospitaalopnames en con-
sultaties effectief  als een patiënt in de nazorg thuis 
wordt gevolgd door middel van e-Healthdiensten? 

Er is ook aandacht nodig voor het wettelijke kader 
van deze nieuwe toepassingen. De betaling van de 
e-Healthconsultaties moet onder de loep worden 
genomen. Telkens wanneer een nieuwe applicatie 
wordt ontwikkeld, wordt de vraag gesteld of ze tech-
nologisch wel werkt. Nog belangrijker is de vraag of 
deze toepassing een toegevoegde waarde biedt voor 
de gezondheidstoestand en het welzijn van de patiënt. 
We moeten het vraagstuk ook vanuit het medische 
standpunt benaderen. Welke impact heeft de techno-
logie op de zorgverstrekking. Verbetert de technolo-
gie de kwaliteit van de zorg? Verhoogt de technologie 
de efficiëntie? 

Ten slotte moeten we waakzaam zijn voor de tech-
nologiepush. Wat we nodig hebben, is een behoefte-
gestuurd gezondheidsbeleid afgestemd op de noden 
van de sector en van de doelgroepen. Het zijn niet 
de technologieontwikkelaars die mogen beslissen wat 
nodig is om de zorgsector vooruit te helpen tijdens 
de ontwikkeling van nieuwe applicaties en diensten. 
We moeten de krachten bundelen en overleggen over 
nuttige applicaties. 

Om e-Health te integreren in de gezondheidszorg is 
een multidisciplinaire aanpak nodig. Alle betrok-
ken partijen moeten met elkaar in dialoog treden: 
overheid, zorgverstrekkers, industrie en patiënt. Er 
moet ook rekening gehouden worden met de men-
selijke en klinische behoeften, met de technologische 
aspecten, met de huidige structuur en organisatie van 
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de gezondheidszorg en met de financiële aspecten 
als men tot economisch rendabele toepassingen wil 
komen. Die multidisciplinariteit is juist een van de 
grootste troeven van IBBT. 

Afsluitend ga ik nog even in op enkele e-Health 
onderzoeksprojecten die momenteel bij IBBT lopen 
en op stapel staan. Een van de eerste projecten is 
COPLINTHO of  Innovative Communication Plat-
forms for Interactive eHomeCare (https://coplintho.
ibbt.be) (Innovatieve Communicatieplatformen voor 
Interactieve Thuiszorg). Het doel is een ICT-platform 
te ontwikkelen ter ondersteuning van het zorgproces 
in de thuisomgeving. De patiënt staat centraal. Hij zal 
in interactie kunnen treden met zijn of  haar onder-
steunende team: het medische team, het zorgteam, 
het sociale team, vrienden en familie. We bekijken 
zowel de technische als de niet-technische aspecten. 
Die laatste zijn bijvoorbeeld de legale en sociale con-
text alsook de gebruiksvriendelijkheid. 

In september gaan twee nieuwe projecten van start. 
In eHIP (e-Health Information Platforms; https://
ehip.ibbt.be) wordt een patiëntgericht regional infor-
matieplatform ontwikkeld dat alle zorgverstrekkers 
over de instellingen heen een veilige, betrouwbare 
en permanent beschikbare toegang verleent tot de 
patiëntengegevens. Het project ‘ASCIT Sick Children’ 
(Again at my School by Fostering Communication 
through Interactive Technologies for Long Term Sick 
Children; https://ascit.ibbt.be) ontwerpt, ontwikkelt 
en implementeert een communicatieplatform dat het 
leerproces van langdurig zieke kinderen ondersteunt 
om hen zo opnieuw in contact te brengen met de klas 
en de leeromgeving. 

Al deze nieuwe technologieën hebben een potentiële 
meerwaarde voor de gezondheidssector. E-Health 
toepassingen zullen nooit de dokter vervangen, maar 
wel een bijdrage leveren tot een nieuwe aanpak in 
de gezondheidszorg. Die aanpak is veelbelovend op 
therapeutisch, economisch, sociaal en psychologisch 
vlak 

De heer Sven gatz: Waar staat Vlaanderen interna-
tionaal? 

Mevrouw Birgit Morlion: De Amerikaanse gezond-
heidssector investeert dubbel zoveel in e-Health als 
de Europese. Het gaat echter niet om grote bedragen. 
Wij investeren ongeveer twee percent in ICT en infor-
matisering, Amerika vier percent. 

Amerika staat al iets verder. E-Health is al tien jaar 
een actiepunt van Europese Commissie. Er zijn al 
heel wat studies gemaakt en projecten gestart. De 
technische implementatie van de proefprojecten is 
geen probleem. Om van deze projecten een economi-
sche activiteit te maken, moeten wel enkele obstakels 
overwonnen worden. De structuur van de gezond-
heidszorg verschilt grondig van land tot land. Dat 
maakt het nog iets ingewikkelder. 

Professor Jean-Claude Burgelman: Er is een bench-
markingonderzoek uitgevoerd, en België scoort goed 
op ICT in ziekenhuizen. We zijn een van de leiders 
op het vlak van medische beeldtransmissie. Het pro-
bleem is dat de industrie een duidelijke verbintenis 
vraagt omdat het gaat om zware investeringen op 
langere termijn waarvan de return niet altijd zeker 
is. Als de overheid een duidelijke doelstelling voor-
opstelt en garanties biedt, zal de industrie bereid zijn 
mee te werken. 

Mevrouw Antonia Arnaert: Wil mevrouw Morlion 
dieper ingaan op het lopende project? Wordt het 
zorgproces mee geëvalueerd? 

Mevrouw Birgit Morlion: COPLINTHO is in januari 
opgestart. We zijn ongeveer zes maanden bezig. Een 
zorgbehoevende patiënt krijgt dagelijks bezoek van 
een verpleger, kinesist enzovoort. Elke zorgverstrek-
ker schrijft zijn bevindingen neer in een schriftje dat 
bij de patiënt blijft. We zouden dat willen automa-
tiseren. Daarnaast willen we de patiënt laten com-
municeren met het ziekenhuis, de huisarts, de familie, 
lotgenoten en vrienden. Het wordt een breed com-
municatieplatform. 

Het proefproject start in de tweede helft van 2006. 
Het wordt een heel kleinschalig project met maxi-
mum tien patiënten. Het consortium is heel multi-
disciplinair. Het bestaat uit een thuiszorgorganisatie, 
bedrijven gespecialiseerd in de uitwisseling van medi-
sche gegevens enzovoort. Alle aspecten komen aan 
bod. 

4. Hoorzitting met mevrouw Antonia Arnaert, School 
of Nursing, Mcgill University Montreal (Canada)

Mevrouw Antonia Arnaert: Ik zal het hebben over 
e-zorg voor ouderen en mantelzorg. Ik geef de stand 
van zaken weer en doe enkele beleidsaanbevelingen. 

Ik zal het concreet hebben over enkele trends in de 
ouderenzorg en zal de resultaten van enkele Cana-
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dese e-zorgprojecten toelichten. Ik wil het even 
hebben over het project Telesenior. Wat zijn de resul-
taten voor de verpleegkundigen? Ten slotte wijs ik op 
enkele succesfactoren. 

De knelpunten zijn identiek in Canada en in België. 
We werken met ouderen met een complex zorgenpak-
ket. Dé oudere bestaat niet. Er is een grote heteroge-
niteit en veel diversiteit. Er is een groot percentage 
kwetsbare ouderen. Dementerende ouderen zijn een 
segment binnen deze groep. Belangrijk is dat wij de 
zorg centraal stellen. We werken vanuit het perspec-
tief  van de oudere en zijn familie. Wereldwijd willen 
de ouderen zo lang mogelijk thuisblijven, ook bij 
complexe zorg. Ze willen meer autonomie, zelfred-
zaamheid en solidariteit. In de realiteit is de zorg nog 
te gefragmenteerd en werken de verschillende beroe-
pen geïsoleerd. 

Ik wil sterk de nadruk leggen op de verschillende 
componenten van de holistische zorg. Ouderen heb-
ben meer dan alleen fysieke, technische en presta-
tiegerichte zorg nodig. Wat we nodig hebben, is een 
holistisch beleid en een holistische mensvisie. Tech-
nologie wordt vandaag te sterk gebruikt voor medi-
sche en biologische zorg. Daarom leg ik de nadruk 
op het feit dat wij bestaan uit lichaam, geest, relaties 
en omgeving. 

In de ouderenzorg willen we meer continuïteit, zorg 
op maat, multidisciplinair samenwerken, effectief  
toegankelijke zorg, betaalbare zorg en cultureel com-
petente zorg. Wereldwijd zijn daarover al heel wat ini-
tiatieven gestart. Er is een evolutie naar geïntegreerde 
zorgmodellen. Een voorbeeld daarvan is het SIPA-
systeem (System of  Integrated Services for the Frail 
Elderly) dat wij gebruiken in Montreal en dat werd 
geëvalueerd onder leiding van professor Howard 
Bergman. Er lopen veel projecten over ontslag, case-
management, partnerzorg en onderhandelende zorg. 
De vraag is wat met betrekking tot telehomecare en 
e-zorg. 

Ik zal me concentreren op e-zorg. E-Health slaat op 
gezondheid en informatica. Op telegeneeskunde wens 
ik niet in te gaan. Dat is al heel sterk ontwikkeld, 
zeker in Canada. 

E-zorg thuis of  telehomecare kan verpleegkundige 
zorg op afstand zijn, maar ook sociale dienstverle-
ning op afstand en monitoring van vitale parameters. 
Het is het domein van de domotica, smarthouses en 

robotica. Dat is volop in ontwikkeling met het doel 
de ouderen thuis zorg, monitoring en ondersteuning 
te bieden, lokaal en van op afstand. Het doel is de 
zelfredzaamheid en autonomie van ouderen bevor-
deren. Daarnaast willen we de mantelzorgers van 
bijvoorbeeld dementerende ouderen steunen en resi-
dentiële zorg voorkomen. 

Ik hoor vaak de kritiek dat de situatie in een uitge-
strekt land als Canada specifiek is. Dat klopt, maar 
telethuiszorg is ook in een klein land als België bruik-
baar. Elke verpleegkundige wordt geconfronteerd 
met files en parkeerproblemen. Canada kent uiter-
aard zware winters. 

Ik gebruik het e-zorgproject in Halifax onder leiding 
van professor Scott van de universiteit van Calgary 
als voorbeeld om aan te tonen hoe een en ander con-
creet verloopt. De verpleegkundige neemt telefonisch 
contact op met de patiënt. Hij/zij zet de koptelefoon 
op, positioneert de camera en logt in. Hij/zij krijgt 
onmiddellijk informatie over de patiënt: medica-
tie, trend van de vitale parameters en het zorgplan. 
Daarnaast ziet de verpleegkundige de patiënt thuis. 
De patiënt maakt zich klaar voor een ‘remote visit’ 
door de televisie of  de computer in te schakelen. De 
patiënt moet een aantal kits aansluiten: een elek-
tronische stethoscoop, bloeddrukmeter enzovoort. 
Het is altijd de patiënt die het contact legt vanwege 
de privacy. De verpleegkundige kan van op afstand 
inzoomen, en de hart- en longtonen controleren. Die 
gegevens worden automatisch doorgestuurd. 

Welke resultaten hebben de diverse projecten opge-
leverd? Tegelijk benadruk ik dat in dit project de 
nadruk wordt gelegd op holistische zorg. Medicatie 
en parameters zijn fysieke componenten. Geïsoleerde 
ouderen hebben mentale, psychologische, spirituele 
en sociale steun nodig. Uit de literatuur blijkt dat 
er algemene tevredenheid is. Er zijn veel positieve 
patiëntenervaringen. De levenskwaliteit is beter. Er is 
minder sociale isolatie, meer contact en communica-
tie. Er is meer sociale en emotionele steun. Er is meer 
informatie en minder stress. De ouderen voelen zich 
eigenlijk beter sociaal geïntegreerd. 

Er is een verhoogde therapietrouw. De cognitieve toe-
stand verbetert. De chronische toestand van ouderen 
stabiliseert. De functionele onafhankelijkheid neemt 
toe. Het is belangrijk voor de zelfzorg van de oude-
ren. Ouderen worden betrokken bij het zorgproces en 
het beslissingsproces. Ouderen hebben geen probleem 
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met het zogenaamde ‘lack of  nursing touch’, de ver-
pleegkundigen wel. Zij zijn op vandaag opgeleid voor 
het toedienen van bedside care.

Studies tonen aan dat e-zorg kosten- en tijdbesparend 
zijn, doch de resultaten zijn zeer uiteenlopend. Ik ben 
het eens met mevrouw Morlion: de studies zijn op 
dat vlak heel uiteenlopend. Het biedt een verhoogde 
toegankelijkheid. Opname in een ziekenhuis, rvt 
(rust- en verzorgingstehuis), serviceflat of residentiële 
voorziening kan worden uitgesteld. Ouderen ervaren 
een verhoogd veiligheidsgevoel. Algemeen gesteld 
biedt e-zorg heel wat mogelijkheden. De technolo-
gie lost echter niet alle problemen op: technologie is 
alleen een middel. 

De gangbare opvatting dat ouderen aan technofobie 
lijden, mag niet veralgemeend worden. Ik hoor vaak 
dat ouderen niet vertrouwd zijn met technologie en 
er angst voor hebben. Dat klopt, maar van zodra ze 
de meerwaarde van het systeem ervaren staan ze er 
heel positief  tegenover. We merken echter nog enkele 
maatschappelijke barrières: een gebrek aan financiële 
middelen, de beperkte educatieve achtergrond en de 
negatieve ouderdomsstereotiepen. 

Ouderen zijn heel ontvankelijk voor nieuwe techno-
logie mits de technologie gebruiksvriendelijk is en ze 
die gemakkelijker onder de knie krijgen. Belangrijk 
is ook dat de technologie geïntegreerd kan worden 
in hun eigen woon- en leefomgeving. Ouderen maken 
zich wel zorgen over de privacy en de vertrouwelijk-
heid van de gegevens. Dat is terecht. 

Over de mantelzorg wil ik twee studies toelichten: 
twee e-zorgprojecten voor de mantelzorgers van 
dementerende ouderen in Zweden en Canada. Het 
Zweedse project is een point-to-pointverbinding 
tussen een mantelzorger en een verpleegkundige op 
afstand. In Canada verliep het contact tussen de 
verschillende mantelzorgers onderling. Mantelzor-
gers steunden elkaar en wisselden ervaringen uit. 
Vijftig percent van die mensen had nog nooit een pc 
gebruikt. Dankzij wat training is een pc toch gemak-
kelijk te bedienen. De virtuele groepssteun was heel 
belangrijk, naast het visuele contact. De mantel-
zorgers wezen op een daling van stress, isolatie en 
depressieve gevoelens. Ze waren sterk gemotiveerd 
om de oudere thuis te blijven verzorgen. Ze begrepen 
de noden van het dementerende familielid beter. Ze 
waren beter voorbereid omdat allerhande informatie 
en tips werden uitgewisseld. 

Er zijn heel wat resultaten beschreven in de literatuur. 
Een project uit Calgary toont aan dat de tijd voor een 
visite korter is bij telehomecare. Vertragingen en ver-
plaatsing vormen geen probleem. De tijd per patiënt 
is korter waardoor men meer patiënten per dag kan 
bijstaan. Bij thuiszorg begeleidt men negen patiënten 
per dag, bij telethuiszorg zijn dat er achttien.

Belangrijk bij alle verschillende studies is het gebrek-
kige inzicht in de behoeften en verlangens van de 
ouderen. We willen meer klantgerichte zorg aanbie-
den. We willen beter kunnen ingaan op de specifieke 
behoeften en verlangens van de ouderen. Geëigende 
e-zorg en ondersteuning op maat houdt een belang-
rijke onderzoeksvraag in zich: welk type van oudere 
kunnen we helpen met de nieuwe technologieën? Niet 
alle ouderen hebben de nieuwe technologie nodig. 
Welk soort verpleegkundige zorg kunnen we toedie-
nen door middel van technologie? Voor wondverzor-
ging of  injecties zullen we altijd ter plaatse moeten 
gaan. Maar een verpleegkundige doet meer dan dat. 
Alle componenten van de indirecte verpleegkundige 
zorg komen in aanmerking voor technologische toe-
diening. 

Bepaalde studies beweren dat 50 percent van alle ver-
pleegkundige taken technologisch toegediend kunnen 
worden. Andere studies zeggen dat het meer dan 50 
percent is, maar die studies moeten voorzichtig bena-
derd worden. Belangrijk is ook welk technologietype 
we gebruiken en welke zorgresultaten we nastreven. 
Mijn onderzoeksprogramma wil heel dat spectrum 
bekijken. 

Het project-Kortrijk loopt al enige tijd. In dit project 
is videotelefonie voor het eerst gebruikt voor oude-
ren. Oorspronkelijk werden een video en een monitor 
geïnstalleerd waardoor ouderen in contact konden 
treden met een verpleegkundige in een centrum. In 
dat project heb ik het zorgproces bestudeerd. Welke 
zorg kunnen we toedienen? Welke ouderen kunnen 
we verzorgen? 

Voor bepaalde segmenten waren de resultaten beter. 
Het algemene gezondheidsfunctioneren, activiteits-
niveau, geheugen en zelfperceptie ging erop vooruit. 
De vriendenkring werd ruimer. Bij kwetsbare oude-
ren verminderden de melancholische gevoelens, de 
emotionele en de sociale eenzaamheid. 

Deze resultaten werden vooral bereikt bij kwetsbare 
ouderen met een beperkte educatieve achtergrond, 
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die tot de rand van de maatschappij behoorden. Ze 
kampten met financiële problemen, hadden weinig 
wooncomfort en hadden veel medisch-verpleegkun-
dige zorg nodig.

Ouderen bij wie de emotionele eenzaamheid daalde, 
kregen vooral psychologische steun van de verpleeg-
kundige. Bij andere ouderen werd de nadruk gelegd 
op contact, communicatie, recreatie en informatie. 

Zoals mevrouw Morlion al heeft aangehaald, zijn 
de verpleegkundigen sceptisch: ze vrezen kwaliteits-
verlies, verlies aan werkgelegenheid en een dehuma-
nisering van de zorg. Uiteraard hebben zij heel wat 
vragen over privacy, vertrouwelijkheid en veiligheid 
van de patiënteninformatie. Zij aanvaarden de tech-
niek gemakkelijker wanneer ze de voordelen ervan 
merken bij de ouderen. Het duurt even vooraleer een 
verpleegkundige zich comfortabel voelt bij de nieuwe 
techniek. 

Voordelen van het systeem zijn de verhoging van 
effectiviteit en kosteneffectiviteit, en de verhoogde 
interactie. Het systeem is een oplossing voor de burn-
out en het gebrek aan verpleegkundigen. Voor ver-
pleegkundigen die op latere leeftijd opnieuw beginnen 
te werken, is telezorg ideaal. Verpleegkundigen in een 
remote centrum, bijvoorbeeld in het noorden van 
Canada, krijgen via e-zorg professionele ondersteu-
ning en voelen zich minder geïsoleerd.

Een belangrijke succesfactor is dat de patiënt of 
zorgconsument centraal wordt gesteld. Daarnaast 
moet een telezorgregio uitgebouwd worden met één 
aanspreek- en coördinatiepunt. De regio hoeft niet 
geografisch afgebakend te zijn. Ik pleit voor een com-
binatie van telezorg en bezoeken ter plaatse. Beide 
zorgvormen zijn complementair en sluiten elkaar niet 
uit. In team werken is absoluut belangrijk. Binnen de 
verschillende disciplines moet er een intrinsieke moti-
vatie aanwezig zijn om kennis te delen want uitein-
delijk gaat het om een combinatie van verschillende 
beroepen: artsen, verpleegkundigen, paramedici 
enzovoort. 

Er moeten samenwerkingsverbanden zijn, al hoe-
ven die niet geïnstitutionaliseerd te zijn. De virtuele 
omgeving veronderstelt andere rollen en werkver-
houdingen. Er moet een strategie uitgewerkt worden. 
De wereld tussen gezondheidszorg en industrie moet 
kleiner. Op de campus waar ik werk staat het gebouw 
voor de verpleegkundigen naast die van de ingeni-
eurs. Toch slagen we er niet in elkaar te vinden. We 
moeten leren dezelfde taal te spreken. 

Belangrijk is dat in de opleiding tot verpleegkundige 
digitale vaardigheden worden aangeleerd. Een nieuw 
type verpleegkundige zal ontstaan omdat andere 
competenties aangeleerd zullen worden. Er zal ook 
een nieuw zorgmodel ontstaan. 

Het beleid moet werk maken van een e-zorgstrategie. 
Deze beleidsstrategie moet bevoegdheden en structu-
ren overschrijden. Omdat nu allerhande initiatieven 
lukraak worden gestart, pleit ik voor een haalbaar-
heidsstudie. We hebben op dit ogenblik geen zicht 
op de toekomst van de e-zorgmarkt in Vlaanderen. 
Welke impact heeft ICT op de gezondheid? Wat is de 
socio-economische impact van e-zorg op ouderen, 
mantelzorgers, vrijwilligers, professionelen, instellin-
gen, beleid en publiek? 

Ik roep ook op een stuurgroep op te starten die 
bestaat uit vertegenwoordigers uit verschillende dis-
ciplines. We mogen de gebruikers niet vergeten. Ze 
dienen samen na te denken over allerhande juridische 
aspecten: aansprakelijkheid, ethiek, privacy, toegan-
kelijkheid, misbruiken en deontologie. Daarnaast 
dient de stuurgroep zich ook te buigen over de finan-
ciële aspecten. Wie draagt de lasten? De stuurgroep 
evalueert en coördineert demonstratieprojecten om 
de efficiëntie, effectiviteit, toegankelijkheid en aan-
vaardbaarheid in het oog te houden. Slechte projec-
ten zorgen voor cynisme bij het publiek en doen de 
kwaliteit van de zorg dalen. De stuurgroep moet een 
actieplan opstellen om aan de Europese normen te 
kunnen voldoen. De stuurgroep moet aandringen op 
meer wetenschappelijk onderbouwd onderzoek. De 
projecten moeten breder geïmplementeerd worden 
in het huidige systeem. De stuurgroep meet de ver-
schillende methodes en zorgt voor e-zorgindicatoren. 
De huidige zorgindicatoren zijn niet bruikbaar voor 
e-zorg. 

Ten slotte dring ik aan op meer internationale con-
tacten en samenwerking. Canada heeft een e-Health-
organisatie. De McGill-universiteit is aangesloten bij 
de U21, een wereldwijde associatie van universiteiten. 
E-Health is een van de prioriteiten van de U21. In 
september komen we samen in Zweden om dit thema 
te bespreken en beleidsmatig aan te pakken. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Het valt op dat verpleeg-
kundigen zich feller verzetten tegen e-zorg dan oude-
ren. Van zodra medicatie moet worden toegediend, 
moet de verpleegkundige de zieke echter bezoeken. 
E-zorg is dus alleen mogelijk voor bepaalde deelfa-
cetten. Is het niet zo dat de patiënten blij zijn dat er 
eens iemand met hen praat ook al verloopt dat langs 



81 Stuk 1713 (2007-2008) – Nr. 1 – Bijlage

een elektronisch systeem? Moet dat echt door ver-
pleegkundigen gedaan worden? Kunnen daarvoor 
geen vrijwilligers ingezet worden? 

Mevrouw Antonia Arnaert: In de praktijk is een com-
binatie van e-zorg en thuiszorg nodig. Het ene sluit 
het andere niet uit. De technologie is uiteindelijk 
maar gereedschap dat bijdraagt tot de zorg. 

Ik zou het niet overlaten aan vrijwilligers omdat ver-
pleegkundigen meer doen dan directe zorg toedienen: 
verpleegkundigen adviseren, begeleiden en coördine-
ren. Ik streef ervoor om van een verpleegkundige een 
casemanager te maken die het volledige zorgproces 
coördineert. 

Een verpleegkundige moet niet voortdurend voor de 
computer zitten. Elke verpleegkundige moet afwisse-
lend telezorg en verpleegkundige zorg aan huis toe-
dienen. 

Iedereen kan aan het scherm zitten. Een kinesist kan 
van op afstand oefeningen begeleiden. Het concept 
moet verder uitgewerkt worden. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Zijn de ouderen zo dank-
baar omdat ze meer tijd en aandacht krijgen?

Mevrouw Antonia Arnaert: Dat is zo. Patiënten kun-
nen een oproep doen wanneer ze het nodig achten. 
Dat is heel belangrijk. Nu komt een verpleegkun-
dige op een afgesproken ogenblik op bezoek om een 
bepaalde zorg te verlenen. Voor alle andere aspecten 
is er op dat ogenblik geen tijd. 

VIII. VErgADErINg VAN WOENSDAg 15 
JUNI 2005

1. Hoorzitting met mevrouw Caroline Ven, directeur 
van het Economisch Departement van het Verbond 
van Belgische Ondernemingen (e-economie) (VBO) 
en door de heer Jan Steenlant, eerste juridische 
adviseur van het VBO en secretaris-generaal van de 
Belgische Club voor Informaticabeveiliging

Mevrouw Caroline Ven: Het VBO meent dat het inter-
net en alle daaraan gekoppelde toepassingen nog 
altijd de aandacht behoeven van de beleidsmakers 
maar ook van werkgeversorganisaties zoals de onze. 
De Europese Unie, en meer bepaald België, vertoont 
immers een kloof  in de ontwikkeling van de econo-
mische groei en de productiviteit ten opzichte van de 
Verenigde Staten. Een van de redenen daarvoor is dat 

de ICT-sector en alle toepassingen daarvan zich in 
de Verenigde Staten veel sterker hebben ontwikkeld; 
dankzij alle procesverbeteringen die met internetge-
relateerde toepassingen mogelijk zijn, is de produc-
tiviteitsontwikkeling er veel groter. Dat is belangrijk 
omdat economische groei het ingrediënt bij uitstek is 
om de kosten van de vergrijzing te kunnen financie-
ren. 

Wij kunnen sensibiliseren. Twee jaar geleden hebben 
we om die reden, in het kader van de e-taskforce, een 
brochure gemaakt die voor het bedrijfsleven aantoont 
waar e-businesstechnolgie of  internetgerelateerde 
technologieën het verschil kunnen maken tussen een 
performant en een minder performant bedrijf.

In welke mate verhoogt het internet de efficiëntie en 
rendabiliteit van het bedrijf ? Daarvoor hebben we 
ons gebaseerd op de studies van anderen. Met name 
het Planbureau heeft de correlatie berekend tussen 
investeringen in ICT in 1995 en de productiviteitswin-
sten die daardoor tussen 1995 en 2000 zijn geboekt. 
Die correlatie blijkt positief: hoe meer men inves-
teert in ICT, hoe hoger de productiviteitsgroei is. Die 
effecten treden wel niet onmiddellijk in werking. De 
vertraging heeft te maken met de vaardigheid van de 
werknemers, interne reorganisaties en nieuwe relaties 
met leveranciers, klanten enzovoort. Zowel macro-
economische als sectorale studies hebben ook aange-
toond dat investeringen in ICT niet enkel leiden tot 
een kapitaalverdieping maar ook tot een totale pro-
ductiviteitsverhoging, met andere woorden tot meer 
werkgelegenheid en een grotere economische groei.

Hoe verloopt dat door de processen? Ik zal daar heel 
kort over zijn omdat andere sprekers daar meer over 
weten. De waardeketen in een bedrijf  begint bij de 
aankoper en loopt over productie, logistiek, mar-
keting, verkoop tot de dienst naverkoop. Deze pro-
cessen stroomlijnen levert effect op. Door voor één 
informatiepunt te zorgen waarin stockbeheer gekop-
peld wordt aan voorspellingen over de bestellingen 
kan het productieproces beter afgestemd worden 
op al de beschikbare informatie. In een traditionele 
omgeving verloopt het proces stap voor stap. Wan-
neer een bestelling wordt geplaatst, gaat men na of 
de voorraad groot genoeg is. Daarna wordt eventueel 
beslist om te produceren. Door alle informatie voor 
iedereen tegelijk toegankelijk te maken worden veel 
stappen en vertragingen geëlimineerd. 

Daarbij kan samengewerkt worden met derden. Het 
systeem kan zodanig zijn opgevat dat de leveran-
cier toegang krijgt tot de voorraad van zijn klanten. 
Wanneer de voorraad te laag is, wordt automatisch 
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geleverd. Dat veronderstelt een langdurige vertrou-
wensrelatie tussen leverancier en klant. 

Wat denken de bedrijven daar zelf  over? Om die 
vraag te beantwoorden baseren we ons op een stu-
die van de e-Business Market Watch, uitgevoerd in 
opdracht van en betaald door de Europese Commis-
sie. De studie gaat in 27 sectoren na op welke manier 
e-business en internet worden toegepast en wat daar-
van de effecten zijn. De bedrijven zeggen zelf  dat on-
line aan- en verkopen kostenbesparend werkt doordat 
de voorraad en het logistieke apparaat beter beheerd 
wordt. Het aantal bedrijven dat er negatief tegenover 
staat is vrij beperkt. 

Het internet-fasemodel begint bij one-to-onecommu-
nicatie. E-mail is daar het beste voorbeeld van. De 
volgende stap is intranet voor de interne communi-
catie. Daarna komt het extranet waartoe klanten en 
leveranciers ook toegang hebben. E-commerce vormt 
de volgende fase. E-commerce betekent online kopen 
en verkopen. E-commerce is niet zo omvattend als 
e-business. Bij e-business is het volledige achterlig-
gende proces gekoppeld aan e-commerce. Het sum-
mum is onlinesamenwerking: alle partners zijn met 
elkaar verbonden in één systeem. 

De toegevoegde waarde verhoogt naarmate een 
bedrijf  verder geëvolueerd is in dit model. Het bedrijf  
evolueert van one-to-one communicatie naar een 
automatisme tot automatisme. Systemen communi-
ceren met elkaar zonder menselijke interventie. 

Waar staat België precies? Het VBO beschikt niet 
over Vlaamse cijfers. Toch denk ik niet dat er een 
groot verschil is tussen Vlaanderen en België omdat 
het aantal Vlaamse respondenten op onze enquêtes 
veel hoger is dan het aantal Brusselse of  Waalse.  
België zit in een fase tussen de ruime verspreiding van 
het intranet en het extranet. Ongeveer 30 percent van 
de bedrijven heeft al een extranet. In de Verenigde 
Staten is men al veel verder gevorderd en zit men al 
in de fase van de e-business. 

Internet wordt nog altijd gebruikt als een informatie-
kanaal. Geleidelijk aan worden toepassingen geïntro-
duceerd die een meerwaarde opleveren. We moeten 
ambitieus zijn en verder durven denken. We hebben 

het uiteindelijke doel nog niet bereikt. De voorbije 
twee jaar is de adoptiegraad gestagneerd. Dat veront-
rust ons. Na de internethype rond het jaar 2000 staat 
men nu eerder afkerig tegenover het internet. We 
moeten dat doorbreken zodat we naar een volgende 
fase kunnen evolueren. 

Wat is daarvoor nodig? Ten eerste is er vertrouwen 
nodig in de technologie. We zijn niet altijd opgezet 
met de horrorverhalen over het internet. Er zijn uiter-
aard risico’s waarvan we ons bewust moeten zijn, 
maar die risico’s mogen niet het belangrijkste aan-
dachtspunt zijn. 

De werknemers moeten hun e-vaardigheden ont-
wikkelen. We moeten dat duidelijk maken aan het 
onderwijs. We hebben praktijkervaring nodig. Veel 
afgestudeerden springen niet vlot genoeg om met 
het internet. Ze moeten leren zoeken met Google en 
andere zoekmachines. Ze moeten informatie kunnen 
structureren. Ze moeten de computertechnologie in 
het algemeen kunnen gebruiken. Ik merk wel beter-
schap onder de jongeren. Ik denk dat we geleidelijk 
aan de goede weg opgaan. 

Voor de bedrijven zelf  komt het erop neer een goed 
businessplan op te stellen en de return on invest-
ment van nabij te volgen. Een hype creëren is zinloos. 
Hypes leiden tot zeepbellen die uiteenspatten waar-
door de toegevoegde waarde van de technologie ver-
loren gaat. 

De networked economy gaat niet alleen over het toe-
passen van internettechnologie in het bedrijf, maar 
vooral over de relatie tussen het bedrijf  en zijn part-
ners. Wie zijn de partners van een bedrijf ? In de eer-
ste plaats zijn dat leveranciers en klanten. Daarnaast 
mag de overheid niet uit het oog verloren worden. 
Andere partners zijn universiteiten, onderzoeksinstel-
lingen enzovoort. 

De networked economy houdt in dat nauwer wordt 
samengewerkt met alle partners. Er bestaan nog geen 
doorgedreven partnerships. De meeste toepassingen 
merken we in de interne bedrijfsprocessen. Bovendien 
zijn die toepassingen beperkt tot informatie-uitwisse-
ling. De toegevoegde waarde is nog beperkt. 
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De werknemers zijn ook partners. Voor hen zijn 
telewerk en e-learning belangrijk. Op dit ogenblik 
is ongeveer 25 percent van de bedrijven bezig met  
e-learning en iets meer dan 30 percent met telewerk. 
Vaak zijn het slechts tijdelijke toepassingen voor een 
beperkt aantal werknemers zoals vertalers. Het groei-
potentieel is groot. 

De voordelen zijn evident. Telewerk lost het mobi-
liteitsprobleem op. Het vergroot de flexibiliteit. Iets 
waar zowel werkgevers als werknemers om vragen. 
Telewerk is interessant voor de kosten. Bovendien 
zorgt het voor just-in-timeopleidingen. 

E-commerce is maar een onderdeel van e-business. 
Het wordt maar in beperkte mate gebruikt. Nog 
maar 20 percent van alle bedrijven heeft openbare 
internetsites voor e-commerce. Bovendien vertegen-
woordigt die site maar een klein deel van de omzet. 
We merken het vooral in de reissector, platenver-
koop en boekhandels. Onlineveilingen, elektronische 
marktplaatsen of  mobile commerce komen niet echt 
van de grond in België. 

Wat zijn de kritische succesfactoren? E-commerce 
mag niet alleen als een webwinkel beschouwd wor-
den. Wat bedrijven nodig hebben is een integratie van 
e-commerce en de binnendiensten. Niet de manier 
waarop het bedrijf  een bestelling ontvangt levert 
productiviteitswinst op. Pas als onlinebestellingen 
automatisch in het systeem terechtkomen maakt een 
bedrijf  productiviteitswinst. 

E-commerce moet ook toegankelijk zijn. Het tech-
nisch platform mag niet te exotisch zijn of  incom-
patibel met de systemen van andere gebruikers. 
E-commerce moet gemakkelijk te gebruiken zijn en 
een snelle afhandeling garanderen, zoniet zal de klant 
afhaken. 

E-commerce leidt zoals gezegd niet altijd tot een inte-
gratie met de andere processen. Slechts 35 percent 
van de grote bedrijven, van 250 werknemers of meer, 
hebben een connectie tussen de webwinkel, de zoge-
naamde onlinetransacties, en de backoffice. Dat is 
bijzonder weinig, maar valt te verklaren door het feit 
dat die connectie niet rechtstreeks betrekking heeft 
op de productiviteitswinst en de toegevoegde waarde. 
Bij 30 percent van de grote bedrijven genereert een 
onlineorder alleen een interne e-mail in de organisa-
tie.

De overheid heeft de laatste jaren heel mooie websi-
tes gemaakt, maar de gebruiker ziet door de bomen 

niet altijd het bos en slaagt er vaak niet in om het 
verband tussen de verschillende overheidsdiensten 
te leggen. Vaak zijn bedrijven in de beide landsdelen 
actief  en soms zelfs in andere landen, en zij moeten 
nu zowel op de websites van internationale, federale 
en regionale instellingen zoeken. E-government is 
belangrijk, om de evidente reden dat de overheid een 
centrale plaats inneemt in onze economische kring-
loop en goed is voor de helft van het Belgische bruto 
binnenlands product (bbp), gemeten in functie van 
overheidsuitgaven en -ontvangsten. Dat cijfer hadden 
we graag zien dalen, maar dat zal een werk van lange 
adem zijn.

E-government is belangrijk omdat de werking van 
de overheidsdiensten nog altijd gepaard gaat met 
zeer zware administratieve lasten. Volgens de recente 
berekeningen gaat het over 6 tot 7 miljard, enkel voor 
ondernemingen en zelfstandigen. Dat is 2,5 percent 
van het bbp. 

Onze boodschap over e-government is dezelfde dan 
voor de bedrijven. De frontoffice verloopt gedecen-
traliseerd, namelijk de overheid met de burger of 
met een onderneming. De backoffice behelst een 
uitwisseling van gegevens of  de oprichting van één 
databank, consulteerbaar door de verschillende 
overheidsdiensten. Niet alleen de interactie in de  
frontoffice, maar vooral ook de integratie met de 
backoffice, maakt dat de waardeketen volledig geïn-
tegreerd wordt binnen de overheidsdiensten. Dat is 
de echte toegevoegde waarde en veroorzaakt vereen-
voudiging, meer efficiëntie en een verhoogde toegan-
kelijkheid. Investeringen in e-government, die met 
dat principe rekening houden, impliceren ook een 
betere dienstverlening voor de klant, die niet via het 
web met de overheid communiceert. Door een goede 
onlinedienstverlening komt tijd vrij om hen te helpen. 
Dat is een aspect waarmee rekening gehouden moet 
worden als de digitale kloof besproken wordt.

De toegankelijkheid van de e-diensten is een middel 
om de digitale kloof  te verkleinen. Op die manier 
worden immers mensen gewoon om met het inter-
net om te gaan, maar zelfs diegenen die geen gebruik 
maken van het net krijgen een betere dienstverle-
ning. 

Er moet voldoende publieke toegang zijn tot het 
internet en daarbij spelen bibliotheken, gemeente-
huizen, en dergelijke een belangrijke rol. Het onder-
wijssysteem moet e-vaardigheden bijbrengen. Bij het 
opzetten van een e-governmentproject moet men 
ook vertrekken van de verwachtingen van burgers en 
ondernemingen. Er moeten meer enquêtes gehouden 
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worden bij burgers en ondernemingen om ervoor te 
zorgen dat de juiste uitgangspunten gehanteerd wor-
den.

De overheid moet bovendien vertrouwen creëren. Dat 
kan door een goede beveiliging, door de persoonlijke 
levenssfeer te beschermen en door best practices toe 
te passen, bijvoorbeeld inzake e-mailgebruik. Als een 
e-mail niet beantwoord wordt en een brief  wel, ver-
trouwt de klant de digitale overheidsdienst niet. Er 
moet ook gestreefd worden naar meer transactionele 
diensten waarbij een vergunning aangevraagd kan 
worden met onlinebetaling. Die stap is nog altijd niet 
gezet.

Jaarlijks voert Ernst&Young in opdracht van de EU 
een beoordeling uit van de networked economy. Ze 
selecteren en beoordelen een twintigtal overheids-
diensten per land, die zowel betrekking hebben op de 
interactie met burgers als met bedrijven, bijvoorbeeld 
de digitale btw-aangifte of  tax-on-web. De score 
houdt rekening met de gesofisticeerdheid van de 
dienstverlening, namelijk in welke mate het volledige 
proces digitaal afgehandeld kan worden. België biedt 
ongeveer 67 percent van de overheidsdiensten online 
aan. Het Europese gemiddelde, van de EU van de 15, 
is 72 percent. In 2000, het eerste jaar dat de enquête 
gehouden werd, scoorde België slechts 23 percent ten 
opzichte van een Europees gemiddelde van 45 per-
cent. België is dus bezig aan een inhaalbeweging. 

Uit de grafiek over het percentage van de overheids-
diensten dat volledig online afgehandeld kan worden, 
blijkt dat België ook hier onder het Europese gemid-
delde scoort: 35 ten opzichte van 46 percent. Een 
goede trend blijkt ook hier als we de cijfers vergelij-
ken met die van 2001: 0 procent in België ten opzichte 
van een Europees gemiddelde van 20 percent. 

Ook op basis van de gedefinieerde succescriteria (toe-
gankelijkheid inspelen op verwachtingen, veiligheid, 
bescherming van de persoonlijke levenssfeer, best 
practices en transactionele diensten) kan de aanpak 
van de Belgische overheid beoordeeld worden. De 
succescriteria en de beoordeling ervan zijn uitgewerkt 
door het Observatorium van de Rechten van het 
Internet, een adviesorgaan waarin het bedrijfsleven, 
vertegenwoordigers van consumentenorganisaties en 
academici zitting hebben. Ik was voorzitter van de 
betrokken werkgroep. De standpunten zijn unaniem 
goedgekeurd door alle betrokkenen. 

Een aantal toegankelijkheidsproblemen werden 
vrij snel opgelost. Er wordt onvoldoende gewerkt 

met een raadplegingsforum zodat de overheid kan 
beoordelen wat de burgers en de bedrijven vinden 
van de dienstverlening. Inzake verwachtingen geldt 
hetzelfde, maar er zouden ook meer communicatie-
inspanningen moeten worden geleverd. Op het vlak 
van de veiligheid biedt het e-ID (elektronische iden-
titeitskaart) veel kansen. Binnen de Commissie voor 
de Bescherming van de Persoonlijke Levenssfeer is er 
een sectoraal comité opgericht dat gaat bepalen voor 
welke informatie onderzoek moet gebeuren vooraleer 
het opengesteld wordt voor de andere administratieve 
diensten. 

Op het vlak van best practices kunnen de e-mails 
nog beter beantwoord of  opgevolgd worden. België 
en Vlaanderen hebben ervoor gekozen om eerst de 
backoffice te ontwikkelen waardoor het frontoffice 
minder goed scoort. Dat maakt het wel mogelijk om 
binnen enkele jaren volledige transactionele diensten 
ter beschikking te stellen.

Tot slot wil ik nog drie punten onder uw aandacht 
brengen. De overheid moet niet alleen werken met 
standaarden, maar ook actief zijn in de ontwikkeling 
ervan. Er is een internationale forum voor de ontwik-
keling van standaarden. We moedigen de bedrijven 
aan om daarvan gebruik te maken, maar sporen ook 
de overheid aan om een meer actieve rol daarbij te 
spelen, zoniet zullen we gedomineerd worden door 
grote groepen uit andere werelddelen. 

De vorming van het personeel start met het onder-
wijs, maar moet voortgezet worden door opleidingen 
voor werklozen en werknemers. Het derde aspect 
handelt over de juridische veiligheid, maar dat zal 
mijn collega toelichten.

De heer Jan Steenlant: Ik zal het hebben over het 
reglementair kader. Internet en nieuwe technologieën 
raken aan alle domeinen van de reglementeringen. Ik 
zal daarvan geen volledig overzicht geven. Intellectu-
ele eigendom, elektronische handel, bescherming van 
de persoonlijke levenssfeer, informatica, criminaliteit 
zijn er enkele van. Ik vraag wel de aandacht voor 
een paar algemene principes inzake reglementering 
en de relatie met informatie- of  kennismaatschappij. 
Eén van de instrumenten voor het bevorderen van de 
kennismaatschappij is immers het scheppen van een 
gunstig reglementair kader, dat toelaat aan bedrijven 
en burgers om te functioneren en voordeel te genieten 
van het nieuwe model. 

Bij de reglementering van de kennismaatschappij zijn 
er twee zaken die opvallen. Enerzijds is er de regle-
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mentering die kan bijdragen tot de ontwikkeling van 
de kennismaatschappij en anderzijds is er de regle-
mentering die de ontwikkeling hindert. 

Vooraleer ik de voorbeelden geef, wil ik wijzen op de 
problematiek van de beveiliging: een zeer belangrijk 
gegeven bij e-government, e-commerce enzovoort.

Reglementering die bijdraagt tot de ontwikkeling van 
de kennismaatschappij is reglementering die het ver-
trouwen versterkt. Het kan reglementering zijn die de 
zwakkere partij beschermt: de consument of een par-
ticulier. Het kan ook reglementering zijn die informa-
tie of transparantie oplegt. Ook dat is een belangrijk 
element van vertrouwen: wat gebeurt er met mijn 
gegevens en wat zijn de waarborgen en procedures?

Er is reeds heel wat reglementering die van toepas-
sing is op de informatiemaatschappij. Hier bij me heb 
ik de tweede editie van het wetboek van Larcier over 
informaticarecht, om de hoeveelheid reglementering 
– ook al zitten we in de Commissie Digitaal Vlaan-
deren – materieel voor te stellen. Zoals u kan zien is 
de codex vrij omvangrijk, hoewel hij enkel de basis-
reglementering bevat en niet de uitvoeringsreglemen-
tering.

Het wetboek heeft betrekking op allerlei domeinen: 
informaticacriminaliteit, bewijsrecht, intellectuele 
rechten, privacybescherming, bestuursrecht, soci-
aal recht, strafrecht enzovoort. De wetgeving is niet 
enkel omvangrijk, ze is ook vrij recent. In zekere zin 
biedt dat een voordeel: men kon min of  meer reke-
ning houden met de technologische evoluties.

Een ander type reglementering dat bijdraagt tot de 
ontwikkeling van de kennismaatschappij is reglemen-
tering die rechtszekerheid bijbrengt. Een voorbeeld 
daarvan is het reglementair kader van de elektro-
nische handtekening. Gedurende jaren heeft men 
geopereerd in een grijze zone en dat volstond voor 
de business-to-business (b-to-b). Ten opzichte van 
particulieren en individuen stelde zich echter een pro-
bleem, bijvoorbeeld op het vlak van bewijs.

Gedurende bepaalde tijd werd die lacune min of 
meer opgevangen door de rechtspraak, maar de ver-
schillende beslissingen zorgden voor rechtsonzeker-
heid. Enkele jaren geleden maakte men het kader 
waarbinnen de elektronische handtekening een zekere 
rechtsgeldigheid heeft verworven, met verschillende 
gradaties die ik nu niet in detail zal behandelen.

Er is dus reeds heel wat positieve reglementering en 
die volstaat op dit ogenblik. Op bepaalde domeinen 
zou bijkomende reglementering wel degelijk nuttig 
zijn, maar bijvoorbeeld op het vlak van elektronische 
handel is er reeds een groot arsenaal aan wetgeving.

De reglementering is vrij recent, maar ze moet ook 
kenbaar gemaakt worden. Men is nog niet steeds vol-
doende op de hoogte van de reglementering: daarin is 
dus een belangrijke rol weggelegd voor zowel de over-
heid als de private sector. Het geven van die informa-
tie kan bijdragen tot het scheppen van vertrouwen, 
bijvoorbeeld het consumentenvertrouwen in de elek-
tronische handel.

Zo is het bijvoorbeeld voor de consument goed om 
weten dat hij zeven dagen heeft om na te denken over 
een mogelijke bestelling. Er is ook reglementering die 
de houders van een creditcard beschermt tegen mala-
fide gebruik van hun kaart. Consumenten en kmo’s 
moeten dus op de hoogte gebracht worden van de 
bestaande beschermende reglementering.

Een ander voorbeeld van reglementering die bij-
draagt is reglementering die de harmonisatie bevor-
dert. We leven in een geglobaliseerde samenleving, 
waarin de verschillende nationale wetgevingen nog 
van toepassing zijn. Die nationale wetgevingen moe-
ten dan ook geharmoniseerd worden. Op Europees 
vlak is er reeds een belangrijke golf  van harmonisatie 
van de reglementering van de elektronische handel. 
Men moet echter opletten dat men bij die harmonisa-
tie niet overreglementeert.

Ook de reglementering die stelt dat in beginsel de 
wetgeving van het land van oorsprong van toepas-
sing is kan een gunstig effect hebben.

Naast de positieve zijde is er ook een keerzijde: regle-
mentering die de ontwikkeling van de kennismaat-
schappij hindert. Een eerste voorbeeld van dergelijke 
reglementering is een overdaad van regels. Informa-
tieverstrekking en transparantie zijn erg belangrijk, 
maar kunnen de zaken onwerkbaar maken. Een 
praktisch voorbeeld: momenteel zien we de opgang 
van de mobile-commerce. De gsm heeft slechts een 
klein schermpje dat het niet toelaat alle informatie 
te verstrekken die op dit moment wettelijk gezien 
verstrekt moet worden. De veelheid aan nationale 
en Europese regels, die zich op elkaar entten, maken 
de reglementering onduidelijk. Er is bovendien alge-
mene en specifieke wetgeving enzovoort.
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Een gevolg daarvan is een gebrek aan coherentie en 
een zekere mate van versnippering. Zo zijn ook de 
nieuwe technologische evoluties, zoals de conver-
gentie, moeilijk te volgen. Bij het maken van een 
reglementering moet men definities hanteren en het 
toepassingsgebied omschrijven en soms leidt dat tot 
contradicties of  onduidelijkheden. Al die praktische 
zaken hebben dus een invloed op de e-business.

Een ander probleem zijn de eisen die in de digitale 
wereld vaak veel strenger zijn dan in de analoge. Die 
regels worden ingesteld omdat men ervan uitgaat dat 
de digitale wereld meer risico’s kent. In zekere zin is 
dat waar, maar het moet wel gerelativeerd worden.

Ook het opleggen van weinig realistische wetgeving 
kan de ontwikkeling hinderen. Zo is bijvoorbeeld 
privacybescherming heel belangrijk, maar ze kan 
informatieverwerking om publicitaire redenen ook 
quasi onmogelijk maken. Ik denk aan het systeem 
van opting-in: in de praktijk is dat een goed middel 
om spam tegen te gaan, maar dikwijls wordt het niet 
opgevolgd.

Vaak ziet men ook dat er geen rekening wordt gehou-
den met het onderscheid tussen b-to-b en b-to-c 
(business-to-consumer). Regelgeving die in b-to-c 
verantwoord is wordt soms ook in b-to-b opgelegd, 
hoewel de nood aan bescherming daar niet bestaat.

Een ander probleem zijn de vele – papieren – forma-
lismen in de analoge wereld. Het kan gaan om de 
aanwezigheid van partijen, schriftelijke vermeldingen 
enzovoort. Vaak hebben die de bedoeling de zwak-
kere partijen te beschermen, maar in een gedemateri-
aliseerde omgeving zijn ze niet steeds evident.

Bovendien gaat de Belgische wetgeving vaak veel 
verder dan de Europese en dat geeft aanleiding tot 
concurrentiedistorties en brengt de operatoren in een 
moeilijkere positie dan die in de buurlanden.

Na het schetsen van de algemene reglementeringspro-
blemen wil ik nu ingaan op het belang van de infor-
matiebeveiliging.

Uiteraard is het belangrijk om vertrouwen te schep-
pen. In verband met de aansprakelijkheid zijn er vele 
regels, maar er is tevens een economische noodzaak 
aan beveiliging. Wie er geen belang aan hecht heeft 
het steeds moeilijker om in de markt stand te hou-
den. De problemen inzake beveiliging zijn gekend. Ze 
kunnen herleid worden tot drie grote zaken: beschik-
baarheid, integriteit en vertrouwelijkheid.

Het management moet gesensibiliseerd worden 
omtrent de problematiek van de beveiliging. Tot op 
heden liet men dat vaak over aan de ICT-specialisten 
en incorporeerde men het niet in het beheer van de 
onderneming. Uit de presentatie van mevrouw Ven 
blijkt het belang van beveiliging en van ICT voor 
het gehele bedrijfsproces. Dat geldt niet enkel voor 
de bedrijven, maar ook voor de overheid: de leiding-
gevenden moeten gesensibiliseerd worden omtrent 
beveiliging.

Wie over beveiliging spreekt, spreekt ook over pri-
vacybescherming. Die privacybescherming is heel 
belangrijk want het is een methode om vertrouwen 
te creëren. Men moet daarbij echter ook rekening 
houden met de administratieve vereenvoudiging. Als 
men werkt met afgesloten ‘silo’s’ waarbinnen geen 
informatiedoorstroming mogelijk is, kan er ook geen 
administratieve vereenvoudiging zijn.

Dat neemt niet weg dat er garanties moeten worden 
ingebouwd. Bijvoorbeeld in de wetgeving over de 
Kruispuntbank Ondernemingen, in het Rijksregister 
of  de privacywetgeving worden waarborgen inge-
bouwd die drie doelstellingen realiseren. De eerste 
doelstelling is de proportionaliteit: gegevens worden 
enkel gebruikt waarvoor ze bedoeld zijn. Daarnaast 
is er de doelstelling van informatie en van transpa-
rantie: het bijhouden van de gegevensstromen en de 
toelating die verstrekt moet worden om informa-
tie over te hevelen van de ene administratie naar de 
andere.

Het belangrijkste is de sensibilisering omtrent de pro-
blematiek van informaticabeveiliging. Het is tevens de 
hoofdopdracht van de Belgische Club voor Informa-
ticaveiligheid (BELCLIV) die in 1989 werd opgericht 
door het VBO, samen met de voornaamste sectorfe-
deraties. Het is in dat kader dat we in 2004 voor de 
tweede keer een belangrijke enquête hebben uitge-
voerd in verband met de toestand inzake informati-
cabeveiliging in de ondernemingen. Aan die enquête 
hebben meer dan 550 bedrijven uit allerlei sectoren 
en van verscheiden omvang deelgenomen.

Op basis van die enquête zijn we bezig met het maken 
van een rapport. Dat zal in de tweede helft van dit 
jaar beschikbaar zijn. De conclusie is dat een aantal 
zaken inderdaad verbeterd zijn, maar dat er toch nog 
heel wat werk aan de winkel is in de bedrijven. Een 
opvallende conclusie is dat een derde van de bedrij-
ven geen noodplan heeft en dus niet weet wat er moet 
gebeuren als er een incident plaatsvindt. Een derde 
heeft een noodplan, maar heeft dat nooit getest en 
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dat is hetzelfde als geen noodplan hebben. Slechts 
een derde heeft een noodplan dat getest is. Een ander 
voorbeeld is dat er op het vlak van autorisatieprofie-
len in veel bedrijven geen updating gebeurt (wie heeft 
toegang tot wat?) met alle problemen vandien als 
iemand het bedrijf  verlaat. Er zijn heel wat conclusies 
naar voren gekomen. Een aantal zaken zijn aanzien-
lijk verbeterd, bijvoorbeeld op het vlak van de fysieke 
beveiliging tegen onder meer bliksem, elektriciteits-
pannes en dergelijke. Op het vlak van de software is 
dat echter niet het geval. Het spreekt voor zich dat 
het VBO op basis van de resultaten niet alleen de 
specialisten maar ook het management verder zal 
bewustmaken van het probleem van de beveiliging.

De heer Bart Caron: Wat is de hoofdreden waarom 
België zo laag staat op de internationale ladder van 
de e-business?

Mevrouw Caroline Ven: Dat is een moeilijke vraag 
waarop ik geen pasklaar antwoord heb. De oorzaken 
liggen in het verleden. Uit een studie van de Europese 
Commissie blijkt dat de Verenigde Staten een totaal 
andere politiek hebben gevoerd om bepaalde activi-
teiten, zoals ICT, te stimuleren. Men is daar al in de 
jaren 1970 mee begonnen vanuit militaire toepassin-
gen. De overheid heeft de sector gestimuleerd door 
zeer snel zelf  te automatiseren met pc’s en dergelijke. 
In Europa is men in die periode langer blijven vast-
hangen aan de traditionele sectoren. Daar ligt een 
oorzaak van de achterstand. De ICT-sector is daar-
door veel sneller gaan ontwikkelen in de Verenigde 
Staten en Europa heeft niet zo’n grote ontwikkeling, 
zeker niet op het vlak van de software, gekend. Ook 
de dichtheid van de sector met de lokale klant maakt 
dat men pas veel later is begonnen met ICT-toepas-
singen. Toen men op het einde van de jaren 1990 de 
productiviteitskloof  tussen de Verenigde Staten en 
Europa vaststelde, sprak men over de ‘new economy’ 
of  de nieuwe economie waarbij de productiviteits-
winsten gingen toenemen. Op dat moment is Europa 
ingestapt en in 2000 is de markt gecrasht. Zeker op 
de financiële markten was er een overdrijving geweest 
van de winsten die konden worden gegenereerd 
en van de termijn. Dat maakt dat men sceptisch is 
geworden: men was heel veel geld kwijt en daarom 
heeft men besloten om nog wat te wachten. Daarmee 
zeg ik niet dat men moet beginnen met overheidsini-
tiatieven om de ICT-sector te ondersteunen. 

Verder stellen we op het vlak van de toepassingen 
vast dat de Belgische economie veel minder flexibel 
is en minder snel kan inspelen op gewijzigde omstan-

digheden. Bijvoorbeeld met betrekking tot telewerk 
zijn er nog altijd juridische en mentale hinderpalen. 
Daardoor zijn vakbonden niet enthousiast om een-
zijdig telewerk of  e-learningtoepassingen te stimule-
ren. Door een goede dialoog moeten die hindernissen 
worden overwonnen.

De heer Bart Caron: Ik stel die vraag omdat we die 
aansluiting toch moeten maken. Tegelijkertijd moet 
men ook de rol van de overheid relativeren. De 
samenleving is hooggeschoold. Daar ligt het niet aan. 
Het is vooral een mentaliteitskwestie. Ook andere 
factoren spelen mee, zoals de bevolkingsdichtheid, de 
nabijheid en dergelijke. Toch is innovatie belangrijk 
om nog een rol te kunnen spelen.

De heer Jan Steenlant: De burger moet de toege-
voegde waarde zien. Een elektronische identiteits-
kaart heeft belangrijke mogelijkheden. Als men zijn 
identiteitskaart gewoon laat vervangen en men krijgt 
een elektronische kaart zonder meer, dan ziet men 
daar niet direct het nut van in. Dergelijke factoren 
spelen ook mee.

De heer Bart Caron: Dat men er iets moet mee kun-
nen doen, geldt voor iedereen. Ook voor de groen-
teboer om de hoek moet het zinvol zijn. Dat gaat 
verder dan een e-mail sturen naar de groothandelaar. 
Het gaat om toepassingen die nuttig en zinvol zijn. 

Mevrouw Caroline Ven: Die opmerking is terecht. De 
toepassingen moeten zich inderdaad dicht bij huis 
voordoen, maar dan op de juiste manier. Het is de 
taak van het VBO en andere werkgeversorganisaties 
om bedrijven te stimuleren om goede ervaringen uit te 
wisselen. Zo zijn de vrachtwagens van het IJsboerke 
uitgerust met PDA’s (Personal Digital Assistant) die 
op het internet zijn aangesloten. Op die manier wordt 
het routeplan aangepast aan de hand van informatie 
die men krijgt over het aankoopgedrag van sommige 
klanten of  over een uitverkochte vrachtwagen. One-
to-onecommunicatie, bijvoorbeeld via de telefoon, is 
veel duurder en moeilijker tot stand te brengen. Er 
zijn nog andere goede voorbeelden. Een bierleve-
rancier levert aan een aantal cafés meer of  minder,  
afhankelijk van de weersvoorspellingen. Over der-
gelijke zaken moet een bedrijfsleider beslissen. De 
werknemers in het bedrijf  moeten bereid zijn om 
hun mentaliteit aan te passen. Dergelijke systemen 
vereisen meer flexibiliteit. Bij IJsboerke was het bij-
voorbeeld niet evident om een dergelijk systeem in te 
voeren. 
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2. Hoorzitting met de heer Eric Beke, voorzitter van 
de vzw Link in de Kabel (digitale kansen voor kans-
arme jongeren)

De heer Eric Beke: Mijn invalshoek is een concreet 
project dat we in Leuven hebben opgezet en dat we 
willen vertalen naar een Vlaamse context omdat 
we merken dat het een antwoord biedt op een heel 
concrete behoefte. Ik ben orthopedagoog in een 
medisch-pedagogisch centrum in Heverlee. Ik ben 
teambegeleider van kinderen en jongeren met ern-
stige gedragsproblemen die in een leefgroep moeten 
verblijven. We gaan dagelijks op zoek naar zinvolle 
methodieken. We hebben al een aantal jaar geleden 
gemerkt dat werken met een computer een methodiek 
is die enorm aanslaat. Daarnaast ben ik voorzitter 
van vzw Link in de Kabel. 

Hoewel uit officiële cijfers blijkt dat slechts een erg 
kleine minderheid van kinderen en jongeren thuis 
geen toegang tot pc en internet hebben, is mijn erva-
ring totaal anders. Daaruit kunnen we opmaken dat 
de zij die de mogelijkheid niet hebben, zich bijna 
altijd in kansarme milieus situeren. 

In 1998 haalden wij een aantal vrijwillige computer-
coaches in huis, die initiatielessen gaven aan kinde-
ren en jongeren met gedragsproblemen of  met een 
lichte verstandelijke handicap. Een jaar later namen 
we contact op met andere organisaties die ook rond 
jongeren en pc’s werkten. In 2001 organiseerden we 
een enquête over de noden bij deze specifieke doel-
groepen. In 2002 startten we onze eigen helpdesk op 
en begonnen we initiatielessen te geven voor verschil-
lende organisaties; het jaar erop kregen we de CST-
award (Computer op School en Thuis). Vorig jaar 
was onze helpdesk op 37 plaatsen in het Leuvense 
actief, en beschikten we over twaalf  coaches, stuk 
voor stuk vrijwilligers die een sociaal engagement 
wilden aangaan door in hun vrije tijd computerlessen 
te geven in buurthuizen en leefgroepen. 

De enquête van 2001 werd afgenomen bij een vijf-
tiental sociale organisaties in en om Leuven; het 
ging daarbij niet enkel om instellingen binnen de 
bijzondere jeugdzorg, maar om alle plaatsen waar 
kansarme jongeren op een georganiseerde manier bij-
eenkomen. Daaruit bleek dat iedereen die jongeren 
op pc en internet probeert te krijgen, met dezelfde 
problemen kampt. Hoewel het eigenlijk de opdracht 
van gemeentehuizen en bibliotheken is om computers 
en internet ter beschikking te stellen, blijkt die drem-
pel voor kansarmen veel te hoog: pc en internet moe-

ten geïnstalleerd worden waar die jongeren sowieso 
komen. De pijnpunten waren het niet beschikken over 
de nodige hardware en internettoegang, het gebrek 
aan tijd en knowhow bij buurtwerkers en opvoeders, 
het constant vastlopen van de pc’s, nood aan advies 
rond beveiliging, en efficiënt en zinvol gebruik van de 
pc.

De vzw Link in de Kabel engageerde zich om rond 
deze pijnpunten initiatief  te nemen door computer-
toegang te stimuleren: de organisatie geeft compu-
terlessen op 37 plaatsen, en bouwde een originele 
helpdesk uit. Daarenboven organiseert zij opleidin-
gen voor opvoeders en begeleiders van leefgroepen en 
buurthuizen. 

Bij de technische helpdesk zijn tien vrijwilligers actief, 
meestal studenten in de informatica of werkenden in 
de IT-sector. Er wordt gewerkt via een messageboard 
op internet; dat is interessanter dan een telefonische 
dienst, omdat deze weg meteen ook een leerpro-
ces inhoudt. Meestal is het euvel binnen de vier à 
vijf  dagen via internet verholpen; soms moet er een 
medewerker ter plekke gaan kijken. De vrijwilliger-
ontwerper van dit helpdesksysteem heeft hiervoor 
de CST-award ontvangen. Er werden ook een aantal 
technische tools ontwikkeld om de pc zo maximaal 
mogelijk te laten draaien. 

Voor de computerinitiatie werken we liefst individu-
eel en op maat: iedere jongere heeft immers andere 
interesses en vaardigheden, die ontdekt worden via 
een screeningtest. Zo kunnen we voor ieders indivi-
duele traject aangepaste technieken gebruiken. 

In september starten we in een kansarme buurt met 
een open computerleercentrum voor alle jongeren. 
Daarnaast hebben we 38 oefencentra, 22 vrijwilligers 
en heel wat knowhow. Er werd een toolbox uitgedok-
terd die op andere steden en andere provincies zou 
kunnen geënt worden. 

Microsoft en Telenet stellen ons middelen ter beschik-
king, niet alleen in de vorm van software en toegang, 
maar ook onder de vorm van werkingsmiddelen om 
de zaak verder uit te bouwen. 

Wij hebben de ambitie met onze methodiek als hef-
boomproject andere regio’s aan te spreken. Ons 
initiatief  daartoe noemen we Strategisch Plan Vlaan-
deren. Op 22 september 2005 organiseren wij daar in 
Leuven een symposium over; vandaag zijn we nog op 
zoek naar partners om het plan te realiseren. 
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Via een beurs vanuit Microsoft hebben we gedurende 
acht tot tien maanden iemand ter beschikking gekre-
gen die de zaak verder kan uitwerken, maar het is 
de bedoeling ook een permanent secretariaat op te 
zetten van waaruit onze methodiek op andere plaat-
sen geïmplementeerd wordt. Deze werkingskosten 
ontvangen we van een Amerikaans fonds (Unlimi-
ted Potential Program); Telenet wil toegang voorzien 
op alle plaatsen waar het technisch haalbaar is. De 
Koning Boudewijnstichting schonk ons een eenma-
lige bijdrage; de stad Leuven is erg enthousiast en 
zoekt naar middelen om ons te helpen. 

Het secretariaat zal alle analoge locale initiatie-
ven moeten stimuleren. We werken rond drie grote 
domeinen. De opleiding beperkt zich nu nog tot kin-
deren en jongeren, maar kan uitgebouwd worden 
naar opleiding voor nieuwe vrijwilligers en netwer-
ken. De technische helpdesk kan probleemloos in 
andere regio’s ingezet worden. 

Link in de Kabel probeert toe te zien op de doelge-
richtheid en de kwaliteit van de initiatieven die in 
andere regio’s worden opgezet. Het doel moet het 
dichten van de digitale kloof  blijven. De doelgroep 
moeten maatschappelijk kwetsbare kansarme jonge-
ren zijn. We willen werken met organisaties die al met 
die jongeren werken. We willen met zo weinig moge-
lijk personeelsmiddelen werken. Veel mensen met een 
grote IT-kennis zijn blijkbaar bereid om, na hun dag-
taak in een bedrijf, ook nog een sociaal engagement 
op te nemen: wij moeten die vrijwilligers coachen.

De heer Baron Caron: Zijn er structurele bronnen van 
financiering?

De heer Eric Beke: Die zijn er op dit moment nog 
niet: we hebben wat sponsoring maar dat schept pro-
blemen. Zo hebben we van Microsoft een mooie gift 
gekregen, waarmee we iemand voor acht maanden 
kunnen aanwerven. Maar nu blijkt dat we op die 
gift 21 percent btw verschuldigd zijn. We zijn dus op 
zoek naar een structurele verankering en zijn bereid 
om projectmatig in te gaan op een aantal noden. Wij 
kunnen immers perfect nagaan wat er nodig is om 
onze doelgroep met de toepassingen van e-govern-
ment te laten omgaan.

De heer Bart Caron: Uw initiatief  is zeer fijn. U hebt 
een interessant netwerk maar misschien is het ook 
wel interessant om een link te leggen met de bi blio-
theekwereld. Ga eens praten met het Vlaams Cen-
trum voor Openbare Bibliotheken (VCOB). Ook 

bibliotheken moeten immers hun ICT-rol herdenken. 
U hebt een goede expertise inzake de educatieve taak 
en de toeleiding, zij hebben misschien meer midde-
len.

Mevrouw Patricia Ceysens: In het nummer van Ter-
Zake van maart 2005, een gemeenschappelijke publi-
catie van VIBOSO (Vlaams Instituut ter Bevordering 
en Ondersteuning van de Samenlevingsopbouw) en 
De Wakkere Burger, las ik over Digid@k en over 
KuregemNet. Digid@k is een gelijkaardig initiatief  
als het uwe in de Kempen, dat zich richt tot senioren, 
migranten en jongeren.

De heer Eric Beke: We hebben reeds contact gehad 
met Digid@k en gaan in de toekomst zeker op zoek 
naar samenwerking. Digid@k richt zich voorname-
lijk tot volwassenen.

Mevrouw Patricia Ceysens: De diverse initiatieven 
moeten kunnen leren van de expertise die al is opge-
bouwd. 

Vorige week hebben we vernomen dat het project 
Close the gap heel veel computers van bedrijven weet 
op te halen. Er zijn dus zeker computers beschik-
baar.

De heer Bart Caron: Close the gap is veel beter gelinkt 
met het bedrijfsleven.

Mevrouw Patricia Ceysens: Het is een spin-off van de 
VUB (Vrije Universiteit Brussel). Daarmee is toch 
een samenwerking mogelijk.

Mevrouw Kathleen Helsen: In de Kempen is er een 
gelijkaardig project met Janssen Pharmaceutica, dat 
zijn computers ter beschikking stelt van een sociale 
werkplaats, die ze daarna verder verdeelt over de 
organisaties in de buurt. Er zijn dus inderdaad moge-
lijkheden om samen te werken met bedrijven.

De heer Eric Beke: Er komt wel reactie op onze 
vraag. Dat is op dit moment niet ons grootste pro-
bleem: in Leuven hebben we genoeg materiaal. Als 
we gaan samenwerken met andere regio’s, kan er wel 
nood zijn aan hardware. We hebben al contact met 
Digid@k om knowhow uit te wisselen.

De heer Bart Caron: Misschien moet er toch gezocht 
worden naar een manier om soortgelijke initiatieven 
te federeren, om zo hun maatschappelijke impact te 
verhogen en om gemakkelijker bij de overheid aan 
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middelen te komen. Dat moet ook een aanbeveling 
zijn in ons rapport: dat we dit soort initiatieven wil-
len steunen maar versnippering moeten tegen gaan.

De heer Eric Beke: We denken inderdaad wel aan een 
netwerk.

Mevrouw Patricia Ceysens: Kent u zelf  nog initiatie-
ven in andere regio’s?

De heer Eric Beke: Ik ken er nog wel enkele. Digid@k  
wilde een interregproject indienen. Daarvoor moest 
er in elke provincie een partnerorganisatie zijn. We 
willen met ons symposium de mensen samenbrengen 
om van daaruit te starten. We zijn nu een database 
aan het samenstellen met alle mogelijke geïnteres-
seerde organisaties. Op Vlaams niveau willen we de 
gesprekspartner zijn voor die specifieke doelgroep.

De heer Filip D’Haene: Kansarmoede is toch de core-
business van het OCMW. Er bestaan nog behoeften 
bij de ruimere groep kansarmen, niet enkel bij de 
jongeren. Het OCMW moet hierin ondersteunend 
optreden.

Mevrouw Patricia Ceysens: Daar zullen wij rekening 
mee houden in onze aanbevelingen.

3. Hoorzitting met de heer Filip D’Haene, dienst-
hoofd Ouderen- en Thuiszorg van het OCMW van  
Kortrijk (Telesenior)

De heer Filip D’Haene: Ons Kortrijks project richt 
zich tot thuiswonende ouderen. Mijn expertise ligt 
in de welzijns- en de gezondheidssector en minder in 
de technologische sector. Maar het is niet toevallig 
dat beide sectoren elkaar in Zuid-West-Vlaanderen 
gevonden hebben: de ondernemingszin in de oude-
ren- en de thuiszorg is er gerenommeerd en er is ook 
een hoogtechnologische partner aanwezig, met name 
Barco. 

Telezorg is tweewegsvideocommunicatie vanuit de 
helpdesk van de hulpverlener naar de thuiswonende 
ouderen. Telezorg omvat alle zorg op afstand door 
middel van ICT. Ze bevat zes grote zorgdomeinen.

Teleservice kennen we allemaal. Het zijn gemeen-
schapsdiensten als telebanking, e-banking enzovoort 
die de particulier van op afstand van dienst proberen 
te zijn. 

Teleassistance betreft lifestylemonitoring en teleop-
pas omgevinsmonitoring. Domotica en technologi-
sche bijstand vallen daaronder, maar gaan eigenlijk 
al een stap verder: het zijn hulpmiddelen die voor 
zelfstandigheid zorgen en het dagdagelijkse functio-
neren verbeteren. 

In de zorgsector liggen telemedicine en telenursing 
heel dicht bij elkaar. Telenursing brengt zaken in 
kaart. Telenursemonitoring is daar een onderdeel 
van. Telenursing omvat teleconsultatie. Telemedicine 
gaat een stap verder. Telemedicine stelt diagnoses, 
begeleidt behandelingen en brengt medische indica-
toren in kaart. Dat veronderstelt meetapparatuur ter 
plaatse. 

Telecontact is het eenvoudigste. Telecontact maakt 
gewoon contact en communicatie mogelijk. Men 
ontmoet elkaar door middel van videocommunica-
tie. Het is ook bruikbaar om lotgenoten met elkaar 
in contact te brengen. De telefooncirkel van ouderen 
die elkaar bewaken kan uitgebreid worden met beeld 
dankzij tweewegsvideocommunicatie. 

Binnen telesocialcare kan telecontact tot stand 
gebracht worden. Het kan ook gebruikt worden om 
informatie en advies te verstrekken. Soms ook psy-
chosociale begeleiding, telecounselling, telezorg en 
telebemiddeling. 

Telesenior bestrijkt al deze domeinen. Het kader om 
te experimenteren werd ontwikkeld dankzij een part-
nerschip tussen de stad Kortrijk, het OCMW van 
Kortrijk, de intercommunale Gaselwest en de Provin-
ciale Industriële Hogeschool (PIH), een departement 
van de Hogeschool West-Vlaanderen. Dit samen-
werkingsverband is gestart in 1993. De hogeschool 
beschikt over heel wat technologische kennis door de 
samenwerking met Barco. 

We hebben steun gekregen van Europese kaderpro-
gramma’s Ontwikkeling en Organisatie. De dienst-
verlening ging van start in 1994. De projecten werden 
steeds opgezet door een consortium van dienstver-
leners, onderzoekers, technologieproducenten, pro-
ductontwikkelaars en netwerkbeheerders. 

Volgende projecten konden op Europese steun reke-
nen. Tussen 1993 en 1995 liep het Telecommunity-
project. Van 1996 tot 1998 liep het CANS-Project 
(Citizen’s Acces to Network and Services), van 1995 
tot 1999 het IBCoBN-Project (Integrated Broad-
band Communications over Broadband Network), 
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van 2000 tot 2001 het HAS VIDEO-Project (Home 
Access System Video), van 2002 tot 2003 het IST 
@HOME-Project (Information Society Techno-
logy). Tussen 2002 en 2003 kregen we voor het IST 
@HOME-Project federale steun van DWTC - Tele 
Care-Project.

Welke resultaten hebben deze projecten opgeleverd? 
Het Telecommunictyproject was een proefstudie over 
de haalbaarheid van analoog over het kabelnetwerk 
door middel van afzonderlijke televisiekanalen in 
twee richtingen. In het CANS-project hebben we de 
dienstverlening zelf  onderzocht. Het IBCoBN-Pro-
ject maakte de overstap mogelijk van analoog naar 
digitaal op het kabelnetwerk door de combinatie van 
pc en tv door middel van een afzonderlijk kabelmo-
dulatiesysteem dat naast Telenet werd gerealiseerd. 

Het HAS-VIDEO-Project zorgde voor de integratie 
met een speciaal ontwikkelde settopbox. De pc viel 
weg doordat alles geïntegreerd werd in een settopbox. 
Het ICT@HOME-project zorgde voor een draadloze 
klanttoepassing en bereidde de medische toepassing 
voor. Zo ver is het niet gekomen omdat het federale 
Telecareproject eind 2003 is stopgezet. Op dit ogen-
blik zitten we in een overgangsfase. In 2002 en 2003 
hebben we geprobeerd het initiatief en het klantenbe-
reik uit te breiden langs het samenwerkingsinitiatief  
Thuiszorg. 

De dienst maakt deel uit van de thuiszorg en maakt 
zo deel uit van het departement Ouderenzorg en 
Thuiszorg van het OCMW-Kortrijk. De dienst 
bevindt zich in een woon- en zorgcentrum. Dat cen-
trum is een rvt en een dienstencentrum. 

We zijn in 1999 van start gegaan met 65 op locatie 
aangesloten gebruikers. Europa vroeg immers een 
grootschalig project op te zetten. De gebruikers 
waren verspreid over de Kortrijkse deelgemeenten. 
We maakten gebruik van analoge PAL-technologie. 
Dat project liep tot in 2002. Door over te schakelen 
op digitale technologie moesten we ons beperken tot 
tien gebruikers op één locatie. Het waren allemaal 
huurders van een woning op een OCMW-site. 

In 2004 konden we het project opnieuw uitbreiden 
dankzij het gebruik van verschillende breedband-
netwerken. Het project liep in Kortrijk, maar ook 
in Menen en Zwevegem. De zorgverstrekkers en het 
OCMW traden toe tot het project. 

Nadat de financiering was stopgezet hebben we eind 
2004 een symposium georganiseerd om verslag uit te 
brengen over de projecten en in de hoop een vervolg 

te kunnen breien aan onze activiteiten. We zijn op dit 
ogenblik op zoek naar verbreding en een nieuw plat-
form. 

De desk wordt bemand door een sociaal verpleegkun-
dige die de methodologie en techniek volledig onder 
de knie heeft. Ze kent ook alles van hulpverlening om 
de klant op passende wijze van dienst te zijn. 

De hulpverlener zit in het dienstencentrum. We wer-
ken door middel van het kabelnetwerk en ADSL. De 
klant kan met zijn televisie de hulpverlener oproepen. 
Het systeem is heel klantvriendelijk en laagdrempe-
lig. Telecare zorgt voor de zorg op afstand. 

Thuis staat een televisietoestel, een settopbox en 
een camera met micro. In het dienstencentrum staat 
beeldscherp en een oog-tot-oogcamera. Het oogcon-
tact is belangrijk omdat de klant het contact als een 
thuisbezoek ervaart. 

Dankzij de PIH beschikken wij over een elektronisch 
klantendossier, ontwikkeld door een student. Het is 
een heel nauwkeurige database waarin het klanten-
dossier wordt bijgehouden. Dat dossier is nuttig in de 
zorgketen. We maken gebruik van hybride fibre coax 
en ADSL. 

Aanvankelijk waren we wat huiverachtig omdat 
ouderen niet echt vertrouwd zijn met deze technolo-
gie. We vonden de toestellen niet bepaald gebruiks-
vriendelijk. Ouderen springen gelukkig vlot om met 
de afstandsbediening.

De gebruikersgroep was van 1994 tot 1998 hetero-
geen. Het waren ouderen tussen 60 en 90 jaar. Zowel 
alleenwonend als samenwonend. Sommigen hadden 
geen behoefte aan zorg. Anderen waren invalide. 

Na de eerste testperiode hebben we de gebruikers-
groep in 1998 opnieuw gedefinieerd. De gebruikers 
waren daarna mindervalide zorgbehoevende en 
alleenstaande senioren. Een studie van professor 
Arnaert toonde immers een correlatie aan tussen 
zorgbehoevendheid en aantal oproepen. 

De dienstverlening bestond uit contact en commu-
nicatie. Een relatie opbouwen was niet het belang-
rijkste, maar gold wel als basis voor het verlenen van 
advies en verstrekken van informatie. Het contact 
verbrak het isolement. De ontmoeting speelde in op 
de behoefte van de klanten. Het was niet de bedoe-
ling de klant afhankelijk te maken van de techno-
logie. Het was ook de bedoeling de klant de weg te 
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wijzen naar nieuwe ontmoetingsplaatsen, verenigin-
gen en dienstencentra in zijn buurt. 

Het veiligheidsgevoel thuis werd erdoor versterkt. 
Het zorgde ervoor dat de ouderen ervoor kozen om 
langer thuis te blijven. Dat was zeker het geval toen 
we nog met twee hulpverleensters werkten. 

Wanneer er een goede relatie is opgebouwd met de 
klant, is het makkelijk om informatie te verstrek-
ken en advies te verlenen. We kregen veel vragen om 
informatie en advies. Dat heeft vaak geleid tot zorg-
bemiddelend optreden en zorgcoördinatie. Zorgbe-
middelend toeleiden naar de passende zorg. Zorg op 
maat helpen organiseren. Wanneer een zorgsetting is 
gerealiseerd, moet gecoördineerd worden. 

In het eerste deel van het project tussen 1994 en 1998 
kregen we contactoproepen en hulp- en zorgvragen. 
De contactoproepen waren vooral gericht op inter-
actie, ontmoeting, maatschappelijke participatie en 
algemeen welbevinden. De hulp en zorgvragen vielen 
uiteen in verschillende levensdomeinen: gezondheid, 
relationele problemen, vragen om zorgvoorzieningen, 
financiële problemen en woonproblemen. 

Professor Arnaert heeft het systeem een eerste keer 
geëvalueerd. Het systeem verhoogde de autono-
mie van de meest kwetsbare doelgroep, namelijk de 
alleenstaande en zorgbehoevende senioren. Uit een 
eigen enquête bleek dat het beeld voor een belang-
rijke meerwaarde zorgde. Het oogcontact wekte de 
indruk dat het om een thuisbezoek ging. Het gebruik 
verliep heel vlot. 

Een breedbandnetwerk met kwaliteitsvol beeld en 
klank is zeer belangrijk voor e-zorg. Dat zou allicht 
binnen de opdrachten van het Instituut voor Breed-
bandtechnologie kunnen horen. Beschikbare en 
betaalbare apparatuur is ook een belangrijke voor-
waarde. Tot op heden werkten we met prototypes 
maar we nemen aan dat de apparatuur gemakkelijker 
verkrijgbaar en goedkoper zal worden. De dienstver-
lenende organisaties moeten overtuigd worden van 
het belang van de inbedding van telecare en telezorg 
in hun werking. Ook de regelgeving moet aangepast 
worden. Om een en ander betaalbaar te maken zou-
den een nomenclatuur of  een passende financiering 
via zorg- of andere verzekeringsmechanismen handig 
zijn. 

In onze maatschappij lijkt een inbedding in de leden-
organisaties, grote ziekenfondsen of verzekeraars, die 

een gediversifieerd aanbod van diensten en hulpver-
lening en zorgverstrekking hebben, nuttig. E-zorg en 
telecare kunnen een brug slaan tussen de verschil-
lende dienstverleners. Een ander soort inbedding 
namelijk in de lokale dienstencentra, die nu al vrij 
gedecentraliseerd werken, is ook mogelijk. Ze kun-
nen dan videocommunicatieverbindingen tot stand 
brengen met de meest kwetsbare ouderen op hun 
grondgebied. Zo kunnen ze een vorm van kruisver-
bindingen tot stand brengen.

Met de groei van het kabelnetwerk en de mogelijkhe-
den van breedband, moet uitbreiding tot Vlaanderen 
mogelijk zijn. De verdeling van de kosten is een cru-
ciale factor. Het kan daarbij gaan over verzekerings-
mechanismen, maatregelen om de betaalbaarheid te 
verbeteren enzovoort.

Mevrouw Kathleen Helsen: Bij de hulpverlening is er 
meestal een vorm van lijfelijk contact. Hoe ervaren 
zorgverleners en zorgbehoevenden de evolutie op dat 
vlak? 

De heer Filip D’Haene: We hebben er bewust voor 
gekozen om niet met een webcam maar wel met een 
televisiescherm te werken omdat het oogcontact of 
het aanwezigheidsgevoel zo beter benaderd worden. 
Het is natuurlijk niet gelijk te stellen aan of  een ver-
vanging van een echt huisbezoek. Het aantal huisbe-
zoeken kan beperkt worden tot die noodzakelijk voor 
de verzorging. 

Het systeem verhoogt wel de efficiëntie van de zorg-
verstrekking. Thuiszorg heeft al lang te kampen met 
een gebrek aan coördinatie. Videocommunicatie kan 
daaraan verhelpen. Zo maakt videocommunicatie het 
mogelijk om snel nieuwe afspraken te maken. Dat is 
belangrijk omdat de zorgverstrekkers dikwijls op een 
verschillend moment bij de patiënt komen. Als er een 
probleem door een van hen vastgesteld wordt, kan de 
helpdesk, namelijk Telesenior, snel de andere zorg-
verleners contacteren. Het aantal huisbezoeken zal 
beperkt worden, maar dat zal niet nadelig zijn. De 
bezoeken zullen immers gerichter kunnen gebeuren.

Mevrouw Kathleen Helsen: Ik begrijp dat het een 
meerwaarde is voor de hulpverlening, maar hoe 
ervaart de cliënt de evolutie? 

De heer Filip D’Haene: De klant zelf  was vooral 
tevreden over het oogcontact. Het systeem is volgens 
hem ook voldoende gebruiksvriendelijk. De helpdesk 
werkte bevredigend maar de klant vroeg wel om ook 
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andere mantelzorgers of familieleden bij het systeem 
te betrekken. Dat kan eventueel wel bij vervolgpro-
jecten. Het is daarbij niet zozeer de bedoeling om 
patiënten met elkaar in contact te brengen als wel de 
volledige omgeving van de cliënt bij de verzorging te 
betrekken. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Maakt Telesenior gebruik 
van digitale televisie? Tien jaar geleden bij de digi-
tale coalitie bestond de organisatie ook al. Was het 
een nadeel om zo vroeg te starten? Telesenior kampt 
nog steeds met veel problemen. Is het moeilijk om de 
voorsprong te verzilveren? 

De heer Filip D’Haene: Het is een complex probleem. 
De toepassingsmogelijkheden van tweewegscommu-
nicatie met beeld zijn legio. We hebben activiteiten 
op de verschillende domeinen wel overwogen, maar 
gezien onze pioniersrol waren we verplicht om onze 
werkzaamheden duidelijk af  te bakenen. Vrijetijds-
programma’s voor ouderen waren niet onze prioriteit. 
De doelgroep waren de alleenstaande ouderen die 
meest zorg behoefden. Het was evenmin de bedoeling 
om de bestaande diensten te negeren, maar eerder de 
cliënten naar de diensten toe te leiden. Vandaar de 
keuze voor zorg en hulpverlening. In de pionierspe-
riode hebben we aan welzijnswerkers en techneuten 
steeds duidelijk gemaakt dat technologie niet het 
doel is maar een middel. Dat belet echter niet dat het 
interactieve aanbod uitgebreid wordt. De beeldtech-
nologie zal sowieso meer mogelijk maken, denk maar 
aan de gsm met beelden. 

De keuze van Telesenior is functioneel, niet alleen 
voor de grote verzekeraars en ziekenfondsen maar 
ook voor de lokale besturen en diensten. 

IX. VErgADErINg VAN DINSDAg 21 JUNI 
2005

1. Hoorzitting met de heer Staf Peeters, afdelings-
hoofd, afdeling Volwassenenonderwijs, departement 
Onderwijs, Begeleid Individueel Studeren (BIS), 
ministerie van de Vlaamse gemeenschap en de heer 
Andy Janssens, adjunct van de directeur, afdeling 
Volwassenenonderwijs, departement Onderwijs, 
Begeleid Individueel Studeren (BIS), ministerie van 
de Vlaamse gemeenschap

De heer Staf Peeters: BIS is een deel van de afdeling 
Volwassenenonderwijs, dat de centra voor volwas-

senenonderwijs (CVO’s), de basiseducatie en het 
afstandsleren, sinds 1999 BIS, overkoepelt. Bij het 
afstandsleren zijn de inschrijvingen en het beheer van 
de cursussen geautomatiseerd. Daarover zal ik het 
vandaag niet hebben, maar wel over de klantencon-
tacten, de zogenaamde e-learning.

Aanvankelijk waren de cursussen schriftelijk en kon-
den huistaken enkel schriftelijk ingediend worden. 
Het verloop van de cursussen werd wel elektronisch 
beheerd. Sinds een jaar kunnen de cursisten huista-
ken elektronisch indienen en is er een elektronische 
campus, zij het dan op beperkte schaal, voor het 
schriftelijk afstandsonderwijs.

Sinds een viertal jaren is BIS-online in ontwikkeling. 
De cursussen zijn volledig webbased. De cursisten 
leren de inhoud van de cursus op het scherm en al 
doende. Op dat vlak spelen we een voortrekkersrol in 
Europa. Dat bleek nog maar eens op een conferentie 
van de European Association of  Distant Learning. 
De cursussen van de meeste andere ondernemingen 
hebben een schriftelijke basis, met elektronische en 
multimediale toevoegingen.

Die volledig webbased cursussen vergen heel wat 
investeringen. Alleen de overheid zelf  kan zich der-
gelijke investeringen veroorloven. In de private sector 
moeten de investeringen immers op kortere termijn 
renderen.

De website van BIS maakt een duidelijk onderscheid 
tussen de twee onderdelen van de werking. Vooreerst 
is er ‘Duik samen met BIS in je boeken’, zoals gezegd 
zijn dat schriftelijke cursussen met elektronische 
ondersteuningsprocessen en huistaken. De volgende 
stap is dat ook communicatie tussen de cursisten 
mogelijk wordt. Voorts is er dus ‘BIS-online’ waarbij 
zowel de cursussen als de leeromgeving elektronisch 
zijn. 

Een andere evolutie is de CVO-online en daarmee 
beland ik bij het rendement van de cursussen. Het 
BIS is geconcipieerd voor de individuele cursist. Al 
in het decreet van 1999 over het volwassenenonder-
wijs was er sprake van gecombineerd onderwijs. Dat 
is een combinatie tussen afstands- en contactonder-
wijs. Dat onderdeel vindt moeilijk ingang en we wil-
len de CVO’s ondersteunen, door de leeromgeving 
van BIS en de eigen cursussen gratis ter beschikking 
te stellen. De aanpassingen hebben ons niet zo veel 
inspanningen gekost. Het is niet de bedoeling om te 
interfereren in de pedagogische vrijheid van de cen-
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tra, ze kunnen dus de cursussen op hun eigen wijze 
integreren in hun onderwijs en een eigen vorm van 
blended learning uitwerken. 

De CVO’s kunnen eventueel hun eigen cursussen 
in het nieuwe systeem integreren en zelfs delen met 
andere centra. 

De heer Andy Janssens: BIS heeft een honderdtal 
schriftelijke cursussen en jaarlijks schrijven er onge-
veer 25.000 cursisten in. Ongeveer 45 percent zijn 
inschrijvingen voor taalcursussen, ongeveer 20 per-
cent voor ICT-cursussen. De cursussen waren tot 
2000 gratis. Sindsdien is er een beperkt inschrijvings-
geld, ondertussen 5 euro per lespakket en gemiddeld 
45 euro voor een volledige cursus.

Het aanbod van onlinecursussen is beperkter en 
betreft voornamelijk taalopleidingen: Frans, Duits, 
Spaans, Italiaans, NT2 (Nederlands als tweede taal). 
Voorts is er ook een cursus aardrijkskunde en wor-
den er een aantal cursussen ontwikkeld, namelijk 
preventie en bescherming op het werk en meertalig 
secretariaat. De laatste opleiding zal modules heb-
ben over communicatie, organisatie, recht en taalge-
bruik. In 2005 zullen er meer dan 4000 inschrijvingen 
zijn. De cursist koopt toegang tot een cursus voor 
een bepaalde periode. De prijs is 16 euro per maand. 
Voor dat bedrag heeft de cursist onbeperkt toegang 
tot alle lessen van dat pakket of die taal die al online 
zijn. Een inschrijving voor een cursus Spaans bij-
voorbeeld laat de raadpleging van de cursussen van 
beginners tot gevorderden toe. 

Er is ongeveer een gelijk aantal mannelijke en vrou-
welijke cursisten. De groep tussen 46 en 60 jaar is 
beter vertegenwoordigd in de onlinecursussen dan 
in de schriftelijke cursussen. Voor de groep tussen 26 
en 35 geldt het omgekeerde. Dat is een merkwaardige 
vaststelling omdat we dachten dat de jongere groe-
pen eerder geneigd zouden zijn om volledig online te 
studeren. 

Ook naargelang het opleidingsniveau verkiezen de 
cursisten andere vormen van leren: 35 percent van de 
onlinecursisten hebben een diploma van hoger onder-
wijs van twee cycli of van universitair onderwijs. Dat 
percentage is 15 percent lager voor de schriftelijke 
cursussen. Hogergeschoolden kiezen dus eerder voor 
onlineleren. 

Er zijn plannen om BIS te organiseren met een vorm 
van publiek-private samenwerking. Het betreft dan 
enkel de marketing en de exploitatie, de cursusont-

wikkeling en de kwaliteitszorg blijven de taak van de 
overheid. 

Ook met VDAB is samenwerking mogelijk op vlak 
van het leerplatform, dat het onlineleren ondersteund, 
en op vlak van cursusontwikkeling. De eigenheid van 
beide organisaties moet wel bewaard blijven.

CVO-online is een grote uitdaging. Er is zoals gezegd 
een proefproject met vier CVO’s. Het is de bedoe-
ling om het gecombineerd leren te laten doorbreken. 
Dat biedt veel kansen voor levenslang leren, maar 
het ontbreekt de CVO’s aan kennis voor een goede 
e-learning. Dat is trouwens zo in de meeste onder-
wijsvormen. De leerkrachten en directies zullen moe-
ten begeleid worden. Al te vaak steunen directies 
het project niet. Belangrijk is ook om aan de CVO’s 
duidelijk te maken hoe men op een professionele 
manier cursusmateriaal moet ontwikkelen dat zowel 
didactisch verantwoord als in overeenstemming met 
technische standaarden is. Voorts moet hen geleerd 
worden hoe e-componenten in de cursus ingebouwd 
worden. Cursussen hoeven immers niet volledig 
online te zijn, zoals bij BIS-online. Op die vlakken 
moeten de CVO’s ondersteund worden. BIS stelt nu 
al software ter beschikking voor de leeromgeving en 
de cursussen. 

CVO’s zullen een ander doelgroepenbeleid moeten 
voeren voor e-learning of  blended learning. Een 
groot deel van hun huidige doelpubliek prefereert 
contactonderwijs, onder meer voor de sociale con-
tacten. Kortom, er is behoefte aan een ondersteu-
ningscentrum voor volwassenenonderwijs. Dat staat 
trouwens al in een concept voor een nieuw decreet op 
het volwassenenonderwijs.

De heer Staf Peeters: Ik hoop dat de uiteenzetting 
heeft aangetoond dat we al een en ander gerealiseerd 
hebben, maar ook dat er nog een lange weg te gaan 
is. Trouwens morgenvroeg hebben we daarover een 
grondig gesprek met de minister. Het zal ook gaan 
over publiek-private samenwerking en de vorming 
van een ondersteuningscentrum. Het is de bedoeling 
om BIS op te splitsen in een afdeling voor de marke-
ting en de contacten met cursisten, waarvoor met de 
privésector zal samengewerkt worden en een centrum 
voor de ontwikkeling van cursussen en de ondersteu-
ning van de CVO’s. Daarvoor zal er een decreet opge-
steld worden. 

Kathleen Helsen: Hoe verhoudt het aantal online 
beschikbare cursussen zich tot het totale aantal cur-
sussen? Welke cursussen komen in aanmerking voor 
e-learning? Zijn alle cursussen daarvoor geschikt? 
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Welke opleidingen komen niet in aanmerking voor 
e-learning? 

De heer Staf Peeters: We zijn begonnen in drie studie-
domeinen. Het studiedomein Informatica leent zich 
goed voor e-learning. De basiscursussen informatica 
zijn verloren gegaan door het faillissement van onze 
provider. We hebben geleerd dat we voor een basis-
cursus, als bijvoorbeeld Word, beter een beroep doen 
op commerciële producten. Zelf  dergelijke cursussen 
ontwikkelen duurt te lang. We moeten ons concentre-
ren op de hogere opleidingsniveaus. 

Het studiedomein Talen leent zich eveneens goed 
voor e-learning. 

De cursus Preventie en Bescherming behoort tot het 
studiedomein Recht. Omdat er heel wat multimedi-
aal materiaal bij hoort, leent het zich eveneens voor 
e-learning. 

We werken aan een praktische cursus Elektriciteit. 
Dat achten we ook haalbaar. Een cursus Psychologie 
aanbieden via e-learning lijkt moeilijker. Het wordt 
wellicht gemengd onderwijs met de nadruk op schrif-
telijk materiaal. 

Schriftelijk materiaal moet schriftelijk gegeven wor-
den. Schriftelijk materiaal elektronisch verspreiden is 
voor ons goedkoper, maar duurder voor de student. 
Op een scherm leren is moeilijk waardoor de student 
alles zal afdrukken. Een echte e-opleiding moet inter-
actief  zijn. Lukt het niet om de cursus interactief  te 
maken, dan kunnen we die beter schriftelijk versprei-
den. 

BIS is gebaseerd op het constructivisme, een pedago-
gisch concept. De leerling construeert zelf  zijn leer-
stof. Hij bouwt op en leert al doende. We stellen tot 
onze eigen verbazing vast dat e-learning aanslaat bij 
mensen tussen 45 en 60 jaar. 

Mevrouw Patricia Ceysens: In de uiteenzetting wer-
den VDAB (Vlaamse Dienst voor Beroepsopleiding 
en Arbeidsbemiddeling) en de centra voor volwasse-
nenonderwijs vermeld. Waarom Syntra niet? 

Werkt elke Vlaamse aanbieder van e-learning met een 
eigen leerplatform? Leidt dat niet tot versnippering? 
De Katho-hogeschool biedt de opleiding tot kleuter-
leidster online aan. Ik veronderstel dat zij ook een 

eigen platform hebben ontwikkeld. Moeten we niet 
zoeken naar een gemeenschappelijke standaard? 

De heer Staf Peeters: Ik kan alleen maar proberen 
te antwoorden voor Syntra. Ik ben lid geweest van 
de kerngroep van het HIVA (Hoger Instituut voor 
de Arbeid) waar een studie werd uitgevoerd over 
e-learning in de Vlaamse opleidingsinstellingen. Uit 
de studie bleek dat enkel VDAB en BIS toe zijn aan 
e-learning. Syntra zit nog in de voorbereidende fase. 

De vraag over het leerplatform is heel terecht. VDAB 
en BIS zouden in principe dezelfde leeromgeving 
kunnen gebruiken. Het VDAB-platform was niet 
geschikt voor BIS. Na het faillissement van onze pro-
vider zijn wij op zoek moeten gaan naar een nieuw 
leerplatform. Wij hebben VDAB toen gevraagd deel 
te nemen aan de selectieprocedure. Wij hebben uitein-
delijk gekozen voor Intralearn. Ondertussen was ook 
de VDAB toe aan een nieuw platform. VDAB heeft 
ook de provider van BIS uitgenodigd een aanbod 
te doen, maar koos uiteindelijk voor IBM. Omdat 
het contract tussen BIS en Intralearn vervalt, gaan 
we met IBM na welke aanpassingen nodig zijn aan 
het VDAB-platform. Als we een akkoord bereiken, 
zullen wij vanaf  volgend jaar hetzelfde leerplatform 
gebruiken als de VDAB. 

De meeste hogescholen en universiteiten hebben een 
leerplatform. Ze maken dikwijls gebruik van Black-
board. We moeten de autonomie van de scholen res-
pecteren. Wij hebben voor Intralearn gekozen omdat 
we toestemming kregen om ons leerplatform gratis 
ter beschikking te stellen van de CVO’s. 

IBM heeft al laten weten dat we hun leerplatform ook 
gratis ter beschikking mogen stellen van de CVO’s. 
De kans bestaat dat VDAB, BIS en CVO volgend 
jaar een gemeenschappelijk leerplatform gebruiken. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Een leerplatform wordt 
niet altijd zelf  ontwikkeld. 

De heer Staf Peeters: Wie een krachtig leerplatform 
nodig heeft, koopt een licentie. Het platform wordt 
dan aangepast aan de eigen behoeften. Een aantal 
scholen bouwt een eigen leerplatform.

De heer Karel Tirez, afdelingshoofd online, VDAB 
(e-learning): Vlaanderen zou voor één leerplatform 
moeten kiezen. Het contract met de IBM kost ons 
jaarlijks 30 miljoen Belgische frank (743.681 euro). 
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Het leerplatform heeft een multiportalfunctie. Dat 
betekent dat de motor van het platform gelijk blijft 
ongeacht de gebruiker. De presentatie kan wel aan-
gepast worden. 

Een tweede probleem is dat cursussen maken heel 
duur is. Het heeft bijvoorbeeld geen zin dat VDAB 
en BIS elk afzonderlijk een eigen cursus Flash schrij-
ven. Als beide instellingen afspreken dat de cursussen 
moeten beantwoorden aan internationale normen 
kunnen zij op om het even welk platform aangebo-
den worden. Uiteindelijk zijn VDAB en BIS geen 
concurrenten omdat we ons op een andere doelgroep 
concentreren. Samen cursussen ontwikkelen zou een 
hele besparing betekenen. 

VDAB heeft ervoor geopteerd webleren te combine-
ren met coaching. Elke werkdag staan tussen 16 en 
20 uur een aantal coaches ter beschikking van de 
cursisten. Sommigen hebben geen coaching nodig. 
Anderen kiezen voor intensieve begeleiding. We 
volgen steeds de vorderingen van nabij. De coaches 
kunnen meer dan alleen maar VDAB-cursisten bege-
leiden. Bovendien kunnen ze van thuis uit begeleiden. 
VDAB beschouwt die begeleiding als een belangrijke 
voorwaarde. 

De heer Staf  Peeters: Zowel voor de klassieke als 
voor de onlineopleidingen hebben wij coaches. Op 
de schriftelijke en elektronische huistaken volgt feed-
back. Bij de onlineopleiding kan men in dialoog tre-
den met een coach. We organiseren chatsessies en 
peergroepen. 

De cursus Meertalig Secretariaat is de eerste cur-
sus die zowel door VDAB als door BIS gebruikt zal 
worden. Ook de CVO’s zullen er gebruik van maken. 
De cursus is gebaseerd op een contactcursus van de 
CVO’s. We kunnen de cursus in stukken verdelen 
zodat BIS en VDAB er gebruik van kunnen maken 
volgens de behoeften van de cursisten en volgens de 
eigen methodologie. 

Mevrouw Patricia Ceysens: In 2005 hebben zich meer 
dan 4000 mensen ingeschreven voor een onlineop-
leiding. Welk groeipotentieel acht u mogelijk? De 
overheid stimuleert de bevolking bijvoorbeeld om 
levenslang te leren en promoot e-learning. Zal e-lear-
ning echt doorbreken? 

Zullen de 25.000 schriftelijke cursisten overschakelen 
om e-learning? Of  zal u nog een andere doelgroep 
aanboren? 

De heer Andy Janssens: Ten eerste hebben we een 
nieuwe doelgroep aangeboord. We hebben ook vast-
gesteld dat er sprake is van een verschuiving. Op dit 
moment ligt het aantal inschrijvingen voor schrif-
telijke cursussen nog altijd hoger dan voor online-
cursussen. Zestig percent van de inschrijvingen voor 
de cursus Spaans kiest voor een schriftelijke cursus. 
Veertig percent voor de onlinecursus. Dat is een rede-
lijk resultaat omdat we nog maar twee jaar online 
actief  zijn. Een deel van de doelgroep zal altijd voor 
een schriftelijke cursus opteren. We mogen hen niet 
uitsluiten. Ik verwacht dat in de nabije toekomst een 
meerderheid zal kiezen voor de onlinecursus. Die 
groep zal alleen maar groeien. 

De heer Staf  Peeters: De cursus Spaans is op dit 
ogenblik de enige cursus die we volledig online aan-
bieden. Pas als een cursus volledig online beschikbaar 
is, is hij echt aantrekkelijk. Er zijn meer inschrijvin-
gen voor schriftelijke cursussen omdat er meer schrif-
telijke cursussen zijn. Naarmate meer cursussen 
online beschikbaar zijn, zal het aantal cursisten toe-
nemen. Essentieel is marketing. Precies daarom zijn 
wij gewonnen voor pps (publiek-private samenwer-
king). De overheid is niet bepaald sterk in marketing 
en verkopen. We moeten levenslang leren promoten 
en het rendement van de cursussen verhogen. Wel-
licht kunnen we dan een hogere prijs vragen. 

Mevrouw Kathleen Helsen: Hoger opgeleiden kiezen 
makkelijker voor e-learning dan lager opgeleiden. 
Vlaanderen heeft geen universitair afstandsonder-
wijs. Nederland beschikt wel over een goed systeem: 
de Open Universiteit. Moet Vlaanderen niet streven 
naar een vergelijkbaar aanbod? 

De heer Staf Peeters: Open Universiteit Nederland 
zorgt wel voor afstandsonderwijs in Vlaanderen. Alle 
Vlaamse universitaire instellingen werken samen met 
de Open Universiteit Nederland. 

Mevrouw Kathleen Helsen: Die cursussen zijn wel 
gebaseerd op het Nederlandse model. 

De heer Staf Peeters: De Stichting Open Onderwijs 
in Vlaanderen heeft bij zijn oprichting tot spannin-
gen geleid tussen universiteiten onderling en tussen 
universiteiten en hogescholen. Ik kan me moeilijk 
voorstellen dat universiteiten en hogescholen ons 
zouden tolereren op hun territorium. Met de cursus 
Meertalig Secretariaat begeven we ons op het terrein 
van het Hoger Onderwijs voor Sociale Promotie. Ik 
veronderstel dat we veilig zijn op dat terrein. In de 
rand worden we getolereerd. In het hart niet. 
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Ik heb de evolutie de voorbije jaren niet meer 
gevolgd. Eigenlijk kan de universitaire wereld daar 
beter zelf  op antwoorden. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Is er in Vlaanderen 
iemand die nog zicht heeft op het geheel? 

De heer Staf Peeters: Ik denk het niet. Iedereen is 
actief  op zijn niveau. Wij proberen een overzicht te 
krijgen van het volwassenenonderwijs. Professor Van 
der Perre van de KULeuven heeft in 2003 de situatie 
van e-learning in het volwassenenonderwijs in kaart 
gebracht. 

Het hoger en het leerplichtonderwijs gaan hun eigen 
gang. Zij streven hun eigen doelstellingen na binnen 
de voor hen typische omstandigheden. De omstan-
digheden waarin het volwassenenonderwijs werkt zijn 
niet vergelijkbaar met de omstandigheden waarin het 
voltijdse secundair onderwijs werkt. Het secundair 
onderwijs is contactonderwijs. Zij gebruiken e-lear-
ning om de lessen aantrekkelijker te maken. 

Ook aan de universiteiten is er nog veel contact met 
de studenten. Blackboard wordt gebruikt als dis-
cussieforum, om informatie te verstrekken en om 
cursussen ter beschikking te stellen. Ze gebruiken 
Blackboard niet als een leermiddel zoals BIS dat 
doet. 

2. Hoorzitting met de heer Karel Tirez, afdelingshoofd 
online, Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en 
Beroepsopleiding (VDAB) (e-learning)

De heer Karel Tirez: Webleren moet steeds passen in 
de onlineactiviteiten en de visie van de VDAB. 

In 1994 is VDAB gestart met een internetaanbod. 
Tot dan moest een werkzoekende bij de almachtige 
VDAB-consulent terecht in de hoop een aangepast 
werkaanbod te krijgen. De introductie van de WIS-
kiosken (werkinformatiesysteem) kende veel tegen-
stand van de consulenten. De VDAB-werknemers 
hadden de indruk hun eigen bedrijfskapitaal op 
straat te zetten. In 1994 stond immers het volledige 
jobaanbod op de WIS-kiosken. Dat liet de werkzoe-
kende toe om zelf  werkaanbiedingen te selecteren. 
Hij kon natuurlijk nog altijd bij de consulent terecht. 

Het grote succes van de kiosken leidde in 1995 tot 
de eerste databankgestuurde website van de Vlaamse 
overheid: www.vdab.be. Sindsdien is het aantal toe-

passingen steeds toegenomen. Het is de ambitie om 
de volledige VDAB-dienstverlening, namelijk vaca-
tures, inschrijvingen en opleidingen, aan te bieden 
via drie kanalen: de website met e-mail, sms, mms 
en binnenkort ID-tv; de servicelijn of  het callcenter; 
de VDAB-kantoren of  de werkwinkels. Het gevolg 
daarvan is dat de zelfredzame klant zelf  de gewenste 
activiteiten uitvoert. Consulenten van de VDAB spa-
ren tijd uit en kunnen meer aandacht besteden aan 
de anderen. 

De reorganisatie heeft resultaten. Het aantal klan-
tencontacten is op tien jaar vertienvoudigd. Van alle 
klantencontacten verlopen er 77 percent online. Het 
aantal vacatures is op tien jaar tijd verdrievoudigd en 
65 percent van de vacatures worden online ingevuld. 
De evolutie is te danken aan de onlinetoepassingen. 

De eerste, vaak embryonale website is een informa-
tieve website met gewone HTML-teksten, waarop de 
klant informatie kan vinden. Daaruit ontwikkelt zich 
de interactieve website, vaak met een uniek klanten-
dossier. Dat soort website is al meer gebaseerd op de 
verlangens van de klant. Een verdere evolutie is een 
e-business website, waarop klanten online transacties 
kunnen afsluiten. De ideale website biedt een geper-
sonaliseerde, proactieve en integrale dienstverlening. 
Met de huidige technologie is dat mogelijk. Dat is de 
levensloop van bijna alle websites. Ook de VDAB-site 
heeft dat traject doorlopen, en bevindt zich momen-
teel tussen e-business en de ideale website. 

De klanten, zij het werkzoekenden of  werkgevers, 
kunnen op de VDAB-site een eigen virtuele ruimte 
krijgen waarop al hun acties geregistreerd worden. 
Ze krijgen daarenboven aangepaste mogelijkheden 
om acties uit te voeren. Op de website is er een hele 
waaier aan toepassingen mogelijk. 

Inzake bezoekcijfers zitten wij nu aan een gemiddelde 
van 1,2 miljoen per maand. Sinds 1998, begin van de 
metingen, stellen we een permanente stijging van 
onlinetoepassingen en internetgebruik vast. 

Wij worden vooral vereenzelvigd met jobsites; het 
marktaandeel van VDAB aan beschikbare vacatures 
bedraagt 36 percent. Daarnaast is er een overeen-
komst met monster, stepstone en jobat: hun vacatures 
worden mee aangeboden op de VDAB-site. 

Jammer genoeg zijn internettoepassingen nog altijd 
een zaak van het beter geschoolde publiek. Ander-
zijds is het wel opvallend dat 57 percent van de bezoe-
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kers van de VDAB-site werk heeft; slechts 35 percent 
is werkloos. De site van de VBAB is wellicht de enige 
in heel Vlaanderen die meer door vrouwen dan door 
mannen bezocht wordt: 68 percent van de bezoekers 
is vrouwelijk. 

Webleren is onze populaire naam voor e-learning: 
mensen kunnen gelijk waar, gelijk wanneer en gelijk 
hoe studeren. Er wordt ingepikt waar de voorkennis 
stopt, en alleen datgene gestudeerd wat nodig is. De 
effectiviteit is – bij grote leerinspanning – zeer hoog: 
er kunnen zeer snel grote hoeveelheden doorgenomen 
worden. Wie wil leren krijgt een individuele coach, 
en het leerproces wordt gevolgd en zo nodig bijge-
stuurd. 

Voor het webleren waren er in 2004 ongeveer 18.000 
ingeschrevenen; de prognose voor 2005 ligt om en 
bij de 22.000. Vorig jaar was er, voor alle cursus-
sen samen, een gemiddelde van 1500 inschrijvingen 
per maand. In januari 2005 startten wij met negen 
nieuwe cursussen; dit resulteerde in een inschrijvings-
cijfer van 3600 voor die maand; dat is meer dan een 
verdubbeling. Dit bewijst dat er zeker publiek voor 
het webleren is, op voorwaarde dat de inhoud goed 
is. Maar webleren vergt ook investering: omzetting 
van een geschreven cursus van 50 uren in internet-
toepassing kost ongeveer 2,5 miljoen Belgische frank. 
Overleg en goede afspraken tussen de verschillende 
organisaties kan dus heel wat geld uitsparen. 

Wij begonnen met de gemakkelijkste en meest voor 
de hand liggende cursussen, die direct gerelateerd 
zijn aan pc- en internetgebruik. Daarnaast startten 
we echter ook met cursussen ‘sociale vaardigheden’, 
onder meer met ‘timemanagement’ en ‘leren leren’. 
Ik vind het erg belangrijk dat we ook uitpakken met 
veredelde arbeidersopleidingen; zo bieden we tegen-
woordig cursussen ‘anorganische scheikunde’ en 
‘basisprincipes elektriciteit’ aan. Op die manier pro-
beren wij stukken van eerder traditionele, manuele 
opleidingen ook in onlinetoepassingen om te zetten. 

In de toekomst voorzien wij binnen VDAB een virtu-
ele begeleiding van werkzoekenden, werknemers en 
bedrijven. Wij denken einde dit jaar met een proef-
project te kunnen starten, waarbij een aantal van die 
doelgroepen zal begeleid worden. 

Verder beogen wij HR-XML-uitwisseling: het gaat 
daarbij om standaarden die in de HR-omgeving 

gebruikt worden, en die het mogelijk maken vaca-
tures tussen verschillende systemen uit te wisselen. 
Omdat ze niet moeten overgetikt worden is de kans 
op fouten miniem, en wordt het manuele werk bijna 
tot nihil gereduceerd. 

Ook campagnemanagement is een toekomstig project. 
Dat is een systeem dat het mogelijk maakt campag-
nes integraal en volautomatisch online en via callcen-
ters te voeren. Daarbij zal een automatische selectie 
gemaakt worden voor een bepaald jobaanbod, door 
profielen van de databank met de jobvereisten te mat-
chen. Daarna kan bijvoorbeeld een mailtje gestuurd 
worden naar de 1000 meest geschikte kandidaten, 
waarin ze attent gemaakt worden op een passende 
opleiding of  een infosessie. Indien niet genoeg men-
sen reageren, gaat een opdracht naar een callcenter, 
van waaruit de 100 meest geschikte kandidaten opge-
beld worden. Op die manier kan dankzij een goed 
campagnemanagement een hoop manueel en repeti-
tief  werk vermeden worden. 

Een vierde toekomstig project is de anonieme toepas-
sing voor de traffic naar de website, maar met geregi-
streerd gebruik om begeleiding mogelijk te maken. 

De WIS-terminals staan ondertussen in meer dan 
140 gemeenten, net als in VDAB-kantoren en groot-
warenhuizen. Op dit moment bespreken wij met 
onze collega’s-VOI’s van onder meer Bloso, Kind 
en Gezin, CultuurNet en Toerisme Vlaanderen om, 
naast het aanbod van de VDAB, ook hun aanbod op 
die kiosken te plaatsen.

De WIS-kiosk is nog steeds het meest laagdrempelige 
systeem om vacatures te zoeken in de eigen gemeente: 
er is immers geen internetaansluiting of  kennis van 
internettoepassingen vereist. Technisch is het moge-
lijk om meer toepassingen op de kiosken te zetten. Zo 
wordt het gemeentelijk aanbod groter en dat maakt 
het voor de klant interessanter. We hopen het project 
in samenwerking met de andere VOI’s dan ook rond 
te krijgen.

Graag overloop ik nog even de brochure over weble-
ren. Vooraan in de brochure staan de voordelen voor 
de werkgever: zo kan men de opleiding van het per-
soneel uitbesteden aan private of openbare partners. 
Verderop in de brochure staat een overzicht van de 
cursussen met alle detailinformatie: de hoofdstukken 
die in de opleiding voorkomen.
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Een onlinecursus is niet hetzelfde als een papieren 
cursus. In een onlinecursus moet veel variatie en ani-
matie zitten, zoals testjes met autocorrectie en allerlei 
voorbeelden. Belangrijk is het vergroten van de inter-
activiteit zodat de aandacht van de lerende kan wor-
den vastgehouden. De cursus HTML is bijvoorbeeld 
sterk gerubriceerd: omwille van het vlotte verloop is 
ze onderverdeeld in modules.

Het deel over de VDAB-begeleiding omvat de drie 
mogelijke levels van begeleiding, gevolgd door het 
overzicht van de opleidingen. Vervolgens worden 
de prijzen weergegeven. Voor een werkzoekende is 
elke opleiding gratis. Verder zijn er ook verschillen 
inzake niveau en werd er een vermoedelijke duurtijd 
bepaald. Bijvoorbeeld voor de opleiding ‘Internet: 
surfen en zoeken’ bedraagt die tijd – volgens een nor-
maal tempo – 25 uren. De doorlooptijd is 90 dagen: 
men heeft 90 dagen om de 25 uren te presteren.

In een volgend deel worden de systeemvereisten ver-
meld: welk type pc, welke software enzovoort. Afslui-
tend staat de praktische informatie, zodat wie meer 
informatie wil over webleren ons kan bereiken.

Mevrouw Kathleen Helsen: U sprak over de financie-
ring van cursussen, maar verhoogt het e-leren de kos-
ten van de VDAB, of is het een nuloperatie?

De heer Karel Tirez: De ontvangsten uit inschrijvin-
gen voor webleren dekken de kosten niet. Het bud-
get dat de VDAB besteedt aan opleidingen blijft 
hetzelfde, maar een deel gaat naar onlinetrajecten. 
De middelen en budgetten zijn dus niet verhoogd, er 
werd enkel een strategische keuze gemaakt.

De inkomsten uit de opleidingen voor werkzoeken-
den kunnen onmogelijk de investeringen dekken. Dat 
geldt trouwens ook voor de andere opleidingen.

Mevrouw Patricia Ceysens: Die kosten zouden wel 
gerecupereerd kunnen worden indien ze over veel 
meer gebruikers zouden worden gespreid. Zo zouden 
ook private bedrijven kunnen worden ingeschakeld.

De VDAB heeft de nodige knowhow ontwikkeld. 
Die knowhow heeft dan wel geld gekost, maar is mis-
schien ook exporteerbaar naar het buitenland?

De heer Karel Tirez: Al onze cursussen zijn Neder-
landstalig, dat is ook onze opdracht. Sommige cur-
sussen zijn echter coproducties: we maakten ze niet 
alleen, maar in samenwerking met private partners. 
Die samenwerking is goed, want in een dergelijke 

grote en specifieke markt moet men geen angst heb-
ben voor concurrentie. Door in samenwerking met 
anderen cursussen te maken worden de kosten voor 
iedereen gedrukt, wij zijn dan ook vragende partij.

Het zou ook goed zijn om in Vlaanderen een geza-
menlijk leerplatform te creëren zodat de vorderingen 
van de cursisten kunnen gevolgd worden en de tech-
nische stabiliteit kan worden gegarandeerd. Iedereen 
zou er dan gebruik van kunnen maken om via die 
weg eigen materiaal aan te bieden. Dat lijkt ons de 
ideale situatie.

Mevrouw Patricia Ceysens: Een dergelijk leerplatform 
is er vandaag niet?

De heer Karel Tirez: Neen, maar stilaan begint het 
idee te leven. Ook de interne opleidingsdienst van 
het ministerie van de Vlaamse Gemeenschap vindt 
het creëren van steeds nieuwe platforms met steeds 
nieuwe aanbestedingen onzinnig, onder meer omwille 
van de hoge kostprijs. Een eendrachtige benadering 
verdient dus de voorkeur en daarvoor gaan ook 
steeds meer stemmen op.

Mevrouw Patricia Ceysens: Moet men de cursussen 
zelf  aanmaken, of  kunnen ze soms aangekocht wor-
den in het buitenland? Kan bijvoorbeeld een interes-
sante cursus uit Nederland gekocht worden?

De heer Karel Tirez: Dat kan, maar de VDAB onder-
scheidt daarbij drie fasen. Ten eerste is er de con-
tent: er moet een goede papieren cursus zijn. Of  die 
papieren cursus nu uit Nederland of Engeland komt 
maakt niet uit. Ten tweede is er de conversie naar 
internetformaten. De derde fase is de exploitatie: 
op welk platform draait het, waar kunnen de track-
and-tracegegevens over de vorderingen van de cursist 
gevonden worden.

Bij de content kan dus een beroep gedaan worden 
op het buitenland. De omzetting gebeurt deels door 
de VDAB zelf  en wordt deels uitbesteed naar private 
partners om sneller te kunnen werken. Het maakt 
daarbij niet uit of  de content al of  niet Nederlands-
talig is.

Wij werken nu samen met een Nederlandse firma die 
een zeer goede opleiding callcenter-operator geeft, 
een opleiding die in Vlaanderen nauwelijks bestaat. 
De inhoudelijke flow van die opleiding is heel goed, 
maar de situaties en het taalgebruik zijn Nederlands 
en moeten dus nog omgevormd worden.
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Mevrouw Kathleen Helsen: Via het volwassenenon-
derwijs kwam tot uiting dat laaggeschoolden minder 
kiezen voor deze leervorm. Heeft de VDAB dezelfde 
ervaring?

De heer Karel Tirez: Uiteraard. We moeten ons geen 
illusies maken: de leervorm is vooral geschikt voor 
de beter geschoolde laag van de bevolking. Om de 
laaggeschoolden te bereiken moeten andere middelen 
worden ingezet, bijvoorbeeld de digitale televisie. De 
onlinecursus vergt een zekere internetkennis en een 
zeer sterke discipline: het is namelijk niet aangenaam 
om te leren op een beeldscherm.

De inschrijving, het volgen van de cursus en even-
tueel het betalen: het verloopt bij de VDAB allemaal 
zonder papieren, over het net. Er is geen enkel docu-
ment vereist om de cursus te volgen en dat heeft grote 
voordelen. Zo worden de cursussen permanent aan-
gepast en beschik je steeds over het goede materiaal. 
Het nadeel is echter dat de laaggeschoolden niet wor-
den bereikt. Het mag dan al een nobel streven zijn, de 
eerstkomende jaren zal dat ook niet het geval zijn.

Mevrouw Patricia Ceysens: Dat kan toch wel als men 
die laaggeschoolden in een klassikale omgeving com-
puter- en internetvaardigheden bijbrengt?

De heer Karel Tirez: Dan kan het wel. Ik heb het ech-
ter over de pure vorm van webleren. Zoals de heer 
Peeters daarnet ook opmerkte is de toekomst aan 
blended learning: mengvormen, combinaties van leer-
technieken. De opleidingsorganisatie van de VDAB 
is daar echter nog niet klaar voor en dat geldt ook 
voor het onderwijs. Voor een combinatie van die ver-
schillende vormen moet de hele organisatie, en ook 
de cultuur, wijzigen. Het is wel de enige zinvolle evo-
lutie, want enkel en alleen via het net werken is niet 
mogelijk.

X. VErgADErINg VAN DONDErDAg 23 JUNI 
2005

1. Hoorzitting met de heer Jan Decraemer, adjunct 
van de directeur, afdeling Beleidscoördinatie onder-
wijs, departement Onderwijs, ministerie van de 
Vlaamse gemeenschap (ICT-beleid voor leerplicht-
onderwijs) 

De heer Jan Decraemer: Ik ben verantwoordelijk voor 
het ICT-beleid in de beleidscel van het departement 
Onderwijs. Ik zal het hebben over kansen en valkui-
len van ICT in het onderwijs.

Het departement Onderwijs voert pas sinds 1996 
een structureel ICT-beleid. De ICT-integratie in het 
onderwijs is van onderuit gegroeid, de overheid is 
pas later op de kar gesprongen. De eerste structurele 
maatregelen dateren van 1996, toen minister Van den 
Bossche beslist heeft om op een grootschalige manier 
nascholing en vorming over ICT voor leerkrachten te 
gaan opzetten. 

We voeren om vier redenen een ICT-beleid in het 
onderwijs. Leren krijgt een plaats in de kennismaat-
schappij en technologie gaat daarbij een belangrijke 
rol spelen. Als de maatschappij vindt dat ICT basis-
vaardigheden zijn, moeten die ook in het onderwijs 
aan bod komen. ICT kan bovendien een belangrijke 
ondersteunende rol spelen bij de flexibilisering van 
het onderwijs: het kan het leren wat loskoppelen van 
tijd en ruimte. In een kennismaatschappij wordt het 
ook moeilijk om binnen het leerplichtonderwijs te 
komen tot een afgesloten geheel van kennis en vaar-
digheden; men moet blijven leren en ICT kan dat 
faciliteren. Het onderwijs kan ten derde ook een rol 
spelen in het dichten van de digitale kloof. Ten slotte 
verwacht de arbeidsmarkt dat mensen die uit het 
onderwijs uitstromen, bepaalde vaardigheden heb-
ben.

Het ICT-beleid rust op vijf  pijlers. De drie belang-
rijkste zijn: voorzien in vorming, voorzien in infra-
structuur en scholen ondersteunen. Het departement 
heeft een veelheid van projecten, ik zal er de belang-
rijkste uitlichten.

Bij de infrastructuurpijler is er het project PC/KD  
(pc per Kadee), dat gelopen heeft van 1998 tot 
2003: er werden ‘gekleurde’ middelen voor scholen 
gecreëerd waarmee ze hard- en software konden 
aanschaffen. De middelen mochten enkel daartoe 
gebruikt worden. Daarvoor werd in totaal bijna 100 
miljoen euro uitgetrokken. Sinds 2003 krijgen scholen 
dus geen gekleurde middelen meer voor infrastruc-
tuur en worden zij verondersteld de infrastructuur te 
financieren met hun normale werkingsmiddelen.

Bij dezelfde pijler hoort ook het softwarebeleid. Aan-
vankelijk liet het departement de markt spelen. Het 
verwachtte dat softwareontwikkelaars educatieve 
software op de markt zouden brengen die scholen 
met hun PC/KD-middelen konden aankopen. We 
hebben ook databanken ontwikkeld met beschrij-
vingen van commerciële software en raamovereen-
komsten afgesloten met grote spelers zoals IBM, 
Microsoft en Corel. 
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Tijdens de vorige regeerperiode groeide het besef dat 
de educatieve software niet echt van de grond kwam. 
Het digitaliseren van handboeken volstond niet. Er 
was nood aan een ander beleid. Men stelde vast dat 
er op het internet heel veel leermiddelen aanwezig 
waren. Rond 2002 deed zich een shift voor van soft-
ware- naar digitaal leermiddelenbeleid. We hebben 
beslist om een educatieve portaalsite te financieren 
waar leerkrachten die zelf  leermiddelen ontwikkelen, 
hun ding konden uitwisselen met collega’s. Nu heeft 
minister Vandenbroucke er expliciet voor gekozen 
een sensibilisatiecampagne te voeren voor de open-
sourcesoftware in het onderwijs.

In de ondersteuningspijler zitten een viertal projec-
ten: ICT-competenties, ICT-coördinatie, een jaarlijks 
sensibilisatiecampagne en een aantal projecten rond 
de verspreiding van een goede praktijk. We hebben 
een netwerk van 30 innovatieve scholen die we heb-
ben geselecteerd en die elk jaar activiteiten organi-
seren – congressen, publicaties enzovoort – over hoe 
zij ICT-gebruik laagdrempelig implementeren in hun 
scholen.

Een andere belangrijke pijler is vorming. Sinds 2000 
hebben we een grootschalig nascholingsproject dat 
voortbouwt op het initiatief  van minister Van den 
Bossche: REN-Vlaanderen, een netwerk van nascho-
lingsaanbieders waarbij bijna alle Vlaamse universi-
teiten en hogescholen betrokken zijn. De nascholing 
is zowel technisch, organisatorisch als pedagogisch. 
Dat project kost 1,8 miljoen euro per jaar. De andere 
twee pijlers zijn evaluatie en onderzoek en internati-
onalisering.

Wat heeft dat beleid tot nu toe opgeleverd? Wat 
betreft infrastructuur, was de doelstelling van PC/KD 
om één pc per tien leerlingen te hebben. Die is volle-
dig bereikt in het basis- en het secundair onderwijs. 
Er is dus een basisinfrastructuur aanwezig. Andere 
doelstelling was per vijftien leerlingen één pc te heb-
ben die aangesloten is op het internet. Die wordt voor 
het basisonderwijs, waarbij ook het kleuteronderwijs 
is gerekend, niet gehaald. 

De connectiviteit ligt heel hoog. Het aandeel van de 
scholen die breedband gebruiken voor het internet 
is eveneens heel hoog: ongeveer 83 percent voor de 
beide onderwijsniveaus. Daarmee hoort Vlaanderen 
bij de Europese top. Een website gaat stilaan ook 
een heel belangrijke rol spelen in de profilering van 
scholen in de ruimere omgeving. Zwak is dan weer 
het aantal pc’s dat aangesloten is op een netwerk. 
Dat is amper de helft in de basisscholen en ongeveer 

driekwart in het secundair onderwijs. De pc’s in het 
basisonderwijs staan voor bijna 80 percent in de klas-
sen zelf, bij het secundair onderwijs staan ze in com-
puterlokalen.

Het gebruik van ICT in het basisonderwijs is zeer 
divers. Dat is een zeer goede zaak. In het secundair 
onderwijs worden de pc’s wat gemonopoliseerd door 
de vakken met een heel sterke technische invulling. Er 
is een ernstige hiaat bij de algemene vakken van het 
secundair onderwijs. Zelfs voor wiskunde en weten-
schappen wordt amper ICT gebruikt. Dat is een pro-
bleem. De keuze om alle pc’s in een computerlokaal 
onder te brengen, was dus eigenlijk verkeerd. De 
inspectie pikt daar tijdens haar doorlichtingen op in. 
Elektronische leeromgevingen (ELO) en open leer-
centra (OLC) beginnen wel stilaan ingang te vinden, 
ook in het secundair onderwijs.

We hebben een halve fulltime-equivalent ICT-coör-
dinator per honderd fulltime-equivalenten onder-
wijzend en besturend personeel. Dat is weinig. Het 
gevolg is dat die coördinatoren hun taak vooral tech-
nisch invullen, terwijl het departement er toch ook 
een beleidsondersteunende en pedagogische taak in 
ziet. Die invulling is momenteel zonder meer margi-
naal.

Positief  is dan weer dat de middelen die de overheid 
voor nascholing uittrekt, ook renderen. Heel veel 
leerkrachten hebben een ICT-nascholing gevolgd. 
Over de toepassing van het geleerde in de klas heb-
ben we echter niet zoveel gegevens.

Heel weinig scholen hebben een uitgeschreven 
beleidsplan over ICT-doelstellingen: de helft in het 
basisonderwijs en amper 40 percent in het secundair 
onderwijs. Het departement kan dat niet opleggen.

De ICT-integratie blijkt dus toch wel een complex 
gegeven. Dat moeten we in het achterhoofd houden 
bij de discussie over kansen en valkuilen in het onder-
wijs. De randvoorwaarden moeten er zijn: er moet 
infrastructuur zijn en er moeten gevormde leerkrach-
ten zijn. Er is ook behoefte aan een visie. Pas als dat 
alles vervuld is, kan men zinvol ICT gaan gebruiken 
in het onderwijs.

Heel veel actoren hebben een impact. De overheid 
legt eindtermen op en stelt werkingsmiddelen ter 
beschikking. Er zijn de pedagogische begeleiders. 
De ouders hebben bepaalde verwachtingen. Er is de 
leefwereld van de leerlingen. De inrichtende machten 
bepalen de visie en de directies moeten die realiseren. 
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De leerkrachten moeten gemotiveerd worden. Ook 
de privésector speelt een rol.

Een en ander kan dan nog eens vanuit verschillende 
perspectieven bekeken worden: dat van de leerkracht 
en dat van de leerlingen. In het eerste geval betreft het 
het ondersteunend karakter van ICT, in het tweede 
gaat het vooral over de vaardigheden.

Er zijn heel veel kansen voor ICT op school. Ik ga in 
op drie daarvan: de kerntaak van het onderwijs, met 
name basisvaardigheden bijbrengen; ICT als work-
tool; en ICT als leermiddel.

Alle jongeren ICT-competenties bijbrengen behoort 
tot de kerntaak van het onderwijs. Daarom hebben 
we een competentiestructuur uitgewerkt. Die verschilt 
nogal wat van het debat dat in de loop der jaren werd 
gevoerd. Dat debat ging meestal over de instrumen-
teel-technische vaardigheden, denk aan het Europees 
computerrijbewijs. Wij hebben daar radicaal mee 
gebroken: die instrumenteel-technische vaardigheden 
zijn voor ons helemaal niet belangrijk. Wel belangrijk 
zijn de leerprocesgerichte ICT-competenties: samen-
werken aan een opdracht, voorstellen van informatie, 
begeleid zelfstandig leren, zoeken en verwerken van 
informatie, communicatie enzovoort. We hebben in 
totaal een 90-tal ICT-competenties gedefinieerd. De 
onderliggende gedachte is dat de leerlingen de instru-
menteel-technische vaardigheden bijna sowieso al 
kennen; als dat niet zo is, verwerven ze die al doende 
terwijl ze werken aan de leerprocesgerichte compe-
tenties. Daar hebben we nog de attitudes, de sociaal-
ethische competenties, aan toegevoegd. Dat is een 
redelijk vooruitstrevend model, dat op dit moment 
ook niet verplichtend wordt opgelegd. Er wordt aan 
gedacht om dat model in de eindtermen te integreren. 
Maar de minister moet daar nog keuzes in maken.

Een tweede element van kansen is ICT als worktool. 
Leerkrachten kunnen ICT gebruiken om een presen-
tatie te geven, een elektronische agenda of  een digi-
taal puntenboekje bij te houden of  informatie op te 
zoeken voor hun lesvoorbereiding. Als we ICT willen 
gebruiken met het oog op de flexibilisering van het 
onderwijs – het loskoppelen van tijd en ruimte en het 
leren leren – gaan de elektronische leeromgevingen 
een belangrijke rol spelen. Dat zijn softwareprogram-
ma’s die een aantal presentatie- en communicatie-
mogelijkheden in zich verenigen: een virtuele klas 
waartoe zowel de leerkrachten als de leerlingen een 
bepaalde toegang hebben, waarin cursussen of  leer-
oefeningen geïntegreerd zijn en leerlingen zelfstandig 

oefeningen kunnen maken of  aan groepswerk kun-
nen doen. De mogelijkheden zijn vrij uitgebreid maar 
nog niet zo grondig geëxploreerd. De ELO’s worden 
momenteel geïntroduceerd.

Een derde element van kansen is de ontsluiting en 
uitwisseling van leermiddelen en software. Door 
internet is het nog nooit zo eenvoudig geweest om 
leermiddelen te vinden en uit te wisselen. Leerkrach-
ten ontwikkelen heel vaak zelf  leermiddelen en nu 
beginnen ze die ook uit te wisselen, op een aantal 
portaalsites. Daardoor is de diversiteit van de leer-
middelen enorm uitgebreid. Het is natuurlijk zaak 
om door het bos nog de bomen te vinden. Ook daar-
rond heeft het departement een aantal initiatieven 
genomen. Zo hebben we met het Freeware-project 
een aantal leerkrachten uit het basisonderwijs een 
periode vrijgesteld om op het internet een aantal 
zinvolle leerobjecten te selecteren, te beschrijven, te 
koppelen aan de eindtermen enzovoort. Mensen wer-
ken gezamenlijk aan vrije software maar nu ook aan 
open leermiddelen. Wikipedia is daar een heel mooi 
voorbeeld van. Kennis delen en expertise delen zijn 
waarden die goed aansluiten bij de waarden die in het 
onderwijs leven.

Aan ICT als mindtool of  leermiddel zijn drie aspec-
ten verbonden: leren over ICT – in de informaticavak-
ken, door middel van ICT – de oefenprogrammaatjes 
– en met behulp van ICT – het worktool van daar-
net, maar dan voor de leerlingen: tekstverwerking, 
communiceren, creëren, opzoeken van informatie 
enzovoort. Vooral dat laatste is erg belangrijk. De 
mogelijkheden zijn enorm en worden enkel begrensd 
door de creativiteit van de leerkracht.

De kwestie van de pedagogische meerwaarde houdt 
daar direct verband mee. Ze is opgeworpen door een 
aantal tegenstanders van ICT in het onderwijs. ICT 
op zich heeft geen enkele pedagogische meerwaarde, 
evenmin als een boek in het taalonderwijs of  bos-
klassen. De leerkracht moet die pedagogische meer-
waarde creëren door een pedagogische context op te 
zetten. Ik wil dat illustreren. Leerkracht 1 gebruikt 
de computer voor een drill-and-practicemodel, bij-
voorbeeld om rekentafels in te oefenen. De compu-
ter biedt een extra motiverend effect, dat echter na 
verloop van tijd wordt uitgevlakt. Het inoefenen van 
de tafels kan dus eigenlijk even goed op een blaadje 
papier. De pedagogische meerwaarde van ICT is in 
dit geval dus beperkt, om niet te zeggen nihil. Leer-
kracht 2 doet een projectwerk in een basisschool: 
een uitwisseling met een school in Zuid-Afrika, die 
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moet resulteren in een thematische website. Daarvoor 
wordt samengewerkt met een secundaire school: de 
leerlingen van het secundair onderwijs coachen de 
leerlingen van de lagere school om de website op 
poten te zetten. In dat project zijn taalvaardigheden 
ingeoefend, sociale vaardigheden aan bod gekomen, 
er is klasdoorbrekend gewerkt, er is informatie ver-
werkt, er is een werkstuk gecreëerd, er is heel veel 
gecommuniceerd en er zijn interculturele compe-
tenties opgedaan. ICT heeft hier een essentiële rol 
gespeeld en wordt gebruikt als middel voor onder-
wijsvernieuwing. Leerkracht 1 en 2 verschillen in hun 
mate van creatief  omgaan met pedagogiek, didactiek 
en leermiddelen. De pedagogische meerwaarde moet 
dus echt actief  gecreëerd worden door de – haast 
onbegrensde – mogelijkheden van ICT ten volle te 
gaan benutten. Bovendien moeten de klassieke pro-
cessen van het onderwijs door middel van ICT onder-
steund worden.

De valkuilen houden rechtsreeks verband met dit 
alles. Ik zie er vier: een blinde invoering van ICT, een 
te enge focus op de technologie, de digitale kloof en 
het criminele scenario.

Een eerste valkuil is een blinde invoering van ICT, 
het Nederlandse ‘studiehuisscenario’. In Nederland 
heeft men de organisatie van het onderwijs een aantal 
jaar geleden radicaal omgegooid: de leerkracht moest 
een coach worden en de leerling moest zelfstandig 
leren leren. Men heeft drastisch gesnoeid in het cor-
pus van de kennis en dat vervangen door een aan-
tal vaardigheden. Dat wordt nu toch niet zo positief  
geëvalueerd. Een ondoordachte invoering van ICT 
rendeert niet en is zelfs contraproductief. Er is ook 
nood aan duidelijkheid: het beleid moet de scholen 
duidelijk maken waar het met de ICT-integratie pre-
cies naartoe wil. De sterkte van ons onderwijs op dit 
moment ligt in een gezond evenwicht tussen kennis, 
vaardigheden en attitudes. Daarin mag geen radicale 
ommezwaai komen. Er mag ruimte gelaten worden 
voor experimenten maar grote onderwijsvernieuwin-
gen moeten eerst onderzocht worden en doordacht 
ingevoerd. Er moet blijvend aandacht zijn voor de 
randvoorwaarden: vorming van leerkrachten, infra-
structuur en de rol van ICT-coördinatie. Als we in 
de eerste valkuil trappen, is het resultaat: angst, heel 
veel frustratie en een heleboel onzekerheden.

Een tweede valkuil is een te enge focus op technolo-
gie. De technologie is op zich niet zo belangrijk, ze 
vervult enkel een onderliggende functie. De eigen-

lijke onderwijsvernieuwing die met ICT gerealiseerd 
kan worden, is pedagogisch van aard. Het beeld is 
bijvoorbeeld heel nadrukkelijk aanwezig in de leef-
wereld van jongeren maar de omgang daarmee is 
intuïtief  en weinig beredeneerd. Uit een onderzoek 
blijkt evenwel dat beeldmateriaal als leermiddel in het 
onderwijs eigenlijk niet aan bod komt. Het onderwijs 
blijft vooral literair. Als beelden toch een plaats krij-
gen, zijn ze eerder ondersteunend. Nochtans bieden 
de eindtermen voldoende kapstokken om met die 
beelden om te gaan.

De koepels van het katholiek onderwijs en het 
gemeenschapsonderwijs zijn momenteel bezig met de 
‘verkoop’ van een bepaalde elektronische leeromge-
ving in hun scholen. Ze hebben gunsttarieven bedon-
gen met een aantal aanbieders daarvan. Op zich is 
dat geen verkeerde keuze. Maar wat ze doen is de 
software gaan promoten bij hun scholen, terwijl het 
veel zinvoller zou zijn om te zeggen wat men daar nu 
precies allemaal mee kan doen. Nu ligt de focus lou-
ter op de technologie. Er is in Vlaanderen het jongste 
jaar welgeteld één boek verschenen over de didactiek 
van het werken met een elektronische leeromgeving.

De derde valkuil is die van de digitale kloof. Ik 
verkondig al enkele jaren dat de digitale kloof  in 
het onderwijs een mythe is. Er is ter zake heel veel 
onderzoek verricht maar dat is zeer fragmentarisch. 
Een onderzoek van Keith Roe aan de KULeuven 
wijst bijvoorbeeld uit dat er grote verschillen zijn in 
toegang thuis tot ICT tussen aso- en tso-leerlingen 
enerzijds en bso-leerlingen anderzijds. Maar bij het 
gebruik worden die verschillen uitgevlakt. Een ander 
onderzoek toont aan dat toegang thuis een positief  
effect heeft op studieresultaten. Er ontbreekt echter 
een multivariante analyse. Mijn tussentijdse conclusie 
is dus dat er weinig empirische fundering is voor het 
bestaan van de digitale kloof in het onderwijs.

De term ‘digitale kloof’ suggereert een statisch karak-
ter. Dat is manifest niet correct. Vrouwen, ouderen en 
sociaal-economisch zwakkeren stappen wel later op 
de ICT-trein, maar daarom niet minder manifest. De 
discussie over de digitale kloof  gaat soms over toe-
gang en soms over gebruik. De relatie daartussen is 
bovendien verre van eenduidig. Ik veronderstel heel 
voorzichtig dat strategisch gebruik belangrijker is 
dan de toegangskwestie – toegang op zich is niet zo’n 
groot probleem – en dat de school een rol kan spelen 
door alle leerlingen de ICT-basisvaardigheden bij te 
brengen. Negentig percent van de secundaire scholen 
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bieden trouwens toegang tot ICT buiten de lesuren. 
De bestaande ongelijkheden mogen in het onderwijs 
dus niet versterkt worden door de basisvaardigheden 
bij te brengen.

Een vierde valkuil is het hele veiligheidsaspect. Ik 
pleit er heel sterk voor om heel die problematiek niet 
te beperken tot de aspecten van veilig communice-
ren. Alle campagnes van de jongste jaren focussen 
daarop. Drie jaar geleden hebben we een richtlijnen-
bundel uitgegeven voor leerkrachten met een bredere 
aanpak. Foute content is inderdaad een probleem 
maar er zijn ook zaken als cyberpesterij, huiswerksi-
tes die leerkrachten bedriegen, het aspect van virus-
sen, spam, privacy en spyware waartegen scholen 
niet voldoende beschermd zijn en waarvan ze niet 
echt wakker liggen. Er is ook het hele aspect van het 
publiceren op het internet: sommige schoolwebsites 
zijn niet zo volledig conform aan het eigendomsrecht, 
het auteursrecht en dergelijke. Bovendien moet de 
school ook zorgen voor een gezond gebruik van ICT: 
overmatig gebruik en RSI (Repetive Strain Injuries) 
tegengaan en zorgen voor een goede houding.

Mevrouw Kathleen Helsen: Het PC/KD-project werd 
aanvankelijk met gekleurde middelen gefinancierd. 
Dat is niet langer het geval, ook al moet voortdurend 
geïnvesteerd worden in het materiaal. De werkings-
middelen zijn echter niet aangepast. Was het een 
goede beslissing om de gekleurde middelen te schrap-
pen? 

Tijdens vorige hoorzittingen hebben wij vernomen 
dat de ICT-vaardigheden van de gemiddelde leer-
kracht eerder beperkt zijn. Het is niet helemaal dui-
delijk wat leerkrachten doen met de kennis die ze 
verwerven tijdens naschoolse vorming. Moeten we 
naschoolse vorming nog meer stimuleren? 

In het secundair onderwijs is ICT vooral een kwes-
tie van enkele specifieke vakken. De Inspectie raadt 
aan de computers niet allemaal in één lokaal te plaat-
sen. Moeten we daarop wijzen tijdens de naschoolse 
vorming? Aangezien het belangrijk is dat onderwijs-
vernieuwing van beneden uit ontstaat, is het niet dui-
delijk of we dat moeten stimuleren.

Het is belangrijk dat scholen een duidelijke visie op 
ICT ontwikkelen. Moeten we scholen die dergelijk 
beleidsplan opstellen financieel stimuleren? 

De ICT-coördinator vervult voornamelijk een tech-
nische taak bij gebrek aan tijd. Omdat hun taak rui-

mer is, zouden we het aantal uren moeten uitbreiden. 
Is dat echt wenselijk? Uiteindelijk zal die uitbreiding 
ten koste gaan van andere interessante zaken. 

ICT biedt veel kansen. Er zijn een aantal valkuilen. 
Ik vrees voor bijkomende valkuilen als het beleid niet 
stimuleert. Waarop dient het beleid de komende jaren 
de nadruk te leggen? Wat moet het beleid in de eerste 
plaats stimuleren? 

Mevrouw Patricia Ceysens: Ik vind dat de cijfers over 
naschoolse vorming en over scholen met een beleids-
plan eigenlijk meevallen. Ik ben er echter niet hele-
maal zeker van dat vorming resultaat oplevert. Een 
aantal parlementsleden maakt geen gebruik van de 
draagbare computer ondanks de opleiding die we bij 
ons aantreden hebben gekregen. 

De heer Jan Decraemer: Ik heb de vier strategische 
redenen opgesomd waarom we sedert 1996 een ICT-
beleid voeren. Als de maatschappij deze vier aspecten 
echt belangrijk vindt, moet de overheid stimuleren. 
De evolutie groeit van onderen uit, maar het gevoerde 
beleid is een stimulerend beleid. We leggen niets op. 
Het enige dat opgelegd wordt, zijn de eindtermen. 
Onderwijsvernieuwingen opleggen is onmogelijk. 
Stimuleren is de enige manier. Het is logisch dat daar 
middelen tegenover moeten staan. Computers en 
vorming kosten nu eenmaal geld. 

Ik denk dat het beleid iets systematischer georgani-
seerd kan worden dan nu het geval is. Het budget 
voor PC/KD wordt nu gebruikt om de pc-coördi-
natoren te betalen. Eigenlijk zou het beleid zowel de 
infrastructuur als de coördinatoren moeten finan-
cieren. Stimuleren is nodig, maar het zou coherenter 
moeten verlopen en passen in een strategische visie. 

Op dit ogenblik hebben we op Vlaams niveau maar 
één strategisch visiedocument: e-Flanders. Het is 
belangrijk dat het departement Onderwijs posi-
tie inneemt tegenover dat document dat voor heel 
Vlaanderen richtinggevend is. We proberen dat zoveel 
mogelijk te doen. We zoeken ook aansluiting bij het 
federale niveau. Het federale niveau heeft ook zijn 
eigen agenda. Nu wordt heel fragmentair gewerkt. 
De verschillende initiatieven zijn niet genoeg op 
elkaar afgestemd. Een aantal initiatieven zijn eigen 
ad-hocinitiatieven. Het softwarebeleid was aanvanke-
lijk marktgeoriënteerd en richt zich nu op vrije soft-
ware. Dat is een radicale ommezwaai. 

Ik was zelf  verrast toen ik vernam hoeveel leerkrach-
ten een naschoolse vorming hebben gevolgd. Vorig 
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jaar heeft de Inspectie zich op nascholing geconcen-
treerd. Toen is gebleken dat het geleerde niet vaak 
wordt toegepast in de klas. Een mogelijke oplossing 
is de nascholing aanpassen. De beheersovereenkomst 
met REN (regionaal expertisenetwerk) Vlaanderen 
loopt af in 2006. 

Moeten we blijven investeren in ICT? Op basis van 
het Inspectierapport antwoord ik volmondig ja. 
Inhoudelijk moeten we ons veeleer op visieontwikke-
ling focussen. We moeten het pedagogische behouden 
en ons op het organisatorische toeleggen. 

De ICT-coördinator heeft een belangrijke rol in het 
toepassen van de verworven kennis. Om die taak te 
vervullen moet de coördinator gedeeltelijk vrijgesteld 
worden van zijn technische taken. We moeten het 
evenwicht tussen de technische en de pedagogische 
taken herstellen. Slagen we daarin, dan maakt trans-
fer van de verworven kennis kans. 

Ik heb het nog niet over de initiële lerarenopleiding 
gehad. De lerarenopleiding is in 2001 geëvalueerd. 
De conclusie was dat ICT instrumenteel afwezig 
bleef  tijdens de lerarenopleiding. Ik merk dat men 
aan een inhaalbeweging bezig is. Een aantal hoge-
scholen heeft ICT nadrukkelijk aan het curriculum 
toegevoegd. In de universitaire lerarenopleiding merk 
ik deze evolutie minder nadrukkelijk. 

Als we de ICT-coördinator een andere rol geven, de 
initiële lerarenopleiding aanpassen en de nascholing 
veranderen, zullen de ICT-vaardigheden van de leer-
krachten in gunstige zin evolueren. Ik merk wel eens 
op dat de echte digitale kloof  zich tussen leerlingen 
en leerkrachten bevindt. 

2. Hoorzitting met mevrouw Annemie Van Eycken, 
Vlaams Ondersteuningscentrum voor Basiseducatie 
(VOCB)

Mevrouw Annemie Van Eycken: Ik werk voor het 
Vlaams Ondersteuningscentrum voor Basiseducatie. 
Wij ondersteunen de 29 Vlaamse centra voor basis-
educatie, centra voor onderwijs aan laaggeschoolde 
volwassenen. Met laaggeschoold werden tot voor 
kort de volwassenen bedoeld die geen diploma van 
de eerste graad secundair onderwijs behaalden of die 
maximum tien jaar onderwijservaring in het buiten-
land hebben. Sinds eind 2004 wordt onder het begrip 
‘laaggeschoolde volwassenen’ verstaan: meerderjari-
gen voor wie een basisvorming noodzakelijk blijkt 
om maatschappelijk te functioneren of  om een ver-
dere opleiding te volgen.

Mijn positie is verschillend van die van de heer 
Decraemer. Ik doe de opvolging van de ICT in de 
basiseducatie, maar dat is slechts een klein aspect van 
mijn totale takenpakket. Ik werk reeds vijf  jaar voor 
het VOCB en kreeg ondertussen in die periode een 
aantal concrete opdrachten met betrekking tot het 
thema ICT.

Een eerste opdracht was een overzicht van de stand 
van zaken van open leercentra in de sector. Een 
tweede opdracht volgde naar aanleiding van de kort-
stondige uitbreiding van het PC/KD-project naar de 
basiseducatie. We richtten een werkgroep op om een 
implementatieplan voor de basiseducatie uit te wer-
ken. Dit plan moest de besteding van de middelen 
verantwoorden. Tot slot schreef  ik in opdracht van 
de overheid een evaluatierapport over de besteding 
van de PC/KD-middelen in de basiseducatie.

Aan de hand van de resultaten van dat evaluatieon-
derzoek wil ik vandaag een beeld schetsen van de 
aanwending van ICT in de basiseducatie. Aanslui-
tend zal ik de beoogde perspectieven geven en de 
aanbevelingen voor de overheid.

ICT in de basiseducatie is niet nieuw. Midden jaren 
’90 startte het project Open Leren met de uitbouw 
van open leercentra tot gevolg. In de basiseducatie is 
dus ruim tien jaar ervaring met ICT. Naast de open 
leercentra werden in de jaren ’90 ook ICT-cursussen 
gegeven. Er kwam een grote stimulans in de periode 
2002-2004: de PC/KD-middelen werden uitgebreid 
naar de basiseducatie. In dezelfde periode werd de 
structuur van de basiseducatie modulair en in het 
schooljaar 2002-2003 werd in opdracht van de over-
heid gestart met de modulaire opleiding ICT.

Er zijn twee grote terreinen in de basiseducatie 
waarin ICT wordt toegepast. Ten eerste zijn er de 
open leercentra. Een open leercentrum (OLC) is een 
plek in het centrum met als doelstelling de cursisten 
zelfstandig te leren werken, niet uitsluitend met ICT. 
Er wordt ook gebruik van gemaakt om te remedië-
ren. In sommige centra werkt men uitsluitend met 
computers, in andere worden ook andere vormen van 
leren gebruikt.

Ten tweede is er de opleiding ICT. Die kreeg vorm 
in twee modules van 60 uren: een module computer-
gebruik en een module internet. In beide modules 
gaat het om basisvaardigheden: vertrouwd raken met 
computer en internet. Voor bijvoorbeeld cursussen in 
Word en Excel kan men bij ons niet terecht. De oplei-
ding ICT wordt momenteel in alle centra gegeven en 
ze wordt gevolgd door acht percent van de cursisten. 
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Dat percentage is vrij laag, maar vermoedelijk zijn er 
lange wachtlijsten.

Na een eerste jaar modulaire opleiding is er een eva-
luatierapport van de inspectie. We merken dat de 
uitval voor de opleiding ICT het laagst is. Tachtig 
percent van de cursisten neemt deel aan de evaluatie, 
die kan leiden tot een certificaat. Die certificaten zijn 
er sinds de invoering van de modulaire structuur. 93 
percent van de cursisten die deelnemen aan de evalu-
atie slaagt.

Ik zal nu een gedetailleerder beeld schetsen van de 
infrastructuur in de basiseducatie en een toelichting 
geven bij het didactisch gebruik van ICT. Uit de eva-
luatie van het regulier onderwijs en de basiseducatie 
blijkt dat de basiseducatie over de beste infrastruc-
tuur beschikt. De reden daarvoor is de financiële 
injectie in 2003. Naast de PC/KD-middelen hebben 
de centra minstens evenveel geïnvesteerd uit eigen 
middelen. Bij de invoering van de modulaire oplei-
ding ICT was men ook verplicht te investeren in 
computers.

Voor de PC/KD-middelen werden toegekend, 
beschikten de meeste centra reeds over een lokaal 
netwerk. Ondertussen is ook internet in alle centra 
aanwezig. Vele centra hebben een website en onder-
tussen is er ook een algemene website voor de basis-
educatie.

Volgens het overheidsrapport is de plaatsing van de 
computers in de basiseducatie meer gediversifieerd 
dan in het regulier onderwijs, maar ik weet niet of 
dat een correcte interpretatie is. 26 percent van de 
computers staat in de open leercentra, 25 percent 
in het pc-lokaal en 25 percent in de leslokalen. Die 
zaken zijn niet helemaal gescheiden: een OLC en een 
leslokaal zijn vaak ook pc-lokalen. Drie vierde van 
de computers is dus gegroepeerd in een lokaal.

De cursisten kunnen zich ook inschrijven voor toe-
gang tot de centra buiten de lesuren. Dat gebeurt 
voornamelijk in het OLC.

Voor het didactisch gebruik volg ik de indeling van 
de evaluatierapporten van het regulier onderwijs: 
leren over ICT, leren met ICT en leren met behulp 
van ICT. Ik heb er de meest in het oog springende 
tabellen uitgelicht ter illustratie.

Leren over ICT heeft te maken met de opleiding ICT, 
die in alle centra gegeven wordt. De concentratie is er 
dagelijks en wekelijks.

Wat betreft leren met ICT zien we dat lesgevers bijna 
overal dagelijks gebruik kunnen maken van compu-
ters om hun lessen voor te bereiden en om zaken op 
te zoeken. Ook hebben heel wat cursisten in de cen-
tra toegang tot ICT om opzoekingswerk te doen of 
zaken voor te bereiden. Verder blijkt uit de rondvraag 
dat in geen enkel centrum al gebruik wordt gemaakt 
van een elektronische leeromgeving. Dat is niet nega-
tief. Toen ik destijds aan het regionale expertisenet-
werk (REN) de vraag stelde om een opleiding over 
leerplatformen te organiseren, wees men ons erop dat 
dit het best geleidelijk en doordacht wordt ingevoerd. 
De invoering komt geleidelijk op gang. In de centra 
is de bekendheid met leerplatformen nog heel mini-
maal. We hebben dit schooljaar een eerste nascholing 
georganiseerd om mensen te laten kennismaken met 
de leerplatformen. 

Wat betreft het leren door middel van ICT gaat het 
vooral om het onderdeel ‘Open leercentra’. Vooral 
de variant ‘oefenen’ is heel verscheiden, maar is in de 
meeste centra aanwezig. Wat betreft de differentiatie 
zit de grootste groep van de leercentra in de catego-
rieën ‘maandelijks, bijna wekelijks en wekelijks’. Het 
betreft cursisten die in het open leercentrum al dan 
niet met een opdracht van de lesgever een aantal 
zaken alleen inoefenen. Wat betreft het aspect reme-
diëring zijn er een aantal varianten, maar als men 
kijkt naar het totaal van de centra is het een con-
stante dat die zaken gebeuren. 

Wat betreft de perspectieven is er de opleiding ICT 
die we decretaal moeten uitvoeren. Die opleiding zal 
nog groeien. ICT is voortdurend in evolutie, dus zul-
len er binnen de opleiding nog heel wat verschuivin-
gen zijn. Ook het aantal cursisten zal nog toenemen. 

Een aanbeveling van de inspectie in het voorlopige 
evaluatierapport is om meer werk te maken van open 
leercentra en dat verder uit te bouwen in functie van 
remediëring in de sector. We zijn daar op het VOCB 
mee bezig. We starten volgend jaar met een vakgroep 
om een remediëringskader uit te werken en te kijken 
hoe men het open leercentrum efficiënter kan uitbou-
wen en integreren in een modulaire structuur. Ver-
der is het wenselijk dat ook in de andere lessen wat 
meer computers aanwezig zijn en dat die niet alleen 
beperkt zijn tot het open leercentrum of het compu-
terlokaal voor de ICT-opleiding. Dat biedt heel wat 
mogelijkheden in functie van differentiatie en op het 
vlak van didactisch gebruik. Het gebeurt in een aan-
tal centra dat leerkrachten de computer op andere 
manieren gebruiken en werken met bijvoorbeeld pro-
jecties. Er liggen nog heel wat mogelijkheden open. 
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Bij de ontwikkeling van de modulaire structuur heeft 
het VOCB bij de uitwerking sterk op de sleutelcom-
petenties de nadruk gelegd. Omgaan met ICT is ook 
een belangrijke sleutelcompetentie. Door de inte-
gratie van computers in de andere lokalen kan men 
daarmee nog flexibeler omgaan en nog sterker inte-
greren in de lessen. Verder zijn er een aantal nieuwe 
ontwikkelingen, zoals de opgang van ‘open source’ 
waaraan we zeker in de basiseducatie aandacht willen 
besteden. De overheid heeft ook gevraagd om mee te 
werken aan de bewustmakingscampagne en er voor 
de sector aandacht aan te besteden. We zullen daar 
volgend jaar via nascholingen werk van maken. 

Een andere belangrijke ontwikkeling zijn de leer-
platformen of  elektronische leeromgevingen. Daar-
over is al een eerste nascholing gebeurd. We hebben 
de intentie om volgend jaar een vak- of  werkgroep 
op te richten om met de sector op een rijtje te zet-
ten wat er bestaat aan leeromgevingen en wat kan, 
en om specifiek uit te zoeken waarvoor men die kan 
gebruiken in de basiseducatie. We willen eerst eens 
duidelijk maken wat een leerplatform kan betekenen 
voor de basiseducatie. Het VCOB bekijkt het leerplat-
form niet zoals het in het reguliere onderwijs wordt 
gebruikt omdat we geen schoolse structuur hebben. 
We zien wel een aantal mogelijkheden, zoals in het 
open leercentrum op het vlak van de registratie van 
vorderingen en de individuele opvolging. Daarnaast 
zien we heel wat mogelijkheden in de uitwisseling van 
materiaal. Voor het reguliere onderwijs bestaat er 
bijvoorbeeld de website ‘Klassement’ waar leerkrach-
ten materiaal kunnen opzetten. We werken sinds de 
invoering van de modulaire structuur met vakgroe-
pen waarbinnen heel wat materiaal circuleert. Nu 
wordt dat nog verspreid en uitgewisseld op cd-roms. 
We zijn op zoek naar een manier om dat materiaal 
online beschikbaar te stellen zodat de uitwisseling 
kan worden verbeterd. Ook voor het VOCB biedt het 
mogelijkheden in de ondersteuning van de centra. 
Zo kan op langere termijn bijvoorbeeld nascholing 
online worden gegeven. 

De meeste centra zijn heel goed uitgerust, maar 
ICT blijft geld kosten: de opleiding van de mensen, 
de evolutie in de technologie en dergelijke. We vra-
gen aan de overheid dat ze ervoor zorgt dat de con-
tinuïteit kan worden gegarandeerd. We pleiten ook 
voor coördinatie. Daarover beschikt men niet in de 
basiseducatie. Voor de nascholing is een goede infra-
structuur uitgebouwd, namelijk het REN. We nemen 
meestal contact op met het REN om nascholingen te 
geven over de ICT-aspecten. Tot op heden kregen de 

mensen de nascholing van het REN, maar de begelei-
ders kenden de vorm van onderwijs in de basisedu-
catie niet. Dat is een heel andere onderwijsvorm dan 
het reguliere onderwijs. Veel zaken zijn bruikbaar, 
maar er zijn heel wat andere accenten. We vragen dat 
men binnen het REN daarmee rekening gaat houden 
en daarover een deskundigheid gaat opbouwen (wat 
stilaan gebeurt) en ook ondersteuning voor de ‘open-
sourcesoftware’. 

Een ander heikel punt betreft het gebrek aan soft-
ware voor volwassenen. We hebben daarmee te 
maken sinds de oprichting van de open leercentra. 
De doelgroep is heel beperkt. Onze doelstellingen 
liggen op het niveau van het lager onderwijs tot en 
met de eerste graad van het secundair onderwijs. De 
software die daarvoor bestaat, kan volstaan voor de 
inhoudelijke doelen, maar het spreekt niet aan dat 
volwassenen moeten werken met toeters en bellen. In 
Nederland zijn er een aantal softwareprogramma’s 
voor volwassenen, maar daar is de context vaak te 
specifiek Nederlands of  vormt de taal een andere 
barrière. Misschien kunnen op termijn, naar aanlei-
ding van het nieuwe decreet betreffende de integratie 
in het volwassenenonderwijs, mogelijke denksporen 
worden geopend. 
 
Ten slotte vragen we ondersteuning bij de nieuwe 
ontwikkelingen: open source en leerplatformen. We 
moeten hier op zoek gaan naar mogelijkheden bin-
nen de context van de basiseducatie. We staan voor 
de decreetswijziging in het volwassenenonderwijs. De 
conceptnota wijst in de richting van een uitbreiding 
van de doelgroep voor het VOCB (VOCVO, Vlaams 
Ondersteuningscentrum voor het Volwassenenon-
derwijs) en een gewijzigd takenpakket onder meer de 
aandacht voor e-learning. Daarom willen we volgend 
jaar er werk van maken om met de sector te bekijken 
wat het concept kan zijn van werken met leerplat-
formen in de basiseducatie. Leerplatformen kunnen 
interessant zijn in de basiseducatie maar we moeten 
uitzoeken op welke manier en onder welke voorwaar-
den onze lesgevers en cursisten hier baat bij hebben. 
We willen er dan ook over waken dat de leerplatfor-
men die nu al gebruikt worden in de CVO’s niet in 
één beweging, ondoordacht overgenomen worden in 
de basiseducatie.

Mevrouw Kathleen Helsen: Als  de samenwerking  
tussen basiseducatie en volwassenenonderwijs decre-
taal geregeld wordt, moeten we de zaken inderdaad 
ook vanuit het standpunt van de basiseducatie bekij-
ken. 
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Mevrouw Van Eycken heeft het niet gehad over de 
digitale kloof. Basiseducatie werkt met een heel speci-
fieke doelgroep. Ik veronderstel dat die mensen thuis 
vaak geen pc of internetaansluiting hebben. 

Mevrouw Annemie Van Eycken: Wie beslist zich bij 
ons in te schrijven, heeft vaak al een grote drempel 
overwonnen. Onze cursisten zijn heel enthousiast om 
over de computer te leren of  om ermee te leren wer-
ken.

Ik heb geen precieze cijfers over het aantal cursisten 
dat thuis een computer heeft. Ik hoor alleen van de 
lesgevers dat heel wat cursisten een eigen computer 
hebben. We beschouwen het als onze taak om hen 
duidelijk te maken wat ze allemaal kunnen doen met 
die computer behalve spelletjes spelen. 

Dat maar acht percent van onze cursisten zich voor 
de opleiding ICT inschrijven, toont aan dat er nog 
heel wat werk is. Het aantal neemt toe. Wij werken 
met een enveloppensysteem waardoor de centra niet 
altijd tegemoet kunnen komen aan de vraag.

Mevrouw Patricia Ceysens: Dankzij Close the gap 
komen heel wat computers in Afrikaanse scholen 
terecht. De vrijwilligers van Link in de kabel begelei-
den kansarme jongeren tijdens hun vrije tijd. Hebben 
de centra voor basiseducatie ervaring met geschon-
ken computers of vrijwilligerswerk? 

Mevrouw Annemie Van Eycken: Wij hebben ervaring 
met vrijwilligerswerk en buurtwerk, maar dat wordt 
afgeremd door de modulaire structuur. Er is een ver-
schuiving naar educatie. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Werken de centra voor 
basiseducatie samen met BIS-online?

Mevrouw Annemie Van Eycken: Neen, er is geen 
samenwerking tussen deze beide. De cursussen van 
BIS-online zijn ook te moeilijk en te duur voor onze 
cursisten. Basiseducatie is gratis waardoor het niet 
haalbaar is voor ons om dergelijke cursussen aan te 
kopen. 

3. Hoorzitting met de heer Bern Martens, Lector 
Informatica, departement Lerarenopleiding, Katho-
lieke Hogeschool Leuven; departement Computer-
wetenschappen, KULeuven (e-learning) 

De heer Bern Martens: Ik heb een aantal punten op 
een rijtje gezet die ik markant vind op het vlak van 

informatica, ICT en onderwijs. Een aantal punten 
sluiten aan bij wat de heer Decraemer verteld heeft. 
Op een aantal punten vul ik hem aan. Op één punt 
spreek ik hem helemaal tegen. 

Ik wil mezelf  eerst voorstellen omdat een aantal 
aspecten belangrijk zijn om mijn invalshoek te kun-
nen duiden. Belangrijk is dat ik doctor in de Infor-
matica ben aan de KULeuven. Sedert 1989 geef  ik 
les aan een lerarenopleiding Informatica in een hoge-
school. Wij bereiden studenten drie jaar lang voor 
op lesgeven in het secundair onderwijs. Informatica 
– een van de vakken die ze kunnen kiezen – is mijn 
hoofdopdracht. Mijn hoofdopdracht ligt dus niet in 
het beleid, maar in het onderwijs en in de praktijk. 

Ik heb mij als lid van de opleidingscommissie van de 
hogeschool wel wat met beleid beziggehouden. Ik ben 
voorzitter van de ICT-raad. Ik ben vrij medewerker 
van het departement Computerwetenschappen van 
de KULeuven. 

Het katholieke secundair onderwijs heeft de voorbije 
twee jaar een rondetafel Informatica georganiseerd. 
Een zestigtal experts uit het secundair onderwijs, 
de lerarenopleiding, het hoger onderwijs, de peda-
gogische begeleiding en de onderwijskoepel hebben 
samen nagedacht wat we precies willen met ICT en 
informatica in het katholieke secundair onderwijs. 
Waarnemers van de andere onderwijsnetten hebben 
deelgenomen aan de debatten, maar hadden geen 
stemrecht. De rondetafel heeft gisteren een eindnota 
gepubliceerd. 

De voorbije vijf  jaar heb ik geregeld gepubliceerd en 
toespraken gehouden over informatica, ICT, ethiek 
en onderwijs. 

In mijn uiteenzetting maak ik een duidelijk onder-
scheid tussen informatica en ICT als leerdoel en 
informatica en ICT als leermiddel. Ik zal het ook 
hebben over infrastructuur, ondersteuning en de lera-
renopleiding. Ik leg vooral de nadruk op het secun-
dair onderwijs. Door mijn ervaring in de hogeschool, 
kan ik de situatie in het basisonderwijs moeilijker 
inschatten. 

Mijn visie op informatica en ICT als leerdoel is over-
genomen door de rondetafel en sluit aan bij recente 
ontwikkelingen in het Amerikaanse onderwijs-
systeem. Het leerdoel in het secundair onderwijs valt 
uiteen in drie aspecten: leerlingen moeten ICT leren 
gebruiken, leerlingen moeten ICT leren begrijpen en 
een aantal leerlingen kunnen veel leren door ICT te 
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leren maken en/of  onderhouden. Dat laatste geldt 
vooral voor professionele opleidingen. Bepaalde pro-
fielen hebben tien uur uur informatica in de derde 
graad. Deze opleidingen leveren mensen af  die als 
netwerkbeheerder op de arbeidsmarkt terechtkun-
nen. 

Het tweede punt – ICT leren begrijpen – komt op dit 
ogenblik te weinig aan bod. Ik geef  een voorbeeld. 
Internet leren gebruiken verdient zeker een plaats in 
de eerste graad van het secundair onderwijs. Leerlin-
gen moeten gestructureerd en systematisch kunnen 
opzoeken op het internet. In de tweede graad moet 
men vervolgens internet leren begrijpen. Zo kan 
men bijvoorbeeld bekijken welke algoritmes Google 
gebruikt om informatie te zoeken en te classificeren. 
Hoe bepaalt Google de volgorde van de websites? 
Wat weten we daarover? Wat houdt Google geheim? 
Waarom houdt Google dat geheim? Hoe zijn sommi-
gen erin geslaagd Google een beentje te lichten? Deze 
kennis maakt jongeren weerbaarder in de technologi-
sche, professionele, persoonlijke en maatschappelijke 
context. 

De drie aspecten zijn uiteraard met elkaar verweven. 
Toch meen ik dat de klemtoon tijdens de eerste graad 
op het eerste aspect moet liggen. In de tweede graad 
op het tweede en in de derde graad op het derde. De 
algemene geestelijke ontwikkeling van de jongeren 
sluit daarbij aan. Ik heb mijn studenten daarover een 
aantal experimenten laten uitvoeren. De experimen-
ten leveren over het algemeen bemoedigende resulta-
ten op. 

In een nota van het VVKSO (Vlaams Verbond van 
het Katholiek Secundair Onderwijs) worden een aan-
tal ICT-basiscompetenties naar voren geschoven als 
te verwerven tijdens het secundair onderwijs. Het is 
niet nodig dat alle leerlingen zelf  gegevensbanken 
leren ontwerpen en ontwikkelen. Het gebruik ervan 
volstaat voor velen. Sleutelvaardigheden en attitudes 
zijn heel belangrijk. Ik vind de maatschappelijke en 
ethische competenties eveneens heel belangrijk. Op 
dit ogenblik krijgt dat veel te weinig aandacht in ons 
onderwijs. Op dat vlak zit ik op dezelfde lijn als de 
heer Decraemer. 

Als informaticus vind ik het belangrijk dat voldoende 
leerlingen de kans krijgen om kennis te maken met 
informatica in de oorspronkelijke betekenis van het 
woord. Informatica gaat niet over het gebruiken 
van ICT maar over het maken van ICT. Informatici 
schrijven programma’s, ontwikkelen gegevensbanken 

en denken na over computerarchitectuur. Ze gebrui-
ken daarbij meestal ICT maar extreem gesteld is ICT 
voor een informaticus bijkomstig. 

Vanuit het standpunt van het hoger onderwijs gezien, 
is het vreselijk dat ongeveer alle leerlingen die afge-
leverd worden door het secundair onderwijs een 
verkeerd beeld hebben van informatica. Het aantal 
leerlingen dat denkt dat ze vier jaar lang tekstver-
werking zullen bestuderen is talrijk. Leerlingen uit 
het aso en de handels- en nijverheidsrichtingen van 
het tso moeten beslist een beter idee hebben van wat 
informatica eigenlijk inhoudt. 

ICT ontwikkelen en programma’s schrijven biedt 
enorme vormingskansen op het vlak van analytisch, 
gestructureerd en logisch redeneren. Het maakt men-
sen ook weerbaarder ten opzichte van de technologie. 
Enkel wie noties van een computerprogramma heeft, 
beseft wat een computervirus precies is.

Zowel voor ICT- als voor informaticaonderwijs is het 
cruciaal dat het onderwijs taakgericht en probleem-
oplossend verloopt. Informatica is vrijwel synoniem 
van probleemoplossend denken en handelen. 

In het jaar 1999 werd in de Verenigde Staten een 
groot onderzoek uitgevoerd om de overheid te advi-
seren over ICT op school. In dat rapport is voor het 
eerst een onderscheid gemaakt tussen (ICT- of) IT-
geletterdheid en (ICT- of) IT-fluency. IT-geletterd-
heid behelst vooral parate gebruiksvaardigheid met 
courante toepassingssoftware, terwijl IT-fluency 
eerder de nadruk legt op attitude en andersoortige 
vaardigheden. Iemand is IT-vloeiend als hij over 
capaciteiten beschikt en de houding aanneemt om 
ICT aan te leren wanneer hij er gebruik van moet 
maken. In een aantal richtingen van het secundair 
onderwijs is geletterdheid nodig. Leerlingen uit het 
tso Handel of bso Kantoor krijgen tijdens hun stage 
geen twee weken om een database te leren ontwikke-
len. Ze moeten dat onmiddellijk kunnen. Leerlingen 
uit andere richtingen van het tso of  aso moeten in 
staat zijn dat zelf  aan te leren wanneer ze het moeten 
gebruiken. Ze moeten daar vooral genoeg zelfver-
trouwen voor hebben. 

Tijdens de voorbije jaren kregen mijn collega´s, 
docenten voor andere vakken in de lerarenopleiding, 
geregeld nascholing over bijvoorbeeld leerplatfor-
men, maar velen deden niet veel met de verworven 
kennis. Veel collega’s denken dat ze eerst uitleg moe-
ten vragen aan de ICT-coördinator alvorens ze iets 
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nieuws gebruiken. Ze durven geen nieuwe mogelijk-
heden uit te proberen. Het heeft daarnaast geen zin 
mensen naar een nascholing te sturen als ze zelf  geen 
behoefte voelen. Nascholing is pas effectief  wanneer 
de deelnemer weet wat hij met die kennis wil aanvan-
gen. De laatste twee jaren is er op dat vlak duidelijk 
een kentering ten goede merkbaar.

Ik vind IT-fluency een heel opwindend concept. Het 
is nog vrij nieuw. Vorig jaar pas is het eerste hand-
boek verschenen dat uitlegt hoe we onze cursussen 
op dit principe kunnen baseren. 

Aandacht voor ethische en sociale aspecten is belang-
rijk. We moeten dat niet praktisch zien, maar ook 
filosofisch. Ik voer al vijf  jaar experimenten die mijn 
studenten uitwerken in middelbare scholen. Het idee 
dat daarover samen nagedacht wordt, is voor de 
meeste leerlingen verrassend. Ze zijn er heel enthou-
siast over. De resultaten daarvan zijn overdonderend 
positief. Enthousiaste leerlingen nemen weken ach-
teraf  nog contact op met mijn studenten met vragen 
over bijkomende informatie. Het is wel heel belang-
rijk dat dit thema op een open manier wordt aan-
gepakt. Het is belangrijk om leerlingen zelf  te laten 
nadenken en zoeken. De hogeschool heeft een site 
met lespakketten ontwikkeld door de studenten. 

Ik geloof  niet dat we dat allemaal zullen bereiken 
door alleen maar te streven naar integratie in andere 
vakken. De meeste leerkrachten zijn niet gespeciali-
seerd en beschikken niet over de gepaste vaardighe-
den. Ze kunnen het niet, durven het niet of  leggen 
het fout uit. 

Het katholiek secundair onderwijs heeft de voorbije 
drie jaar een experiment uitgevoerd. Er is een plan 
opgesteld over het verwerven van ICT-competenties 
in de eerste graad. Scholen konden kiezen tussen een 
afzonderlijk lesuur of integratie. Integratie is om ver-
schillende redenen op grote schaal mislukt. 

De heer Decraemer zegt dat leerlingen veel van-
zelf  leren. Dat klopt enkel voor het oppervlakkige 
gebruik. Dat klopt niet voor het systematische en 
gestructureerde gebruik van ICT. Als mijn informa-
tica-studenten samen met studenten uit een andere 
richting een document moeten schrijven, klagen 
ze altijd dat de anderen bijvoorbeeld geen gebruik 
maken van opmaakprofielen. Dat is het resultaat 
wanneer we ICT alleen maar nuttig vinden om een 
andere doelstelling te bereiken. Een informaticus 
heeft veel aandacht voor de onderhoudbaarheid 

van zijn ICT-product. Een ICT-product moet zoda-
nig gestructureerd zijn dat het enkele maanden later 
makkelijk gewijzigd kan worden. Zelfs door iemand 
anders. De ICT-leraar moet daar de aandacht op 
vestigen in het afzonderlijke vak ICT, dat als onder-
steuning dient bij de integratie. Integratie is uiteraard 
nuttig, maar een afzonderlijk deel is absoluut nodig. 
Misschien verandert dat ooit wanneer de leraar 
Geschiedenis in staat is de ICT-structuur van een 
document te beoordelen. 

De vraag of ICT de efficiëntie verhoogt in bedrijven 
is vaak onderzocht. Tot voor vijf  jaar was het resul-
taat altijd negatief. De reden is dat veel aandacht gaat 
naar opmaak en weinig naar structuur. Interne docu-
menten waarvan de opmaak niet belangrijk is wor-
den toch uitgebreid opgemaakt. Door een gebrek aan 
structuur zijn documenten niet onderhoudbaar. 

Bij het gebruik van ICT als leermiddel wil ik een 
krachtig pleidooi houden om dat te bekijken vanuit 
de doelstellingen. Het gebruik van ICT wordt al te 
vaak als doel op zich beschouwd. Dat lokt heel nega-
tieve reacties uit. We moeten eerst nadenken welke 
doelstellingen we met het onderwijs willen realiseren 
en daarna onderzoeken of  ICT een geschikt middel 
is. Is het antwoord ja, dan kunnen we proberen ICT 
te integreren. Wanneer ik het heb over ICT als leer-
doel, is het gebruik en het begrip van ICT zelf  uiter-
aard wel het doel. 

ICT wordt vaak gebruikt als katalysator voor onder-
wijsvernieuwing. Ik stond daar lange tijd kritisch 
tegenover, maar ben de afgelopen jaren bijgedraaid. 
ICT, internet, leerplatformen en computer zijn een 
krachtig hulpmiddel om leerlingen zelf  aan het werk 
te zetten. We halen de bibliotheek als het ware in 
de klas. Tien jaar geleden was dat niet mogelijk. In 
groep werken, individueel werken en met de leer-
kracht werken kunnen veel sneller afgewisseld wor-
den. Tegelijk moeten we beseffen wat nieuw is en wat 
niet nieuw is. Toen ik in het zesde middelbaar zat, 
hadden wij een projectweek Brussel. Wij moesten in 
kleine groepjes twee dagen lang Brussel verkennen en 
vragen beantwoorden. Aardrijkskunde, geschiedenis, 
esthetica enzovoort, kwamen aan bod. We moesten 
daarna alle antwoorden verwerken. We bereikten 
heel interessante doelen op het vlak van actief  leren, 
maar zonder ICT. We moeten het belang van ICT 
dus relativeren. Maar, juist ingezet, kan ICT beslist 
heel stimulerend werken. Zo gebruik ik bij de cur-
sus didactiek in het tweede jaar met mijn studenten 
discussiefora in een online leerplatform rond infor-
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maticadidactiek en -onderwijs. Een tiental studenten 
hebben op een paar maanden tijd meer dan zeshon-
derd bijdragen gegenereerd, waaronder heel wat 
uiterst zinvolle.

De didactiek van informatica en ICT is op dit ogen-
blik een groot probleem. Ik probeer mijn studenten 
een bepaalde houding mee te geven waardoor ze niet 
zomaar aannemen wat voorgeschoteld wordt en zelf  
denken of zoeken. Ik geef hun die houding niet door 
hun te zeggen dat ze dat moeten doen. Ik moet het 
hen laten doen. We hebben een aantal seminaries om 
daar samen over te praten, maar die duren maar twee 
uur. Dankzij e-learning is dat een continue activiteit 
geworden. Ik vind het fantastisch dat studenten uit 
het derde jaar vrijwillig bijdrages leveren. Drie leer-
krachten uit het aso, bso en tso leveren bijdragen uit 
de praktijk. 

Niet alle effecten van ICT-gebruik zijn gewenst. Wis-
kunde gaat over abstractie en algemeenheden. De 
som van de hoeken van een driehoek is 180 graden. 
Door alleen maar tekeningen te maken met het pro-
gramma Cabri kunnen we die stelling niet bewijzen. 
Wie zich beperkt tot tekeningen maken, verlaat de 
essentie van de wiskunde. We moeten er dus over 
waken dat we geen nevendoelen halen die we niet wil-
len. 

Om ICT structureel in het onderwijs te integreren, 
is één pc per vier leerlingen nodig. Eén pc per tien 
leerlingen betekent dat elke leerling maar drie uur 
per week individueel aan de computer kan werken. 
Met één pc per vier leerlingen kunnen ze acht uur per 
week individueel werken. Ik hou er nog geen reke-
ning mee dat de leraar ook een pc nodig heeft om 
zijn les voor te bereiden. Ook de administratie heeft 
pc’s nodig. Ik laat ook servers en software buiten 
beschouwing. Een pc kost gemiddeld 1000 euro en 
is na vijf  jaar onbruikbaar. Pc’s van meer dan vijf  
jaar draaien recente software niet. Pc’s die vijf  jaar 
gebruikt worden door leerlingen en studenten zijn 
bovendien versleten. 1000 euro gedeeld door vier 
leerlingen is 250 euro. 250 euro gedeeld door vijf  jaar 
is 50 euro per jaar en per leerling. Dat is een gigan-
tisch bedrag dat de scholen niet zelf  kunnen dragen. 
De volledige PC/KD-subsidies waren niet zo hoog. 
Omdat het geld niet langer gekleurd is, hangt alles af 
van de prioriteiten van de directeur. 

Ik ga soms op stagebezoek in nijverheidsscholen 
van het bso waar projecten algemene vorming wor-
den gegeven. In de meeste klassen is de didactische 
infrastructuur beperkt tot een bord en krijt. Kaarten, 
rekenmachines en computers zijn er niet. Leerlingen 
krijgen algemene vorming door om beurt een stuk 
uit de krant voor te lezen. De leraars doen hun best. 
Al het beschikbare geld wordt gebruikt om nieuwe 
machines te kopen voor de werkplaatsen. 

De ICT-coördinator vervult drie belangrijke taken. 
Uit onderzoek blijkt dat de scholen gemiddeld 50 per-
cent bovenop de gekleurde ICT-middelen investeren. 
Desondanks beheert een ICT-coördinator driemaal 
meer machines dan zijn collega’s uit het bedrijfsleven. 
Bovendien zijn een aantal van de gebruikers agressie-
ver. Computervandalisme is onder bepaalde leerlin-
gen populair. Voor hun pedagogische taak hebben ze 
geen tijd. Voor hun administratieve taak wel, mits de 
directeur beslissingen over ICT delegeert. Als we de 
huidige infrastructuur bekijken en de inbreng van de 
scholen weglaten, zijn zesmaal zoveel ICT-uren nodig 
om het technische beheer gelijk te schakelen met de 
private sector. Veel ICT-coördinatoren gebruiken de 
lange schoolvakanties om pc’s en netwerken te onder-
houden. Ze worden daar niet extra voor vergoed. Ter 
compensatie: veel van die mensen beleven veel plezier 
aan hun werk. Professionaliteit kan echter niet alleen 
op vrijwilligerswerk steunen. 

Ik vind dat er een groot probleem is met de vakinhou-
delijke diepgang van de lerarenopleiding Informatica 
in veel hogescholen. Ook de didactische klemtonen 
zijn heel belangrijk. Er is nog heel wat werk op dat 
vlak, maar dat is een wereldwijd probleem. De lera-
renopleiding moet ook aandacht schenken aan de 
ethische en sociale aspecten van ICT. De academi-
sche lerarenopleiding Informatica van de KULeuven 
telt jaarlijks drie tot zes studenten. Bovendien wil 
de helft van de studenten niet in het onderwijs. De 
andere helft wil alleen naar het hoger onderwijs. In 
het secundair onderwijs zijn bijna geen licentiaten 
Informatica actief. Dat is erg. De regenten Informa-
tica spelen daardoor voor Informatica wel een bijzon-
der belangrijke rol in het secundair onderwijs, en hun 
vakinhoudelijke diepgang moet dus zeker gedegen 
uitgebouwd worden. Om kwaliteit te kunnen bieden 
moet de opleiding voldoende diepgang hebben met 
betrekking tot kernaspecten van informatica zoals 
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programmeren en netwerkbeheer. En dat is zeker niet 
in alle hogeschoolopleidingen het geval.

Terzijde wil ik even opmerken dat het profiel regent 
LO-Informatica gegeerd is in het basisonderwijs. 
Leraren met dat diploma kunnen lichamelijke opvoe-
ding geven in het basisonderwijs, de informatica-
infrastructuur van de school onderhouden en een 
voortrekkersrol spelen bij het didactisch gebruik van 
ICT in het lager onderwijs. 

Voor de andere studenten in de lerarenopleidingen is 
het belangrijk dat ze IT-fluent worden. Zowel tech-
nisch, didactisch als strategisch moeten ze voldoende 
competent zijn. We bereiken dat niveau nog niet. In 
de hogeschool waar ik les geef zijn we een nieuw cur-
riculum aan het samenstellen dat hopelijk voor ver-
betering zal zorgen. 

De heer Johan Deckmyn: In het bedrijfsleven worden 
computers vaak al na drie jaar afgeschreven. Som-
mige bedrijven schenken hun oude pc’s aan scholen. 
De heer Martens wijst er terecht op dat computers 
maximaal vijf  jaar bruikbaar zijn. Ik veronderstel dat 
hij daarom geen voorstander is van dergelijke schen-
kingen.

De heer Bern Martens: Er kruipt ontzettend veel 
werk in het recycleren van oude pc’s. Vaak maakt 
men van vier oude pc’s een nieuwe. Men is daar 
dagen mee bezig. Veel studenten van mij doen dat 
voor een basisschool. Basisscholen recycleren zelfs 
pc’s van ouders. 

Occasionele giften zijn mogelijk, maar als we scholen 
als professionele leercentra willen profileren, gaat het 
niet op om structureel gebruik te maken van afdan-
kertjes uit het bedrijfsleven. 

De bedragen waarnaar ik verwezen heb, zijn onhaal-
baar. Bijgevolg zullen we wel een andere oplossing 
moeten zoeken. Of we zullen de doelstellingen moe-
ten aanpassen. Maar dat is eerder een taak voor de 
politiek. 

Mevrouw Kathleen Helsen: De uiteenzetting van de 
heer Martens was heel duidelijk. Hij bevestigt wat 
vorige sprekers zegden. De situatie is geschetst. Het 
is nu aan ons om oplossingen te zoeken. Dat zal niet 
eenvoudig zijn, maar het is wel de moeite om er ern-
stig over na te denken. 

De heer Bern Martens: Ik heb het vooral over proble-
men gehad. Er gebeuren gelukkig veel fantastische en 
mooie zaken. Dat moet ik ook eens benadrukken. 

XI. VErgADErINg VAN DONDErDAgVOOr-
MIDDAg 30 JUNI 2005

1. Hoorzitting met de heer Wim Vanseveren, hoofd 
van het agentschap Toerisme Vlaanderen 

De heer Wim Vanseveren: Ik wil het hebben over de 
toerist en het internet, Toerisme Vlaanderen digitaal 
en e-marketing in actie. 

Een reis is een beleving, in eerste instantie een imma-
teriële, virtuele beleving. Ze wordt immers altijd ver-
kocht van op afstand. Om de fantasie in concrete 
realiteit om te zetten, leent het internet zich uiteraard 
uitstekend. Vandaar het succes van toerisme op het 
internet: als informatiebron maar ook als verkoop-
kanaal. Dat wordt bewezen door de meest recente 
gegevens van InSite. In juni 2004 bleek reizen het 
meest populaire onderwerp te zijn bij internetgebrui-
kers. Een jaar voordien stond reizen nog op de tiende 
plaats. In 2004 waren er in België 4 miljoen internet-
gebruikers in België. 2,3 miljoen daarvan boekten 
een korte vakantie, ruim de helft via het internet. 
De hotels en de lowcostcarriers genieten het meeste 
belangstelling maar het internet speelt in alle fasen 
van het beslissingsproces een aantrekkelijke rol.

Een iets oudere studie, uit 2003, heeft het over de 
Europese context. In 2003 waren er jaarlijks ongeveer 
237 miljoen vakantietrips. In 28 percent van de geval-
len gebruikte men daarbij het internet. In 19 percent 
van de gevallen was dat enkel om te plannen maar 
bijna 10 percent gebruikte het om te plannen en te 
boeken. Dat zal nu beslist al een stuk meer zijn. Tus-
sen 2001 en 2002 deed zich immers al een groei voor 
van 25 percent voor het plannen en van bijna 75 per-
cent voor het boeken. 

De rol van het internet als informatiebron en ver-
koopkanaal voor de toeristische sector neemt dus 
toe. Er is een gewijzigde positie en gebruik van 
andere informatiebronnen en verkoopkanalen, zoals 
de reisbureaus. Wim Desmet van Thomas Cook heeft 
onlangs nog deining veroorzaakt met zijn uitspraak 
dat binnen vijf  jaar een derde van die reisbureaus 
verdwenen zou zijn. Zo’n vaart lijkt het niet te lopen, 
omdat een aantal reisbureaus zich specialiseren. 

De sterke aanwezigheid van het Vlaamse toeristi-
sche product op het internet speelt een toenemende 
rol in de concurrentiepositie: als we daar niet valabel 
aanwezig zijn, worden we uit de markt gereden. Het 
internet is zeer belangrijk maar andere kanalen blij-
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ken dat ook te zijn. Een nieuw medium laat immers 
nooit de andere media totaal achter zich.

Hoe speelt Toerisme Vlaanderen daarop in? Toerisme 
Vlaanderen promoot Vlaanderen als reisbestemming. 
We doen dat zowel in het binnenland als in het bui-
tenland. In het binnenland gebruiken we daarvoor 
het sterke merk Vlaanderen Vakantieland met als 
pendant het programma op één. Belangrijk is evenwel 
buitenlandse toeristen naar Vlaanderen te lokken. 

Daarnaast staat Toerisme Vlaanderen in voor de 
kwaliteitszorg. Wij inspecteren en vergunnen cam-
pings, hotels en reisbureaus. Wij subsidiëren en steu-
nen de professionalisering van de sector door middel 
van vorming. 

Ten slotte vervult Toerisme Vlaanderen nog een soci-
ale taak. Dat is Toerisme voor Allen. 

In de binnenlandse promotie maakt de website 
integraal deel uit van Vlaanderen Vakantieland. 
Vlaanderen Vakantieland zou ondanks het televi-
sieprogramma en de brochure niet volledig zijn zon-
der digitale pendant. Wij leggen de nadruk op korte 
vakanties omdat Vlaanderen daar sterk in is. Weinig 
buitenlanders komen naar Vlaanderen voor twee 
weken, maar wel voor een korte vakantie tussenin. 
We mikken op verblijfstoerisme en zorgen ervoor dat 
ook de kleine aanbieders naar voren komen onder 
meer door middel van e-mailings. We leiden de aan-
bieder zelf  naar het e-mailadres. Omdat we vergun-
ningen geven, doen we geen boekingen. Het is niet 
de bedoeling dat de Vlaamse overheid een reisbureau 
wordt. Dat zou alleen maar tot tegenstrijdige belan-
gen leiden. De inhoud komt uit een productdatabank 
met systematische updates. De gebruiker beschikt 
over tal van zoekmogelijkheden. Op de site worden 
onze vier producten aangeboden. De drie macropro-
ducten zijn de kust, de kunststeden en de Vlaamse 
regio’s. Het vierde product is Vlaanderen Vakantie-
land. 

Hoe voeren we in het buitenland promotie? Alle 
buitenlandse kantoren hebben een marktspecifieke 
promotiewebsite. De stijl van de Duitse website is 
bijvoorbeeld iets strakker dan de Spaanse. Elke site 
heeft zijn eigen look en feel. De websites zijn los van 
elkaar ontwikkeld. We proberen de synergie te ver-
groten maar geven tegelijk genoeg vrijheid aan de 
lokale mensen. 

De websites zijn in volle ontwikkeling. De binnen-
landse willen we bijwerken met meer informatie. 
Daarnaast willen we de portaalfunctie ervan verster-
ken. We zullen bijvoorbeeld doorverwijzen naar de 
kustwebsite. Omdat de huidige site te statisch is mik-
ken we nu op een grotere actiegraad. De website moet 
niet automatisch leiden tot boekingen, maar wel de 
drempel om te boeken verlagen. We mikken op een 
grotere beschikbaarheid en reserveringsfaciliteiten.

Voor de buitenlandse sites wordt een technische stan-
daard ontwikkeld om het rendement van de inge-
zette middelen te verhogen. Dat is niet zonder belang 
omdat de buitenlandse sites spontaan zijn gegroeid. 
We moeten een en ander stroomlijnen en efficiënter 
maken zonder dat die sites hun eigenheid verliezen. 
De productdatabank en de beeldendatabank zijn 
daarvoor belangrijke bronnen. We starten op dit 
ogenblik een nieuw strategisch marketingplan waarin 
het e-verhaal een belangrijke rol krijgt toebedeeld. 

De productdatabank bevat alle toeristische informa-
tie over Vlaanderen en Brussel die relevant is voor 
promotie en onthaal: logies, hotels, campings, attrac-
ties, evenementen, speciale arrangementen enzovoort. 
Het principe is dat gegevens maar één keer ingevoerd 
worden. De gegevens worden op één plaats beheerd. 
Dat komt de eenduidigheid ten goede. De gegevens 
kunnen meermaals en op verschillende niveaus gepu-
bliceerd worden. Het backofficesysteem is zowel voor 
eigen gebruik bedoeld als voor de provinciale en 
gemeentelijke diensten, de pers, touroperators enzo-
voort. 

Ik wil daar niet te euforisch over doen. Het is gestart 
in maart 2003 maar het loopt niet over rozen. De 
technologie voldoet niet altijd. De verwachtingen zijn 
soms te hoog. Het is niet omdat de mogelijkheden 
onbeperkt zijn, dat ze onbeperkt realiseerbaar zijn. 
Misschien zijn we te snel van start gegaan. De IT-
manager en communicatieverantwoordelijke hebben 
samen een nieuw plan ontwikkeld. In dat plan stre-
ven we naar technische ombouw, namelijk synergieën 
in plaats van divergentie. Daarnaast ontwikkelen we 
ook de samenwerking met de CultuurDatabank. We 
werken dus aan één loket. We zullen dezelfde gege-
vens niet langer tweemaal moeten opvragen voor 
twee verschillende databanken. Bovendien kunnen 
we inhoud en functionaliteit verbeteren. We maken 
zelf  gebruik van de gegevens en zorgen ervoor dat de 
klanten dat ook kunnen doen. 
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We werken ook aan een eigen bedrijfswebsite. We 
verwachten dat die gelanceerd zal worden in decem-
ber van dit jaar. Met de bedrijfswebsite willen we de 
sector een service aanbieden. De site zal de decreet-
geving bevatten, naast een overzicht van alle steun-
maatregelen en acties. In een eerste fase zal deze site 
statisch en informatief  zijn, maar het is de bedoeling 
van deze site een e-loket te maken. 

Daarvoor hebben we dossierbeheer nodig. Dat 
is nog in volle ontwikkeling. Bij mijn aantreden  
2,5 jaar geleden zat IT in een hoekje van het gebouw. 
Omdat IT de kern is van Toerisme Vlaanderen, is 
deze afdeling verhuisd naar het hart van het gebouw. 
Heel het huis heeft ermee te maken. Wij beschikken 
over eigen dossiers om de productdatabank te voe-
den. Als vergunninggever zijn wij goed geplaatst om 
deze informatie in te brengen. Dat is in volle ontwik-
keling, maar wij hebben er vertrouwen in dat deze 
operatie tegen het einde van dit jaar af  zal zijn. We 
zullen onze vergunningen, inspecties en subsidies 
digitaal beheren en ter beschikking stellen. Intern 
leidt dat tot een rendementsverhoging en extern ver-
hoogt het de klantgerichtheid. Op die manier nemen 
wij positie in als authentieke gegevensbron voor de 
productdatabank. We mikken op 2007 of  2008 om 
dossierbeheer en bedrijfswebsite te integreren. We 
verkiezen een stabilisatieperiode boven een e-loket 
dat al te veel kinderziektes vertoont. 

Met Toerisme voor Allen vervult Toerisme Vlaande-
ren zijn sociale taak. Voor deze specifieke doelgroe-
pen heeft Toerisme Vlaanderen een aantal specifieke 
initiatieven ontwikkeld: toegankelijk reizen en vakan-
tieparticipatie. We zorgen er uiteraard voor dat het 
blindsurferlabel toegepast wordt. Dat geldt voor al 
onze nieuwe ontwikkelingen. Toerisme voor Allen 
draait rond vakantie voor mensen die dat moeilijk 
kunnen betalen. Het zijn vaak alleenstaanden met 
een behoorlijke kinderlast. Wij vinden dat we het ook 
digitaal moeten aanbieden en dat wordt gewaardeerd 
door de ondersteunende organisaties.

Toerisme Vlaanderen ontwikkelt, samengevat, een 
digitale dienstverlening voor de toeristische sector. 
Essentieel daarin zijn de productdatabank, het dos-
sierbeheer en de website. De hoofdbekommernis van 
de IT-manager is systeemintegratie zowel intern als 
extern. Het nieuwe marketingplan zal de rol van de 
digitale media en systemen voor onthaal en promotie 
herijken. 

Afsluitend wil ik het hebben over e-marketing in 
actie. De digitale media zijn heel belangrijk in de pro-

motiecampagnes van Toerisme Vlaanderen. De digi-
tale media zullen nog belangrijker worden. Website 
en e-mail zijn actieve schakels in een totaal marke-
tingproces. Integratie met andere communicatiekana-
len is evident. 

In Frankrijk lanceren wij de eigenzinnige en ietwat 
stoute campagne ‘La Flandre des Irréguliers’. Wij 
mikken op de intelligentsia en het bovenste markt-
segment omdat die mensen geïnteresseerd zijn in een 
citytrip naar onze kunststeden. Aan deze campagne is 
een actiewebsite gekoppeld als centraal platform voor 
informatie en boekingen. Daaraan worden vervol-
gens tal van andere acties gekoppeld: direct mailing, 
print en advertenties in kranten en tijdschriften. We 
proberen de site te positioneren in de zoekmachines. 
Het is belangrijk dat we bovenaan de lijst staan die 
een zoekopdracht op Google oplevert. We plaatsen 
internetadvertenties en versturen een e-nieuwsbrief. 
We hebben postkaarten en door Parijs rijden een 
honderdtal kleine auto’s met de slogan ‘La Flandre 
des Irréguliers’.

We hebben een boeket ontwikkeld om Parijs te besto-
ken met deze campagne. De prospect kan zijn reis 
plannen op de site. Hij krijgt uitgebreide informatie 
over de bestemming, kan een brochure bestellen of 
downloaden en hij kan doorklikken naar enkele com-
merciële sites om te boeken. 

In Duitsland loopt een actie ter promotie van de 
Vlaamse kust, Küstenschätze, genoemd. Een adver-
tentie in Prisma genereert trafiek naar onze site. Via 
de site van Prisma kan men ook doorklikken. Daar-
naast hebben we een platform dat bijkomende infor-
matie biedt en boeken mogelijk maakt. Men kan het 
promotiepakket Kunstschatten bestellen. Dat is een 
uitgave van Westtoer, de West-Vlaamse provinciale 
toeristische organisatie waarmee we samenwerken. 

De twee voorbeelden illustreren dat websites bouw-
stenen zijn. Een website is één – zij het belangrijk 
– element in een hele mediacampagne. Het is een 
bouwwerk waarbij marktgerichte acties moeten lei-
den tot verkoop van de bestemming Vlaanderen. We 
werken hecht samen met de private sector. Om de 
verschillende bouwstenen intelligent te integreren, is 
een goed plan nodig. Zo’n mix moet weloverwogen 
verlopen. De mix moet uiteraard permanent geëvalu-
eerd worden want het consumentengedrag verandert 
snel. 

De heer Sven gatz: Wat is de mening van de heer 
Vanseveren over de bewering dat het aantal reisbu-
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reaus drastisch zal verminderen? Op het internet 
een hotel boeken in Berlijn vind ik aanvaardbaar. 
Op het internet vind ik heel wat informatie om een 
week door Schotland te trekken. Maar om zo’n reis 
te plannen reken ik liever op de knowhow van een 
reisbureau. Hoe zal de markt evolueren? Wat zullen 
de reizigers zelf  doen? Wat zullen de reisbureaus blij-
ven doen? 

Toerisme Vlaanderen heeft de voorbije jaren flink 
geïnvesteerd in de digitalisering van alle activiteiten. 
Hoe schat de heer Vanseveren het rendement daarvan 
in? Is de digitalisering een investering die pas over 
enkele jaren zal renderen of rendeert het nu al? 

De heer Wim Vanseveren: Naar mijn gevoel zijn twee 
elementen essentieel voor de reisbureaus: specialisa-
tie en garantie. Een eenvoudige reis kan iedereen zelf  
boeken op om het even welk moment van de dag of 
week. Iemand die een week lang in de Pyreneeën wil 
verblijven, verkiest te overnachten midden in de ber-
gen, maar tegelijk niet te ver van een grote stad, en 
zijn dagen wil vullen met avontuurlijke activiteiten, 
zal heel wat informatie vinden op het internet. Voor 
zulke gespecialiseerde en op maat gemaakte produc-
ten biedt een reisbureau wel meerwaarde. Reisbu-
reaus die zich niet specialiseren zullen verdwijnen. Ze 
zullen nog enkele jaren blijven bestaan dankzij een 
oud publiek dat ofwel trouwe klant is van het kan-
toor ofwel niet vertrouwd is met het internet. 

Een ander belangrijk aspect is veiligheid of  garan-
tie. Een hotelier uit Brugge vertelde me onlangs dat 
hij geregeld toeristen over de vloer krijgt met een 
afgedrukt reserveringsbewijs zonder dat hij zelf  op 
de hoogte is. In het ergste geval zijn die mensen nog 
geld kwijt en bedot. Een reisbureau biedt garanties. 
Elk reisbureau heeft bovendien een vergunning. Het 
internet biedt geen soortgelijke garanties en is niet 
vergund. 

Ik denk niet dat wij de voorbije jaren te veel geld 
geïnvesteerd hebben in de digitalisering. Ons product 
is niet concreet of tastbaar. Bovendien leent de sector 
zich goed voor digitalisering. Als ik zie waar de grote 
internationale toeristische bedrijven al staan, moet ik 
toegeven dat we een grote achterstand hebben. Op dit 
ogenblik leggen wij een vernieuwde basis. We merken 
dat sommige investeringen achteraf gezien niet nuttig 
waren. Dat is geen verwijt. Het is inherent aan een 
zoekproces. We baseren ons meer en meer op best 

practices. We proberen zo veel mogelijk op te steken 
van onze Europese collega’s om ervoor te zorgen dat 
onze investeringen efficiënt en toekomstgericht zijn. 

Ik heb onlangs een hotelier uit Brugge ontmoet die 
heel actief  bezig is met het internet. De grote inter-
nationale toeristische bedrijven vroegen aanvankelijk 
vijf  à tien percent per boeking. Nu ze een groot klan-
tenbestand hebben opgebouwd vragen ze 25 percent. 
Een hotel wordt zo de gevangene van enkele domi-
nante bedrijven. De vraag is of het kleine Vlaanderen 
als Don Quichot tegen molens moet vechten. 

Naast de hotels zijn er ook kleine aanbieders, vooral 
actief  in het plattelandstoerisme. Zij hebben vaak 
een eigen site en streven naar directe boekingen. De 
vzw Plattelandstoerisme vraagt ons daarin te inves-
teren maar wij kunnen niet ‘à la tête du cliènt’ inves-
teren. We moeten de volledige sector steunen en niet 
één vzw. De overheid moet een beleid uitstippelen in 
plaats van aalmoezen uitgeven. 

Moeten wij voor de individuele uitbaters van hotels 
of campings een boekingsmodule ontwikkelen? Juri-
disch is dat niet evident want uiteindelijk leveren wij 
ook de vergunningen af aan reisbureaus. Worden we 
op die manier niet rechter en partij? Op dit ogenblik 
onderzoeken we of  het mogelijk en aangewezen is 
een dochteronderneming op te richten in een pps-
constructie. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Hoeveel kleine hotels 
werken zelf  aan zo’n digitaal boekingsmechanisme? 

Toerisme voor Allen richt zich op een heel specifieke 
doelgroep die vaak lijdt onder de digitale kloof. Is het 
digitaal aanbieden van dit aanbod een manier om de 
kloof te helpen overbruggen? Bekijken zij de website? 
Waar bekijken ze de website? 

De mensen van CultuurNet leken tijdens de hoorzit-
ting geïnteresseerd om samen te werken met Toerisme 
Vlaanderen. 

Mevrouw Lea Winkeler, woordvoerder Toerisme 
Vlaanderen: Twee jaar geleden had 80 percent van 
alle Vlaamse hotels een website. Het aantal hotels 
met e-mail lag nog iets hoger. Het aantal campings 
met e-mail en/of  website ligt enkele procentjes lager. 
Dat is onderzocht door het steunpunt Toerisme en 
Recreatie. Het Steunpunt merkte op dat de kwaliteit 
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van de sites heel uiteenlopend is. De meeste sites zijn 
evenwel niet meertalig. Het is niet zo dat de sector de 
boot aan het missen is, maar de weg is nog lang. 

De heer Wim Vanseveren: We bieden Toerisme voor 
Allen om twee redenen digitaal aan. Het is een state-
ment waarmee we benadrukken dat we de digitale 
kloof  willen overbruggen. De organisaties die de 
belangen van onze doelgroep behartigen zijn wel 
gedigitaliseerd. 

Ik beaam wat de mensen van CultuurNet hebben 
gezegd. Ook wij zijn vragende partij om cultuur, 
sport en toerisme samen aan bod te laten komen. 

2. Hoorzitting met professor Jan Peers, voorzitter vzw 
Zorgnet

Professor Jan Peers: Bij e-Health gaat het over het 
gebruik van alle mogelijke gegevens langs elektro-
nische weg. Er zijn massa’s voorbeelden van het 
gebruik van e-Health: webtechnologie (informatie 
zoeken of uitwisselen), door robot gestuurde chirur-
gische ingrepen en dergelijke. Het komt er telkens op 
neer dat men de huidige organisatiestructuur van de 
gezondheidsstructuur moet overschrijden want men 
werkt op een andere manier. Bij teleconsultatie is het 
probleem wie bijvoorbeeld een consultatie mag aan-
rekenen. 

E-Health heeft te maken met technologie in de zin 
dat er een massa middelen beschikbaar is, maar als 
men er gebruik van wil maken, is het veel meer een 
concept om die middelen te gebruiken om het zorg-
verleningsproces te verbeteren. Als men dat niet doet, 
ontstaat er geen enkele verandering. Dan versterkt 
e-Health in feite de huidige gefragmenteerde aan-
pak en is het een kostenverhogende factor. Door het 
gebruik van de informatie en het vermijden van het 
dubbel gebruik dat vandaag plaatsvindt (geschat op 
20 tot 30 percent van de klinische procedures omdat 
men niet met elkaar praat) werkt e-Health kosten-
verlagend. Men gaat de middelen gebruiken in een 
veranderingsproces in de nieuwe gezondheidszorgor-
ganisatie.

De redenen voor de verandering zijn de evolutie van 
de wetenschap, de demografische evolutie, de ver-
wachtingen van de patiënten, maatschappelijke en 
sociale evoluties. Verder kunnen mensen meer infor-
matie vinden. De redenen waarom de kosten stijgen, 
zijn de toenemende vergrijzing, nieuwe medische 
technologie, de kostprijs van de gezondheidswerkers. 
Artsen gaan in de toekomst minder werken voor 

hetzelfde geld en men gaat veel meer artsen nodig 
hebben. Er is een spanning tussen de overheid die 
een strikte budgetcontrole uitvoert, de gezondheids-
verstrekkers die de laatste nieuwe middelen willen 
aanbieden en de patiënten bij wie de verwachtingen 
toenemen, enerzijds omdat ze beter weten wat er kan 
en anderzijds omdat ze beter geïnformeerd zijn. In die 
context wordt IT-innovatie een middel om de kost-
prijs te verhogen of  een middel om de kostprijs op 
een verstandige manier te drukken waarbij men kwa-
liteit, toegang en betaalbaarheid samen aanpakt. 

Hoe kan men de e-Healthkloof overbruggen? Alhoe-
wel er enorm veel mogelijkheden zijn die snel toene-
men, ontstaat er heel weinig verandering. Dat is de 
stap van een verticale gefragmenteerde zorgbenade-
ring naar een meer geïntegreerde zorgbenadering; de 
stap van puur administratieve processen naar klini-
sche processen, waarbij administratieve gegevens een 
bijproduct worden; de stap van grote verschillen in 
identificatiesystemen naar unieke systemen. De focus 
ligt momenteel vooral op acute zorg (het behandelen), 
terwijl de focus moet liggen op het hele continuüm: 
hoe organiseert men het hele proces? De patiënten 
hebben tot nu toe nog weinig toegang tot de juiste 
informatie en beschikken over weinig informatie over 
het soort behandeling dat ze wensen. Dat is wat ze 
in de toekomst zullen opeisen. Er zijn niet voldoende 
standaarden en er is focus op de eerste lijn. E-Health  
komt traag op gang omdat het sleutelelement con-
ceptueel is: men gaat over naar gezondheidsnetwer-
ken tussen de verschillende gezondheidsactoren, die 
geïntegreerd werken binnen netwerkstructuren. Dat 
vergt een verandering en reorganisatie van het kli-
nische proces en een ontwikkeling tot e-Healthbe-
kwaamheid bij de verstrekkers en de patiënten. Er 
is dus ook een aanpassing van de regelgeving nodig. 
Daarnaast moet ook de angst voor verandering wor-
den overwonnen. 

Een vergelijking tussen 5032 ziekenhuizen (elke instel-
ling met meer dan 100 bedden) in vijftien Europese 
landen blijkt dat op het vlak van patiëntenadminis-
tratie (niveau 1) 98,87 percent van de ziekenhuizen 
een behoorlijk systeem heeft; 87,34 percent heeft een 
unieke patiëntenidentificatie (niveau 2); 18,17 percent 
beschikt over een vlotte uitwisseling van gegevens 
(niveau 3: consulteren van gegevens) en 2,13 percent 
heeft ondersteunende modellen waarbij de gegevens 
helpen om beslissingen te nemen. In België heeft 
97,96 percent van de ziekenhuizen een patiëntenad-
ministratie. Dat is veel, maar ook niet schitterend 
aangezien dat 100 percent is in Spanje, Nederland, 
Oostenrijk, Zwitserland, Noorwegen, Denemarken 
en Finland. Voor niveau 2 bedraagt het percentage 
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93,88 percent. Dat is boven het gemiddelde, maar in 
een aantal landen (Nederland, Spanje, Noorwegen 
en Denemarken) is dat 100 percent. Voor niveau 3 
valt België terug op 30,61 percent. Dat is goed ten 
opzichte van het Europese gemiddelde, maar Zweden 
toont met 52 percent dat het beter kan. Voor niveau 4 
bedraagt het percentage 0. Het systeem is heel voor-
uitstrevend, maar de cijfers zijn niet zo goed. Er is 
werk aan de winkel. 

E-Health heeft enorm veel mogelijkheden, maar 
de toepassing gebruiken om gefragmenteerde zor-
gelementen te versterken heeft weinig toegevoegde 
waarde. Men moet het gebruiken in nieuwe organi-
satievormen met oog op kwaliteit, toegang en kost-
prijs.

Zonder netwerken is e-Health niet mogelijk. Netwer-
ken worden enorm belangrijk omdat men een omke-
ring krijgt van de manier waarop het zorgaanbod 
is gestructureerd. Een patiënt zal morgen niet meer 
tevreden zijn met de mededeling waar hij of  zij in de 
verschillende niveaus terecht kan (huisartsen, andere 
eerstelijnswerkers, ziekenhuizen). Hij of  zij wenst te 
weten wat er allemaal moet gebeuren om een pro-
bleem op te lossen (een totale dienstverlening).

De netwerken zijn nodig omdat de beroepen enorm 
van elkaar afhankelijk worden. Men kan niet meer 
goed werken, als men niet samenwerkt in een mul-
tidisciplinair verband. Zorgverlening wordt ook 
complexer (diagnose, therapiekeuze). Er is duidelijk 
behoefte aan kennismanagement. De patiënt wordt 
mondiger en is beter geïnformeerd. Hij of  zij wenst 
mee te beslissen. Verder is er druk om de uitgaven 
in de gezondheidszorg te verminderen en die druk 
gaat zich uiten door interferentie in het zorgproces. 
Dat ziet men al gebeuren, bijvoorbeeld iedereen heeft 
recht op de gemiddelde kostprijs van een chirurgische 
ingreep. 

Bij netwerken gaat het om geïntegreerde processen 
met een patiëntgeoriënteerde benadering. Men dient 
over te stappen van een specialistisch- en instelling-
georiënteerde structuur naar het zorgproces voor een 
welbepaalde patiënt. Klinische richtmodellen hou-
den in dat men met alle betrokkenen heeft nagedacht 
hoe men het best een probleem oplost en daarover 
afspraken maakt. In de beslissingen over wat er moet 
gebeuren, is er geen verschil tussen patiënten. Ver-
pleegsters weten bijvoorbeeld wat ze moeten doen als 
er een patiënt met galblaasproblemen binnenkomt. 
Men gebruikt momenteel dus ook richtmodellen, 
maar die zijn niet neergeschreven en niet weloverwo-

gen. Het is goed om dat wel te doen, maar dan heeft 
men de ICT-ondersteuning absoluut nodig.

De mogelijkheden van e-Health liggen aan de basis 
van Zorgnet. Het uitgangspunt is een praktisch mid-
del vinden om het aanbod van Nederlandstalige 
verstrekkers binnen het Brusselse Hoofdstedelijke 
Gewest op een goede manier te valoriseren voor de 
mensen die binnen Brussel gezondheidszorg wensen 
te krijgen. We onderzoeken hoe men de zorg orga-
niseert (de operationele kant). Die zorg moet kwali-
tatief  beter zijn en ook mogelijk zijn. In 2004 is met 
de steun van de Vlaamse Regering een haalbaar-
heidsstudie uitgevoerd. Ongeveer een week geleden is 
Zorgnet formeel als vzw opgericht en we zijn op dit 
moment bezig met de besprekingen over een beheers-
overeenkomst.

Zorgnet biedt een geïntegreerde zorgbenadering, een 
procesgeoriënteerde benadering en netwerking van 
een transmurale keten (eerstelijnszorg, ziekenhuis-
zorg, revalidatie). Op die manier willen we respect 
voor taal en communicatie bereiken. We bieden aan 
de huisarts de mogelijkheid om samen met de patiënt 
een keuze te maken van het zorgproces. In die keuze 
kan men het respect voor taal invoegen. Het proces is 
individueel gericht: het is telkens een oplossing voor 
een welbepaald persoon, waarbij de coördinatie, de 
integratie met preventie, revalidatie en totale opvol-
ging veilig wordt gesteld. De samenwerking gebeurt 
op basis van zorgprogramma’s en zorgpaden.

Bij zorgprogramma’s gaat het om het onderbrengen 
in pakketten van programma’s die eenzelfde activiteit 
vereisen (een zorgprogramma voor bejaarden, voor 
hartziekten en voor orthopedie). Binnen elk zorg-
programma krijgt men een opdeling in zorgpaden. 
Hartfalen vereist bijvoorbeeld een andere behande-
ling voor iemand van 80 jaar dan voor iemand van 
20 jaar. Er wordt een cataloog van zorgprogramma’s 
gemaakt. Op dit ogenblik zijn er voor uitsluitend 
intramuraal ziekenhuisgebruik al een aantal zorg-
programma’s en -paden ontwikkeld. Er zijn er prak-
tisch geen ontwikkeld voor de transmurale aanpak. 
Dat zal geleidelijk aan worden opgebouwd: eerst 
bepalen welke zorgprogramma’s men onmiddellijk 
kan aanbieden en per zorgprogramma de professi-
onelen samenbrengen. Uit de haalbaarheidsstudie 
blijkt dat men over iets meer dan honderd huisartsen 
en iets meer dan honderd specialisten kan beschik-
ken. Op dit ogenblik durven heel wat Vlaamse spe-
cialisten niet zeggen dat ze tot de Nederlandstalige 
taalrol behoren en in staat zijn om patiënten in het 
Nederlands te behandelen; ze zijn ingeschreven op 
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de Franstalige rol van de Orde van Geneesheren. 
Men moet een kader bieden waarin ze zich veilig 
voelen en de schrik kan ongedaan worden gemaakt 
door het verwijssysteem. Men vraagt aan de artsen 
of  ziekenhuizen of men patiënten mag verwijzen die 
een bepaald programma nodig hebben. De strikte 
voorwaarde is wel dat ze zich ertoe verbinden om de 
patiënt in het Nederlands te behandelen. Er zal wor-
den nagegaan of  dat ook effectief  is gebeurd en als 
dat niet het geval is, is er sprake van contractbreuk. 
Voor het zorgpad kan men zeggen welke personen en 
instellingen er voor de specifieke taken zijn. De huis-
arts en de patiënt kan daaruit een keuze maken. 

Als een patiënt geen huisarts heeft, zal hij of zij eerst 
een huisarts kunnen spreken om het probleem vast te 
stellen anders kan er geen zorgpad worden gedefini-
eerd. Vervolgens wordt er een virtueel team samen-
gesteld om alle aspecten van het probleem te kunnen 
oplossen. 

Het is mogelijk dat er problemen ontstaan die meer 
te maken hebben met welzijnszorg, bijvoorbeeld een 
alleenstaande moeder die moet worden geopereerd, 
kan kinderopvangproblemen hebben. Om die pro-
blemen op te vangen zullen overeenkomsten worden 
gesloten met de Brusselse Welzijnsraad en/of andere 
organisaties. De samenwerking met Pro Medicis zal 
er op termijn voor zorgen dat het inzicht in die acto-
ren groeit. 

Het is de bedoeling om niet alleen patiënten te ver-
wijzen, maar ook om het hele proces op te volgen. 
Dat veronderstelt dat alle medische data van een 
patiënt op elk moment beschikbaar zijn voor al de 
leden van het virtuele team. Dat is momenteel niet 
mogelijk, maar dat zal verder worden uitgebouwd. 
Dan beschikt men over een elektronisch medisch 
dossier. Het gaat dus om een groeimodel en daarom 
een veilig model. De patiënten moeten anders leren 
denken; de artsen moeten anders werken. Er zijn heel 
wat vormingsprogramma’s voor professionals en de 
patiënten nodig. 

Het succes van Zorgnet hangt af van de mate waarin 
het veranderingsproces slaagt. Vaak wordt de vraag 
gesteld waarom men dergelijk veranderingsproces 
in Brussel wil beginnen. In andere regio’s speelt de 
niet gelukkige verhouding tussen professionele groe-
pen, zoals tussen huisartsen en specialisten, tussen 
vroedvrouwen en verloskundigen, tussen huisart-
sen en verloskundigen nog zo sterk dat het enorm 
moeilijk is. In Brussel gaat men over die verhouding  
gemakkelijker heen, omdat men de taal als gemeen-
schappelijk objectief  heeft. Het komt erop aan het 

veranderingsproces haalbaar te houden. Dat heeft 
te maken met de tevredenheid van de patiënten (hen 
iets bieden zodat ze beter zicht hebben op het proces) 
en van de professionals (veel prettiger werken in een 
team). Dat geeft meer voldoening. Er is behoefte aan 
motiverende inspanning. Voor teamwerk, coördina-
tie en taakafspraken is in weinig voorzien door het 
RIZIV of  andere instanties. We vragen wel aan de 
artsen om dit te doen, maar er is weinig ondersteu-
ning. Het is de rol van de overheid om experimen-
ten toe te laten, anders komt er weinig terecht van 
de e-Health. Binnen die experimenten kan men de 
afspraak maken om het budget voor een bepaalde 
regio te verschuiven naar vergoedingen voor nieuwe 
organisatievormen. Een taak van de overheid is om 
de machtsverhoudingen in de gaten te houden. De 
macht van de huisarts wordt heel sterk, maar ook die 
van de patiënt. Dat brengt een verschuiving mee in 
bijvoorbeeld de macht van de ziekenfondsen en zie-
kenhuizen. Men dient ervoor te zorgen dat er geen 
achterhoedegevechten ontstaan waardoor de veran-
deringen niet de juiste richting uitgaan. 

Omdat Zorgnet een gesofisticeerd verwijssysteem is, 
is het een hefboom om zelf  te beslissen (iets wat men 
al jaren vraagt). Verder laat het toe op een positieve 
manier alle ICT-mogelijkheden te gebruiken zodat 
het een middel wordt voor een minder dure maar 
betere gezondheidszorg.

3. Hoorzitting met de heer Dieter Decourt, projectlei-
der Pro Medicis Brussel (PMB)

De heer Dieter Decourt: De doelstelling van Pro 
Medicis Brussel (PMB) is om de tweetaligheid van 
het zorgaanbod in het Brusselse Gewest te bevorde-
ren. We doen dat op verschillende manieren, onder 
meer actief  meewerken aan het Zorgnet. We richten 
ons hoofdzakelijk op huisartsen en specialisten. We 
hebben ons na verloop van tijd gefocust op verpleeg-
kundigen en voorlopig nog niet op andere zorgver-
leners omdat we daarvoor nog niet over voldoende 
geld en personeel beschikken. Voor het verhogen van 
de tweetaligheid richten we ons op studenten en stu-
denten-stagiairs in de gezondheidszorg, pas afgestu-
deerden en mensen die aan het werk zijn. Het grote 
probleem is dat er niet altijd voldoende Nederlands-
taligen naar Brussel komen werken. Het Zorgnet 
kan alvast een enorm aantrekkelijke aantrekkings-
pool zijn waar zorgverleners heel doelbewust kunnen 
kiezen voor een bepaalde arbeidskwaliteit. Dit jaar 
hebben we in het kader van Zorgnet de bijkomende 
opdracht gekregen om een deel van Nederlandskun-
dige zorgverleners in kaart te brengen. We focussen 
ons op de eerste lijn (huisartsen, thuisverpleegkundi-



119 Stuk 1713 (2007-2008) – Nr. 1 – Bijlage

gen, kinesisten). Daarnaast doen we beleidsvoorbe-
reidend werk. 

Om Nederlandstaligen aan te trekken en te behouden 
geven we stageondersteuning, hoofdzakelijk bemid-
deling met ziekenhuizen om plaats te creëren voor 
Nederlandstaligen om stage te doen. Dat brengt met 
zich mee dat men bepaalde diensten zo goed mogelijk 
Nederlandstalig probeert te maken vooraleer er stagi-
airs naartoe kunnen. We gaan ook naar universiteiten 
en hogescholen, en maken ons kenbaar. De website 
www.promedicisbrussel.be vormt de centrale spil. 
Ongeveer dertig hits per dag is niet zoveel, maar we 
bespelen ook maar een heel kleine niche. Hoe langer 
de website bestaat, hoe meer zekerheid dat PMB kan 
blijven voortbestaan, hoe groter de promotiecampag-
nes die we kunnen voeren en hoe meer garanties we 
kunnen geven aan ziekenhuizen, zal de belangstelling 
toenemen. Momenteel zijn er 60 vacatures (ongeveer 
vijf  per week). Telkens men promotie voert, krijgt 
men extra hits op de website. Een heel gespecifieerde 
website ontworpen voor de doelgroep van studeren-
den en pas afgestudeerden wordt tussen 8 en 15 uur 
enorm veel gebruikt (60 percent van het gebruik) 
en de rest ligt tussen 15 en 23 uur (40 percent). Het 
gemiddelde bekijkt vier tot vijf  pagina’s van een web-
site en niet meer. Verder komt men vooral terecht op 
onze website door te zoeken via Google. Ik merk op 
dat Windows terrein verliest ten opzichte van open 
source (bijvoorbeeld Mozilla en dergelijke meer). Als 
men zelf  iets ontwikkelt, moet men dat doen voor 
het hele gamma op het internet en niet alleen voor de 
grote speler.

Men dient de website te lezen als een student of afge-
studeerde of  als iemand die op zoek is naar werk in 
Brussel en dan zal men vinden wat men nodig heeft. 
Men vindt er niet wat PMB concreet doet. We heb-
ben daarvoor doelbewust gekozen. Informatie dat 
niet voor het brede publiek is bestemd, hoeft daar 
niet op te staan. 

Wat zijn de valkuilen? Het valt op dat de genees-
kundestudenten perfect hun weg vinden. Ze zijn zelf  
actief  op zoek naar stageplaatsen. Verpleegkundigen 
kunnen van de hogescholen bijna niet zelf  vrij kiezen 
waar ze hun stage willen doen. Het gevolg is dat hun 
‘zoekkennis’ veel beperkter is en dat ze veel minder op 
zoek gaan naar gegevens en daar veel minder gebruik 
van maken. Ze hebben een grotere push nodig. De 
digitale kloof is hier al zichtbaar in gebruik en oplei-
dingen. De overheid dient de bevolking op te voeden 
en hen te verplichten om mee te zijn met het internet. 

Dat betekent ook dat ze op het werk en dergelijke de 
kans moeten krijgen om het internet te leren gebrui-
ken en heel gericht te kunnen zoeken, anders is dat-
gene wat wordt ontwikkeld enkel voor de happy few. 

Een teleurstelling is dat als de personeelsdienst vaca-
tures invult voor verpleegkundigen, er weinig kans 
is dat men kan doorklikken naar de website van het 
ziekenhuis waar men de visie over de verzorging kan 
lezen. Ook kan men alleen antwoorden per brief  en 
kan men niet per e-mail het cv opsturen. Voor artsen 
vullen de ziekenhuizen de vacatures wel degelijk in. 
Dat is de bevestiging van de scheiding tussen master 
en bachelor. In Brusselse ziekenhuizen wordt eraan 
gewerkt, maar er is een groot verschil in de mogelijk-
heden die men kan inzetten op de humanresources-
diensten. Nochtans is het vrij gemakkelijk om een 
e-mailadres in te vullen zodat mensen kunnen ant-
woorden als ze online solliciteren of  aan het zoeken 
zijn. 

Wat betreft de Nederlandstalige zorg proberen we 
voornamelijk de eerste lijn in kaart te brengen. We 
verzamelen de publieke lijsten die beschikbaar zijn 
en de lijsten die beschikbaar zijn in de verenigingen. 
We brengen beide samen en proberen om een unieke 
code toe te kennen aan alle zorgverleners die daarin 
voorkomen. Dat is noodzakelijk omdat een aantal 
namen op verschillende manieren kunnen voorko-
men en geschreven worden. Op die manier weet men 
hoeveel zorgverleners men effectief  heeft. Dat vraagt 
heel veel werk en investeringen in een databank. 

Digitalisering en internet scheppen enorm veel moge-
lijkheden, maar de technologie en de wetgeving vol-
gen niet altijd snel genoeg. We krijgen niet altijd 
de mogelijkheden om te oordelen wie Nederlands-
kundig is. Het is een heel moeilijke opdracht om te 
zoeken naar alle Nederlandskundigen. Moeten we 
beoordelen wie Nederlandskundig is? Wie mag dat 
wel of  niet? Aan welke voorwaarden moet men vol-
doen? Het digitaliseren van een aantal zaken en het 
met elkaar verbinden van databanken schept andere 
problemen en vragen. Die moeten hier worden opge-
lost vooraleer men een aantal zaken verder kan ont-
wikkelen.

Eens de gegevensbank is ontwikkeld, is de vraag 
hoe die voor het publiek openbaar moet worden 
gemaakt. Eerst dient men dat op een schriftelijke 
manier te doen; ten tweede via een telefoonnummer 
en ten derde via een website. De impact van de web-
site gaat steeds groter worden, maar een groot deel 
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van de zorgbehoevende bejaarden heeft geen toe-
gang tot het internet en daarom moet men op andere 
manieren werken.

Het werkveld moet de kans krijgen om de discussie 
ten gronde te voeren over de vraag wie toegang dient 
te hebben tot welke informatie. De wet op de privacy 
brengt een aantal obstakels mee en bepaalt wat men 
al dan niet kan vrijgeven aan welke doelgroepen. 

In Brussel zijn er een groot aantal computeranalfa-
beten. Dat is geen probleem voor het concept van het 
Zorgnet op voorwaarde dat men iedereen heel duide-
lijk laat weten dat de huisarts de toegangspoort is en 
dat die wel internet heeft en kan tonen welk zorgaan-
bod er is. De demografie van Brussel en het groot 
aantal computeranalfabeten wordt vertaald in een 
laag percentage pc-bezit; een nog lager percentage 
heeft toegang tot het internet. Men moet de bevol-
king opvoeden om met internet te leren omgaan.

Men moet zorgen voor kwaliteitsgarantie omdat het 
een middel geeft aan de Nederlandstaligen die in het 
Nederlands willen geholpen worden. Men moet een 
bepaalde verbintenisverklaring kunnen hebben van 
de artsen en thuisverpleegkundigen dat ze effectief  in 
het Nederlands gaan helpen. Als men een dergelijk 
concept wil laten werken, dient er aan bepaalde nor-
men voldaan te worden.

Er is aan ons gevraagd om een databank te ontwik-
kelen. Veertig percent van de unieke personen heeft 
een of  andere wijziging in een jaar tijd (adres- of 
telefoonnummer enzovoort). Dat betekent dat na een 
jaar de databank compleet verouderd is of  niet meer 
bruikbaar is om de kwaliteit te bieden aan de gebrui-
kers. Men dient een dynamiserend systeem te vinden 
om met de databank te werken waardoor de mensen 
die in de databank zitten, uit zichzelf  de gegevens 
veranderen. Ze doen dat enkel als ze daar zelf  belang 
bij hebben. Dat is mogelijk met het concept van het 
Zorgnet: het levert patiënten aan en het is hun kanaal 
om multidisciplinair samen te werken met andere 
mensen in de gezondheidszorg. 

De discussie over welke informatie men moet ontslui-
ten, moet binnen de beroepsgroepen worden gevoerd 
en zal niet op een dag gedaan zijn. Moet een thuis-
verpleegkundige dezelfde informatie kunnen bekij-
ken als de huisarts? Wat mag de kinesist inkijken? In 
hoever heeft de patiënt zelf  inzage? Waar kan hij de 

informatie raadplegen? Voor die discussie moet tijd 
en ruimte worden geschapen. 

Het is interessant om de diverse databanken aan 
elkaar te koppelen. Het aantal huisartsen in Brussel 
heeft implicaties op hoeveel ligdagen iemand in een 
ziekenhuis kan blijven. In Brussel zal men voor een 
aantal ingrepen iets langer in een ziekenhuis blijven 
omdat de ondersteuning thuis minder ontwikkeld is. 
Als men dat koppelt aan de demografische gegevens 
(een grijzere bevolking of meer alleenstaanden), dient 
men een andere zorg aan te bieden en zal men andere 
klinische paden ontwikkelen. Een enorme kennisver-
garing is dan ook noodzakelijk.

Alle systemen moeten zichtbaar zijn als men met een 
andere browser dan Explorer surft. De overheid kan 
radicaal kiezen voor open source en niet afhankelijk 
zijn van grote multinationals of voor een andere sys-
teem kiezen en goede afspraken maken met de multi-
nationals. Dat is de keuze van de overheid. 

Internet en databank lijken eenvoudig, maar het ont-
wikkelen en beheren ervan wordt onderschat. De 
overheid moet radicaler kiezen en daarvoor meer 
mensen vrijmaken en in voldoende middelen voor-
zien. 

De heer Sven gatz: Ik ken de voorgeschiedenis en 
het concept van Zorgnet. Het is waar dat het wellicht 
aangewezen is om hiermee in een complexe situatie 
als Brussel van start te gaan. De communautaire  
problemen zorgen ervoor dat de betrokkenen hun 
belangenverschillen vergeten. Ik hoop dat dit argu-
ment ook de verantwoordelijken voor de federale 
gezondheidszorg overtuigt. Hoe staat het federale 
niveau tegenover dit project? Staat men er argwanend 
tegenover vanwege de communautaire aspecten of 
wordt het als een oplossing beschouwd voor de volle-
dige gezondheidszorg? Ontwikkelt het federale niveau 
al een beleid? Maakt het federale niveau al budgetten 
vrij? Waar staat Zorgnet op Belgisch niveau? 

Professor Jan Peers: Dit punt zullen we inderdaad 
goed in de gaten moeten houden. Het gemeenschap-
pelijke objectief in Brussel overbrugt de gebruikelijke 
spanningen tussen de verschillende actoren. Ik heb 
opzettelijk eerst mijn mening over e-Health en net-
working gegeven. De oplossing die wij kiezen voor 
een Brussels probleem is eigenlijk een oplossing om 
de gezondheidszorg anders te organiseren. In plaats 
van geobsedeerd bezig te zijn met de steeds toene-
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mende kosten zonder echt in te grijpen, concentre-
ren wij ons op drie objectieven: toegang, kwaliteit en 
kosten. 

Er zijn twee redenen waarom het gesprek met het 
federale niveau moeilijk verloopt. De communautaire 
aspecten van Brussel, al benadrukken wij de techni-
sche kant van dit project. Vrij kiezen tot welke dokter 
men zich richt, is een fundamenteel patiëntenrecht. 
Dat probleem zal geleidelijk verdwijnen. 

Daarnaast moeten we goed beseffen dat overstap-
pen op dit systeem zal leiden tot een faire en correcte 
bijsturing van de transfers tussen de verschillende 
regio’s. De transfers zullen automatisch bijgestuurd 
worden op een verantwoorde manier. Ik hoef  niet te 
weten hoeveel middelen naar Turnhout, Roeselare 
of  Charleroi gaan mits de middelen op een eerlijke 
manier stromen naar diegenen die ze nodig hebben. 
Goed gestuurde processen leiden tot pathologie-uit-
gaven. 

Deze twee redenen zorgen ervoor dat een gesprek 
met de huidige federale minister voor Volksgezond-
heid geen evidentie zal zijn. Ik verkies nog even te 
wachten om het gesprek te beginnen. Van de eerste 
dag af  zullen we registreren hoeveel een patiënt kost 
binnen het systeem en hoeveel een patiënt kost bui-
ten het systeem voor exact dezelfde pathologie. Er is 
ook een persoonlijk aspect. Met de vorige federale 
minister bevoegd voor Sociale Zaken was dit wellicht 
makkelijk bespreekbaar. 

Op termijn zullen we de financiële stromen en regel-
geving moeten aanpassen. De bevoegdheid Gezond-
heidszorg is ongelukkig verdeeld. Deze manier van 
werken maakt het makkelijker om alle mensgebon-
den aspecten te communautariseren zonder dat de 
eerlijke solidariteit in het gedrang komt. 

We zullen snel een gesprek moeten aangaan met 
het federale niveau. Ik vermoed dat het een positief  
gesprek zal zijn omdat iedereen te winnen heeft bij 
dit systeem. We zouden dat gesprek liever starten als 
we beter gedocumenteerd zijn. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Pro Medicis Brussel 
bemiddelt voor iedereen die werk zoekt in de Brus-
selse gezondheidszorg. Daarnaast wil Pro Medicis 
een databank opstellen van alle Nederlandstalige 
Brusselse gezondheidsaanbieders opdat patiënten zelf  
een zorgverstrekker zouden kunnen kiezen. Dankzij 
deze databank zal de huisarts ook makkelijk kunnen 
doorverwijzen. 

Zorgnet probeert het bestaande zorgnet digitaal te 
vernieuwen. Dat zal leiden tot nieuwe machtsver-
houdingen. Nu zit alle macht bij ziekenhuizen, spe-
cialisten en ziekenfondsen, en te weinig bij patiënten 
en huisartsen. Het is de bedoeling dat om te draaien 
omdat patiënt en huisarts beter geïnformeerd zullen 
zijn. Dankzij die informatie zullen ze zelf  kunnen 
kiezen en worden ze niet langer gestuurd door zie-
kenhuizen, specialisten en ziekenfondsen. 

De heer Dieter Decourt: Onze belangrijkste ambi-
tie is de tweetalige gezondheidszorg garanderen in  
Brussel zodat alle Nederlandstaligen in om het even 
welk ziekenhuis en rusthuis verzorgd kunnen worden. 
Van zodra dat het geval is, mogen wij de vzw ontbin-
den. We ondernemen daarvoor een aantal acties. Op 
dit ogenblik bemiddelen we voor mensen die in de 
Brusselse gezondheidszorg willen werken. 

Voor 2005 hebben we een bijkomende opdracht 
gekregen van minister Anciaux. Als voorbereiding op 
Zorgnet brengen wij de eerstelijn in kaart. 

Mevrouw Patricia Ceysens: De belangrijkste doelstel-
ling van Pro Medicis is werken aan de tweetaligheid 
van de Brusselse gezondheidszorg. Zorgnet wil de 
gezondheidszorg anders organiseren.

De heer Dieter Decourt: Wij zijn geen actor. 

Professor Jan Peers: Onze invalshoek is een operati-
onele invalshoek. Aanbod en toegang zijn uiteraard 
noodzakelijk. Wij zijn niet volledig afhankelijk van 
die inventaris omdat we met één zorgprogramma 
kunnen starten. Van zodra we alle mensen en teams 
kennen, is het probleem heel wat eenvoudiger. We 
brengen alles in kaart. Een aantal mensen komt zich 
spontaan aanmelden. We moeten ervoor zorgen dat 
we elkaar helpen. Hun informatie helpt ons en onze 
informatie kan leiden tot een grotere toegang. 

Dat kan tot wat problemen leiden. De Privacycom-
missie meldt dat we de resultaten van enquêtes enkel 
mogen gebruiken voor het vooropgestelde doeleinde. 
We zullen telkens toestemming moeten vragen om 
hun gegevens door te geven. 

Het wezenlijke verschil in ons systeem is de orga-
nisatiestructuur. De sterkste zorgverstrekkers zijn 
de ziekenhuizen. In sommige ziekenhuizen werken 
de artsen als zelfstandigen zonder enige onderlinge 
band. In andere ziekenhuizen werkt men in team. De 
Brusselse huisartsen spelen een heel beperkte rol als 
doorverwijzers. We willen dat veranderen. 
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Kostenbeheersing betekent in veel gevallen dat kos-
ten worden doorgeschoven naar de patiënt of  de 
leveranciers van producten. Zonder fundamentele 
ingrepen dreigen we in een heel akelig systeem terecht 
te komen met een heel beperkte en niet overwogen 
toegang. 

Dit operationele systeem zal de macht doen verschui-
ven. De macht zit nu vooral bij de ziekenhuizen. Van 
zodra een arts een patiënt heeft doorverwezen komt 
die patiënt in een ziekenhuis terecht waar ettelijke 
specialisten zich over de patiënt zullen buigen zonder 
de huisarts te consulteren. De macht verleggen bin-
nen de medische wereld is geen oplossing omdat ze 
allemaal betrokken partij zijn. De patiënt moet mee 
kunnen kiezen. 

De patiënt moet daarom volledig in kaart gebracht 
worden. Waar woont de patiënt? Woont de patiënt 
alleen? Heeft hij of  zij kinderen? We hebben alles 
nodig om het hele traject in scenario te brengen. 
Dat is precies wat Zorgnet zal doen. Patiënt en huis-
arts zullen daardoor samen een keuze maken. De 
bestaande structuren spelen dan uiteraard een andere 
rol. Maar stilaan raken de zaken in beweging. Het 
idee sijpelt stilaan door.

We krijgen een totale verschuiving, maar ik denk 
dat het een goede verschuiving is. Binnen de gezond-
heidszorg beweert iedereen dat de patiënt centraal 
staat. Zorgnet zet de patiënt van voor. De patiënt 
kiest. Om financiële redenen werkt dit systeem in de 
Verenigde Staten, zij het op een ongelukkige manier. 
Het systeem kan misbruikt worden en moet daarom 
van nabij gevolgd worden. Het is een uitdaging die 
we nu moeten aangaan. 

XII. VErgADErINg VAN DONDErDAgNA-
MIDDAg 30 JUNI 2005

Hoorzitting over vernieuwde werkplekconcepten 
en nieuwe manieren van werken (e-werken) met de 
heer Erik Veldhoen en mevrouw Anouk van Oordt,  
Veldhoen + Company

De heer Erik Veldhoen: Sinds 1989 heb ik een bedrijf  
in Maastricht met 43 medewerkers met uiteenlopende 
competenties. Wij leveren the art-of-working: beter, 

plezieriger en effectiever werken. Ik zal een overzicht 
geven van de nieuwe manieren van werken, de ver-
schillende vormen van omgang en communicatie, en 
de implicaties daarvan voor mensen en organisaties.

Een jaar of  twaalf  geleden hebben we de digitale 
wereld vertaald naar specifieke vormen van werken 
en leven: de virtuele fysieke en mentale omgeving. In 
de toekomst wordt werken anders en die kans op ver-
andering moet worden aangegrepen. Zo’n 150 jaar 
geleden werd de stoommachine uitgevonden. Voor-
dien werkten mensen voornamelijk op een ambach-
telijke manier, op de plek waar ze woonden.

Na de uitvinding van de stoommachine ontstonden 
fabrieken en werd het productieproces gemechani-
seerd. Dat leidde tot het ontstaan van nieuwe arbeid, 
financiële dienstverlening, kapitaalinbreng, regel-
geving en een groeiende overheid. Vandaag werkt 
ongeveer 60 percent van de beroepsbevolking in een 
kantooromgeving, 150 jaar geleden was dat maar 
10 percent. Door de industriële revolutie voeren we 
industrieel werk uit in industrieparken en kantoor-
werk in kantoorparken. We wonen in slaapwijken en 
we gaan winkelen in de oude Europese steden. 

We moeten ons dus constant verplaatsen en dat ver-
oorzaakte in de westerse wereld een groot verkeers-
infarct. De gemiddelde werknemer in de westerse 
wereld staat vroeg op, gaat vervolgens een hele tijd 
in de auto zitten en komt pas ’s avonds laat uitgeblust 
thuis. De harmonie in de samenleving is verdwenen, 
met alle gevolgen vandien. Dat is een triest resultaat 
na 100 jaar vooruitgang.

Door middel van de informatierevolutie kunnen we 
de scheefgroei uit de industriële revolutie rechttrek-
ken. Ons privéleven en ons werk kunnen beter op 
elkaar afgestemd worden. Door te werken waar we 
wonen komt er opnieuw meer harmonie in de samen-
leving.

In 1995 heb ik er een eerste boek over gepubliceerd: 
‘Kantoren bestaan niet meer’. We hebben de kans  
dus gegrepen en het effect was enorm. Wij helpen 
organisaties om op een andere manier te werken en 
zo de kosten te reduceren. Dat doen we door hun 
productiviteit te verhogen en een nieuwe cultuur 
te creëren. Ook voor de mensen in de organisaties 
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betekent de combinatie van arbeidsproductiviteit en 
arbeidstevredenheid een grote winst. Dat bereiken we 
door het keurslijf  weg te nemen, zoals de heer Taylor 
150 jaar geleden al deed.

Alle organisaties zijn bezig met dit soort vraagstuk-
ken: hoe gaan we van controle naar vertrouwen? 
Hoe gaan we van het louter leveren van producten 
naar integrale dienstverlening? Het is niet meer het 
aanbod dat bepaalt wat er moet gebeuren, maar de 
markt. Geld verliest aan belang, ten voordele van 
maatschappelijk verantwoord ondernemen. We 
kunnen het niet meer alleen, we moeten het samen 
doen. Werken is dynamisch geworden: de zekerheid 
verdwijnt, er is constante verandering. De overgang 
van papier naar digitaal maakt het werken tijd- en 
plaatsonafhankelijk.

Technologie is de gangmaker van die ontwikkeling. 
Ik geef  enkele voorbeelden van de invloed van tech-
nologie op tijd en ruimte. In Limburg is er heel wat 
auto-industrie. Drieëntwintig jaar geleden kreeg ik 
een rondleiding in de fabriek van Volvo. Het was een 
vieze fabriek met heel veel lawaai waar enkel man-
nen zwaar werk leverden. Bij een bezoek enkele jaren 
geleden stelde ik vast dat de fabriek een metamorfose 
had ondergaan: het was een uiterst schone fabriek 
waar robots de auto’s maakten en de helft van het 
personeel vrouwelijk was. Er werden dan ook goede 
auto’s gebouwd: wat computers doen is per defi-
nitie goed, tenzij ze verkeerde instructies krijgen. 
Ook in het logistiek systeem werd de automatisering 
omarmd. Zo is de bestelling van een auto bijna vol-
ledig geautomatiseerd.

De effectiviteit en betrouwbaarheid zijn dus enorm 
gestegen. Een gemiddelde auto telt vandaag dertig 
computers, en die doen hun werk in alle omstandig-
heden. Er worden tegenwoordig geen slechte auto’s 
meer verkocht, in tegenstelling tot twintig jaar gele-
den. In de vliegtuigindustrie zien we dezelfde ten-
dens: de onderdelen voor Airbus worden in heel 
Europa geproduceerd en in vijf  dagen geassembleerd. 
De inzet van technologie leidt dus tot betrouwbare 
kwaliteit.

Ik geef een ander voorbeeld van de impact van tech-
nologie. Honderd jaar geleden deden we er nog acht 
dagen over om per boot van Rotterdam naar New 
York te reizen. Vandaag kan het per vliegtuig en gaan 
we voor een kort verblijf. Het verschil is wel dat men 
met de boot uitgerust aankomt en dat een vliegreis 
je met weinig bagage, stress en een jetlag opzadelt. 

Vandaag heb je de keuze tussen de twee, en iedereen 
kiest voor het vliegtuig.

Technologie bepaalt de vooruitgang en het gedrag, 
ook in deze tijd. Tien jaar geleden werd de telefonie 
draadloos en nu is de dichtheid van mobiele telefonie 
90 percent. We zijn dus altijd en overal bereikbaar en 
hechten ook veel belang aan bereikbaar zijn. Dage-
lijks worden in Nederland zestien miljoen sms’jes 
verstuurd, waarvan 90 percent door mensen die jon-
ger zijn dan achttien jaar. De jeugd heeft dus een 
nieuw communicatieplatform ontwikkeld. Momen-
teel doen we een project voor een grote Nederlandse 
scholengemeenschap waarbij sms het officiële infor-
matieprotocol is voor de communicatie van scho-
len naar leerlingen. Leerlingen krijgen bijvoorbeeld  
’s ochtends in bed een sms’je waarin staat dat de 
leraar Frans ziek is, waardoor ze nog even verder 
kunnen slapen. Die jeugd wordt binnen enkele jaren 
de beroepsbevolking.

Naast de telefonie wordt nu ook e-mail draadloos. 
E-mail is nu algemeen verspreid, maar dat is een vrij 
recent fenomeen. Door het GPRS- (General Pac-
ket Radio Service), het UMTS-netwerk (Universal 
Mobile Telecommunications System) is iedereen 
overal bereikbaar. De BlackBerry integreert verschil-
lende toepassingen zoals telefonie, e-mail en agenda.

Dit ding werkt waar ook ter wereld; gelijk waar kan 
ik waarde toevoegen aan het proces van ontvangen, 
beoordelen en weer doorgeven. Dat men om het even 
waar kan doorgaan met zijn werk, leidt tot een gewel-
dige versnelling. 

De derde gangmaker uit het rijtje technologie is het 
internet: daarmee heeft men altijd en overal toegang 
tot informatie. Iedere organisatie die zichzelf  respec-
teert heeft een internetsite en biedt daar dingen op 
aan. Of het daarbij om een commerciële organisatie, 
een overheid of  een vereniging gaat, maakt niet uit. 
Grote gemeenten en provincies in Nederland zijn dit 
al aan het ontwikkelen: dienstverlening zal daar heel 
binnenkort via het internet aangeboden worden. 

De drie dingen die ik nu genoemd heb zijn te koop, 
en kan men installeren en implementeren. Met het 
vierde en laatste – de integratie van data, spraak en 
beeld – is dat nog niet het geval. Er komt nieuwe soft-
ware die daar helemaal op toegepast is, en die zal lei-
den tot nieuwe communicatievormen: een beeld zegt 
immers meer dan 1000 woorden. We gaan weg van 
applicatie, en evolueren naar taakgerichte software, 
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waarbij men via click&go zijn activiteiten kan uitoe-
fenen. Alle verschillende communicatievormen als 
telefoon, e-mail en sms komen in één digitale werk-
plek, met andere woorden op één scherm, samen. 
Microsoft schat dat deze software over twee jaar op 
de markt zal komen: hij zal onmiddellijk een nieuwe 
wereldstandaard zijn, en zal ertoe leiden dat mensen 
op een andere manier met elkaar gaan communice-
ren. De drang om te printen zal volledig wegvallen: 
de software die we nu gebruiken is nog altijd papier-
georiënteerd en komt eigenlijk neer op een veredelde 
tikmachine. De nieuwe software zal daarentegen 
beeldschermgeoriënteerd zijn: met click&go- en zoek-
functies zullen we toegang kringen tot de informatie, 
en ze ook beoordelen. Er zal een heel grote variatie 
in formaten van beeldschermen zijn; één klein appa-
raatje zal toegang geven tot grotere schermen, als het 
delen van de informatie gewenst is. 

Werken zal heel anders worden: de productie van, 
de toegang tot en de uitwisseling van informatie zal 
onafhankelijk van plaats en tijd zijn. De evolutie is 
dusdanig dat we er niet moeten aan twijfelen dat dit 
er inderdaad allemaal komt. Deze uitvinding zal ons 
gewoonweg overkomen: we zullen niet anders kunnen 
dan ermee om te leren gaan. Daar zal wel haast bij 
zijn: hoe langer bedrijven of overheden ermee zullen 
wachten, hoe meer markt ze zullen verliezen. Ieder-
een zal ermee te maken krijgen, want we zijn allemaal 
informatiearbeiders die gegevens ontvangen, beoor-
delen, aanvullen, en doorsturen. Met dat proces zijn 
we allemaal constant bezig, maar er zijn natuurlijk 
wel verschillen in de aard en de omvang van de infor-
matie, en in de mate waarin er over beoordeeld en 
beslist moet worden. De nieuwe techniek zal dit alles 
onafhankelijk in plaats en tijd maken, waardoor pro-
cessen in organisaties, processen tussen organisaties 
en processen naar de klant zullen veranderen. 

Dit zal mensen van hun werkplek losweken, niet 
alleen in de administratieve sector, maar ook in zie-
kenhuizen en in scholen. De laatste tien jaar hebben 
wij een groot aantal werkplekken gemeten, en kwa-
men we tot de vaststelling dat de meeste werknemers 
slechts een derde van hun werktijd achter hun bureau 
zitten. Daaruit kunnen we besluiten dat er veel te veel 
werkplekken zijn en dat we ze best kunnen delen. 
Toen we onderzochten wat de mensen in de andere 
twee derden van hun werktijd deden, en vooral waar 
ze dat deden, kwamen we tot heel verrassende resul-
taten en oplossingen. 

Het is duidelijk dat technologie tot verandering aan-
zet. We moeten ons erover bezinnen welke betekenis 
we daaraan moeten geven. Organisaties in beweging 
krijgen om dit soort veranderingen op te pakken 
kost erg veel energie, maar als er een perspectief  van 
verbetering in zit, zijn mensen best bereid die te leve-
ren: dit soort grootschalige veranderingen kan alleen 
maar op gang gebracht worden als er wat tegenover 
staat. 

De informatie- en communicatietechnologie heeft 
veel invloed op onze werkprocessen: als ze goed geor-
ganiseerd wordt, zal ook de behoefte aan nieuwe 
faciliteiten en aan andere vaardigheden groeien, 
waardoor de structuur en de cultuur van organisa-
ties op hun kop gezet worden. Technologische ont-
wikkelingen leiden tot een virtuele omgeving, waar 
allerlei activiteiten plaatsvinden. Dat vraagt dan 
weer om nieuwe werk- en omgangsvormen, waarvoor 
architectuur moet ontwikkeld worden. Deze mentale 
omgeving vergt een volstrekt nieuwe functionaliteit 
in de fysieke omgeving. Wij hebben geleerd dat men 
dit, om er echt voordeel uit te halen, uit een integraal 
perspectief  moet ontwikkelen. Er vindt immers een 
geweldige transfer plaats: de activiteiten die organi-
saties met hun klant uitvoeren verschuiven van de 
fysieke naar de virtuele omgeving. 

Een voorbeeld daarvan is hoe de banken ons massaal 
aan internetbankieren hebben gekregen. Daardoor 
kunnen we 24 uur per dag en zeven dagen per week 
bankverrichtingen uitvoeren: er komt geen bankbe-
diende meer aan te pas. Anderzijds kunnen we dag 
en nacht iemand bereiken bij de helpdesk. Dit heeft 
grote consequenties voor de banken zelf: zij moeten 
hun backoffice anders organiseren en 24 uur per dag 
mensen aan het werk hebben, wat ook een andere 
vorm van leiding vraagt. 

Ook voor de fysieke omgeving heeft dit grote gevol-
gen: uit onderzoek blijkt dat klanten nog slechts één 
keer per jaar naar hun bankkantoor gaan. Er is dus 
eigenlijk een groot teveel aan bankkantoren in dor-
pen en steden, maar toch willen de banken er aan-
wezig blijven. Het gevolg is dat de kantoren andere 
functies krijgen: het worden plekken waar advies 
gegeven wordt of waar men elkaar ontmoet. 

Dit voorbeeld van de bank kan men op tal van 
andere sectoren projecteren: de verschuiving is op alle 
sectoren van onze samenleving van toepassing. Wij 
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hebben geleerd daar vat op te krijgen door organi-
saties activiteitgerelateerd te benaderen. Twintig jaar 
geleden waren alle organisaties functioneel ingedeeld, 
en waren er hiërarchische structuren. In de jaren 90 
evolueerden we van functie-oriëntatie naar proces-
oriëntatie: we ontdekten dat we processen moesten 
ontwikkelen en de computer moesten gebruiken om 
ze aan te sturen. Maar die processen zijn over het 
algemeen erg breed, en hebben weinig te maken met 
de factor tijd. Organisatie gaat echter om wat wij hier 
en nu doen. Het gaat met andere woorden dus om 
activiteiten. 

Deze idee gebruikten we bij de ontwikkeling van het 
nieuwe concept voor het ziekenhuis van de toekomst. 
Daar werkte men met name procesgeoriënteerd; men 
was er bezig met 450 verschillende processen tege-
lijkertijd. Toen we echter al die processen in kaart 
brachten en vergeleken, stelden we vast dat er erg veel 
activiteiten vaak terugkwamen. 

Toen we alles naar activiteit gingen ordenen, bleken 
er slechts 65 over te blijven. Vijfenzestig activiteiten 
benoemen en vaststellen wat daarvoor nodig is, is 
een haalbare kaart: het is niet zo moeilijk te bepa-
len welke digitale en welke fysieke omgeving men 
ervoor nodig heeft, en welke afspraken erover moeten 
gemaakt worden. We overdachten welke activiteiten 
mensen alleen doen, en welke dan weer samen. We 
keken of ze daar een specifieke plek voor nodig had-
den, of  of  het net niet uitmaakte waar ze het deden. 
Op die manier verschoof  de focus van persoonsge-
bonden wensen naar activiteitgerelateerde behoeften. 
Per activiteit nadenken wat de beste omstandigheden 
zijn om het werk te doen, leidt soms tot verrassende 
oplossingen. 

Waaruit bestaan de drie omgevingen? In de virtuele 
omgeving wordt alles digitaal; als dat goed gebeurt 
kan men workflowmanagement inzetten en de com-
puter bepaalde processen laten aansturen. De Neder-
landse gemeente Den Bosch heeft 40 percent van 
alle processen in een workflow zitten. In deze situ-
atie maakt het niet veel uit waar de ambtenaren zich 
bevinden; op die manier ontstaan mogelijkheden om 
virtuele omgevingen te creëren. 

Virtuele omgevingen bestaan uit digitale kanto-
ren, virtuele medewerkers en virtueel klantcontact. 
Omdat iedereen zijn eigen website bouwt, ontwikkelt 
de mobilisatie van informatie zich als een virus. Zo 
werken mensen virtueel samen, of  ze nu in Noorwe-
gen, in Schotland, in Londen of in Maastricht zitten: 
de ervaring leerde ons bovendien dat virtuele verga-

deringen – netmeetings – veel beter voorbereid wor-
den en dus veel efficiënter zijn. 

Het digitale kantoor bestaat eruit dat alle digitale 
informatie digitaal aangemaakt, uitgewisseld, en 
opgeslagen wordt. Dat opslaan vindt plaats in data 
warehouses die tegenwoordig zeer betrouwbaar zijn. 
Virtueel samenwerken brengt automatisch een inte-
graal beheer van alle verslagen en vergaderstukken 
met zich mee. Daar kunnen eventueel chatboxen en 
to-do lijsten aan toegevoegd worden, waarnaar via 
portals toegang verleend wordt. Zo ontstaat er een 
samenwerking in team. Het is daarbij belangrijk dat 
de medewerkers over mobiele tools beschikken: op 
termijn moeten alle vaste pc’s de kantoren, de zieken-
huizen en de scholen uit. Deze mobiele tools, altijd 
online, geven de medewerkers meer keuzevrijheid en 
autonomie omdat ze zelf  kunnen bepalen waar en 
wanneer ze werken. Voorwaarde is natuurlijk een 
goed intranet, waardoor alles goed kan geregeld wor-
den en mensen ook een virtueel thuisgevoel krijgen. 

Ik noemde voorheen, als voorbeeld van virtueel 
klantcontact, het voorbeeld van de bank. Maar ook 
overheden gaan op een andere manier met burgers 
communiceren. Veel activiteiten tussen klanten en 
organisaties zullen zich in de virtuele omgeving afspe-
len. In Nederland worden de bedrijven al verplicht 
hun belastingsaangifte digitaal te doen; binnenkort 
wordt dat ook zo voor de burgers. 

De virtuele organisaties ontwikkelen zich als virussen: 
we kunnen er niet omheen. Informatie wordt plaats- 
en tijdsonafhankelijk, de informatieflow wordt hele-
maal digitaal, en het omgaan met informatie zal op 
een andere manier georganiseerd moeten worden. 
Daarvoor hebben we echter andere vaardigheden en 
andere competenties nodig. 

Alle informatie wordt zo breed toegankelijk (ook in 
China en in India), dat ‘kennis is macht’ niet meer 
opgaat. 

De fysieke omgeving is niet langer een productie-
plaats van individuele mensen die daar van 9 tot 17 
uur werken; ze dient enkel nog voor het organiseren 
van de interactie. Daarbij evolueert ze van productie-
plaats naar samenwerking- en ontmoetingsplaats, van 
persoonsgebonden naar activiteitgerelateerd, van saai 
en gesloten naar transparant. Medewerkers komen 
enkel nog naar hun kantoor om samen te werken, te 
brainstormen, support te krijgen en gecoacht te wor-
den, maar niet meer om individueel werk te doen. De 
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omgevingen zijn activiteitgerelateerd en bieden heel 
veel variatie aan faciliteiten: per activiteit zal moeten 
nagedacht worden over de beste omstandigheid. Zo 
vergt het schrijven van een rapport een heel andere 
omgeving dan het interacten met collega’s. 

Dat onderscheid is de eerste stap; de tweede is ermee 
rekening houden dat mensen ook verschillende 
karakters hebben. Faciliteren in niet-persoonsge-
bonden omgevingen op activiteit, karakter en gevoel 
wordt door werknemers in dank aanvaard: ze geven 
graag één vast werkplekje op om er 500 voor terug te 
krijgen. 

Als men dat in functionele zones plaatst, krijgt men 
heel andere oplossingen voor gebouwen. In kan-
tooromgevingen besparen we veertig tot vijftig per-
cent ruimte. Dat is pas duurzaam. Het leidt tot 30  
à 40 percent kostenbesparing, want de ruimte die we 
overhouden is compacter, moet ergonomisch beter en 
echt inspirerend zijn. 

Als men mensen losweekt van hun plek, kan men 
ook echt een thuiswerkbeleid voeren. En onderweg 
werken is dan ook een geweldige optie geworden. 
Daar heeft men heel andere gebouwen voor nodig, 
met een andere structuur. De ruimteverdeling wordt 
vooral efficiënter. Maar de schaal moet menselijk 
blijven en het comfort goed. Het moet mogelijk zijn 
om te ontmoeten, want dat is de hoofdfunctie. Inte-
gratie van gebouwen en technologie leidt tot smart 
buildings. Dat vergt een volstrekt andere aanpak om 
gebouwen neer te zetten: gebouwen moeten weer een 
ziel krijgen.

De fysieke omgeving is organisatie van de interac-
tie. Van productieplaats naar een samenwerkings- 
en ontmoetingsplaats, van persoonsgebonden naar 
activiteitgerelateerd, van saai en gesloten naar inspi-
rerend en transparant: dat zijn de metamorfoses die 
in de werkgebouwen zullen plaatsvinden. We zullen 
op een andere manier met elkaar omgaan: menselijk 
gedrag wordt immers geweldig beïnvloed door omge-
vingsfactoren.

De transfer van activiteiten van de fysieke naar de 
virtuele omgeving leidt ertoe dat we nieuwe omgangs-
vormen moeten definiëren voor de omgang van de 
klant met de medewerker, van de medewerker met de 
manager en tussen de medewerkers onderling. Dat 
leidt tot nieuwe verhoudingen en verschuivingen in 
de mate van autonomie van de medewerker. Omdat 
de medewerker toegang heeft tot alle informatie en de 
klant hem direct benadert, moet hij meer autonomie 
krijgen, meer zeggenschap over zijn eigen functione-

ren. Daarvoor heeft hij meer vrijheid nodig maar er 
moet ook een systeem komen om verantwoording af 
te leggen. Dat heeft dus ook gevolgen voor het leider-
schap. Leidinggevenden moeten nieuwe vaardighe-
den aanleren: ze moeten op een andere manier leren 
leiding te geven. Het gaat niet meer om de prikklok 
maar om resultaten en doelstellingen. We moeten 
vaardigheden aanleren om digitaal te werken en om 
daar doelmatig mee om te gaan. Wie op de elektroni-
sche snelweg komt, moet een digitaal rijbewijs halen. 
Men moet mensen ook leren om plaats- en tijdonaf-
hankelijk te werken.

Er moeten dus ander omgangsvormen gelden: 24 
uur per dag zeven dagen per week direct klantencon-
tact in een virtuele omgeving en toegang tot elkaars 
systeem en informatie. Daardoor zijn er een aantal 
varianten op de gebondenheid en ongebondenheid 
van tijd en plaats. Managen op afstand is de kunst 
van het loslaten en faciliterend zijn voor een team, 
kunnen omgaan met vrijheid. Mensen kunnen dat 
mits ze een systeem van feedback hebben, zodat ze 
verantwoording kunnen afleggen over wat ze met 
die vrijheid gedaan hebben. Er gelden ook andere 
besluitvormingsprocedures en andere vormen van 
communicatie en gedrag wordt daar een belangrijk 
element in. Er moet een code of conduct komen voor 
het gemeenschappelijk gedrag en hoe daarmee om te 
gaan. Mensen moeten ook planmatig werken. Eens 
ze dat kunnen, zullen ze ook productiever worden en 
zichzelf  ontdoen van stress. Eens men kan kiezen, 
komt het afstemmen van werk en privé weer binnen 
handbereik.

Het proces van papier naar digitaal gaat in drie logi-
sche stappen. Men zal eerst afscheid moeten nemen 
van alle papieren informatiedragers. Dat begint 
gewoon met opruimen: tachtig percent van het papier 
dat op kantoor ligt, kan men gewoon weggooien. Dat 
doen we in alle organisaties. Dan kan men nadenken 
over de structuur die men voor zijn digitaal archief 
wenst. Als alle informatie digitaal beschikbaar is, kan 
men naar het virtueel kantoor.

Daarna moeten we het informatieverloop opnieuw 
ontwerpen. De redesign van de basiskantoorproces-
sen is aan de orde. Doordat de informatiestroom digi-
taal wordt, versnelt het proces. We kunnen ons niet 
meer permitteren om maar één keer per week samen 
te zitten om na te gaan welke beslissingen genomen 
moeten worden. Beslissingen worden voortaan in de 
loop van de dag en in de loop van het proces geno-
men. Activiteiten vervallen en andere activiteiten 
ontstaan. Het verplaatsen van de papieren infor-
matiestroom verdwijnt, maar in de plaats komen 
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nieuwe activiteiten. Om de digitale informatiestroom 
beheersbaar te houden zijn nieuwe vaardigheden 
nodig. Er ontstaan nieuwe momenten en plaatsen om 
waarde toe te voegen. Het effect van het redesignen is 
tot 30 percent meer productiviteit. Het klantencon-
tact verandert en de besluitvorming kan veel beter 
georganiseerd worden. In een virtuele omgeving kun-
nen we veel efficiënter en effectiever beslissen dan in 
een fysieke omgeving. 

De beweging naar een nieuwe manier van werken 
raakt het hart van de organisatie en zelfs van de 
samenleving. Het maakt organisaties bewust van hun 
bestaansrecht. Micromaakbaarheid ontstaat door 
activiteiten als uitgangspunt te kiezen en omgevingen 
te bieden die passen bij dat moment, die activiteit en 
dat gevoel. Integraal benaderen met andere woor-
den. 

We moeten een nieuwe architectuur ontwikkelen voor 
de samenhang van de virtuele, fysieke en mentale 
omgeving. Dat leidt tot de creatie van cultuur, orga-
nisatie van interactie en mobilisatie van informatie. 
Het vraagt om een integrale aanpak en van daaruit 
het creëren van nieuwe ordeningsprincipes. 

Van papier naar digitaal betekent dat we kunnen 
werken waar we zijn. Het leidt tot nieuwe omgangs-
vormen. Van persoonsgebonden naar activiteitsgere-
lateerd. Het leidt tot heldere oplossingen die invulling 
geven aan waar het echt om gaat. Dat is het resultaat 
van de integrale benadering. 

Uiteindelijk wordt het heel duurzaam. Dat is waar 
we allemaal naartoe moeten. Duurzaam werken noe-
men we dat. We hebben minder middelen nodig. De 
helft van het aantal vierkante meter en bijgevolg veel 
lagere exploitatiekosten en energiekosten. We heb-
ben minder papier nodig. We beschikken wel over 
moderne technologie die ons geweldig vooruit zal 
helpen. In de organisatie zal dat leiden tot efficiën-
ter werken en het ontdoen van overbodig werk. We 
zouden gewoon de basisafspraak kunnen maken dat 
we alles door de computer laten doen wat de compu-
ter kan. De computer doet het namelijk beter dan de 
mens. Zo kunnen we flexibel reageren op toekomstige 
ontwikkelingen, de gewenste cultuur creëren en daar 
hoort ook het naleven van discipline bij. Dat hoeft 
niet veel discipline te zijn maar dat wat we afspreken, 
spreken we wel af. Voor de medewerker leidt dat tot 
een toename van zijn autonomie. Het leidt per defi-
nitie tot arbeidstrots en dus tot arbeidstevredenheid. 
Voor de medewerker betekent dat een betere balans 
tussen werk en privé, en minder mobiliteit omdat 

hij minder in zijn auto hoeft te zitten. Voor burger 
en klant betekent het toegankelijkheid en snelheid. 
Hij krijgt toegang tot het systeem. Hij ziet hoe zijn 
product ontwikkeld wordt. Hij ziet dat het snel-
ler kan. Het leidt tot betere kwaliteit. Het verhoogt 
het vertrouwen van burger en klant in organisatie en 
bedrijf. 

Reizen in ruimte en tijd moet georganiseerd zijn, want 
anders gaat het mis. Eerst moeten we onze ambities 
benoemen, daarna concepten ontwikkelen en daarna 
implementeren. Implementeren met mensen in orga-
nisaties. Daarnaast moeten we dingen bouwen. Dat 
is verandering voor iedereen. Het is als een soort ont-
dekkingsreis. Iedereen moet er zijn eigen relevantie in 
kunnen ontdekken omdat we winwinsituaties moeten 
creëren. Dat kan alleen als we dat interactief  doen. 
Zo ontstaan concepten voor, door en uiteindelijk ook 
van de mensen zelf. 

Het is de kunst van het ontwikkelen. Daarvoor moe-
ten we analyseren en diagnosticeren. Daarvoor moe-
ten we ambities en de haalbaarheid ervan durven te 
benoemen. Daarvoor moeten we creëren en aan pro-
ces- en planbeheersing doen. 

Voor de kunst van het materialiseren moeten we heel 
creatief  zijn. Het vraagt nieuwe oplossingen. We 
moeten durven onconventioneel te zijn. Het plan en 
het proces goed beheersen is uiteraard belangrijk. 
Net zoals de ergonomie. De kunst van het implemen-
teren is dat we moeten nadenken over welke inter-
ventiestrategie aangewezen is voor welke organisatie. 
Organisaties zijn immers verschillend. Wanneer we 
het hebben over gedrag, leiderschap, digitaal werken 
en plaats- en tijdonafhankelijk werken, hebben we 
het over ontwikkelen, begeleiden en trainen. 

Er is veel werk aan de winkel. Dat lijkt veel maar het 
is niet veel meer dan de optelsom van organisatori-
sche en virtuele vraagstukken waar iedere organisatie 
vandaag de dag voor staat. Wat wij hebben gedaan, 
is dat in onderlinge samenhang en verband brengen 
zodat we de juiste investeringsbeslissingen kunnen 
nemen in de juiste samenhang. We hebben dat al op 
heel veel plaatsen gedaan: grote en kleine organisa-
ties, administratieve organisaties, overheidsorganisa-
ties, het ziekenhuis van de toekomst enzovoort. We 
zijn in heel wat organisaties bezig. Ook in België. 

De Nederlandse gemeente ’s-Hertogenbosch is er 
in drie jaar tijd in geslaagd zijn bureaucratie om te 
bouwen van papier naar digitaal. Er is een volledig 
nieuwe mentale omgeving ontstaan. De productivi-
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teit binnen de organisatie is met tien percent geste-
gen. Het stadskantoor is nog 17.000 m2 in plaats van 
27.000 m2. Dat is een besparing van bijna 40 percent. 
Dat betekent een jaarlijkse besparing van 35 percent 
op de facilitaire kosten.

Het project Interpolis is tien jaar geleden gestart. 
Het zal nooit eindigen omdat het een succesverhaal 
is. In 1995 werkten daar 1600 mensen. Vandaag 
8000. Ze hebben in 1995 het lef  gehad om een niet-
persoonsgebonden kantoor te bouwen gebaseerd op 
de moderne technologische mogelijkheden. Tegen-
woordig heet dat ‘Helder Werken’. Een slogan die 
aansluit bij hun reclamecampagne. Het is als een 
soort lifestyle in het bedrijf  geïntroduceerd. Men-
sen zijn trots dat ze er werken en identificeren zich 
met het bedrijf. De productiviteit is met 20 percent 
gestegen. Het hoofdkantoor is maar 45.000 m2. Op 
de klassieke manier was het 81.000 m2 groot geweest. 
Een ruimtebesparing met 45 percent. Een jaarlijkse 
besparing op de facilitaire kosten van 40 percent. Ze 
hebben een volledig digitale omgeving en een volledig 
digitaal klantencontact. De klant wordt direct afge-
handeld door de medewerker die hem op dat moment 
aan de lijn heeft. 

Uiteindelijk leidt het tot de kunst van het leven want 
er is veel winst te halen. Er is winst te halen voor 
de klant, voor de burger, voor de student, voor de  
patiënt, voor de politicus, voor de ambtenaar, voor 
de informatiearbeiders en voor de kantorenfondsbe-
legger. 

Antwoorden moet men geven op vragen wie we zijn, 
waar we willen zijn en wat we willen zijn. Dan begrij-
pen we de kunst van het leven. 

De heer Johan Deckmyn: Moderne technologie en 
streven naar technologische integratie zijn inderdaad 
belangrijk. Ik heb wel bedenkingen bij een aantal 
voorbeelden. Een probleem in een auto, uitgerust met 
allerlei technologische snufjes, kan meestal niet door 
de automobilist zelf  opgelost worden. Voorheen kon-
den technische problemen gemakkelijker door een 
leek opgelost worden, nu is men afhankelijker gewor-
den.

Als scholen sms als officiële communicatie gebruiken, 
dan moet elke leerling wel over een gsm beschikken. 
Men moet zich hoeden voor sociale discriminatie. 
Afstappen van een vaste werkplek kan wel in grote 
ondernemingen maar minder gemakkelijk in kleine 
ondernemingen. 

De heer Erik Veldhoen: De afhankelijkheid van tech-
nologie wordt inderdaad groter. Elke ontwikkeling 
vergt aanpassingen en hoe verder de technologische 
ontwikkeling, hoe groter de impact. Dat bewijzen de 
grote stroompannes, bijvoorbeeld in de Verenigde 
Staten, of  het grotere aantal doden bij een vliegtuig-
ongeval dan bij een ongeval met een postkoets. Dat 
houden we niet tegen, er worden voortdurend uit-
vindingen gedaan en mensen maken daar gebruik 
van. Men kan nog steeds met de boot naar Amerika, 
maar slechts een kleine minderheid doet dat. Daarom 
moet ervoor gezorgd worden dat alles betrouwbaar 
en veilig is. 

Het klopt dat de overgrote meerderheid van de leer-
lingen van de school in kwestie een gsm moet heb-
ben. Het briefje op het prikbord blijft echter nodig. 
Kinderen zorgen vaak zelf  voor een gsm, ze willen 
mee communiceren. Gsm is een levensader, die voor 
hen van belang is. 

Televisie en pc zullen één apparaat worden. Daarom 
ben ik zo optimistisch over de verspreiding van inter-
net bij alle lagen van de bevolking. Iedereen, ook aan 
de onderkant van de samenleving, heeft een televisie. 
Na invoering van de digitale televisie zullen alle bezit-
ters van televisie ook over internet beschikken. 

De behoefte aan een vaste plek heeft te maken met 
het karakter van de persoon in kwestie. Op kantoor 
heb ik ook favoriete plekken. Het gaat er om de beste 
werkomstandigheden te creëren en daarvoor zijn 
meerdere werkplekken nodig. Wisselen van werkplek 
maakt dat mensen de voordelen van andere plaatsen 
in het kantoor inzien. Dat werkt vanaf  organisaties 
met een twintigtal werknemers. Hoe groter de orga-
nisatie, hoe groter het voordeel.

Mevrouw Patricia Ceysens: Hoe helpt u mensen om 
hun angst voor technologie te overwinnen? 

De heer Erik Veldhoen: Jongeren hebben die angst 
niet omdat ze voortdurend in contact komen met 
technologie. Ze zijn multimediaal en hanteren vaak 
verschillende media tegelijkertijd. Ze zijn de werkne-
mers van morgen.

Er zijn altijd mensen die een aversie hebben van de 
automatisering. Vaak zijn het juist die mensen die na 
hun pensioen computercursussen volgen. Het wor-
den enthousiaste digibeten. Hen wil ik aansporen om 
nu al vrije tijd te investeren in het aanleren van de 
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nodige vaardigheden. De moderne computers zoals 
de Apple-computer, leiden hun gebruikers trouwens 
zelf  op. 

XIII. VErgADErINg VAN DINSDAg 18 OKTO-
BEr 2005

1. Hoorzitting met de heer Stijn Bijnens, afgevaardigd 
bestuurder Ubizen

De heer Stijn Bijnens: Ubizen is een Vlaams bedrijf, 
dat in het begin van 1995 startte als spin-off  van de 
Leuvense universiteit. De onderneming is genoteerd 
op de beurs, maar het is wel zo dat 90 percent van de 
aandelen in de handen is van een Amerikaanse bevei-
ligingsgroep. Wij zijn over de hele wereld actief. Van 
de 300 hooggeschoolde werknemers, onder wie veel 
burgerlijk ingenieurs, werken er 180 in de vestiging 
te Leuven. 

Ubizen is actief  op de markt van management secu-
rity services, ten behoeve van overheden en grote 
bedrijven, die immers dagelijks met tientallen aanval-
len op hun netwerken geconfronteerd worden. Tege-
lijk doet ons bedrijf  aan forensics, wat wil zeggen dat 
wij afstappen bij een bedrijf  waar een computerkraak 
heeft plaatsgevonden, en wel om te achterhalen wat 
precies is gestolen en om bewijsmateriaal te verzame-
len. Op het vlak van forensics is Ubizen wereldmarkt-
leider. Het bedrijf  is ten slotte ook gespecialiseerd in 
security intelligence. Het verkoopt zijn kennis over de 
kwetsbaarheid van systemen. 

In België werkt de onderneming voor een tiental 
grote bedrijven. Alleen die laatste zijn immers bereid 
dergelijke diensten aan te kopen. Het gaat daarbij in 
de eerste plaats om de financiële sector, maar daar-
naast zijn ook de elektriciteitsmaatschappijen en de 
farmaceutische industrie groeimarkten. Voor de over-
heid is Ubizen op de achtergrond aanwezig bij de cre-
atie van de digitale identiteitskaarten. 

Ubizen is Europees marktleider inzake management 
security services. Op wereldschaal staan wij in de top 
drie.

De statistieken leren dat er de laatste vijf  jaar drie 
trends opduiken op het vlak van computerveiligheid. 
In het algemeen is de stijging van het aantal succes-
volle aanvallen op websites exponentieel. De eerste 
trend betreft de toename van ongewenste elektroni-
sche berichten. Spam maakt naar schatting 70 tot 80 
percent uit van het hele e-mailverkeer. De tweede is 

het aanbrengen van codes op pc’s thuis met het oog 
op controle. Dertig tot veertig percent van de compu-
ters thuis zou voorzien zijn van een dergelijke code en 
dus eigenlijk onder controle zijn van iemand anders, 
al merken de meeste gebruikers dat nooit. Maar bij 
beoefenaars van een medisch beroep bijvoorbeeld, 
die over gevoelige informatie beschikken, is dat niet 
zonder gevaar. De opvallendste trend van 2005 is 
phishing. Het betreft hackers die de user-ID en het 
paswoord te weten trachten te komen door vormen 
van social engineering, dus op een niet technologi-
sche wijze. Zij doen zich bijvoorbeeld voor als uw 
bank en informeren naar een code met het oog op 
een zogenaamde wijziging. 

De lokale – Belgische – statistieken leren dat in een 
derde van de bedrijven niemand verantwoordelijk is 
voor IT-beveiliging. Meer dan de helft van de bedrij-
ven heeft geen autorisatiebeleid. Een derde heeft geen 
noodplan. Dit alles moet men zien in de context van 
een toenemend internetgebruik. Vroeger waren de 
netwerken van bedrijven gesloten en was er slechts 
één uitgang naar het internet. Tegenwoordig zijn dat 
er veel meer. Niet alleen de contacten met klanten en 
leveranciers, maar talloze andere toepassingen verlo-
pen via het internet. Maar de schrijvers van program-
ma’s hebben meestal meer oog voor de functionaliteit 
dan voor de veiligheid. Het eerste evolueerde sneller 
dan het tweede. 

Tot slot som ik nog op wat volgens ons de prioritei-
ten zijn voor de overheid. Om te beginnen is het van 
fundamenteel belang te weten wie wie is. De digitale 
identiteitskaart is op dat vlak een belangrijke evolu-
tie. De toepassing ervan kan de fundering vormen 
van een veiligheidsbeleid. Voorts komt het erop aan 
dat de universiteiten de taak op zich nemen om te 
werken aan betere software zonder zwakke punten. 
Een derde prioriteit is monitoring en detectie. Pre-
ventie volstaat immers niet. Ook aandacht voor her-
stelmethodes is nodig. Forensische activiteit vormt 
de vijfde prioriteit. In België is er op dit vlak alvast 
de zeer performante Computer Crime Unit. Ten aan-
zien van nieuwe technologieën pleiten testbats voor 
de operationalisering. Er is ook nood aan benchmar-
king en best practices. 

Tot slot moeten ook de niet-technische problemen 
worden aangepakt. En die maken tot meer dan de 
helft van de problemen uit. Het gaat daarbij om 
wetgeving en de opvolging ervan, bijvoorbeeld op 
het vlak van privacy, om opleiding en om sociale 
aspecten. Bij dat laatste denken wij aan de eerder 
genoemde social engineering en aan de oplossing 
van het perceptieprobleem met betrekking tot digi-
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tale identiteitsgegevens. Het debat over dat laatste is 
wereldwijd aan de gang, zelfs in landen als de VS en 
het VK, waar men traditioneel geen identiteitskaar-
ten kent.

Ter vergelijking moet men bedenken dat de procen-
tuele daling van het aantal vliegtuigongevallen ten 
opzichte van de jaren 1960-70 niet in de eerste plaats 
te wijten is aan technische verbeteringen maar aan 
betere procedures, zoals de controle van een aantal 
zaken door de piloot voor het opstijgen, en aan een 
betere weersvoorspelling.

De heer Sven gatz: Is het alleen een kwestie van tijd 
of  kan de Vlaamse overheid iets doen? En wat moet 
het dan zijn, gezien er dus blijkbaar al een Europese 
wetgeving bestaat? Of  moet men wachten tot de 
markt alles regelt?

De heer Stijn Bijnens: Lokaal is bewustmaking erg 
belangrijk. Dat geldt bijvoorbeeld voor de strijd 
tegen phishing. Op het vlak van R&D kan de over-
heid de ontwikkeling van testbats stimuleren. Men 
mag niet vergeten dat Vlaanderen een belangrijke IT-
securitysector heeft, zowel academisch als industrieel 
en is daarvoor in de hele wereld bekend. 

Mevrouw Patricia Ceysens: België is koploper bij de 
invoering van elektronische identiteitskaarten. Zijn 
zij werkelijk 100 percent betrouwbaar of is het enkel 
wachten op iemand die de beveiliging ervan door-
breekt? 

U spreekt over grote bedrijven, maar hoe zit het 
met de bewustwording bij de gezinnen, waarvan het 
voortbestaan niet van die beveiliging afhangt? Gaat 
dit de drempel voor internettoegang voor sommigen 
niet nog hoger maken. 

De heer Stijn Bijnens: België gebruikt state-of-the-art 
standaardtechnologie voor de elektronische identi-
teitskaarten, maar is wel vooruit op het vlak van de 
roll out. Bij de vervanging van de kaarten om de vijf  
jaar kan men overigens telkens de nieuwste ontwik-
kelingen toepassen. 

Het klopt dat de kleine consument niet genoeg geld 
heeft hiervoor. Maar hij is ook niet mondig genoeg. 
Men vindt het normaal dat niet elk huis een waterzui-
veringsinstallatie heeft, maar verwacht niet hetzelfde 
van zijn telecomoperator als van zijn drinkwater-
bedrijf. De consument hoeft dat niet te accepteren. 

Beveiliging moet een basisdienst van het netwerk 
worden en de markt zal wellicht ook zo evolueren. 
Zuiver internet is hetzelfde als schoon water en een 
constante netspanning. Mensen zullen bereid zijn om 
per maand vijf  of tien euro meer te betalen voor hun 
aansluiting als die ook gegarandeerd proper is. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Kunnen de telecomopera-
toren dat vandaag? 

De heer Stijn Bijnens: Perfect. Zij doen dat alleen niet 
omdat het meer kost. Door hun notering op de beurs 
ondervinden de operatoren immers sterke druk aan 
de kostenkant. De meeste problemen kunnen aan de 
bron worden aangepakt, maar dat heeft een bepaalde 
prijs.

Mevrouw Patricia Ceysens: Zal te zware reglemen-
tering op het vlak van beveiliging de veralgemeende 
toegang tot het internet niet bemoeilijken? Ik denk 
aan bank- of medische diensten bijvoorbeeld. 

De heer Stijn Bijnens: Voor bepaalde beroepen, 
waarin academisch geschoolde mensen werken, moet 
die drempel toch overbrugbaar zijn. De medische 
sector is volgens mij het meest kwetsbaar. In de VS 
maakt de HIPA-reglementering veiligheid afdwing-
baar. Wij hebben een nog strengere wetgeving, maar 
die wordt niet afgedwongen. De budgetten om dat uit 
te voeren zijn laag, behalve bij de grootste ziekenhui-
zen. Toch behoren de dokters statistisch ook tot de 
30 tot 40 percent mensen van wie de computer door 
iemand anders wordt gecontroleerd. 

2. Hoorzitting met mevrouw Debbie Esmans, minis-
terie van de Vlaamse gemeenschap, administra-
tie Cultuur, Directoraat-generaal – Beleids- en 
Informatiepunt en de heer Dirk Dewit, medewerker 
van het digitale platform van de steunpunten voor 
audiovisuele kunsten (IAK) en beeldende kunsten 
(IBK)

Mevrouw Debbie Esmans: Het verspreiden, bewa-
ren van en deelnemen aan cultuur verandert onder 
invloed van technologie en van de netwerk- en ken-
nismaatschappij. Dat noemen we e-cultuur. Vandaag 
zal ik me beperken tot een tussentijdse rapportage 
want de visieontwikkeling en het in kaart brengen 
van behoeften en aanbevelingen zijn nog volop aan 
de gang. Het is de bedoeling om een introductie tot 
het onderwerp te geven aan de hand van een aantal 
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voorbeelden en een omgevingsanalyse, maar ook in 
te gaan op een aantal kenmerken van en voorwaar-
den voor e-cultuur. Voorts wil ik het potentieel en het 
belang aankaarten van een integrale visie en een inte-
graal beleid en wijzen op het belang van cultuur als 
speler en partner.

De heer Dirk Dewit: De netwerkcultuur is een goede 
invalshoek om e-cultuur toe te lichten. De netwerk-
cultuur is ontstaan in de jaren negentig. De groei was 
heel spontaan, buiten de overheid en de culturele en 
sociale instituten om. Er zijn drie kenmerken van die 
netwerkcultuur: een nieuwe cultuurgebruiker, een 
nieuwe cultuurgemeenschap en een nieuw distributie-
model. De gebruikers organiseren zichzelf  en delen 
kennis en cultuur met elkaar. Ze stellen zelf  gehelen 
samen en brengen die in contact met andere gebrui-
kers op forums en logs. Men publiceert ook zelf eigen 
bijdragen of commentaar op andere users. Zo komen 
mensen in contact met elkaar, verenigen zich spon-
taan en delen kennis over alle aspecten van cultuur, 
maar ook over andere maatschappelijke domeinen. 

Door de weblogs, een vorm van publicatie in chro-
nologische volgorde, kan iedereen zijn eigen uitgever 
worden. Alle vormen van media, tekst, foto’s, video’s, 
kunnen gepubliceerd worden. Alles wat gepost wordt, 
wordt automatisch gearchiveerd op datum. Elke blog-
ger creëert zo een eigen gemeenschap van bloggers, 
waarmee hij graag gegevens uitwisselt en interageert. 

Een andere populaire vorm van interactie is de pod-
casts waarbij men via de eigen MP3-speler muziek 
oplaadt, op het net plaatst en zo een eigen radiozen-
der kan maken. Voorts zijn er sociale netwerkweb-
sites waarmee men het eigen vriendennetwerk kan 
onderhouden. Vaak zijn dat combinaties van inter-
net, mobiele telefonie en instant messengers, bijvoor-
beeld msn. 

Gebruikers organiseren zich ook op een systema-
tischere manier om kennis en cultuur te delen. Een 
goed voorbeeld is de Wikipedia, een complete, rech-
tenvrije en open webencyclopedie. Het specifieke 
eraan is dat Wikipedia vrij opgebouwd is en beheerd 
wordt door een collectief  van auteurs. Eigenlijk kan 
iedereen auteur zijn. Het basisidee is dat iedereen 
over kennis beschikt en dat die kennis ook kan bij-
dragen tot de gemeenschappelijke kennisopbouw. 
Via collegiale toetsing wordt die kennis voortdurend 
verbeterd en aangescherpt. Het proces wordt onder-
steund door de gebruikers.

Achter die methode schuilt een specifieke software 
genaamd Wiki. Een bezoeker kan dus een eigen arti-

kel, begrip of  thema toevoegen en kan in een artikel 
van een andere auteur veranderingen aanbrengen, 
zowel taalkundig als inhoudelijk. Elke verandering 
wordt gearchiveerd met datum en auteur. Het is dus 
mogelijk om de evolutie van een bepaald onderwerp 
na te gaan en terug te keren naar vorige versies. Er 
is een licentie aan gekoppeld: the Free Documenta-
tion License. De inhoud is rechtenvrij onder de voor-
waarde dat die toegankelijk en rechtenvrij blijft, ook 
buiten de Wikipedia. 

Wikipedia bestaat in verschillende talen. De Engelse 
versie bestaat het langst en beschikt over 600.000 arti-
kels, meer dan de Encyclopaedia Britannica. Wikipe-
dia is populairder en wordt meer geconsulteerd dan 
de sites van Fox News of Reuters. 

Een ander voorbeeld van de kennis- en cultuur-
gemeenschappen is de open-sourcesoftware. De 
ontwikkeling van computerprogrammatuur en 
besturingssystemen wordt meestal toegeschreven 
aan bedrijven, maar ook gebruikers ontwikkelen 
software. De open-sourcesoftware hanteert dezelfde 
principes als Wikipedia. Het wordt opgebouwd door 
gebruikers, die zelf  kunnen programmeren, en wordt 
voortdurend verbeterd door andere gebruikers, de 
zogenaamde collegiale toetsing. De software wordt 
ontwikkeld op basis van de specifieke behoeften 
van de gebruikers. Bepaalde software heeft dan ook 
verschillende versies, die elk voldoen aan specifieke 
eisen. De methode is dat de broncode van de com-
puterprogrammatuur open is. Legaal wordt de bron-
code beschermd door een open-sourcelicentie, die 
de gebruikers toestemming geeft om de broncode te 
wijzigen en de verbeteringen opnieuw te verspreiden. 
De voorwaarde is dat voor de verbeteringen dezelfde 
licentie geldt zodat het ontwikkelingsproces open 
blijft. Een goed voorbeeld is het Open Source Soft-
ware Lab. De software bestrijkt verschillende domei-
nen zoals communicatie, educatie, games.

De basisprincipes van die nieuwe cultuurgemeen-
schappen is dat de gebruikers het project initiëren en 
onderhouden. Cultuur en kennis wordt gezien als een 
vrij toegankelijke bouwsteen, waar eenieder op voort 
kan werken. Uiteraard is er een grote behoefte aan 
methode, moderatie, protocollen. De meeste syste-
men beschikken daarover.

Een laatste voorbeeld van de netwerkcultuur zijn de 
nieuwe distributiemodellen zoals Long Tail. In de 
commerciële sector worden traditioneel een kleine 
hoeveelheid producten gepromoot in veel media. Die 
producten zijn dan ook prominent aanwezig in veel 
distributiecentra. Bij bestellingen via het internet zijn 
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de distributiekosten lager en kunnen dus ook meer 
producten aangeboden worden. Amazon.com is een 
onlinewinkel voor boeken, audiovisueel materiaal 
en multimedia. Zowel de populaire producten als de 
kwaliteitsvolle nicheproducten, bestemd voor een 
klein doelpubliek worden aangeboden. De omzet van 
alle nicheproducten blijkt groter te zijn dan de omzet 
van de populaire producten. Populaire producten 
worden gepromoot in de media, gespecialiseerde 
producten door de gebruikers onderling. Internet 
evolueert meer en meer van massamedium tot een 
meervoudig medium, waar er plaats is voor diversi-
teit. Er gelden andere economische principes en er 
is een evolutie van passieve consument naar actieve 
gebruiker.

De netwerkcultuur situeert zich duidelijk in de net-
werkmaatschappij en vooral in de kenniseconomie. 
De informatie- en communicatietechnologieën zijn 
onderdeel geworden van ons dagelijkse leven. De 
kunstenaars, culturele organisaties gaan daar wil-
lens nillens mee te maken krijgen. De netwerkcultuur 
heeft een grote impact en kan innovatie stimuleren, 
zowel op vlak van cultuurproductie, -distributie, -pre-
sentatie als -archivering. In een netwerkomgeving 
zijn er nieuwe relaties mogelijk tussen cultuur, onder-
wijs en media. Interessant is ook dat de cultuureigen 
technologische omgevingen en instrumenten, zoals 
interfaces en databases, waarschijnlijk een verrijking 
zullen betekenen voor de totale technologische omge-
ving waarin we leven. Daarom stellen we voor om 
die ICT-technologie als omvattend te beschouwen. 
Cultuur maakt daar deel van uit. We wijzen op de 
noodzaak van een integrale visie op en aanpak voor 
cultuur en ICT. De toegang tot, de inhoud van en de 
deelnemers aan cultuur veranderen immers. 

Mevrouw Debbie Esmans: In een aantal andere lan-
den heeft die integrale visie al vorm gekregen. Zo 
heeft Nederland na een aantal aparte beleidsnotities 
over bijvoorbeeld inhoud of  digitalisering van cul-
tureel erfgoed, een integrale visie ontwikkeld in de 
‘E-cultuurnota van i naar e’. Die vormt de basis van 
het beleid. 

Vlaanderen heeft een aantal leden van de Neder-
landse raad van cultuur, verantwoordelijk voor het 
opstellen van de e-cultuurnota gecontacteerd. Ze heb-
ben hun nota en visie gepresenteerd. E-cultuur vormt 
een onderdeel van de regeerbijdragen Cultuur, Jeugd, 

Sport, Media en is opgenomen in de beleidsnota 
Cultuur 2004-2009. Daarin wordt de intentie gefor-
muleerd om een integraal beleid op dat vlak uit te 
werken. In de beleidsbrief  2005 wordt dat herhaald. 

Naar aanleiding van de beleidsnota zijn we gestart 
met een beleidvoorbereidend traject over e-cultuur 
in Vlaanderen. Het is de bedoeling om het concept 
en de visie op e-cultuur in Vlaanderen uit te werken 
en de behoeften en beleidsaanbevelingen in kaart te 
brengen.

Dat proces is opgestart en ondertussen zijn er ver-
schillende actoren bij betrokken: de administraties 
Cultuur, Media en Onderwijs en andere experts van-
uit steunpunten en universiteiten. Het is de bedoeling 
om te focussen op twee sporen: de eigen culturele sec-
toren – het culturele erfgoed, de kunsten, de biblio-
theken, de jeugdsector – maar ook aanverwante 
domeinen zoals media en onderwijs. Het eindresul-
taat wordt verwacht tegen de zomer van 2006. Ook 
de omgevingsanalyse biedt tal van aanknopingspun-
ten. In UNESCO lopen een aantal programma’s: 
over e-heritage, information for all, universal access, 
digital arts en copyright. 

In Europa zijn er de Lissabondoelstellingen, waarin 
de netwerking, breedbandconnectie en kennis-
maatschappij aan bod komt. Er zijn tal van resolu-
ties die de verschillende aspecten van de e-cultuur 
aankaarten: over multimedia, de sociale dimensie 
van de informatiemaatschappij, de conservering 
van het cinematografische erfgoed, cultuur en ken-
nismaatschappij, de interactieve media, bewaring, 
e-toegankelijkheid, de archieven, de deponering 
enzovoort. Naast de resoluties zijn er nog tal van 
initiatieven en netwerken, onder meer de beginselen 
van Lund en het Lundactieplan. Dat is een samen-
werking van de verschillende lidstaten op het vlak 
van cultureel en wetenschappelijk erfgoed. Daar-
voor is er een coördinatieforum opgericht, namelijk 
de National Representative Group (NRG). De ver-
schillende gemeenschappen van België zijn daarin 
vertegenwoordigd. Voorts is er het Minervaproject 
(MInisterial NEtwoRk for Valorising Activities in 
digitisation) technische en kwaliteitsrichtlijnen mee 
vorm te geven. 

Recent is er beslist tot een vervolg op het Lundactie-
plan, het zogenaamde Dynamic Action Plan. Ook de 
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huidige National Representative Group wordt in de 
tweede helft van dit jaar hervormd.

Verschillende Europese programma’s spelen in op de 
e-culturele evoluties. Het eContentplusprogramma 
focust op de contentmarkt en tracht vooral culturele 
en educatieve toepassingen te bevorderen bij cultu-
rele instellingen zoals bibliotheken, archieven en 
musea. Het eContentplusprogramma wil een meer-
waarde bieden aan de gedigitaliseerde content. Het 
gaat vooral over meertaligheid en de diversiteit van 
inhoud. Bij de digitalisering wordt er rekening gehou-
den met de vereisten van elke lidstaat. 

De Europese digitale bibliotheek, een initiatief  van 
eurocommissaris Viviane Reding, wordt nu sterk 
gepromoot. Er komt een online-enquête over de lan-
getermijnbewaring. Eventueel zal het EU-copyright 
herzien worden. Het belang van coördinatie wordt 
benadrukt, er wordt verwezen naar het actieplan en 
er worden gelden voor vrijgemaakt. 

Op welke wijze is Vlaanderen aanwezig in Europa? 
Vlaanderen is op het vlak van cultuur aanwezig in 
Europa in het kader van het NRG- en het Minerva-
project. De nadruk ligt daarbij op de digitalisering 
van het cultureel erfgoed. 

Anderzijds zijn de culturele sectoren overwegend 
afwezig in Europese programma’s en netwerken. Dit 
is onder meer een gevolg van een gebrek aan gecoör-
dineerde informatie, een structurele achterstand en 
de schaalgrootte. 

In Vlaanderen bestaat er een algemene achterstand. 
Vlaanderen is op cultureel vlak vrijwel afwezig in 
de ontwikkelingen op het vlak van e-cultuur, zoals 
de ontwikkeling van digitale televisie door de VRT, 
het Innovatiefonds en het Instituut voor Breedband-
technologie. Er werden wel reeds gesprekken gevoerd 
met de VRT. Er lopen enkele projecten met het Insti-
tuut voor Breedbandtechnologie, zoals het project-
Vooruit en IPEA (Innovative Platform on Electronic 
Archiving), dat betrekking heeft op audiovisuele 
archivering. Er worden een aantal modules ontwik-
keld die interessant kunnen zijn voor de sector Cul-
tuur. Er wordt knowhow ontwikkeld die het mogelijk 
zal maken om een en ander op een grotere schaal te 
verspreiden. De vraag rijst of  er in dit verband geen 
nieuwe projecten zouden kunnen worden gerealiseerd 
en of  cultuur op termijn mogelijk zou kunnen wor-
den gemaakt als een apart domein binnen het IBBT.

Tot slot zal ik ingaan op recent wetenschappelijk 
onderzoek dat in dit verband in Vlaanderen werd 
uitgevoerd. Ten eerste is er PACKED (Platform 
Archivering en Conservering van Kunstcreaties op 
Elektronische en digitale Dragers) dat gericht is op 
de conservering van audiovisuele mediakunst. We 
beschikken in Vlaanderen over een rijke collectie van 
audiovisuele documenten. Niettemin bestaat er nogal 
wat achterstand op het vlak van inventarisatie. Er is 
nood aan een inhaalbeweging. Bepaalde functies die-
nen bovendien te worden gecentraliseerd.

Vervolgens is er Re-Creatief Vlaanderen. In dit kader 
werd een ‘survey’ georganiseerd bij musea, cultuur-
centra en bibliotheken. Daarbij is gebleken dat de 
computer is ingeburgerd, maar dat er op het vlak 
van software slechts basismateriaal aanwezig is. De 
mogelijkheden worden hoog ingeschat, maar de toe-
passingen blijven beperkt. 

Uit de analyse van de websites blijkt dat er vooral 
veel praktische informatie voorhanden is. Anderzijds 
wordt er minder werk gemaakt van interactieve toe-
passingen en van contextualisering. De kwaliteit laat 
vaak te wensen over; informatie wordt bijvoorbeeld 
niet altijd overzichtelijk voorgesteld. Er bestaat in dit 
verband nood aan kennisopbouw en sensibilisering.

Voor wat betreft virtuele cultuurparticipatie werd in 
het kader van een zeer recente studie nagegaan hoe 
het zit met de opzoeking van informatie over cultuur, 
met de cultuurbeleving en de productverwerving. 
Voor wat betreft de populaire cultuur ligt de virtuele 
participatiegraad vrij hoog. Dit is bijvoorbeeld het 
geval voor het downloaden van muziekbestanden. 
Voor wat betreft de kunsten ligt de participatiegraad 
heel wat lager. Mogelijk heeft dit wel te maken met 
het beperkte aanbod dat in dit verband voorhanden 
is. 

Er bestaat een aanzienlijke overlapping tussen de 
reële en de virtuele participatie. Toch bestaat er ook 
een hele groep die enkel virtueel participeert. Onder 
meer onderwijs en opleiding beïnvloeden de partici-
patiegraad in belangrijke mate. Vooral hoog opge-
leide jonge mannen zijn sterk vertegenwoordigd. 

Al bij al blijkt dus dat er vooral mogelijkheden voor-
handen zijn voor de verhoging en de verdieping, eer-
der dan voor de verbreding van de participatie. De 
internetkloof is anderzijds wel niet statisch.
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Een derde onderzoek had betrekking op het digitale 
erfgoed. Daarbij kwamen soortgelijke algemene ten-
densen aan het licht, zoals de nood aan kennisdeling, 
expertise, coördinatie, proefprojecten, intersectorale 
samenwerking en digitale duurzaamheid.

De heer Dirk De Wit: Ik kom terug op de praktijk 
van e-cultuur. Daarbij zal ik uitgaan van een aantal 
voorbeelden. 

Een eerste voorbeeld is het Geheugen van Oost. De 
Nederlandse overheid vraagt musea om minder aan-
bodgericht te werken. De musea moeten zich vooral 
toespitsen op nieuwe vormen om de interactie tussen 
de collectie en het publiek te verbreden en te verdie-
pen. Het Amsterdams Historisch Museum digitali-
seert en ontsluit collectiestukken die verband houden 
met een bepaalde wijk in Amsterdam: Amsterdam 
Oost. Op basis van deze geïnventariseerde objecten 
kunnen bewoners zelf hun verhaal toevoegen. Andere 
bewoners kunnen daarop reageren. Het museum heeft 
daartoe intens samengewerkt met bewonersgroepen. 
Er is een aparte stichting uit gegroeid die actief  op 
zoek gaat naar verhalen. Deze stichting stelt compu-
ters ter beschikking van bewoners, beheert en contro-
leert de digitale bijdragen en gebruikt de bijdragen in 
de wijkkranten of  de lokale radioprogramma’s. Het 
museale en wetenschappelijke verhaal wordt op deze 
wijze verruimd door zinvolle verhalen van bewoners. 
Er wordt een contactpunt gecreëerd tussen de collec-
tie en individuele geschiedenissen en tussen bewoners 
onderling. 

Het museum heeft ook contact opgenomen met 
andere collecties voor verdere samenwerking. Collec-
ties kunnen dan via digitale weg aan elkaar gekop-
peld worden. De digitalisering zorgt dus voor een 
geheel nieuwe manier van werken. Er worden nieuwe 
perspectieven geboden, er ontstaat een tweerich-
tingverkeer, de geletterdheid wordt gestimuleerd, er 
wordt software ontwikkeld en er ontstaat een pan-
institutionele samenwerking.

Een tweede voorbeeld is het Creative Archive van de 
BBC, dat bekend is onder de naam ‘Find it, rip it,  
mix it, share it’. De BBC heeft een website ontwik-
keld met de radio- en televisieproducten waar ze 
zelf  rechten op heeft. Dit materiaal wordt ontsloten 
en vrijgegeven. Via de zogenaamde Creative Com-
mon-licenties kan de gebruiker lezen wat er met de 
producten kan gebeuren. Soms is alleen consultatie 
mogelijk; in andere gevallen is het ook mogelijk om 
de producten te bewerken of door te geven. Op deze 

website staan een aantal softwareprogramma’s die 
bedoeld zijn om aan de slag te gaan met dit materiaal. 

Het archief  wordt op deze wijze beschouwd als 
levend erfgoed. De televisie gaat strategische allian-
ties aan. De Creative Archive is een samenwerking 
tussen de BBC en Channel 4 en andere erfgoedin-
stellingen. Momenteel zijn het British Film Institute 
en de Open University aangesloten. Televisie werkt 
zo mee aan een portaalsite voor het visuele erfgoed 
in een pan-institutionele context. De BBC speelt op 
deze wijze in op de nieuwe cultuur van toe-eigening, 
leren en delen. De BBC lijdt geen commercieel ver-
lies, aangezien het gebruik van de beelden door een 
andere zender dient te worden betaald. De gebruiker 
is de grote winnaar van dit systeem. Het materiaal 
kan gebruikt worden in de les, op de eigen weblog 
enzovoort. Het materiaal mag immers niet-commer-
cieel geëxploiteerd worden.

De alliantie tussen de BBC en de erfgoedsector 
heeft ook geleid tot heel andere samenwerking. In 
dit kader kan bijvoorbeeld verwezen worden naar 
het televisieprogramma ‘How Art Made the World’, 
over wereldbeelden in kunst. De BBC werkt daartoe 
samen met een aantal musea. Vijf  musea die aan het 
programma meewerkten hebben ten tijde van de uit-
zending een eigen tentoonstelling georganiseerd rond 
hetzelfde thema. De musea en de BBC hebben samen 
een educatieve website ontwikkeld. 

Een andere voorbeeld zijn de kunstenaarsplatformen. 
Zij werken in dit verband samen met vormgevers en 
ontwikkelaars. Hun creatieplek wordt hun distribu-
tieplek. Deze platformen hebben een subsidie gekre-
gen in het Kunstendecreet.

Een laatste voorbeeld is De Vooruit in Gent. De 
bedoeling is dat De Vooruit wordt omgetoverd 
tot een Visual Arts Center of  the Future. Het is de 
bedoeling om een soort driedimensioneel digitaal 
platform tot stand te brengen. Daarbij kunnen zowel 
kunstenaars als bezoekers een eigen bijdrage leveren. 
Om een beter zicht te krijgen op bezoekers kan hier-
aan een Customer Relationship Management worden 
gekoppeld. 

Ze werken aan het idee van een wireless building. 
Een i-cityproject biedt een kunstencentrum de kans 
in contact te treden met alle kleine groepen die zich 
in een stad bewegen, met de andere culturele centra 
en met de universiteiten. Het project van De Vooruit 
loopt in samenwerking met academische en private 
partners en wordt gesteund door IBBT. 
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Wat kunnen we leren uit deze voorbeelden? E-cul-
tuur vormt een andere toegang tot cultuur die min-
der plaats- en tijdsgebonden is. Men kan veel meer 
beschikbaar maken dan fysiek mogelijk is. Ik denk 
hierbij aan fragiele erfgoedobjecten. We merken ook 
dat andere content ontstaat: content verrijkt met data 
en contextinformatie. De content kan voortdurend 
geactualiseerd worden. Daarnaast kan de content, 
over de grenzen van de instituten heen verbonden 
worden. 

Er ontstaan heel verscheiden vormen van participatie. 
Enerzijds consulteren wat in een internetomgeving 
vaak subjectief  en niet-lineair verloopt want iedereen 
bepaalt zijn eigen traject. Daarnaast kan men explo-
reren: feedback geven of  zelf  verbindingen leggen. 
Ten slotte kan men zelf  content toevoegen.

Het is belangrijk even stil te staan bij de traditionele 
manieren van cultuur- en kennisoverdracht zoals boe-
ken, musea en theaters. Hun rol verandert. Naast de 
traditionele aanbodcultuur – werken worden geselec-
teerd en aangebonden – ontstaat aandacht voor het 
verbinden van content, die zich vaak op verschillende 
plaatsen verbinden, voor het verbinden van content 
en actieve gebruiker en voor het verbinden van kun-
stenaars en gebruikers. We merken een overgang van 
cultuur als eindproduct naar cultuur als tussensta-
tion. Cultuur wordt een bouwsteen waarmee men iets 
kan aanvangen. Cultuur vertonen is niet langer een 
eindstation. 

Ten slotte merken we veranderingen in de relatie tus-
sen cultuur en educatie, en tussen cultuur en omroep. 
Openbare omroepen leveren educatief  materiaal. 
Hun archief  kan als erfgoed beschouwd worden. 
Culturele instellingen die zich op het internet wagen 
maken degelijke educatieve websites. 

In de lijst van paradigmawijzigingen is vooral belang-
rijk dat e-cultuur het potentieel in zich draagt om te 
verruimen, verbreden en verdiepen. Verruimen omdat 
rijke en diverse perspectieven gecreëerd worden. Ver-
breden omdat cultuur op meer plekken beleefd kan 
worden, los van tijd en plaats. Verdiepen door de 
intense en interactieve omgang met cultuur. 

Voor dat alles is er uiteraard materiaal nodig. In som-
mige gevallen zal het zelfs belangrijk zijn om over 
voldoende breedband te beschikken. De inhoud moet 
digitaal beschikbaar zijn. Er zijn verschillende media 
nodig: tekst, beeld en geluid. We moeten werk maken 
van content- en rechtenbeheer. E-cultuur kan leiden 

tot nieuwe tools, standaarden en zoekrobots door 
innovatie en ontwikkeling. Daarnaast zullen we de 
vaardigheid nodig hebben om te kunnen omspringen 
met de digitale media. Content, beheer en infrastruc-
tuur moeten duurzaam zijn. De culturele werkers 
moeten andere werkwijzen en attitudes verwerven. 

Mevrouw Debbie Esmans: Onze visie op e-cultuur 
is integraal en inclusief. We willen het hebben over 
de integratie van ICT in de verschillende culturele 
domeinen. We willen ook oog hebben voor de inno-
vatiemogelijkheden en de nieuwe rollen. De traditio-
nele media blijven bestaan. Alleen de verhoudingen 
veranderen omdat er een dimensie aan toegevoegd 
wordt. 

Afsluitend wil ik nog enkele algemeen geformuleerde 
strategische uitdagingen naar voren schuiven. We vra-
gen meer aandacht van het beleid voor de integrale 
visie op e-cultuur. Dat geldt zowel voor het domein 
Cultuur, Jeugd, Sport en Media als op het niveau van 
de Vlaamse Regering. 

Het domein Cultuur, Jeugd, Sport en Media staat 
voor enkele belangrijke uitdagingen zoals sensibi-
liseren en stimuleren van visie-ontwikkeling op alle 
niveaus. We moeten kennis opbouwen en delen. 
Welke plaats krijgt e-cultuur in het subsidiebeleid? 
Een ander belangrijk punt is de digitale duurzaam-
heid. We moeten de meerwaarde van en voor de 
eindgebruiker vergroten, naast de internationale 
inbedding. 

De Vlaamse Regering moet cultuur als een belang-
rijke speler beschouwen binnen de ontwikkeling van 
de kennismaatschappij. Het is een innovatiepartner, 
zelfs voor maatschappelijke toepassingen. Het is een 
partner in de ontwikkeling van een beleid inzake digi-
tale duurzaamheid. Ten slotte vragen we breedband-
infrastructuur. 

De heer Sven gatz: Hoe zal de e-cultuurparticipatie 
evolueren? Blijft het een niche voor de voorhoede of 
zijn de verwachtingen groter? 

Hoeveel mensen zal De Vooruit inschakelen om hun 
website op te zetten en te onderhouden? 

Mevrouw Debbie Esmans: Het onderzoek over cul-
tuurparticipatie was een nulmeting. Nu weten we hoe 
cultuurparticipatie er op dit moment uitziet. Op basis 
daarvan de toekomst voorspellen is niet evident. Ik 
zal me daar niet aan wagen. 
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Belangrijk is de correlatie tussen aanbod en participa-
tie. Het digitale culturele aanbod is nog vrij beperkt 
in Vlaanderen. Wij verwijzen bijvoorbeeld vaak naar 
buitenlandse voorbeelden. De Vlaamse initiatieven 
zijn nog vrij bescheiden. In de erfgoedsector is men 
nog volop met de registratie van de objecten bezig. 

We zitten nog volop in de fase van de proefprojecten. 
Bovendien loopt nog niet in elke sector een proefpro-
ject. We moeten eerst een aantal goede voorbeelden 
hebben om te kunnen nagaan wat het precies teweeg-
brengt. 

Er zijn enkele deelonderzoeken. Jeugdtheater ‘Het 
Paleis’ heeft ooit een subonderzoek gedaan naar par-
ticipatie in hun virtuele activiteiten. Daaruit bleek 
duidelijk dat een deel van het publiek alleen maar 
participeert aan de virtuele activiteiten zoals chatten 
met de acteurs. Zij zetten niet noodzakelijk de stap 
naar het theater. Met een ander medium wordt een 
ander publiek bereikt. Het medium heeft potentieel 
en kan tot verbreding leiden. Belangrijk is dat de 
verbinding wordt gelegd met andere sectoren zoals 
media en onderwijs. 

Uit gesprekken blijkt dat de administratie Onderwijs 
de culturele content op een andere manier wil gebrui-
ken dan nu het geval is. We moeten dus nagaan in 
welke domeinen van de samenleving we dit project 
kunnen inschakelen. 

De heer Dirk Dewit: De voorbeelden waarnaar we 
zopas hebben verwezen, hebben telkens bewezen 
over een ongelofelijk potentieel te beschikken. Het 
Amsterdams Historisch Museum is een succes. Het-
zelfde kan gezegd van de BBC. Het moeilijke bestaat 
erin een andere rol te vinden. Culturele bemiddelaars 
zijn gewoon van te selecteren en aan te bieden. Nu 
moeten ze in dialoog treden. Ze moeten op zoek naar 
nieuwe methodes en modellen. 

In het buitenland werkt men steeds met proefprojec-
ten waarin kennis wordt gedeeld door culturele en 
academische partners. Soms is daar ook een bedrijf  
bij betrokken. Aan de hand van die proefprojecten 
probeert men kennis op te doen. 

In het begin moet geld worden gepompt in dit project 
om eruit te kunnen leren. Na verloop van tijd spoort 
elke overheid aan om deze nieuwe technologie in het 
geheel te integreren. Het budget wordt niet verhoogd. 
Misschien volstaat het het budget anders te schikken. 
Dat lukt alleen in proefprojecten en dan nog verloopt 

het moeizaam. Ik ben ervan overtuigd dat de nieuwe 
aanpak gecombineerd moet worden met de traditio-
nele aanpak. 

In sommige gevallen zijn zware investeringen in com-
plexe ontwikkelingen nodig. De website van de Tate 
Modern is een schoolvoorbeeld. Zij halen veel bezoe-
kers. Die website is wel ontwikkeld in samenwerking 
met British Telecom dat voor geld en knowhow heeft 
gezorgd. In andere gevallen hoeft niet zwaar geïnves-
teerd te worden. De site van het Amsterdams Histo-
risch Museum heeft bijna niets gekost. Zij hebben wel 
lang moeten nadenken over de vraag hoe ze de buurt 
erbij kunnen betrekken. Het museum beheert niet 
alles zelf. Ze laten een deel over aan de mensen uit 
de buurt. Dat vergt wellicht veel leertijd, maar daar 
dienen proefprojecten precies voor. 

De heer Bart Caron: De sprekers zeggen dat deze ont-
wikkeling leidt tot verruiming, verbreding en verdie-
ping. Ik twijfel er niet aan dat deze ontwikkeling ook 
tot een nieuw kunstenaarsplatform zal leiden. Zou 
deze ontwikkeling tot publieksverruiming kunnen 
leiden? Zou deze ontwikkeling ertoe kunnen leiden 
dat mensen thuis aan cultuur zullen participeren op 
hun eigen manier? 

De voorbeelden zijn meestal complementair aan het 
traditionele aanbod, maar zou deze ontwikkeling 
kunnen leiden tot wijzigingen in het aanbod?

De heer Dirk Dewit: Het spreekt voor zich dat men 
dankzij deze nieuwe ontwikkelingen een nieuw 
publiek bereikt. The British Film Institute heeft een 
aantal stille films op het net gezet, in combinatie met 
informatie over de context. Ze merkten dat hun mate-
riaal gebruikt werd in lespakketten. Het potentieel 
van de combinatie cultuur en educatie is groot. 

Bepaalde muziekgroepen zetten een eigen plat-
form op. Ze publiceren hun muziek op het internet. 
Onlangs had de Ancienne Belgique (AB) een groep 
geprogrammeerd die een nieuw soort fusiemuziek 
bracht. De zaal zat vol, ook al had de AB geen pro-
motie gemaakt. De groep verspreidt zijn muziek op 
het net. Er wordt over gesproken op weblogs en de 
zaal zit vol. We mogen dat echter niet veralgemenen. 

Channel 4 heeft een documentaireplatform opge-
zet in samenwerking met enkele Britse verenigingen 
die documentaires tonen. Die verenigingen blijven 
documentaires tonen, maar het platform maakt 
het mogelijk om documentaires te bekijken. Het 
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documentaireplatform is gekoppeld aan een maker-
platform. Op dat platform laten ze delen zien van 
documentaires waaraan ze nog werken om commen-
taar te vragen. Een andere sectie van het platform 
bevat uniek beeldmateriaal van fenomenen die ze 
gefilmd hebben. De vertoners zorgen zo voor meer-
waarde. Een ander effect is dat de documentaire 
meer aandacht krijgt. Dat heeft absoluut geen nega-
tief  effect op de bezoekersaantallen in de zalen. Het 
ondermijnt de fysieke ervaring van kunst of  cultuur 
absoluut niet. Men voorspelde dat muziek downloa-
den ertoe zou leiden dat niemand nog naar optredens 
zou gaan. Het omgekeerde is waar: er zijn nooit meer 
optredens geprogrammeerd als nu. 

Mevrouw Debbie Esmans: Er ontstaan ook gemeen-
schappen die zelf  software ontwikkelen. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Komt er veel weerstand 
tegen uw voorstellen? Vanuit welke hoek komt die 
weerstand? Zijn het conservatieve reflexen? Als ik 
voorstel om plaats, tijd, en werk onafhankelijk te 
maken, krijg ik de opmerking mensen in het iso-
lement te drijven. Ik dacht dat het onafhankelijk 
maken van plaats en tijd vrouwvriendelijk was. Vaak 
zijn het vrouwen die niet naar cultuur gaan wegens 
problemen met kinderopvang. Uit het onderzoek 
blijkt echter dat niet zozeer vrouwen, maar eerder 
jonge mannen ervan gebruikmaken. Dat beangstigt 
me.

Ik geloof  in de voordelen van e-cultuur voor onder-
wijs, maar neem aan dat er dan nog heel wat moet 
veranderen in het onderwijs. Welke veranderingen 
zijn nodig? 

Het Amsterdams voorbeeld bewijst dat dergelijke ini-
tiatieven niet zozeer de digitale kloof  vergroten dan 
wel andere kloven dichten. 

Mevrouw Debbie Esmans: Het beleidsvoorbereidend 
traject is gericht op twee aspecten, enerzijds de visie 
ontwikkelen  – dus op basis van een definitie, een 
doel, het potentieel en de behoeften aanbevelingen 
formuleren – anderzijds sensibilisatie en informa-
tie. Het concept e-cultuur is immers nog niet in de 
culturele geledingen doorgedrongen. Het is dan ook 
de bedoeling om alle betrokkenen goed te informe-
ren. Die informatierondes kunnen de visieontwik-
keling stimuleren. De eerste reacties zijn positief, 
maar de ingrijpende rolverandering is gedoemd om 
op weerstand te stuiten. Allicht zal men vrezen voor 
identiteitsverlies en een aantasting van de eigendoms-
rechten. Door de collectie of  kennis open te stellen, 
wordt immers de functie van een instelling in vraag 
gesteld. Een instelling wordt eerder een kennisplat-

form dan de alleenbeheerder. Die omschakeling 
vergt tijd. Anderzijds zijn er ook positieve reacties en 
steun, vooral van intermediaire organisaties zoals de 
steunpunten. 

Uit de cijfers blijkt dat vrouwen inderdaad minder 
deelnemen. Het zal een aandachtspunt zijn om hen 
te betrekken. Dat zal ook samenhangen met het aan-
bod. Momenteel is het downloaden van muziek de 
hype. In Vlaanderen is het aanbod op vlak van edu-
catie, tentoonstellingen en dans beperkt. Een divers 
en contextueel aanbod zal allicht andere doelgroepen 
aanspreken. 

In het onderwijs zal inderdaad heel wat moeten ver-
anderen. Daarom knopen we nu gesprekken aan met 
de administraties Media en Onderwijs over de bete-
kenis van e-cultuur voor onderwijs en de mogelijke 
initiatieven van de beleidsmakers. Ook daar worden 
de rolveranderingen besproken, niet alleen van de 
school, maar ook van de leerkracht. Die worden veel 
meer begeleider en facilitator. Voorts wordt nagegaan 
hoe de rijkere inhoud van e-cultuur kan geïntegreerd 
worden in en gebruikt worden voor de verrijking van 
de lespakketten. Een belangrijke behoefte die ook 
blijkt uit onderzoek is de behoefte aan geletterd-
heid. Onderwijs is vooral gebaseerd op de boeken-
cultuur en minder op audiovisueel materiaal. In de 
vrijetijdsbesteding van de jeugd domineert echter de 
beeldcultuur. Het onderwijs staat voor de uitdaging 
om aansluiting te krijgen met de beeldcultuur en in 
extenso ook met de technologie. Vaak komt het er 
vooral op aan om jongeren kritisch te leren omgaan 
met de informatie. Ze moeten niet alleen leren 
omgaan met het commerciële aanbod, maar ook de 
verdere rijkdom van de informatie exploreren. 

De heer Dirk Dewit: De laatste opmerking van de 
voorzitter is helemaal juist. Culturele instellingen 
mogen de moderne technologie niet gebruiken om 
zich te promoten. Door middel van participatie doen 
ze aan educatie en gemeenschapsvorming. Ze dichten 
de digitale en de sociale kloof. 

XIV. VErgADErINg VAN DINSDAg 25 OKTO-
BEr 2005

1. Hoorzitting met de heer Christian Van Huffel, 
directeur Agoria ICT en de heer Patrick Slaets, 
economisch adviseur Agoria ICT

De heer Christian Van Huffel: Ik ben binnen Agoria 
verantwoordelijk voor een aantal sectorale domei-
nen, waaronder de ICT-sector. We willen eerst de 
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ICT-sector en het gebruik van ICT in Vlaanderen in 
kaart brengen, om het ten slotte te hebben over het 
ICT-beleid.

De heer Patrick Slaets: In ons antwoord op de vraag 
wat ICT is en waar Vlaanderen op dat vlak sterk in 
is, mengen we productie en gebruik van ICT bewust 
door elkaar. ICT staat voor informatie- en communi-
catietechnologie. ICT-solutions haalt 80 percent van 
zijn toegevoegde waarde uit het leveren van informa-
tie en diensten aan bedrijven, om ze op die manier 
beter te leren omgaan met ICT. Het verkopen van 
hardware wordt daarin een steeds minder belangrijke 
waardecreërende bezigheid. De zuivere leveranciers 
van ICT-solutions, ICT-producten en telecomopera-
toren zijn goed voor drie percent van de werkgele-
genheid en voor vier percent van het bruto regionaal 
product. De arbeidsproductiviteit in de ICT-sector 
ligt dus 33 percent hoger dan in het gemiddelde van 
de Vlaamse economie. 

Met die vier percent staat Vlaanderen ongeveer op 
het wereldgemiddelde. Er is wel een grote ICT-con-
centratie in Brussel en de rand rond Brussel. Daarom 
zal het percentage in de provincie Vlaams-Brabant 
waarschijnlijk rond de zeven tot acht percent liggen, 
terwijl andere Vlaamse provincies wellicht lager dan 
vier percent scoren.

Inzake thema’s scoort Vlaanderen zeer goed in 
breedband. We stonden lange tijd op één in Europa, 
nu staan we op vier. In Vlaanderen is er een gemid-
delde penetratie van pc’s: iets meer dan één gezin op 
twee heeft een pc. Daarmee scoren we maar rond 
het Europese gemiddelde. Er zijn wel heel veel pc’s 
aangesloten op breedband maar op dat vlak is het 
verzadigingspunt bijna bereikt; landen als Duitsland, 
Nederland en Frankrijk zijn ons stilaan aan het inha-
len. Als we het aantal pc’s in ons land niet uitbreiden, 
zal dus ook onze breedbandpositie naar het Europese 
gemiddelde afglijden. 

Onze bedrijven scoren heel goed op het vlak van ICT-
toepassingen. In eEurope 2005, de bijbel van hoe 
men in een regio met ICT moet omgaan, zijn er een 
viertal dingen die uitgebreid aandacht krijgen, en op 
die vier vlakken scoren we vrij goed. Onze regio is al 
lang ingebed in het Europese weefsel van het onder-
nemen met het internet: we gaan voortdurend op 
zoek naar dé plaats in de waardeketen waar we iets 

kunnen betekenen, op het vlak van productie, logis-
tiek of  marketing en verkoop. Inzake e-government 
en administratieve vereenvoudiging bekleedt Vlaan-
deren een uitstekende positie op het vlak van front - 
office: hoe kan de burger via multichannel approach 
informatie krijgen bij de Vlaamse overheid? Op het 
vlak van backoffice kan er nog wel wat werk gebeu-
ren, zo blijkt uit benchmarking. De samenwerking 
met de gewesten en de federale overheid is daar van 
cruciaal belang. E-security en e-werken zijn ook heel 
belangrijk in eEurope 2005. Europees commissa-
ris Viviane Reding heeft daar nu eEurope 2010 aan 
gekoppeld, waarin ze nog meer aandacht schenkt 
aan sociale inclusie en het gebruik van informatie als 
zodanig.

Vlaanderen heeft een bepaalde primeur met alles wat 
er op dit ogenblik gebeurt op het vlak van interac-
tieve digitale televisie: de keuze van standaarden en 
settopboxen als technologie. Als het wat mee zit, zal 
Vlaanderen in Europa een belangrijke positie gaan 
innemen op het vlak van interactieve digitale televi-
sie. Maar dat zal alleen maar lukken als we een bete-
kenisvolle inhoud kunnen creëren. 

Toegevoegde waarde moet niet noodzakelijk meer 
in het bedrijf  zelf  gecreëerd worden. ICT is een vrij 
goed voorbeeld van hoe we mobiele stadsdiensten 
gaan kunnen ontwikkelen. Andere landen zijn daar 
ook mee bezig maar ook op dat vlak nemen we een 
plaats in binnen de Europese top.

Een laatste domein is dat van de telematica en logis-
tiek. Vlaanderen ligt nog altijd centraal in Europa. 
Dat blijft cruciaal voor het goederentransport. Het 
materiële zal steeds minder een plaats innemen in de 
economie maar voorlopig zijn productie en industrie 
en alles wat daarmee verband houdt, nog steeds heel 
belangrijk. Ook hier kunnen we zeker nog een aan-
tal jaren zeer betekenisvolle toegevoegde waarde uit 
distilleren. 

In het tweede deel van onze uiteenzetting willen we 
het hebben over het gebruik van ICT in Vlaanderen, 
met een aantal kwalitatieve en een aantal kwantita-
tieve rankings. 

Een eerste ranking komt van de Europese Commis-
sie, die de belangrijke evolutie naar eEurope 2005 
en eEurope 2010 berekend heeft. Op het vlak van 
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de informatiemaatschappij neemt België daarin een 
elfde plaats in, in het volledige Lissabonproces staat 
ons land op tien. Het loopt een klein beetje achter op 
het Europese gemiddelde. De informatiemaatschap-
pij wordt toch wel de hoeksteen van het industriebe-
leid binnen het Europese economische beleid en hier 
lopen we toch relatief  achter op de Europese koplo-
pers.

Een andere berekeningswijze werd ons geleverd door 
het World Economic Forum. Dat heeft de omgeving, 
de readiness en het gebruik geanalyseerd voor alle 
landen ter wereld. Ook hier staat België op de elfde 
plaats binnen de Europese Unie, met precies dezelfde 
landen voor ons. 

We hebben ook cijfers over de evolutie van de pc, 
de breedband en het internet in België. We weten uit 
enquêtes dat Vlaanderen ter zake precies vier percent 
hoger scoort dan het Belgische gemiddelde. De pc-
groei en de internetevolutie zijn aan het afvlakken. Er 
is enkel nog wat groei van breedband. Vlaanderen zit 
daardoor boven het Europese gemiddelde maar toch 
nog altijd in de laagste regionen van de eerste helft.

Uit een internationale vergelijking van het gebruik 
van het internet in de gezinnen blijkt dat België iets 
onder het Europese gemiddelde ligt. Vlaanderen 
zou daar dus net iets boven liggen, in de buurt van 
Frankrijk en Luxemburg. Wat de pc-penetratie per 
gezin betreft, zit Vlaanderen precies op het Europese 
gemiddelde: tussen 55 en 57 percent, heel ver achter 
de huidige koplopers. 

Hoe kan deze positie verklaard worden? In het 
algemeen zijn de Vlamingen gemiddeld in de aan-
schaf van nieuwe technologieën: sneller dan het zui-
den maar veel trager dan het noorden van Europa. 
Bovendien heeft Vlaanderen een zeer lage werkge-
legenheidsgraad. Vooral bij de 50-plussers is de uit-
stroom uit de werkgelegenheid zeer groot: slechts 
25 percent van hen werkt nog, en daarmee zitten we 
helemaal in de staart van de Europese Unie. Het zijn 
vooral die mensen die heel veel tijd en veelal ook de 
middelen hebben om die nieuwe technologie aan te 
schaffen en die dat niet doen. We hebben ook rela-
tief  meer (brug)gepensioneerden en een iets hogere 
werkloosheidsgraad dan het Europese gemiddelde. 
Het enige wat enigszins zal helpen om onze positie te 
verbeteren, zijn grootse sensibilisatiecampagnes.

De heer Christian Van Huffel: Wat het beleid betreft, 
hebben we de voorbije jaren veel energie gesto-
ken in het kijken naar landen die het relatief  veel 
beter deden dan wij, onder meer Finland en Ier-
land. Interessant is de vaststelling dat Finland geen 
hoogtechnologisch land is: het aandeel van zijn 
werkgelegenheid in hoogtechnologische sectoren 
bedraagt 7,2 percent; in Vlaanderen is dat ongeveer 
8,3 percent. Toch heeft Finland de voorbije tien jaar 
een enorme evolutie doorgemaakt. Uit dat succes-
verhaal kunnen we vier lessen trekken. Sectorale en 
geografische diversificatie van export is zeer belang-
rijk. Veel laag- en middentechnologische sectoren 
zijn op een onvoorstelbare manier technologie gaan 
implementeren. Het Fins innovatiemodel staat aan 
de kop in de wereld, met 3,6 percent van het bruto 
binnenlands product aan O&O-investeringen, zowel 
van de overheid als van ondernemingen. Ook inzake 
opleiding en vorming scoort Finland zeer goed. Dat 
is totaal in tegenstelling tot wat wij vandaag meema-
ken inzake nieuwe inschrijvingen voor ingenieurs- en 
informaticastudies. Misschien wel de belangrijkste 
factor is een eensgezinde visie van alle actoren – over-
heid, economische actoren en de maatschappij in de 
brede zin van het woord – die een vertrouwensbasis 
creëert, hetgeen een enorme impact heeft op een eco-
nomie. De samenwerking tussen bedrijven is bijzon-
der zwaar gepusht en door iedereen bijgetreden en 
ondersteund. 

In Ierland was de situatie in het begin van de jaren 
negentig catastrofaal, met een werkloosheidsgraad 
van 20 percent, een zeer hoge inflatie en een wel-
vaartspeil dat 70 percent van het Europese gemid-
delde bedroeg. Nu heeft Ierland, samen met een 
aantal Scandinavische landen en Engeland, zijn 
deuren wagenwijd opengezet voor Oost-Europese 
werknemers omdat het een absoluut tekort aan 
arbeidskrachten heeft. Vandaag ligt de Ierse wel-
vaart ruim boven het Europese gemiddelde, de werk-
loosheidsgraad bedraagt ongeveer 5 percent en de 
inflatie is laag. De belangrijkste factoren daar zijn 
een gemeenschappelijke beleidsvisie en langeter-
mijnplanning, onder meer de tienjarenplannen en de 
beleidsstudies van Forfás. De Ieren hebben massaal 
buitenlandse investeringen in hoogtechnologische 
sectoren aangetrokken. Jonge Ierse ondernemingen 
werden ondersteund bij hun innovatie-activiteiten en 
eerste stappen op de exportmarkten, op een manier 
waar wij enkel kunnen van dromen. 
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Hoe kijken we in Vlaanderen tegen dit alles aan? Wat 
zijn de lessen voor Vlaanderen? Het succes van een 
economie wordt bepaald door een combinatie van 
een succesvolle uitbouw van hoogtechnologische ken-
nissectoren met de manier waarop laag- en midden-
technologische sectoren gebruik maken van nieuwe 
managementvaardigheden, creatieve ideeën en tech-
nologische oplossingen.

De noodzakelijke ingrediënten voor de kennisecono-
mie zijn: een langetermijnbeleid dat coherent in goed 
overleg doorheen alle beleidsniveaus vorm wordt 
gegeven. Op federaal vlak hebben we nu een goede 
kans gemist om een ernstige impuls te geven aan een 
verdere vermindering van de kosten voor onderzoek 
en ontwikkeling, met de vermindering van roerende 
voorheffing voor onderzoekers. 

In onze regio worden jongeren onvoldoende begees-
terd voor wetenschap en technologie. Is men er zich 
wel van bewust dat we op dat vlak het alarmpeil 
bereiken? Als we geen hooggeschoolden meer heb-
ben om de kenniseconomie, die men nu met de mond 
belijdt, ook economisch gestalte te geven, naar welk 
type economie zullen we dan evolueren? Succesvolle 
initiatieven als die van Roger van Overstraeten moe-
ten op een veel bredere schaal kunnen ontplooid wor-
den.

Daarnaast moet Vlaanderen in zijn geheel aantrek-
kelijk gemaakt worden voor buitenlandse investerin-
gen; op dit moment is de regio niet offensief  genoeg. 
Vlaanderen moet ook, naar het voorbeeld van 
IMEC, aantrekkelijk zijn voor kennismedewerkers. 
De regiomarketing moet meer gericht worden op de 
kennisintensieve economie. Daarnaast zijn er aspec-
ten die te maken hebben met onze fiscale ruling en 
het afstemmen van het fiscaal beleid op onze Euro-
pese concurrentie-omgeving.

De overheid moet een sensibilisatiebeleid voeren om 
de aanwending van de technologieën zo goed moge-
lijk te begeleiden en te ondersteunen. Dat behoeft 
natuurlijk ook enige mentaliteitswijziging. Er moet 
ook meer tussen de bedrijven samengewerkt worden 
met het oog op innovatie. De e-governmentuitgaven 
moeten opgetrokken worden en de overheid moet de 
administratieve vereenvoudiging nog sterker door-
trekken. Met de applicaties die ze ter beschikking 
stelt aan burgers, bedrijven en kmo’s, kan de overheid 
immers een ongelooflijke locomotief  zijn om mensen 
en ondernemingen mee te trekken in nieuwe evolu-

ties. We hebben een groot potentieel voor een snelle 
vooruitgang ter zake maar dat behoeft de nodige 
middelen. Het beleid houdt te weinig rekening met de 
afgeleide factor.

Mevrouw Patricia Ceysens: Ik heb altijd geleerd dat 
het niet zo goed is dat de overheid in een vrije markt 
een doorgedreven sectorbeleid voert: wie zijn wij om 
te weten wat de sectoren van de toekomst zijn? U 
geeft echter toch nogal wat indicaties dat we deze sec-
tor zouden moeten durven uitkiezen.

De heer Christian Van Huffel: Wij menen ook dat 
het belangrijkste is dat de overheid goede omge-
vingsfactoren creëert en een aantal zaken voldoende 
ondersteunt. Ze moet een aantal algemene impulsen 
geven aan onderzoek en ontwikkeling, onderwijs en 
vorming, permanente vorming, sensibilisatie van jon-
geren voor wetenschap en technologie. Dat betekent 
natuurlijk niet dat men zich niet op bepaalde zaken 
mag richten.

De heer Patrick Slaets: Wat de voorzitter aanhaalt, 
klopt. Terwijl men in de jaren tachtig uitsluitend een 
sectorbeleid voerde, schakelde men in de jaren negen-
tig over naar een zo lineair mogelijk beleid. Sinds het 
midden van de jaren negentig zijn we een goed even-
wicht aan het vinden: we voeren een lineair beleid, 
zonder een sectorbeleid te voeren, maar we bekijken 
hoe we dat lineair beleid op sectoren kunnen toepas-
sen. Op die manier zouden we een vijftal sectoren 
kunnen uitkiezen waar we kmo’s gaan begeleiden 
die willen exporteren of  zouden we kunnen bepalen 
waar we buitenlandse investeringen gaan in aantrek-
ken. Twee derden van alle buitenlandse investeringen 
in de wereld vandaag komen uit biotechnologie en uit 
informatie- en communicatietechnologie, in de ruimst 
mogelijke zin. Dan is het vrij logisch dat het beleid 
zich ook op die twee elementen gaat richten. Dat wil 
helemaal niet zeggen dat we jongeren ertoe moeten 
aanzetten om ICT-studies te volgen maar moeten er 
wel voor zorgen dat jongeren van tien tot twaalf  jaar 
minstens in overweging nemen om later een weten-
schappelijke of  technologische richting te kiezen. 
Nu merken we een ongelooflijke instroom in meer 
mensgerichte richtingen en dat is natuurlijk niet zo 
gunstig voor het economische weefsel in dit land. Het 
heeft vaak te maken met een verkeerd imago bij de 
jongeren en het gevoel dat wetenschap en technologie 
moeilijke studierichtingen zijn. Leraars zetten jonge-
ren ook niet meer aan tot die studies. Nog erger is dat 
er heel weinig meisjes deze studierichtingen bevolken: 
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in de kenniseconomie hebben vooral zij op emotio-
neel vlak en op het vlak van management capacitei-
ten die zeer gunstig zijn om in die nieuwe economie 
aan bod te komen.

Mevrouw Patricia Ceysens: Hebt u er zicht op hoe 
men in andere landen toch meisjes aanspreekt?

De heer Patrick Slaets: In Ierland, Estland, Letland 
en Litouwen is dat zeer evenwichtig verdeeld. Het 
probleem ligt vooral in het ‘oude’ Europa.

Mevrouw Patricia Ceysens: Doen ze daar speciale 
inspanningen om de meisjes in die richtingen te krij-
gen?

De heer Patrick Slaets: Ik denk dat het te maken 
heeft met een ‘sense of urgency’. Estland, Letland en 
Litouwen hebben tussen eind jaren veertig en 1995-
1996 heel veel zwarte sneeuw gezien en willen zich uit 
een vorm van relatieve armoede omhoog werken. Wij 
gaan nu in de andere richting: we hebben het jach-
tig bestaan en het harde werken en het genereren van 
productiviteit inmiddels wel gehad; veel mensen kun-
nen de ratrace niet meer volgen, waardoor men meer 
naar mensgerichte vaardigheden als psychologie en 
sociologie neigt. Maar de taart moet eerst gebakken 
worden voor we ze kunnen verdelen. We kunnen dat 
misschien wel minder ‘stressy’ doen.

De heer Christian Van Huffel: Ik wil nog even terug-
komen op het industriebeleid. Heel de redenering 
neemt niet weg dat men op Europees vlak ver gevor-
derd is met de grote lijnen en budgettoewijzingen 
voor het zevende R&D-kaderprogramma. In Vlaan-
deren is anderhalf  jaar geleden het Interdisciplinair 
Instituut voor Breedbandtechnolgie (IBBT) tot 
stand gekomen: een virtuele onderzoeksinstelling 
die onderzoeksgroepen bij de diverse universiteiten 
gaat poolen en er ongetwijfeld wat meer middelen 
gaat achter zetten om nieuwe wegen te bewandelen. 
De grote uitdaging is een optimale symbiose met de 
bedrijfswereld en de economische omgeving. Dat zijn 
goede voorbeelden van het leggen van accenten zon-
der deterministisch een bepaalde sector te steunen of 
defensief  een andere in stand te houden.

De heer Patrick Slaets: In het e2010-plan, dat toch 
door alle EU-lidstaten is goedgekeurd, staat uitdruk-
kelijk bepaald dat de Europese Unie ertoe uitnodigt 
om de ICT-innovatiemiddelen met 80 percent te ver-
hogen. Europa gaat dat al zeker doen, de Scandina-
vische landen zullen dat voorbeeld allicht volgen. Als 

Vlaanderen dat niet doet, gaat de – nu al immense –  
kloof alleen maar toenemen. 

De heer Christian Van Huffel: We hebben vooral wil-
len beklemtonen dat de ontwikkeling van de ICT-
sector en de aanwending van ICT samen moeten 
bekeken worden: de sector kan misschien niet zo 
belangrijk zijn voor het economisch weefsel op zich 
maar heeft in tweede orde een ongelooflijk effect op 
al wat van die technologie gebruik maakt.

De heer Patrick Slaets: Als men kijkt naar de statis-
tieken over hoe een land ICT gebruikt en waar het 
zijn welvaart uit ICT haalt, zijn de rankings bijna 
altijd dezelfde. Daarin is er maar één uitzondering: 
breedband. Maar waar België op dat vlak nu op de 
vierde plaats staat, zal het in 2007-2008 nog maar op 
een Europees gemiddelde zitten. Alleen als we iets 
doen aan de pc-penetratie, kunnen we bij de Euro-
pese koplopers inzake breedband blijven. Dat is dé 
aanzet om de toegevoegde waarde van ICT te verho-
gen en op die manier groei, welvaart en werkgelegen-
heid te creëren.

De heer Sven gatz: Er zijn dus enerzijds het Angel-
saksisch en het Scandinavisch model en het nieuwe 
Europa, dat ook de positieve kant opgaat. Zitten wij 
op ICT-vlak dan vast in het continentale model, met 
Frankrijk en Duitsland? Hebben wij ten aanzien van 
die landen of  van Zuid-Europa toch bepaalde voor-
delen, die we onvoldoende benutten, of  springen zij 
net creatiever met ICT om?

De heer Christian Van Huffel: De voorbije zes, zeven 
jaar zijn de productie-activiteiten in de Vlaamse ICT-
sector vrij zwaar afgebouwd omdat we nu eenmaal 
met heel zware loonkosten worstelen. Dat loopt deels 
parallel met een paar van de ons omringende landen. 
Het ging om Philips Hasselt, Alcatel, Atea – nu Sie-
mens – in Herentals en consumentenelektronica in 
de brede zin. Zo heeft Pioneer beslist zijn productie 
van autoradio’s in Erpe-Mere stop te zetten. Die evo-
lutie hebben we nu doorgemaakt. We staan nu voor 
nieuwe uitdagingen en activiteiten. 
 
De heer Patrick Slaets: We hebben vijf domeinen aan-
gehaald waarin we tot de wereldtop behoren: onder 
meer mobiliteit, logistiek en distributie, breedband en 
ICT-diensten. Op die vlakken kunnen we zelfs met 
de Angelsaksische en Scandinavische koplopers wed-
ijveren. In Zuid-Europa en de rest van het continent 
merken we niet zo heel veel. De Duitse Gründlichkeit 
is nog altijd even gründlich maar niet vernieuwend 
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inzake industrieel beleid. In Nederland, dat ik nog bij 
Scandinavië reken, is er wel wat evolutie waar we wat 
kunnen van leren. In Frankrijk wordt er nu nog een 
debat gevoerd over het invoeren van de elektronische 
identiteitskaart. We zullen in de ICT-rankings dus 
nog wel een tijdje voor blijven op die landen.

De dreiging is dat we aan het verworden zijn van een 
sector die vooral zijn toegevoegde waarde haalde 
op wereldmarkten naar een sector die 80 tot 85 per-
cent van zijn toegevoegde waarde haalt op de lokale 
Vlaamse markt, zij het bij internationale indus triële 
of  dienstengroepen. Mooie vlaggenschepen zijn 
Option International, Ubizen en nog enkele andere, 
die echt wel met nieuwe producten en diensten toe-
gevoegde waarde binnenhalen op de Europese en de 
wereldmarkt. We hebben heel veel goede bedrijven 
maar hun aantal is net te gering om op wereldschaal 
mee te spelen. Dat kan op termijn een probleem zijn 
want er zijn heel veel partners nodig om vandaag 
sterk te staan in ontwikkeling. De ‘time to market’ is 
zeer kort en de risico’s zijn zeer hoog.

De heer Christian Van Huffel: Er zullen altijd interna-
tionale groepen zijn die hier IT-services bieden. Die 
zijn belangrijk voor ons economisch weefsel: ze zijn 
goed voor 30.000 tot 40.000 jobs in Vlaanderen. Er 
moeten geen speciale inspanningen gedaan worden 
om die naar hier te krijgen, zij komen naar de markt. 
Maar de uitdaging is zelf  innovatieve technologische 
bedrijven te hebben die op de wereldmarkt in niches 
kunnen gaan meespelen, zoals bijvoorbeeld Barco. 
Dat soort bedrijven hebben we eigenlijk veel te wei-
nig.

De heer Patrick Slaets: Ze zijn goed voor 15.000 
werknemers: een kwart van de werkgelegenheid. Dat 
is ooit bijna de helft geweest.

Mevrouw Patricia Ceysens: Er zijn ook grote nieuwe 
verwachtingen op het domein van wat meer frivole 
producten, zoals de gaming. Zijn we daar überhaupt 
in aanwezig? Zitten die in de cijfers?

De heer Christian Van Huffel: Er zijn de softwarepak-
ketten rond gaming, die wereldwijd kunnen gedistri-
bueerd worden. Daar zijn we met een aantal kleinere 
bedrijven op gefocust, zij het onvoldoende: we zou-
den veel meer bedrijven van dat slag moeten hebben, 
die van hieruit dingen ontwikkelen en die internati-
onaal distribueren. We hebben het misschien ook te 
weinig gehad over het digitaal ter beschikking stel-
len van meer en meer content, in allerlei vormen. Ik 
denk aan de digitalisering van archieven. Daardoor 
kunnen ook nieuwe softwareproducten ontstaan.

2. Hoorzitting met de heer georges Van Der Perre, 
Faculteit Ingenieurswetenschappen, departement 
Werktuigkunde, afdeling Biomechanica en grafi-
sche Ontwerpen

De heer georges Van Der Perre: Ik ben hoogleraar 
in de faculteit Ingenieurswetenschappen van de 
KULeuven en president van EuroPACE, een Euro-
pese organisatie van afstandsonderwijs (European 
Programme of  Advanced Continuing Education). 
Vanuit beide invalshoeken geloof ik in een verstandig 
gebruik van e-leren en in de combinatie van e-leren 
en interuniversitaire netwerking en netwerking tussen 
universiteit en industrie en dat zowel op Vlaams als 
op Europees niveau. 

Ik houd me bezig met mechanica en biomechanica. 
Ik was eerder directeur van het Leuvense Instituut 
voor Nieuwe OnderwijsVormen (LINOV), dat zich 
bezighoudt met e-leren in de KULeuven. Tot vorig 
jaar was ik president van het Europese netwerk Euro-
PACE. Een ander Europees netwerk is EUNITE 
(European Network on Intelligent Technologies for 
Smart Adaptive Systems). Ik ben medestichter van 
een klein spin-offbedrijf  op het vlak van e-leren dat 
EPYC heet. Ik ben medeauteur van een boek dat ver-
schenen is in 1998, met de heer Dillemans als eerste 
auteur, en als titel ‘New Technologies for Learning’. 
In dat boek worden bepaalde voorspellingen gedaan 
over de ontwikkeling van e-leren. Vandaag is het 
grappig om dat te herbekijken. 

Ik ben betrokken geweest bij tal van projecten over 
e-leren en afstandsonderwijs, gefinancierd door de 
EU. Een groot project was VirtUE. Dat staat voor 
Virtual University for Europe. Er is al een cEVU 
(collaborative European Virtual University) geweest 
en een nieuw project is opgestart. Ik rol dus van pro-
ject in project.

In opdracht van het Vlaams ministerie van Onderwijs 
hebben we een tweetal jaren geleden een staten-ge-
neraal over e-leren in het hoger onderwijs in Vlaan-
deren gehouden. In het kader van de Commissie 
van de Academie voor Wetenschap en Technologie 
(CAWET), een aanhangsel van de Koninklijke Aca-
demie voor Wetenschappen en Kunsten, hebben we 
in 2003 een rapport over afstandsonderwijs en levens-
lang leren gepubliceerd.

We hebben voor het ministerie van Onderwijs, meer 
bepaald voor de Dienst Informatie, Vorming en 
Afstemming (DIVA), de koepelorganisatie voor 
volwassenenonderwijs, een studie gemaakt over de 
mogelijkheden en de implementatie van e-leren. 
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Ook voor het VIZO (Vlaams Instituut voor het Zelf-
standig Ondernemen) hebben we onlangs een studie 
beëindigd waarin een aantal adviezen staan voor de 
Syntra’s, de zelfstandige opleidingscentra, over het 
integreren van e-leren in hun opleidingen. 

Voorts hebben we ook e-leren in de ontwikkelingssa-
menwerking bestudeerd. Een CAWET-rapport daar-
over zal begin 2006 verschijnen.

Een veertigtal universiteiten zijn lid van EuroPACE. 
De Oost-Europese universiteiten zijn goed vertegen-
woordigd. Ook andere Europese organisaties zijn 
lid. In 2003 waren ook bedrijven zoals Belgacom en 
Lecando lid. Lecando is een kleine softwareprodu-
cent. Onderzoeksinstellingen zoals CERN (Centre 
Européen de Recherche Nucléaire) uit Genève en het 
Leuvense IMEC (Interuniversitair Micro-Elektronica 
Centrum) zijn ook lid. 

Ik zal het hebben over e-leren op zich en het e-leren 
in een netwerk van universiteiten en andere organisa-
ties. Het leidmotief  van mijn inleiding is het poten-
tieel van e-leren en genetwerkt e-leren en ook de 
vraag waarom er met dat potentieel zo weinig bereikt 
wordt. 

De laatste jaren moet leren, in plaats van gericht op 
kennis, gericht zijn op het opbouwen van competen-
ties. Volgens een onderwijsdeskundige van de UGent 
(Martin Valcke – 2004) is competentie een samen-
hangend en complex geheel van kennis, vaardigheden 
en attitudes die tot uiting komen bij en ontwikkeld 
worden door concreet handelen in concrete complexe 
en authentieke situaties. Dezelfde Martin Valcke zegt 
dat e-leren alle mogelijkheden in zich heeft om com-
petentiegericht leren toe te laten. Zo kan men bete-
kenisvol leren, dat wil zeggen leren dat in verband 
kan gebracht worden met de eigen leefwereld van de 
student en dus voor hem betekenis heeft. Het is leren 
in een authentieke context, dus niet in een klassikale 
context, die buiten de realiteit staat, op het internet, 
dat een wereld biedt die dicht tegen de realiteit staat. 

Diverse softwarepakketten maken groepsleren en het 
samenwerken aan opdrachten gemakkelijker, dat is 
het zogenaamde samenwerkend leren. Actief  leren 
betekent gebruik maken van interactieve lespakket-
ten waarin de student zelf  oefeningen, simulaties, 
onderzoek doet. Met reflectief  leren bedoelt men 
dat de leerling zichzelf  kan toetsen. Kortom, e-leren 
is competentiegericht leren en heeft bovendien het 

voordeel dat het flexibel en toegankelijk is in ruimte 
en tijd, maar ook op sociaal en psychologisch vlak 
drempelverlagend. Er is een project over e-leren 
waaraan allochtonen gemakkelijker deelnamen dan 
aan het contactleren. Bij e-leren hoeven ze zich niet 
te schamen over een eventuele achterstand.

Over buitenschools onderwijs hebben we twee studies 
uitgevoerd, waarvan één voor DIVA (2003). De stu-
dies handelden over Begeleid Individueel Studeren 
en de centra voor volwassenenonderwijs, de Syntra’s 
van het VIZO, de VDAB en SoCiuS (Steunpunt voor 
Sociaal-Cultureel Volwassenenwerk), de koepelorga-
nisatie van de sociaal-culturele organisaties zoals het 
Davidsfonds, het Vermeylenfonds. Voor het VIZO 
hebben we ook een plan opgesteld voor het imple-
menteren van e-leren in de opleidingen van de Syn-
tra’s. 

Op voornoemde staten-generaal kwamen een tach-
tigtal mensen uit een dertigtal instellingen van hoger 
onderwijs van de verschillende netten, zowel uni-
versiteiten als hogescholen. Er is gekeken naar de 
technische aspecten, vooral van de learning content 
managing systems als van de leerplatformen zoals 
Blackboard. Dat zijn geïntegreerde softwarepakket-
ten om het onlineleren te ondersteunen. 

Voorts werd de internationalisering en netwerking 
behandeld. Men spreekt niet meer van e-learning 
maar wel van blended learning, waarmee men een 
optimale combinatie van de nieuwe mogelijkheden 
van e-learning met het klassieke contactleren bedoelt. 
Er is ook gekeken naar de innovatieve toepassing van 
e-leren voor de nieuwe doelgroepen, waar flexibel 
leren en alternatieve leertrajecten belangrijk zijn. 

De staten-generaal formuleerde een aantal aanbeve-
lingen. Hij pleitte voor de oprichting van een centraal 
platform voor virtueel tertiair onderwijs. Daarmee 
wordt universitair, hogeschool- en volwassenenonder-
wijs bedoeld. Dat platform is bestemd voor overleg 
en gezamenlijke actie op het vlak van e-leren, naar 
voorbeeld van het Nederlandse SURF (organisatie 
van samenwerkende hoger onderwijsinstellingen in 
Nederland op het gebied van informatie- en commu-
nicatietechnologie), maar ook voor de expertiseop-
bouw en eventueel gezamenlijke cursusontwikkeling, 
naar de buitenlandse voorbeelden van de Digitale 
Universiteit van Nederland en de Finse Virtuele Uni-
versiteit. Finland speelt dus ook een voortrekkersrol 
op het vlak van e-leren. 
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E-leren bestaat ook al in de praktijk. Recent is er 
een opleidingscursus voor consulenten geweest in 
opdracht van Federgon, de federatie van de uitzend-
bureaus. Consulenten hebben verplichte certifiëring. 
Ze moeten een cursus ‘Sociale wetgeving en welzijn 
op het werk’ volgen. Als alternatief  voor een vier-
daagse opleiding is recent een e-cursus aangeboden 
waarbij cursisten een halve dag intro, zes weken  
e-Learning met coaching en een halve dag outro krij-
gen. Dat experiment kende positieve resultaten. 

Een ander interessant voorbeeld van e-leren maar 
dan niet via het internet maar wel via videoconferen-
tie is het programma Pentalfa (interactief  postgradu-
aat afstandsonderwijs van de faculteit geneeskunde) 
van de KULeuven in samenwerking met een aantal 
ziekenhuizen in Vlaanderen. Al een jaar of  zeven 
wordt er een avond per week van zes tot negen uur 
een aanvullende opleiding gegeven voor diverse spe-
cialisten in de geneeskunde. De lessen worden via 
interactieve videoconferentie gegeven, meestal vanuit 
Leuven, en kunnen op een vijftal andere plaatsen in 
Vlaanderen gevolgd worden door artsen-specialisten. 
Die specialisten kunnen interageren met de lesgever 
door de microfoon ter hand te nemen. Ze worden 
dan in beeld gebracht, want het is multipoint video-
conferentie, die in twee richtingen gaat. De lesgever 
kan zijn studenten zien. Men kan vragen stellen, rea-
geren, maar ook deelnemen aan een televoting. Dat 
blijkt een heel interessant middel voor afstandson-
derwijs. 

Het tweede onderdeel van mijn toelichting handelt 
over genetwerkt e-leren en vooral op Europees vlak. 
Het betreft een netwerk tussen Europese universitei-
ten. EuroPACE wil ‘A Virtual university for Europe’ 
uit de grond stampen. Het is niet de bedoeling om 
de gevestigde universiteiten te beconcurreren, maar 
wel om een netwerk tussen universiteiten op te rich-
ten die op een efficiënte manier van ICT gebruikma-
ken om cursussen en leermaterialen uit te wisselen en 
gemeenschappelijk te ontwikkelen. De grote droom, 
die dateert van 1994 is het leren onafhankelijk te 
maken van de campus waar de student zich bevindt. 
De student wordt dan enkel afhankelijk van het men-
selijk netwerk. Een student aan een universiteit van 
het netwerk kan aan om het even welke universiteit 
van dat netwerk les volgen en dus zijn programma 
kiezen uit het aanbod van al die universiteiten. Dat 
sluit aan bij de trend dat virtuele gemeenschappen, 
op internet, gsm enzovoort, belangrijker worden voor 
mensen. Tegen het leren in virtuele gemeenschappen 
bestaat echter nog heel wat weerstand. 

Een netwerk kan intern netwerken en zo cursus-
sen ontwikkelen die voor iedereen beschikbaar zijn. 
Een tweede functie is dat universiteiten ook kunnen 
samenwerken om extern leren mogelijk te maken bij-
voorbeeld permanente vorming van werknemers en 
volwassenenvorming. 

Ik zal een Vlaams samenwerkingsverband toelich-
ten waarin Agoria, toen nog Fabrimetal, en FABIT 
van de heer Van Huffel, een grote rol in speelden. 
Het was een samenwerkingsverband tussen Agoria, 
de Vlaamse faculteiten ingenieurswetenschappen 
en EuroPACE. Het betrof  afstandscursussen over 
telecommunicatie en informatietechnologie voor de 
permanente vorming van ingenieurs en technici. De 
geïnteresseerden konden twee avonden per week een 
videoconferentie volgen in de deelnemende centra. 
De lessen werden gegeven door professoren van de 
verschillende Vlaamse universiteiten en door lesge-
vers uit de industrie, die zich om het even waar in het 
land konden bevinden. Het toegepaste model was 
multipoint videoconferentie met websupport. Dat 
project is een aantal jaren geleden stilgevallen.

Waarom zijn de projecten uitgedoofd? Waarom zijn 
er geen virtuele campussen? We wachten op een 
beleidsbeslissing van de universiteiten zodat we stu-
denten de mogelijkheid kunnen bieden om cursus-
sen in andere Europese landen te volgen. Momenteel 
wordt dat overgelaten aan het vrije initiatief  van 
enthousiastelingen. Een virtuele Erasmus moet geïn-
tegreerd worden in het programma, zoniet blijft het 
bij losse experimenten.

Voornoemde cursus voor ingenieurs is verwaterd 
omdat het een los samenwerkingsverband was. De 
pogingen om een vaste organisatie op te richten voor 
dergelijke cursussen zijn tot nog toe gestrand. 

Sinds 1994 is er een en ander veranderd in het onder-
wijslandschap. Alle universiteiten hebben ICT in hun 
onderwijs geïntroduceerd. De falende doorbraak van 
e-leren betekent niet dat universiteiten niet efficiënt 
gebruik maken van ICT als ondersteuning van het 
traditionele leerproces. Zelfstandig leren via e-leren is 
echter nog niet ingeburgerd. 

De klemtoon op permanente vorming in Europa 
vermindert. De verwachting van rectoren zoals  
Dillemans dat volwassenenopleidingen meer dan 50 
percent van de universitaire activiteiten zouden uit-
maken is niet uitgekomen. Nu heeft men het veel 
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meer over de flexibilisering van het reguliere onder-
wijs dan over levenslang leren. 

Er zijn wel virtuele universiteiten in de omringende 
landen, maar het zijn nationale of regionale organen. 
Ik heb verwezen naar Finse en Nederlandse voor-
beelden. Momenteel doorworstelen die instellingen 
een identiteitscrisis. 

Er is een Europees ‘e-learning action plan’. De ingrij-
pende Bolognahervorming heeft ook weerslag gehad 
op de ontwikkelingen van e-leren. Door de BAMA-
hervorming (Ba(chelor)-Ma(ster)) zijn er structureel 
meer mogelijkheden voor de uitwisselingen via e-le-
ren. Anderzijds hebben alle academici de handen vol 
met de hervorming. Het introduceren van e-leren is 
daardoor op de achtergrond verzeild. 

Als conclusie, wil ik een aantal uitdagende vragen 
formuleren. Henk de Wolf, een bekende Nederlandse 
onderwijsspecialist, voorheen verbonden aan de 
Nederlandse open universiteit, heeft de vraag gesteld 
of e-leren zich wel optimaal kan ontwikkelen binnen 
het gevestigde reguliere onderwijs, lees het leerplicht-
leren. Is e-leren niet beter geschikt voor het nascho-
len, het bijscholen of de zij-instroom? 

Ik denk nog steeds dat e-leren, zeker voor universi-
teitsstudenten, efficiënter is dan de huidige manier 
van werken met hoor- en werkcolleges. De voor-
waarde is wel dat er goede leerpakketten en onder-
steuning is. Assistenten kunnen onvoldoende nagaan 
waar studenten mee bezig zijn. Dat is wel mogelijk 
door de zelftoetsen bij het e-leren. Met intelligent 
interactief  leermateriaal dat veel toetsen bevat, is het 
beter mogelijk om problemen te detecteren. 

Sluit het e-leren echter aan bij wensen en behoeften 
van dit doelpubliek, in deze context? De initiatiefne-
mers hebben een denkfout gemaakt. Het doelpubliek 
heeft andere behoeften dan efficiënt leren. Studenten 
komen naar de universiteit voor heel wat aspecten. 
Er valt veel meer te beleven dan het strikte leren en 
ik heb het daarbij niet alleen over het uitgangsleven. 
Het naar de les gaan en werkcolleges bijwonen is een 
interessante vorm van sociaal contact. E-leren indivi-
dualiseert het leren. 

Een volgende vraag is of  e-leren past in de cultuur 
en strategie van de instellingen en bij de vorming en 
achtergrond van de docenten. Lesgevers profileren 
zich graag als onderwijzers en hebben niet graag dat 
die functie door een systeem wordt overgenomen. 

Daarom zou het kunnen dat e-leren zich alleen ten 
volle kan ontplooien in een instelling waar het ‘blen-
ded learning’ paradigma omgedraaid wordt. Normaal 
bedoelt men met blended learning het klassieke con-
tactonderwijs, waar ICT aan toegevoegd wordt om 
het onderwijs te versterken. Tekenend daarvoor is dat 
TOLEDO nu ‘Toetsen en Leren Doelmatig Onder-
steunen’ betekent, terwijl de afkorting oorspronke-
lijk stond voor ‘Toetsen en Leren via een Digitale 
Omgeving’. Het omdraaien betekent dat men niet  
langer uitgaat van de vraag hoe ICT-ondersteuning 
en e-leren contactonderwijs kunnen ondersteunen, 
maar wel van de vraag welke contactmomenten mini-
mum nodig zijn om van e-leren een ‘krachtige leer-
omgeving’ te maken. 

E-leren moet dus in eerste instantie ontwikkeld wor-
den voor mensen die geïnteresseerd zijn in efficiënt 
leren: volwassenenvorming en bedrijfsgerichte oplei-
dingen bijvoorbeeld. Ik hoop dat de volgende gene-
raties van reguliere studenten meer zullen openstaan 
voor e-leren, en er zelfs zullen naar vragen. 

Wat het dilemma ‘blended learning’ of  ‘real e-le-
arning’ betreft, zit de grootste kracht van blended 
learning in het toetsen en zelftoetsen en in de feed-
back tussen student en docent. De informatica biedt 
nieuwe mogelijkheden op dat vlak, maar kan ook het 
leren interessant maken met simulaties, animaties, het 
gebruik van zoekmachines en databases. Voor infor-
matie aan en discussie met de studenten kan ook 
gebruik gemaakt worden van e-communicatie. 

Voor real e-learning is een ander soort instituut en 
invalshoek nodig waarbij e-leren centraal geplaatst 
wordt. Daarvoor moeten nog andere leervormen 
ontwikkeld worden, leren in een netwerk is daar een 
belangrijke vorm van. 

Wat het genetwerkt e-leren betreft is de productie van 
leermaterialen een groot probleem. Het is een dure en 
arbeidsintensieve aangelegenheid. Netwerking tussen 
de instellingen om gezamenlijk te produceren en te 
investeren kan soelaas bieden. Universiteiten moeten 
genetwerkt e-leren in hun beleid integreren. Er zijn 
voortrekkers, zowel instituten als docenten nodig. 
Genetwerkt e-leren gaat makkelijker vanaf de derde 
cyclus en voor de niet-reguliere doelpublieken. Uit-
eindelijk blijft het vaak steken bij gebrek aan mid-
delen en tijd om het materiaal te maken.

Het Europese forum pleit voor een virtuele Erasmus-
actie, waarbij universiteiten en studenten gefinan-
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cierd worden om aan dergelijke programma’s deel te 
nemen. Het e-learning action plan van de Europese 
Commissie lijkt nu op reële en duurzame implemen-
tatie aan te sturen en niet het zoveelste proefproject. 
Een centraal ondersteunende structuur is nodig, 
zowel op Vlaams als Europees vlak. Een soort plat-
form voor het tertiaire onderwijs dat zorgt voor het 
opbouwen en uitwisselen van expertise, adviesverle-
ning, het ontwikkelen van gezamenlijke actie inzake 
technologie en pedagogie en voor het management 
van de creatie en de distributie van leerinhouden. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Klopt het dat de spreker 
pleit voor het inzetten op volwassenenonderwijs? Is 
e-leren echt zo vreselijk duur? 

De heer georges Van Der Perre: Ik heb het over het 
hele spectrum van het niet-reguliere onderwijs, het 
volwassenenonderwijs, het tweedekansonderwijs, 
de open universiteit enzovoort. E-leren biedt ook 
perspectieven voor het reguliere onderwijs maar de 
meest directe voedingsbodem is zeker het volwasse-
nenonderwijs. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Uit de uiteenzettingen 
van Begeleid Individueel Studeren (BIS) en VDAB 
blijkt dat het zelfs heel veel kost om bestaande onder-
wijsmateriaal digitaal ter beschikking te stellen. De 
Vlaamse Gemeenschap kan dat niet betalen. We zul-
len de middelen elders moeten zoeken. De spreker 
stelt voor om de kosten te verdelen over meerdere, 
ook buitenlandse, universiteiten.

De heer georges Van Der Perre: Er moet in eerste 
instantie met Vlaamse partners samengewerkt wor-
den. In de DIVA-studie was een van de aanbevelingen 
om VDAB, BIS-online, VIZO, SoCiuS gezamenlijk 
leermaterialen te laten ontwikkelen en gezamenlijk 
een leerplatform te laten installeren. Daardoor zou de 
leverancier van het leerplatform interessantere voor-
waarden kunnen bieden. Dat is wat SURF in Neder-
land eigenlijk doet: samenwerken voor aankoop van 
infrastructuur en software en voor het aanmaken 
van leermaterialen. Momenteel is het moeilijk om de 
organisaties, die soms concurrenten zijn, te overtui-
gen dat ze gezamenlijk een en ander kunnen doen. 

Het model van de uitwisselbare leermaterialen wordt 
ook sterk gepropageerd. De theorie is dat men leer-
materialen in zo klein mogelijke modules moet 
opsplitsen zodanig dat ze zo uitwisselbaar mogelijk 
zijn. Een professor zal niet snel volledige boeken of 
cursussen van mededocenten gebruiken, omdat hij 

een eigen visie wil overbrengen, maar kleine delen 
zoals oefeningen, simulaties, zijn veel beter uit-
wisselbaar. Eigenlijk is het rationaliseren van het 
productieproces via koepelorganisaties, waarin oplei-
dingsorganisaties samenwerken maar een deel van de 
oplossing. Het materiaal zo modulair mogelijk maken 
zodat het zo uitwisselbaar en herbruikbaar mogelijk 
wordt, is een ander aspect. Uitwisselbaarheid en her-
bruikbaarheid drukt de relatieve kostprijs. 

XV. V E rg A D E r I N g  VA N  D I N S DAg  2 2 
NOVEMBEr 2005

Hoorzitting met mevrouw Ingrid Lieten, directeur-ge-
neraal en mevrouw Saskia Schatteman, directeur mar-
keting en communicatie van De Lijn

Mevrouw Saskia Schatteman: Ik ga het vandaag heb-
ben over het openbaar vervoer en het gebruik van het 
internet. Ik wil eerst onze website voorstellen, dan 
kijken naar het profiel van onze surfers en ten slotte 
onze aandachtspunten voor de toekomst belichten.

Bovenaan op onze site www.delijn.be zetten we vaak 
campagnes. Dat beeld wisselt geregeld. Nu is er een 
campagne, die in het kader van de dure olieprijzen, 
moet aantonen dat een abonnement evenveel kost 
als vier keer tanken. Daarnaast biedt de website 
een routeplanner en entiteits- of  provinciespecifieke 
informatie. Onze website is zodanig opgemaakt dat 
hij kan gebruikt worden voor het blindsurfen. Er zijn 
ook aanpassingen voor slechtzienden. We hebben er 
bovendien voor gezorgd dat onze documenten niet te 
zwaar zijn, zodat mensen met verschillende hardware 
er gebruik kunnen van maken. De eenvoudige toe-
gang is dus gegarandeerd.

Inzake het bezoekersaantal zijn we een van de grotere 
websites. Op een gemiddelde dag hebben we 15.000 
bezoekers. Bij de staking van 28 oktober 2005 waren 
dat er 45.000, een record. We hadden ook wel heel 
veel werk gestoken in de online beschikbaarheid van 
onze informatie. Mensen konden voor elke lijn afzon-
derlijk uitzoeken of  ze al dan niet verstoord was. 
Ook actuele evenementeninformatie is zeer populair. 
Voor specifieke informatie over het openbaar vervoer 
van en naar de boekenbeurs kregen we bijvoorbeeld 
ongeveer 5000 bezoeken.
 
De absolute topper op onze website is de multi-
modale routeplanner. Hij toont hoe men op een 
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bepaalde dag en een bepaald uur met het openbaar 
vervoer van A naar B kan gaan. Hij geeft daarbij 
zelfs aan of men moet overstappen op de trein of een 
stukje te voet wandelen naar een andere halte. Bijna 
al onze bezoekers, met name 93,5 percent, raadple-
gen de routeplanner. Op de tweede plaats komen de 
tarieven, gevolgd door kortingen en actueel nieuws.
 
De mensen beginnen heel gericht te zoeken: ze zoe-
ken één of twee dingen op en verlaten dan weer onze 
site. De grafiek toont een zeer groot aantal bezoekers 
die korter dan tien seconden op de website blijven. 
Dat komt omdat de routeplanner op een aparte site 
is geprogrammeerd en bezoekers dus meteen naar de 
tweede site doorklikken. De gemiddelde duur van een 
opzoeking op de routeplanner ligt tussen de drie en 
de tien minuten.

Over het profiel van de gebruiker hebben we in 2003 
een kwalitatief  onderzoek gedaan, dat overigens ook 
heeft bijgedragen tot het ontwerp van de site. Daarop 
is in april 2004 een kwantitatieve studie gevolgd, met 
meer dan 9000 ingevulde enquêtes. We hebben het 
profiel van de websitebezoeker vergeleken met dat 
van de reiziger. Zestig percent van de websitebezoe-
kers is vrouw, veertig percent man, terwijl het inter-
net in het algemeen toch meer een mannelijke zaak 
is. Het overwicht van vrouwelijke websitebezoekers is 
groter dan dat van vrouwelijke reizigers. Wat de leef-
tijd van onze bezoekers betreft, is het niet verrassend 
dat de jongeren heel hoog scoren. Bijna 60 percent 
van onze bezoekers is jonger dan 25 jaar. Onze sur-
fers zijn jonger dan onze reizigers. We scoren nor-
maal in de leeftijdscategorie tussen 25 en 65 jaar. Wat 
enorm opvalt, is dat we niet kunnen doordringen tot 
de senioren: slechts 1 procent van onze websitebezoe-
kers is ouder dan 65 jaar, terwijl 18 percent van onze 
reizigers in die leeftijdscategorie zit. Inzake de pro-
fessionele situatie blijkt dat arbeiders relatief  minder 
online zijn dan dat ze met De Lijn reizen. Werklozen 
zijn dan weer beter geïnformeerd, gepensioneerden 
absoluut niet. De laatste categorie maakt 33 percent 
van de reizigers uit, maar slechts 3 percent van de 
websitegebruikers. Scholieren zijn de absolute top-
pers online. Ook de huisvrouw/huisman vindt de weg 
naar onze website niet.

Als we vragen naar het inkomen van onze websitebe-
zoeker, wil 42,5 percent daar niet op antwoorden. We 
scoren het best bij de lagere inkomens, met uitzon-
dering van de allerlaagste categorie. Dat is toch wel 
positief  voor onze toegankelijkheid. Qua diploma’s 
zien we een belangrijke kloof: de lager geschool-

den gebruiken onze website veel minder, de hoger 
geschoolden relatief  veel meer.
 
We hebben ook nagegaan wie onze website bezoekt 
en voor wie. Eigenlijk zijn het voornamelijk de zeer 
frequente reizigers die de website gevonden hebben 
en steeds terugkomen. De website lijkt daarentegen 
niet zo’n goed middel om de net-niet-reiziger bin-
nen te halen. 88,7 percent van onze bezoekers zoekt 
informatie voor zichzelf, 11,3 percent voor iemand 
anders.
 
Wat zijn onze aandachtspunten voor de toekomst? 
Vermits we met onze website toch nog niet iedereen 
kunnen bereiken, hechten we nog altijd belang aan de 
traditionele informatiebronnen, zoals folders, Lijn-
info, telefoon en informatie aan de haltes. Daar gaan 
we voorlopig gewoon mee verder. Bovendien blijven 
we verder werken aan gebruiksvriendelijkheid en 
toegankelijkheid en zorgen we voor ICT-benadeelde 
groepen. Actuele informatie is van kapitaal belang: 
we zorgen er te allen tijde voor dat onze informatie 
up-to-date is.
 
We kunnen concluderen dat De Lijn bijdraagt tot 
Digitaal Vlaanderen. We hebben een toegankelijke 
site, met onder onze bezoekers een sterke vertegen-
woordiging van vrouwen en een zeer sterke vertegen-
woordiging van studenten. Daarnaast is er ruimte 
voor initiatieven naar senioren en zogenaamde ICT-
benadeelden. Misschien kunnen we hen cursussen en 
goedkope infrastructuur aanbieden en kunnen we 
zorgen voor aantrekkelijke en nuttige sites.

Mevrouw Patricia Ceysens: Verkoopt u ook tickets 
via de site? Deze commissie heeft nu alle beleidsdo-
meinen bekeken en probeert te detecteren welke ICT-
keten men doorloopt. Heel vaak begint dat met een 
website. Dat impliceert dat men ook het aanbod heel 
goed inventariseert en een goede databank online zet. 
Dan gaat men, afhankelijk van het beleidsdomein, 
het internet en ICT ook gebruiken om het aanbod 
nog performanter te maken. In uw geval zou dat bij-
voorbeeld kunnen betekenen dat de gebruiker met 
zijn protonkaart kan betalen op de bus. Werkt u aan 
die hele ICT-keten?

Mevrouw Ingrid Lieten: Tickets hebben slechts een 
geringe nominale waarde. Daarom hebben we recent 
een initiatief  gelanceerd om die op een traditionele 
manier in voorverkoop aan te bieden bij dagbladhan-
delaars.
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We zijn wel bezig met een project om ervoor te zor-
gen dat men op onze website ook abonnementen kan 
kopen. We hebben daarbij nog één belangrijk obsta-
kel: om te bevestigen dat iemand recht heeft op een 
abonnement met korting, moeten we een attest krij-
gen over de gezinssamenstelling. We vragen al een 
hele tijd dat onze diensten, met het oog op die infor-
matie, toegang zouden kunnen krijgen tot de fede-
rale kruispuntendatabank. Dat is een moeilijk proces, 
maar we boeken vooruitgang. Op het moment dat we 
die toegang hebben, kunnen we onze ICT-toepassin-
gen ook op het internet zetten. Dat zal onze werklast 
gevoelig verminderen omdat de verkoop van abon-
nementen piekperiodes kent.

We zijn inderdaad nog op zoek naar andere toepas-
singen. We gaan bijvoorbeeld na op welke manier 
we de ticketing kunnen vereenvoudigen. Ons huidige  
ticketingsysteem nadert hoe dan ook het einde van 
zijn levensduur. Dat is ook zo bij de MIVB (Maat-
schappij voor het Intercommunaal Vervoer te Brus-
sel) en de TEC (Transport En Commun en Wallonie). 
We zijn met alle maatschappijen op zoek naar een 
systeem dat voor de klant uniform en laagdrempelig 
is. We volgen de internationale evoluties in de rich-
ting van een zogenaamde smart ticketing: met een 
contactloze kaart die registreert als men ergens voor-
bij een oog loopt. We moeten daarover in de loop van 
2006 een principiële beslissing nemen en een project 
opstarten. 

Het ticketingsysteem heeft natuurlijk als eerste functie 
het afleveren van een vervoerbewijs, maar we willen 
daar nog twee andere applicaties aan koppelen. Met 
een nieuw model van ticketing zoals de smart card 
is er toch een boordcomputer nodig op het voertuig. 
Dat biedt meteen ook mogelijkheden in twee andere 
functionele domeinen. Op de eerste plaats willen we 
vooral informatie verzamelen over het reizigersge-
drag. Dat zou ons enorm helpen bij het beheer van 
ons netwerk: het levert online en in real time infor-
matie op over het aantal mensen dat op de bus zit, de 
capaciteit en het reisgedrag. Nu moeten we die infor-
matie deels halen uit de bevraging van klanten en uit 
onderzoek, wat tijdrovend en duur is. Ten tweede wil-
len we de computer ook gebruiken voor het beheer 
van het voertuig. Minimaal is de aanwezigheid van 
een black box, maar we kunnen bijvoorbeeld ook het 
brandstofgebruik beheren of  het rijgedrag in kaart 
brengen. In ons project proberen we die drie functies 
als doelstelling te stellen. We zijn op dit ogenblik de 
markt aan het verkennen.

Een andere toepassing is dat we voor marktonder-
zoek ook gebruik maken van onze websitebezoekers.

Mevrouw Saskia Schatteman: Dat klopt. We hebben 
nu voor het eerst, in het kader van het onderzoek 
over nieuwe tarieven en voorverkoop, een markt-
onderzoek gedaan via het internet. Dat vond plaats 
in juni. In september hebben we dezelfde vragen op 
de traditionele manier gesteld. De resultaten waren 
zeer gelijklopend. In de toekomst zullen we dus meer 
marktonderzoeken doen op het internet omdat ze 
toch representatief  blijken te zijn. Er bestaan dus 
blijkbaar toch wel marktonderzoeksbureaus die een 
representatief  panel hebben dat meewerkt aan online 
marktonderzoeken. Daarmee sparen we tijd en geld 
uit.

Mevrouw Patricia Ceysens: Denkt u ook aan moge-
lijkheden voor internetgebruik op de bus?

Mevrouw Ingrid Lieten: Op de eerste plaats moeten 
we zien of daar behoefte aan is. Men neemt de bus of 
de tram meestal slechts voor een korte duur en niet 
voor lange afstanden. We proberen zeker mee te wer-
ken aan innoverende initiatieven zoals bijvoorbeeld 
i-City, waarmee men heel Hasselt probeert te coveren. 
We gaan onder meer na of we aan belangrijke halte-
plaatsen een internettoegang kunnen verzekeren.

Mevrouw Patricia Ceysens: Werkt u ook nog samen 
met het Interdisciplinair Instituut voor Breedband-
technologie (IBBT)?

Mevrouw Ingrid Lieten: Inderdaad.

XVI. VErgADErINg VAN WOENSDAg 15 
MAArT 2006

Hoorzitting met de heer gabriel Fehervari, Chief Exe-
cutive Officer, CEO Alfacam, CEO Euro 1080 en de 
heer Mark De Zutter, Head of  Legal Department, 
Alfacam, Euro 1080

De heer gabriel Fehervari: Alfacam is in 1985 begon-
nen als leverancier van televisiemiddelen voor onder 
meer omroepen of productiehuizen. In de aanvangs-
fase hield het zich hoofdzakelijk bezig met bedrijfs-
films, langzamerhand is het overgegaan op levering 
van middelen voor omroepen, in de periode 1990-
1995 voornamelijk voor de VRT. Programma’s zoals 
Samson en Gert werden door Alfacam technisch 
geleverd. Vanaf  de helft van de jaren negentig is 
Alfacam min of  meer naar het buitenland gevlucht. 
Door de toename van het aantal omroepen ontstond 
er immers een soort prijserosie. De kosten van de 
producties moesten immers gespreid worden over 
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dezelfde soort reclame. Voor een gelijk pakket recla-
me-inkomsten moesten er immers meer uren televisie-
programma’s geleverd worden. Op dit moment haalt 
Alfacam drie percent van de inkomsten uit producties 
in België en 20 percent van buiten Europa.

Alfacam heeft daardoor continu naar een uniek aan-
bod gestreefd. Daarom is het steeds op zoek naar 
nieuwe markten en niches en is het sterk bezig met 
de toekomst van de televisie. Begin 2000 is Alfacam 
dan op high definition television (afgekort HDTV) 
gebotst. Bij HDTV zijn er gewoon meer pixels en 
punten, maar belangrijker dan dat technische aspect 
is dat het kijkgevoel totaal verschilt van een stan-
daardtelevisie. HDTV werd in andere continenten en 
landen, hoofdzakelijk in Japan, sterk gestimuleerd 
door de overheid. Dat had een indirecte invloed op 
de industrie. Japan is immers een belangrijke produ-
cent van hoge definitie plasma- en lcd-schermen. Het 
past ook in de trend van grotere schermen. Daardoor 
is een grotere beeldkwaliteit nodig. 

Begin jaren negentig was er in Europa geen vraag 
naar HDTV. Alfacam wou de markt mee vormgeven. 
De Japanse omroep bestelde wel opnames van een 
aantal Europese opera’s, maar dat aantal was te klein. 
Daarom heeft Alfacam zeer intensief  aan markt - 
creatie gedaan. Momenteel produceren we ongeveer 
600 HD-programma’s per jaar.

Op een aantal aspecten heeft een bedrijf geen invloed. 
Package media, dus dvd’s, in de nieuwe technologie 
zullen binnen dit en een paar weken gelanceerd wor-
den. De schermen worden groter. HDTV vindt meer 
en meer ingang. In de VS was er drie jaar geleden een 
HD-zender, nu zijn er 64. Men verwacht dat tegen 
2008 in de VS alleen nog maar HDTV zal worden 
geproduceerd en gedistribueerd. Ook in Japan zijn er 
momenteel 16 HD-zenders op een totaal van 28. 

Alfacam had de keuze: passief afwachten tot de klant 
om het product vroeg of de markt zelf  aanwakkeren. 
Eén van de middelen daartoe was zelf  een zender te 
starten. Technische tendensen in de televisiemarkt 
worden bepaald door een zestal aspecten. Eerst moet 
de apparatuur voorhanden zijn. Er waren al high 
definition camera’s. Er zijn ook bedrijven nodig die 
de apparatuur kopen en gebruiken. Dat zal slechts 
gebeuren als er afnemers zijn, omroepen dus, die de 
programma’s uitzenden. Een volgende factor is de 
distributie. Het moet mogelijk zijn om het HDTV-
signaal bij de klant te brengen. Tenslotte moeten er 
ook consumenten zijn die het willen kopen. De para-

dox is dat er nu pas een afzetmarkt komt. Meer en 
meer mensen kopen vlakke schermen en kunnen dus 
HDTV ontvangen. Vier jaar geleden was dat niet evi-
dent, de schermen waren ook duur, ongeveer 10.000 
euro. Vandaag zijn er al HDTV-schermen vanaf 1500 
euro. De gewone televisietoestellen worden nauwe-
lijks meer verkocht. 

Het toestel volstaat echter niet om het HDTV-signaal 
te ontvangen. HDTV is digitaal, daarvoor is er dus 
een digitale decoder nodig. Het signaal kan getrans-
porteerd worden via satelliet, via de kabel, via Very 
high Digital Subscriber Line (afgekort VDSL) of 
technisch gezien ook via digitale TSTL. Het signaal 
wordt dus op dezelfde manier verdeeld als een stan-
daardtelevisiesignaal. Het grote verschil is dat het 
veel zwaarder is, het neemt veel meer bandbreedte 
in dan een standaardsignaal. Het bevat dan ook vijf  
maal meer informatie. 

Toen Alfacam een jaar of  vijf  geleden de markt 
wou aanmoedigen, ontbrak alleen een omroep. Een 
openbare omroep richt zich op de meerderheid van 
de kijkers en kan zich niet veroorloven om te star-
ten met een splinternieuwe technologie als er te wei-
nig gebruikers zijn. Een commerciële omroep streeft 
naar rendement op korte termijn. Bij HDTV was dat 
niet het geval, het zou slechts vruchten afleveren op 
iets langere termijn. Vandaar dat Alfacam zelf  een 
omroep opgericht heeft. Een omroep starten is tech-
nisch eenvoudig maar financieel niet. Er moet een 
voldoende grote afzetmarkt zijn. Daarom is Alfacam 
gestart met een Europees platform dat via de satel-
liet verspreid wordt, Euro 1080 genaamd. Alfacam 
zorgt voor de content, eventueel via de eigen klanten, 
de productiehuizen of omroepen en zet coproducties 
op touw. Een voorbeeld van dergelijke samenwer-
king is de uitzending van de Elisabethwedstrijd, sinds 
2001 samen met de openbare omroep. Voor tal van 
concerten en operaproducties wordt samengewerkt 
met onder meer de VRT, de BBC en de ORF. Euro 
1080 werkt samen met letterlijk alle veertig Europese 
publieke omroepen, maar ook met een heel aantal 
commerciële omroepen. Door dergelijke coproduc-
ties kan het kosten besparen. De uitzendingen wor-
den via satelliet verspreid en verdeeld in Europa. Dat 
is het aanvangsmodel van Euro 1080. 

Zeker bij dergelijke experimenten kan je niet steunen 
op evidente inkomsten zoals uit reclame. Daarom 
heeft Alfacam het model geraffineerd en is het de 
inkomsten gaan halen bij die partijen die een indirect 
belang hadden bij HDTV zoals de fabrikanten van de 
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plasma’s, de leveranciers van technische apparatuur 
of satellietcapaciteit. Door die creativiteit is Alfacam 
erin geslaagd om de zender in 2004 op te starten. 

Het eerste doel was de markt aanzwengelen en 
HDTV in alle hoeken van Europa tonen. Alfacam 
registreerde een aantal grote evenementen zoals de 
Olympische Spelen in Athene of  de voetbalwed-
strijden van Euro 2004 in high definition. Het was 
de bedoeling om die programma’s ook op het eigen 
platform te brengen. Daarvoor is het nodig om de 
rechten te verwerven. Het is een permanente taak om 
die topevenementen ook op Euro 1080 te brengen.

Naast de techniek en de acquisitie van de content, is 
het ook nodig om de zender te promoten. Dat is een 
van de moeilijkste taken. Daarvoor zoekt Alfacam 
lokale partners, onder meer fabrikanten, kabelmaat-
schappijen en distributeurs. Zij nemen de uitzendin-
gen in hun pakketten op. 

Nu, anderhalf jaar later, krijgt de pionierszender veel 
persaandacht. Het businessmodel is sluitend, maar 
de zender wil verder gaan. Euro 1080 is voorlopig de 
enige HDTV-zender in Europa, maar wil zich pro-
fileren in de ontluikende markt. De zweepfunctie is 
geslaagd. Alle Franse omroepen starten met HDTV, 
TF1 vanaf het einde van dit jaar. Première is gestart 
in december. In alle uithoeken van Europa starten 
HDTV-zenders. In de loop van dit jaar zullen er tien 
tot twaalf  zijn en de komende jaren zal dat aantal 
nog exponentieel stijgen. 

Aanvankelijk steunde Euro 1080 voor de inhoud 
van de uitzendingen voornamelijk op producties 
van Alfacam. Dat zijn voor het grootste deel sport- 
en cultuurproducties. Alfacam maakt jaarlijks 1500 
producties waarvan 600 in high definition. De helft 
daarvan zijn cultuurproducties: een vijftigtal opera’s, 
een vijftigtal klassieke concerten in heel Europa en 
heel wat rockconcerten. Alfacam beschikt over een 
veertigtal voertuigen voor HDTV. Omdat Alfacam 
voor de hele wereld produceert, is dat ook rendabel. 
Cultuurproducties op nationale schaal zijn veel min-
der haalbaar omdat het aantal kijkers veel te klein is. 
Euro 1080 wordt dus in heel Europa gewaardeerd om 
zijn cultuurproducties. 

Een van de grootste hordes van een pan-Europese 
zender is taal. Er zijn een 18-tal taalgroepen. Vaak is 
ondertiteling nodig. Daarom zoekt Euro 1080 allian-
ties met lokale partijen die ook HDTV willen opstar-
ten. In Rusland werken we bijvoorbeeld samen met 

RTR, de publieke omroep, in Turkije met DigiTurk, 
in Scandinavië met Viasat. Dat zijn allemaal omroe-
pen of  consortia die dit jaar starten met HDTV. 
Euro 1080 zoekt allianties want het is gebaat bij hun 
nationale distributie. Ze nemen de content over en  
packagen het. In de loop van dit jaar wordt Euro 
1080 in een zevental regio’s overgenomen en in een 
lokaal pakket van HDTV-zenders gestopt. Voor Rus-
land bestaat het pakket uit vijf  zenders, voor Turkije 
uit vier. Meestal gaat het om een of twee plaatselijke 
HDTV-zenders die onder meer de landelijke sport 
uitzenden. Euro 1080 wordt als addendum gebruikt 
om de bevolking een pakket te kunnen aanbieden. 
Een consument investeert gemakkelijker in HDTV 
als het aanbod groter is. 

Ook met de Duitse kabelmaatschappij werkt Euro 
1080 aan een pakket. In Nederland start in mei een 
pakket met vijf  HD-zenders, samengesteld uit Euro 
1080, twee sportzenders, een filmzender en een docu-
mentairezender. In 2006 zullen er dus clusters van 
HDTV-zenders ontstaan.

Een volgende stap zijn de Olympische Spelen van 
Peking die volledig in HDTV opgenomen en gedis-
tribueerd zullen worden. Dat is vaak een scharnier-
moment. Ik vermoed dan ook dat heel wat publieke 
omroepen daarna met HDTV zullen beginnen wer-
ken. Zoals gezegd is de Russische openbare omroep 
RTR al gestart met HDTV; SVT, de Zweedse, start 
nog dit jaar. 

De heer Carl Decaluwe: Vlaanderen is trots op bedrij-
ven als Alfacam en Euro 1080. 

Aan het einde van zijn betoog kwam de heer  
Fehervari dicht bij huis, maar hij heeft niets gezegd 
over Vlaanderen. Aangezien we in Vlaanderen een 
Europese voorloper hebben, moeten we nagaan welke 
toegevoegde technologische waarde er is. 

Vlaanderen is vorig jaar gestart met interactieve digi-
tale televisie. Na nog geen jaar werken we in Vlaan-
deren al met drie verschillende settopboxen. Voor 
HDTV zal er nog een andere settopbox nodig zijn. 
Hoe zullen de zaken evolueren? Is een standaard-
norm in de maak? Zijn de huidige settopboxen bruik-
baar voor HDTV? Belangrijk voor de consument is 
dat een hedendaagse flatscreen in combinatie met een 
settopbox wel volstaat om HDTV te ontvangen. 

Hoe zal de verhouding tussen distributieplatformen, 
omroepen en productiehuizen evolueren? Ik heb het 
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gevoel dat Alfacam en Euro 1080 een tussenstap vor-
men tussen een productiehuis en een omroep.

Tijdens de discussie over de beheersovereenkomst 
zullen we moeten beslissen of  er een digitaal cul-
tuurkanaal komt. Kunnen VRT en Euro 1080 daar 
samen aan werken? Een veelgehoorde stelling is dat 
programma’s van de openbare omroep met over-
heidsgeld worden gemaakt. Daarom moet de eerste 
uitzending ervan gratis zijn. Is dat marktconform? 
Welke rol kan de private sector spelen in het digitale 
cultuurkanaal van de VRT?

2008 wordt een ankerpunt. Volgens de BBC wordt 
het WK voetbal van deze zomer een doorbraak. Zul-
len de omroepen moeten investeren in nieuwe studio’s 
en technieken? 

De heer Sven gatz: Euro 1080 brengt klassieke con-
certen, rockconcerten en sport. De zender fungeert 
in dat geval eerder als doorgeefluik. Toont de zender 
ook programma’s die het zelf  gemaakt heeft? Zijn er 
plannen of ambities in die zin? 

Zendt het cultuurkanaal voor Nederland nu al uit? 

De heer Jurgen Verstrepen: In de Verenigde Staten 
heeft de overheid enkele jaren geleden al een impuls 
gegeven om over te schakelen op HDTV. Hoe is de 
situatie daar nu? Welk marktpotentieel acht u daar 
mogelijk?

U hebt uw bedrijf  met eigen middelen uit de grond 
gestampt. Wij discussiëren vaak of  subsidies nodig 
zijn. Zouden subsidies u gehinderd hebben? Ik draai 
het even om omdat ik vernomen heb dat u nooit om 
subsidies gevraagd hebt. 

Op dit ogenblik gebruikt iedereen de MPEG4-com-
pressietechniek. Hoe lang zal deze standaard gevolgd 
worden? Een aantal nieuwe lcd-flatpaneltelevisie 
zijn uitgerust voor HDTV mits je een decoder hebt. 
Ik heb het dan nog niet over de opslagcapaciteit. 
Daarnaast is er nog de discussie over HD via dvd 
en Blu-ray. Het hangt allemaal samen. Wat zal het 
uiteindelijk worden? Welke rol kan Alfacam spelen? 
We hebben het immers over duplicatie en distributie 
maar niet via de traditionele televisiedistributieka-
nalen. U hebt rechten op de merchandising in HD-
afspeelapparatuur. Is er al zicht op deze markt? 

Mevrouw Margriet Hermans: Het enthousiasme 
onder de Vlaamse omroepen is nog beperkt, wellicht 

door het beperkte aantal kijkers. Hoeveel moeten zij 
investeren om gebruik te kunnen maken van HDTV? 
Meer en meer mensen hebben een flatscreen. Ze wil-
len dat uiteraard optimaal gebruiken, bij voorkeur 
om er Vlaamse producties mee te bekijken. 

Financiert de Nederlandse overheid het Nederlandse 
cultuurkanaal? Een cultuurkanaal is belangrijk, ook 
al heeft het maar zelden succes. 

De heer gabriel Fehervari: In de beginfase verdelen 
wij het signaal in de eerste plaats met satellieten. 
In Vlaanderen is dat onbegonnen werk. Dat is de 
belangrijkste reden waarom wij in België maar wei-
nig kijkers hebben.

In de twee jaar dat we bestaan, hebben we bewust 
niet gewerkt aan ons kijkersaantal. We zitten immers 
met de onvermijdelijke overstap van MPEG2 op 
MPEG4-technologie. Men werkt al acht jaar aan de 
MPEG4-compressietechnologie. Iedereen wist dat 
de chips toen niet voorhanden waren. Vandaag zijn 
die er nauwelijks. Ze worden op dit eigenste ogenblik 
geproduceerd. 

Belgacom is al in augustus begonnen omdat het toen 
vrij toevallig het voetbalcontract binnenhaalde. Tele-
net en een aantal andere omroepen zijn sneller dan 
gedacht gevolgd. Ze wilden wachten op de nieuwe 
chips, maar moesten beginnen onder druk van Bel-
gacom. Ze zijn ongetwijfeld met de verkeerde techno-
logie begonnen. 

Wij hebben 35 kabelakkoorden over heel Europa. 
Geen enkele van deze kabels is in HD begonnen. Ze 
wachten rustig op de nieuwe kabelsettopboxen die 
in april uitkomen. De Nederlandse kabel start op 
1 mei. In mei zullen 100.000 MPEG4-settopboxen 
van Samsung worden aangeboden, net voor het WK 
voetbal. Men verwacht dat die 100.000 settopboxen 
vlot de deur uitgaan. In Nederland heeft men dus de 
goede timing gevolgd. Daar stond men gelukkig niet 
onder druk van Belgacom. 

In de maanden april, mei en juni zitten wij met een 
gigantische uitplooi van MPEG4-boxen, al hadden 
we ze graag vroeger gehad. Première is op 3 decem-
ber met HD van start gegaan met 150 boxen. Het is 
een financiële catastrofe omdat er niet snel genoeg 
nieuwe dozen geleverd worden. We hebben de Olym-
pische Winterspelen in Rusland en Oekraïne ver-
spreid op ons platform Euro 1080. In februari waren 
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er echter onvoldoende boxen aanwezig. We kunnen 
de techniek helaas niet forceren. 

Wat vaststaat, is dat MPEG4 tussen de vijf  en de tien 
jaar de norm wordt. In de loop van dit jaar komen de 
MPEG4-boxen druppelsgewijs in de winkels. Eerst 
satellietboxen, daarna kabelboxen en dan de speci-
als. Die specials zijn niet onbelangrijk. Ze omvatten 
Image P. Helaas zullen die er maar in maart 2007 zijn. 
Telenet moet tot dan wachten om HDTV te lanceren. 
Wie gelijke tred wil houden, moet net als Belgacom 
starten in mei. 

De heer Jurgen Verstrepen: Het platform Digitaal 
Vlaanderen zendt uit via Astra. Op die manier kan 
wel HDTV doorgestuurd worden.

De heer gabriel Fehervari: Absoluut. Maar zij zullen 
met dezelfde problemen kampen als wij. De Vlaming 
is geen satellietgebruiker. Het zal geen massaal suc-
ces zijn. We hadden de voorbije twee jaar HDTV via 
satelliet al kunnen promoten in Vlaanderen, maar 
dat is ondoenbaar. Wat digitaal terresterieel betreft, 
is de horde van de bandbreedte vrij snel bereikt. Het 
spectrum is te beperkt om er massaal HDTV door 
te trekken. Daar geloof  ik niet in. Ik denk dat het 
digitale terresteriële net gebruikt zal worden voor 
mobiele digitale televisie. 

De heer Carl Decaluwe: Wie een settopbox heeft van 
Telenet of Belgacom, is er dus aan voor de moeite.

De heer gabriel Fehervari: Absoluut. Dat hoeft geen 
ramp te zijn. Dat wisten ze. Ze zullen daarmee reke-
ning gehouden hebben in hun strategie. 

De heer Carl Decaluwe: Maar kunnen abonnees hun 
settopbox ook ruilen voor een nieuwe?

De heer Mark De Zutter: Wij hebben aangeraden 
om te wachten tot april van dit jaar wanneer de 
MPEG4-kabelboxen beschikbaar zullen zijn. De 
kabelmaatschappijen hebben onder druk van Belga-
com geantwoord dat ze niet willen wachten. Digitale 
televisie werd massaal gepromoot. De standaardbox 
is echter niet geschikt voor HDTV. De kabelmaat-
schappijen denken na over een inruiloperatie omdat 
er een prijsverschil is tussen beide types. 

De heer gabriel Fehervari: Samen met alle betrokken 
partijen hebben we op Europees niveau gewerkt aan 
het HD-Readylogo. Een scherm is HDTV compliant 
als het een bepaalde resolutie haalt. Het toestel moet 

daarnaast uitgerust zijn met dezelfde digitale connec-
tor als de settopboxen. In de digitale connectie tus-
sen de twee toestellen is een copyprotectie gebouwd. 
Zonder deze protectie zullen veel Amerikaanse speel-
films niet op dit platform getoond mogen worden. 
De kwaliteit is van die aard dat het een commercieel 
uitbaatbaar product wordt. Wie een flatscreen koopt, 
moet op het logo letten. 

Ik ben ervan overtuigd dat het businessmodel voor 
televisie volledig zal veranderen. We kennen al dertig 
jaar een heel stabiele situatie met traditionele omroe-
pen en met een kabeldistributienetwerk. De volgende 
vijf  tot tien jaar zullen we een revolutie meemaken. 
Ik kan die revolutie het best vergelijken met het inter-
net. Aan de ene kant zullen er contentleveranciers 
zijn, de productiehuizen of de omroepen. Daarnaast 
zijn er de distributeurs. Dat zijn bedrijven als Belga-
com, kabelmaatschappijen of satellietmaatschappijen 
die los van elkaar zullen staan. De consument kan 
content opvragen via het netwerk, gratis of  tegen 
betaling. 

In Zweden is Uppsala volledig fiber-to-home-con-
nected. Men kan er alles op een makkelijke manier in 
alle richtingen distribueren. Dat is de richting waarin 
we evolueren. In Frankrijk is men daar al mee bezig. 

Welke rol zal een omroep spelen in dat model? Op 
het internet zijn er providers die allerhande dien-
sten leveren. Consumenten zoeken en halen op. Het 
lineaire zal volledig verdwijnen. Nu wordt de kijker 
geleid door de omroep. In de toekomst wordt het 
veel internationaler: de content zal te vinden zijn op 
platformen over de hele wereld. Consumenten zullen 
over een harde schijf  beschikken waarop ze content 
kunnen downloaden. Die schijf  staat los van de set-
topbox. 

In Lint hebben wij een mediagebouw dat eigenlijk 
een beetje te groot is. Het is de bedoeling dat onze 
bedrijven daar leverancier worden. We hebben heel 
krachtige servers want alle informatie wordt op schij-
ven bewaard. We maken dat beschikbaar. We noemen 
dat play-out. Op dit ogenblik werken we voor zeven 
zenders, maar later voor veel meer. We sturen de sig-
nalen uit via glasvezelkabels. We hebben het geluk 
dat we langs de spoorlijn Amsterdam-Parijs liggen. 
We zijn distributeur en we creëren producten. 

De rollen zullen veranderen. Commerciële omroepen 
moeten er rekening mee houden dat de kijkers geen 
reclame hoeven te bekijken met een discmachine. 
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De reclame-inkomsten zakken nu al dramatisch. De 
advertentie-inkomsten van TMF zijn met 60 percent 
gedaald. Zij halen inkomsten uit sms’jes of  interac-
tieve toepassingen. 

Wij beschikken over gigantisch veel culturele content. 
We hebben de rechten op een 400-tal grote concerten 
en evenementen en er komen er nog wekelijks bij. We 
verkrijgen die rechten relatief  goedkoop omdat we ze 
pan-Europees kopen. De pan-Europese rechten op 
een opera uit Zürich kosten 100.000 euro. We zullen 
die uitzenden op alle acht de culturele zenders. 

Vorig jaar hebben we De Toverfluit in de Munt in 
coproductie gedaan met VRT en RTBF. De Vlaamse 
rechten kostten 50.000 euro. De Waalse 20.000 
euro. De pan-Europese 100.000 euro. Voor 30.000 
euro extra hebben we de rechten voor heel Europa 
gekocht. Dat komt goedkoper uit. Voor een cultuur-
zender vormen de rechten de grootste kosten. 

Een pan-Europese cultuurzender is vergelijkbaar met 
Eurosport. Op dit ogenblik zijn er dertien of veertien 
verschillende Eurosportzenders. De zenders worden 
gescheiden op basis van de gebruikte taal. Wij wil-
len iets verder gaan. Twee derde van de content op 
het Belgisch-Nederlandse cultuurkanaal zal pan-
Europees zijn. Een derde wordt eigen aanmaak. De 
eigen cultuurprogramma’s zullen niet-muzikaal zijn. 
Ik denk aan beeldende kunst of  architectuur. We 
beschouwen cultuur als een heel ruim begrip. Gastro-
nomie en toerisme zouden de grens kunnen vormen. 

We proberen vooral jongeren aan te trekken. We 
beginnen tussen half  zeven en half  acht met jonge-
renprogramma’s. We proberen jongeren aan te trek-
ken met muziek van bijvoorbeeld Ozark Henry of 
Novastar. Het mag geen cultuurzender worden voor 
de 50-plussers. We koppelen dat aan een dagelijkse 
talkshow over cultuur. 

Binnen die eigen aanmaak zitten de Vlaamse pro-
ducties. De concerten van Clouseau zijn een prachtig 
spektakel maar niet geschikt voor de Zweedse markt. 
Geert Hoste is nog enger. Ik geloof niet dat men hem 
in Nederland zou begrijpen. 

Die eigen aanmaak kost veel geld. Pan-Europese 
rechten aankopen lukt, maar specifieke programma’s 
voor de Nederlandstalige markt kosten veel in ver-
houding tot het aantal kijkers. 

We gaan ervan uit dat we goedkoper werken dan een 
cultuurnet doordat we pan-Europees werken. Als een 

cultuurkanaal in Vlaanderen bijvoorbeeld 13 miljoen 
euro zou kosten, zullen wij drie miljoen goedkoper 
werken door de pan-Europese aanpak. Daarnaast zal 
de consument een deel betalen. Als we HDTV aan-
bieden op de Nederlandse kabel, zal de consument 
voor de distributie van vijf  zenders 7,95 euro per 
maand betalen. Wij krijgen daar maandelijks 0,50 
tot 1,00 euro per abonnee van. We voorzien 100.000 
gebruikers het eerste jaar. 300.000 in het tweede jaar 
en 700.000 in het derde jaar. 

Een derde inkomstenbron is de structurele sponso-
ring. Een aantal bedrijven enten zich graag op cul-
tuur. Ik denk bijvoorbeeld aan KBC, Dexia of  een 
aantal automerken. De traditionele reclamespotjes 
van 30 seconden zullen verdwijnen. 

In 2001 was de HDTV-deadline van de BBC wellicht 
2012. Feit is dat ze er nu al mee bezig zijn. Ze zenden 
het WK voetbal als experiment digitaal uit. De dead-
line schuift steeds vooruit.

In heel de wereld speelt de overheid een belangrijke 
rol in de overgang naar HDTV. In Japan werd NHK 
zwaar gesubsidieerd. In Australië moeten alle omroe-
pen sedert twee jaar parallel in HDTV uitzenden. De 
VS heeft een analoge switch-off  vastgelegd voor het 
einde van dit jaar. De overheid wil zo bandbreedte 
vrijmaken. Alle omroepen zijn verplicht digitaal te 
gaan. Men was er gelukkig wijs genoeg om onmid-
dellijk op HDTV over te stappen. Ze hebben de tus-
senstap via digitale lage resolutie overgeslagen. Ik 
ben ervan overtuigd dat wij dat ook moeten doen. 

Europa mist deze regulerende rol. De Europese Com-
missie beveelt een analoge switch-off  aan in 2012. 
Dat is nog erg lang want de overgangsperiode is – 
ook technisch – de meest vervelende. 

Subsidies zouden in zekere zin een hinderpaal geweest 
zijn, maar tegelijkertijd ook niet. Een businessmodel 
gebaseerd op subsidies is gedoemd om te verdwijnen. 
Ik vind het niet slecht dat we tussen 2004 en nu zon-
der enige subsidie hebben moeten werken. We zijn 
verplicht om zuinig te werken. 

Een Vlaamse cultuurzender is in de aanvangsfase 
financieel onhaalbaar. Een deel van onze inkomsten 
halen wij van de kijkers. Dat zullen er in het begin 
niet veel zijn. Aan de kabelmaatschappijen vragen wij 
een startbedrag. De inbreng van structurele sponsors 
is ook afhankelijk van het aantal kijkers. Ik kan maar 
uitgeven wat ik verdien. De kwaliteit van ons product 
zal afhankelijk zijn van de beschikbare middelen. 
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Wij kunnen een cultuurzender starten met vijf  tot 
zes miljoen euro per jaar. Met acht of  negen miljoen 
zouden we veel beter draaien. Zo eenvoudig is het. 
De eerste twee tot drie jaar zouden wij een startbe-
drag van de overheid bijzonder appreciëren. 

HDTV is ook de drager van digitale cinema. Digi-
tale televisie is Belgisch. Wij zijn samen met Barco en 
EVS pioniers in Europa. HDTV is elitair omdat er 
een duur scherm voor nodig is. Digitale cinema is de 
democratische versie van HDTV. Wij zijn de exclu-
sieve verdeler van het WK voetbal in de Europese 
cinema’s. Wij kunnen ook cultuurprogramma’s ver-
spreiden in cinema’s of  andere grote ruimtes. In het 
operagebouw van Barcelona hebben we een opera 
opgenomen en vervolgens twaalf  maal getoond in 
hetzelfde operagebouw. Een gewoon operaticket kost 
100 euro. Een vertoning 15 euro. We kunnen het op 
elk moment van de dag vertonen en bereiken er veel 
meer mensen mee en op veel verschillende plaatsen. 
Dat is een spin-off  waarvoor we gaan. Het brengt 
niet waanzinnig veel geld op, maar brengt onze con-
tent op een ruimer platform.

De heer Mark De Zutter: Wij zijn uiteraard bereid 
samen te werken met de openbare omroep. We heb-
ben er al over gepraat met de heer Mary. Hij stond 
nogal afwijzend tegenover samenwerking met ons. 
Hij zou het zelf  doen met de 13 miljoen euro over-
heidsgeld. 

Wat in HDTV is opgenomen, is bovendien downcon-
vertible naar standaarddefinitie. 

De heer gabriel Fehervari: Dat is een belangrijke toe-
voeging. We onderhandelen ook met Belgacom, ook 
al kan Belgacom op dit ogenblik geen HDTV dra-
gen. Het ADSL-netwerk (Asymmetric Digital Sub-
scriber Line) is op dit ogenblik niet krachtig genoeg. 
Van zodra dat wel kan, is Belgacom wel bereid het 
cultuurkanaal mee te dragen. In Nederland zal het 
cultuurkanaal tegelijk in HD-definitie en in stan-
daarddefinitie beschikbaar zijn. Telenet zal pas in 
maart 2006 starten met HDTV. Wij lanceren onze 
zender al in mei van dit jaar. Wij zouden graag in mei 
al deel uitmaken van het Telenet-standaardaanbod. 

De heer Bart Caron: Wat zijn de andere kanalen 
waarvoor de Nederlandse kijker zal betalen?

De heer gabriel Fehervari: Sport 1, twee filmkanalen 
en National Geographic. We proberen zo comple-
mentair mogelijk te blijven. In Nederland zullen we 

één zender maken, namelijk HD1NL. HD3 zal erop 
geënt zijn, zoals Ketnet en Canvas nu al doen. 

De heer Bart Caron: Is er principieel verzet tegen 
samenwerking met de openbare omroep?

De heer gabriel Fehervari: Niet aan onze kant. We 
werken nu al samen met de VRT. Nu werken we 
samen voor afzonderlijke producties. We zijn niet 
tegen structurele samenwerking als dat kostenbespa-
rend is of  kwaliteitsverhogend. Fundamenteel is wel 
ons pan-Europese distributiemodel. 

De heer Mark De Zutter: Wij hebben bijvoorbeeld 
‘Eén jaar gratis’ opgenomen. 

Voor ons volstaat een subsidie van vier tot vijf  mil-
joen euro tijdens de eerste twee tot drie jaar. Vanaf 
dan is ons model zelfbedruipend. Met het VRT-jaar-
budget komen wij twee tot drie jaar rond. 

XVII. VErgADErINg VAN DINSDAg 27 
FEBrUArI 2007 

Hoorzitting over de uitdagingen van Digitale Mobiele 
Terrestriële Televisie, met vertegenwoordigers van 
VrT, PMV, IBBT, Belgacom, Telenet en INDI

De heer Harry Sorgeloos, algemeen directeur Tech-
nologie en Innovatie van de VRT: Ik benadruk dat 
ik hier spreek als vertegenwoordiger van de VRT-
zendactiviteiten en niet van de media-activiteiten. De 
VRT heeft door de lange transmissie-ervaring heel 
wat kennis opgebouwd. Op het vlak van analoge en 
digitale transmissie beschikt de VRT over heel wat 
kennis. Belangrijk in de nieuwe beheersovereenkomst 
is dat de overheid – meer bepaald PMV (Participatie-
maatschappij Vlaanderen) – samen met de VRT zal 
nadenken over de rol die de VRT kan spelen in de 
ontwikkeling van digitaal Vlaanderen. De rol van de 
VRT als openbaar bedrijf  is beperkt door een aantal 
Europese mededingingsbepalingen.

Wat heeft de VRT op dit ogenblik al te bieden? De 
VRT is een aantal jaren geleden begonnen met de 
opbouw van DVB-T-technologie (Digital Video 
Broadcasting – Terrestrial) dankzij het IO-project 
Schoten (Interactieve Omroep). Na de testperiode 
hebben we DVB-T uitgerold in heel Vlaanderen voor 
dakontvangst. Televisie in Vlaanderen is op dit ogen-
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blik al digitaal. We hebben daar bewust en in over-
leg met de overheid geen ruchtbaarheid aan gegeven. 
De VRT wou zich niet in het debat mengen dat toen 
volop aan de gang was. Wij leveren vandaag een uni-
versele dienst, zowel analoog als digitaal. 

Jaren daarvoor had de VRT al – als een van de eerste 
in Europa – DAB (Digital Audio Broadcasting) uitge-
rold. Op dit ogenblik heeft de VRT een kwaliteitsvolle 
multiplex voor digitale radio over heel Vlaanderen. 
Vorig jaar heeft de VRT samen met enkele partners 
het initiatief  genomen om de technologie waarover 
Vlaanderen nog niet beschikte – terrestrieel digitaal 
en terrestrieel mobiel – op te bouwen in het kader 
van IBBT. Een consortium van operatoren heeft een 
proefproject opgezet waardoor Vlaanderen nu over 
kennis beschikt inzake DVB-H (Digital Video Broad-
cast-Handheld). DVB-H is een potentiële technologie 
voor terrestriële televisie op handtoestellen. 

De VRT en de overheid bestuderen op dit ogenblik 
welke bijdrage de VRT kan leveren aan de verdere 
ontwikkeling van deze kennis in Vlaanderen. De 
beheersovereenkomst biedt de VRT de mogelijkheid 
aan universele dienstverlening te doen voor ana-
loge en digitale radio en televisie. De overheid zal er 
voorts voor zorgen dat de VRT zich kan bezighouden 
met eventuele nieuwe technologieën. De studie wordt 
binnenkort voorgelegd aan de voogdijminister. 

De heer Wim Dewaele, algemeen directeur IBBT: Het 
IBBT is een onderzoeksinstituut dat drie jaar gele-
den werd opgericht door de Vlaamse Regering in het 
kader van de revolutie in de media-, communicatie- 
en informaticatechnologie. Dat de oprichting niet 
enkel het gevolg was van de internetbubbel van een 
vijftal jaar geleden bewijzen enkele citaten uit de pers 
van vorig jaar. In The Economist verscheen vorig jaar 
een artikel over ‘How the internet killed the phone 
business’. In een ander artikel, namelijk The World 
in 2007 schreef  The Economist: “the web is a serial-
killer and television is next.”. Time koos als persoon 
van het jaar de gebruiker van de media- en telecom-
sector. Het IBBT probeert daarop in te spelen. 

De belangrijke maatschappelijke impact van informa-
tica en communicatietechnologie is het gevolg van het 
feit dat de gebruiker centraal staat. De evolutie moet 
gericht zijn op de gebruiker als contentproducent in 
plaats van de gebruiker als passieve consument. 

Het IBBT moet in de sector van informatica en com-
municatietechnologie kennis opbouwen. Het beschikt 

over een belangrijk onderzoeksbudget dat gebruikt 
wordt voor hoogwaardig technologisch onderzoek. 
Dat onderzoek wordt steeds uitgevoerd met een aan-
tal partners. Ongeveer 30 percent van het budget gaat 
naar mediaonderzoek. 

Een van de projecten binnen de mediasector is het 
MADUF-project (Maximize DVB-Usage in Flan-
ders). Het project test, onderzoekt en evalueert 
mobiele televisie vanuit een technologisch standpunt 
en vanuit het gebruikersstandpunt. De VRT heeft een 
aantal partners samengebracht in een IBBT-consor-
tium. Siemens is een belangrijke telecomleverancier. 
Scientific Atlanta is een belangrijke researchgroep 
uit Kortrijk en werd onlangs opgekocht door Cisco. 
Scientific Atlanta blijft het Europese hoofdkwartier 
voor digitale televisie. Een andere partner is Option 
dat 3G-kaarten maakt voor de gsm-technologie. Het 
werkt ook aan kaarten om mobiele televisie mee te 
ontvangen. De VRT neemt deel als beheerder van 
het transmissienetwerk. Belgacom en Telenet zijn als 
operator geïnteresseerd in deze potentiële markt. 

Aan de kant van het IBBT, dat interuniversitair werkt 
bevinden zich een aantal groepen die alle mogelijke 
aspecten omhelzen. Ik denk daarbij aan het tech-
nische, het juridische, het socio-economische enzo-
voort. Dit project kost iets minder dan vijf  miljoen 
euro aan research. 

Het doel van het project is knowhow opbouwen en 
zorgen voor een maximaal potentieel succes van de 
mobiele DVB-H-technologie. Het gaat niet over ter-
restriële televisie-uitzending maar over het aanbod op 
mobiele toestellen die draadloos kunnen ontvangen. 
Naast een technologische test is het ook belangrijk 
dat een beperkte field trial wordt opgezet voor de 
gebruikers. De commerciële modellen en alle juridi-
sche aspecten moeten ook onderzocht worden. 

Het project ging in januari 2006 van start. Het DVB-
H-netwerk is nu beschikbaar. De afspraak is om een 
field trial op te zetten in Gent. Op dit ogenblik wordt 
het aanbieden van mobiele televisie voorbereid. Er 
wordt al uitgezonden. In april 2008 willen we eindi-
gen met een goed gevoel voor de receptiviteit voor de 
markt. 

Siemens is een van de initiatiefnemers van dit project. 
Siemens Telecom en Nokia zijn op dit ogenblik aan 
het fuseren. Voor Nokia is het aanbieden van DVB-H 
om evidente redenen eveneens een belangrijke stra-
tegische doelstelling. We vermoeden dat Nokia een 
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belangrijke rol zal spelen in de finale field trials. Tij-
dens deze fase krijgen een aantal testgebruikers een 
toestel. 

Wie een UMTS-abonnement (Universal Mobile Tele-
communications System) heeft, kan op dit ogenblik 
met een toestel met 3G-technologie mobile strea-
mingtoepassingen gebruiken. Vodafone biedt deze 
mogelijkheid aan. De capaciteit vormt nog een pro-
bleem. Dankzij DVB-H komt men tegemoet aan de 
kwaliteitsvereisten. De vraag is hoe een en ander 
combineerbaar is met interactiviteit. Interactiviteit is 
mogelijk met UMTS, maar niet met DVB-H omdat 
het een uitzendtechnologie is. 

Er is spectrum ter beschikking dankzij een aantal 
Europese beslissingen. Zowel televisiekanalen als 
radiokanalen kunnen mobiel en indien nodig terres-
trieel uitzenden. Dat is zeker een kans voor Vlaan-
deren. Op basis van dit onderzoek moet Vlaanderen 
proberen een aantal unieke diensten digitaal aan te 
bieden. Vlaanderen kan zo opnieuw een koploper 
worden. 

De vraag is echter hoe de waardeketen eruit zal zien. 
Een aantal modellen is mogelijk maar elke betrokken 
partij moet zijn plaats vinden. De keten moet voor 
iedereen winst opleveren. Daar wordt naar gestreefd 
in de businessmodulering van dit project. 

Hoe zal de markt van de mobiele uitzendingen evolu-
eren? Ik stond aanvankelijk nogal sceptisch tegenover 
de modellen tot ik de toestellen onder ogen kreeg. De 
kwaliteit van video-uitzendingen op PSP en iPod is 
hoog. Dat geldt ook voor de nieuwe DVB-H-toestel-
len. 

Interactiviteit is een belangrijk aspect binnen dit 
onderzoeksproject. Men kan erover discussiëren in 
de huiskamer maar op mobiel niveau wordt dat een 
belangrijke driver voor potentiële uptake door con-
sumenten. 

Hoe wordt het project aangepakt? Het Interdiscipli-
nary Centre for Law and IT (ICRI) uit Leuven buigt 
zich over de juridische vraagstukken. Een onder-
zoeksgroep gespecialiseerd in businessmodulering 
onderzoekt de waardeketen. Er wordt onderzoek 
gedaan naar de technologische aspecten van een net-
werk dat overal voor mobiele DVB-H-dekking zorgt. 
Dat houdt verband met de transmissiemogelijkheden 

van de VRT. Er wordt ook onderzocht welke inter-
activiteit de gebruiker precies verwacht. Dat wordt 
onderzocht in twee concepttesten met Belgacom 
en Telenet. Het is ons niet gelukt beide samen één 
concepttest te laten uitvoeren. Wat is de receptiviteit 
van de gebruiker? Wat is het commerciële potentieel 
ervan? 

De wetgeving is gezien de frequentietoewijzing 
belangrijk. Het project onderzoekt een aantal buiten-
landse samenwerkingsmodellen. We gaan na welke 
rol de operatoren, de content providers en de tech-
nologische partners spelen. We merken hoe bedrijven 
als T-Mobile of British Telecom zich positioneren. 

De architectuur die wordt opgezet maakt lineaire 
televisie mogelijk. Een voorbeeld daarvan is een 
commerciële zender die naast de traditionele soap 
nog een update uitzendt. Een andere mogelijkheid 
is interactieve diensten mogelijk maken. Dat vereist 
naast DVB-H ook UMTS. In de twee concepttes-
ten worden de gebruikerservaringen getoetst. Mijn 
indruk is positief  maar wat is de indruk van de man 
in de straat. In de concepttesten wordt onderzocht 
welke segmenten bespeeld moeten worden. Men gaat 
voorts na of  de man in de straat bereid is ervoor te 
betalen. Voor de commerciële spelers wordt het enkel 
interessant als er een potentiële markt is. We kunnen 
niet voorspellen welke diensten men precies zal wil-
len. 

We zullen maximum 100 gebruikers mobiele televi-
sie aanbieden. We kunnen het aanbieden op een lap-
top met een aangepaste DVB-H-kaart. Daarnaast 
beschikken we over een aantal aangepaste toestel-
len. Een aantal van die toestellen zijn nog prototy-
pes. Andere worden al op de markt gebracht door  
Siemens en Nokia. Belgacom, Telenet en de VRT 
zenden een signaal uit. In ons kantoor kan men het 
al bekijken. 

Op de testsite in Gent staan drie antennes die het 
volledige gebied coveren. Het heeft geen zin mobiele 
televisie aan te bieden op een testgebied van één vier-
kante kilometer. De roll-out volgt in de loop van de 
volgende maanden. 

De betrokken bedrijven willen meer inzicht krijgen 
in de potentiële markt. Option wil weten of  er een 
markt is voor de kaarten. Daarnaast wordt de know-
how verder uitgebouwd. De studie moet bijdragen 
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aan de verzelfstandiging van het VRT-zenderpark. 
Hoe moet het worden aangepast? Welke investeringen 
zijn daarvoor nodig? Wat is het juridische kader? 

Mevrouw Patricia Ceysens: Moet Vlaanderen nog zo 
een onderzoek voeren? In het buitenland staat men al 
veel verder. Option gaat na of er een markt is. Ik heb 
de indruk dat die kaarten al worden aangeboden in 
het buitenland. 

De heer Wim Dewaele: Een deel van die technolo-
gie is al beschikbaar. We testen niet zozeer de tech-
nologische zaken maar eerder de manier waarop de 
Vlaamse gebruiker ermee omgaat. Ik denk dat de 
timing van het onderzoek agressiever had gekund, 
maar dat is eerder een commerciële vraag. De vraag 
is hoe de operatoren de Vlaamse markt inschatten. 
De capaciteit van het netwerk houdt geen verband 
met het aantal gebruikers. De vraag is hoe vlug de 
operatoren willen gaan. 

Mevrouw Patricia Ceysens: DVB-T is af. DVB-H 
wordt nu getest. Stel dat men na de test in Gent 
beslist om ermee door te gaan in heel Vlaanderen. 
Wat zijn daar dan de gevolgen van? 

De heer Wim Dewaele: In het project gaan we ook na 
welk netwerk nodig is om heel Vlaanderen te dekken. 
In Mechelen en Brussel is in het kader van dit project 
een setup om te testen. Met de gegevens van dit pro-
ject en de investeringsstudie van PMV hebben we alle 
gegevens om te weten wat nodig is om het systeem te 
veralgemenen.

De heer Valentijn Vande Keere, director Public Affairs 
Belgacom: Belgacom zal zijn visie over digital video 
broadcast, vooral DVB-T en DVB-H geven. Televisie 
is in Vlaanderen toegankelijk via de iets oudere tech-
nologieën zoals analoog terrestrieel. Op dit moment 
wordt echter vooral de analoge kabel gebruikt. Daar-
naast zijn de digitale technologieën aan een opmars 
bezig: de digitale versie van de kabel, digitale satel-
lietuitzendingen, digitale televisie via een digital sub-
scriber line, dus via ADSL. Belgacom gebruikt die 
laatste technologie. Voorts is er het draadloze radio-
aanbod, dus digitaal terrestrieel, onder meer van de 
VRT. Ook internet biedt meer en meer radio en tele-
visie aan, dat is de zogenaamde over-the-toptelevisie. 
Aanbieders zoals Google, YouTube en Joost bieden 
meer en meer video-informatie aan. Ten slotte is er 
de mobiele televisie.

Mobistar en Proximus maken al gebruik van de 
3G-technologie. De huidige HSDPA-techologie 

(High-Speed Downlink Packet Access) die onder 
andere Proximus gebruikt, kan zeker de kwaliteit van 
DVB-H evenaren.

De mogelijkheden van DVB en DVB-T zijn divers. 
Op de hoofdaansluiting in de woonkamer, gewoonlijk 
van de kabel of  ADSL, kunnen er meerdere televi-
sies aangesloten worden. Het is ook mogelijk om een 
pc of  laptop te gebruiken om televisieprogramma’s 
te bekijken. Dat kan verder aangevuld worden met 
de mogelijkheid om buiten, bijvoorbeeld in de tuin, 
televisie te kijken. In buitenverblijven of op campings 
kan er dan voor lagekosttoepassingen gekozen wor-
den. Voorts zijn er de portabele en mobiele toepas-
singen. DVB-T biedt dus een ruime toegang tot de 
televisie.

DVB-T is zeker een goede oplossing voor draagbare 
en secundaire schermen. Het biedt goede digitale 
beeldkwaliteit. Daarnaast is DVB-H meer geschikt 
voor de mobiele toepassingen. 

Televisiekanalen leveren content aan het zender-
netwerk. Die wordt in de ether gebracht. Daarvoor 
maken DVB-T en DVB-H gebruik van dezelfde fre-
quenties en hetzelfde zenderpark. De uitzendingen 
kunnen in een open model free-to-air aangeboden 
worden, dus niet-betalend. De uitzendingen kunnen 
ook beveiligd worden met een conditioneel toegangs-
mechanisme en dus tegen betaling aangeboden wor-
den. Daarvoor zijn er reeds heel wat toestellen op de 
markt.
 
Beide technologieën maken gebruik van dezelfde 
infrastructuur maar verschillen qua aard. DVB-T 
wordt gebruikt voor lineaire televisietoepassingen, 
DVB-H kan lineaire maar ook interactieve toepas-
singen aan. Dat is logisch omdat voor een mobiele 
toepassing, bijvoorbeeld een kleinere handheld, de 
klant eerder zal opteren voor interactieve en gerichte 
televisiebeelden. Een gebruiker kan bijvoorbeeld vra-
gen om hem dagelijks bepaalde onderwerpen uit het 
nieuws te streamen. 

DVB-T is geschikt voor bestaande programma’s en de 
standaardschermresolutie. DVB-H is meer geschikt 
voor nieuwere en aangepaste vormen en mikt eerder 
op schermen met een iets lagere resolutie, gebruike-
lijk voor mobiele en portabele toestellen. Dat zijn 
kleinere schermen. 

DVB-T kan gebruikt worden om een vast of  draag-
baar toestel te voeden, terwijl DVB-H vooral gericht 
is op mobiele toestellen. DVB-T heeft hogere trans-
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portsnelheden, 1 tot 3 megabit per seconde down-
stream. Bij DVB-H gaat het eerder over 200 tot 300 
kilobit per seconde. Dat volstaat echter voor de klei-
nere schermen. DVB-H neemt dan ook minder spec-
trumcapaciteit in gebruik. 

De DVB-T-technologie is in principe marktrijp. Het 
gebruik van DVB-H wordt nog getest, onder andere 
in het MADUF-project. Ook het businessmodel 
is nog niet helemaal duidelijk. Tevens bestaan er al 
alternatieven om video- en datadiensten aan te bie-
den, zoals derdegeneratie mobiele technologie.

In Nederland is er naast een free-to-airaanbod van de 
openbare en lokale televisie, een betalend basisaan-
bod met 21 kanalen. Eind 2006 waren er al 265.000 
klanten. De licentie is aan één speler toegekend, die 
een groothandelsaanbod heeft en als operatordienst-
verlener aanbieders zoekt. Onder meer KPN-retail en 
Versatel maken gebruik van die infrastructuur. Dat 
businessmodel wordt dus gefinancierd door de ver-
koop van abonnementen. 

In Frankrijk is er een free-to-airaanbod van achttien 
kanalen, aangevuld met elf  betalende kanalen, aan-
geboden door twee operatoren. Er zijn naar schatting 
6,8 miljoen ontvangers. De licentie is aan de zender, 
dus aan de contentprovider toegekend. De zenders 
werken samen in een multiplexbedrijf. Per bedrijf  
wordt beslist om de operationele werking van de 
infrastructuur uit te besteden aan een of  meerdere 
netwerkoperatoren. Het businessmodel is anders 
dan in Nederland. De zenders halen hun inkomsten 
immers uit reclame. 

De Vlaamse Regering wil het zenderpark van de 
VRT onderbrengen in een verzelfstandigde entiteit. 
We denken dat Vlaanderen eerder evolueert naar 
het Nederlandse model. Er zal dan een verzelfstan-
digd zenderparkbedrijf  zijn dat de infrastructuur 
maximaal zal aanwenden om DVB-T en op termijn 
DVB-H aan te bieden. Die entiteit zal niet alleen de 
infrastructuur beheren maar ook de licenties voor 
de frequenties exploiteren. Mogelijks ontstaan er 
een soort serviceproviders die een aanbod bundelen. 
Ze verpakken als het ware bestaande kanalen in een 
commercieel eindproduct en bieden dat tegen een 
bepaalde prijs aan de eindgebruiker aan. Bepaalde 
kanalen kunnen dan in het aanbod van meer-
dere operatoren zitten, maar ook exclusief  aan een  
bepaalde verdeler behoren. De VRT zal zijn pro-
gramma’s gratis blijven aanbieden. De serviceope-
ratoren en de netwerkprovider hebben dan elk een 
specifieke rol. 

De heer Philip Neyt, Chief  Public Affairs Officer: 
Belgacom denkt dat de ruimere toegang tot tele-
visie die DVB-T en DVB-H bieden, kan leiden tot 
nieuwe behoeften en nieuwe marktsegmenten die 
complementair zijn aan het huidige aanbod. DVB-T 
is marktrijp en vergt weinig investeringen. Dat kan 
zonder veel risico opgestart worden. DVB-H zit nog 
in experimentele fase. Andere technologieën staan 
echter niet stil, 3G is ook geschikt voor interactieve 
toepassingen. Het is dus zeer de vraag of  er op ter-
mijn nog een markt is voor DVB-H. De investerin-
gen, onder meer in zendapparatuur en zendmasten, 
zijn niet gering. 

We zien dus eerder heil in een gefaseerde aanpak, 
gericht op een maximale benutting van de bestaande 
infrastructuur voor DVB-T. Een deeltje van de ruimte 
kan gereserveerd worden om DVB-H uit te rollen. 
Er komt sowieso meer ruimte vrij door de analoge 
switch-off  van 2008.

Voor het overige pleiten we voor een open concur-
rentie tussen serviceproviders zonder frequenties te 
dupliceren, maar met een gemeenschappelijk televi-
sieboeket voor de belangrijkste zenders. De frequen-
tieruimte is beperkt maar voldoende. Vlaanderen 
heeft op de recente conferentie van Genève voldoende 
spectrum bekomen om zowel DVB-T als DVB-H uit 
te rollen. 

De samenwerkingsvoorwaarden tussen het zender-
parkbedrijf  en de serviceprovider moeten duidelijk 
maken hoe de providers aan zendcapaciteit geraken 
en wat de samenstelling van het gemeenschappelijke 
boeket is. De verhouding tussen de betalende en 
niet-betalende providers zal essentieel zijn, alsook 
de verhouding gemeenschappelijke versus exclusieve 
content en de financiële voorwaarden. Die vijf  voor-
waarden zullen bepalen of  er een businesscase is of 
niet. 

Ook de contentleveranciers moeten samenwerken. 
Daarom moet de VRT, als aandeelhouder van het 
zenderparkbedrijf  en contentprovider, zich houden 
aan een aantal spelregels. De verdeling van het spec-
trum tussen DVB-T en DVB-H moet duidelijk zijn. 
Bijkomende zendapparatuur en vooral zendmasten 
vergen investeringen maar er moet ook rekening 
gehouden worden met andere aspecten zoals eco-
logie. Die kwesties zullen in de komende maanden 
beantwoord moeten worden. 

De heer Jurgen Verstrepen: Wat is de impact van 
zendtechnieken zoals DVB-T en DVB-H op de totale 
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kosten om het signaal tot bij de eindgebruiker te krij-
gen? Is het ene duurder dan het andere? 

De dekking van heel Vlaanderen beloofd bij 3G is 
nog geen realiteit. Wordt dat systeem concurrentieel 
aan DVB-H? Belgacom lijkt enkel in 3G te willen 
investeren. Investeren in DVB-H wordt dan overgela-
ten aan de verzelfstandigde zenderparken. Zullen de 
telecomoperatoren niet langer hun eigen sites behe-
ren maar gewoon capaciteit inhuren? 

De heer Valentijn Vande Keere: Belgacom is minder 
goed geplaatst om iets te zeggen over de kostenstruc-
tuur van een DVB-netwerk omdat het vandaag der-
gelijk netwerk niet exploiteert. Vooral de VRT heeft 
daar ervaring mee.

Belgacom weegt voortdurend alternatieve technolo-
gieën tegen elkaar af. Om de juiste keuze te maken, 
is het essentieel te weten hoe het zenderparkbedrijf  
zal werken en tegen welke commerciële voorwaar-
den het diensten zal aanbieden. Het zou kunnen dat 
DVB-H en 3G concurrerende technologieën worden, 
maar het is te vroeg om daar een standpunt over in te 
nemen. Alles hangt af van hoe snel de technologie op 
de markt komt, of  ze verder ingeburgerd geraakt en 
hoe snel de 3G-alternatieven evolueren. Beide syste-
men hebben voor- en nadelen hoewel ze op het vlak 
van beeldkwaliteit naast elkaar kunnen staan. Het is 
niet noodzakelijk de beste technologie die uiteindelijk 
de markt zal beheersen. Veel hangt af van welk busi-
nessmodel de commerciële marktpartijen prefereren. 

De heer Jurgen Verstrepen: Hoe ver staat het met de 
installatie van het glasvezelnetwerk? Dat zijn immers 
vaste connecties. 

De heer Valentijn Vande Keere: Belgacom investeert 
systematisch verder in de glasvezel. Het glasvezel-
netwerk dient niet alleen voor media, maar ook voor 
andere diensten zoals de datadiensten. De vraag naar 
meer capaciteit voor die diensten groeit ook voortdu-
rend. Dat verplicht Belgacom om meer te investeren, 
het glasvezelnetwerk dichter bij de eindgebruiker te 
brengen en zo de snelheden op te voeren. 

Belgacom biedt vandaag reeds digitale televisie over 
het vaste netwerk aan via ADSL of VDSL. Dat aan-
bod is ruimer dan met DVB-T mogelijk is. DVB-T 
is beperkt tot een tiental kanalen. De vaste netwer-
ken bieden niet alleen veel meer kanalen, maar zullen 
de klanten daarenboven veel meer snufjes bieden, de 
zogenaamde high-end fully developed. Ze zijn vooral 

geschikt voor thuis. Complementair zullen DVB-T 
en eventueel DVB-H goede technologieën zijn voor 
mobiele toepassingen. 

De heer Harry Sorgeloos: De kost van een zendmaat-
schappij hangt sterk af  van het aantal diensten die 
ze per site kan aanbieden. De grond, de torens, de 
antennes, kortom de volledige infrastructuur kan 
tot 70 percent van de kosten uitmaken, als de infra-
structuur maar voor een beperkt aantal diensten kan 
gebruikt worden. Die vaste kosten worden dus best 
zoveel mogelijk gespreid over verschillende diensten 
zoals FM-radio, DAB, DVB-T. De VRT heeft, na het 
proefproject in Schoten, DVB-T tegen een zeer lage 
investeringskost kunnen uitrollen, omdat hij alleen de 
zenders heeft moeten plaatsen. Als alle infrastructuur 
nog moet opgebouwd worden, vergt dat al gauw een 
investering van enkele tientallen miljoenen. 

Het verschil tussen DVB-T en DVB-H is dat de den-
siteit van de zenders veel hoger ligt. DVB-T is een 
technologie die met meer energie kan uitzenden en 
dus een groter bereik kan halen, zelfs voor binnen-
huisontvangst. DVB-H heeft het dubbele tot drie-
voudige aantal zenders en sites nodig. Als er gekozen 
wordt voor een beperkt bereik, kan DVB-H tegen 
een lage kostprijs gebruik maken van de DVB-T-sites. 
Voor bijkomende sites zijn extra investeringen nodig. 

Veel hangt af  van hoe Vlaanderen een en ander zal 
organiseren, onder meer de zogenaamde frequen-
tieplanning. Pas nadien kan worden bepaald waar 
er sites nodig zijn en of  die overeenkomen met de 
bestaande. Het is nodig om een en ander te optimali-
seren, zo niet wordt het onbetaalbaar. 

Als men alle maatschappijen onafhankelijk van 
elkaar laat opereren, wordt de dienstverlening wel-
licht heel duur. Samenwerken is de boodschap, want 
net zoals bij gsm elke operator een eigen netwerk van 
dure en moeilijk vergunbare zendmasten laten uit-
bouwen, kan men wel vergeten. 

De heer Jurgen Verstrepen: Kan men de zendsites 
voor mobiele telefonie in het verhaal inschakelen of 
is dat onmogelijk?

De heer Valentijn Vande Keere: Die optie moet men 
geval per geval bekijken. Alles hangt af  van de 
hoogte en de fysieke uitbouwmogelijkheden die een 
mast biedt. In elk geval moeten nieuwe toestellen op 
de masten worden aangebracht want de zenders en 
ontvangers verschillen van die voor 3G. 
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De heer Bart Caron: Zijn de telecombedrijven sterke 
spelers bij de uitrol op de Europese markt of  liggen 
zij door hun ervaring met kabelsystemen juist verder 
af van het mobiele?

De heer Philip Neyt: Een aantal telecombedrijven 
zoals het Nederlandse KPN overwegen inderdaad dit 
soort diensten. Kabeloperatoren zijn van nature min-
der geïnteresseerd omdat ze al een eigen netwerk voor 
televisie hebben. Maar in andere toepassingen, die 
een aanvullende vorm van gebruik realiseren, zoals 
portable, is de hele markt potentieel geïnteresseerd. 
Proximus was bij de aanbieding van tv-diensten bij 
de eerste op de Europese markt.

Mevrouw Patricia Ceysens: Ik geloof  dat in DVB-H 
interactiviteit een belangrijke rol speelt. Maar dat 
betekent wel dat een gebruiker twee abonnementen 
zal moeten hebben, één om tv-signalen mobiel te 
ontvangen en één om terug te sturen. Betekent uw 
verwijzing naar de verdeling van het spectrum tussen 
DVB-T en DVB-H dat toch niet alles tegelijk kan, 
zoals de minister suggereerde, maar dat er wel dege-
lijk moet verdeeld worden? 

De heer Philip Neyt: Uiteraard moet een keuze 
gemaakt worden of  de frequenties binnen de spec-
trumband die Vlaanderen van Europa ter beschik-
king kreeg, voor DVB-T of DVB-H gebruikt worden. 
De twee technische standaarden kunnen niet tegelijk 
dezelfde frequentie gebruiken. De verdeling hoeft 
overigens niet vast te zijn.

De heer Valentijn Vande Keere: Technisch zijn er 
inderdaad twee verschillende netwerken nodig, want 
DVB-H is enkel geschikt voor broadcasting zoals 
radio. Commercieel daarentegen is daarna elke ser-
viceprovider vrij in zijn marketing om dit op een of 
andere manier te verpakken. Op dit ogenblik kan 
men bijvoorbeeld 3G gebruiken met een Pay&Go-
kaart. Er is dus geen nieuw abonnement nodig, het 
gaat niet om een nieuwe dienst. In het algemeen heeft 
men er wellicht belang bij het zo eenvoudig mogelijk 
te maken voor de klant. 

De heer Jo Van gorp, Executive Vice President Resi-
dential Marketing Telenet: Sinds anderhalf  jaar 
wordt in Vlaanderen door een aantal providers digi-
tale televisie aangeboden. Op die tijd werd de vaste 
digitale televisie een heel toegankelijk medium. Inter-
net en kabel dekken bijna het hele grondgebied. De 
prijzen zijn ook zeer competitief. Die van Telenet bij-
voorbeeld zijn een pak lager dan in de buurlanden. 

Vandaag betaalt men 12,93 euro voor digitale tv bij 
Telenet, waarvan dan nog 19 percent auteursrechten 
betreft. 

De Vlaamse kijker heeft de keuze tussen drie plat-
forms: TV Vlaanderen, Belgacom TV en de kabel, die 
alle drie vrijwel het hele gebied bestrijken. Dat is vrij 
uniek op de wereld. Het zou zonde zijn om dat spec-
trum – een schaars goed – te gaan gebruiken voor 
nog een vierde platform dat bovendien beperkter is in 
capaciteit en dus minder zenders kan aanbieden. Het 
vergelijkbare Nederlandse voorbeeld leert dat het 
vierde platform – DVB-T – na enkele jaren een stag-
nerende penetratie van zes percent heeft bereikt. De 
reden is natuurlijk dat er al drie volwaardige alter-
natieven met een breder aanbod waren, net zoals bij 
ons. 

Telenet koos voor een open platform, dat gericht is 
op interactiviteit. De rol van de kijker verandert. Ik 
wijs erop dat onze partners meewerkten aan de uit-
rol van ons digitaal platform. Die krijgen daar ook 
iets voor terug. Dat zal ook bij mobiele tv het geval 
zijn. De samenwerking met de omroepen is uniek ter 
wereld, bijvoorbeeld inzake tv-on-demand. De inte-
resse daarvoor blijkt uit de meer dan vijf  miljoen ses-
sies die wij in 2006 telden. Wij verwachten hetzelfde 
voor mobiele tv. Wij werken voorts ook samen met 
de lokale indus trie. Alle software in onze boxen is 
ontwikkeld in Vlaamse bedrijven. Wij betrekken ook 
de overheid, met een aantal sociale tv-applicaties 
zoals TVLink, die ook kunnen uitgebreid worden 
naar mobiele tv. De vaste digitale tv evolueert snel. 
Haar penetratie is even groot als die van breedband 
na vijf  jaar. Er is geen reden om te denken waarom 
dat niet evenzeer het geval zou zijn voor mobiele tele-
visie gebaseerd op DVB-H.

Die evolutie gaat door. Vandaag is er de tv-beleving 
op de kleine mobiele schermen voor de kijker onder-
weg, met de voorbeelden van digitale tv inzake ont-
vangstkwaliteit en interactiviteit. Verschillend blijkt 
wel de primetime te zijn. Buitenlandse voorbeelden 
leren dat het gebruik zich voordoet onderweg van 
thuis naar het werk en omgekeerd, en eventueel tij-
dens de lunchpauze. 

Wij hopen dat zal gekozen worden voor een DVB-H- 
toepassing van het spectrum omdat dit waardecre-
atie en bijkomende werkgelegenheid oplevert, veel 
meer dan bij DVB-T. Operatoren en serviceproviders 
worden immers aangezet om nieuwe diensten op de 
markt te brengen, en de zenders om nieuw aanbod 
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te ontwikkelen. McKenzie maakte een studie over 
Nederland waaruit blijkt dat mobiele video in 2015 
evenveel omzet genereert als breedband in 2005. In 
Italië bestaat op dit vlak een gezonde concurrentie 
tussen de aanbieders Tre Italia, TIM TV en Voda-
fone. De eerste haalde op acht maanden al 300.000 
abonnees binnen. Dat bewijst de vraag naar een der-
gelijke commerciële dienst. Men kan op verschillende 
manieren betalen: per dag, per maand enzovoort. In 
veel andere landen wordt DVB-H uitgeprobeerd.

Wij willen werken op basis van een model waarin 
alle actoren – van overheid tot privé – samenwerken, 
zoals dat ook het geval was met het innovatiemodel 
Vlaanderen Interactief. Dat is succesvol geweest in de 
interactieve digitale televisie. Er is geen reden om te 
denken dat dit niet zou lukken bij mobiele televisie. 

Wij kunnen ons er goed in vinden dat de netwerk-
operator na de verzelfstandiging van het VRT-zen-
derpark in een eerste fase voor 100 percent overheid 
blijft, maar dan moet hij wel neutraal zijn en dus geen 
omroep of distributeur. De frequenties voor DVB-H-
aanbieders moeten daarbij worden toegekend aan 
meerdere concessiehouders, die dan onder gelijke 
voorwaarden een mobiel tv-product op de markt 
kunnen brengen. Dat zal ook de tarieven acceptabel 
maken voor de consument. De toewijzing van de fre-
quenties zelf  moet gebaseerd zijn op de principes van 
non-discriminatie, redelijkheid en transparantie, dus 
op grond van de economische en sociale meerwaarde 
van de plannen. 

De heer Jurgen Verstrepen: Wat is de dekking in Italië 
van het door u genoemde project?

De heer Jo Van gorp: Zij is niet volledig, wat het aan-
tal abonnees nog indrukwekkender maakt.

De heer Jurgen Verstrepen: Hoe snel kan dat in 
Vlaanderen gaan?

De heer Jo Van gorp: Ik denk dat heel Vlaanderen 
op een tot anderhalf  jaar kan bediend worden. 

De heer Wim Dewaele: Het is eerder een commerciële 
dan een technologische vraag.

De heer Jo Van gorp: Een businessplan hangt natuur-
lijk wel af  van de prijs die men betaalt voor de capa-
citeit. 

De heer Jurgen Verstrepen: Wie wacht op wie?

De heer Carl Decaluwe: Een klein percentage kijkers 
ontvangt de openbare omroep nog via de antenne. 
Dat verdwijnt bij de digitale switch-off  in 2008. Er 
wordt gesproken van begeleidende maatregelen maar 
die zijn nog niet bekend. Verwacht u dat het vierde 
platform, dat in de plaats komt, gratis blijft of  moet 
men ervoor betalen zoals voor een kabelabonnement? 
Kan zoiets gratis blijven in een concurrentiële omge-
ving? 

De heer Jo Van gorp: Men moet respect hebben 
voor de opdracht van de openbare omroep. Maar in 
de rest van het spectrum kan men moeilijk spreken 
van gratismodellen, gezien de serieuze investeringen. 
Maar dat staat dus los van wat de VRT vandaag doet 
op het vlak van de universele dienstverlening en kan 
blijven voortdoen. 

De heer rudy Nys, CEO INDI: INDI is een econo-
misch samenwerkingsverband van vier kabelmaat-
schappijen: WVEM, Interelectra, PBE en Integan. 
Samen hebben ze 800.000 aansluitingen, wat neer-
komt op een penetratiegraad van 97 percent. Als 
bedrijf  wil INDI interactieve tv uitrollen voor een 
derde van Vlaanderen. 

De kabel heeft concurrenten. Belgacom is er daar 
een van. Daarnaast zijn er TV Vlaanderen en andere 
binnen- en buitenlandse initiatieven, die de verande-
ring versterken. De klant wordt geconfronteerd met 
lcd- en plasmaschermen, die als ‘HD-ready’ wor-
den aangeprezen. Die klant vraagt uniformiteit en 
gebruiksgemak. Men merkt dat de marktvraag wordt 
gestimuleerd. 

Er is een snelle technologische en innovatieve evolu-
tie aan de gang, zowel op het vlak van hardware als 
dat van software, met name het MHP-gegeven (Mul-
timedia Home Platform). Interactieve diensten gaan 
wel ook op andere platformen aangeboden worden. 
Het hoogwaardige Mach 5-kabelnetwerk van INDI 
maakt mogelijk om sterke innovaties te realiseren. In 
2007 zullen wij als eerste in België HDTV aanbieden. 
Ons gratis tv-aanbod is uitgebreid, ik noem bijvoor-
beeld Arte, Eurosport en CNN. Als kabeloperator 
hebben wij een zeer sterke band met de klant. In 2007 
komt er een uitrol van interactieve digitale tv. 

Zoals ik al zei zullen wij de eerste aanbieder zijn van 
hogedefinitietelevisie in Vlaanderen. De beeldkwali-
teit wordt vijfmaal beter dan DVD. VTM participeert 
in het gratis HD-basisaanbod. Daarnaast hebben wij 
Kinepolis TV, EXQI, HD1 en National Geographic. 
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Vroeger was de kabelsector technologisch vrij stabiel 
en was er ook weinig of  geen klantenverlies. Van-
daag is de situatie anders. Sinds december 2004 zijn 
wij naast analoge ook beperkte digitale tv-aanbie-
der. Naast 800.000 aansluitingen hebben wij thans 
al 33.000 digitale klanten. Interactieve digitale en 
hogedefinitietelevisie betekent voor ons vanaf  2007 
interactieve EPG (elektronische programmagids), à 
la carte demand – met uitzondering van film op aan-
vraag, zenders en tv-content à la carte, Net Gemist, 
IWatch, Cmore, tal van andere multimediadiensten 
waarin onder andere ook user generated content van 
belang kan zijn, én de garantie om onze klanten te 
behouden via interactieve digitale tv-diensten. 

De planning voor 2007 heeft vier fasen. In de eer-
ste fase zit het HD-aanbod zonder harde schijf  met 
recorder, die pas opduikt in de tweede fase. In de 
derde en vierde fasen worden de interactiviteit en 
het verruimde contentaanbod gerealiseerd en verder 
gediversifieerd. Onze gewone settopbox wordt ver-
vangen door een multifunctionele.

De missie van INDI is dat iedereen tv beleeft zoals 
hij of  zij dat wil. Het bedrijf  heeft het technische 
vermogen om via de kabel de volle rijkdom van de 
nieuwe mogelijkheden aan te bieden. De kijker kiest, 
niet de tv. 

De uitgangspunten van INDI op het vlak van DVB 
zijn: klantenverlies tegengaan, klanten behouden en 
klanten winnen. Universele dienstverlening is voor 
ons enorm belangrijk. Er zijn grote investeringen aan 
de gang inzake iHDTV. Wij willen tijdig in de markt 
zijn en opportuniteiten grijpen. 

Vervolgens ga ik in op de knelpunten die INDI ziet, 
om te beginnen met de verzelfstandiging van het zen-
derpark van de VRT. Er is de kwestie van de finan-
ciering van de uitbreiding, de operationele kosten, 
de keuze tussen 100 percent openbaar en pps, de  
inkomstenstroom uit de toewijzing van frequentie-
vergunningen voor DVB-T en DVB-H. Van belang is 
voor beide laatste de meerwaardeketen te onderstre-
pen: de omroepen die content aanbieden, het verzelf-
standigde zenderpark, de dienstenleverancier en de 
klant. Open vragen blijven: wat zijn de kostendrivers, 
wat is het model, wat is de businesscase, zijn de voor-
waarden afgelijnd, wat is het gewenste evenwicht in 
de markt tussen DVB-T en DVB-H? 

Voor ons mogen de analoge switch-off  en het nieuwe 
aanbod via DVB-T geen excuus vormen om meer aan 
te bieden dan wat nu analoog en terrestrieel bestaat. 

Thans gaat het om 60.000 terrestrische klanten van 
de openbare omroep – waarvan de satelliet van TV 
Vlaanderen wellicht al een deel heeft afgesnoept, 
terwijl het in een open net in DVB-T alleen zal gaan 
om openbare omroepen free-to-air. Of zal het bij de 
uitbreiding van de DVB-T-frequenties gaan naar een 
gratis aanbod van meerdere zenders (openbare, regi-
onale, commerciële en waarom geen buitenlandse), 
wat directe concurrentie voor de kabel betekent? Die 
laatste consequentie geldt ook in het geval het gaat 
om een betaald aanbod – dus geen open net – waar-
voor niet dezelfde prijs- en andere voorwaarden gel-
den als voor de kabel. Open vraag blijft voorts wie 
dan als dienstenleverancier voor het niet-open net 
zal optreden: de kabel, de telecomoperator of om het 
even welke speler op een open markt? 

Een concurrentievervalsende vorm van DVB-T zou 
de volgende impact op de kabelsector kunnen heb-
ben: verlies van klanten, druk op de werkgelegenheid, 
investeringen in interactieve digitale tv en HD die op 
de helling komen te staan, sociale en culturele verar-
ming van het aanbod – wat niet bevorderlijk is voor 
de maatschappelijke integratie. De overheidsdoel-
stelling om de digitale kloof te dichten, dreigt in het 
gedrang te komen. Een concurrerend DVB-T-plat-
form mag daarom niet toelaten dat andere operatoren 
gemakkelijker toegang krijgen tot de tv-kijkersmarkt, 
want dat zou een bedreiging en een kwalitatieve ver-
arming betekenen. Als men kiest voor DVB-T moe-
ten de voorwaarden gelijk zijn, moet de markt open 
zijn en mag geen enkele marktpartij direct of indirect 
bevoordeeld worden. Zal men toelaten dat meerdere 
dienstenleveranciers de klant aanspreken? 

DVB-H is een technische specificatie om omroep-
diensten op handheldtoestellen te brengen via een 
downstreamkanaal met hoge datasnelheden. Deze 
technologische markt is eveneens erg innovatief  en 
mogelijk veelbelovend. Een aantal referentiepunten 
zijn al bekend. In elk geval gaat het om mobiele tv die 
men op verschillende soorten toestellen kan brengen: 
gsm, PDA, notebook, draagbare tv, auto-ontvanger. 

Wat zijn de mogelijkheden voor ons als knooppunt 
in het netwerk tussen content en klant? Dat kan push 
content zijn: wij brengen klassieke tv-producten, user 
generated content, korte nieuwsberichten en sport-
clips, weerberichten, stratenplans, kranten enzovoort, 
naar het geheugen van het eindtoestel. Maar even 
goed kunnen wij pull content werken: de klant vraagt 
dingen op. Alleszins vereist een betaalomgeving dat 
men aan permissiemanagement doet, profielmanage-
ment ten aanzien van de eindgebruiker en dat men 
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een aantal op locatie gebaseerde criteria onderzoekt: 
waar zit de klant? 

Ik denk dat DVB-H een corebusiness voor INDI is, 
aangezien wij als omroep diensten aanbieden. De 
kabel is een mogelijke DVB-H-operator omdat hij 
unieke klantenrelaties heeft, ook in deze waardeke-
ten. INDI kan ook optreden als een mobiele virtuele 
netwerkoperator. Een eerste proefopstelling werd al 
uitgevoerd, met verrassend resultaat. DVB-H kan 
dus complementair zijn en meerwaarden bieden aan 
ons huidige aanbod. 

Tot nu toe werden noch INDI noch de kabelmaat-
schappijen uitgenodigd mee input te verlenen aan 
het MADUF-project, wat ons een achterstand op 
het vlak van essentiële informatie bezorgt. Wij willen 
nochtans actief  participeren en stellen ons positief  
op. 

Vele vragen blijven onbeantwoord. Zo bestaat er nog 
onduidelijkheid over de muxen, de frequentietoebe-
deling, de verdeling van capaciteit tussen DVB-T en 
DVB-H, de vraag of  meerdere spelers mogen mee-
doen aan DVB-H of  niet, de businessmodellen, de 
eventuele concessies, een concurrerende of  een com-
petitieve DVB-T, de mogelijkheid om direct of  indi-
rect mee te financieren in het zenderpark, de time to 
market, de garanties voor de continuïteit, de moge-
lijkheid dat de analoge switch-off  haaks staat op 
de uitrol van DVB-H, en de faciliterende rol van de 
overheid om de innovatie te stimuleren. 

Tot besluit: wij willen geen concurrentievervalsing, 
maar een gelijk speelveld voor iedereen. Als men 
kiest voor een competitieve markt, moet die vol-
doende spelers tellen, liefst uit de eigen thuisbasis 
voor DVB-T, maar ook voor DVB-H. Zij moet ook 
het hele Vlaamse gebied dekken. De frequentiever-
deling tussen DVB-T en DVB-H moet rechtvaardig 
gebeuren, evenals die tussen de spelers, wat de beste 
resultaten voor de klanten geeft. Er is ook nood aan 
meer transparantie, een realistische timing en een 
duidelijke businesscase. Als die voorwaarden zijn 
vervuld, staat INDI klaar om als speler in de twee 
waardeketens op te treden. 

De heer Jurgen Verstrepen: Bent u bang dat u zonder 
deelname aan DVB-T en DVB-H uit de markt gerold 
wordt? Denkt u daarmee uit de wurggreep van het 
gebied en de meningsverschillen met de andere kabel-
maatschappijen te kunnen komen? 

De heer rudy Nys: Het belangrijkste voor ons is in 
de concurrerende markt opportuniteiten te grijpen 
en wij zijn dat ook van plan. Onze corebusiness is 
omroep en content aanbieden aan de klant, die bin-
nenkort zelf  kiest waar hij die content bekijkt. Wij 
willen onze huidige klanten vasthouden. Daarom 
willen wij een gelijk speelveld. 

De heer Carl Decaluwe: Kunt u nog preciezer zijn 
over de concurrentievervalsing? En hebben de ana-
loge televisie en DVB-H wel hetzelfde publiek? 

De heer rudy Nys: Dat laatste is niet zeker. Maar wij 
willen de klant, wie hij ook is, behouden en nieuwe 
klanten winnen. Als in 2008 naar schatting 60.000 
mensen analoog worden afgekoppeld, wie zal hen 
dan voortaan bedienen met een bepaald aanbod? 
Overigens hebben sommige daarvan misschien nu al 
antenne én kabel. In elk geval is het volgens mij zo 
dat de uitrol van DVB-T, de toekomstige markt voor 
DVB-H en de financiering van het zenderpark niet 
los van elkaar mogen gezien worden. Te veel elemen-
ten zijn evenwel nog onbekend.

De heer Carl Decaluwe: Gelooft u in DVB-T?

De heer rudy Nys: Als kabeloperator antwoord ik: 
neen. 

De heer Carl Decaluwe: De vraag is of  het al die 
inspanningen wel waard is. Ik wijs op de stagnatie in 
Nederland. Ik merk niet dat mensen daarop zitten 
te wachten, zeker niet als ze nog een keer extra zul-
len moeten betalen. Ik vrees dat dit verhaal ten dode 
opgeschreven is.

U sprak over uniformiteit en gebruiksgemak. 
Waarom gaat men dan niet samen op zoek naar één 
enkele settopbox? Waarom lukt dat niet? Dat moet 
toch perfect mogelijk zijn.

De heer rudy Nys: Theoretisch is dat mogelijk.

De heer Jo Van gorp: Maar een dergelijke gemeen-
schappelijke box zal dan wel erg duur zijn, wat de 
attractiviteit verkleint. Wat het samenwerkingsak-
koord betreft: daar streven wij naar, al slaagden wij 
er nog niet in. 

De heer Carl Decaluwe: Bekijk het vanuit de klant. 
Als men bij elke vernieuwing een nieuwe box moet 
kopen…
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De heer Jo Van gorp: In landen met een hoge pene-
tratie van digitale televisie als de VS wordt bij de 
aankomst van een nieuwe generatie boxen de oude 
naar een tweede of derde toestel geswitcht. Dat is een 
trend. 

De heer Valentijn Vande Keere: Samenwerken wat de 
netwerkinfrastructuur betreft: wij zijn die idee gene-
gen, want technisch is veel mogelijk. Hybride settop-
boxen kunnen verschillende vormen van technologie 
ondersteunen. Maar het is een ander model van wer-
ken, die zeker in de kabelwereld nog minder is inge-
burgerd. Wij stellen nu al onze infrastructuur open 
voor andere spelers. 

De heer Jurgen Verstrepen: Is het niet veeleer zo dat 
de systemen van INDI en Telenet niet zozeer tech-
nisch incompatibel zijn als wel als gevolg van strate-
gische keuzen? 

De heer Jo Van gorp: Ik wil nu niets zeggen over onze 
toekomstige box. Bij de klanten gaat het voorts niet 
zozeer om de keuze tussen 80 of  200 zenders maar 
om het aanbod dat hen interesseert en om het com-
fort van de interactiviteit. Wij focussen daar dan ook 
bewust op. De settopbox van de satellietzender TV 
Vlaanderen heeft misschien meer capaciteit maar is 
beperkter inzake interactiviteit. 

De heer Jurgen Verstrepen: Zal de upgrading van set-
topboxen geld kosten voor de consument? 

De heer Jo Van gorp: Ik kan mij nu niet uitspreken 
over de prijzen, maar men moet dat vergelijken met 
de aankoop van een nieuwe videorecorder of compu-
ter die veel meer kan. Maar wat je vandaag hebt, is 
niet verloren. 

Wie maandelijks tien euro betaalt voor een Telenet-
abonnement, kan daar vijf  televisies op aanschake-
len. Er zijn veel mensen die meer dan twee televisies 
hebben. De boxen waarmee ze nu werken, kunnen ze 
blijven gebruiken. Ook als er nieuwe boxen bijkomen 
die meer aankunnen. Bovendien worden die boxen 
soms gehuurd. De marktdynamiek is niet verschil-
lend van de computerindustrie, de videorecorderin-
dustrie enzovoort. 

De heer Johan Op de Beeck, secretaris-generaal Cable 
Belgium: Cable Belgium is de Belgische beroepsver-
eniging van alle negentien kabelmaatschappijen. 

De kabel staat positief ten aanzien van digitale ether-
televisie en terrestriële televisie. Toch hebben we een 
aantal bezorgdheden. Zal digitale ethertelevisie gra-
tis worden aangeboden? Gratis digitale ethertelevi-
sie kan tot serieuze maatschappelijke kosten leiden. 
Gratis digitale ethertelevisie zou haaks kunnen staan 
op een van de fundamentele doelstellingen van de 
Vlaamse Regering: het dichten van de digitale kloof. 
Een gratis aanbod van een behoorlijk aantal zenders 
kan ertoe leiden dat een groot aantal kijkers aan 
de onderkant van de markt afscheid nemen van de 
kabel. Daardoor nemen ze meteen ook afscheid van 
interactiviteit en e-government. We zetten een stap 
terug in de tijd. Het gratis aanbod doet ons terug-
denken aan de begindagen van de televisie. Ook toen 
werd maar een paar zenders aangeboden. Het is van 
uitzonderlijk belang dat het publiek het contact met 
de kabel niet verliest. Gratis DVB-T zal de culturele 
gettovorming bevorderen. 

Kabelmaatschappijen spelen een niet onbelangrijke 
rol in de inclusie van allochtonen. Willen we dat 
allochtonen met de satelliet kijken naar de televi-
sie uit het land van herkomst of  willen we hun een 
ruim televisieaanbod bezorgen? Ook deze overwe-
ging moet gemaakt worden. Dat geldt overigens niet 
alleen voor allochtonen. Ook al zal 85 percent van 
de kijkers naar een paar lokale zenders kijken, het 
feit dat men al zappend op andere zenders terecht-
komt is een culturele verrijking. Culturele diversiteit 
is een belangrijk argument. Het moet in het volledige 
Vlaamse mediabeleid geplaatst worden. We hebben 
veel gehoord over businesscases en technologische 
mogelijkheden. We moeten echter ook aandacht heb-
ben voor de inhoud. Tot welke meer- of  minwaarde 
kan dat allemaal leiden? Het gaat uiteindelijk om 
mensen die thuis naar televisie kijken en van de inter-
actieve mogelijkheden gebruikmaken. Zij moeten op 
onafhankelijke manier kunnen kiezen hoe ze televisie 
kijken. Met de technologie van de kabelmaatschap-
pijen is dat nu mogelijk. 

Daarnaast wil ik een bedenking maken over het zoge-
naamde level playing field. De overheid moet erop 
toezien dat voor alle marktspelers en nieuwkomers 
dezelfde wetten gelden. De gekozen technologie en 
commerciële modellen mogen niet toestaan dat een 
operator de televisiedistributiemarkt betreedt op een 
snellere en betere manier dan normaal zou mogelijk 
zijn. Kabelmaatschappijen moeten tegelijk een ver-
gelijkbaar voordeel krijgen. Ik zeg dat niet zomaar. 
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De historische telecomoperator, namelijk Belgacom 
heeft ook financieel een zwaarder gewicht dan de 
kabelmaatschappijen. Kabelmaatschappijen halen 
in de televisiedistributie een omzet van 540 miljoen 
euro. Belgacom haalt daar een aanzienlijk veelvoud 
van.

Wij pleiten voor voorzichtigheid. De Europese Com-
missie heeft de lokale overheid van Berlijn-Branden-
burg terechtgewezen omdat ze een concurrentieel 
voordeel had toegekend aan een van de spelers. De 
overheid subsidieerde er een aantal spelers. We hopen 
dat zulks hier niet zal voorvallen, maar waar het om 
draait is de motivatie van de Europese Commissie 
om tussen te komen. Ik citeer: “The state must avoid 
distortions of  competition, particularly between ter-
restrial cable and satellite platforms.”. Dat is de geest 
waarin we het verhaal moeten zien. 

Wallonië staat voor hetzelfde probleem. We hebben 
de Vlaamse beleidsnota vergeleken met de Waalse 
‘feuille de route’. We hebben onderzocht waarover het 
precies gaat en wat men wil bereiken voor de eindge-
bruikers. Binnen welk algemeen economisch patroon 
zal zich dat enten? In de Vlaamse beleidsnota staat 
bijvoorbeeld dat de beslissingen genomen in Genève 
geïmplementeerd moeten worden. Er staat ook een 
en ander in over het zenderpark. Over de bestaande 
mogelijkheden tot innovatie en vernieuwingen en 
over de gedane investeringen staat in de beleidsnota 
geen woord. Dat is geen kritiek maar een nuchtere 
vaststelling. In de feuille de route staat: “Het is niet 
wenselijk om het aanbod van digitale ethertelevisie 
toe te laten dat als doel heeft om het bestaande aan-
bod te beconcurreren. Laat staan om dit aanbod op 
gevaarlijke wijze in het gedrang te brengen. Aanbod 
dat voor de overgrote meerderheid van de bevolking 
de toegang tot de televisie vormt.”. Er zijn duidelijk 
verschillen tussen Vlaanderen en Wallonië. 

De initiatieven mogen het fragiele concurrentie-even-
wicht niet verstoren. Als kabelmaatschappij zijn wij 
voor concurrentie. Dat is immers positief  voor de 
eindgebruiker. Het evenwicht is echter fragiel. Wij 
vragen de overheid goed na te denken over de gevol-
gen voor het economische evenwicht. 

Nog belangrijk in de feuille de route is dat de Waalse 
minister het een overdreven technologisch verhaal 
noemt. Er staat letterlijk: “We gaan niet alles aan 
de technologie overlaten. Het kan niet zo zijn dat de 
technologie het aanbod verschraalt en ingaat tegen 

de culturele diversiteit. Wij moeten in onze analyse 
vertrekken van de inhoud. Die kan overigens nieuwe 
opportuniteiten scheppen voor de audiovisuele talen-
ten van de Franse Gemeenschap en de cultuurin-
dustrie in onze gemeenschap ten goede komen.”. Er 
moet dus gezocht worden naar een complementair 
aanbod in plaats van een concurrentieel. Ik kan me 
goed voorstellen dat omroepen en productiehuizen 
spin-offs van bestaande programma’s maken speci-
aal voor handtoestellen. Beide zullen complementair 
zijn. Ze zullen niet zomaar dezelfde programma’s op 
een andere manier uitzenden. Digitale televisie beper-
ken tot DVB-H levert geen maatschappelijke meer-
waarde op. 

De digitale frequenties liggen in hetzelfde frequen-
tiebereik als de analoge. Dat verloopt niet zonder 
problemen. Er is instraling bij de mensen thuis. 
Het kabelsignaal bij de mensen thuis zal in orde 
zijn. Maar de kabel tussen het televisietoestel en de 
pc is niet zo goed beschermd. De kabelmaatschap-
pij betrokken bij het IO-project in Schoten heeft 
problemen met instraling door DVB-T. Het beeld 
werd er volledig door verstoord. Mensen zullen de 
kabelmaatschappij met de vinger wijzen. De kabel-
maatschappij zal moeten aantonen dat zij daar niet 
verantwoordelijk voor is. De overheid moet een werk-
groep oprichten die dit probleem bekijkt samen met 
experts van de kabelmaatschappijen. 

Gratis DVB-T is economisch, sociaal en cultureel 
betwistbaar. De overheid moet zorgen dat een level 
playing field blijft bestaan. De overheid moet reke-
ning houden met de investeringen die de kabelmaat-
schappijen gedaan hebben bij het toekennen van het 
spectrum. Het geheel kan efficiënter, complementair 
en in het belang van de eindgebruiker ingezet worden 
door de nadruk te leggen op DVB-H. 

De heer Jurgen Verstrepen: Een consument zal onge-
acht de technologie niet aanvaarden dat het zen-
deraanbod daalt. Wie zal de inhoud bepalen? Er zal 
beslist worden welke zenders, kanalen of nichekana-
len aangeboden worden op een platform. Vandaag 
beslissen de kabelmaatschappijen welke kanalen ze 
aanbieden. 

De heer Johan Op de Beeck: Volgens mij beslist de 
markt dat. 

De heer Jurgen Verstrepen: Je moet de mogelijkheid 
hebben. Ik kies zelf  want ik heb naast de kabel nog 
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een schotel. Niet iedereen heeft dat. Veel Vlamingen 
hebben enkel een coaxaansluiting. Zij zullen niet zoe-
ken naar andere mogelijkheden. Ze rekenen op hun 
kabel. De kabel houdt de consument in een wurg-
greep. Dat is een vaststelling. Geen kritiek. We mer-
ken ongeveer hetzelfde met de digitale platformen. 
Openbare dienstverlening garanderen moet. Daar-
naast moeten we de markt laten spelen. De markt zal 
dat effectief  doen. Ik ben bang van het inhoudver-
haal. 

De heer Johan Op de Beeck: Deze vraag is eerder een 
statement. Wij vragen aandacht voor de inhoudelijke 
discussie. Interactiviteit, een verrijkt aanbod en keu-
zeonafhankelijkheid van de eindgebruiker moeten 
betaalbaar blijven. Uit een recente Europese studie 
blijkt dat het kabelaanbod in België het goedkoopste 
is van heel Europa. Wij zitten dus met een democra-
tisch distributiekanaal. Alles gratis aanbieden kan 
niet. Sommigen zouden om sociale of financiële rede-
nen geneigd kunnen zijn de band door te knippen 
met deze mogelijkheden. De mogelijkheden zijn er. 
Er is concurrentie. Waar zijn we eigenlijk mee bezig? 

De overheid zal de balans van de maatschappelijke 
meerwaarde moeten maken van elke keuze. Volgens 
ons zou DVB-H interessant zijn omdat het productie-
huizen en omroepen zal toestaan spin-offs te maken 
van bestaande programma’s. Het is een maatschap-
pelijk doordacht idee. DVB-T stuurt hetzelfde door 
maar op een andere manier. Bovendien verschraald 
en ontdaan van de mogelijkheden die Belgacom en 
de kabelmaatschappijen aanbieden. 

De heer Jurgen Verstrepen: Analoog was dat toch ook 
altijd al aanwezig. DVB-T is gewoon een betere stan-
daard dan de analoge standaard. 

De heer Johan Op de Beeck: Via DVB-T zal men de 
VRT kunnen bekijken. Daarnaast wil men er ook de 
regionale televisie mee uitzenden. Regionale televisie 
uitzenden via de digitale ethertelevisie past niet met 
de wettelijke beperkingen. Zo moet een regionale 
zender zich beperken tot het gebied van de kabel-
maatschappij. Een nieuwe commerciële speler zal zijn 
intrede doen. De regionale zenders zullen nationale 
dekking kunnen aanbieden. Wat zal VTM daarvan 
zeggen? 

Het is goed dat men die 60.000 mensen wil laten 
overstappen van de antenne op digitale televisie. Het 

sneeuwbaleffect als gevolg van het gratis zijn ervan, is 
vatbaar voor discussie. 

Mevrouw Patricia Ceysens: Is instraling ook mogelijk 
bij DVB-H?

De heer Harry Sorgeloos, Algemeen Directeur Tech-
nologie en Innovatie, VRT: DAB, DVB-H en DVB-T 
zijn internationale standaarden. Instraling kan 
eigenlijk niet als de netwerken aan de standaarden 
voldoen. De kabelmaatschappijen hebben de oudere 
netwerken grotendeels aangepast. Wie thuis met niet-
gekeurd materiaal werkt, kan instraling krijgen. Dat 
geldt voor alle digitale etherfrequenties. 

De heer Eddy Beyltjens, woordvoerder van INDI: 
In Schoten gaf  DVB-T rechtstreeks instraling op de 
antenne-ingang van het televisietoestel. Dus niet op 
het kabelnetwerk want dat is afgedekt. We hebben 
ATV op een andere frequentie moeten verdelen. Dat 
betekent dat we dit kanaal niet meer kunnen gebrui-
ken voor iets anders. 

De heer Carl Decaluwe: De vrees van de kabel is dat 
een telecomoperator er veel geld tegenaangooit met 
als sneeuwbaleffect dat er een boeketje gratis zenders 
bijkomen via digitale televisie met als gevolg ver-
schraling op de kabel en een grotere digitale kloof. 

De heer Johan Op de Beeck: De volgorde van redene-
ren is niet helemaal gelijklopend. De kabel heeft een 
aantal bezorgdheden geuit, maar tegelijk een positief  
verhaal gebracht. We hebben uitvoerig gewezen op 
alternatieven voor DVB-T. Ik heb ook gewezen op de 
mogelijkheden voor de bestaande operatoren. 

De digitale kloof en concurrentie mogen niet gekop-
peld worden. We moeten wel vermijden dat de groot-
ste en machtigste operator sneller en beter toegang 
krijgt tot de televisiedistributiemarkt dan bij normale 
concurrentie. 

De heer Dany Van De Velde, investment manager 
PMV-pps: Ik stel voor terug te keren naar de basis. 
De basis is de beslissing van de Vlaamse Regering 
van vrijdag 27 oktober 2006 om een plan uit te wer-
ken voor de verzelfstandiging van het VRT-zender-
park en om de realisatie van de analoge switch-off  
voor te bereiden. Die switch-off is eind 2008 gepland. 
Daarnaast moet een businesscase uitgeschreven wor-
den voor de verzelfstandigde entiteit. Er moet ook 



167 Stuk 1713 (2007-2008) – Nr. 1 – Bijlage

een regelgevend kader voorbereid worden. Mediade-
creten moeten gewijzigd worden. Er dient een task-
force opgericht om zich daarover te beraden. 

Het is ook belangrijk om in te gaan op de strategi-
sche keuzes. In eerste instantie zal de nieuwe ven-
nootschap volledig eigendom zijn van de Vlaamse 
Gemeenschap. De VRT wordt aandeelhouder voor 
de inbreng van de infrastructuur. De infrastruc-
tuur wordt dus niet langer eigendom van de open-
bare omroep maar wel van een nieuwe entiteit. Een 
tweede aandeelhouder is de Vlaamse Gemeenschap. 
Die brengt de frequentierechten in. De derde aan-
deelhouder is de PMV, voor de inbreng van kapitaal. 

Een tweede belangrijke beslissing is alle frequenties, 
toegekend door Europa aan Vlaanderen, onder te 
brengen in de nieuwe vennootschap. Er is eveneens 
beslist ervoor te zorgen dat de frequenties, nodig voor 
de uitvoering van de universele dienstverlening, voor 
dat doel gereserveerd blijven. 

Het laatste aspect is de verzelfstandiging, gericht 
op de maximale ontwikkeling van digitale radio- en 
televisiediensten via de ether. De overheid zal, zoals 
gezegd door andere sprekers, een keuze moeten 
maken tussen de verschillende mogelijkheden. 

Het zenderpark zal na de verzelfstandiging niet nood-
zakelijk op dezelfde manier meer functioneren. Nu is 
het gericht op universele dienstverlening. Inspelen op 
technologische ontwikkelingen zal een iets zwaardere 
organisatie vergen. 

Er zijn verschillende subdiensten gaande van het 
infrastructuurbeheer tot het administratieve en finan-
ciële beheer. Helemaal bovenaan bevinden zich de 
diensten die zich tot de markt richten. De diensten 
kunnen gaan van gratis en voor iedereen tot betalend 
en voor een bepaalde doelgroep. Soms gaat het ook 
enkel over het aanbieden van diensten aan operato-
ren die de relatie met de klant zelf  vormgeven. Een 
belangrijk aspect is de manier waarop frequenties 
gebruikt en aangeboden zullen worden. 

Een frequentie is niet hetzelfde als een multiplex. Een 
multiplex is een capaciteit waarmee je terrestrieel een 
aantal televisie- en/of  radiokanalen kan aanbieden. 
Het aantal kanalen hangt af  van de technologie, een 
vijftal voor DVB-T, tien tot twintig voor DVB-H. De 
frequenties zijn eigenlijk de onderliggende laag die 
het technisch mogelijk maakt om de capaciteit over 
heel Vlaanderen ter beschikking te stellen. Zo kan 

een multiplex twee frequentiekanalen nodig hebben 
om over heel Vlaanderen de capaciteit ter beschik-
king te stellen. Europa heeft door de studie informa-
tie gegeven over welke kanalen er in welk gebied van 
Vlaanderen gebruikt mogen worden. Bepaalde kana-
len mogen niet gebruikt worden in bepaalde gebie-
den omdat ze de zenders van een buurland kunnen 
storen.

Het merendeel van de frequenties zijn vandaag in 
gebruik. Daarom is het niet mogelijk veel commer-
ciële digitale diensten aan te bieden. De meeste fre-
quenties worden gebruikt voor de analoge diensten, 
maar ook het MADUF-project gebruikt frequenties. 
Ook militaire toepassingen gebruiken bepaalde fre-
quenties. Daarenboven zijn er een aantal frequenties 
die niet zullen kunnen gebruikt worden vooraleer 
Frankrijk analoog afgeschakeld heeft. Frankrijk wil 
daarmee tot het laatste moment wachten. 

Momenteel wordt bestudeerd welke activa van de 
VRT verzelfstandigd zullen worden. Er moet een dui-
delijk onderscheid gemaakt worden tussen omroep 
en zenderpark. De boekwaarde van die activa moet 
bepaald worden. 

De analoge switch-off  is eigenlijk een switch-over. 
Er bestaat immers al een digitaal alternatief  voor de 
analoge uitzendingen. Daarvoor moeten de ontvan-
gers echter een settopbox aankopen en die kost tussen 
de 50 en 100 euro. De derde stap is dan de uitrol van 
de digitale radio en televisie in Vlaanderen, DVB-T, 
DVB-H, DAB. 

De keuzes van de regering hebben bepaalde implica-
ties. Zo kan de VRT enkel onder bepaalde voorwaar-
den aandeelhouder worden in het zenderparkbedrijf. 
Voorts moet nog onderzocht worden hoe de activa in 
de nieuwe entiteit ingebracht kunnen worden. Is een 
open procedure al dan niet noodzakelijk? 

Alle frequenties inbrengen in de nieuwe entiteit is in 
tegenspraak met de Europese telecommunicatiewet-
geving. Frequentierechten zijn gemeenschapsgoed en 
kunnen niet zo maar in een nieuwe entiteit ingebracht 
worden. De toewijzing van frequentierechten moet 
immers gebeuren op een objectieve, transparante, 
non-discriminatoire manier. Frequenties moeten wor-
den toegewezen via een veiling of  een vergelijkende 
test of beauty contest. Dat is gebaseerd op artikel 86 
van het EG-verdrag en meer bepaald het non-discri-
minatiebeginsel van artikel 12 en de concurrentiere-
gels van de artikelen 81 tot 89. 



168Stuk 1713 (2007-2008) – Nr. 1 – Bijlage

Een tweede belangrijk bezwaar is het telecommuni-
catierecht. Telecommunicatie raakt immers meer en 
meer verstrengeld met de omroepen. Het verzelf-
standigde bedrijf  is een nieuwe netwerkoperator. Het 
zenderparkbedrijf  zal dus naar alle waarschijnlijk-
heid ook rekening moeten houden met telecommu-
nicatierichtlijnen. De kaderrichtlijn stipuleert dat de 
bestemming en toewijzing van die frequenties door 
de nationale regelgevende instanties gebaseerd moet 
zijn op objectieve, doorzichtige, niet-discriminerende 
en proportionele criteria. Er moeten dus nog beslis-
singen, gebaseerd op verder onderzoek, genomen 
worden.

De alternatieven zijn dus een veiling of  een beauty 
contest. Een veiling betekent dat frequentierech-
ten toegewezen worden aan de hoogste bieder. Een 
vergelijkende toets of  een beauty contest wil zeggen 
dat de frequentierechten toegewezen worden aan de 
partij die het best voldoet aan de overheidsvoorwaar-
den. Die voorwaarden zijn vooral investeringsver-
plichtingen die samengaan met uitrolverplichtingen. 
De overheid kan dus eisen dat een partij een DVB-T 
of  DVB-H-netwerk uitrolt met een bepaald bereik, 
binnen een bepaalde termijn. Dat vergt belangrijke 
investeringen. De partij die zich bindt tot die inves-
teringen en daar het best geschikt is, kan dan de fre-
quentierechten krijgen. Dat zijn alternatieven voor 
het inbrengen van de frequentierechten in de ven-
nootschap, wat zoals gezegd allicht niet mag van 
Europa. 

Er is dus verder onderzoek nodig voor de inbreng 
van de activa door de VRT, maar ook voor de toewij-
zing van de frequentierechten. 

PMV heeft een bedrijfseconomisch model ontwikkeld 
waarmee verschillende scenario’s kunnen doorge-
rekend worden. Een eerste mogelijkheid is de ver-
zelfstandiging door een inbreng van activa, betaald 
met activa of  cash. Er zal dan een contract met de 
VRT afgesloten worden voor het transporteren van 
de universele diensten, zowel radio, AM, FM, ana-
loge televisie en het huidige digitale alternatief. Het 
model laat toe om in te schatten welke invloed de 
afschakeling van bepaalde diensten, bijvoorbeeld 
de analoge televisie, zal hebben op het contract. Het 

model is voornamelijk gebaseerd op kosten voor het 
ter beschikking stellen van de universele diensten. 

Een tweede stap in het bedrijfseconomische model 
is het zenderpark, aanwezig in de nieuwe entiteit na 
de verzelfstandiging te upgraden voor de digitale 
uitrol voor Vlaanderen. Daarvoor moeten er uiter-
aard een aantal keuzes gemaakt worden: DVB-T en/
of  DVB-H. Het model kan de kosten voor de ver-
schillende scenario’s berekenen, bijvoorbeeld wat 
het kost om in Vlaanderen netwerken voor DVB-T 
en DVB-H uit te rollen voor een bepaalde dekkings-
graad en hoeveel gezinnen die bepaalde dienst dan 
kunnen ontvangen. 

Kortom, er moeten een aantal politieke keuzes 
gemaakt worden en er moet verder onderzoek 
gedaan worden, vooral over de toewijzing van de 
frequentierechten en de inbreng van de VRT in de 
vennootschap. Die bevindingen zullen binnenkort 
gerapporteerd worden aan de opdrachtgevende 
minister die het tijdschema dan zal bepalen.

De heer Carl Decaluwe: Ik had begrepen dat de VRT 
slechts tijdelijk een aandeelhouder zou zijn in het 
nieuwe zenderparkbedrijf. Onder welke voorwaarden 
kan dat definitief  worden?

De heer Dany Van De Velde: De voorwaarden moeten 
verhinderen dat de VRT rechter en partij is. De VRT 
mag niet in zijn functie van omroep aandeelhou-
der zijn, maar wel als ondersteuner van het nieuwe 
bedrijf. Misschien kan de VRT beter geen aandeel-
houder zijn.

De heer Carl Decaluwe: Wat is de toegevoegde waarde 
voor de maatschappij van een omroep als aandeel-
houder?

De heer Dany Van De Velde: Niemand zal ontkennen 
dat de VRT over heel wat expertise beschikt. Als aan-
deelhouder kan hij dat ter beschikking stellen aan de 
nieuwe vennootschap. 

De heer Carl Decaluwe: Zou het niet handiger zijn 
als de personen die de expertise bezitten, deel gaan 
uitmaken van de vennootschap? Bij de radiolicenties 
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zorgden dergelijke rechter-en-partijsituaties twintig 
jaar voor miserie.

Mevrouw Patricia Ceysens, voorzitter: Die discussie 
kan beter met de minister gevoerd worden.

De heer Jurgen Verstrepen: Wordt er rekening gehou-
den met de waarde van de inbreng om de grootte van 
het aandeelhouderschap te bepalen of krijgen de drie 
aandeelhouders een gelijke waarde? 

De heer Dany Van De Velde: De Vlaamse Regering 
heeft op 27 oktober de aandeelhouders aangeduid. 
De grootte van hun inbreng zal het percentage van 
hun aandelen bepalen. De waarde van het zenderpark 
en de waarde van de frequenties zullen het procentu-
ele aandeel van de VRT en de Vlaamse Gemeenschap 
bepalen. PMV brengt kapitaal in en dat heeft sowieso 
een waarde.

De heer Jurgen Verstrepen: PMV heeft verschillende 
modellen uitgewerkt. Geeft ze op basis van interna-
tionale vergelijkingen aan de regering advies over de 
ideale verdeling of somt ze gewoon de mogelijkheden 
op?

De heer Dany Van De Velde: PMV somt de moge-
lijkheden op, de overheid moet de keuzes maken. 
Het model is vooral gebaseerd op de kosten om een 
bepaalde digitale uitrol in Vlaanderen te verwezen-
lijken.

De heer Jurgen Verstrepen: Is er rekening gehouden 
met de mogelijkheid om het zenderpark aan privé-
partners te verkopen? 

De heer Dany Van De Velde: Het is een aandachts-
punt. De open procedure is een verzelfstandiging op 
een transparante manier. 

De heer Dany Vandenbossche: In de discussies over de 
beheersovereenkomst werd het zenderpark bestem-
peld als de kroonjuwelen van de openbare omroep. 
Nu blijkt dat er nog heel wat investeringen nodig 
zijn. Wat haalt de openbare omroep uit de oprichting 
van het aparte bedrijf ? Het aandeelhouderschap van 
de VRT is misschien een juridisch of  concurrentieel 
probleem. 

Bij de toewijzing van de frequenties mis ik de 
Vlaamse Mediaregulator. 

De heer Dany Van De Velde: Een digitale uitrol vergt 
inderdaad heel wat investeringen. 

XVIII. VErgADErINg VAN DINSDAg 26 JUNI 
2007

Hoorzitting met de heer Alain De Taeye, CEO Tele 
Atlas, over geografische databanken

Mevrouw Patricia Ceysens: Deze commissie gaat in 
elk beleidsdomein na hoe ver het staat met de digita-
lisering. In het kader daarvan heeft deze commissie 
een bezoek gebracht aan de internationale compu-
terbeurs CeBIT, waar we vooral aandacht hebben 
geschonken aan Vlaamse technologie. We hebben 
ook de stand van Tele Atlas bezocht, een van de pio-
niers inzake digitalisering. We zijn benieuwd hoe men 
binnen Tele Atlas omgaat met informatie- en com-
municatietechnologie. Wat staat Vlaanderen nog te 
wachten? Wat kan de Vlaamse overheid doen om 
opnieuw koploper te worden inzake breedbandpene-
tratie? Hoe ziet Tele Atlas de toekomst van de infor-
matie- en communicatietechnologie?

De heer Alain De Taeye: Mijn laatste voorspelling 
heeft er twintig jaar over gedaan om uit te komen. Ik 
weet dus niet of ik een goede referentie ben.

Ik ben heel slecht in kaartlezen. Wellicht is dat de 
redenen waarom ik met digitale kaarten ben begon-
nen. Ik ben in 1979 afgestudeerd aan de toenmalige 
Rijksuniversiteit Gent als ingenieur-architect. Ik ben 
toen bij professor Müller terechtgekomen voor wie ik 
aan interactieve routeplanning heb gewerkt. Zo ben 
ik tot digitale kaarten gekomen. In 1984 heb ik een 
eigen bedrijf  opgericht, dat later een fusie is aange-
gaan met een bedrijf  in Nederland. Dat bedrijf  heette 
Tele Atlas. De naam komt dus niet van mij. 

We zaten in die periode in een heel vroeg stadium van 
digitale cartografie. Wie toen voorspelde dat auto’s 
zelf  zouden aangeven hoe van punt A naar B te rij-
den, werd gek verklaard. Met zo iemand wou nie-
mand zaken doen. 

Ik merk – ook binnen mijn bedrijf  – dat Vlaanderen 
vaak ten onrechte kampt met een minderwaardig-
heidscomplex. Op zich is dat niet erg. Het is wellicht 
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beter dat dan de arrogantie van sommige buiten-
landse bedrijven. Toch zouden we iets vaker in de 
verf moeten zetten wat we allemaal in huis hebben. 

Terwijl de derde industriële revolutie zich in Vlaan-
deren afspeelde en iedereen uitpakte met gigantische 
initiatieven, vond ik geen geld. Ik moest mijn toe-
vlucht zoeken tot Nederland en Duitsland. Er was 
geld beschikbaar. Wanneer we iets relevants willen 
doen op basis van technologie, spreken we onmiddel-
lijk over gigantisch veel geld. Vooraleer we één euro 
winst maakten, hadden we al één miljard euro ver-
spijkerd. Dat is niet dagdagelijks zo. Het is een won-
der dat ik er nog ben na jaren van negatieve cashflow. 
Daar zal wel een reden voor zijn. Het probleem is dat 
we in Vlaanderen al te vaak denken dat alle grote uit-
vindingen buitenlandse zijn. Dat is niet waar. 

Wij hebben klanten op meerdere vlakken. Op de 
consumentenmarkt is het zo dat iets duurdere auto’s 
sedert enige tijd uitgerust worden met autonavigatie. 
Deze systemen bestaan al sedert 1994. Men vraagt 
zich soms af  waarom de explosie van draagbare toe-
stellen maar een jaar of  drie geleden plaatsvond en 
niet midden de jaren negentig. Ik zat er eerlijk gezegd 
ook op te wachten. 

Ongeveer de helft van onze omzet halen we uit de 
persoonlijke navigatie. In de toekomst wordt de tele-
foon belangrijk ook al denken we nu dat het scherm 
van onze gsm niet groot genoeg is. Op iedere mobiele 
telefoon komt binnenkort een kaart. Het zal allemaal 
niet zo’n vaart lopen. De eerste introducties zijn 
gebeurd. De Nokia N95 en de BlackBerry zijn er al 
mee uitgerust. Belangrijker is het voornemen van alle 
grote GPS (Global Positioning System) -producenten 
om GPS te integreren in de gsm. 

Daar zijn een paar redenen voor. De overheid vraagt 
vaak hoe ze een en ander kan sturen. Meer en meer 
noodoproepen gebeuren met een mobiele telefoon. 
Wie vroeger een ongeval zag gebeuren, verwittigde 
de hulpdiensten vanuit een café of  telefooncel. De 
hulpdiensten wisten minstens waar de oproeper zich 
bevond. Met een mobiele telefoon is dat niet zo een-
voudig. In de Verenigde Staten is al enige tijd een wet 
van kracht die operatoren verplicht ervoor te zorgen 
dat mobiele telefoon tot op tien meter nauwkeurig 
lokaliseerbaar zijn. Iedereen weet dat een mobiele 
telefoon lokaliseerbaar is door middel van de anten-
nes. Dat is echter verre van nauwkeurig. GPS is dat 
wel. Europa kent geen vergelijkbare wet. Het zou 
nuttig zijn daar eens over na te denken. Daartegen-
over staat dat de producenten niet van plan zijn een 

gsm enkel en alleen voor noodoproepen met GPS uit 
te rusten. Uiteindelijk betaalt niemand daarvoor. 

Een totaal nieuwe industrie ontwikkelt daardoor met 
een aantal belangrijke spelers zoals Google en Micro-
soft. De laatste nieuwe mode op het internet is local 
search. Eerlijk gezegd: local search is een doodge-
wone search. Wie een fles wijn wil kopen, een ‘goede 
wijn’ intikt op Google krijgt een lange lijst websites 
waar hij niets aan heeft. De meeste zoekopdrachten 
gaan na wat zich in onze omgeving bevindt. Geogra-
fische informatie speelt een heel belangrijke rol. Het 
betekent ook dat navigatie niet de enige belangrijke 
toepassing is. Nu denken we dat digitale kaarten 
alleen in auto’s gebruikt worden. Deze gedachte is 
ons opgedrongen door de geschiedenis. Auto’s waren 
de eerste zaken die zichzelf  konden positioneren op 
een kaart. 

Naast de draadloze markt, krijgen we de internet-
markt. Het internet was vroeger beschikbaar op pc 
en laptop. Nu is het ook beschikbaar op telefoon. 
Dat wordt een heel grote industrie waar de belang-
rijkste spelers van deze wereld mee bezig zijn. Omdat 
het toestel mobiel is, hebben we ook een kaart nodig. 
Ik weet niet precies wanneer, maar kaarten komen er 
zeker op. 

Daarnaast is er de GIS-markt (Geografische infor-
matiesystemen). Deze markt is typisch voor de over-
heid. Ik denk bijvoorbeeld aan AGIV (Agentschap 
voor Geografische Informatie Vlaanderen). Dat is 
voor ons een belangrijke markt. Niet zozeer vanwege 
de centen vanwege de beperkte revenu. Vorig jaar 
bedroeg onze omzet 264 miljoen euro. GIS-Vlaande-
ren is goed voor een paar honderdduizend euro. 

Het is echter belangrijk omdat we op die markt 
samenwerken met de overheid, grote nutsbedrijven 
en andere grote spelers. Naast het licentiëren van 
de kaart, kan men tweerichtingsverkeer opzetten. 
Deutsche Post gebruikt onze data om routes van de 
postbodes te bepalen. De postbodes verzamelen de 
huisnummers. Op die markt is het perfect mogelijk 
om tot een give-and-take-scenario te komen. Het is 
niet de meest spectaculaire markt. Ik hoef  er niet 
dagelijks over te spreken met investeerders of op con-
sumentenbeurzen, maar het is een belangrijke markt 
vanwege de relaties. 

Op wereldschaal is Tele Atlas één van de twee bedrij-
ven die over kaarten beschikken op deze schaal, 
geschikt voor navigatie en grote consumententoepas-
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singen. De reden is dat maar twee bedrijven twintig 
jaar lang hebben kunnen afzien en boven water zijn 
gebleven. Dat is een verdienste, maar geeft ons tege-
lijk een gigantische voorsprong op de rest. Wie nu wil 
beginnen met zulke kaarten, moet beseffen dat onze 
databank 21 miljoen kilometer straten bevat. Onze 
databank bevat Noord-Amerika en Europa. We zijn 
nu bezig in Zuid-Oost-Azië. Daarnaast beschikken 
we over de nodige knowhow. Knowhow raakt enkel 
verspreid als een industrie zich breed uitspreidt. Als 
de industrie wereldwijd maar uit twee spelers bestaat, 
blijft de knowhow geconcentreerd. Het is belangrijk 
in te zien dat Vlaanderen over belangrijke knowhow 
beschikt. We doen er misschien te weinig mee. 

We zijn in 2000 naar de beurs van Frankfurt of 
Neuer Markt getrokken. De Neuer Markt is helemaal 
teloorgegaan. Dat was een ramp voor ons bedrijf. We 
zijn overgestapt naar de Frankfurt Börse. In 2005 
zijn we geïntroduceerd op de Amsterdamse beurs. De 
marktkapitalisatie van Tele Atlas is ongeveer 1,5 mil-
jard euro. Tele Atlas telt 1500 medewerkers waarvan 
350 in Gent werken. Gent is de grootste site binnen 
de groep. De rest werkt verspreid over de hele wereld. 
We hebben dan nog 1000 mensen in dienst van een 
onderaannemer in India. 

Niemand begrijpt waarom de kleine GPS-toestellen 
nu pas succesvol worden. Dat heeft alles te maken 
met GPS en Galileo. De eerste Golfoorlog wordt 
beschreven als de technologieoorlog. We werden over-
spoeld door beelden die ons ervan moesten overtui-
gen dat het Amerikaanse leger dankzij GPS bommen 
op de juiste plek kon droppen. Ik laat in het midden 
of  het dat allemaal waard is. Het Amerikaanse leger 
voerde campagne tegen de motie waarover het Ame-
rikaanse Congres zich toen boog om het nauwkeurige 
GPS-signaal vrij te geven voor commerciële doelein-
den. GPS had een commerciële nauwkeurigheid van 
honderd meter. Dat volstond niet voor navigatie. Wie 
in 1994 met een Mercedes reed, zal dat niet geloven. 
Mercedes was toen al uitgerust met navigatie. Alleen 
bevatte die navigatie toen geen GPS-chip. Men mat 
het aantal omwentelingen van de wielen om alles 
te berekenen. Die draagbare toestellen konden toen 
nog niet bestaan. President Clinton heeft het signaal 
tijdelijk vrijgegeven. Dat is de reden waarom we nu 
over deze goedkope toestellen beschikken. 

De overheid heeft een belangrijke rol gespeeld. Door-
dat GPS na de eerste Golfoorlog niet werd vrijgege-
ven, besefte Europa dat ze volledig afhankelijk waren 
van de Amerikanen. Zo is Galileo van start gegaan. 
Daar werd hard over gediscussieerd. Ik was blij dat 
de discussie gestart werd. Dat heeft president Clinton 

ertoe aangezet in 2000 het signaal vrij te geven. We 
mogen het belang van de overheid niet onderschatten 
om zo’n industrie een duw in de rug te geven.

Ik heb geen glazen bol. De enige reden waarom ik 
iets meer weet over de toekomst van digitale kaarten 
is omdat het naast mijn job ook mijn leven is. Ik heb 
nog nooit iets anders gedaan. Ik zou er iets meer over 
moeten weten. En dat is wel zo maar het blijft kof-
fiedik kijken. 

Alle mobiele toestellen – gaande van telefoons tot 
draagbare computers – zal met een GPS-chip en dus 
met kaarten uitgerust worden. Tweede zekerheid is 
dat navigatie maar een van de vele toepassingen is. 
Andere toepassingen zijn tracing en tracking, asset-
management en local search. Ik weet niet of  Nokia, 
Google of  Vodafone het pleit zal winnen. Ik ben 
alleen maar geïnteresseerd in het feit dat ze alle drie 
een kaart nodig hebben. Dat wordt in ieder geval een 
gigantische sector. Een vraag voor de overheid zal 
zijn in welke mate het individu beschermd zal moeten 
worden. In de Verenigde Staten bestaat een armband 
voor kinderen, die ze zelf  niet kunnen uitdoen zodat 
de ouders altijd weten waar het kind is. Mijn zonen 
zijn 22 en 18. Ik denk dat ik een probleem krijg als ik 
ze zo’n armband geef. Ik heb bomen rond mijn tuin 
laten planten voor mijn privacy. Zaken als Google 
Earth zijn niet langer science fiction. We moeten ons 
daarop voorbereiden.

Wie wil weten wat de toekomst brengt, moet dat 
eigenlijk niet aan een vijftiger maar aan een twintiger 
vragen. Twintigers zien de grote risico’s niet. Had ik 
toen geweten wat ik nu wist, ik was er wellicht niet 
aan begonnen. Als ik die vraag aan mijn kinderen 
stel, dan komen zij af  met driedimensionale kaarten 
en de virtuele wereld. Zij zijn opgegroeid in een spel-
letjescultuur. Voor hen zijn dergelijke virtuele spelle-
tjes heel gewoon. 

We hebben nu digitale kaarten van 200 landen. 64 
landen zijn navigeerbaar. Kaarten maken is nog 
altijd een kunst. Het is geen zuiver wetenschappelijke 
bezigheid. Wij gebruiken tienduizenden bronnen. We 
compileren de informatie die een bepaalde zekerheid 
biedt. Als drie bronnen aantonen dat het ‘Leuvense-
weg’ is en niet ‘Leuvense weg’, nemen we dat voor 
waar aan. Dan hoeven we niemand naar de straat te 
sturen om het naambordje te zoeken. 

Het kan perfect dat bronnen elkaar tegenspreken. 
Het kan ook dat we de informatie gewoon niet vin-
den. Dat moeten we de situatie gewoon bekijken. We 
noemen dat een survey. Survey is een belangrijke, 
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maar versnipperde industrie in Vlaanderen. Van-
wege de schaalgrootte sturen we niet langer mensen 
uit om notities te maken met een pencomputer. We 
nemen de werkelijkheid op met wagens uitgerust met 
zes camera’s. Zo kunnen we de werkelijkheid rustig 
analyseren. We doen meer en meer aan automatische 
beeldherkenning. Verkeersborden zijn gemaakt om 
op te vallen. De Belgische universiteiten zijn daar 
heel goed in. 

Initiatieven als de grootschalige kaart in Vlaanderen 
veronderstelt een gigantische hoeveelheid survey. Wij 
doen ook een gigantische hoeveelheid survey. Op dit 
ogenblik ligt dat naast elkaar. We slagen er niet in om 
het te organiseren, mede omdat de belangen verschil-
len. 

De Vlaamse sector bestaat uit een aantal surveybe-
drijven. Zij doen aan luchtfotografie of  terreinme-
tingen. Wij doen dat ook al doen wij enkel survey 
voor onze eigen kaarten en niet voor andere bedrij-
ven. Daarnaast zijn er een paar bedrijven die GIS-
software maken. Er zijn een aantal constructeurs van 
geografische databanken. Wij doen dat op commer-
ciële basis. Daarnaast is er AGIV waarmee wij lang 
hebben samengewerkt. Wij hebben elf  jaar ingestaan 
voor de kaart van giv-Vlaanderen. Na een gunning is 
dat in handen van onze Amerikaanse concurrent. Ik 
heb daar vragen bij. Ik trek het proces niet in twijfel. 
Wij maken ook fouten. Er wordt een objectief  proces 
gecreëerd waarna het proces de uitkomst domineert. 
Ik zeg niet dat het proces niet gevolgd is. Ik vraag 
evenmin een voordeel omdat we een Vlaams bedrijf  
zijn. Maar als we er iets Vlaams van willen maken, 
moeten we dat in rekening brengen. Wie na elf  jaar 
overstapt op de kaarten van een concurrent, wordt 
bovendien met een grote switch-overcost geconfron-
teerd. 

Wij praten ook met privébedrijven om informatie in 
te zamelen terwijl de overheid ons perfect zou kun-
nen helpen. Aan de top van de organisaties is er 
onvoldoende draagvlak om samen te werken met uni-
versiteiten of de Vlaamse overheid om internationaal 
bruikbare zaken te realiseren. 

Een ander probleem in Vlaanderen is dat we dan ver-
plicht zouden zijn zaken te realiseren die relevant zijn 
voor Vlaanderen. Ik ben Vlaming maar kan onmo-
gelijk zaken ontwerpen die alleen voor Vlaanderen 
goed zijn. Ik moet werken aan zaken die internatio-
naal goed zijn. Daartegenover staat dat het een hele 
opportuniteit is. Ook voor Vlaanderen. Wij maken 
deel uit van dat beperkt wereldje. Dan kunnen we 

de Vlaamse universitaire technologie en knowhow 
uitdragen. Samenwerking tussen universiteiten is 
moeilijker dan samenwerking tussen concurrerende 
bedrijven. 

Ik denk dat we met de geografische databanken meer 
kunnen doen dan wat we vandaag doen. Er zijn de 
traditionele cartografen. Er zijn bedrijven die toe-
passingen ontwikkelen. Bijna 70 percent van al het 
geld in deze sector is overheidsgeld. De overheid is 
een van de belangrijkste klanten. De overheid mag 
veeleisend zijn. Deze sector bestaat in Vlaanderen uit 
een groot aantal relatief  kleine bedrijven. Vooral in 
de sector van survey en software hebben we het over 
relatief  kleine bedrijven. Tele Atlas is in de loop van 
de jaren groter geworden. De meeste van de bedrijven 
zijn bijna dankzij de overheid actief. Hoe slagen we 
erin deze markt te verbreden? Veel van die bedrijven 
hebben immers mooie zaken in huis. Als de overheid 
betaalt wat wij verzinnen, is er geen sprake van een 
markteconomie. Subsidies krijgen is leuk, maar biedt 
geen oplossing. Als onze grootste zorg is hoeveel sub-
sidies we zullen krijgen, zullen we de wereld niet ver-
overen. We moeten daar eens over nadenken. 

De Vlaamse overheid is een grote werkgever in deze 
sector. Daarnaast zijn er nog Tele Atlas en Euroset. 
Het Nationaal Geografisch Instituut is een federale 
instelling. In Wallonië is er Star Informatic. Dat zijn 
zowat de enige grote Belgische werkgevers in deze 
sector. Er zijn maar weinig bedrijven met meer dan 
tien werknemers. Heel uitzonderlijk zijn de bedrijven 
met meer dan dertig werknemers. Wie 350 mensen in 
dienst heeft, zit aan de top. Op wereldschaal stelt dat 
echter niet veel voor. 

Er is een aantal onderzoeks- en ontwikkelingsinitia-
tieven. Die bevinden zich voornamelijk in Hasselt. Ik 
denk aan i-City in Hasselt. Daarnaast is er de Euro-
pean Space Agency (ESA), waar gigantische sommen 
geld in omgaan. Dat is een federale bevoegdheid. 
We nemen daaraan deel. Er wordt gezegd dat deze 
bevoegdheid geregionaliseerd zal worden. Dat is mijn 
grote zorg niet. GIS-Vlaanderen is een peulenschil in 
vergelijking met de ESA. We moeten ons afvragen of 
we daar meer mee kunnen doen. 

Het is jammer dat er geen echt draagvlak is voor 
onderzoeksfondsen. We hebben daar ook schuld aan. 
Er zijn gigantische onderzoeksgelden beschikbaar, 
maar er is geen overleg tussen de privé en de overheid 
om daar iets zinnig mee te doen. Er zijn een aantal 
knelpunten. Er zijn veel kleine partners. Universitei-
ten voelen zich verplicht commerciële initiatieven te 
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nemen, terwijl ze eigenlijk kennis moeten beheren. 
Intellectuele eigendom wordt een belangrijke kwes-
tie. Vlaanderen moet zijn intellectuele eigendommen 
beschermen maar niet verstikken. Onder het motto 
van beschermen, komt Vlaanderen niet naar buiten 
met zijn kennis en wordt dan toch ingehaald door 
anderen. 

Ik apprecieer de subsidies in de vorm van vermin-
derde bedrijfsvoorheffing voor onderzoekers. Ieder-
een wil best het werk in Vlaanderen laten uitvoeren, 
maar als het even goed en veel goedkoper is in Azië, 
Zuid-Amerika of  Zuidelijk Afrika, is de keuze dui-
delijk. Vlaanderen beschouwt terecht brains als zijn 
grote troef. Vlaanderen zou mensen met potentieel 
hier moeten houden in plaats van weg te jagen omdat 
ze elders meer kunnen verdienen of  een betere car-
rière kunnen opbouwen. Door extra lasten op arbeid 
te verminderen, kunnen de bedrijven concurrentiële 
prijzen rekenen zodat ze hun mensen niet kwijtra-
ken. 

Vlaanderen biedt tal van troeven onder meer op vlak 
van onderwijs en gezondheidszorg. Dat is in vele 
landen niet het geval. Een jonge IT-er houdt vooral 
rekening met het nettosalaris en de auto. Zijn pensi-
oen en het schoolgaan van de kinderen interesseren 
hem nog niet. 

Als voorbeeld schets ik de problemen met auteurs-
rechten op kaarten. Daar zijn tal van discussies aan 
gewijd. Uiteindelijk zijn wij er altijd goed uitge-
komen, maar dat is niet de essentie. Ofwel moet er 
betaald worden en dan moet er door iedereen betaald 
worden, ofwel moet er niet betaald worden en dan 
moet er door niemand betaald worden. Het enige 
dat wij niet willen, is dat wij wel betalen en anderen 
niet. Dat is niet fair. We hebben een financiële rege-
ling getroffen niet alleen met het NGI, maar ook met 
topografische diensten. 

Inspire (Infrastructure for Spatial Information in 
Europe) is een initiatief  van de Europese Commissie. 
Dat initiatief ijvert ervoor om de overheidsinformatie 
gratis ter beschikking te stellen, omdat die al betaald 
is door de belastingplichtige. Een aantal bedrijven 
heeft contractuele verplichtingen met de overheid. Ze 
betalen twintig jaar en dan moet het ineens niet meer, 
ook niet voor alle andere bedrijven. Dat zou beter 
geregeld moeten worden. Tele Atlas en zijn concur-
rent zijn de twee wereldspelers op het vlak van car-
tografie. Er zouden platforms moeten komen om een 
en ander openlijk te bespreken. De verplichting gaat 
maar in tegen 2013. Er is dus nog voldoende tijd. 

Er bestaat echter al een platform. Er is een richtlijn 
die de halvering van het aantal verkeersslachtoffers 
tegen 2017 voorschrijft. Dat kan niet meer door snel-
heidsbeperkingen, extra gordels, meer airbags of 
kreukelzones in de auto. Wij overleggen samen met 
de automotive industry in het Europese project om 
ervoor zorgen dat er minder ongelukken gebeuren. 
Er is al passieve en actieve veiligheid, nu is proac-
tieve veiligheid nodig. Op zich is daar niets nieuws 
aan. Vliegtuigen, tankers en andere grote schepen 
beschikken al lang over een collision avoiding system, 
waarom auto’s dan niet. Een navigatiesysteem dat 
bestuurders waarschuwt voor haarspeldbochten, is 
een advanced drivers assistance system, maar bevor-
dert eigenlijk de veiligheid. Veiligheid ligt de overheid 
na aan het hart. De overheid zou een gigantische rol 
kunnen spelen bij het inventariseren van de veilig-
heidsattributen van haar eigen wegenstelsel. Als zij 
het nalaat, zullen wij het doen. De overheid is daar-
toe beter geplaatst. Tele Atlas kan alleen kijken welke 
snelheidsbeperkingen er gelden, de overheid weet ook 
welke gepland zijn. 

De privésector wil daar trouwens graag voor betalen. 
Natuurlijk probeert hij er zo min mogelijk voor te 
betalen, maar dat is omgekeerd ook waar. Eigenlijk 
moet er iets komen dat internationaal bruikbaar is. 
Dat zou perfect kunnen want Europa is gangmaker. 

Inzake cartografie kijkt men wereldwijd op naar de 
technologie en de universiteiten van de Nederlanden, 
dus ook van Vlaanderen. Vlaanderen is meer dan 
pralines en bier. De Vlaamse universiteiten halen een 
schitterend niveau. Een paar Amerikaanse universi-
teiten zijn echt goed, maar er zijn er gigantisch veel 
die niet deugen. De Vlaamse bescheidenheid mag 
geen reden zijn om een en ander aan onze neus voor-
bij te laten gaan. Dat is de mening van de privésector, 
maar ik moet eerlijk toegeven dat ik geen wonder-
middel ken.

De heer Carl Decaluwe: Tele Atlas beschikt over een 
grote database. De overheid heeft heel wat informa-
tie nodig om het beleid op te steunen. Hoe kunnen 
beide beter samenwerken om nog meer waarde te 
putten uit de databases? De overheid werkt met aan-
bestedingen, maar het bestek bepaalt in grote mate 
wie de opdracht kan krijgen. Zo is het in Frankrijk 
onmogelijk dat een Amerikaanse firma kans maakt. 
Welke rollen kunnen bedrijven spelen? Een platform 
is misschien goed om elkaar te leren kennen en één en 
ander te bespreken. Daaruit zal allicht iets groeien. 
Hoe ziet de spreker de samenwerking concreet? 
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De heer Alain De Taeye: Het verbeteren van de con-
trole via beelden is belangrijk voor de grootschalige 
kaart. Universiteiten beschikken over kennisonder-
delen daarvoor. De grootschalige kaart zal trouwens 
gigantisch veel surveybedrijven nodig hebben. Tele 
Atlas doet dat enkel voor zichzelf, niet voor ande-
ren.

Het uitgangspunt moet de bestaande knowhow zijn. 
Al te vaak wordt uitgegaan van wat nodig is, maar 
dat is niet noodzakelijk hetgeen er is. Een inventaris 
van waar de universiteiten en de bedrijven goed in 
zijn, is een start. Bedrijven hebben de neiging sub-
sidies te verzamelen, ook als het niet over hun core-
business gaat. Een project dat de behoeften en de 
capaciteiten van de partijen inventariseert, maakt 
reële voordelen voor beide mogelijk. De overheid 
maakt meestal alleen een lijst van wat ze nodig heeft. 
Daarna gaat de bedrijfswereld na hoe hij erop kan 
inspelen om een deel van de subsidies te krijgen. Zo 
ontstaan er vreemde projecten.

Zo heeft Vlaanderen allicht geen specialisten in tol-
heffingssystemen. Dan heeft het geen zin bedrijven te 
zoeken die zich erin willen specialiseren. 

Het zou kunnen dat de overheid geen brood ziet in de 
werkwijze die ik voorstel. Dan kan de samenwerking 
beperkt blijven tot de privéwereld en de universitei-
ten. Het nadeel van strategische programma’s is dat 
ze te weinig gebaseerd zijn op de overweging of  er 
voldoende kennis en competentie is. In een bedrijf  is 
daar minder kans op. Waarom zou een bedrijf  inves-
teren in iets waar het niets van kent? Inventariseren 
waar Vlaanderen echt goed in is en niet waar het 
denkt goed in te zijn, is dus belangrijk. 

De heer Carl Decaluwe: Beschikt de administratie 
over voldoende kennis om die inventaris te maken? 
Als een bedrijf  het doet, zal het trachten er toege-
voegde waarde uit te puren. 

De heer Alain De Taeye: Ik ken de overheid niet goed 
genoeg om die vraag te kunnen beantwoorden. Ik 
denk niet dat het alleen aan de overheid kan over-
gelaten worden. Het vergt een samenwerking tussen 
bedrijfswereld, universiteit en overheid. Als op voor-
hand niet duidelijk is waar het precies om draait, is 
de kans op eerlijke medewerking het grootst. Als de 
overheid Tele Atlas vraagt waar het goed in is, zal het 
eerlijk antwoorden zolang het niet weet wat de over-
heid ermee aan wil. Hetzelfde geldt voor de universi-
teiten. Het heeft geen zin om de agenda op voorhand 

duidelijk te maken en dan te vragen of de partner er 
goed in is. Natuurlijk antwoordt iedereen ja. Vlaan-
deren is wel degelijk goed in belangrijke aspecten. 
Het komt erop aan die te inventariseren. Ook privé-
bedrijven gebruiken te veel overheidsgeld om iets 
te realiseren waar ze eigenlijk niet goed in zijn. De 
overheid geeft te weinig geld aan initiatieven waar 
Vlaanderen wel goed in is en die geïnternationali-
seerd kunnen worden. Ik heb het dan niet over Tele 
Atlas, want daaraan participeert de overheid niet. We 
hebben wel weet van specifieke kennis in Vlaanderen 
die wereldniveau heeft. Het is belangrijk om goed te 
zijn in specifieke aspecten dan alleen maar bekend 
om bier en pralines. 

De heer Jurgen Verstrepen: Websites als Google 
Earth maken het mogelijk om gedetailleerd op een 
gebied in te zoomen. Bedrijven bieden overlays aan 
zoals kaarten en routebepalingen. Kopen die bedrij-
ven informatie aan bij Tele Atlas? Wordt er samenge-
werkt? Hoe concurrentieel zijn andere organisaties? 
Als Proximus bijvoorbeeld kaarten wil aanbieden via 
gsm, of  beter gezegd smartphones, zal hij de goed-
koopste aanbieder zoeken van een interactief systeem 
tussen gsm-signalen en onlinediensten. Wat is de rol 
van Tele Atlas daarin? Beperkt het zich tot de digi-
tale cartografie? 

De heer Alain De Taeye: Google Earth koopt de licen-
ties van alle luchtfoto’s van bedrijven. De licenties 
voor de Europese kaarten die het gebruikt, worden 
vooral door Tele Atlas geleverd. Van de Amerikaanse 
kaarten leveren we ongeveer de helft. Google is onze 
klant en partner. Google verzamelt steeds meer eigen 
informatie. Het leuke aan Google Earth is dat men-
sen kunnen inzoomen en hun eigen huis of vakantie-
plaats kunnen terugvinden. Dan houdt het echter op. 
Er is geen geld mee te verdienen. 

Van zodra de stap gemaakt wordt van de wereld naar 
de straat, is de wereld van advertising en local search 
geïnteresseerd. Daarmee is, zeker voor organisaties 
als Google, heel veel geld te verdienen. Tele Atlas 
zorgt alleen voor kaartmateriaal. Het houdt zich niet 
bezig met toepassingen en is dat niet van plan. Tele 
Atlas leeft van het feit dat zijn kaarten door zeer veel 
verschillende partijen gebruikt worden die eigenlijk 
onderling in concurrentie zijn. Niet alleen Google, 
maar ook Microsoft, Mappy, Map24 enzovoort, 
gebruiken de kaarten. Als Tele Atlas een website 
opstart, verlaat het zijn leest. Ik heb daarnet bena-
drukt hoe belangrijk het is om uit te blinken in dat-
gene wat je doet. Dat is het principe van Tele Atlas. 
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Zijn werk is niet geniaal maar beter dan wie ook. 
Tele Atlas heeft daar twintig jaar voor gezwoegd. De 
enige concurrent zegt trouwens hetzelfde. Een duo-
polie is de beste vorm van concurrentie. 

Tele Atlas zal de kwaliteit en de inhoud van de kaar-
ten blijven verbeteren, 3D-kaarten maken. Daar is 
het goed in, maar het zal zich niet op de toepassin-
genmarkt begeven.

De heer Jurgen Verstrepen: De manier waarop Tele 
Atlas registreert voor zijn 3D-kaarten, is veel geld 
waard. De privacy is natuurlijk een belangrijk aspect, 
maar het is een goudmijn.

De heer Alain De Taeye: Ik kan alleen maar hopen 
dat u gelijk heeft. Momenteel commercialiseren we 
de beelden niet. Privacy is inderdaad een kwestie. 
Een rijdend voertuig neemt negentien beelden per 
seconde. Het is dus gemakkelijk om vast te stellen 
wat er niet en wat er wel beweegt. Het is niet moeilijk 
om alles wat beweegt, te elimineren. Tele Atlas is in 
staat om auto’s en personen van de beelden te wissen. 
Het zou een pracht van een project zijn waarbij ook 
de overheid belang heeft. Vandaag is het geen ver-
plichting en dat zal het voor Tele Atlas nooit worden. 
Tele Atlas brengt de beelden niet zelf  op het internet, 
dat doet Google.

Preventieve wetten bestaan niet, de technologie gaat 
altijd sneller dan de wet. Dat betekent niet dat er niet 
overlegd kan worden. In de kranten krijgen de GPS-
systemen soms de schuld van het stijgende verkeer 
door woonwijken. Er wordt dan vaak aan toegevoegd 
dat overleg met de fabrikanten nodig is. Ik kan en wil 
echter niet bepalen waar mensen wel en niet mogen 
rijden. Dat is de taak van de overheid, als die daar 
een bord plaatst met daarop ‘uitgezonderd plaatse-
lijk verkeer’, wordt dat in de databank aangepast. Als 
dat niet gebeurt, mag de overheid ons daarop wijzen, 
maar ik ga geen fictieve borden in de databank stop-
pen. Ik maak het verkeersplan van Vlaanderen niet, 
maar wil wel met de overheid overleggen. Tele Atlas 
is perfect in staat te berekenen hoe de verkeersstro-
men beter kunnen. 

De heer Jurgen Verstrepen: Wordt Tele Atlas op de 
hoogte gebracht van wijzigingen in de verkeerssitu-
atie of moet het dat ter plaatse vaststellen?

De heer Alain De Taeye: We hebben contacten met 
de meeste gemeenten. Sommige gemeenten houden 
dat perfect bij, andere minder. Daar moeten we ter 

plaatse gaan kijken. Dat is wereldwijd zo. Beslis-
singen worden genomen door de gemeenteraad of 
andere publieke organen. Daarom maken we soft-
ware die de publieke beslissingen analyseert zodat we 
op de hoogte zijn. Het zou gemakkelijker kunnen, en 
voor gemeenten waarmee we goed samenwerken, is 
dat ook zo. Minder veranderingen in de verkeerssitu-
atie lijkt misschien wel gemakkelijker voor ons, maar 
dan verkopen we niet zo veel updates. 

Als de overheid alles perfect georganiseerd had, 
zou Tele Atlas nooit bestaan hebben. Het brengt de 
wegen in kaart. Als Inspire nu alles vrijstelt, is dat 
even vervelend. Anderzijds maak ik me er niet te veel 
zorgen in, want de overheid zal altijd achterstaan op 
het bedrijfsleven. Tele Atlas ontwikkelt voortdurend 
nieuwe producten, nu 3D. 

XIX. VErgADErINg VAN WOENSDAg 23 
JANUArI 2008 

1. Hoorzitting over e-procurement met majoor Peter 
Maggen, Defensie, dienst Infrastructuur

De heer Peter Maggen: Ik ben blij inzake Digitaal 
Vlaanderen mijn kijk op overheidsopdrachten in 
dat verband te mogen voorleggen. Blijkbaar heb ik 
een zeker talent om digitale werkwijzen te integre-
ren. Mijn hele carrière heb ik in overheidsopdrach-
ten gewerkt en ik kreeg daar de kans om in 1982 het 
belangrijke dossier voor de Ministerraad over de 
modernisering van de veldartillerie te behartigen. 

Momenteel werk ik bij de dienst Infrastructuur van 
Defensie. Er zijn een honderdtal kwartieren met aar-
dig wat gebouwen en infrastructuur en alle proble-
men die daarmee gepaard gaan qua beheer. Er wordt 
dan ook druk gezocht naar een degelijk GIS-plat-
form of  database om dat op te lossen. Dat op poten 
te krijgen, is mijn taak. Daarnaast ben ik ook een 
beetje een veranderingsmanager. Ook het leger kent 
af en toe een schandaaltje en ik ben aan de tweede of 
derde dienst toe waar de interne procedures door mij 
worden bijgestuurd. 

Vóór mijn huidige functie bij de dienst infrastructuur 
heb ik het fameuze JEPP-project, het Joint Electronic 
Public Procurement project, gedaan, het online bren-
gen van bestekken. Dat maakte tot vandaag het leven 
van de mensen bij het Bulletin van Aanbestedingen 
moeilijk. Met de nieuwe wetgeving op de overheids-
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opdrachten, waarvan de uitvoeringsbesluiten nog niet 
zijn afgerond, zal de JEPP-applicatie de basis worden 
voor het Bulletin van de Aanbestedingen. Het project 
werd opgestart in 2000.

Nog daarvoor was ik werkzaam in overheidsop-
drachten als aankoopofficier, als diensthoofd van de 
aankoop informatica en bij de interne controle voor 
overheidsopdrachten voor heel Defensie. Ik wil graag 
nog zien dat Vlaanderen vooruitgang boekt in het 
kader van Digitaal Vlaanderen, specifiek met betrek-
king tot overheidsopdrachten, om precies het verschil 
te maken met de anderen. Overheidsopdrachten heb-
ben met economie te maken en 18 percent van het 
bnp is aan overheidsopdrachten gelinkt. Om die uit 
te voeren, komen er firma’s bij kijken. De discipline 
is daarom een fundamenteel onderdeel van het eco-
nomische leven. Hoe transparanter ze verlopen, hoe 
vlotter de communicatie ook is en hoe efficiënter we 
worden. Ook voor bedrijven wordt het dan eenvoudi-
ger om toegang te krijgen tot de overheidsopdrachten 
op het Europese niveau of  in landen die ons omrin-
gen.

Ik wil het in eerste instantie over de digitale werkwij-
zen hebben en daarna over e-procurement. De voor- 
en nadelen van digitale werkwijzen zijn allicht deels 
gekend. Inzake valkuilen lezen we vaak genoeg dat 
bepaalde projecten niet zo goed verlopen. Vervolgens 
licht ik de historiek toe van de technologie. Houdt 
u daarbij in gedachten dat ik nog altijd een militair 
ben en dat voor Defensie informatie een wapen is. We 
bekwamen ons dus in het zo efficiënt mogelijk laten 
doorstromen van informatie binnen de organisatie. 
Momenteel is het leitmotiv zeker voor operationele 
situaties te komen tot information superiority. In die 
zin gebeurt er momenteel iets fundamenteel dat nog 
niet breed is gekend. Het zou zinvol zijn dat daaraan 
de nodige aandacht wordt besteed zodat het via deze 
werkgroep een stimulans kan worden voor weten-
schapsbeleid of andere sectoren in de gemeenschap. 

Er wordt veel gezegd over best practices en zelf  han-
teer ik er een tiental, maar ik bespreek er maar vijf  of 
zes. Best practices helpen om een project uit te wer-
ken waarover iedereen enthousiast is. 

Het tweede deel van de uiteenzetting zal zich toespit-
sen op e-procurement en situeren wat er op federaal, 
gewestelijk en slechts een beetje ook op lokaal niveau 
is gebeurd. Wendbaarheid is een sleutelwoord voor 
mij, omdat de digitale werkwijze ons bij goed gebruik 
wendbaarder maakt. Ik ben alvast vroeg ingestapt in 

de draadloze mogelijkheden. De economie zal onge-
twijfeld ook vruchten kunnen plukken van het digi-
tale Vlaanderen. Voorts ben ik ervan overtuigd dat 
ook wij innoverend kunnen werken en het verschil 
kunnen maken met de concurrenten. 

De voor- en nadelen van de werkwijzen bespreken, 
betekent in eerste instantie het bekijken van die 
nieuwe manier van communiceren. Er zijn de one-
to-many en many-to-many sessies. Die laatste zijn 
onder meer dating- en chatsites waarvoor we een 
digitaal medium nodig hebben. Dat het een nieuwe 
manier van communiceren is, betekent niet dat het 
ook de enige manier, is. We moeten het dus als een 
complementair medium zien. Het is voorts ook een 
nieuwe manier van omgaan met informatie en die 
cultuurverandering brengt in bepaalde projecten al 
eens problemen teweeg. De snelheid van communica-
tie is essentieel en een enorm voordeel. Ook kunnen 
gegevens hergebruikt worden. Het ‘store once, use 
many’-principe is wijd bekend. Bepaalde bedrijven 
zijn aanvankelijk daartegen in de fout gegaan. Pdf is 
daarvan een goed voorbeeld, want daar kon je niet in 
knippen en plakken. 

Wat betekent innovatie in het licht van de digitale 
werkwijze? Innovatie in digitale technologie betekent 
dat er nieuwe functies of  functionaliteiten kunnen 
worden aangeboden die andere technologie niet kan 
leveren. Een concreet voorbeeld uit het JEPP-project, 
waarbij ik het juridisch-technisch heel moeilijk had 
om te winnen, maar dat toch deed, betreft het feit dat 
een bedrijf  zich kan registreren met een zeker pro-
fiel en een expliciet gerichte keuze voor een bepaalde 
soort van aanbesteding. Dan krijgt het automatisch 
ook een e-mail toegestuurd wanneer zich een oppor-
tuniteit voordoet. Met de papieren werkwijze van 
vroeger voor publicatie van overheidsopdrachten, 
was er het Bulletin van Aanbestedingen en een weke-
lijks lijvig journaal, waarin alle bedrijfssecretaresses 
dan telkens de juiste aanbesteding voor het bedrijf  
moesten zoeken. De JEPP-applicatie heeft ervoor 
gezorgd dat zo’n bedrijf  dus op een eenvoudige en 
doelgerichte manier alle informatie over aanbeste-
dingen krijgt. Dat is het soort innoverende functie 
waarop iedereen zit te wachten. Er ontbreken ook 
nog functies, dus er is nog ruimte voor verbetering. 

Hoe beter men omgaat met informatie, hoe wend-
baarder men daarmee is, hoe soepeler de uitvoering 
van operaties en het managen van het bedrijf  ver-
loopt.
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De contra’s of  valkuilen staan daar tegenover. Een 
van die dingen is het versturen van bijlagen met 
e-mails, wat altijd al problemen heeft opgeleverd. Er 
zijn attachments die op ontelbare plaatsen zijn opge-
slagen, terwijl als dat allemaal centraal wordt opge-
slagen, iedereen met dezelfde versie kan werken. 

Er moet bovendien goed worden nagedacht over een 
degelijk informatieconcept. Dat impliceert zonder 
meer een goed documentbeheer in een document-
gerichte omgeving. Defensie beschikt daar nog niet 
over.

Dat er meer falende dan succesvolle projecten zouden 
zijn, klopt niet helemaal. Toch lezen we vaak dat het 
belangrijk is een goede projectwerking te hebben en 
oog te hebben voor de win-winsituatie en een dege-
lijke implementatie van de technologie. 

Een grote hinderpaal is het big brotheraspect. Vooral 
in overheidsopdrachten geldt dat enorm. Iedereen 
doet graag zijn ding en het is prettig zelf  contractjes 
op te stellen zonder daarin te transparant te moeten 
zijn. Dat is een rem, maar het wil niet zeggen dat we 
het niet kunnen aanpakken. De vertrouwelijkheid 
van informatie komt daarbij technisch niet in het 
gedrang, als het maar op de juiste manier gebeurt. 

Ik schets de historiek van het verhaal even. In 1985 
kocht ik mijn eerste computer en Bill Gates ontke-
tende een revolutie met het MS-DOS (Microsoft 
Disk Operating System)-besturingssysteem. De eer-
ste IBM-managers dachten dat één mainframe zou 
volstaan voor iedereen. Al Gore kondigde later, 
als VS-vice-president, de zogenaamde information 
highway aan. De research-and-developmentfase 
van de personal computer was daarmee volgens mij 
voorbij en de periode van geïntegreerd werken was 
begonnen. De Amerikanen, Zweden, Japan, vooral 
de G5-landen zijn in dat domein zeer actief. België is 
er compleet afwezig. In die enterprise-integrationfase 
gaan we nadenken over hoe we beter geïntegreerd 
kunnen werken en coördineren. Dat geeft vaak pro-
blemen. Die fase heeft zich ook vooral toegelegd op 
hoe iets een digitaal bedrijf  kan worden. Ik ben ook 
lid sinds 1998 van de organisatie die dat stuurt, de 
AFEI of Association for Enterprise Integration. Die 
is eigenlijk te vergelijken met een soort van konink-
lijke Vlaamse ingenieursvereniging op internationaal 
niveau. Ze stuurt als functioneel platform de tech-
nologieleveranciers en formuleert dus kritiek op wat 
aan technologie wordt voorgelegd door de informa-

ticasector. Aan de hand daarvan sturen ze dan hun 
technologie bij. 

Een digitale overheid worden, gebeurt in vier stap-
pen. Je richt een informatica-architectuur op en geeft 
de mensen computers. Op dat vlak zitten we goed, en 
voor wat de Vlaamse Gemeenschap betreft, verricht 
het consortium Telindus-IDS goed werk. De tweede 
stap behelst het digitaal organiseren van de eigen 
bedrijfsprocessen, dus alles wat intern is. Tax-on-web 
is een perfect voorbeeld van het omgekeerde: er wor-
den al enkele jaren digitaal via het internet aangiftes 
ingediend, maar de administratie zelf  is nog niet bij 
machte om die informatie automatisch te verwerken. 
In stap drie vraag je aan externen om ook digitaal 
te gaan en stap vier wordt graag vergeten: denk oor-
deelkundig na over de conversie van het papieren 
materiaal naar digitaal. Dat kost ontzettend veel geld 
en moet dus doordacht gebeuren. Men moet weten 
wat er precies in de databank moet en er een conver-
sieprogramma voor organiseren. 

Stilaan werd ook duidelijk dat digitale bedrijven niet 
voor alle problemen de oplossing waren. Vooral de 
gebeurtenissen van 9/11 hebben dat aangetoond. 
De militaire omgeving is dan overgeschakeld in een 
nieuwe drive, omdat alle informatie over die events 
digitaal aanwezig was, maar gespreid over diverse 
entiteiten: aan de grenscontrole, de CIA enzovoort. 
Ze waren nooit zichtbaar en toegankelijk voor de 
juiste mensen. Op dat ogenblik zijn kolossale bud-
getten vrijgemaakt om het network centric-denken 
mogelijkheden te bieden. Dat is een hypermoderne 
manier om met informatie om te gaan in een operati-
oneel kader. Alberts, D.S, Gartska, J.J., Stein, F.P. zijn 
allemaal rechtstreekse medewerkers van Secretary of 
State Rumsfeld en schreven de strategische nota ter 
zake. Zij zijn momenteel bezig met de technologie 
naar een hoger niveau te brengen. Het gaat niet lan-
ger over hoe een digitaal bedrijf  eruit ziet, maar wel 
over het community centric-denken. In dat verband 
viseren we enigszins de veiligheidsgemeenschap met 
alle respectieve problemen om geïntegreerd te werken 
tussen politie, gerecht en de medische wereld die in 
tijden van crisis moet optreden en daarbij ernstige 
communicatieproblemen ondervindt. Dit concept 
moet daarbij helpen. Er is intussen intensief  getest in 
Irak en daar zijn lessen uit getrokken die nu aanlei-
ding geven tot bijsturing van de technologie. 

Ik zou graag zien dat in de nabije toekomst Vlaan-
deren dezelfde concepten zou gaan gebruiken om de 
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gebruiker value te kunnen bieden. Die nieuwe techno-
logiegeneratie legt sterkt het accent op het draadloos 
gegeven en het werken met gedistribueerde informa-
tie op verschillende systemen en het synchroon hou-
den daarvan. Vlaanderen mag die boot niet missen. 
Het JEPP-project was een stap naar integratietech-
nologie. Toen ik die integratietechnologie wenste, om 
onder meer de Belgische database met de Europese 
synchroon te houden, vond ik slechts één firma in 
Vlaanderen, Web Vision met Peter Hinzen, die met 
XML bezig was en over enige expertise beschikte. 
Vandaag is echter alles XML. De technologie is cru-
ciaal om andere zaken goed te laten draaien. Het is 
belangrijk dat niet uit het oog te verliezen in het licht 
van de network-centric werkwijze. 

Wat houdt het concept in? Er zijn vier pijlers. Het is 
uiteraard de bedoeling om zo veel mogelijk digitaal 
te gaan. In de eerste pijler gaat het erover de gegevens 
zichtbaar te maken. Een ander leitmotiv is het pos-
ten van gegevens vooraleer je ze zelf  gebruikt. Dat is 
nodig om de organisatie voordeel te laten halen uit 
die informatie. De gegevens moeten dus ook toegan-
kelijk worden. Dat gaat met een data producercon-
cept en een data consumerconcept. 

XML is fundamenteel in het kader van pijler twee. 
In mijn project hadden we ook onvoldoende nage-
dacht over het informaticamodel dat erachter zat en 
over het in een model gieten van de informatie. Dat 
behelst pijler twee: information tagging. Op dat vlak 
is er nog heel wat werk aan de winkel. 

De derde en vierde pijler lijken mij heel evident. De 
shared space community is logisch omdat we gaan 
naar community centric oplossingen. De community 
moet een gemeenschappelijke ruimte hebben waarop 
ze kan werken. Ten slotte zitten we met point-to-
point interfacing, waarbij we denken dat alleen twee 
applicaties met elkaar kunnen worden geïntegreerd. 
Eigenlijk kan ook de business intelligence technolo-
gie, een grote niche, in het centrale gedeelte van de 
conceptuele kaart van het network centric principe 
weergegeven, toegankelijk gemaakt worden voor wie 
ze nodig heeft.

In België zit het wel goed met de evolutie van draad-
loze communicatie, en dat is een belangrijk onder-
deel. Het veiligheidsapparaat heeft echt het meest 
behoefte aan deze technologie, en daar gebeuren 
momenteel zaken met TETRA (Terrestrial Trunked 
Radio)-technologie, waarmee de politie werkt. Ik heb 
echter al vernomen dat de politiemensen zelf  er verre 

van gelukkig mee zijn. Het is zover gekomen dat de 
technologie niet langer ondersteund wordt. Er staat 
dus een grote uitdaging voor de deur om er nieuwe 
technologie voor in de plaats te stellen. De wireless 
technologie van de commerciële wereld heeft in elk 
geval een enorme voorsprong op dat systeem. 

In mijn carrière heb ik overigens bitter weinig veilig-
heidsconsultants over de vloer gekregen die de vijf  
veiligheidsdoelstellingen kenden. Het is belangrijk 
om daarvoor aandacht te hebben. Ten eerste is er 
assurance: je project moet vertrouwen uitstralen naar 
de gebruiker, zodat ze het ook echt zullen gebrui-
ken. Ten tweede is er het probleem van de integriteit, 
waar ik niet verder op inga. Vervolgens zijn er nog de 
confidentialiteit, veiligheid en vertrouwelijkheid van 
gegevens, die ook in overheidsopdrachten zeker moe-
ten worden ingecalculeerd. Op technologisch vlak is 
er ter zake zeker geen rem. Het kàn. Er is alleen een 
probleem van implementatie. 

In het werkdocument van de commissie wil ik vooral 
graag het begrip netwerk-centric zien terugkeren, 
aangezien wat van hier uitgaat toch enig gezag heeft. 

De bestpractices, daar ga ik kort overheen. Er is het 
probleem van de open standaarden, niet construc-
teurgebonden, die vaak als best-practicenummer één 
worden vermeld. Dan zijn er nog het ‘anywhere, any 
time, any device’-principe, de vertrouwelijkheid en 
de papierloze processen – want er zijn nog heel wat 
paperassen alom te vinden. Voorts is er de clash van 
de gegevensdeling en de gegevensverspreiding. Daar-
over moet goed worden nagedacht. Eenvoudig gesteld 
is informatica gemaakt om alles centraal te brengen. 
Bij het JEPP-project had ik serieuze problemen om 
bepaalde mensen op de lijn van de gegevensdeling te 
houden. Vaak moest ik duidelijk maken dat het niet 
de bedoeling was een bestek naar enkele honderden 
gebruikers te sturen over het netwerk. 

De pull en pushfunctie en de complementariteit daar-
van is essentieel. Dat was ook de innovatie die ik in 
JEPP inbracht. Pull betekent dat je informatie moet 
kunnen terugvinden en raadplegen. Push betekent 
dat, als informatie belangrijk is voor mij, een systeem 
me dat moet kunnen melden.

Ten slotte ben ik nooit in een initiatief  gestapt waar 
databases zomaar werden bijgehouden. Daarom staat 
er ook nog win-win-win bij de best practices. Alle 
gebruikers van het project moeten een toegevoegde 
waarde vinden om eraan deel te nemen. Er zijn in het 
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leger voorbeelden van mensen die als extra taak heb-
ben een database bij te houden. De kwaliteit van de 
informatie daarin, is dan ook bedenkelijk.

E-procurement

Papierloos aankopen bestaat al lang. In 1995 zei Al 
Gore voor de UN ook nog “paperless aquisition by 
2000”. Het werd echter 2001. Bij de aankopen van 
de integrale Amerikaanse overheid komt geen enkel 
papiertje meer te pas. Er wordt gewerkt met een con-
tractors register. Als een bedrijf  daar niet in zit, dan 
doen ze er gewoon geen zaken mee. Wij hebben ook 
een Kruispuntbank voor Ondernemingen, maar de 
dimensie daarvan ligt wel enigszins anders.

Het JEPP-project was in die zin zeer succesvol omdat 
alle bestekken daarmee papierloos worden verstuurd 
naar de respectieve bedrijven die het dan zelf  prin-
ten. Mijn frustratie is nog dat niet alle overheden 
dat doen, omdat er vaak nog om betaling wordt 
gevraagd voor bestekken. De toegang voor de firma 
wordt daardoor moeilijker. Ik stel ook een bepaalde 
laksheid vast om zo’n bestek dat uiteindelijk maar 
een bestand is, vrij toegankelijk te maken voor de 
firma’s. 

Defensie verstuurt nu dus de bestekken gratis en dat 
heeft binnen de aankoopdienst voor een ongekende 
efficiëntie gezorgd. Het wekelijkse transport van een 
Citroën C5 met massa’s bestekken is opgelost. Een 
printafdeling is evenmin nodig. Het project heeft 
enkele miljoenen Belgische frank gekost, maar de 
return is nu al veel groter. 

Procurement heeft te maken met een connectieplat-
form. Kopers en verkopers moeten met elkaar in 
verbinding worden gebracht. Het is ook nodig dat 
er intern kan worden overlegd, dat ze van elkaar 
kunnen leren en dat kan niet altijd perfect met de 
beschikbare instrumenten. Kopers zitten met bestek-
ken en het hoe en wat daarvan, verkopers zitten met 
aannemer- en onderaannemerconcepten, het samen-
stellen van een consortium om voor een bepaald dos-
sier te bieden enzovoort. Ik geloof  persoonlijk nog 
altijd in de marktplaatstheorie. Bij UNIZO (Unie 
van Zelfstandige Ondernemers) heb ik ooit de term 
bijenkorf  gehanteerd toen ik mocht adviseren om 
de website te organiseren, omdat zo’n website moet 
gonzen van de bedrijvige ondernemers. Zo moet het 
procurement-doel ook een bijenkorf  zijn van kopers 
en verkopers die elegant met elkaar communiceren. 
Het marktplaatsconcept is ideaal voor zo’n procure-

ment community, al is het de omgekeerde wereld in 
e-business. Het mag voor mij dan wel prettig zijn om 
op de markt in Leuven mijn brood te kopen, op de 
digitale marktplaats is dat omgekeerd. Als alle over-
heden via hetzelfde instrument werken, dan zullen de 
bedrijven daar graag naartoe gaan en er ook gebruik 
van maken. 

In de White Paper die in het dossier zit, vindt u het 
marktplaatsconcept ook terug. Zijn er goede markt-
plaatsconcepten? Ja: in Denemarken en Finland zijn 
succesvolle procurementtrajecten uitgebouwd op 
basis van een marktplaatsconcept.

Een ander gevoelig punt, zijn de veilingen. Daar ben 
ik acht jaar voor aan het vechten. Een aankoopvei-
ling hanteert dezelfde principes als een veiling voor 
een notaris. De firma ziet in dit geval online of  ze 
de opdracht heeft of  niet. Ze kan ook online de 
prijszetting aanpassen om de opdracht toch binnen 
te halen. Het concept zorgt voor prijzen die zo’n 30 
percent beter zijn. Het Europese niveau heeft in 2003 
een richtlijn uitgevaardigd waarin de veilingen wor-
den voorgeschreven. Dat moest omgezet worden in 
nationale wetgeving binnen de twee jaar. België is 
erin geslaagd dat pas in 2006 te doen, zij het zon-
der uitvoeringsbesluiten. De Commissie Overheids-
opdrachten heeft het daarbovenop nuttig gevonden 
die zaak te beperken tot leveringen en diensten. Er 
zijn nochtans statistieken die bewijzen dat de over-
heid 30 percent winst haalt uit het concept. Europa 
heeft het alvast integraal aanvaard, maar hier kan het 
dus niet voor aanbestedingen. Nederland heeft het 
iets sneller aangepakt, aangezien ze geen wetgeving 
Overheidsopdrachten hebben. Ze implementeren 
gewoon de richtlijn die van de ene op de andere dag 
een Nederlandse wet is geworden. Er zijn al tiental-
len succesvolle elektronische veilingen georganiseerd. 
Ongetwijfeld waren er redenen voor de beslissing in 
België, maar toch is het ook een mentaliteit die moet 
veranderen. 

De procurement tool moet ook beheer en budgetcon-
trole toelaten en mogelijk maken. Er moet controle 
mogelijk zijn op de uitgaven. Als er een goedkeuring 
wordt gegeven vanuit het parlement voor uitgaven 
werkt men met voorlopige twaalfden. Dat begint 
al in juli, augustus, september. Met dat instrument 
grijpt men in op het niveau planning. Een procure-
ment instrument laat toe te snoeien en in te grijpen in 
de uitgaven van het ogenblik zelf. Het wordt daarmee 
mogelijk om dan te beslissen of  een uitgave dat jaar 
nog wel moet gebeuren. Er is een groot verschil tus-
sen ingrijpen bij de planning of ingrijpen als effectief  
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de bestelling geplaatst wordt. De budgetdiensten zul-
len veel gemakkelijker de budgetten onder controle 
kunnen houden.

Fundamenteel is dat er een win-winsituatie is voor 
overheid en bedrijven. Als er een procurement-ap-
plicatie wordt uitgebouwd, dan moeten alle gebrui-
kers van dat instrument vertegenwoordigd zijn in het 
projectcomité. De ondernemer is in dat verband een 
belangrijke gebruiker. De gevestigde waarden zoals 
het VBO (Verbond van Belgische Ondernemingen), 
Agoria en dergelijke, moeten daarom actief  mee-
werken aan de ontwikkeling van het instrument om 
innovatieve functies te kunnen inbouwen die zinvol 
zijn voor de bedrijven. Daar halen ze dus value uit. 

Wat is er gebeurd op federaal niveau inzake procure-
ment? In 2000 ben ik begonnen met het embryo bij 
Defensie. Ik had de e-commerce projectcel opgericht 
binnen de aankoopdienst. Onze generaal moest uit-
leg gaan geven aan de parlementaire commissie voor 
Defensie. Daar had hij de vraag gekregen wat e-com-
merce betekende, want er was nog niet eens sprake 
van e-government op dat moment. 

In 2003 kreeg ik de website Online Bestekken na 
veel gedoe eindelijk toch online als jepp.be. Plots 
werd ik in januari 2003 met een probleem gecon-
fronteerd door een herstructurering in Defensie. 
De nieuwe chefs vonden het idee van e-commerce 
maar niks en vonden het ook niet nodig, dus werd 
ik geschrapt. Gelukkig en toevallig kende ik Vincent  
Van Quickenborne. Ik legde het probleem uit en we 
schreven een white paper, die dan gebruikt is bij de 
federale regeringsonderhandelingen. JEPP staat ver-
meld in dat document en de federale regering zou 
werk maken van de digitalisering van de overheids-
opdrachtenbusiness. Ik was gelukkig. Het comité had 
dan toch begrepen dat er werk aan de winkel was. 

Het heeft dan toch nog een tweetal jaar geduurd 
voor de federale cel e-procurement er is gekomen. 
Vervolgens duurde het nog een jaar voor er een 
federale roadmap e-procurement en een soort van 
e-government charter met de gewesten waarin wordt 
afgesproken om er serieus over na te denken om met 
de gewesten dezelfde tools als het federale niveau te 
gebruiken. Ik weet niet hoever men nu staat. Er is een 
soort van digitaal platform ontwikkeld door de fede-
rale cel. We hebben er nog niet veel van gezien en ik 
denk dat ze van bestekkenniveau naar offerteniveau 
zijn overgestapt. In de federale roadmap ontbreken 

in elk geval nog een aantal innoverende accenten. Ik 
zou het op een andere manier inkleuren. 

Ook van het e-governmentcharter ken ik de actuele 
stand van zaken niet. Minister Bourgeois moest daar-
over uitsluitsel geven.

Wat is er in Wallonië gebeurd? Op het ogenblik dat ik 
met het embryo van Defensie bezig was, bevond zich 
een ander embryo bij het Ministère de l’Equipment 
et du Transport. Er zijn een of  twee gezamenlijke 
meetings gehouden om het concept en de strategische 
visie af  te lijnen. Het was een vlotte samenwerking. 
In 2003 gingen we dan ook quasi gezamenlijk online 
met bijna identieke applicaties. Mijn applicatie deed 
ook nog de integratie met het Europese niveau, de 
Waalse enkel met het federale. De applicatie is intus-
sen ook uitgebreid met een offertemodule, waarmee 
bedrijven online offertes kunnen indienen bij het 
Waalse Gewest. Het doet me plezier dat ze een Belgi-
sche Award e-government kregen op de laatste e-go-
vernmentconferentie. In december 2007 zijn zij door 
een gemengd comité overheid-industrie als beste ini-
tiatief  geselecteerd. 

Ik heb niet meteen zicht op het feit of  er een ach-
terstand was of  is voor Vlaanderen. De DOTGOV 
express van 15 april 2005 meldt duidelijk dat we een 
of twee jaar achterstand hebben ten opzichte van het 
federale niveau en het Waalse Gewest. Het kan zijn 
dat de situatie geëvolueerd is. Toch denk ik dat we in 
het kader van Digitaal Vlaanderen een lans kunnen 
breken voor de overheidsopdrachten. Het moet met 
kennis van zaken worden bekeken en de dimensie van 
de ondernemers wordt in kaart gebracht. Er moet 
een e-procurementstrategie en -visie zijn. Ik veront-
schuldig me dat ik een beetje in het ongewisse blijf  en 
dat ik de e-governmentcel niet heb kunnen raadple-
gen over wat er inzake e-procurement precies aan het 
gebeuren is. 

We geven ook wat les aan ambtenaren over over-
heidsopdrachten en de publicatie-applicatie. Als ik 
dan met de kopers van de verschillende afdelingen 
praat, dan merk ik dat ze heel veel noden hebben in 
die digitale communicatiewereld en dat ze niet weten 
hoe het precies zal worden aangepakt. 

Om ergens te komen, moet er vanuit de top een beetje 
gestuurd worden. Een stuurgroep en een projectgroep 
zouden moeten geactiveerd worden met effectieve 
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mijlpalen. Anders zijn er ook geen budgetten voor 
bepaalde initiatieven. 

De basisbehoefte is nog altijd de kopers en verko-
pers met elkaar in contact te brengen. Volgens mij 
is er in die zin zonder meer een mogelijkheid voor 
publiek-private samenwerking. Toch word je scheef 
bekeken als je dat voorstelt. Eenvoudig bekeken gaat 
het echter om een dienstenbedrijf  met een business-
plan met zekere diensten en goals en een mandaat om 
bepaalde zaken te doen en een samenwerking tussen 
de openbare en de privésector tot stand te brengen. 
Daar is geld mee gemoeid. Het is een klein bedrijfje 
dat zelfs winst kan maken en dus een return kan 
genereren. Als men natuurlijk moet opboksen tegen 
een omgeving waarin alles gratis moet zijn. Als men 
dan bedenkt dat wij 300 tot 400 euro moesten betalen 
per publicatie in het Bulletin van Aanbestedingen, en 
men doet dat maal 20.000 publicaties, dan is dat een 
aardig bedrag van 2 tot 3 miljoen euro. Dat betaalde 
de overheid vroeger al zelf  aan het Bulletin. Met de 
nieuwe wetgeving is dat afgeschaft: die dienst moest 
gratis zijn en het geld werd doorgestreept. Ik had die 
middelen dan graag jaarlijks naar een procurement-
platform zien gaan. Met dat geld had de overheid 
het beste van de wereld kunnen hebben. Ik besef  wel 
dat het feit dat bedrijven zouden moeten betalen om 
de procurementapplicatie van Vlaanderen te gebrui-
ken, een drempel vormt. Als ze zelf  een toegevoegde 
waarde vinden, zal dat echter lukken. Er moeten dan 
natuurlijk afspraken worden gemaakt over hoe dat 
strategisch wordt aangepakt op termijn. We kunnen 
bijvoorbeeld een soort van Google-concept toepassen 
met links die dan gesponsord worden door bedrijven. 
Zo genereren we dan inkomsten.

Het gaat in eerste instantie over veilige elektronische 
communicatieoplossingen voor upstream en down-
stream, maar ook voor kleine aankopen. Een stukje 
van mijn opdracht vandaag bestaat erin de bestel-
bonnen voor een waarde van 5500 euro te verwerken. 
Zo zijn er een duizendtal per jaar, of  vijf  per dag. 
Daarvoor is het leitmotiv drie offertes en er moet tel-
kens een gunningsverslagje worden opgemaakt om 
ze nadien toe te wijzen. Dat is een heel werk en er is 
een goede organisatie nodig om het te kunnen mana-
gen. De road map van het federale niveau bespreekt 
die problemen van de kleine aankopen niet. Dan 
zijn er nog de grote aankopen, de formele dossiers 
die officieel nationaal en Europees moeten worden 
gepubliceerd. Daarvoor bestaan er formele procedu-
res waarmee het eigen instrument dan conform moet 
zijn. Het is een immense uitdaging om de problema-

tiek van de marktconsultatie en de toewijzing, van de 
bestelbonnen en de facturatie ter zake aan te pakken. 
Maar het moet: iedereen wil op tijd betaald worden 
en niet te veel betalen en tegelijk moet er zicht zijn 
op wat er allemaal omgaat. Innovatief e-procurement 
biedt vandaag die mogelijkheid.

Ik laat u een voorbeeld zien van een marktplaats die 
met fundamentele problemen zal kampen, omdat er 
geen kopers zijn op het platform. Het kan een goed 
instrument zijn. Wij hebben in dezelfde situatie ver-
keerd met het initiatief  van Belgacom. In 2002 had 
men het platform 3bTrade opgestart, een initiatief  
van 500 miljoen Belgische frank. Belgacom dacht dat 
alle overheden dat marktplaatsconcept zou gebrui-
ken, maar dat was niet het geval, hoewel de leve-
ranciers wél op het platform aanwezig waren met 
producten en diensten. Het is na twee jaar stopgezet. 

Waarom nu e-procurement als prioritair initiatief ? 
Het gaat over 18 percent van het bruto nationaal 
product. Dat staat voor 40 miljard euro en het aan-
deel daarvan van Vlaanderen zal iets meer of minder 
dan de helft zijn, veronderstel ik. Er is ook het maat-
schappelijk belang. Af en toe steekt een schandaal de 
kop op in die materie van overheidsopdrachten. Dat 
kunnen we niet volledig in de hand houden, maar een 
elektronische werkwijze en het big brotheridee kun-
nen mensen die in een cruciale of delicate positie zit-
ten, helpen om de juiste weg te blijven bewandelen.

Kwaliteitsbewaking wordt een feit. Een grote mate 
van partnerschap met overheid en industrie is fun-
damenteel in de hele aanpak. Mij lijkt het vooral 
belangrijk om ondernemen en zin voor initiatief  te 
stimuleren. Daarnaast zijn er ook bepaalde practices 
van ethisch ondernemen en ethisch aanbesteden die 
we kunnen implementeren op het instrument. 

Innovatieve functies inbouwen is voor mij een prio-
ritair punt. Het instrument moet afgestemd zijn op 
de huidige generatie van chatters. Een e-procurement 
platform dat zo werkt, vergt eveneens een grondige 
aanpak van de backoffice om het budgetbeheer effi-
ciënt te laten verlopen. Het zogenaamde Magda-
platform (stimuleren van maximale gegevensdeling 
tussen administraties), de maximale gegevensdeling 
met de administraties, vindt daarin zeker zijn plaats. 

Administratieve vereenvoudiging is een evidentie met 
dit systeem. Als de papieren alleen al voor de kleine 
aankopen kunnen worden afgeschaft, dan is dat al 
wat.
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Ten slotte wil ik innovatief  zijn door het nieuwste 
informatieconcept toe te passen, het netwerk centric 
concept. Daarbij zullen we onze communicatievor-
men enigszins aanpassen, naar pda of fax of we zul-
len draadloos gaan.

Ik kan alleen maar wat informatie verstrekken. Het is 
aan de parlementaire gemeenschap om uit te maken 
of  we ermee doorgaan. Willen we een signaal geven 
aan de uitvoerende macht om aandacht te besteden 
aan de procurement-mensen en zo een nieuw elan 
geven aan groeiende initiatieven? 

De heer Louis Bril: Ons hoeft u allicht niet te overtui-
gen, maar er zullen nog heel wat heilige huisjes moe-
ten sneuvelen. Uw ervaring en vasthoudendheid kan 
een inspiratie zijn om toch heel wat te bereiken. 

2. Hoorzitting over de monografie over de Digitale 
Kloof, met mevrouw Marie-Anne Moreas, studie-
dienst van de Vlaamse regering

Mevrouw Marie-Anne Moreas: De digitale kloof 
behelst het verschil tussen mensen die ICT bezitten 
en gebruiken versus mensen die dat niet doen. ICT 
is een zeer breed begrip, dus hebben we ons in deze 
studie beperkt tot pc- en internetbezit en pc- en inter-
netgebruik. De uiteenzetting zal uitsluitend het inter-
netgebruik behandelen. 

Onze survey over de sociaal-culturele verschuivingen 
maakt gebruik van een tweejaarlijkse ICT-module: 
2001, 2003, 2005 en dan in 2006 een kleine versie, 
en ten slotte in 2007. De modeltoetsing uit de studie 
gebeurde op basis van de cijfers van 2005. De steek-
proef is een tweetrapsmodel: eerst werden een aantal 
gemeenten getrokken, daarna een aantal responden-
ten uit die gemeenten. Zo bekwamen we zo’n 1500 
personen die we via een face-to-face-interview heb-
ben bevraagd.

Ik heb de presentatie gebaseerd op reacties die op de 
studie zijn gekomen op het internet. Ze kunnen in 
een vijftal punten worden samengevat. De ICT-kloof 
verschuift van ICT-bezit over algemeen ICT-gebruik 
naar het gebruik van bepaalde toepassingen. Een 
aantal mensen vroegen zich op basis van de gegevens 
ook af hoe het zit met de e-vaardigheden van de Vla-
ming. Die leken nogal beperkt. Wij hadden de studie 
opgezet voor een verklaring van de demografische 
verschillen in internetgebruik, van de digitale kloof. 
Een modeltoetsing dus. Er waren vervolgens opmer-
kingen over drop-outs: mensen die internet hebben 

gebruikt, maar niet meer de laatste drie maanden. 
Ten slotte kregen we ook reacties die het nut van 
algemene sensibiliseringsacties in vraag stelden. Zo 
zullen we de punten ook behandelen.

De kloof verschuift van internetbezit naar algemeen 
internetgebruik. We hebben gewerkt met leeftijdsca-
tegorieën: van 18 tot 30, van 31 tot 45, van 46 tot 60 
en 60-plussers. In de eerste categorie bezit 88 percent 
een internetaansluiting, en 95 percent gebruikt inter-
net. Bij de 60-plussers zakken die cijfers naar respec-
tievelijk 25 en 17. Terwijl bij de jongste leeftijdsgroep 
meer mensen internet gebruiken dan bezitten, is dat 
bij de oudsten omgekeerd. De kloof is hierdoor gro-
ter voor internetgebruik dan voor de aansluiting. 

Inzake opleiding gaat het over hoe lang men heeft 
gestudeerd: 14 tot 25 jaar, 10 tot 13 jaar en 0 tot 9 
jaar. In de eerste groep heeft 89 percent een internet-
aansluiting en 94 percent gebruikt internet. In de 
laatste groep is dat 42 en 29 percent. De kloof is ook 
hier groter voor internetgebruik (94% versus 29%) 
dan voor de aansluiting (89% versus 42%). 

Met betrekking tot het geslacht is er iets vreemd aan 
de hand in 2007, dat ik nog niet kan verklaren. De 
voorgaande jaren was er geen verschil tussen mannen 
en vrouwen voor internetbezit. Dat lijkt me evident, 
aangezien mensen meestal in koppels leven: als de 
internetaansluiting er is bij de man dan is deze er ook 
voor de vrouw. In 2007 is er dus zowel een verschil 
in internetbezit als voor gebruik. De andere jaren 
was er voor gebruik ook een verschil. Het verschil in 
internetgebruik (72% bij de mannen en 58% bij de 
vrouwen) is nog net iets groter dan het verschil voor 
internetbezit (respectievelijk 72% en 64%). Er is dus 
ook daar een grotere kloof  voor algemeen gebruik 
dan voor bezit. 

Het aspect sociale contacten was een vernieuwing in 
de studie. Daarvoor zijn de plaatsen waar men vrij-
willigerswerk doet en het aantal verenigingen waar-
van men actief  lid is gebruikt. Als er veel van die 
formele sociale contacten zijn, is de kans groter dat 
men een internetaansluiting heeft – 77 tegen 61 per-
cent – en dat men internet gebruikt – 74 tegen 55 per-
cent. In die zin is voor het internetgebruik de kloof 
niet echt veel groter dan voor het gebruik. 

De kloof vergroot dus voor de meeste persoonsken-
merken als we verschuiven van bezit naar gebruik.

We hebben vervolgens alleen de internetgebruikers 
onder de loep genomen: internetters uit achter-
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standsgroepen gebruiken veel minder bepaalde inter-
nettoepassingen. Het gaat dan over toepassingen om 
de afstand te overbruggen (zoals videoconferencing, 
telefoneren, telewerken enzovoort); om de overheid 
te contacteren, e-gov dus; om te participeren aan 
debatten en om cursussen te volgen; om financiële 
transacties te doen; om gebruik te maken van mul-
timediamogelijkheden (zoals webradio, webtelevisie, 
spelletjes en foto’s downloaden); en ten slotte om op 
de hoogte van het nieuws te blijven.

Een eerste besluit luidt zodoende dat er nog steeds 
een duidelijke digitale kloof is. Er zijn verschillen over 
de bevolkingsgroepen. De digitale kloof  verschuift 
van het bezit over het algemeen internetgebruik naar 
het gebruik van internettoepassingen waarmee men 
de eigen positie in de maatschappij kan verstevigen 
of verbeteren. 

Een tweede aspect dat vragen opriep, waren de 
e-vaardigheden. Er werd gevraagd of  er al ooit 
bepaalde computer- en internetactiviteiten werden 
uitgevoerd op een computer. Het ging dan in eerste 
instantie om echte basisvaardigheden en dan naar iets 
moeilijker zaken. De vermelde computeractiviteiten 
zijn: een programma openen, een bestand kopiëren, 
kopiëren en plakken binnen één document, basisfor-
mules gebruiken in een rekenblad, comprimeren van 
bestanden en een computerprogramma schrijven met 
een gespecialiseerde programmeertaal. De eerste drie 
zijn echt basic. 

We bekeken hoeveel mensen werkelijk van die activi-
teiten hadden gedaan en beperkten dat tot wie in de 
laatste drie maanden de computer gebruikt hadden. 
Nul C betekent geen activiteiten, 1 C één activiteit 
enzovoort. Ongeveer 20 percent van de mensen had 
maximaal twee computeractiviteiten uitgevoerd, ter-
wijl er toch drie echte basisactiviteiten zijn. Bijna één 
derde van de computergebruikers had maximaal drie 
van deze computeractiviteiten uitgevoerd en de helft 
van de computergebruikers kwam niet verder dan 
vier van deze computeractiviteiten. 

Voor de internetvaardigheden vroegen we aan inter-
netgebruikers of ze volgende internetactiviteiten had-
den uitgevoerd: het gebruiken van een zoekmachine, 
e-mails met bijgevoegde bestanden versturen, berich-
ten versturen naar chatrooms, nieuwsgroepen of naar 
online discussiefora, telefoneren via internet, peer-to-
peer file sharing en een webpagina maken. De eerste 
twee zijn alweer zeer basic. Onder die groep die de 
laatste drie maanden internet gebruikt hebben, heeft 

2 percent van die mensen nooit één van de opge-
somde activiteiten uitgevoerd.  Negen percent voerde 
er één uit, en 37 percent twee. Ongeveer 50 percent 
heeft dus maximaal twee van die activiteiten gedaan. 

De conclusie kan zijn dat zelfs bij gebruikers er nog 
zeer veel ruimte is voor verbetering van e-vaardighe-
den. 

Vervolgens komen we bij ons onderzoeksmodel naar 
de verklaring voor het demografisch verschil in inter-
netgebruik. We hebben het enkel over het internetge-
bruik in het algemeen en over de breedte daarvan. 

Het onderzoeksmodel gaat ervan uit dat persoons-
kenmerken en huishoudenskenmerken een effect 
hebben op de kans op internetgebruik via de hulp-
bronnen. Die hulpbronnen zijn: ten eerste de cogni-
tieve hulpbronnen of  de e-vaardigheden; ten tweede 
de sociale hulpbronnen of  de omgeving waarin 
vrienden internet hebben of  gebruiken en er positief  
tegenover staan; ten derde de materiële hulpbronnen 
die we kunnen opdelen in de financiële hulpbronnen 
en de tijd. De financiële hulpbronnen betreffen de 
kostprijs. Voor de tijd namen we een variabele op die 
nagaat of de computer gezien wordt als een tijdscon-
sumerend dan wel een tijdsbesparend instrument. 

Zo kunnen we er volgens het model van uitgaan dat 
leeftijd een invloed heeft op internetgebruik omdat 
oudere mensen minder e-vaardigheden hebben en 
minder in een sociale omgeving leven die positief  
tegenover internet staat. Voor materiële hulpbronnen 
zie ik niet meteen een verschil. Ook vrouwen zouden 
minder internet gebruiken omdat de e-vaardigheden 
wat minder zijn. Dat zegt niets over de algemene cog-
nitieve vaardigheden natuurlijk. Hun sociale omge-
ving hecht bovendien minder belang aan ICT. Zo 
kan men via de hulpbronnen in het model voor de 
hele lijst van persoons- en demografische kenmerken 
de digitale kloof verklaren.

Wij dachten dat de hulpbronnen een effect hebben 
op internetgebruik via de motivatie van de persoon. 
Voor mensen met meer e-vaardigheden en met meer 
materiële middelen, zal de inspanning om internet te 
gebruiken namelijk kleiner zijn. Mensen die in een 
sociale omgeving zitten die positief  staat tegenover 
internet, zullen sneller de voordelen van het internet 
opmerken. Zo zal de balans met voordelen (nut van 
internet) versus nadelen (moeite die men zich moet 
getroosten om internet te gebruiken) bij de mensen 
met meer e-vaardigheden, met meer tijd en financiële 
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middelen en met vrienden die positief  staan tegen-
over internet sneller overhellen naar internetgebruik. 
We vinden voor die tussenliggende motivationele fase 
echter geen evidentie, maar wel voor de rest van het 
model.

De methode van modeltoetsing hanteert logisti-
sche regressies voor afhankelijke variabelen met 
twee mogelijke waarden: bijvoorbeeld men gebruikt 
internet of  men gebruikt het niet. Bij variabelen met 
meerdere niet-categorische waarden, zoals hoeveel 
internetactiviteiten men heeft gedaan, hanteren mul-
tipele lineaire regressies. De logica blijft hetzelfde. 

Om de logica toe te lichten heb ik een model mee-
gebracht. In model 0 wordt gewoon getoetst of  de 
demografische kenmerken samenhangen met de kans 
op internetgebruik in het algemeen. De p-waarde 
geeft aan welke kans men zou hebben om het ver-
schil te zien indien er in werkelijkheid geen verschil 
zou zijn. Bij 0,001 betekent dit dat als er geen verschil 
zou zijn, je één kans op duizend zou hebben om zo’n 
groot verschil te zien. Omdat deze kans zo klein is 
gaat men er in de statistiek van uit dat er een ver-
schil is. Van al die demografische kenmerken zien we 
dat er dus een samenhang is met de kans op inter-
netgebruik. Bij model 1 worden al de demografische 
variabelen samengebracht in één model en gedistil-
leerd welke de belangrijkste zijn. Internetgebruik 
wordt waarschijnlijker als je jonger bent, een hogere 
opleiding hebt genoten, wanneer je meer formele 
sociale netwerken hebt en als je inkomen groter is. De 
effecten van de overige demografische variabelen uit 
model nul worden verklaard door deze variabelen en 
hebben geen bijkomende impact meer op de kans op 
internetgebruik. 

We denken dat die effecten, de digitale kloof, via de 
hulpbronnen worden verklaard. Als dat zo is, dan 
moeten we voor de hulpbronnen significante effecten 
vinden in model 2 en de significante effecten die we 
in model 1 hebben gevonden voor de demografische 
variabelen, moeten verdwijnen. Als dat het geval is, 
dan kunnen we zeggen dat de oorspronkelijke effec-
ten van de demografische variabelen op het algemeen 
internetgebruik. volledig verklaard kunnen worden 
door de effecten van de hulpbronnen op het algemeen 
internetgebruik. De digitale kloof  voor algemeen 
internetgebruik kan bijgevolg verklaard worden door 
de verschillende hulpbronnen. Dat is ook het geval. 
De vier significante effecten voor geboortejaar, oplei-
dingsjaren, formeel sociaal netwerk en gezinsinko-
men zijn in model 2 verdwenen. Er zijn effecten voor 
de materiële hulpbronnen (de tijdsvariabele), voor de 

cognitieve hulpbronnen (de ICT-vaardigheden en de 
moeilijkheidsgraad) en voor de sociale hulpbronnen 
(de sociale omgeving waarin vrienden internet heb-
ben en gebruiken of niet).

Wanneer we de motivationele variabelen inbrengen in 
het model, dan zien we dat de effecten van de hulp-
bronnen behouden blijven in model drie en dat er 
maar een paar bijkomende effecten van de motivatio-
nele variabelen zijn. De effecten van de hulpbronnen 
worden dus niet door de motivationele variabelen 
verklaard. 

Zo komen we tot een volgend model dat uitgaat van 
het feit dat de digitale kloof of  de verschillen tussen 
subgroepen in de maatschappij voor wat algemeen 
internetgebruik betreft, verklaard kunnen worden 
door de cognitieve hulpbronnen en de sociale hulp-
bronnen. Houdingen en motivatie hebben een impact, 
zij het totaal onafhankelijk. 

Voor de breedte van het internetgebruik zijn we 
vertrokken van 34 internettoepassingen. Voor elk 
van deze toepassingen hebben we naar de gebruiks-
frequentie gevraagd. Op basis van een statistische 
analyse kwamen we tot acht categorieën van internet-
toepassingen: multimedia, e-government, deelnemen 
aan een debat of  een cursus volgen, nieuwsgaring, 
informatie zoeken of  surfen dus, sociale babbel, 
afstand overbruggen en financiële diensten. Wie iets 
uit een categorie doet, krijgt één punt en zo wordt 
dat opgeteld. De scores voor de breedte van het inter-
netgebruik variëren dus tussen 0 en 8. 

We zien in het model dat de breedte van het inter-
netgebruik samenhangt met geboortejaar, geslacht, 
formeel sociaal netwerk, inkomen en opleidingsjaren. 
Als ze allemaal tegelijk worden ingebracht in model 
één, dan zien we dat het internetgebruik minder 
breed is als men ouder is, vrouw is, minder sociale 
netwerken heeft en minder opgeleid is. Dan hebben 
we via model twee opnieuw onderzocht of  deze ver-
schillen verklaard kunnen worden door de hulpbron-
nen. De meeste demografische effecten verdwijnen 
dan: het geboortejaar, geslacht en het formeel sociaal 
netwerk. Voor de hulpbronnen worden tijd en ICT-
vaardigheden significant. De opleidingsjaren blijven 
ook significant. Over model 3 heb ik het niet meer 
omdat duidelijk is dat de motivationele variabelen 
een aparte invloed hebben.

Het besluit in dit verband was dat de digitale kloof, 
voor wat de breedte van het internetgebruik betreft, 
vooral door de cognitieve hulpbronnen wordt ver-
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klaard. Naast de e-vaardigheden blijft ook het oplei-
dingsniveau belangrijk. Dat blijkt ook uit een studie 
die we met de SERV (Sociaal-Economische Raad van 
Vlaanderen) hebben uitgevoerd. We zijn gaan kijken 
bij Van Dijck in Nederland. Hij stelt dat niet alleen 
e-vaardigheden belangrijk zijn voor internetgebruik, 
maar ook de informatieverwerkingsvaardigheden, 
kunnen ze de informatie verwerken – en de strategi-
sche vaardigheden – kunnen mensen uit een probleem 
afleiden wat ze moeten zoeken en nodig hebben. Hoe 
hoger geschoold ook hoe breder de interesses kunnen 
zijn en dat kan ook het blijvend effect van opleiding 
verklaren. Voor de breedte van de internettoepassin-
gen zijn de e-vaardigheden dus niet voldoende om 
de digitale kloof  te verklaren, maar wel de verschil-
len in de totale cognitieve hulpbronnen – in het bre-
dere cognitieve functioneren. De marginale kost van 
bijkomend internetgebruik, zoals voor telefoneren 
en alles wat bijbetaald moet worden, kan een breed 
internetgebruik tegenwerken. Houdingen zijn ook 
belangrijk, maar onafhankelijk en ze verklaren niet 
de digitale kloof. 

Dergelijke modellen werden getoetst voor pc-bezit 
en -gebruik en voor internetbezit en -gebruik. Hier-
uit kunnen we concluderen dat bijna voor elke vorm 
van ICT-adaptatie de sociale en cognitieve hulpbron-
nen cruciaal zijn. De e-vaardigheden en de omge-
ving waarin men vertoeft spelen dus een grote rol. 
De materiële hulpbronnen zoals inkomen zijn vooral 
belangrijk voor ICT-bezit en -gebruik in de thuisom-
geving. We leiden uit de resultaten af dat er een geza-
menlijk belang is van hulpbronnen, terwijl de nadruk 
nu ligt op opleiding en financiële incentives. In een 
sociale kring ervaring opdoen en mensen ontmoeten 
met een positieve waardering voor ICT, is belangrijk. 
Dat gebeurt al in onderwijs, bij seniorennet, bij ADA 
voor vrouwen en op het werk. Dit element verdient 
meer aandacht om mensen in hun gewone leven in 
contact te brengen met ICT. Dat is in Nederland 
gebeurd met de digitale trapveldjes. Daar doen ze het 
ook heel goed wat betreft de ICT-penetratie. 

Een ander punt waarover opmerkingen zijn gemaakt, 
zijn de zogenaamde drop-outs, die al meer dan drie 
maanden geen internet hebben gebruikt. In de sur-
veys van 2005 en 2006 vinden we dat ze ongeveer 7 
percent beslaan. In de sociaal-culturele verschuivin-
gen survey van 2007 bedroeg dit maar 3 percent. Er 
waren wel nog grote verschillen over de groepen. Ik 
weet niet hoe dat plots op 3 percent is gekomen. Ik 
heb recent deze uiteenzetting ook bij de internet-
providers gehouden en die wisten me te vertellen 

dat zowel Belgacom als Telenet nu bij nieuwe aan-
sluitingen in een kleine opleiding voorziet. Ze geven 
dus al e-vaardigheden mee. Dat kan iets verklaren. 
De gangbare literatuur heeft het zelfs over 10 tot 20 
percent drop-outs. 

Duidelijk is dat mensen uit achterstandsgroepen snel-
ler uitvallen. In 2006 was het percentage drop-outs 
bij 60-plussers 15 percent, bij vrouwen 8 percent, 
bij mensen met 0 tot 9 jaar opleiding 19 percent, bij 
mensen met weinig sociale formele contacten 14 per-
cent, bij lage inkomens 12 percent. In 2007 zullen die 
percentages allicht lager liggen, maar dat moet ik nog 
verder onderzoeken.

Wat kan de drop-outs verklaren? Of  beter wat kan 
het blijvend internetgebruik verklaren? Daarbij zien 
we dat vooral de e-vaardigheden uiterst belangrijk 
zijn, maar ook de houding en de motivatie. Als men-
sen meer geneigd zijn ICT te exploreren en minder 
computervrees hebben, dan zullen ze meer internet 
blijven gebruiken. Ook als ze inzien dat het een tijds-
besparend aspect heeft, zal het internet meer gebruikt 
worden.

Mensen in achterstandsgroepen blijven steken in hun 
ICT-adaptatie en er is een hoog percentage drop-outs 
in die groepen. Dat wijst voor mij op het belang van 
een geïntegreerd beleid. Er moet een samenwerking 
zijn van verschillende aanbieders die de betrokke-
nen door de verschillende lagen van de kloof  lood-
sen: ICT-bezit én -gebruik. Begeleiding is essentieel. 
Bovendien gaat ook te weinig aandacht naar de eva-
luatie- en de bevestigingsfase. Waarover gaat het dan? 
Mensen die een pc kopen, gaan na of  dat ding dan 
ook wel doet wat ze ervan verwachten. Mensen moe-
ten in het begin in die mate begeleid worden dat ze 
een stevig fundament hebben waardoor ze de compu-
ter niet zo snel verlaten. 

Ten slotte is er nog het punt van de sensibilisering. 
In 2005 vond 6 percent het internet niet nuttig en 10 
percent wist niet waarvoor het diende. Dit jaar heb-
ben we een aantal vragen opgenomen over bepaalde 
overheidsacties. Eén daarvan is Internet voor Ieder-
een, dat een zware sensibiliseringscampagne mee-
kreeg. Bij mensen die geen internet hadden gebruikt 
in de laatste drie maanden, was het concept bij bijna 
60 percent compleet onbekend. Bij wie wel internet 
had gebruikt in de laatste drie maanden, was dat 38 
percent. Ook voor het gratis ICT-gebruik op open-
bare plaatsen zoals bibliotheken en OCMW’s, zijn er 
zowat 46 percent die dat niet kennen in respectieve-
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lijk de eerste groep, en 18 percent in de tweede groep. 
Toch bestaan deze openbare plaatsen met internet-
toegang al jaren. 

Ik kan daaruit besluiten dat de meeste mensen inter-
net wel nuttig vinden en weten waarvoor het dient. 
Mensen die geen internet gebruiken zijn minder 
gevoelig voor algemene ICT-sensibilisering. Is alge-
mene sensibilisering dan wel nuttig? Moet men meer 
gaan naar gerichte sensibilisering voor doelgroepen 
met gepaste kanalen en een gepaste boodschap. Dat 
impliceert vanzelfsprekend het nodige onderzoek. 

Wie meer wil weten, kan het rapport downloaden 
van onze site http://aps.vlaanderen.be/statistiek/
publicaties/2007-09-perstekst-Digitale-kloof.htm.

Op 26 februari 2008 vindt een studiedag plaats over 
ICT in Vlaanderen en er is een rapport in de maak 
in samenwerking met de SERV over ICT-gebruik bij 
zelfstandige ondernemers. 

De heer Carl Decaluwe: Hoe gaat men beleidsmatig 
best met die resultaten om? Wat stelt u daarin voor? 

Mevrouw Marie-Anne Moreas: De suggesties vindt 
u in deze presentatie na elk deel terug. Voor wat 
e-vaardigheden betreft, hebben mensen van ECTL 
en uit het opleidingswezen me erop gewezen dat zelfs 
bij studenten de e-vaardigheden bedroevend zijn. 
Gebruik lost niets op. Daar moet dus aandacht voor 
zijn.

Het onderzoek heeft uitgewezen dat ook de sociale 
omgeving uitermate belangrijk is. Ik geloof  erin dat 
ICT voor achterstandsgroepen meer moet worden 
ingebed in hun eigen sociale omgeving. Er moeten 
dingen mee gebeuren die voor hen nuttig zijn.

Voor de drop-outs zou speciale aandacht moeten 
gaan naar achterstandsgroepen. Soms zetten ze de 
stap naar ICT-gebruik, maar lopen vast en haken 
dan af. 

Ik heb geen pasklare oplossingen, maar cijfermateri-
aal waaruit ik bepaalde aandachtspunten haal. Mij 
lijkt het zinvol een debat op gang te brengen met 
mensen uit de praktijk. 

De heer Carl Decaluwe: Ik stel vast dat met internet 
mensen iets krijgen waarvan ze zo’n 3 tot 4 percent 
dagelijks gebruiken. De rest is dagelijkse ergernis. 
Dat blijkt ook voor wie professioneel ermee werkt. 

Voor ondernemingen en industrie zou dat toch veel 
eenvoudiger moeten kunnen. 

We hadden het ook over codes: men moet een adres-
boekje vol codes hebben om alles te kunnen gebrui-
ken. 

Mevrouw Marie-Anne Moreas: Als we het totale 
model bekijken en niet alleen de stukjes die ik liet 
zien, dan blijkt dat ook via technische ingrepen 
ervoor kan worden gezorgd dat de e-vaardigheden 
van mensen minder worden aangesproken.

De heer Bart Caron: Het niveau waarop de compu-
tervaardigheden zijn uitgetekend, is hier wel zeer 
extreem. Het gaat van een programma openen tot 
een computerprogramma schrijven met een gespeci-
aliseerde computertaal. Ik geloof niet dat 14 percent 
van de mensen dat kunnen.

Mevrouw Marie-Anne Moreas: Dat gaat over mensen 
die ooit een computerprogramma hebben geschreven. 
Ik heb die vaardigheden overgenomen uit Eurostat. 

De heer Bart Caron: Kan er geen begripsverwarring 
zijn? Kan het niet dat mensen die ooit een sjabloon in 
Word hebben gemaakt, denken dat dat ook program-
meertaal is? 

Mevrouw Marie-Anne Moreas: Het gaat over 14 per-
cent van de Vlamingen die internet hebben gebruikt 
in de laatste drie maanden. 

De heer Bart Caron: Zelfs dan vind ik het een hoog 
percentage. Maar dat vergt nader onderzoek. 

Algemeen valt op dat de kloof  verschoven is. Het 
probleem en de uitval zijn het grootst bij kansen-
groepen. Eigenlijk zegt u heel uitdrukkelijk dat dit in 
het onderwijs een meer pertinente plaats zou moeten 
innemen.

Mevrouw Marie-Anne Moreas: Onderwijs richt zich 
echter alleen op jongeren. Ik heb ook gezegd dat er 
momenteel alleen nadruk ligt op opleiding en mate-
riële aspecten, terwijl eigenlijk ook de sociale factor 
moet worden aangepakt. Wat er ook wordt opgericht, 
die drie elementen moeten ingecalculeerd worden en 
gedekt zijn. Mensen die opleiding volgen en thuis 
maar wat aanknoeien, komen ook geen stap verder 
als er geen begeleiding is.

De heer Bart Caron: Als het onderzoek zou worden 
gevoerd binnen bijvoorbeeld seniorengroepen die 
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geparticipeerd hebben aan opleidingen, waarin veel 
is geïnvesteerd, dan zouden de resultaten heel anders 
liggen.

Bestaat er ook onderzoeksmateriaal dat dit soort 
gegevens relateert aan toolware-ontwikkeling?

Mevrouw Marie-Anne Moreas: Bedoelt u met tool 
iets anders dan de internettoepassingen? 

De heer Bart Caron: Ja, ik bedoel voor het werk, voor 
amusement omdat ik het moet kennen voor school. 
Ook de nuttigheidswaarde is immers volgens mij een 
heel belangrijke drijvende factor in het gebruik. Meer 
nuttige toepassingen kunnen meer maatschappelijke 
groepen aanhalen en de kloof verkleinen. Wij gebrui-
ken de hele dag de pc. Iemand met een baan waar-
voor dat niet cruciaal is, doet dat niet. We moeten 
volgens mij zoeken naar trekkers. Veelal worden toe-
passingen louter voor amusement gebruikt en voor 
contacten met familie in het buitenland bijvoorbeeld. 
Dat zou eens voorwerp van onderzoek moeten uit-
maken. Die motieven lijken me belangrijk.

Mevrouw Marie-Anne Moreas: Zover gaat het niet. 
We hebben de motieven waarvan sprake wel onder-
zocht in de studie met de SERV. Daar hadden we ech-
ter geen cijfers voor de sociale hulpbronnen maar we 
hebben wel opgesplitst naar meer werkgerelateerde of 
vrijetijdsgerelateerde internetactiviteiten. Voor beide 
waren het internetbezit en de e-vaardigheden belang-
rijk, maar de bredere cognitieve kennis- en informa-
tieverwerkingsvaardigheden zijn niet zo belangrijk 
voor de vrijetijdsgerichte activiteiten maar wel voor 
de werkgerelateerde.

De heer Bart Caron: Als we die kloof willen dichten, 
dan zal ook het onderscheid tussen werk en vrije tijd 
gedicht moeten worden. Er is een verband tussen 
bezit en gebruik van ICT en computer en het feit dat 
we dat professioneel nodig hebben; dat verband moe-
ten we mijns inziens via toepassingen doorbreken om 
geen tweedeling te krijgen. Kinderen uit gezinnen 
waar ICT niet professioneel wordt aangewend, gaan 
daar ook anders mee om dan kinderen van wie ICT 
een instrument is zoals een pen dat bijna is. 

Mevrouw Marie-Anne Moreas: De kansen die iemand 
in de maatschappij krijgt, gaan ook verder dan alleen 

het professioneel gebruik. Wie een woning zoekt en 
geen internet heeft, heeft al veel minder zicht op de 
markt. Of  wie leningen wil vergelijken, kan dat via 
internet op vrij korte termijn vinden.

De heer Louis Bril: Ik kan de bevindingen van de heer 
Caron bijtreden. De cijfers zijn algemeen laag en er is 
een kloof tussen professioneel gebruik, waar dat veel 
intenser is en de percentages allicht veel hoger liggen, 
en het occasioneel gebruik.

Mevrouw Marie-Anne Moreas: Als het gaat over 
spelletjes spelen, dan is er eigenlijk geen kloof  bij 
internetgebruikers. Dat klopt dus voor puur vrije-
tijdsgebruik. 

De heer Bart Caron: Het is zoals lezen. Dat heb je 
nodig om in de maatschappij te kunnen functione-
ren. Toch zijn er nog analfabeten en met die groep 
bestaat een reusachtige kloof. Overleven zonder ICT 
kan, maar er komt een dag dat die kloof  even breed 
wordt. Daarom zie ik de noodzaak van functionele 
toepassingen in algemene milieus – onderwijs, oude-
ren enzovoort. Het beleid moet in eerste instantie de 
kansengroepen meetrekken en dat kan door de nut-
tigheidswaarde van toepassingen op te voeren.

De heer Louis Bril: De tijd zal ook in het voordeel 
spelen. De komende generatie groeit op met com-
puters. De huidige generatie is soms bang van al die 
toepassingen. Binnen twee generaties zal het gebruik 
aanzienlijk toenemen. Vandaag zijn er heel wat 
mensen die niet meer gemotiveerd kunnen worden, 
het niet nodig hebben of  het nut er niet van inzien. 
Bepaalde groepen hebben het niet zo nodig.

Mevrouw Marie-Anne Moreas: De vraag is of  we 
twee generaties kunnen wachten tot de maatschappij 
zo van ICT doordrongen is dat die mensen niet echt 
nadeel ondervinden van hun achterstand. 

De heer Bart Caron: Ik geef  een voorbeeld van hoe 
mensen achterstand oplopen. Banken en overheden 
vervangen quasi allemaal hun loketten door elek-
tronische services. Mensen die die vaardigheden 
niet onder de knie hebben, zien hun dienstverlening 
afgebouwd worden. De fysieke dienstverlening daalt 
in uren en wordt zelfs betalend. Dat is kloofvergro-
tend. Daarom zijn extra inspanningen noodzakelijk. 
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Anders mondt dit uit in een vorm van discriminatie. 
Positief  biedt het ook mogelijkheden die er anders 
niet waren. 

De heer Louis Bril: Mij is al opgevallen dat bejaar-
den aan de bank het elektronisch bankieren vrij vlot 
gebruiken. Als het nodig is, kunnen ze het dus wel. 
Al gaat het dan over een zeer eenvoudige toepassing.

De heer Bart Caron: Maar ze komen nog steeds naar 
de bank. Dat doe ik nooit meer. En dat evolueert 
steeds meer. 

XX. VErgADErINg VAN WOENSDAg 12 
MAArT 2008

gedachtewisseling met de heer Stef Steyaert, viWTA 
(Vlaams Instituut voor Wetenschappelijk en Techno-
logisch Aspectenonderzoek), over aanbevelingen voor 
Digitaal Vlaanderen

De heer Stef Steyaert: Mijn functie binnen viWTA 
bestaat erin om projecten te ontwerpen die de par-
ticipatieve processen vormgeven. Concreet was ik 
de laatste jaren bezig met de ICT-projecten van het 
instituut. In mijn presentatie zal ik vooral de nadruk 
leggen op de meest recente projecten. 

Een aantal resultaten van een project als ‘Kleurrijk 
Vlaanderen kleurt grijs’, dat al van 2004 dateert, zijn 
intussen – gelukkig – achterhaald. Daarin werd in 
drie fasen gewerkt. Eerst werd aan een aantal experts 
inzake vergrijzing en ICT gevraagd scenario’s uit te 
tekenen over de wisselwerking tussen vergrijzing en 
digitalisering binnen 20 tot 25 jaar. Zij werden ver-
taald in een toneelstuk, dat vijf  keer werd opgevoerd 
voor een vrij grote groep van ouderen. Nadien wer-
den met hen in kleine groepjes gesprekken gevoerd 
over hun reacties. Daaruit is een gewenst scenario 
gedistilleerd, dat in de laatste fase weer werd voorge-
legd aan een 20-tal experts met de vraag: als we daar 
naartoe willen, waar moet het beleid dan vandaag al 
de klemtoon op leggen? Op die laatste fase zijn de 
viWTA-aanbevelingen ter zake gebaseerd. 

Een aantal dingen blijkt ook al in het witboek te 
staan. Zo vinden ouderen het van ontzettend groot 
belang dat reeds in de ontwikkelingsfase van e-help, 
e-care en e-gezondheidszorg met hun input rekening 
wordt gehouden. Misschien kan het IWT hierin een 
rol spelen door het betrekken van ouderen als subsi-
diecriterium op te nemen. Men kan ook trachten de 

inzet van senior consultants in bedrijven aantrekke-
lijker te maken enzovoort. De reden waarom ouderen 
e-zorg zo fascinerend vinden is dat het hun kan toela-
ten om langer in hun eigen milieu, in hun eigen huis 
te blijven wonen. Zowel wij in onze aanbevelingen 
als het witboek zijn hun daarin gevolgd. Veel experts 
wijzen erop dat hier niet zozeer de technologie als wel 
de organisatie van de zorg het probleem is, vandaar 
de nadruk van viWTA op de noodzaak van onder-
zoek daarnaar. 

Om de digitale kloof met deze doelgroepen te dichten 
moet men vertrekken vanuit hun context. Naar ana-
logie met het vrij succesvolle Nederlandse project van 
de digitale broedplaatsen wordt daarom aanbevolen 
de digitale netwerken naadloos te laten aansluiten op 
bestaande sociale netwerken. Het ViWTA meent dat 
de overheid ruimte moet scheppen voor en stimulan-
sen geven aan dergelijke e-buurtnetwerken, die dus 
aansluiten op de bestaande buurtinitiatieven. 

Tot slot in dit verband beveelt het viWTA een bena-
dering via verschillende kanalen aan en daarbij niet 
in de eerste plaats in te zetten op de pc maar op de 
digitale tv. Elke huiskamer heeft er een, het instru-
ment is bekend, de drempel laag. Het komt erop aan 
niet alleen de overheid maar ook commerciële en 
semicommerciële actoren te betrekken, zoals ban-
ken, verzekeringsmaatschappijen en ziekenfondsen, 
met het oog op het aanbieden van een geïntegreerde 
dienstverlening via iDTV.

Mevrouw Els Van den Cruyce, projectmangager cyber-
pesten: Ook dit project dateert trouwens al van 2005 
Het is de enige onderzoeksopdracht die het viWTA 
rechtstreeks van het Vlaams Parlement kreeg. Dat is 
mogelijk op grond van artikel 87bis van het Regle-
ment en daarvoor wordt ook jaarlijks een budget 
gereserveerd. 

In januari 2005 vroeg de commissie Cultuur, Jeugd, 
Sport en Media van het Vlaams Parlement aan minis-
ter Anciaux welke maatregelen het beleid nam tegen 
cyberpesten. Hij antwoordde dat er te weinig zicht 
was op het fenomeen om daar acties aan te verbin-
den. Daarop vroeg de commissie aan het viWTA om 
een onderzoek op te starten naar aard en omvang van 
het fenomeen cyberpesten bij jongeren in Vlaanderen. 

Het project omvatte een literatuurstudie, die werd 
uitgevoerd door de Universiteit Antwerpen, en een 
survey bij leerlingen van 10 tot 18. Het ging om meer 
dan 600 leerlingen in het lager en meer dan 1400 in 
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het middelbaar onderwijs. Een van de aanbevelingen 
was om verder kwantitatief  onderzoek te doen en er 
werd dan ook een tool voor monitoring ontwikkeld. 

Een andere aanbeveling ging over kwalitatief  onder-
zoek, in de vorm van gesprekken met ouders, leer-
krachten en jongeren. Dat laatste werd gerealiseerd 
in de opstart, op initiatief  van het federale Weten-
schapsbeleid, van het TIRO-project (Teens & ICT: 
Risks & Opportunities). De Universiteit Antwerpen, 
de VUB en de Universiteit Namen onderzochten 
heel breed hoe jongeren met ICT omgaan: wat is hun 
gebruik en hun beleving van risico’s. De aanbevelin-
gen uit dat onderzoek liggen voor een groot stuk in 
de lijn van die van viWTA.

Op basis van de kwantitatieve gegevens zijn aanbe-
velingen geformuleerd door de onderzoekers, ook 
vanuit he begeleidend comité. Binnen het viWTA-on-
derzoek zijn er ook aanbevelingen geformuleerd en 
die zijn verder ondersteund door de raad van bestuur. 
Ik ga vooral in op de algemene aanbevelingen. 

Een eerste belangrijk punt is om cyberpesten te 
erkennen als een ernstig en niet-marginaal probleem. 
De antwoorden op de directe vragen over cyberpes-
ten spreken voor zich: 1 op 10 blijkt slachtoffer, 1 op 
2 dader en 1 op 3 getuige te zijn geweest. Als men 
daar onrechtstreekse gegevens aan toevoegt over vor-
men van mogelijk kwetsende gsm- of  internetprak-
tijken komt men tot 60% die daarmee in aanraking 
is gekomen of zelfs slachtoffer geworden. Ook in het 
TIRO-project kwamen dergelijke verontrustende cij-
fers naar boven. Zestig procent van de jongeren zegt 
dit een groot probleem te vinden. 

De aanbevelingen over bewustmaking en oplossing 
van het probleem werden zowel gericht aan de jon-
geren, de ouders als het onderwijs. De ouders spelen 
een rol gezien het feit dat cyberpesten zich vooral in 
de privésfeer afspeelt en ook omdat er een zeer sterke 
band is met de mate waarin de ouders controle uit-
oefenen. Omdat de jongeren de ICT-kennis van hun 
ouders zeer laag schatten, is er ook een taak voor het 
onderwijs weggelegd. Gedegen en geloofwaardige 
kennis van ICT-gebruik wordt door 90% van de res-
pondenten aan de ICT-leerkracht toegeschreven en 
slechts door 40% aan de ouders. 

De volgende aanbeveling vraagt om te kiezen voor 
een geïntegreerde aanpak: sensibilisering, begeleiding 
en remediëring tegelijk, gericht op de verschillende 
actoren en met gebruik van het bestaande instrumen-

tarium met afstemming op de specifieke kenmerken 
van cyberpesten. Het ligt immers sterk in het ver-
lengde van het klassieke pesten. Daders en slachtof-
fers zijn dezelfde in beide gevallen. Tegelijk moet men 
ook de nieuwe media gebruiken. Het perceptiepro-
bleem speelt: het is voor jongeren niet altijd duidelijk 
dat bepaalde dingen kwetsend kunnen overkomen. 

Ik som nog de specifieke aanbevelingen op: wijs op 
de gevolgen van cyberpesten, bestrijd risicogedrag en 
maak opsporing mogelijk (maak duidelijk dat ano-
nimiteit een illusie is). Verder is het van belang dat, 
als men ouders een rol wil toekennen in de controle, 
zij ook constructieve gesprekken moeten kunnen 
voeren over juiste internetpraktijken. Er moet ook 
voor gezorgd worden dat ICT-leraren in hun oplei-
ding leren om de computer uit te schakelen en met 
hun leerlingen te praten over wat men op het internet 
tegenkomt en hoe men daarmee kan omgaan.

In de strijd tegen het cyberpesten moet men de men-
sen ook informeren over de bestaande meldpunten 
en inspelen op de rol van mobiele operatoren. Tot 
slot is een geïntegreerde beleidssamenwerking nodig 
voor preventie, begeleiding en remediëring over de 
bevoegdheidsverdeling heen. 

De heer Stef  Steyaert: Ik ga over naar het project 
‘E-democratie in Vlaanderen. Stakeholdersanalyse’. 
Op dat punt vindt het viWTA de uitspraak uit het 
witboek dat e-democratie leidt tot hogere kosten en 
tragere beleidsvorming, ongelukkig. Participatie kan 
latere implementatiekosten zelfs verlagen. 

Na een vrij grote literatuurstudie werd een enquête 
uitgevoerd bij vier groepen van stakeholders: de bur-
ger (in een postenquête), een goede 350 politici van 
alle beleidsniveaus, 85 middenveldorganisaties en ten 
slotte politieke journalisten. Bij alle groepen blijkt 
het huidige model van representatieve consensusde-
mocratie overeind. Tegelijk geven ze gebreken aan, 
die vaak te maken hebben met de relatie van de bur-
ger met andere stakeholders. De meeste stakeholders 
vinden dat de betrokkenheid van de burger bij het 
beleidsproces te klein is. Zij willen zijn rol verruimen 
van subject tot partner, onder meer door ICT.

Het onderzoek concludeert dat er een, zij het beperkt 
(een kleine meerderheid bij alle stakeholders), poten-
tieel is voor e-democratie in Vlaanderen. Maar ook 
het witboek stelt terecht dat de participatie van de 
burger daaraan voorafgaat. ICT is een middel en 
geen doel. E-democratie heeft zeker de sterkte dat 
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men er heel grote groepen mee kan bereiken. Een 
face-to-facebenadering kan sterk in de diepte werken 
en naar argumentatie op zoek gaan, maar heeft min-
der een representatief  karakter. 

Daarnaast kan men niet om de vaststelling heen dat 
de huidige kennis van en ervaring met e-instrumen-
ten slecht zijn. Alleen Kleurrijk Vlaanderen en Kafka 
hadden een zeker succes, waarbij het eerste dan nog 
beperkt was tot consultatie en niet gericht op partici-
patie zelf. Er is ook veel voorzichtigheid, bij politici, 
maar ook bij middenveldorganisaties, die bang zijn 
voor de dictatuur van e-service, e-mails en dergelijke. 
Daarom pleit viWTA voor een grondige competen-
tieontwikkeling ter zake door de ontwikkeling van 
een toolkit voor e-participatie en een handboek over 
methoden en technieken. De participatie moet immers 
geïntegreerd worden in een methodische aanpak en 
dus verder gaan dan elektronisch stemmen of  elek-
tronische fora. Daar zijn we nog lang niet. Het insti-
tuut pleit er verder voor dat het Vlaams Parlement 
een aantal wetenschappelijke, transparante en kwali-
teitsvolle projecten van e-democratie zou opzetten en 
die ernstig evalueren met het oog op verdere stappen. 

Het volgende project dat ik wil bespreken, ‘ICT en 
privacy in Europa’, betreft een samenwerking met 
de TA (Technologische Aspecten)-instellingen van 
de andere Europese parlementen. Daarin worden 
alle ICT-projecten bekeken in zoverre zij gerela-
teerd waren aan de privacyproblematiek. Zij werden 
besproken samen met experts met het oog op beleids-
aanbevelingen. Het gaat hier om de afweging tussen 
privacy enerzijds en veiligheid, toegang tot informa-
tie, maatschappelijke interactie, leefcomfort en eco-
nomisch voordeel anderzijds, evenals e-government, 
e-democracy en e-Health. De vergelijking van een 
veertigtal projecten in zeven verschillende landen 
leerde dat er sprake is van een onevenwichtige relatie 
in het nadeel van privacy. 

De eerste aanbeveling pleit daarom om burgers een 
grotere rol te geven in e-government. Men zou hen 
concreet het recht van informed consent kunnen 
geven. De burger moet de overheid dan de toestem-
ming geven om zijn gegevens te gebruiken. Verder 
moet hij toegang krijgen tot zijn eigen bestanden, 
maar ook tot zijn logbestanden zodat hij kan zien 
wie wat met zijn gegevens heeft gedaan en waarvoor 
zij gebruikt worden. 

In het algemeen wordt ook aanbevolen om het aspect 
privacy niet te negeren bij het ontwikkelen van syste-
men, terwijl dat vandaag juist meestal wel gebeurt. Ik 

denk daarbij aan de verschillende privacy enhancing 
technologies die op de markt zijn. De overheid moet 
het gebruik daarvan stimuleren. Ik benadruk dat het 
ook altijd moet gaan om gegevens die echt nodig 
zijn (‘need to know’ in de plaats van ‘nice to know’).  
Verder wordt er gepleit voor privacy effectrapporte-
ring bij elke systeemontwikkeling, evenals voor het 
gebruik van de beste beschikbare technologie en voor 
privacy als criterium voor de toekenning van over-
heidsfondsen. 

Het vijfde en laatste project is het meest recente 
en heet ‘Aan de onderkant van de technologische 
samenleving. Armoede en technologie’, dat de vraag 
probeerde te beantwoorden naar het effect van de 
digitalisering op de specifieke doelgroep van de 
armen. Daar is de digitale kloof  ook het meest nij-
pend. Het viWTA betreurt dan ook dat het witboek 
geen enkele aanbeveling bevat om die kloof  te dich-
ten, ook al wordt in de verdere tekst vaak op haar 
bestaan gewezen. 

Ook dit project begon met een theoretische voorstu-
die van de literatuur. Daar viel op dat hierover heel 
weinig geweten is, ook internationaal. ViWTA heeft 
vervolgens diepte-interviews gedaan met armen over 
ICT: waar worden zij geconfronteerd met technologie 
en waartoe geeft dat aanleiding? Ook met dat mate-
riaal is een toneelstuk geproduceerd, door Victoria 
Deluxe, dat in vijf  provincies werd opgevoerd voor 
telkens 150 tot 200 kansarme mensen. Op basis van 
de gesprekken in kleine groepen die daarop volgden, 
werd een analyse ten gronde gemaakt, waarvan de 
besluiten nog eens aan experts werden voorgelegd.

De meest significante vaststelling is dat een groep 
armen bestaat (20 tot 25 percent) die de weg naar 
ICT heeft gevonden, wat hen heeft geholpen om stap-
pen te zetten naar een verdere integratie in de samen-
leving. Anderzijds is er een behoorlijk grote groep 
(35 tot 40 percent) die er niet aan begint omdat de 
barrière te hoog is. 

De eerste groep van aanbevelingen hieruit heeft te 
maken met de financiële toegankelijkheid. De drem-
pel voor armen blijft hoog. Ik wil er op wijzen dat 
het verder gaat dan de aankoop van een computer 
en het volgen van een opleiding. Ook reparatie, de 
internetaansluiting (die zeer duur is in België), en 
software vragen immers ook een financiële investe-
ring. Om stigmatisering te vermijden, zou men open- 
sourcesoftware moeten veralgemenen, bijvoorbeeld 
in het onderwijs. 
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Om de doelgroep een voldoende groot aanbod van 
goede en actueel uitgeruste computers te bieden, zijn 
er drie samenhangende mogelijkheden: investeren 
vanuit de sociale economie in een tweedehandscircuit 
en herstelateliers, afspraken maken met producenten 
over eenvoudige basismodellen, en aankoopsubsidies 
voor arme mensen. Er moet ook een regeling worden 
gevonden voor goedkopere internettoegang, alge-
meen of met sociale tarieven. 

Ik wil ook wijzen op de val van kopen op krediet 
waarin arme mensen vaak trappen, gezien technolo-
gie een middel is om erbij te horen. De betrokkenen 
vragen zelf  om maatregelen daartegen. Ook publieke 
toegankelijkheid – pc’s in bibliotheken – is belang-
rijk, maar niet dé oplossing om de kloof  te dichten. 
De toegang is immers beperkt in de tijd enzovoort. 

De tweede cluster van aanbevelingen over de kloof 
heeft te maken met onderwijs. Men kan niet naast 
de conclusie: een computer is essentieel voor het vol-
gen van onderwijs, meer en meer ook in het basis-
onderwijs. Meer en meer communicatie met ouders 
verloopt ook via e-mail. Mogelijke sporen zijn het 
leasen van laptops aan deze doelgroep (waardoor ze 
ook onderhouden worden), gebruik maken van de 
ICT-infrastructuur na de schooluren (al maakt net 
die groep veel gebruik van het gratis busvervoer) of 
aankoopcheques. 

Daarnaast is er het belang van volwassenenonder-
wijs. Het aanbod bestaat in de centra voor basisedu-
catie, maar de doelgroep zet moeilijk te stap gezien 
zijn negatieve schoolervaringen. Ik verwijs naar het 
project ‘Digitaal Onder Dak’ om het eerdere project 
Digidak in Turnhout, Beringen en Leopoldsburg te 
veralgemenen over heel Vlaanderen. Het bestaat erin 
om de kansarmen te vatten door hen enkele lessen 
te geven op de plaatsen waar ze samenkomen en van 
daaruit de stap naar verdere opleiding in de basis-
educatie te zetten. Heel belangrijk in de opleiding is 
wat de kansarmen zelf  een knoppencursus noemen, 
waarbij men leert omgaan met machines en automa-
ten. 

Tot slot kwam ook technologie en sociale druk als 
belangrijk item naar boven uit de gesprekken. Zij zijn 
daar zeer gevoelig voor. Er is de reclame en het sta-
tussymbool, maar ook in de gewone praktijk wordt 
voortdurend verwezen naar websites. Het voorbeeld 
van de elektronische identiteitskaart is een voorbeeld 
dat vaak terugkwam. Men moest ervoor betalen 

zonder dat men het nut ervan inzag. Er wordt voor 
gepleit om de verstrekking voor deze doelgroep gratis 
te maken en de uitleg over het toekomstige gebruik 
laagdrempelig. Tot slot in dit verband is het van 
belang dat ook de andere dan de elektronische kana-
len naar de overheid open blijven. 

De heer Sven gatz: Hoe ziet viWTA de rol van de 
overheid evolueren inzake e-gezondheidszorg. Ik geef 
het voorbeeld van de medische plannen van Google.  
De mogelijkheid bestaat nu al om röntgenfoto’s 
elektronisch door te sturen naar tien experts aan de 
andere kant van de wereld. Gaat de rol van de over-
heid in deze verder dan de bescherming van de pri-
vacy? 

De heer Stef  Steyaert: E-health leeft sterk bij de 
zusterorganisaties. Zeker is dat deze industrie niet 
tegen te houden is, want er worden massaal mid-
delen in geïnvesteerd. De rol van de overheid heeft 
in eerste instantie te maken met de organisatie van 
de gezondheidszorg zodat men kan omgaan met  
e-health en e-care. Op dit ogenblik is het bijvoorbeeld 
zo dat sommige huisartsen zich verzetten tegen elek-
tronische gegevensuitwisseling. Dat moet dus gere-
geld worden. 

Tweede belangrijke element is de kostprijs. Specia-
listen aan de andere kant van de wereld werken niet 
gratis. De vraag is dan wat men wanneer gaat terug-
betalen. Er moet met andere woorden een nomencla-
tuur ontwikkeld worden. En dan is er natuurlijk de 
privacy, waarover het viWTA als aanbevelingen deed. 
Ik pleit voor meer onderzoek.

De heer Jos Stassen: Ik vind dat er één groot verschil 
is tussen de digitale maatschappij en haar voorganger. 
Terwijl men vroeger moest omgaan met schaarste, 
moet men nu omgaan met een teveel aan informatie. 
Leerlingen ervaren dat bijvoorbeeld bij het uitvoeren 
van schooltaken. Wat kan de overheid doen om de 
generaties daarmee te leren omgaan? 

De heer Stef  Steyaert: Die vraag leeft bij de men-
sen. Men heeft geen enkele garantie dat de informa-
tie die men met een zoekmachine vindt, ook juist is. 
Een mogelijke rol van de overheid zou kunnen zijn 
om websites een kwaliteitslabel te bezorgen als hun 
informatie correct is. Men zou daartoe ook portaal-
sites kunnen creëren, die mensen doorverwijzen naar 
kwaliteitsvolle sites. Zeker in de e-gezondheidszorg is 
dat van belang. 
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De heer Carl Decaluwe: Ik ben ervan overtuigd dat 
de digitale kloof  kan gedicht worden door de tv, 
wat door de heer Steyaert namens het viWTA werd 
bevestigd voor wat ouderen betreft. Anderzijds heeft 
het onderwijs pc’s nodig gemaakt. Dat betekent voor 
kansarmen: twee keer kosten. Is het technisch moge-
lijk om, naar analogie met het interactieve bankieren 
via digitale tv, ditzelfde te doen voor het onderwijs? 
Maar hoe kan men dat aanpakken op een vrije markt 
van providers? Een universele decoder bestaat in de 
VS, maar hoe maakt men dan de verbinding met een 
senioren- of een scholennet? Technisch kan het, maar 
wat kan een beleidsaanbeveling zijn in dit moeilijke, 
federale land? 

De heer Stef Steyaert: Ik kan me niet indenken dat 
dit technisch onoverkomelijk is. Het spoor dat vol-
gens mij moet gevolgd worden, is dat van de geïn-
tegreerde dienstverlening via interactieve digitale tv. 
Het voordeel is dat men de inhoud kan controleren. 
De provider zit aan de knop. Men moet een kader 
scheppen om de verschillende componenten, inclusief  
schoolsystemen, bij de aanbieder samen te brengen.

De heer Carl Decaluwe: Is het technisch haalbaar 
om hier openbaredienstverplichtingen op te leggen 
met een pakket dat gratis aangeboden moet worden? 
Welke rol kan de overheid daarin spelen?

De heer Stef Steyaert: Dit is technisch haalbaar. Nu 
al is het zo dat men voor sommige digitale zenders 
apart moet betalen. Groter dan de technische uit-
daging is de vraag hoe de overheid hier kan interve-
niëren. Tv-toestellen zijn ook bij kansarmen sterk 
verspreid. 

De heer Bart Caron: Ik verwacht eerder dat de bewe-
ging omgekeerd zal lopen en dat de computer het 
televisieland zal veroveren. Men kan intussen draad-
loos tv-kijken op zijn laptop. Dat betekent dan wel 
een wereld zonder gecontroleerde omgeving. Naast 
het technologische aspect, is het vooral van belang 
dat men de kloof niet vergroot tussen wie wel en niet 
mee kan. Wie thuis geen pc heeft, bouwt onderwijs-
achterstand op. Ik pleit ervoor maximaal in te zetten 
op toegang voor iedere jongere. Ik verwacht dat de 
markt dit wel vanzelf  zal oplossen als de computer 
de tv vervangt. De grens tussen tv en internet ver-
vaagt dan. 

Naast het geld voor technologische aankopen, gaat 
het evenwel ook over het ontwikkelen van vaardighe-
den, denkt het lid. ICT is vandaag nog maar schoor-

voetend aanwezig in het onderwijs, als aanvulling. Is 
dit niet ook een kwestie van kennisopbouw, zodat er 
een kloof ontstaat tussen slimme leerlingen en dege-
nen die intellectueel niet meekunnen? Ik geloof  niet 
dat men het probleem oplost door portables uit te 
delen. 

De heer Stef  Steyaert: Wat de integratie in één 
machine betreft,  denken experts vandaag in beide 
richtingen. Sommigen denken dat dit zich niet zal 
voordoen, al was het maar om commerciële redenen. 
Het gebruik zelf  zal wel totaal veranderen. 

Het gebruik van ICT in het onderwijs is vandaag 
inderdaad beperkt tot het vak informatica, waarin 
men zou moeten leren omgaan met een computer 
in de plaats van programma’s te leren. In de eerste 
plaats zou die computer in alle mogelijke lessen moe-
ten gebruikt worden. Een aantal computers zou in 
elke klas moeten staan. 

Verder is het probleem inderdaad niet altijd het mate-
riële hanteren van de computer, maar de attitude. 
Goedbedoelde initiatieven gaan al te vaak uit van 
een voorondersteld gebruik dat niet klopt met het 
leven van bijvoorbeeld kansarmen. Leer hen ermee 
omgaan, en ze zullen zelf  wel ondervinden hoe ze er 
gebruik van maken. De sleutel ligt in het onderwijs. 

Mevrouw Kathleen Helsen: Twee zaken zijn belang-
rijk. Er is thans nog te weinig materiaal aanwezig in 
de klassen, wat een serieuze bijkomende investering 
vergt. Daarnaast is het zo dat de leraren van vandaag 
in een andere wereld zijn opgegroeid dan die van de 
hedendaagse jongeren. Ik vraag me af  of  ze die ach-
terstand nog kunnen inhalen. 

De heer Stef  Steyaert: Ik wens te wijzen op het 
viWTA-project over gaming, dat ook een educatief  
onderdeel had. Daaruit komt een pleidooi van co-
educatie: pedagogische vormen waarin de leerlingen 
ook de leerkracht onderwijzen. Kinderen van van-
daag weten immers meer van de computer af  dan 
de leerkracht. Dat concept zou zeker een rol kunnen 
spelen in de lerarenopleiding omdat de opleiders daar 
vaak van een generatie zijn die helemaal niet op de 
hoogte is. 

Ik wijs ook op de noodzaak om de drie aspecten in 
opleidingen te verwerken: de computer als gebruiks-
voorwerp (de bestaande programma’s), de compu-
ter waarmee men programmeert en de computer als 
informatiebron. 
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Mevrouw Els Van den Cruyce: Het onderzoek over 
cyberpesten peilde ook naar de inschatting van de 
ICT-kennis van andere leerkrachten. Zij wordt bij-
zonder laag ingeschat. In die context is de idee van 
co-educatie wel heel aantrekkelijk. 

XXI.  VErgADErINg VAN WOENSDAg 28 MEI 
2008

gedachtewisseling over het ontwerp van maatschappe-
lijke beleidsnota van de Commissie Digitaal Vlaande-
ren

1. Inleiding

De heer Louis Bril, voorzitter, schetst een overzicht 
van de werking van de Commissie Digitaal Vlaan-
deren. De spreker herinnert eraan dat de commissie 
op 16 maart 2005 door de plenaire vergadering van 
het Vlaams Parlement opgericht werd. De commissie 
bestaat dus drie jaar. De commissie heeft tot doel een 
sterkte-zwakteanalyse te maken van de digitale ont-
wikkelingen in Vlaanderen. De Lissabondoelstelling 
bepaalt namelijk dat tegen 2010 de Europese Unie 
de meest competitieve en dynamische kennisecono-
mie van de wereld zal zijn. Aan de hand van hoor-
zittingen heeft de commissie getracht een zo volledig 
mogelijk beeld te krijgen van digitaal Vlaanderen en 
rekening te houden met de kansen en de bedreigin-
gen. De uitdaging is te komen tot een geïntegreerd 
multidisciplinair en coherent beleidsplan zodat de 
digitalisering in alle geledingen van de maatschappij 
kan worden geïntroduceerd. Een belangrijke conclu-
sie is dat er een enorme digitale kloof  is. Jongeren 
van 20-25 jaar hebben geen problemen, de ouderen 
wel. Het is in veel gevallen niet zozeer een geldkwes-
tie, hoewel dat soms zeker een rol speelt, maar vooral 
van desinteresse. 

De commissie heeft goed werk geleverd. De hoorzit-
tingen hebben een perfect beeld geleverd van wat er 
leeft in de maatschappij. In drie jaar is er echter heel 
wat geëvolueerd. Daar moet de commissie alert voor 
zijn. 

2. Toelichting bij de maatschappelijke beleidsnota

2.1. Tussenkomst van de heer Carl Decaluwe

De heer Carl Decaluwe heeft afgesproken met zijn 
medeverslaggever om vandaag op basis van de werk-

zaamheden van de commissie, een samenvattend 
overzicht te geven van de door de verslaggevers aan-
gekondigde aanbevelingen. Hij zal de eerste zes pun-
ten toelichten, de volgende punten zal de heer Caron 
voor zijn rekening nemen.

De kerntaken van de overheid inzake digitalisering 
zijn investeren, stimuleren en ontwikkelen. Daarom 
wordt de aanbeveling gedaan dat de Vlaamse Rege-
ring investeert in de ondersteuning van de technologi-
sche sectoren en vooral het Interdisciplinair Instituut 
voor Breedbandtechnologie (IBBT) en het Vlaams 
Innovatiefonds in te zetten. 

De Vlaamse Regering steunt sinds 2004 via het 
IBBT een aantal concrete onderzoeksdomeinen en 
toepassingen: e-geld, de nieuwe media, mobiliteit, 
e-government. Het Vlaams Innovatiefonds verstrekt 
risicokapitaal aan innovatieve ondernemers in Vlaan-
deren. Het is weliswaar geen echt subsidieorgaaan 
maar het is belangrijk die werkwijze voort te zetten. 
ICT zal immers de komende jaren ruime toepassin-
gen kennen in alle maatschappelijke domeinen. 

Het scheppen van vertrouwen in technologie, en dan 
in het bijzonder vooral bij de oudere bevolking, is 
een noodzakelijke voorwaarde om de digitale kloof 
te dichten. Het verlies van gegevens door de Engelse 
belastingsdienst, ondermijnt bijvoorbeeld dat ver-
trouwen. Er is heel wat sensibilisatie nodig om dat 
recht te zetten. Een adequate beveiliging is cruciaal, 
daarom moet er aandacht gaan naar de beveiliging 
van technologische standaarden. 

Bedrijven moeten voort overtuigd worden van het 
belang van de invoering van nieuwe technologieën. 
Die zijn immers belangrijke hefbomen voor produc-
tiviteit. Internet wordt te veel enkel en alleen gebruikt 
als informatiekanaal. Daarom wordt aan de Vlaamse 
Regering gevraagd om een campagne uit te werken 
over de betrouwbaarheid van internethandel en de 
veiligheid van computers en netwerken. ICT biedt 
de mogelijkheid om transactiekosten in het produc-
tieproces verder te drukken. Uit de hoorzittingen 
en academische zittingen blijkt dat de digitalisering 
van zowel de bedrijfsinformatie, de productie en het 
distributiesysteem een successleutel kan zijn. Ook de 
Vlaamse universiteiten kunnen daar een zeer belang-
rijke rol in spelen. 

Het aanbod van advies via accountmanagers met 
diepgaande expertise kan het bedrijfsleven specifiek 
ondersteunen bij zijn ICT-plannen. Het is aan de 
Vlaamse Regering om dat aanbod mogelijk te maken. 
Dat wordt uitdrukkelijk gevraagd. 
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Op het vlak van e-mobiliteit gaat het vooral over 
de aanmoediging van het gebruik van intelligente 
transportsystemen. Dat kan een element zijn om de 
mobiliteitsproblemen aan te pakken. De digitale tech-
nologie biedt enorm veel mogelijkheden op het vlak 
van mobiliteit. Het gebruik van intelligente transport-
systemen kan helpen om de verplaatsing van mensen 
en goederen veiliger, efficiënter maar ook economi-
scher te laten verlopen. Jaarlijks verliest de bevolking 
zowat 5 miljoen uren op de Vlaamse snelwegen als 
gevolg van files. Een intelligent inbouwsysteem in 
auto’s zou sneller en juister informatie kunnen ver-
spreiden over verkeersproblemen en reistijden op alle 
wegen. Daarnaast kan er ook een systeem van auto-
matische carpooling uitgewerkt worden. Een derge-
lijk onafhankelijk systeem gaat na welke auto’s in een 
regio naar eenzelfde bestemming rijden. 

Dynamische signalisatie is ook een aspect dat uit-
drukkelijk naar voren komt. De regering werkt daar-
aan. Op basis van metingen, automatische meldingen, 
observaties met wegcamera’s, meldingen van wegpo-
litie, weten de operatoren in het verkeerscentrum wat 
er op de snelweg gebeurt. De dynamische signalisatie 
kan de mobiliteit efficiënter maken. De weggebruiker 
kan dan tijdig zijn gedrag aanpassen.

Voorst wordt gevraagd dat Vlaanderen voort inves-
teert in telematica. Op dat vlak is een inhaalbewe-
ging nodig. De verkeerscentra sturen als operator 
het systeem van de dynamische signalisatie voor een 
volledige regio, altijd in nauwe samenwerking met de 
federale politie. Dat moet leiden tot positieve effecten 
voor de doorstroming op de wegen. 

De ontwikkeling van de elektronische tolheffing ver-
loopt met horten en stoten. De Commissie Digitaal 
Vlaanderen vraagt aan de Vlaamse Regering om 
daadwerkelijk te onderzoeken hoe de elektronische 
tolheffing zo snel mogelijk ingevoerd kan worden. 

Een bijzonder onderdeel is gewijd aan e-gezondheid. 
Dat gaat verder dan een ziekenhuissetting. Een ac-
tuele website met een overzicht van alle bestaande 
studies en rapporten over e-zorg en e-gezondheids-
zorg in Vlaanderen zal een totaalbeeld bieden. De 
commissie vraagt aan de Vlaamse Regering om daar 
voort werk van te maken. De zorgsector kent wat 
koudwatervrees voor de invoering van ICT. Zorgver-
lening zal altijd mensenwerk blijven, maar ICT biedt 
ook die sector veel mogelijkheden. De spreker ziet 
niet onmiddellijk in elk huisgezin een groot scherm 
verschijnen met een virtuele arts, die 24 uur per dag 

beschikbaar is en op alle medische vragen een ant-
woord biedt, iemand die ons gerust kan stellen over 
vreemde vlekken op de huid en raad geeft bij slaap- 
en eetproblemen, en die bovendien elk persoonlijk 
medische dossier bijhoudt en ieders gezondheid 
opvolgt. Dat blijft (voorlopig ?) science fiction. 

Voor thuisverzorging was er het proefproject Telese-
nior in Kortrijk. Allicht verdient dat een nieuwe kans. 
Dergelijke projecten bieden perspectieven om via 
beeldbellen in contact te treden met zorgverstrekkers 
of  familieleden. Er zijn al een aantal proefprojecten, 
maar de Vlaamse Regering moet daar meer in inves-
teren en de projecten aanpassen aan de behoeften 
van de bevolking. De toepassing van de digitale tech-
nieken in verzorging en zorg moet in ethisch hoog-
staande banen geleid worden. Daarom moet er een 
deontologisch kader ontwikkeld worden. Dat kader 
is ook nodig om het vertrouwen in ICT te verhogen. 

Bij de ontwikkeling van e-zorg en e-gezondheid moet 
de gebruiker centraal staan. Veel ouderen zijn nog 
niet vertrouwd met ICT, opvallend is wel de vast-
stelling dat computerangst snel kan omslaan in een 
positieve attitude als de meerwaarde van het systeem 
duidelijk is. De technologie moet daarom gebruiks-
vriendelijk en eenvoudig zijn, ook is het belangrijk 
dat e-zorg naadloos wordt geïntegreerd in de eigen 
leef- en woonomgeving van de ouderen en de hulp-
behoevenden. De spreker verwijst opnieuw naar een 
aantal proefprojecten in de streek van Kortrijk. 

Daarom vraagt de Commissie Digitaal Vlaanderen 
dat de Vlaamse Regering een overleg over e-zorg en 
e-gezondheid opstart tussen de overheid, de zorgver-
strekkers, de industrie en de gebruikers. Dat overleg 
zal zowel moeten gaan over de menselijkheid als over 
de klinische behoefte van de zorgdrager en de tech-
nische aspecten, over de bestaande organisatie van 
de sector en de financiële aspecten. De sector vraagt 
uitdrukkelijk naar complementariteit tussen Vlaams 
en federaal niveau. Vlaanderen kan daarin een voor-
trekkersrol spelen.

E-werken en e-leren kennen een relatief  bescheiden 
ontwikkeling in Vlaanderen. Bovendien ontbreekt het 
aan een centraal ondersteunde structuur. Daarom is 
er behoefte aan een Vlaams competentiecentrum dat 
tevens dient als een vorm van overlegplatform tussen 
alle betrokken partijen. Dat zou een gezamenlijke 
actie op het vlak van e-leren mogelijk maken zowel 
op het vlak van expertiseopbouw als op het vlak van 
een gezamenlijke cursusontwikkeling. Momenteel 
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hebben de meeste aanbieders van e-leren een eigen 
leerplatform maar om de kosten te drukken moet 
Vlaanderen kiezen voor een overkoepelend leerplat-
form, dat is een multiportalfunctie. Dat betekent 
dat de motor gelijk blijft, ongeacht de gebruiker, en 
dat enkel de presentatie kan wijzigen. Belangrijk is 
ook dat de autonomie van de scholen gerespecteerd 
wordt. 

Er is ook een digitale kloof  tussen leerlingen en 
leerkrachten en tussen de ICT-coördinatoren en 
leerkrachten. Een belangrijk probleem is dat de leer-
krachten het geleerde niet vaak toepassen in de klas. 
Daarom wordt aan de Vlaamse Regering gevraagd 
om in alle lerarenopleidingen als vaste component 
onderwijs-ICT en vakdidactiek van e-leren in te bou-
wen. Zo zullen alle leraren en onderwijzers een dui-
delijk beeld krijgen van de meerwaarde van ICT en 
de digitalisering in het leerproces. 

Een e-werker is een medewerker die via de pc werkt 
van op een afstand van het hoofdkwartier van zijn 
werkgever. Het is cruciaal dat de overheid de toe-
passing van e-werken in de maatschappij stimuleert. 
Daarom is het belangrijk dat het vooreerst conse-
quent toegepast wordt in eigen rangen. Het Vlaams 
Parlement tracht daarin het voortouw te nemen. De 
Vlaamse overheid moet dus een voortrekkersrol spe-
len op alle niveaus, met inbegrip van de lokale bestu-
ren. Dat moet een element vormen van het debat. De 
lokale besturen moeten de nodige stimulansen daar-
voor krijgen.

2.2. Tussenkomst van de heer Bart Caron

De heer Bart Caron zegt dat het een grote uitdaging 
was om uit de grote hoeveelheid verslagen een maat-
schappelijke beleidsnota met aanbevelingen te distil-
leren. Dit is geen vrijblijvende oefening, ICT grijpt 
immers in alle dimensies van de samenleving in. 

In Vlaanderen is er al veel werk gedaan rond e-cul-
tuur, maar het blijft een reusachtige uitdaging om 
ook op dat terrein mee te zijn. Dat behelst veel meer 
dimensies dan op het eerste zicht mag blijken. Het 
gaat zowel over creatie in de digitale wereld, zeg 
maar het schilderspalet van vandaag en van morgen. 
Het gaat ook om de bemiddeling, om de toegang tot 
kunst en cultuur voor groepen in de samenleving te 
vergemakkelijken door een instrumentarium te cre-
eren van informatie, van achtergrond, van diepgang, 
van uitnodigingen, van communicatie. Het gaat over 

erfgoedbeleid. De digitalisering laat immers toe het 
oude, niet-gedigitaliseerde materiaal beter en tegen 
een lagere kostprijs in beeld te brengen.

Het gaat ook om de eigen culturele instellingen. Ook 
op dat vlak bestaan er grote behoeften. De openbare 
bibliotheken worden in de maatschappelijke beleids-
nota uitdrukkelijk vernoemd als een centrale actor 
bij de digitale verspreiding van kunst en cultuur. Ze 
kunnen ook bijdragen tot het dichten van de digitale 
kloof. Mediageletterdheid is een grote uitdaging, het 
boek zal blijven bestaan in zijn traditionele vorm 
maar de dragers ervan zullen nieuwe vormen kennen. 
Het e-boek raakt langzaamaan ingeburgerd. Cul-
tuurweb is een voorbeeld van kunstbemiddeling. Ten 
slotte roept de motie de minister van Cultuur ook op 
om e-cultuur en toepassingen ervan als prioriteit in 
zijn subsidiebeleid naar voren te schuiven. 

De media zijn een belangrijke drager van de digitale 
ontwikkeling, en niet alleen voor toepassingen die 
mediagewijs werken. De digitalisering van de televi-
sie dicht de kloof tussen de computer en de televisie. 
De media zorgt ook voor nieuwe technologie, zoals 
DVB-H. Vlaanderen laat op dat vlak andere landen 
voorgaan en moet die zeker inhalen. 

De maatschappelijke beleidsnota bevat twee dimen-
sies inzake beleidsvoering: e-governement en beter 
bestuur, dichter bij de burger. Voorts wordt gepleit 
voor de oprichting, samen met andere bestuurlijke 
niveaus, van een interbestuurlijk competentiecentrum 
e-government zodat alle competenties zo efficiënt 
mogelijk verzameld en ingezet worden. De digitale 
ontwikkeling maakt het de overheid ook mogelijk 
om beter met de burger te praten, niet alleen diensten 
te verlenen maar ook naar hem te luisteren en zelfs 
met hem te discuteren. De participatie kan op die 
manier nog grondig verbeteren. Daarom is het nodig 
een aantal proefprojecten op te zetten.

Voorts is er de sociale dimensie van de digitalisering. 
In het algemeen vermeldt de beleidsnota de uitdruk-
kelijke vraag om de digitale kloof weg te werken. Het 
gaat over vele facetten, over de sociale positie van 
mensen, de maatschappelijke positie van mensen. 
Het gaat over centen, over gebruik, nut en efficiëntie. 
Het nut op vlak van efficiëntie, economische waarde, 
entertainment en cultuuroverdracht is de geschikte 
motor voor een mentale ommezwaai. Mensen moe-
ten het gevoel krijgen dat het computergebruik iets is 
zoals lezen en schrijven, dat ze zonder de computer 
niet door het leven kunnen. 
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Daarbij is het nodig te letten op een aantal ontwik-
kelingen van technologie en software. De spreker is 
voorstander van vrije software in het onderwijs. Er 
zijn een aantal instrumenten voor een grotere auto-
nomie ten aanzien van de grote softwareontwikke-
laars. Die moeten gestimuleerd worden. Dat biedt 
ook kansen voor Vlaamse bedrijven om op dat vlak 
innovatie toe te passen en zich op de internationale 
markt te positioneren. Ook het belang van dragers 
van die ideeën, van verenigingen, buurthuizen is niet 
te onderschatten. Ze moeten gestimuleerd worden om 
de kloof te helpen dichten.

De beleidsnota pleit ervoor dat naast de digitale ont-
wikkelingen er ook een soort alternatief  zou blijven 
bestaan, een soort face-to-facekanaal voor die burger 
die niet met de digitale stroom meekan. De digitale 
ontwikkelingen bieden tal van kansen voor vaardige 
mensen, voor mensen die er mee willen en kunnen 
omgaan. Mensen in armoede of  van bepaalde kan-
sengroepen lopen echter steeds meer achterstand op. 
Voor die restcategorie zijn er in werk en in opleiding 
een aantal oplossingen mogelijk. Bepaalde kinderen 
hebben bijvoorbeeld thuis geen pc of  geen internet. 
Ze kunnen dan wel naar de openbare bibliotheek, 
maar eigenlijk moeten we ernaar streven dat elk kind 
in zijn opleiding, in zijn studies, kan beschikken over 
een computer en een internetaansluiting. Dat is een 
voorwaarde om de kloof te overbruggen. Het is niet 
alleen de computer in de klas, maar ook de compu-
ter thuis die een heel belangrijke rol speelt. Daarvan 
moeten de verantwoordelijke ministers overtuigd 
worden. Zelfstudie zal steeds belangrijker worden, de 
verantwoordelijkheid van de student wordt groter.

In dezelfde sfeer zit ook de oproep voor betaalbare 
internettarieven, vooral een federale materie. Bij 
de eerste teksten voor een federaal regeerakkoord 
hoorde internet tot de eerste fase van de staatshervor-
ming. De Octopuskerngroep heeft dat eruit gegooid 
wegens onvertrouwdheid met ICT. Hij wist immers 
niet waar de scheidslijn van bevoegdheden getrokken 
kon worden. Vlaanderen is bevoegd voor innovatie, 
onderwijs, media, onderzoek, maar niet voor alle 
instrumenten daarvoor. Er is geen beter voorbeeld te 
vinden van coherente bevoegdheidspakketten. 

Wellicht kunnen ook in de sociale economie nog een 
aantal impulsen gegeven worden, betaalbare compu-
ters, een grotere markt voor tweedehandscomputers 
enzovoort. 

Kortom, de maatschappelijke beleidsnota pleit ervoor 
dat de Vlaamse Regering bij al haar beslissingen de 
digitale evolutie in het achterhoofd houdt. Dat is 

immers een langetermijnevolutie. De beleidsnota is 
misschien te uitgebreid, het parlement moet echter 
een constante waakzaamheid aan de dag leggen en er 
voortdurend aandacht voor vragen. 

3. Algemene bespreking

De voorzitter pleit voor een dergelijke uiteenzetting in 
de plenaire vergadering, dat zou de werkzaamheden 
van drie jaar recht doen. 

De heer Jos Stassen vraagt zich af hoe de regering op 
de omvattende nota zal reageren. Het is misschien te 
laat op de regeerperiode voor een regeringsrapport. 
Het zou goed zijn dat de ministers er toch op reage-
ren al is het in de komende beleidsbrieven. Zo blijft 
het rapport niet vrijblijvend. Het rapport lijkt bijna 
op een Europees witboek, maar op dat niveau zijn er 
systemen die ervoor zorgen dat de maatregelen ook 
uitgevoerd geraken en omgezet worden in richtlijnen. 
Daarom is het goed dat het parlement aandringt op 
uitvoering van bepaalde maatregelen in deze regeer-
periode maar ook een aanbeveling doet aan het 
volgende parlement en de volgende regering om de 
maatregelen in de beleidsnota uit te voeren. Het zou 
goed zijn dat er een aantal ministers aanwezig is bij 
de plenaire bespreking van deze maatschappelijke 
beleidsnota. Ze kunnen dan engagementen aangaan 
zodat het een politiek rapport wordt. In ieder geval 
moeten de parlementsleden ervoor zorgen dat het 
niet vergeten geraakt. 

De heer Bart Caron steunt het pleidooi voor aanwe-
zigheid van ministers bij de plenaire bespreking. 

De heer Sven Gatz pleit ervoor om de conclusies per 
subthema onder de aandacht van de verschillende 
commissievoorzitters te brengen.

De voorzitter dankt iedereen. Het is belangrijk dat de 
maatschappelijke beleidsnota daadwerkelijk invloed 
heeft op het beleid, in deze en de volgende regeerpe-
rioden. 

De verslaggevers, De voorzitter,

Carl DECALUWE  Louis BRIL

Bart CARON

––––––––––––––––


